
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Π. Καππάτου, σελ. 4741 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν από το

57ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών, το 1ο Γυµνάσιο Ραφήνας, το 2ο
Γυµνάσιο Αιγίου, το 1ο Γυµνάσιο Τρίπολης, το 17ο Γυµνάσιο
Πατρών και από το Δηµοτικό Σχολείο Αρχαίας Ολυµπίας, σελ.
4752, 4754, 4756, 4759, 4762, 4766, 4769, 4773, 4776,  4780,
4784 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4741, 4742, 4743, 4744,
4747, 4748, 4750, 4751, 4752, 4753, 4754, 4755, 4756, 4759,
4760, 4761, 4762, 4764, 4765, 4767, 4769, 4770, 4771, 4772,
4773, 4774, 4775, 4776, 4780, 4781, 4787, 4789, 4791, 4792,
4793, 4794, 4795, 4796, 4797, 4798, 4799, 4801, 4804, 4808,
4813, 4814, 4817, 4818, 4819, 4820, 4822, 4824, 4825, 4827,
4829, 4830, 4831 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού
οικονοµικού έτους 2023», σελ. 4741 - 4831 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι Υπουργοί
Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Υγείας και Εσωτερικών
καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυπουργό και Πολιτισµού
και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 14 Δεκεµβρίου 2022 σχέδιο
νόµου µε τίτλο: «Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανακουφι-
στικής Φροντίδας - Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας
υγείας και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις, σελ. 4827 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4771 - 4786
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4811 - 4831
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4786 - 4795
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4758 - 4771
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 4741 - 4758
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 4795 – 4811
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4776, 4780, 4781, 
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ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4794
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ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 4794

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4759, 4760, 4761, 4762,4764, 
4765, 4767, 4769

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 4741, 4742, 4743, 4744,4747, 

4748, 4750, 4751, 4752,4753, 
4754, 4755, 4756, 4759, 4770

ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 4776
ΜΕΛΑΣ Ι. , σελ. 4794, 4797
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4744, 4752, 4753, 4793, 4794
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4752, 4753, 4761, 4769
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 4795, 4796, 4797, 4798, 4799
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 4754
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 4752, 4753
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 4791, 4793, 4794, 4797, 4799

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4782
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 4744
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 4757
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4764
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4785
ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ Ι. , σελ. 4780
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 4811
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 4827
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 4760, 4761
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 4800, 4801
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 4756
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 4823
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 4813, 4814, 4818
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 4815
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4821
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 4766
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 4759
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 4830
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 4825
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 4821
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4819
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4793
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 4754, 4755
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 4748
ΓΚΑΓΚΑ Α.  , σελ. 4791, 4793, 4794, 4797
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 4797, 4798
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 4814
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 4772, 4774
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4801
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4795
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 4783
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 4809
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 4776
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 4802
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 4790
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4812, 4813
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 4741
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 4808
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4753, 4773, 4774, 4792
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 4758, 4816, 4817, 4819
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4758
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 4808
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 4785, 4787, 4788
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 4806
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 4777
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 4763, 4764
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 4799
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ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 4767
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 4776
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 4778
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4786, 4787
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 4764
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 4827
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 4765
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 4747
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 4810
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 4785, 4789
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4779
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 4828
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 4744
ΜΕΛΑΣ Ι. , σελ. 4785, 4796
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π.  , σελ. 4752, 4761
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ.  , σελ. 4781
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 4826
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 4805
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4763, 4770, 4789, 4794
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4822, 4823
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 4742, 4743, 4750
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4820, 4821
ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ Π.  , σελ. 4768, 4769
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ  Ι.  , σελ. 4774, 4775
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 4770
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4753, 4769
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 4746
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4829
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 4755, 4756
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 4749, 4750, 4751, 4752, 4753
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 4817, 4818, 4819
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 4792, 4793, 4803
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 4804
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4784, 4785
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 4747, 4748
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 4792, 4793, 4794, 4796,4797, 

4818, 4819, 4825
ΤΣΑΚΙΡΗΣ Ι.  , σελ. 4797
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4743
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 4824, 4825
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 4771
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 4803, 4807

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4769
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 4751
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 4750



Αθήνα, σήµερα στις 14 Δεκεµβρίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2023».

Πριν ξεκινήσουµε, θα µου επιτρέψετε πρώτα να κάνω µία ανα-
κοίνωση.

Ο Βουλευτής κ. Καππάτος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό κατά το διάστηµα από 7 Ιανουαρίου έως 10 Ια-
νουαρίου του 2023. Το ταξίδι πρόκειται να πραγµατοποιηθεί για
προσωπικούς-οικογενειακούς λόγους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε, λοιπόν, επί του σχεδίου νόµου.
Ο κ. Καλογιάννης έχει τον λόγο και ακολουθεί µετά η κ. Παπα-

νάτσιου.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2023

είναι ο τέταρτος που καταθέτει η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και επισφραγίζει µια πυκνή σε εξελίξεις, αλλά και
σε επιτεύγµατα θητεία.

Η Κυβέρνηση σε τρία µόλις χρόνια αντιµετώπισε πρωτοφανείς
κρίσεις, οι οποίες αλλάζουν τον ρου της ιστορίας, όπως η παν-
δηµία του κορωνοϊού, ο πόλεµος στην Ουκρανία, η ενεργειακή
κρίση, που πλήττει ιδιαίτερα την ευάλωτη ενεργειακά χώρα µας,
δεδοµένου ότι εισάγουµε σχεδόν το 100% του πετρελαίου και
του αερίου. Παράλληλα, έπρεπε να αντιµετωπίσουµε την κλιµα-
κούµενη επιθετικότητα της Τουρκίας, που µας οδηγεί σε µεγάλες
εξοπλιστικές δαπάνες.

Σε αυτό το δυσµενές πλαίσιο, η ελληνική οικονοµία και η κοι-
νωνία δείχνουν αντοχές και δείχνουν εµπιστοσύνη στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και στον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη. Οι προοπτικές είναι θετικές. Μόλις την περασµένη
εβδοµάδα, το Eurogroup ενέκρινε την επιστροφή στην Ελλάδα
ποσού 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, παρακρατηθέντων στην αρχή

των µνηµονίων ως εγγύηση.
Όπως προκύπτει από τον προϋπολογισµό του 2023, πρώτον,

η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται µε ισχυρό ρυθµό. Για το 2022
προβλέπεται ανάπτυξη 5,6% και για το 2023 ανάπτυξη 1,8%, δη-
λαδή ρυθµός διπλάσιος έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου το
2022 και τριπλάσιος το 2023.Δεύτερον, οι ξένες άµεσες επενδύ-
σεις και οι εξαγωγές ενισχύονται ουσιαστικά. Τρίτον, η ανεργία
συρρικνώνεται σηµαντικά. Τέταρτον, το χρέος της γενικής κυ-
βέρνησης, ως ποσοστό του ΑΕΠ, υποχωρεί εντυπωσιακά. Ανα-
µένεται να πέσει κάτω από το 160% το 2023.

Παρά τις αλλεπάλληλες κρίσεις, έχουµε πολύ χαµηλότερη φο-
ρολογία. Ενδεικτικές είναι οι µειώσεις σε ΕΝΦΙΑ, ασφαλιστικές
εισφορές, εισφορά αλληλεγγύης σε ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα.
Συνεχίζουµε να πολιτευόµαστε µε σοβαρότητα, για να διαφυλά-
ξουµε όσα µε κόπο πετύχαµε. Γι’ αυτό και ο προϋπολογισµός του
2023 έχει ως βασικούς άξονες τη συνέχιση των µέτρων στήριξης
της κοινωνίας και τη διατήρηση της αναπτυξιακής πορείας της
χώρας µας.

Αναφέρω ορισµένα µέτρα που έχουν ληφθεί για ενίσχυση
ιδίως των πλέον ευάλωτων:

Πρώτον, για την αντιµετώπιση του υψηλού κόστους ηλεκτρι-
κού ρεύµατος και φυσικού αερίου για νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις, λήφθηκαν µέτρα 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Για το 2023
έχουν προβλεφθεί επιπλέον πιστώσεις ύψους 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ.

Δεύτερον, επιδότηση διακοσίων πενήντα χιλιάδων αγροτών
για το αυξηµένο κόστος λιπασµάτων, ενίσχυση πενήντα χιλιάδων
κτηνοτρόφων για τις αυξηµένες τιµές ζωοτροφών, µείωση του
ΦΠΑ, επιστροφή ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου κίνη-
σης στους αγρότες.

Τρίτον, ουσιαστικές παρεµβάσεις για τους συνταξιούχους: Αύ-
ξηση 7,7% των κύριων συντάξεων το 2023, για πρώτη φορά µετά
από δώδεκα χρόνια, κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης.

Τέταρτον, δέσµη µέτρων για την κοινωνική στέγη και κατοικία,
όπως η χορήγηση χαµηλότοκων στεγαστικών δανείων σε νέα
ζευγάρια και η «Κοινωνική Αντιπαροχή», µε στόχο τη στήριξη της
οικοδοµής και της ιδιοκτησίας, την αντιµετώπιση του δηµογρα-
φικού προβλήµατος.

Πέµπτον, κοινωνικές παροχές αυξηµένες κατά 2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ τη διετία 2022-2023.

Έκτον, ενίσχυση των δηµοσίων επενδύσεων. Οι δαπάνες θα
ανέλθουν σε επίπεδα ρεκόρ, 12 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023,
εκ των οποίων 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ αφορούν επιχορηγήσεις
του Ταµείου Ανάκαµψης.

Έβδοµον, ενίσχυση της εθνικής άµυνας, µε δαπάνες 5,8 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ το 2022-2023, έναντι ετήσιων δαπανών µόλις
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500 εκατοµµυρίων ευρώ στο πρόσφατο παρελθόν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλά είναι τα επιτεύγµατα της

περασµένης τριετίας, επιτεύγµατα συλλογικά της κοινωνίας και
της πολιτείας, που έχουν θετικό αντίκτυπο στο βιοτικό επίπεδο
των συµπολιτών µας. Αφήσαµε οριστικά πίσω τις πολιτικές της
περιόδου 2015-2019, µε τις υπέρογκες αυξήσεις δεκάδων
φόρων, που έπληξαν ιδιαίτερα τη µεσαία τάξη.

Όµως, η κατάσταση παραµένει δύσκολη. Προφανώς, δεν
έχουν λυθεί όλα τα προβλήµατα. Το δηµόσιο χρέος µειώνεται,
αλλά παραµένει υψηλό. Το κύµα ακρίβειας σε διεθνές επίπεδο
πλήττει τα νοικοκυριά, αυξάνει το κόστος των επιχειρήσεων και
απειλεί να διογκώσει το ιδιωτικό χρέος µας.

Επισηµαίνω ορισµένες ενέργειες που πρέπει να επιταχυνθούν:
Πρώτον, οι τράπεζες πρέπει να προσαρµοστούν αµέσως στους
όρους που θέτει η Κυβέρνηση και να στηρίξουν τους ευάλωτους
δανειολήπτες. Δεν είναι αποδεκτό οι τράπεζες να εµφανίζουν
έσοδα 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως από προµήθειες, ενώ
διατηρούν τα επιτόκια καταθέσεων σχεδόν µηδενικά και ταυτό-
χρονα διαφηµίζουν προσωπικά δάνεια µε επιτόκιο 16,8%. Δεύτε-
ρον, πρέπει να ολοκληρωθεί ο χωροταξικός και ο πολεοδοµικός
σχεδιασµός στη χώρα, καθώς τα χρονικά περιθώρια είναι ασφυ-
κτικά. Επαναφέρω την πρότασή µου για εκπόνηση και θεσµοθέ-
τηση τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων στις πρωτεύουσες των
περιφερειακών ενοτήτων κατά προτεραιότητα. Τρίτον, να ολο-
κληρωθεί το διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών και να εφαρµοστεί
στους αυτοκινητόδροµους το ηλεκτρονικό σύστηµα διοδίων, το
οποίο λειτουργεί υπέρ των χρηστών. Θυµίζω ότι σχετική πρωτο-
βουλία του 2018 απέτυχε παταγωδώς, όπως ακριβώς είχαµε
προβλέψει. Τέταρτον, να προωθηθούν ενέργειες αντιµετώπισης
της γραφειοκρατίας, ιδίως σε θέµατα αδειοδοτήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πριν κλείσω, επιτρέψτε µου µία αναφορά στη Διαρκή Επιτροπή
Οικονοµικών, όπου από το 2019 συζητάµε για τους τέσσερις τε-
λευταίους προϋπολογισµούς, πάντα µε την ενεργό συµµετοχή
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών. Οι συζητή-
σεις ήταν υψηλού επιπέδου. Είχαµε ενδιαφέρουσες ανταλλαγές
ιδεών και απόψεων και κατάθεση συγκεκριµένων προτάσεων. Ως
πρόεδρος της επιτροπής ευχαριστώ θερµά τους συναδέλφους
όλων των παρατάξεων για τη συνεργασία µας και την εµπιστο-
σύνη τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγκρατηµένη αισιοδοξία,
και ελπίζοντας ότι ο πόλεµος στην Ουκρανία και η ενεργειακή
κρίση θα τελειώσουν σύντοµα, συνοψίζω επισηµαίνοντας ότι σε
µια περίοδο αυξηµένων διεθνών προκλήσεων, έντονης µεταβλη-
τότητας και υψηλής αβεβαιότητας, ο Προϋπολογισµός του 2023
εγγυάται τη συνέχεια, τη σταθερότητα και την κοινωνική συνοχή,
για αυτό και τον υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πρώτα
από όλα θέλω να ευχαριστήσω τον συνάδελφο γιατί ήταν εντός
του χρόνου. 

Συνεχίζουµε µε την κ. Αικατερίνη Παπαναστασίου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θέλω να πιστεύω ότι και εκείνη θα είναι εντός του χρόνου,
για να κάνουµε µία καλή αρχή. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, συζητούµε τον

προϋπολογισµό του 2023 εν µέσω µιας πρωτοφανούς συγκυρίας
που αφήνει βαρύ σηµάδι στη δηµοκρατία µας. Το σκάνδαλο των
επισυνδέσεων, η προσαγωγή Ελληνίδας Ευρωβουλευτού για
χρηµατισµό και η εδώ αφόρητη καθηµερινότητα, εν µέσω πλη-
θωριστικών πιέσεων και ενεργειακής κρίσης, σχηµατίζουν µια ζο-
φερή εικόνα για το µέλλον.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί επικοινωνιακά να πείσει ότι η χώρα
έχει γίνει παράδειγµα για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα και ότι η χώρα
έχει γίνει παράδειγµα στα ευρωπαϊκά δρώµενα, εξαιτίας κυρίως
της ανάπτυξης εν µέσω κρίσεων. Δεν αναφέρει όµως το συγκυ-
ριακό χαρακτήρα των, δήθεν, επιτυχιών. Η ανάκαµψη της ιδιωτι-
κής κατανάλωσης εκδηλώθηκε µετά την άρση των περιορισµών
της πανδηµίας και κατευθύνθηκε προφανώς προς την αναψυχή. 

Ο προϋπολογισµός προβλέπει χαµηλή αύξηση της ιδιωτικής
κατανάλωσης 1% και του ΑΕΠ σε 5,6% το 2022 και ανάπτυξη
1,8%. Πρόκειται για προβλέψεις που δεν προσλαµβάνουν πανη-
γυρικό χαρακτήρα εν όψει και της συνεχιζόµενης ακρίβειας και
της µειωµένης αγοραστικής δύναµης µισθωτών και συνταξιού-
χων. Αντίστοιχα και η αύξηση των εξαγωγών υπερκαλύφθηκε
από την αύξηση των εισαγωγών. Ενώ το έλλειµµα των τρεχου-
σών συναλλαγών, µε στοιχεία και της Τράπεζας της Ελλάδος,
άγγιξε τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ το οκτάµηνο του τρέχοντος
έτους. Αυτός ο δείκτης δείχνει και το µεγάλο πρόβληµα στο πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας, το οποίο επιδεινώνεται συνεχώς
από τις πολιτικές που ακολουθούνται από το 2019. 

Το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας βασίζεται κυρίως στη µείωση
της φορολογίας του µεγάλου πλούτου, στην πριµοδότηση συγκε-
κριµένων επιχειρηµατιών, µε παράλληλη επαναφορά των όρων
της εσωτερικής υποτίµησης, σ' ό,τι αφορά την εργασία. Αυτό είναι
το όραµά σας για την ανάπτυξη. Τι συµβαίνει όµως στην πραγµα-
τική οικονοµία; Οργανισµοί, όπως το Ινστιτούτο της ΓΣΕΕ και η
ΕΛΣΤΑΤ, µας λένε πως ο κατώτατος µισθός έχει χάσει το 19% της
αγοραστικής του δύναµης, ενώ το 28% των συµπολιτών µας βρί-
σκονται αντιµέτωποι µε τον κίνδυνο της φτώχειας. Για εσάς η µόνη
λύση για την ελληνική οικονοµία παραµένει ο εξωτερικός δανει-
σµός και η εισροή κεφαλαίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα πανηγυρικά και πάλι ανακοινώ-
σατε τις εκταµιεύσεις των ANFAs και τον SMPs. Πανηγυρίζετε
γιατί υλοποιείται οµαλά ό,τι ακριβώς συµφώνησε η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ το 2018, όταν εσείς φωνάζατε για τέταρτο µνηµόνιο
που, δήθεν, φέρναµε και πιέζατε για τη δηµιουργία µιας πιστο-
ληπτικής γραµµής. Αυτά τα µέτρα, η συνολική λύση για το χρέος
και ο cash buffer, επιτρέπουν στη χώρα να περνάει τις διεθνείς
αναταράξεις από την κρίση χωρίς προβλήµατα. Δεν θα έπρεπε
να πανηγυρίζετε όµως, γιατί όταν η Κοµισιόν σηµειώνει πως χαι-
ρετίζει τις µεταρρυθµίσεις που συνδέονται µε τις επιστροφές των
κερδών των ελληνικών οµολόγων, αυτό που στην ουσία σάς ανα-
λογεί είναι η βίαιη ανακατανοµή των εισοδηµάτων, η κατάργηση
της πρώτης κατοικίας, ο νέος πτωχευτικός κώδικας και η απορ-
ρύθµιση της αγοράς εργασίας. Αυτά δεν βρίσκονταν στις δε-
σµεύσεις της χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ, δικά σας είναι! 

Ο προϋπολογισµός του 2023 έρχεται σε µια περίοδο που η κοι-
νωνία πιέζεται από την αβεβαιότητα των κραδασµών της ενερ-
γειακής κρίσης, του υψηλού πληθωρισµού και των αυξήσεων στα
επιτόκια, που διατηρούν σταθερή τη διάβρωση στα εισοδήµατα.
Εν τέλει, όµως, η Κυβέρνηση θεωρεί ότι θα επιστρέψουµε σε
πρωτογενή πλεονάσµατα το 2023, µέσω της αύξησης των εσό-
δων και του περιορισµού των δαπανών. Ποιες δαπάνες επιλέγετε
να περιορίσετε; Πώς και µε ποιους περιµένετε να έχετε έσοδα;
Η µείωση της δηµόσιας κατανάλωσης στο µείον 1,5% δείχνει τη
σπουδή της Κυβέρνησης για την περιστολή των όποιων δαπανών
για ενισχύσεις. Οι επιδόσεις των εξαγωγών, αγαθών και υπηρε-
σιών, συµπεριλαµβανοµένου και του τουρισµού, θα σηµειώσουν
τεράστια επιβράδυνση από 24,1% το 2021, σε 9,7% το 2022, σε
1% το 2023. Ο προϋπολογισµός όµως προβλέπει ότι το φετινό
δηµοσιονοµικό έλλειµµα της τάξης του 1,6% θα µετατραπεί σε
πλεόνασµα της τάξης του 0,7% το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Για να πετύχετε το πλεόνασµα, χρειάζεστε και ένα ακόµη µέ-
γεθος, που το βλέπουµε στον προϋπολογισµό. Και εδώ έρχεται
το µαγικό νούµερο των 62 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε 56 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από αυτά να προέρχονται από φόρους. Τα έσοδα
από τον ΦΠΑ θα φτάσουν τα 22 δισεκατοµµύρια ευρώ και θα
είναι αυξηµένα κατά 24%, σε σχέση µε το 2019. Δηλαδή ο πλη-
θωρισµός πριµοδοτεί τον προϋπολογισµό και τα φορολογικά
έσοδα, διαβρώνοντας όµως το εισόδηµα των πολιτών. Με απλά
λόγια, µε τον πληθωρισµό οι πολίτες µπορούν να αγοράσουν λι-
γότερα προϊόντα και υπηρεσίες, πληρώνοντας όµως ακριβότε-
ρες τιµές και περισσότερους φόρους. Η κατάσταση αποτυπώ-
νεται και από ένα άλλο µέγεθος, την αύξηση των χρεών των πο-
λιτών προς τη φορολογική διοίκηση κατά 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ, σε σχέση µε το 2019, και φτάνουµε στα 113 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

4742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα τελευταίο σηµείο που θέλω να αναφέρω είναι ότι τα ληξι-
πρόθεσµα χρέη του δηµοσίου εµφανίζονται ακόµη υψηλότερα
από τη συζήτηση που κάναµε στο προσχέδιο, και ξεπερνούν τα
2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µε την ανοχή σας. 

Αυτά θα τα µηδενίζατε απευθείας, είχατε πει. Το συµπέρασµα
είναι απλό. Η Κυβέρνηση δεν µπορεί, και δεν θέλει κιόλας, να εγ-
γυηθεί την ευηµερία της κοινωνίας. Επιχειρείτε µια βίαιη ανα-
διάρθρωση της οικονοµίας και της κοινωνίας.

Το µεγαλύτερο κοµµάτι της πίτας θα το έχουν στοχευµένα
συγκεκριµένοι όµιλοι. Η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, η µι-
σθωτή εργασία, δεν θα µπορεί να βγάλει το µήνα. Δεν θα έχει
κατοικία, θα έχει χρέη και δεν θα πληρώνεται υπερωρίες. Δεν θα
µπορεί η λαϊκή οικογένεια να έχει πρόσβαση σε βασικούς τοµείς
του κοινωνικού κράτους, στην παιδεία και στην υγεία. 

Είστε µια Κυβέρνηση που πορευτήκατε µε δεδοµένο ότι είστε
στο απυρόβλητο της κριτικής. Οι µέρες της αυτοδυναµίας σας,
όµως, είναι µετρηµένες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Και αυτό γιατί η κοινωνική
πραγµατικότητα έρχεται σε αντίθεση µε αυτό. Το µήνυµα, βέ-
βαια, είναι ένα: Η κοινωνία θα πρέπει να τα βγάλει πέρα µόνη της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριοι συνάδελφοι, παρακάλεσα, όπως ο πρώτος οµιλητής, να
είµαστε εντός του πλαισίου -και σας καλώ κι εσάς, κύριε Φραγ-
γίδη, να είστε εντός του χρόνου- για να µπορέσουν όλοι οι συ-
νάδελφοι να µιλήσουν και να µη χρειαστεί να µειώσουµε το
χρόνο. Γιατί αυτό συνήθως συµβαίνει, οι πρώτοι µιλάνε άνετα και
οι τελευταίοι πιεσµένοι. 

Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, τα χαρακτηριστικά της συγκυρίας µέσα στην

οποία έρχεται ο τέταρτος, τελευταίος, προϋπολογισµός της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη είναι η γεωπολιτική αστάθεια και η ενερ-
γειακή κρίση, που η Ευρώπη δεν τολµά να αντιµετωπίσει
συλλογικά, ο αυξανόµενος πληθωρισµός, τον οποίο η Κυβέρ-
νηση υποτίµησε στον περσινό σχεδιασµό της, η αύξηση των επι-
τοκίων και η απειλή ύφεσης στην Ευρώπη. 

Φυσικά η πανδηµία ακόµα δεν έχει ολοκληρώσει τον κύκλο
της, ενώ στην Ελλάδα έχουµε επιπλέον µια εκλογική χρονιά. Όλα
τα παραπάνω καθιστούν αβέβαιες τις όποιες µακροοικονοµικές
προβλέψεις. 

Η Κυβέρνηση, ωστόσο, παρουσιάζει έναν προϋπολογισµό που
δεν διαφέρει από τους προηγούµενους. Εµφανίζει το νέο suc-
cess story µε ευηµερούντες αριθµούς. Δεν αντιµετωπίζει τα θέ-
µατα της ανάπτυξης και της κοινωνικής δικαιοσύνης ούτε τα
διαρθρωτικά ζητήµατα της οικονοµίας και της ανάγκης αλλαγής
του παραγωγικού µοντέλου. Παρουσιάζει πλεονάσµατα από φό-
ρους και µείωση δαπανών που θα στήριζαν την κοινωνία. Η ανά-
πτυξη στηρίζεται στην κατανάλωση και το έλλειµµα του
εµπορικού ισοζυγίου αποκαλύπτει τα σαθρά θεµέλια. Οι επενδύ-
σεις αφορούν, κυρίως, εξαγορές έτοιµων ελληνικών επιχειρή-
σεων από ξένους και όχι δηµιουργία νέων. 

Κυρίως, δεν φροντίζει για την εξάλειψη των κοινωνικών ανισο-
τήτων, συνεχίζει την αφαίµαξη των µεσαίων και χαµηλών κοινω-
νικών στρωµάτων µε υψηλούς έµµεσους φόρους, για να µπορεί
να ασκεί την οριζόντια επιδοµατική της πολιτική, που δεν έχει αν-
τίκρισµα στην πραγµατική οικονοµία. Παραβλέπει τη βραδυ-
φλεγή βόµβα του δηµογραφικού, που τροφοδοτείται από το
αρνητικό ισοζύγιο γεννήσεων - θανάτων και το τρίτο κύµα µαζι-
κής µετανάστευσης. 

Για την υγεία, ο προϋπολογισµός του 2023 προβλέπει σηµαν-

τική µείωση στη χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων και κέντρων
υγείας κατά 414 εκατοµµύρια ευρώ, από 5,616 δισεκατοµµύρια,
πάει στα 5,202 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η µείωση αυτή αποδίδεται
στην αποκλιµάκωση της πανδηµίας, η οποία όµως δεν έχει πει
την τελευταία της λέξη και είναι λάθος να το συλλογιζόµαστε
έτσι. 

Είναι αξιοσηµείωτο να αναφερθεί ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία
του µητρώου ανθρώπινου δυναµικού του ελληνικού δηµοσίου
τον Ιούλιο του 2019 η Νέα Δηµοκρατία παραλαµβάνει τακτικό
προσωπικό στο Υπουργείου Υγείας, εκτός ΝΠΙΔ, εβδοµήντα
εννέα χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα επτά εργαζοµένους και στα
ΝΠΙΔ τρεις χιλιάδες εξακόσιους πενήντα τέσσερις εργαζοµέ-
νους. Τρία χρόνια µετά, τον Ιούλιο του 2022, ο αριθµός του τα-
κτικού προσωπικού, εκτός τα ΝΠΙΔ, ήταν εβδοµήντα τρείς
χιλιάδες εξακόσια εβδοµήντα έξι -δηλαδή µια µείωση 7%- και στα
ΝΠΙΔ ήταν τρείς χιλιάδες εννιακόσια σαράντα δύο, δηλαδή µία
αύξηση 7%. Η συνολική, όµως, µείωση του συνολικού τακτικού
προσωπικού ήταν πέντε χιλιάδες διακόσια δεκατρία άτοµα ή
6,3% µέσα στη µεγαλύτερη πανδηµία στην ιστορία των τελευ-
ταίων εκατό χρόνων και είναι απολύτως ενδεικτική των πολιτικών
επιλογών της για τη δηµόσια υγεία. 

Επέλεξε να µην ανασχέσει τη συρρίκνωση του ανθρώπινου δυ-
ναµικού του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και της Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας και απέφυγε να τηρήσει ακόµα και τον κανόνα
της, δηλαδή, µία πρόσληψη µε µία αποχώρηση, στον χώρο της
υγείας. 

Σε συνδυασµό, δε, µε µια σειρά από άλλες στρατηγικές απο-
φάσεις, όπως, πρόσφατα η περιπαικτική αύξηση 10% στους µι-
σθούς των γιατρών του ΕΣΥ και η ενθάρρυνση της ιδιώτευσής
τους, καταδεικνύει τη στρατηγική επιλογή για την πλήρη αποδυ-
νάµωση του συστήµατος και απώτερο στόχο την ιδιωτικοποίηση
της υγείας.

Αυτό, ήδη, αποτυπώνεται αφού η Ελλάδα έχει τη µεγαλύτερη
ιδιωτική δαπάνη για την υγεία ξεπερνώντας κατά πολύ, πλέον,
χώρες µε τις οποίες τα προηγούµενα έτη συναγωνιζόταν για τη
θλιβερή αυτή πρωτιά. 

Όπως φαίνεται από το τελευταίο δελτίο της ΕΛΣΤΑΤ για την
έρευνα οικογενειακών προϋπολογισµών του 2021, οι δαπάνες
για υγεία αφορούν 8,1% της κατανοµής των νοικοκυριών, σηµει-
ώνοντας σηµαντική αύξηση σε σχέση µε τα προηγούµενα έτη.
Εξάλλου, η Κυβέρνηση επέλεξε να διαθέσει µόνο το 4.8% των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης για την υγεία, όταν η γειτονική
Ιταλία διαθέτει 10%, ενώ παρουσιάζει και χαµηλές επιδόσεις
στην απορροφητικότητα των κονδυλίων.

Το κόµµα µας, πρόσφατα και µε τον Πρόεδρό του, έχει διατυ-
πώσει συγκεκριµένες προτάσεις για την αναδιάρθρωση του ΕΣΥ
µε στόχο την εξασφάλιση ισότιµης και δωρεάν πρόσβασης στις
ποιοτικές υπηρεσίες παροχών υγείας για όλους τους ασθενείς,
ανεξαιρέτως και καλών συνθηκών εργασίας για τους εργαζόµε-
νους. Δηµόσια υγεία µε ισχυρές δοµές, ενιαίο σύστηµα πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, αναβάθµιση ανθρώπινου δυναµικού,
υγεία στα νησιά, λειτουργία ανεξάρτητου µηχανισµού αξιολόγη-
σης, ψηφιακό µετασχηµατισµό της υγείας. 

Κοινή συνισταµένη των προτάσεών µας είναι η ουσιαστική ανα-
βάθµιση του ΕΣΥ για να µπορεί να υπηρετεί τους πολίτες. Αυτό
περνάει πρώτα µέσα από τη χαρτογράφηση των υγειονοµικών
αναγκών και την εξασφάλιση ενός βιώσιµου και ανθεκτικού συ-
στήµατος υγείας µε επαρκή στελέχωση και χρηµατοδότηση. 

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω ότι η ελληνική επαρχία χρειάζεται
στήριξη. Ο προϋπολογισµός οφείλει να ευνοεί την αποκέντρωση
της οικονοµικής δραστηριότητας και την ελαχιστοποίηση των
ανισοτήτων µέσα στα µεγάλα αστικά κέντρα και στην περιφέρεια. 

Δώστε κίνητρα ώστε οι νέοι να παραµείνουν και να εργαστούν
στον τόπο τους. 

Οργανώστε τα περιφερειακά νοσοκοµεία ώστε οι πολίτες της
επαρχίας όλων των ηλικιών να αισθάνονται ασφαλείς. 

Για άλλη µια χρονιά επισηµαίνω ότι το νοσοκοµείο της περι-
φέρειάς µου στο Κιλκίς είναι το µοναδικό νοσοκοµείο της 4ης ΥΠΕ
που δεν διαθέτει ΜΕΘ. Το ζητάµε από το 2019. Το έχετε υποσχε-
θεί, αλλά µέχρι τώρα τίποτα. 

Ο κατ’ εξοχήν αγροτοκτηνοτροφικός πληθυσµός του Νοµού
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Κιλκίς παλεύει µε το υψηλό κόστος της παραγωγής των πρώτων
υλών, λιπασµάτων, ζωοτροφών, του ηλεκτρικού ρεύµατος και
του πετρελαίου. Πολλοί αγρότες εγκαταλείπουν τις καλλιέργειές
τους, οι µεγάλες κτηνοτροφικές µονάδες κλείνουν. 

Χρειάζεται να λυθεί το πρόβληµα της έλλειψης των εργατών
γης, να δοθούν κίνητρα και να επιταχυνθούν οι γραφειοκρατικές
διαδικασίες πρόσληψής τους. Μεγάλες εκτάσεις γης δεσµεύον-
ται από ξένες εταιρείες µέσω αγοράς ή ενοικίασης για εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών. Χρειάζεται έλεγχος. Επίσης, είναι
αναγκαίο να αναπτυχθούν ενεργειακές κοινότητες, να δοθεί η
δυνατότητα για φωτοβολταϊκά στους αγρότες και κτηνοτρό-
φους. 

Τέλος, ζητάµε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες αποζηµίωσης
των παραγωγών από τις καταστροφές που προκάλεσαν τα
ακραία καιρικά φαινόµενα στις 23 Ιουνίου του 2022 στο Δήµο
Παιονίας, θέµα για το οποίο έκανα και σχετική επίκαιρη ερώτηση
και ενεργοποιήθηκε ο µηχανισµός κρατικής αρωγής, πλέον, του
ΕΛΓΑ. Ελάχιστα έχουν δοθεί στους παραγωγούς µέχρι τώρα και
όχι σε όλα τα είδη παραγωγής τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακάλεσα να είµαστε εντός του χρόνου για τους
επόµενους συναδέλφους.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ,
πάντως, είστε extra large στο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βέβαια,
γιατί θέλουµε να ακούτε τις προτάσεις µας καθώς έχετε ενδια-
φέρον να συνεργαστείτε µαζί µας και εσείς!

Παρακαλώ, στο Βήµα να έρθει ο κ. Γεώργιος Μαρίνος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, ό,τι και να κάνετε δεν µπορείτε να

κρύψετε τον ταξικό χαρακτήρα του κρατικού προϋπολογισµού,
που χαρατσώνει µε αβάσταχτους φόρους τον λαό και χειροτε-
ρεύει την κατάστασή του, για να δώσετε κι άλλα δισεκατοµµύρια
και κέρδη στο µεγάλο κεφάλαιο. 

Τα προβλήµατα της εργατικής τάξης, των βιοπαλαιστών αγρο-
τών και επαγγελµατιών, της νεολαίας έχουν πάρει τραγικές δια-
στάσεις και εσείς τους κοροϊδεύετε. Η αβάσταχτη ακρίβεια, οι
άθλιοι µισθοί και συντάξεις, το µειωµένο συνολικά εισόδηµα, οι
πλειστηριασµοί, η σκληρή φορολογία, η εµπορευµατοποιηµένη
υγεία, πρόνοια, παιδεία, οξύνονται διαχρονικά µε ευθύνη των κυ-
βερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η Κυβέρνηση διαφηµίζει το καλάθι της φτώχειας, «µπαλώ-
µατα» και ελάχιστες αυξήσεις, που εξανεµίζονται από τον υψηλό
πληθωρισµό. Και όλοι σας απορρίψατε τις τροπολογίες του ΚΚΕ
για την κατάργηση του ΦΠΑ και του ειδικού φόρου κατανάλωσης
για την ενέργεια και τα καύσιµα, την καταβολή της δέκατης τρί-
της και δέκατης τέταρτης σύνταξης και µισθού για όλους, την
προστασία από τα «κοράκια» των κόκκινων δανείων, την κατάρ-
γηση του ΕΝΦΙΑ, που είναι όλα τους καθολικά αιτήµατα του λαού
µας. 

Διαχειρίζεστε το σάπιο εκµεταλλευτικό σύστηµα που γεννά
υποκλοπές και παρακολουθήσεις, Πάτσηδες και Καϊλή, κακοποί-
ηση παιδιών και γυναικών, σκληρή καταστολή. Είστε συνένοχοι.
Όλοι σας υπηρετείτε τη στρατηγική τού κεφαλαίου, της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ, την ανάπτυξη µε κριτήριο το κα-
πιταλιστικό κέρδος, που προετοιµάζει νέα οικονοµική κρίση.
Υπηρετείτε την «πράσινη» µετάβαση της ενεργειακής φτώχειας
και το «υπερµνηµόνιο» του Ταµείου Ανάκαµψης που δίνει δισε-
κατοµµύρια στα µονοπώλια. 

Αυτές είναι οι προγραµµατικές δεσµεύσεις όλων των αστικών
κυβερνήσεων και κοµµάτων, που κάνουν τι; Πουλάνε φύκια για
µεταξωτές κορδέλες, για να εγκλωβίζουν λαϊκές δυνάµεις. Καµ-
µία αναµονή σε σωτήρες. Ο λαός να πει «φτάνει πια!», να γίνει
πρωταγωνιστής των εξελίξεων, µε πανίσχυρο ΚΚΕ παντού, για
να ανοίξει ο δρόµος για την ανατροπή της καπιταλιστικής βαρ-
βαρότητας, για µια καλύτερη ζωή. 

Αυτή η αναγκαιότητα αναδεικνύεται και από τη διεθνή κατά-
σταση. Η εξωτερική πολιτική υπηρετεί διαχρονικά τα συµφέ-
ροντα και την αναβάθµιση της θέσης των µεγάλων οικονοµικών

οµίλων σε συνθήκες πολύ επικίνδυνων ιµπεριαλιστικών ανταγω-
νισµών, που προκάλεσαν τον πόλεµο στην Ουκρανία ανάµεσα
στις Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση µε
την καπιταλιστική Ρωσία, στο πλαίσιο µιας σκληρής σύγκρουσης
του ευρωατλαντικού στρατοπέδου µε την Κίνα και τη Ρωσία. 

Εννέα µήνες ιµπεριαλιστικός πόλεµος, που φέρνει πιο κοντά
τη γενίκευση, ακόµα και τη χρήση πυρηνικών όπλων! Σε αυτόν
τον πόλεµο έχει εµπλέξει τη χώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε τη στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, στο όνοµα
της τήρησης των νατοϊκών υποχρεώσεων. 

Στέλνετε στην Ουκρανία στρατιωτικό υλικό και ετοιµάζεστε να
στείλετε το πυραυλικό σύστηµα S-300, ακόµα και στρατιωτικές
δυνάµεις στην Ανατολική Ευρώπη. Με κοινή γραµµή Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ γεµίσατε την Ελλάδα µε στρατιωτικές
βάσεις στη Σούδα, τη Λάρισα, το Στεφανοβίκειο και την Αλεξαν-
δρούπολη. Μετατρέψετε τη χώρα σε αµερικανονατοϊκό ορµητή-
ριο. 

Η πολιτική σας είναι κίνδυνος - θάνατος για τον λαό και τα παι-
διά του. Τους οδηγείτε στο πολεµικό σφαγείο. Αυτό ακριβώς ση-
µαίνει η εµπλοκή στα ευρωνατοϊκά σχέδια. Αυτό δείχνει η
αντιπαράθεση των αστικών τάξεων δύο νατοϊκών κρατών, της Ελ-
λάδας και της Τουρκίας, για τη γεωστρατηγική τους αναβάθµιση. 

Το τουρκικό κράτος αξιοποιεί τις στρατηγικές σχέσεις µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες και την Ευρωπαϊκή Ένωση και την ισχυρή
θέση που κατέχει στο ΝΑΤΟ, χρησιµοποιώντας προκλητικές απει-
λές και διεκδικήσεις σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων και
της κυριαρχίας των νησιών. 

Τι κάνουν οι σύµµαχοί σας; Προσπαθούν να τραβήξουν την
Τουρκία από τη ρωσική επιρροή, να ενισχύσουν την νοτιοανατο-
λική πτέρυγα του ΝΑΤΟ. Και µε δική σας ευθύνη ανοίγει ο δρό-
µος για έναν πολύ οδυνηρό συµβιβασµό για τη συνεκµετάλλευση
του φυσικού πλούτου στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο,
ανακυκλώνοντας αντιθέσεις και εντάσεις. 

Δίνετε όρκους πίστης στις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά µε από-
φαση της κυβέρνησης Μπάιντεν τα µαχητικά F-16 θα προστε-
θούν στο τουρκικό οπλοστάσιο. Καλλιεργείτε προσδοκίες για τον
ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άλλα ισχυρά κράτη-µέλη της, η
Γερµανία, η Ιταλία, η Ισπανία, τροφοδοτούν τη γειτονική χώρα
µε σύγχρονο στρατιωτικό εξοπλισµό, ενισχύουν τις οικονοµικές
σχέσεις. 

Καµµία εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και τα κόµµατα του να-
τοϊκού τόξου, στις ιµπεριαλιστικές σας συµµαχίες! Έχει αποδειχ-
θεί ότι όσο βαθαίνει η εµπλοκή της Ελλάδας στους ιµπεριαλι-
στικούς ανταγωνισµούς τόσο θα επιδεινώνονται οι σχέσεις µε
την Τουρκία και θα µεγαλώνει ο κίνδυνος θερµών επεισοδίων. Το
τονίζουµε. 

Η στάση του κάθε κόµµατος απέναντι στην εµπλοκή της
χώρας στα επιθετικά σχέδια των Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι βασικό λαϊκό κριτήριο για τις επερχό-
µενες εκλογές και κάθε πολιτική µάχη. 

Το ΚΚΕ αγωνίζεται για την απεµπλοκή της χώρας από τον πό-
λεµο και τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, το κλείσιµο των
αµερικανικών βάσεων. Να σταµατήσει η αποστολή οπλισµού
στην Ουκρανία. Κανένας στρατιώτης και αξιωµατικός έξω από
τα σύνορα. Να δυναµώσει η κοινή πάλη των λαών σε αυτόν τον
δρόµο, στον καθηµερινό αγώνα για όλα τα προβλήµατα. 

Καλούµε τις λαϊκές δυνάµεις να συµπορευτούν µε το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα της Ελλάδας, να του δώσουν µεγάλη δύναµη στις
εκλογές που έρχονται, γιατί µόνο αυτή η επιλογή αντιστοιχεί στα
εργατικά λαϊκά συµφέροντα. Ο λαός να δώσει το αγωνιστικό του
παρών στο µεγάλο συλλαλητήριο το Σάββατο στο Σύνταγµα στις
12.30’. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε. 
Είµαστε λίγο παραπάνω στον χρόνο. Θέλει µια προσοχή. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική

Λύση. Ελπίζω η κ. Αθανασίου να είναι εντός του χρόνου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τεράστια υποστελέχωση των

νοσοκοµείων, αλλά και των κέντρων υγείας, η υπερεντατικοποί-
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ηση της δουλειάς, οι χιλιάδες χρωστούµενες ηµέρες ανάπαυσης
και κανονικής άδειας στο εξουθενωµένο προσωπικό, οι χαµηλοί
µισθοί, τα «εντέλλεσθε», οι πειθαρχικές τιµωρίες και γενικότερα
ο αυταρχικός τρόπος διοίκησης είναι µερικά µόνο προβλήµατα
του τοµέα της υγείας. 

Την «ταφόπλακα», όµως, στο δηµόσιο σύστηµα υγείας της
χώρας µας βάζει οριστικά η Κυβέρνηση µε τον νόµο για τη δη-
µόσια νοσοκοµειακή περίθαλψη. Πρόκειται για έναν νόµο που δι-
καίως χαρακτηρίστηκε «λαιµητόµος» για τη δηµόσια περίθαλψη
και που βρήκε καθολικά αντίθετους όλους τους φορείς των υγει-
ονοµικών φορέων. 

Εξυπηρετώντας την κερδοφορία των µεγάλων επιχειρηµατι-
κών οµίλων που δραστηριοποιούνται στον χώρο, καταργεί την
πλήρη και αποκλειστική απασχόληση των γιατρών του ΕΣΥ. Επί-
σηµα πλέον οι ασθενείς θα γίνονται βορά στους µεγάλους ιδιω-
τικούς οµίλους. 

Επίσης, διευρύνει τις ελαστικές σχέσεις απασχόλησης. Σπρώ-
χνει τους νοσοκοµειακούς γιατρούς να αναζητήσουν εισοδήµατα
στον ιδιωτικό τοµέα και τους ασθενείς να γίνονται πελάτες για
να µπορέσουν να εξυπηρετηθούν. 

Οι υπόλοιποι θα περιµένουν πολλούς µήνες στις λίστες ανα-
µονής για να έρθει η σειρά τους και, αν είναι τυχεροί και ζουν
ακόµη, µπορεί να λύσουν µέσω ΕΣΥ το πρόβληµα υγείας που αν-
τιµετωπίζουν.

Η Κυβέρνηση, αφού πρώτα υπερψήφισε την άνοιξη του 2022
τη διάλυση της δηµόσιας πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε
τον λεγόµενο «προσωπικό γιατρό», τώρα ασχολείται µε τη δευ-
τεροβάθµια νοσοκοµειακή φροντίδα υγείας. Στην ουσία επιστρέ-
φει σε ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας της δεκαετίας του 1970 πριν
τη δηµιουργία του ΕΣΥ. Μας πάει δηλαδή πίσω.

Εν προκειµένω στον παρόντα προϋπολογισµό, η Κυβέρνηση
έχει περικόψει τις δαπάνες υγείας και τις δαπάνες δωρεάν περί-
θαλψης, όπως και άλλες κοινωνικές δαπάνες, στην παιδεία, στην
πρόνοια υποβαθµίζοντας µε αυτόν τον τρόπο την ποιότητα ζωής
των πολιτών αλλά και την ανταποδοτικότητα της φορολόγησής
τους, µε αποκλειστικό σκοπό την εξασφάλιση πρωτογενών πλε-
ονασµάτων. 

Αν κάτι έδειξε η πανδηµία ήταν οι σοβαρότατες ελλείψεις του
ΕΣΥ σε στελέχωση, τόσο ιατρικού, όσο και νοσηλευτικού προ-
σωπικού, ελλείψεις σε εντατικολόγους, µε συνέπεια όσες κλίνες
ΜΕΘ και αν υπάρξουν να µην µπορούν να λειτουργούν, γιατί
χωρίς γιατρούς δεν λειτουργεί τίποτα. 

Έδειξε επίσης ελλείψεις σε βοηθητικό και υποστηρικτικό εξο-
πλισµό, µε αποτέλεσµα την υπολειτουργία πολλών δηµόσιων µο-
νάδων υγείας, ακόµα και ζωτικής σηµασίας. 

Αυτές οι συνθήκες κατέστησαν σαφή την επιτακτική ανάγκη
ενίσχυσης του ΕΣΥ, που σήκωσε αποκλειστικά σχεδόν το βάρος
στήριξης των πολιτών κατά την περίοδο της πανδηµίας.

Οι πολίτες έδειξαν την αµέριστη εµπιστοσύνη τους στο ΕΣΥ
κατά τη διάρκεια του πανικού που επικράτησε στην περίοδο της
πανδηµίας, παρ’ ότι εξαρχής διεφάνη η δυσλειτουργία του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας. Ωστόσο οι προσδοκίες των πολιτών,
τόσο για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού, όσο και για την ψυ-
χολογική τους ενίσχυση από τους δηµόσιους λειτουργούς του
ΕΣΥ ανέδειξε το πόσο πολλή εµπιστοσύνη αλλά και ελπίδα δεί-
χνουν οι πολίτες στην πολιτεία.

Κατά συνέπεια, θα περίµενε κανείς µια στοιχειώδη ανταπό-
κριση εκ µέρους της Κυβέρνησης η οποία να µεταφράζεται σε
αποτελεσµατική ενίσχυση του ΕΣΥ σε υγειονοµικό προσωπικό
και κατάλληλες υποδοµές για εξασφάλιση παροχής αναγκαίων
υπηρεσιών σε όλους τους πολίτες. Ήδη το ΕΣΥ λόγω των µνη-
µονιακών περικοπών έχει σήµερα πάνω από σαράντα πέντε χι-
λιάδες κενές οργανικές θέσεις, ενώ τριάντα χιλιάδες
εργαζόµενοι είναι εγκλωβισµένοι σε ελαστικές σχέσεις εργασίας,
συµβασιούχοι επικουρικοί κ.λπ.. Αποτέλεσµα των δυσλειτουρ-
γιών του ΕΣΥ είναι και οι λίστες αναµονής για επισκέψεις σε θε-
ράποντες γιατρούς και χειρουργεία. 

Ας κάνω µία σύντοµη αναφορά στο ζήτηµα των λεγόµενων
ανεµβολίαστων υγειονοµικών, στο οποίο έχω επανειληµµένα
εκτενώς αναφερθεί. Ποιος ο λόγος αποκλεισµού τους τη στιγµή
κατά την οποία έχει επιστηµονικώς αποδειχτεί ότι οι εµβολιασµέ-

νοι και νοσούν και µεταδίδουν εξίσου µε τους ανεµβολίαστους;
Εκείνο το οποίο ενδιαφέρει εν προκειµένω είναι το εάν οι ανεµ-
βολίαστοι µεταδίδουν σε µεγαλύτερο βαθµό από τους εµβολια-
σµένους; Θα µπορούσε η Κυβέρνηση να τους αξιοποιήσει
τηρώντας συγκεκριµένα υγειονοµικά πρωτόκολλα. 

Οι δηµόσιες δαπάνες βαίνουν συνεχώς µειούµενες. Στον νέο
προϋπολογισµό από 5,6 δισεκατοµµύρια το 2022, προβλέπονται
5,2 δισεκατοµµύρια το 2023. Οι δαπάνες για τα νοσοκοµεία προ-
βλέπονται για το 2023 στα 3,29 δισεκατοµµύρια από 3,5 δισεκα-
τοµµύρια το 2022, δηλαδή µειωµένες κατά 450 εκατοµµύρια
ευρώ.

Η Κυβέρνηση, στο όνοµα των πρωτογενών πλεονασµάτων και
της ευρωπαϊκής στρατηγικής της ιδιωτικοποίησης των υπηρε-
σιών υγείας, ανοίγει τον δρόµο στην εµπορευµατοποίησή του σε
όφελος του ιδιωτικού τοµέα υγείας. Οι νοσοκοµειακοί γιατροί και
το νοσηλευτικό προσωπικό στα δηµόσια νοσοκοµεία, εκτός από
τους χαµηλούς µισθούς, θα έχουν αυξηµένο φόρτο δουλειάς,
εξάντληση ψυχικού αποθέµατος φροντίδας, που µοιραία θα λει-
τουργεί σε βάρος της εξυπηρέτησης των ασθενών, οι οποίοι πα-
ράλληλα θα ταλαιπωρούνται και από τις λίστες αναµονής. Έτσι,
η δηµόσια υγεία υποβαθµίζεται, το ΕΣΥ ουσιαστικά απαξιώνεται
και αυξάνονται οι ανισότητες στην παροχή υπηρεσιών υγείας σε
βάρος κυρίως των λαϊκών στρωµάτων. 

Οι αµοιβές σήµερα προσδιορίζονται µε βάση τον ν.4472/2017,
ο οποίος όµως κρίθηκε αντισυνταγµατικός από το Σ.τ.Ε. και τον
Άρειο Πάγο, που υποχρεώνει την Κυβέρνηση να επαναφέρει
στους γιατρούς µας τους µισθούς στα επίπεδα του 2009, χωρίς
όµως και πάλι να αναπληρώνονται οι απώλειες εισοδήµατος της
τελευταίας δεκαετίας. 

Στρατηγικός στόχος µιας πραγµατικά φιλολαϊκής πολιτικής
στην υγεία πρέπει να είναι ένα δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα
υγείας, µε ελεύθερη πρόσβαση όλων των πολιτών σε αυτό. 

Ερχόµαστε στο φλέγον ζήτηµα του προσωπικού γιατρού.
Ορθή ιδέα στη σύλληψη, λανθασµένη και ελλιπής στην εφαρ-
µογή. Ο προσωπικός γιατρός κατά πρώτον -και αυτό ισχύει και
στη συλλογική συνείδηση των πολιτών περί της έννοιας του προ-
σωπικού γιατρού- αναπτύσσει προσωπική επαφή µε τον ασθενή
του. Η σχέση δεν είναι υπηρεσιακή, δεν διαµορφώνεται µέσα από
διαδικασίες, αλλά µέσα από διαπροσωπικές σχέσεις. Κατά συ-
νέπεια το ζήτηµα της επιλογής του από τον εν δυνάµει ασθενή
είναι θεµελιώδες. Ο ασθενής θα πρέπει να επιλέξει τον προσω-
πικό του γιατρό µε βάση προσωπικά του κριτήρια και όχι τοπικά
κριτήρια είτε το κριτήριο της διαθεσιµότητας. 

Πώς µπορείτε να δέχεστε να εξαναγκάζετε τον ασθενή σε επι-
λογή προσωπικού γιατρού µε µόνο το κριτήριο της διαθεσιµότη-
τας, ακόµη κι αν ο γιατρός είναι άγνωστος ή αντιπαθής στον
ασθενή; Επιπροσθέτως ο προσωπικός γιατρός στη σκέψη των
πολιτών είναι και θα πρέπει να είναι µόνιµα διαθέσιµος για την
αντιµετώπιση των προβληµάτων και των έκτακτων περιστατικών.
Εν προκειµένω, διαθέσατε χρήµατα δηµοσίων πόρων ως δέλεαρ
για να ενταχθούν ιδιώτες στην υπηρεσία ενός θεσµού, ο οποίος
δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες τις οποίες καλείται να υπηρε-
τήσει. Δεν υπηρετείται ο σκοπός µε τήρηση ωραρίου δηµόσιου
τοµέα ούτε µε προϋποθέσεις περιορισµένης διαθεσιµότητας των
γιατρών. Από την άλλη κρατάτε χαµηλά αµειβόµενους τους για-
τρούς του δηµοσίου τοµέα σε επίπεδα αναξιοπρεπή και υποτι-
µητικά, τόσο για τους ίδιους, όσο και για τους πολίτες, οι οποίοι
δεν απολαµβάνουν υπηρεσίες υγείας τέτοιες που να τους αξί-
ζουν, ενώ η αύξηση των αποδοχών τους σε ποσοστό 10% µεσο-
σταθµικά, που εξαγγείλατε, είναι πενιχρή σε σχέση µε τις
αποµειώσεις των αποδοχών τους κατά την περίοδο των ετών της
οικονοµικής κρίσης. Χαµηλές, λοιπόν, αποδοχές και έχουµε ως
αποτέλεσµα προϋπόθεσης εκπατρισµού ακόµα περισσότερων
γιατρών.

Κύριοι, αυτός ο προϋπολογισµός ως προς τον κλάδο υγείας
εντάσσεται στο γενικό πνεύµα απαξίωσης της δηµόσιας υγείας
και δηµιουργίας τεχνητών δαπανών και εσόδων, οι οποίες δεν
ανταποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες αξιοπρεπούς και
επαρκούς λειτουργίας του συστήµατος δηµόσιας υγείας, αλλά
αντιθέτως καταδεικνύουν τις επιδιώξεις της νεοφιλελεύθερης
πολιτικής σας για ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας υγείας. 
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Η Ελληνική Λύση προτείνει: Πρώτον, αύξηση 10% των κονδυ-
λίων για την υγεία και για τα νοσοκοµεία και σε καµµιά περί-
πτωση µείωση που διαπιστώθηκε στον προϋπολογισµό του 2023
σε σχέση µε του 2022. Δεύτερον, κίνητρα για τη στελέχωση του
ΕΣΥ µε ειδικότητες και νοσηλευτές σε όποιο σηµείο της ελληνι-
κής επικράτειας χρειάζονται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Συνεχίζουµε τώρα µε την Αντιπρόεδρο, την κ. Σοφία Σα-
κοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός βρίσκεται αν-
τιµέτωπος µε τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, που αποτυπώνει και αυτός τη συνέχεια της γνωστής
πολιτικής. Δεν µας προκαλεί, λοιπόν, καµµία έκπληξη.

Η Κυβέρνηση δείχνει ευχαριστηµένη µε την πορεία των πραγ-
µάτων και συνεχίζει τις ίδιες γραµµές και αυτό ήταν αναµενό-
µενο. Υπάρχει βέβαια και η άλλη παράµετρος, η κρίσιµη: Υπάρχει
καµµία πιθανότητα να είναι εξίσου ευχαριστηµένος ο λαός που
υφίσταται και θα υποστεί αυτή την πολιτική; Εκτός και αν πρέπει
να θεωρήσουµε ότι ο λαός για κάποιον λόγο έχει την υποχρέωση
να είναι ευχαριστηµένος.

Μέρος της κυβερνητικής πολιτικής, ως άµεσο, βέβαιο αποτέ-
λεσµά της, είναι και η επίθεση ακρίβειας κατά της ελληνικής κοι-
νωνίας: εκτίναξη του πληθωρισµού, διαρκώς κλιµακούµενες
ανατιµήσεις, ακόµα και στα είδη πρώτης ανάγκης, πάρτι απρο-
κάλυπτης κερδοσκοπίας και από τα καρτέλ των σουπερµάρκετ
και από τους διαβόητους επενδυτές σε ενέργεια και καύσιµα. 

Το όλο σκηνικό επιδεινώνεται δραστικά και από τη λειτουργία
των ελληνικών τραπεζών που διαχειρίζονται τη ρευστότητα µε
τρόπο προκλητικό. Αρκεί να συγκρίνει κάποιος τα επιτόκια δα-
νεισµού µε τα σχεδόν µηδενικά της λαϊκής αποταµίευσης. 

Θυµίζω: Είναι οι ίδιες οι τράπεζες που υπάρχουν χάρη στις αλ-
λεπάλληλες ανακεφαλαιοποιήσεις από το πραγµατικό υστέρηµα
του ελληνικού λαού και είναι οι ίδιες οι τράπεζες, που µε το πα-
ράπλευρο σύστηµα των funds θέλουν τώρα χωρίς έλεος να παίρ-
νουν τα σπίτια των κόκκινων δανείων µε τους πλειστηριασµούς,
µε συνεργούς το κράτος, τους νόµους και τους αεριτζήδες. 

Η πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών ήδη αντιµετωπίζει τη δρα-
µατική επιδείνωση της δυνατότητας και για αξιοπρεπή διαβίωση,
αλλά και οι πιο αδύναµοι ακόµα και για την επιβίωση. Τα στοιχεία
του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ, τον Νοέµβριο του 2022, δεί-
χνουν ότι τα νοικοκυριά των χαµηλών εισοδηµάτων έχουν απώ-
λεια αγοραστικής δύναµης που φτάνει στο 40%. 

Το παραµύθι ότι για όλα φταίει ο πόλεµος στην Ουκρανία δεν
το πιστεύει πια κανείς. Εξάλλου όλος ο κόσµος ξέρει ότι οι ανα-
τιµήσεις δεν άρχισαν µετά τον Φεβρουάριο. Υπάρχει µόνο για να
επιβεβαιώσει ότι η κυρίαρχη πολιτική αρνείται να λάβει µέτρα για
τον έλεγχο της κατάστασης και πολύ περισσότερο για την ανα-
στροφή της. 

Η έκθεση της Διάσκεψης των Ηνωµένων Εθνών για το εµπόριο
και την ανάπτυξη είναι σαφής και αδιάψευστη. Λέει ότι η πληθω-
ριστική έκρηξη των δύο τελευταίων ετών, 2020-2022, οφείλεται
κατά 54% στην αύξηση της κερδοφορίας των µεγάλων εταιρειών.
Πιστός υπηρέτης, λοιπόν, αυτής της µεθοδευµένης αντικοινωνι-
κής πραγµατικότητας παραµένει η ελληνική κυβέρνηση. Κανένα
ουσιαστικό µέτρο για τον έλεγχο της αγοράς. Η κερδοσκοπία
διατηρείται αλώβητη και ενισχύεται µε τη µέθοδο των επιδοτή-
σεων, µια απροκάλυπτη µεθόδευση αναδιανοµής του εθνικού
πλούτου. Οι δείκτες κερδοφορίας των µεγάλων επιχειρήσεων,
των σουπερµάρκετ, καύσιµα, ενέργεια, είναι πραγµατικά τροµα-
κτικοί. Τροµακτικοί µε την ουσιαστική έννοια της λέξης, πραγµα-
τικά τροµάζουν. Τροµάζουν όλους τους άλλους εκτός από τους
συγκεκριµένους επιχειρηµατίες.

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα του ληστρικού χρηµατι-
στηρίου ενέργειας. Η ελληνική Κυβέρνηση αρνήθηκε αδικαιολό-
γητα να εξαιρεθούµε, όπως έκαναν η Ισπανία και η Πορτογαλία,
αλλά επίσης αρνήθηκε και να το τροποποιήσει, όπως παραδείγ-
µατος χάριν η Γερµανία. Έτσι ο κάθε Έλληνας, είτε στο σπίτι του

είτε στην επιχείρησή του, πληρώνει εξωφρενικά υπερτιµηµένο
το ηλεκτρικό ρεύµα ανεξάρτητα από το κόστος παραγωγής του.
Η τιµολόγηση βασίζεται στην ακριβότερη τιµή παραγωγής,
εκείνη του φυσικού αερίου, ενώ το κόστος για τους παρόχους
είναι δραµατικά µικρότερο για το µεγαλύτερο µέρος του ρεύµα-
τος. Παραδείγµατος χάριν, από υδροηλεκτρικά, ανεµογεννή-
τριες, φωτοβολταϊκά, ακόµα και από τον λιγνίτη. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, αν υπάρχει πιο αισχρό παράδειγµα πο-
λιτικής για την αφαίµαξη των λαϊκών εισοδηµάτων προς όφελος
των µεγάλων συµφερόντων. Και κοροϊδεύετε αναίσχυντα τον
κόσµο πουλώντας του το ψευδοαφήγηµα της πολιτικής που
δήθεν τον ανακουφίζει µε τις επιδοτήσεις. Αυτό το προβάλλετε
συνειδητά και για έναν ακόµα λόγο, για να βγάλετε έξω από τη
δηµόσια συζήτηση κάθε πιθανότητα κυβερνητικής παρέµβασης
στο σύστηµα και στο ύψος της κερδοφορίας. Εν τω µεταξύ µε
τις επιδοτήσεις χρηµατοδοτείτε µε δηµόσιο χρήµα, δηλαδή πάλι
µε χρήµατα των φορολογουµένων, την επιθετική κερδοσκοπία
των ιδιωτών µεγαλοεπιχειρηµατιών, παραγωγών και παρόχων.

Κεντρικό ψευδοαφήγηµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι
και η περίφηµη µείωση των φόρων. Όµως στην πραγµατικότητα
το πρόβληµα της χώρας δεν ήταν ποτέ η υψηλή φορολόγηση,
ακόµα και ιστορικά ή σε σύγκριση παραδείγµατος χάριν µε τις
ευρωπαϊκές ή τις σκανδιναβικές χώρες. Το πρόβληµα ήταν πάντα
η µη ανταποδοτικότητα στη φορολόγηση. Γενιές και γενιές Ελ-
λήνων πλήρωναν φόρους χωρίς την ανάλογη ανταπόδοση σε
υποδοµές και παροχές. Αυτό το σύστηµα, λοιπόν, τη µη ανταπό-
δοση, έρχεται ο φιλελευθερισµός του κ. Μητσοτάκη να το κάνει
και ιδεολογία και πρακτική: κατεδαφίζουµε τη δηµόσια υγεία, τη
δηµόσια παιδεία, την κοινωνική πρόνοια και ούτω καθεξής και
ελαχιστοποιούµε γενικά τις υποχρεώσεις του κράτους. Έτσι, οι
πόροι των φόρων καταναλώνονται όλο και περισσότερο στη λει-
τουργία του στενού κράτους. Σε αυτό, βέβαια, περιλαµβάνονται
και οι απευθείας αναθέσεις, το πλήθος των µετακλητών και των
καλοπληρωµένων µάνατζερ στο δηµόσιο και όλες γενικά οι δα-
πάνες του ιδιοτελούς πελατειακού συστήµατος.

Σε αυτόν το προϋπολογισµό πάντως οι φόροι είναι φανερό ότι
δεν µειώνονται. Τα προβλεπόµενα έσοδα είναι αυξηµένα κατά 2
δισεκατοµµύρια περίπου, µε κύριο βάρος πάντα στους έµµεσους
φόρους που από µόνοι τους σηµατοδοτούν µια αντιλαϊκή πολι-
τική.

Αύξηση των δηµοσίων εσόδων προβλέπεται και από την εκποί-
ηση της τέως δηµόσιας περιουσίας. Τα έσοδα του ΤΑΙΠΕΔ για
το 2022 εκτιµώνται σε 595 εκατοµµύρια και για το 2023 υπερτρι-
πλασιάζονται υπολογιζόµενα σε περίπου 2 δισεκατοµµύρια. Εν
τω µεταξύ οι κοινωνικές δαπάνες παραµένουν στα ίδια ποσοτικά
επίπεδα, κοντά στα 3 δισεκατοµµύρια, που σηµαίνει ότι λόγω
πληθωρισµού ουσιαστικά µειώνονται. Αυτά ισχύουν και ανά ειδι-
κότερο τοµέα. Παραδείγµατος χάριν, στα νοσοκοµεία, στους ορ-
γανισµούς κοινωνικής ασφάλισης, στην Τοπική Αυτοδιοίκηση
κ.λπ.. 

Σε πολλούς αρέσει να λένε ότι έχουµε πια φύγει από τα µνη-
µόνια και τις εποπτείες. Κι όµως, ο προϋπολογισµός εξακολουθεί
να υπηρετεί την προτεραιότητα του περίφηµου πρωτογενούς
πλεονάσµατος. Παραµένει κυρίαρχη η πολιτική των πλεονασµά-
των φτώχειας, όπως και η αντίστοιχη πολιτική της συνειδητής
υποβάθµισης των κοινωνικών αναγκών. Είναι απλό και πολύ ειλι-
κρινές το όλο πολιτικό σχήµα: Το κράτος δεν υπάρχει για να υπη-
ρετεί τους πολίτες, έχει άλλες προτεραιότητες.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το περίφηµο µέγεθος του δη-
µοσίου χρέους. Ακόµα κι αν ο προϋπολογισµός δεν πέσει έξω,
προβλέπει ότι το συνολικό χρέος της γενικής κυβέρνησης θα αυ-
ξηθεί στα 357 δισεκατοµµύρια, σε ποσοστό περίπου 160% του
ΑΕΠ. Θυµίζω ότι µπήκαµε στα µνηµόνια το 2010 µε δηµόσιο
χρέος 330 δισεκατοµµύρια, περίπου 142% του ΑΕΠ. Μετά από
δώδεκα χρόνια θυσιών της ελληνικής κοινωνίας και µε ξεπού-
ληµα της δηµόσιας περιουσίας είµαστε, συνάδελφοι, σε χειρό-
τερη θέση. 

Εµείς, λοιπόν, το ΜέΡΑ25, λέµε ότι αυτή η κατάσταση δεν πάει
άλλο. Αυτή η πολιτική δεν είναι µονόδροµος, όπως θέλετε να πα-
ρουσιάζετε τρέµοντας µην ανοίξει ο δρόµος για άλλες εναλλα-
κτικές. Και πρέπει, λοιπόν, και µπορούµε να την ανατρέψουµε και
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ο ελληνικός λαός θα το καταφέρει, γιατί δεν του αξίζει να είναι
πάντα θύµα τέτοιων πολιτικών.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε την κ. Σακοράφα που ήταν εντός χρόνου.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Αθανάσιο Λιούπη από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Καληµέρα σας! Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προ-

ϋπολογισµός θέτει, κατά τη γνώµη µου, τις βάσεις για την επό-
µενη δεκαετία στη χώρα µας. Είναι η στιγµή που µε τις στερήσεις
και τις θυσίες του ελληνικού λαού φτάσαµε στον πρώτο προϋπο-
λογισµό χωρίς µνηµόνια ή ενισχυµένη εποπτεία, µετά από δώ-
δεκα χρόνια. Δεν ήταν εύκολη η διαδροµή, δεν ήταν αναίµακτη,
ήταν όµως ένα µεγάλο µάθηµα για όλους µας και τώρα µας δί-
νεται η ευκαιρία να κοιτάξουµε το µέλλον µε αισιοδοξία και να
εκµεταλλευτούµε όλες τις ευκαιρίες που δίνονται στη χώρα µας.

Ο Πρωθυπουργός και σύσσωµο το κυβερνητικό επιτελείο αν-
τιµετώπισαν πολλές προκλήσεις σε αυτά τα τριάµισι χρόνια.
Όµως, σε όλες τις προκλήσεις απάντησαν µε προτάσεις και µε
ουσιαστική και αποτελεσµατική πολιτική.

Ήταν αναµφίβολα µια από τις πιο δύσκολες θητείες στη µετα-
πολιτευτική ιστορία της χώρας µας: Η πανδηµία είχε σαρωτικές
συνέπειες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στην οικονοµία, αλλά και
συνολικά στην κοινωνική ισορροπία. Ξεπεράσαµε τις δυσκολίες
και προστατεύσαµε τον πληθυσµό. Περίπου 45 δισεκατοµµύρια
ευρώ δόθηκαν για να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες της υγει-
ονοµικής κρίσης.

Βιώσαµε και βιώνουµε ακόµα έναν αδιανόητο πόλεµο στα σύ-
νορα της Ευρώπης, έναν πόλεµο που έφερε ντόµινο εξελίξεων
στην ενέργεια, στα καύσιµα, στην ακρίβεια. Αντιµετωπίζουµε τη
µεγαλύτερη πληθωριστική πίεση τα τελευταία πενήντα χρόνια.
Και εδώ η Κυβέρνηση βρέθηκε δίπλα στους πολίτες, στους ερ-
γαζόµενους, στις επιχειρήσεις, στους αγρότες, στους ευάλω-
τους, µε επιδότηση στην τιµή του ρεύµατος και των καυσίµων
και µε επιτυχηµένες πρωτοβουλίες, όπως παραδείγµατος χάριν,
το «καλάθι του νοικοκυριού».

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ολοκληρώνει την πρώτη θητεία του
ως Πρωθυπουργός και δεν υπάρχει κανενός είδους κρίση που
να µην έχει αντιµετωπίσει αυτό το διάστηµα µε τρόπο αναγνωρι-
σµένο και από την Ευρώπη για την επιτυχία του.

Αν µπορούµε να συνοψίσουµε αυτά που πετύχαµε αυτό το διά-
στηµα, θα ήταν: µεταρρυθµίσεις παντού, ψηφιακή επανάσταση
στον δηµόσιο τοµέα, διευκόλυνση του πολίτη, στήριξη των κοι-
νωνικά αδύναµων, στήριξη της δηµόσιας υγείας, ένα σταθερό οι-
κονοµικό και επενδυτικό περιβάλλον. Σε λιγότερο από τέσσερα
χρόνια έχουν γίνει περισσότερα από όσα έχουµε δει την τελευ-
ταία εικοσαετία. 

Τα αυξηµένα φορολογικά έσοδα µας έδωσαν τη δυνατότητα
να στηρίξουµε τους πολίτες για την ενεργειακή κρίση, τη µόνιµη
µείωση του ΕΝΦΙΑ, τη µείωση ασφαλιστικών εισφορών, τη διπλή
αύξηση κατώτατου µισθού, την αναµόρφωση µισθολογίου για
τους γιατρούς του ΕΣΥ, την αύξηση του φοιτητικού στεγαστικού
επιδόµατος, την επιπλέον έκτακτη ενίσχυση για ευάλωτους συµ-
πολίτες µας, τη στήριξη του αγροτικού κόσµου µε µείωση του
ΦΠΑ και επιδοτήσεις στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές, την επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο.

Σήµερα εξακολουθούµε να λειτουργούµε υπό καθεστώς κρί-
σης, κρίσης ενεργειακής και οικονοµικής, µε την εκτόξευση του
πληθωρισµού παγκοσµίως που πιέζει νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις. Μάλιστα υπάρχουν ήδη προβλέψεις για ύφεση σε µεγάλες
οικονοµίες το 2023. Υπό το βάρος αυτό συζητάµε σήµερα για
τον προϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς για την Ελλάδα, η
οποία όµως µεµονωµένα έχει καταγράψει τεράστια πρόοδο. Μά-
λιστα, µε βάση τα πιο πρόσφατα στοιχεία για τον Νοέµβριο,
έχουµε έτι περαιτέρω µείωση του πληθωρισµού στο 8,5% όταν
ο µέσος όρος της Ευρωζώνης είναι στο 10%.

Τι προβλέπει ο νέος προϋπολογισµός; Διπλάσιο ρυθµό ανά-
πτυξης για την Ελλάδα, σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο,
γεγονός που µας κατατάσσει στις πιο ανθεκτικές οικονοµίες σε

παγκόσµια κλίµακα. Το ΑΕΠ µας αναµένεται να αυξηθεί κατά
1,8%. Μείωση της ανεργίας στο 12,7%. Αύξηση επενδύσεων και
εξαγωγών. Οι επενδύσεις αναµένεται να σηµειώσουν εκρηκτική
αύξηση 16%, µε έργα συνολικού ύψους 11,9 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που προέρχονται από ιδιωτικές επενδύσεις, από εθνικούς
και ενωσιακούς πόρους, αλλά και από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. Και φυσικά, πολλές πρωτοβουλίες µε καθαρά
κοινωνικό πρόσηµο που ενισχύουν το εισόδηµα των πολιτών,
όπως η αύξηση των συντάξεων από 1-1-2023, νέα αύξηση του
κατώτατου µισθού από τον Μάιο, ένα ολόκληρο σχέδιο για το
στεγαστικό ζήτηµα των νέων, παράταση της αναστολής του ΦΠΑ
σε νέες οικοδοµές, όπως και παράταση του µειωµένου ΦΠΑ σε
πολλές υπηρεσίες. 

Πολύ σηµαντική και η επιδότηση για την εγκατάσταση φωτο-
βολταϊκών σε νοικοκυριά, επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις. 

Η υγεία συνεχίζει να είναι στο προσκήνιο και φέτος η Κυβέρ-
νηση επενδύει στο εθνικό σύστηµα υγείας µε προσλήψεις, πα-
ράταση για το επικουρικό προσωπικό για έναν χρόνο και
παράταση έξι µηνών για τους υγειονοµικούς που αντικαθιστού-
σαν αυτούς που έφυγαν από τον COVID, µε την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας και τον προσωπικό γιατρό, µε την ενίσχυση των
νοσοκοµείων σε υλικοτεχνικές υποδοµές και µε το νέο νοµοσχέ-
διο για την κάλυψη των κενών σε προσωπικό, ώστε όλοι οι ασθε-
νείς να έχουν δωρεάν πρόσβαση στον γιατρό που έχουν ανάγκη
στο νοσοκοµείο και φυσικά, µε το νοµοσχέδιο που κατατίθεται
σήµερα για την ανακουφιστική φροντίδα για να καλύψει επιτέ-
λους ένα µεγάλο κενό για τους συνανθρώπους µας που υποφέ-
ρουν. 

Το 2023 σηµατοδοτεί την επιστροφή µας σε πρωτογενή πλεο-
νάσµατα, τη µείωση του δηµόσιου χρέους κατά 9,6 µονάδες στο
χαµηλότερο επίπεδο από το 2010. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά στον τόπο
µου, τη Μαγνησία. Όλα τα εκκρεµή από δεκαετίες µεγάλα έργα
του νοµού υλοποιούνται ή δροµολογήθηκε η υλοποίησή τους µε
εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση. Το λιµάνι, η ηλεκτροκίνηση του
σιδηροδρόµου, οι συνδυασµένες µεταφορές λιµάνι-ΒΙΠΕ-αερο-
δρόµιο, εναλλακτικός τουρισµός, υποβρύχια µουσεία, χιονοδρο-
µικό κέντρο, Μουσείο «Αργούς» και δικαστικό µέγαρο και φυσικά,
ένας διαρκής αγώνας για την καλύτερη στελέχωση, εξοπλισµό
και νέα τµήµατα στο Νοσοκοµείο Βόλου. 

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε το βλέµµα στο µέλλον. Το έργο
της Κυβέρνησης είναι δύσκολο, είναι πολυδιάστατο και απαιτεί
διαρκή επαγρύπνηση, είναι η ισορροπία ανάµεσα στη συγκρά-
τηση των δηµοσιονοµικών µεγεθών και την κοινωνική στήριξη,
είναι η αµυντική θωράκιση και η σοβαρή εξωτερική πολιτική που
εφαρµόζουµε µε επιτυχία εν µέσω του τεταµένου κλίµατος µε
την γείτονα Τουρκία. 

Όµως αν κάτι έχει πετύχει αυτή η Κυβέρνηση, είναι να εργά-
ζεται µε σταθερότητα, µε σοβαρότητα και να έχει κερδίσει την
εµπιστοσύνη όλων εντός και εκτός των τειχών. Γι’ αυτό η επό-
µενη τετραετία πιστεύω θα είναι ακόµα πιο δηµιουργική και θα
δώσει την ευκαιρία στον Πρωθυπουργό µας να ολοκληρώσει το
όραµά του για µια σύγχρονη ανεπτυγµένη Ελλάδα µε ενεργό και
πρωταγωνιστικό ρόλο και στην Ευρώπη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ
πολύ για τον χρόνο. Κι ελπίζω ο κ. Τριανταφυλλίδης που είναι ο
επόµενος οµιλητής να βαδίσει στον ίδιο δρόµο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κλέβεις σπίτια µέσω των τρα-
πεζών και των funds, µπορεί να γίνεις Βουλευτής του κυβερνών-
τος κόµµατος. Αν κλέψεις 20 ευρώ βενζίνη, µπορεί να βρεθείς
µε µια σφαίρα στο κεφάλι. Αυτή είναι η Ελλάδα της αδικίας και
αυτή η Ελλάδα της αδικίας, της κοινωνικής αναλγησίας και των
ανισοτήτων δεν µας αξίζει, είπε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία και αυριανός Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσί-
πρας. 

Ενοχληθήκατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί συνόψισε
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σε µία του φράση αυτό που είστε. Έβαλε ένα τεράστιο καθρέφτη
απέναντί σας, είδατε το είδωλό σας και τροµάξατε, ως εκπρό-
σωποι του κόµµατος των Πάτσηδων, του υπουργικού συµβου-
λίου που χρωστά πάνω από 12 εκατοµµύρια ευρώ, του κόµµατος
της Νέας Δηµοκρατίας που χρωστά 390 εκατοµµύρια στις τρά-
πεζες.

Τολµάτε εσείς, το κόµµα των µπαταχτσήδων, να κάνετε υπο-
δείξεις στους δοκιµαζόµενους πολίτες, εσείς που νοµοθετήσατε
µε τον πτωχευτικό σας νόµο την εκποίηση και ρευστοποίηση της
πρώτης τους κατοικίας, υλοποιώντας το δόγµα της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη «όποιος δεν προσαρµόζεται πεθαίνει». 

Η συζήτηση επί του κρατικού προϋπολογισµού διεξάγεται υπό
τη βαριά σκιά του σκανδάλου της συνταγµατικής εκτροπής των
παρακολουθήσεων και Υπουργών από την ΕΥΠ, όπως του 5046C,
του κωδικού της ΕΥΠ που αντιστοιχεί στο όνοµα του παρακολου-
θούµενου κ. Χατζηδάκη. 

Ο βασιλιάς είναι γυµνός. Φως στο καθεστώς. Γιατί µιλάµε για
καθεστώς και παρουσία πολιτικού υποκόσµου; Η ΑΔΑΕ ενηµε-
ρώθηκε από την ΕΥΠ πως τα ηλεκτρονικά αρχεία µε τα δεδοµένα
της παρακολούθησης Ανδρουλάκη-Κουκάκη που αποδεχθήκατε
έχουν καταστραφεί. Πώς λέγεται αυτό, αν δεν λέγεται καθεστώς,
εάν δεν λέγεται πρακτικές πολιτικού υποκόσµου;

Μπράβο σας! Τα καταφέρατε. Ρίξατε παντού το «άπλυτο»
φως. «Άπλυτο» φως, απόρρητο και µαύρο παντού έγιναν ένα,
ολοκληρώνοντας το δίδυµο έγκληµα παρακολουθήσεις και συγ-
κάλυψη. Αφήνετε τον τόπο µε βαριά θεσµικά «κατάγµατα» σε
βάρος του Συντάγµατος, της δηµοκρατίας και του κοινοβουλευ-
τισµού. 

Και µπορεί στο Βέλγιο οι έρευνες για σκάνδαλα να γίνονται
υπό άκρα µυστικότητα, µε αστραπιαίες επιχειρήσεις σφραγίσµα-
τος γραφείων, οικιών, υπολογιστών, στη χώρα ωστόσο της φαι-
δράς «γαλάζιας» πορτοκαλέας πήρε µόνο πέντε µήνες οι
διωκτικές αρχές να ερευνήσουν την INTELLEXA, η οποία εµπο-
ρεύεται το αµαρτωλό λογισµικό «Predator», αλλά και την
«KRIKEL». Η σαπίλα, η ξεφτίλα, η απάτη και η ρεµούλα δεν έχουν
τελειωµό, όπως έγραψαν οι «NEW YORK TIMES». Μας κυβερνά
το παρακράτος µε τη σιωπή των 157. 

Αν όµως αυτοί σιωπούν, ήρθε η ώρα να µιλήσουν οι πολίτες.
Ο κυρίαρχος ελληνικός λαός να βάλει τη σφραγίδα του στις εξε-
λίξεις. Ήρθε η ώρα της πολιτικής αλλαγής. 

Ο παρών προϋπολογισµός αποτελεί τον θανατηφόρο ρόγχο
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Δεν είναι προϋπολογισµός, είναι
αποχαιρετισµός από την αγαπηµένη σας καρέκλα της εξουσίας
που την έχετε σφιχταγκαλιάσει και τη νανουρίζετε µε µπίζνες και
ρουσφέτια. Οι πολίτες κατάλαβαν πλέον ποιοι είστε, τι τους κά-
νατε και τι πράξατε. Σας κουνούν το µαντίλι που τολµήσατε να
τους απειλήσετε πως όποιος δεν προσαρµόζεται, πεθαίνει. 

Κέρδισε τη µάχη της υγείας, έλεγε ο Πρωθυπουργός σας το
2020 και το 2022 κατήργησε το ΕΣΥ. Από τη µαύρη σελίδα που
γράψατε µε την τραγική διαχείριση της πανδηµίας των τριάντα
πέντε χιλιάδων νεκρών, παρά την αυτοθυσία και την αυταπάρ-
νηση γιατρών και νοσηλευτών του ΕΣΥ, συνεχίζετε να γράφετε
µια ακόµη µαύρη σελίδα, αυτή της εξαθλίωσης της µεσαίας
τάξης και των ευάλωτων νοικοκυριών που ασφυκτιούν από την
ακρίβεια και την αισχροκέρδεια made in Greece, τον πληθωρισµό
και τα «κόκκινα» δάνεια. 

Τα λεφτά τελειώνουν µέσα στις πρώτες δεκαπέντε µέρες, την
ίδια ώρα που ολιγάρχες, τραπεζίτες, σουπερµαρκετάδες και κερ-
δοσκόποι βουλιάζουν στα υπερκέρδη. Έχετε «λεφτόδεντρα» για
τα «γαλάζια golden boys», αλλά στον λαό µοιράζετε απλόχερα
δηµοσιονοµική πειθαρχία. Λέτε µε περίσσιο θράσος ότι ρίξατε
τις τιµές µε την πρόταση Μητσοτάκη στην Ευρώπη για πλαφόν
στα καύσιµα. Τη ρίξατε παντού εκτός από την Ελλάδα. Για τον
ελληνικό λαό έχει φούµαρα και παραµύθια άνευ αντικρίσµατος. 

Μητσοτάκης, εγγυητής της αισχροκέρδειας και της κερδοσκο-
πίας, τοποτηρητής και τροχονόµος των συµφερόντων που απο-
µυζούν τον ελληνικό λαό. Αυτή τη σταθερότητα σας τάζει και
δεσµεύεται απέναντί σας, ελληνικέ λαέ. Με βάση την ΕΛΣΤΑΤ
τρία εκατοµµύρια πολίτες έχουν φτωχοποιηθεί µόνο το 2021.
Φανταστείτε όταν βγουν και τα στοιχεία για το 2022. 

Εσύ αποφασίζεις, Έλληνα πολίτη, στο δίληµµα µε τον λαό ή

µε τους ολιγάρχες νταβατζήδες. Ο Μητσοτάκης επέλεξε εδώ και
τριάµισι χρόνια µε την αισχροκέρδειά του να αφαιρεί εισόδηµα
από τη δική σου τσέπη. Φτωχοποιεί τη µεσαία τάξη για να φου-
λάρει τα υπερκέρδη των νταβατζήδων. 

Ποιος είπε άραγε τη λέξη νταβατζήδες; Οι µεσαίοι γίνονται
φτωχοί και οι φτωχοί εξαθλιωµένοι. Αυτή τη σταθερότητα σου
χαρίζει απλόχερα ο Μητσοτάκης. 

Ο Μητσοτάκης βλάπτει σοβαρά τη Θεσσαλονίκη. Το καθεστώς
Μητσοτάκη εγκατέλειψε την πόλη µου στον αυτόµατο πιλότο των
προβληµάτων της και των κάθε λογής «γαλάζιων» πολιτευτάδων
διά τας εορτάς και τας παρελάσεις. 

Οι Θεσσαλονικείς βιώνουµε εδώ και τριάµισι χρόνια την εγκα-
τάλειψη της πόλης από τον Μητσοτάκη και την κουστωδία του.
Αυτή είναι η εικόνα της εγκατάλειψης της Θεσσαλονίκης από το
µετρό µέχρι τον ΟΑΣΘ και από τα αντιπληµµυρικά µέχρι τα νο-
σοκοµεία έχουν χτυπήσει πίσω και η Θεσσαλονίκη εκτός του Τα-
µείου Ανάκαµψης. 

Έχουν περάσει εννέα µήνες από τη φωτιά στο «Παπανικο-
λάου» στην πνευµονολογική κλινική όπου δύο άνθρωποι έχασαν
τη ζωή τους. Στις δηλώσεις του, τότε, ο Πλεύρης σάς υπογράµ-
µισε τον Απρίλιο: «Στον συγκεκριµένο όροφο θα γίνουν όλες οι
εργασίες, ώστε να είναι άµεσα λειτουργικός». Το «άµεσα» και εν
όψει του χειµώνα για την Κυβέρνηση της πολιτικής απάτης Μη-
τσοτάκη δεν περιλαµβάνεται το εννεάµηνο. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι προχθές το Νοσοκοµείο «Παπανικο-
λάου» δεν είχε ηλεκτρικό ρεύµα, βάλατε γεννήτρια. Και όχι µόνο
βάλατε γεννήτρια, είστε τόσο τι να πω- ανεπίδεκτοι, άχρηστοι,
που φθάσατε στο σηµείο να βάλετε το «Παπανικολάου», που λει-
τουργούσε µε γεννήτρια, εφηµερία. Το βάλατε εφηµερία η Κυ-
βέρνηση της οργάνωσης και του προγραµµατισµού. Το
Νοσοκοµείο «Παπανικολάου» δεν είχε ρεύµα και το βάλατε εφη-
µερία να τρέχει ο κόσµος. Καταλαβαίνετε ότι δεν µπορείτε τα
στοιχειώδη να λειτουργήσετε; 

Δεν θέλω να µιλήσω για το µετρό, θα σας τα πουν κι οι συνά-
δελφοι αργότερα, «business as usual» η Νέα Δηµοκρατία. Όσο
τρέχουν τα προεκλογικά «deals» µετρό δεν τελειώνει. Κατέστρε-
ψαν διά της αποσπάσεως τα αρχαία για να καθυστερήσουν την
ολοκλήρωση του έργου. Καθυστερήσεις σήµαινε ξεκούραστες
αποζηµιώσεις για τον ανάδοχο µε τα χρήµατα του ελληνικού
λαού. Τι δεν καταλαβαίνετε; Σαν τον παλιό καλό καιρό της υπο-
θαλάσσιας αρτηρίας, για την οποία δεν έπεσε ούτε ένα τούβλο
και ο ανάδοχος πήρε 160 εκατοµµύρια ευρώ. Τόσα κι άλλα τόσα
σας κοστίζει η Νέα Δηµοκρατία του Μητσοτάκη!

Προϋπολογισµός «γαλάζιος αποχαιρετισµός». Οι πολίτες σάς
κουνούν το µαντήλι. 

Δικαιοσύνη παντού, µε σταθερότητα για την επόµενη µέρα, µε
προοδευτική φιλολαϊκή κυβέρνηση και Πρωθυπουργό τον Αλέξη
Τσίπρα, σε πείσµα και κόντρα στους ολιγάρχες, τους τραπεζίτες
και τους κερδοσκόπους. Εσύ αποφασίζεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Γιόγιακα Βασίλειο από τη Νέα Δη-

µοκρατία. Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος. Θα ακολουθήσει η
κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ.

Κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, δεν θα ακολουθήσω την κατάσταση που περιέ-
γραψε ο εκλεκτός συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Τριανταφυλ-
λίδης, γιατί ζει σε άλλη πραγµατικότητα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για τις εφηµερίες στο
«Παπανικολάου» να µας πεις!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό
του 2023, τον προϋπολογισµό µιας χρονιάς στην οποία συµπλη-
ρώνεται ένας εκλογικός κύκλος, έχει κι έναν χαρακτήρα απολο-
γισµού της οικονοµικής πολιτικής, που δεν µπορεί να γίνεται στον
αέρα. Πρέπει να γίνεται µε στοιχεία, κύριε Τριανταφυλλίδη, όσο
κι αν κάποιοι προσπαθούν να προσαρµόσουν τους αριθµούς στις
ανάγκες µιας κοµµατικής προπαγάνδας, οι αριθµοί είναι ξεροκέ-
φαλοι, γιατί δείχνουν αλήθειες, που δεν βολεύουν αυτά που κά-
ποιοι πιστεύουν ή θα θέλανε. 
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Ανατρέχοντας, λοιπόν, στα τρία µε τριάµισι τελευταία χρόνια
µπορούµε να πούµε µε βεβαιότητα ένα πράγµα: Παρά τις πρω-
τοφανείς, διαδοχικές µεγάλες κρίσεις η δυναµική της οικονοµίας
είναι πολύ καλύτερη από ότι ήταν το 2019. Και δεν είναι επειδή
το λέµε εµείς ή η Κυβέρνησή µας. Είναι επειδή το λένε όλα τα
βασικά µακροοικονοµικά µεγέθη. 

Ο εθνικός πλούτος, το ΑΕΠ: 220 και πλέον δισεκατοµµύρια
ευρώ εκτιµάται για το 2023, δηλαδή 45 δισεκατοµµύρια ευρώ ή
25% πάνω από το 2019. 

Η ανεργία: πέντε ποσοστιαίες µονάδες κάτω σε σχέση µε το
2019. Ακόµα µεγαλύτερη η µείωση στους νέους και στις γυναί-
κες. 

Το δηµόσιο χρέος προβλέπεται να διαµορφωθεί στο 159%, πε-
ρίπου είκοσι δύο µονάδες κάτω από το 2019. Είναι η µεγαλύτερη
µείωση δηµόσιου χρέους σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Οι ξένες επενδύσεις: συν 13% το 2021 σε σχέση µε το 2019,
ενώ το 2022 έχουµε σχεδόν φτάσει την επίδοση της περασµένης
χρονιάς, ήδη από το πρώτο εννιάµηνο.

Τα κόκκινα δάνεια έχουν µειωθεί κατά 60 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τον Ιούνιο του 2019 και πλέον είναι κάτω από το 10%
των συνολικών δανείων από το περίπου 45% τον Ιούνιο του 2019.

Το διαθέσιµο κατά κεφαλήν εισόδηµα, σε πραγµατικούς όρους
και αφού αφαιρεθεί ο πληθωρισµός, αυξήθηκε κατά 800 ευρώ
από το 2018 και αυξήθηκε για όλους και για τα πιο χαµηλά εισο-
δήµατα. 

Η πραγµατική ιδιωτική κατανάλωση: αύξηση κι εδώ, σε εύρος
τριετίας και πιο πάνω από το επίπεδο πριν από την πανδηµία. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΑΕΠ µεγαλώ-
νει, η ανεργία πέφτει, όπως πέφτει και το χρέος, οι επενδύσεις
αυξάνονται, το διαθέσιµο εισόδηµα µεγαλώνει, όπως και η ιδιω-
τική κατανάλωση. 

Αυτά λένε οι αριθµοί, αλλά για τους πιο δύσπιστους και για
τους αρνητές της πραγµατικότητας έχει νόηµα να δούµε τι λένε
και κάποιοι έξω από εµάς, που είναι οι πιο ψυχροί οι πιο αυστηροί
αξιολογητές των οικονοµικών πραγµάτων µιας χώρας. 

Ύστερα από έντεκα αναβαθµίσεις της ελληνικής οικονοµίας
τα τελευταία τρία χρόνια η «GOLDMAN SACHS» βλέπει εφικτό η
Ελλάδα να ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα, ακόµα και στις
αρχές του 2023, λόγω του ότι η οικονοµία µας αναµένεται να
πάει σηµαντικά καλύτερα και το 2023 σε σχέση µε τον µέσο όρο
της Ευρωζώνης. Δυστυχώς για κάποιους, η προπαγάνδα διαψεύ-
δεται από την αδέκαστη αλήθεια των αριθµών. 

Ανατρέχοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τελευταία
τρία µε τριάµισι χρόνια µπορούµε να πούµε, επίσης µε βεβαι-
ότητα, τα εξής: ότι παρά τις διαδοχικές, εξωγενείς µεγάλες κρί-
σεις η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έκανε πράξη τις
προεκλογικές της δεσµεύσεις για µείωση της φορολογίας και
άλλων επιβαρύνσεων και για ενίσχυση των εισοδηµάτων των πο-
λιτών. 

Την τελευταία τριετία είχαµε πάνω από πενήντα µειώσεις
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. Τέσσερις ποσοστιαίες µο-
νάδες µειώθηκαν τα φορολογικά βάρη για τους µισθωτούς το
2021 σε σχέση µε το 2019, η δεύτερη µεγαλύτερη µείωση φορο-
λογικής επιβάρυνσης ανάµεσα στις χώρες του ΟΟΣΑ, δηλαδή
σε τριάντα οκτώ από τις πιο αναπτυγµένες οικονοµίες του κό-
σµου. Σχεδόν τεσσερισήµισι µονάδες µειώθηκαν συνολικά οι
ασφαλιστικές εισφορές. Ο ΕΝΦΙΑ 35% µειώθηκε µεσοσταθµικά,
άλλη µια δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας που έγινε πράξη. Εί-
χαµε διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού σχεδόν κατά 10% το
2022. Αύξηση στις συντάξεις, η πρώτη ύστερα από δώδεκα χρό-
νια, σε ύψος που δεν θα ήταν εφικτό δίχως την ανάπτυξη που πε-
τύχαµε το 2022.

Και συνεχίζουµε και το 2023 µε µέτρα 1,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση του ει-
σοδήµατος για 2,2 εκατοµµύρια εργαζοµένους, µε νέα τρίτη αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού, µε µόνιµη αύξηση των συντάξεων,
µε αυξήσεις στο ειδικό µισθολόγιο των γιατρών του ΕΣΥ και µι-
σθολογικές παρεµβάσεις προς όφελος των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων, µε την οριστική κατάργηση της εισφοράς
αλληλεγγύης για εργαζοµένους και συνταξιούχους. 

Υπάρχει και κάτι ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που όσο

και να θέλει και να παραβλέψει κανείς δεν µπορεί, ότι όλα αυτά
έγιναν παράλληλα µε ένα µπαράζ έκτακτων µέτρων για την αντι-
µετώπιση της διπλής κρίσης, της υγειονοµικής και της ενεργει-
ακής. Το συνολικό δηµοσιονοµικό κόστος για το 2022 ήταν 9,2
δισεκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, τα 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ
διατέθηκαν για τη στήριξη των νοικοκυριών και επιχειρήσεων, η
µεγαλύτερη δαπάνη στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως ποσοστό του
ΑΕΠ το 2%.

Μέτρα τα οποία θα συνεχιστούν το 2023: Θα συνεχιστεί η επι-
δότηση στην ηλεκτρική ενέργεια και το φυσικό αέριο για νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις αλλά και για τους αγρότες, µε µαξιλάρι
ασφαλείας 1 επιπλέον δισεκατοµµύριο ευρώ για να καλυφθούν
τυχόν πρόσθετες ανάγκες, µεταξύ αυτών και η επιδότηση λογα-
ριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία τριε-
τία βιώσαµε καταστάσεις που συµβαίνουν κάθε δύο, τρεις και
τέσσερις γενιές. Γνωρίζουµε ότι κινούµαστε ακόµα σε ένα περι-
βάλλον αβεβαιότητας, ότι νοικοκυριά και επιχειρήσεις δοκιµά-
ζονται από το κύµα ακρίβειας που σαρώνει διεθνώς. Η ψύχραιµη
ανάγνωση της πραγµατικότητας δεν επιτρέπει ούτε πανηγυρι-
σµούς ούτε καταστροφολογία και µηδενισµό. Επιτρέπει, όµως,
συγκρατηµένη αισιοδοξία για την πορεία της οικονοµίας, για την
πορεία της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ζήτησε τον λόγο ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Σκυλακάκης για δεκαπέντε λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγα-
πητέ κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, φίλε συνάδελφε Χρήστο
Σταϊκούρα -µε τον οποίο έχουµε µια εξαιρετική και πάρα πολύ
παραγωγική σχέση όλα αυτά τα τέσσερα χρόνια- είναι πράγµατι
ο τέταρτος προϋπολογισµός που καταθέτει η Κυβέρνηση. Κλείνει
µία ολόκληρη τετραετία. Και πιστεύω ότι εν τινί µέτρω δεν θα
έχουµε ξανά µια τέτοια συζήτηση προϋπολογισµού µέχρι τις
εκλογές, είναι και µια ώρα απολογισµού και σύγκλισης. 

Πρέπει να σας πω ότι η τετραετία που µας πέρασε ήταν µονα-
δική στη διεθνή οικονοµική ιστορία, τουλάχιστον των τελευταίων
δεκαετιών γιατί είχαµε δύο τεράστιες οικονοµικές κρίσεις που δια-
δέχθηκαν η µία την άλλη, κυριολεκτικά χωρίς ανάσα. Η κρίση της
πανδηµίας και η κρίση η συνδυαστική, ενεργειακή, πληθωριστική
και κρίση του µεγαλύτερου πολέµου µετά τον Δεύτερο Παγκόσµιο
Πόλεµο στην Ευρώπη. Στις κρίσεις αυτές, για την Ελλάδα ειδικά,
προστέθηκε και µια ακόµη που αφορά τα εθνικά θέµατα και τις
απειλές που δεχθήκαµε και δεχόµαστε, πρωτοφανείς απειλές,
ακόµα και εισβολείς από τη γειτονική Τουρκία ή τουλάχιστον την
τουρκική ηγεσία. 

Στις κρίσεις αυτές η Ελλάδα ήταν αντικειµενικά περισσότερο
ευάλωτη. Γιατί ήµασταν περισσότερο ευάλωτοι; Κατ’ αρχάς, σε
ό,τι αφορά την πανδηµία, υγειονοµικά ήµασταν ευάλωτοι γιατί ο
πληθυσµός µας -και αυτό είναι θετικό- είναι από αυτούς που ζουν
περισσότερο στην Ευρώπη. Έχουµε πολύ περισσότερους ηλικιω-
µένους από τις άλλες χώρες της Ευρώπης -µε εξαίρεση την Ιταλία
και δυστυχώς αυτός ο ιός ήταν εξαιρετικά θανατηφόρος σε µεγά-
λες ηλικίες. Ήταν όµως ευάλωτη και οικονοµικά η Ελλάδα στην
κρίση της πανδηµίας, γιατί ήταν µια κρίση που οικονοµικά χτύπησε
τις υπηρεσίες, χτύπησε τον τουρισµό πάρα πολύ αλλά και τις
άλλες υπηρεσίες. Και η Ελλάδα είχε και εξακολουθεί να έχει
υψηλό ποσοστό τουρισµού στο ΑΕΠ και των άλλων υπηρεσιών. 

Ήµασταν και ενεργειακά ευάλωτοι, γιατί η χώρα µας, εδώ και
πολλές δεκαετίες, είχε µεγάλη εξάρτηση στα καύσιµα και η εξάρ-
τηση αυτή αυξήθηκε, διότι προχώρησε αυτή η απολιγνιτοποίηση
η οποία είχε προδιαγραφεί ήδη από το 2010 και υλοποιήθηκε από
το 2018, 2019, 2020 χωρίς να έχουν γίνει αντίστοιχες επενδύσεις
ΑΠΕ. Την τετραετία 2015 - 2018 είχαµε ελάχιστες επενδύσεις
ΑΠΕ. Και έτσι βρεθήκαµε να έχουµε πολύ µεγαλύτερο ποσοστό
συµµετοχής του φυσικού αερίου στο ενεργειακό µας µείγµα πα-
ράλληλα µε την µη παραγωγή πετρελαίου και φυσικού αερίου.
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Τέλος, ήµασταν και εθνικά ευάλωτοι, διότι για πολλά χρόνια
και ειδικά την τελευταία τετραετία 2015-2019 δεν είχαν γίνει κα-
θόλου επενδύσεις σε εξοπλισµούς. 

Η προηγούµενη τετραετία, γιατί µιλάµε για σύγκριση, µιας που
βρισκόµαστε σήµερα εδώ, η τετραετία 2015 - 2018 ήταν, αντί-
θετα µε τη δική µας τετραετία, ιδανική από πλευράς διεθνών οι-
κονοµικών συνθηκών. Καµµία διεθνής οικονοµική λύση δεν
υπήρξε, µε την εξαίρεση της διεθνούς οικονοµικής κρίσης που
προκάλεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, η προηγουµένη κυβέρνηση στον εαυτό
της, οι τιµές του πετρελαίου ήταν κατά µέσο όρο κάτω από τα
60 δολάρια στο βαρέλι. Οι τιµές φυσικού αερίου κάτω από τα 20
ευρώ και υπήρχε ένας υγιής ρυθµός ανάπτυξης πάνω από 2%
στην Ευρώπη. 

Ποια ήταν τώρα τα αποτελέσµατα των πολιτικών που εφαρµό-
στηκαν σε αυτές τις δύο τετραετίες; Θα πάρω δύο νούµερα που
τα περικλείουν όλα. 

Ανάπτυξη: Το 2015 - 2018 την προηγούµενη περίοδο, η ανά-
πτυξη περιγράφεται µόνο µε χρήση µηδενικών. Δεν µπορείς να
την περιγράψεις µε διαφορετικό τρόπο. Το 2019 - 2022, παρά τις
τροµακτικές κρίσεις, τελικά βγαίνουµε µε θετικό ρυθµό ανάπτυ-
ξης, ο οποίος είναι πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και αυτό
το πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο θα συνεχιστεί και το 2023
και το 2024, µε βάση τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Πάµε τώρα στο χρέος που είναι το άλλο µέτρο. Στο χρέος του
2014 είχαµε 180% του ΑΕΠ, το 2018 186% του ΑΕΠ και το 2022
θα έχουµε 169% του ΑΕΠ. Έχουµε, δηλαδή, µία άνοδο του χρέ-
ους την προηγούµενη περίοδο και µία µείωση του χρέους στην
δική µας. 

Αυτά που περιγράφω, οι µεγάλοι αριθµοί, είχαν αντανάκλαση
και στα συγκεκριµένα µέτρα που εφαρµόστηκαν την τελευταία
οκταετία. Και ας δούµε πρακτικά τι είπε και τι έκανε η κάθε κυ-
βέρνηση σε επιµέρους τοµείς. 

Φόροι και δαπάνες, τα αποτελέσµατα δηλαδή, όπως τα βιώ-
νουν οι πολίτες. Και θα ξεκινήσω από τους µισθωτούς. Το 2014
είχαµε προεκλογικές υποσχέσεις, άνοδο -λέει- του αφορολόγη-
του στα 12.000 ευρώ, όπως µας έλεγε η τότε Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση και 751 ευρώ κατώτερος µισθός. 

Αυτά έλεγε. Τι έκανε; Έκανε άνοδο της εισφοράς αλληλεγ-
γύης για όλα τα εισοδήµατα άνω των 12.000 ευρώ και πάνω. Μεί-
ωση του αφορολόγητου για άνοδο στα 8.636. Κατάργηση των
φοροαπαλλαγών για ιατρικές δαπάνες και της έκπτωσης 1,5%
για µισθωτή εργασία. Όσο για τον κατώτατο µισθό, τα 751 ευρώ
ακόµα τα περιµένουν οι πολίτες.

Πάµε τώρα στη δική µας τετραετία για να συγκρίνουµε. Μόνιµη
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό και δηµόσιο
τοµέα, µείωση φορολογίας φυσικών προσώπων µε εισαγωγικό
συντελεστή πλέον 9%. Αύξηση του αφορολογήτου 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί, µείωση κατά τέσσερις µονάδες -τεράστια παρέµβαση-
των ασφαλιστικών εισφορών και δύο αυξήσεις στον κατώτατο
µισθό που πήγε από τα 650 ευρώ στα 713 ευρώ. 

Ας πάµε στους ελεύθερους επαγγελµατίες και επιχειρηµατίες,
προπαντός µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες. Τι βίωσαν την
τετραετία 2015 - 2018; Αύξηση της φορολογίας µε κατάργηση
της αυτοτελούς φορολόγησης, αύξηση προκαταβολής φόρου
στο 100%. Ξέρετε τι είναι να έχεις προκαταβολή φόρου 100%;
Είναι στραγγαλισµός κάθε δυνατότητας επένδυσης των κερδών
σου, διότι στα παίρνουν πριν προλάβεις να τα καταλάβεις. Αύ-
ξηση για τα νοµικά πρόσωπα από το 26% στο 29% του φόρου
επιχειρήσεων και από το 10% στο 15% του φόρου των µερισµά-
των. Και βέβαια ο ασφαλιστικός στραγγαλισµός των ελεύθερων
επαγγελµατιών που ασφαλώς κανένας ελεύθερος επαγγελµα-
τίας δεν τον έχει ξεχάσει. 

Πάµε τώρα στην δική µας περίοδο, είχαµε µείωση του φορολο-
γικού συντελεστή και για τα φυσικά πρόσωπα, στο 9% ο πρώτος
και για τα νοµικά πρόσωπα µε µείωση του φόρου επιχειρήσεων
από 29% στο 22% και του φόρου µερισµάτων από το 15% στο 5%.

Μείωση προκαταβολής φόρου για τα φυσικά πρόσωπα στο 55%
και νοµικά στο 80% και απελευθέρωση από τον ασφαλιστικό
στραγγαλισµό των ελευθέρων επαγγελµατιών που έχουν δικαίωµα
πλέον να επιλέγουν το δικό τους επίπεδο ασφαλιστικών εισφορών.

Πάµε τώρα στους συνταξιούχους. Την υπόσχεση του 2014 τη

θυµόσαστε! Η µόνη που έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν για την αύξηση
των συντάξεων. Και τι έγινε στις συντάξεις την περίοδο που κυ-
βέρνησε η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Πάνω από δέκα
διαφορετικές µειώσεις. Θα κουραστούµε να τις λέµε. Θα σας πω
λιγότερες από τις µισές. 

Μείωση, πρώτα απ’ όλα, της κατώτατης σύνταξης, από τα 486
ευρώ στα 390 ευρώ. Μείωση των επικουρικών. Αύξηση της ει-
σφοράς υγείας, από 4% στο 6% στις κύριες συντάξεις και ει-
σφορά υγείας για πρώτη φορά 6% στις επικουρικές. Μείωση της
εθνικής σύνταξης για τις συντάξεις αναπηρίας, για όσους είχαν
ποσοστό αναπηρίας κάτω από 80%. Κατάργηση του ΕΚΑΣ για
τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους.

Τι έκανε αυτή η Κυβέρνηση, η δική µας; Κατάργηση από 1-1-
2023 της εισφοράς αλληλεγγύης και για τους συνταξιούχους και
αύξηση της συνταξιοδοτικής δαπάνης από τα 28,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, που ήταν στον τελευταίο προϋπολογισµό του 2019,
στα 31,7 δισεκατοµµύρια ευρώ στον φετινό προϋπολογισµό του
2023.

Συµπληρώνω αυτό το κεφάλαιο µε τους πολίτες υπό δύο
άλλες ιδιότητες. Ο ιδιοκτήτης -ξέρετε η Ελλάδα έχει έναν τερά-
στιο αριθµό ιδιοκτητών- και ο καταναλωτής.

Ιδιοκτήτες: Υπόσχεση ΣΥΡΙΖΑ -τη θυµάται πολύ καλά η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση- κατάργηση του ΕΝΦΙΑ. Έτσι λέγατε, κα-
τάργηση του ΕΝΦΙΑ. Τι κάνατε; Τον αυξήσατε στον
συµπληρωµατικό φόρο και βάλατε ΕΝΦΙΑ στα αγροτεµάχια.

Υπόσχεση δική µας το 2019, παρά τις τεράστιες θυσίες που
ακολούθησαν: Μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30%. Πραγµατοποίηση.
Μείωση του ΕΝΦΙΑ 35%, πάνω από ό,τι είχαµε δεσµευτεί.

Πάµε για τους καταναλωτές.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Το µνηµόνιο ξεχάσατε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Το µνηµόνιο το προκαλέσατε στον εαυτό σας, σας θυ-
µίζω.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θυµάστε πότε µπήκαµε στα µνη-
µόνια;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Βλέπω ότι ξυπνήσατε µε ενδιαφέρον σήµερα το
πρωί… 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, σας καταλαβαίνω.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Η ανάµνηση των πολιτικών σας, σας ξυπνά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, µισό λεπτό.
Κυρία συνάδελφε, ο Υπουργός λέει τις απόψεις του µε επιχει-

ρήµατα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ψεύδεται!
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό. Κύριοι συνάδελφοι, µιλάει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ!
Μιλάει ο Υπουργός. Έχει τα επιχειρήµατά του. Μετά θα τελει-
ώσει ο Υπουργός και θα πάρετε τον λόγο να πείτε αυτό που θέ-
λετε. Με ηρεµία να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Είναι σαφές ότι οι κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης δεν θέλουν να ακούν και να θυµούνται τι έκαναν
όταν ήταν στην κυβέρνηση. Ούτε θέλουν να συγκρίνεται η δική
τους κυβέρνηση µε τη δική µας. Αυτό το καταλαβαίνω.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σαράντα χρόνια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ! Κυρία Παπανάτσιου, εσείς έχετε κάνει και Υπουργός.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Είναι πάρα πολύ λογικό. Και εγώ αν ήµουν στη θέση
σας, θα διαµαρτυρόµουν, αλλά είναι η πραγµατικότητα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Είναι η πραγµατικότητα που βίωσε και βιώνει ο ελλη-
νικός λαός. Και όπως θα εξηγήσω στη συνέχεια, εξηγεί και τη
συµπεριφορά του.

Πάµε, λοιπόν, στους καταναλωτές. Επειδή ακούω διάφορες
δηλώσεις της Αντιπολίτευσης για µείωση φόρων, ας δούµε όταν
είχε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση την εξουσία, τι ακριβώς έκανε
σε ό,τι αφορά τη µείωση των φόρων.

Αύξησε τον ΦΠΑ από 23% στο 24% και για πολλά προϊόντα ευ-
ρείας κατανάλωσης από το 13% στο 24%.

Κατάργησε τον µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου.
Έβαλε νέους φόρους. Ήταν πολύ ευρηµατική στους φόρους

που έβαζε. Έβαλε στο τηλέφωνο, έβαλε στο ίντερνετ, έβαλε στη
συνδροµητική τηλεόραση, έβαλε στους υπολογιστές, έβαλε στη
µπύρα, έβαλε στο κρασί, έβαλε στον καφέ, έβαλε στη βενζίνη,
έβαλε στο ντίζελ, έβαλε στο πετρέλαιο θέρµανσης, έβαλε στο
υγραέριο. Τα θυµόσαστε; Έγιναν το 2015 και το 2016.

Στη δική µας περίοδο είχαµε προσωρινές, πρέπει να σας πω,
µειώσεις ΦΠΑ σε καφέ, µεταφορές, κινηµατογράφους, µόνιµη
µείωση του ΦΠΑ στα πέντε νησιά του Αιγαίου και µείωση στο
τέλος κινητής τηλεφωνίας.

Όλα αυτά, χωρίς να αναφερθώ στις έκτακτες δαπάνες ενίσχυ-
σης της κοινωνίας και της επιχειρηµατικότητας στη διάρκεια των
µεγάλων κρίσεων. Κυριολεκτικά εκατοντάδες µέτρα µε κορυφαίο
την επιστρεπτέα προκαταβολή ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Το πιο δίκαιο µέτρο, πρέπει να σας πω, ο αλγόριθµος του
οποίου για πρώτη φορά ευνόησε τους συνεπείς και τους πιο εν-
τάξει έναντι του κράτους επιχειρηµατίες έναντι των υπολοίπων.

Η σύγκριση µιλάει από µόνη της. Αυτά θυµούνται και γνωρί-
ζουν οι πολίτες και γι’ αυτό επιλέγουν ό,τι επιλέγουν στις δηµο-
σκοπήσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Για τα αποθεµατικά θα µας
πείτε;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Θα πάµε και σ’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κου-
ρουµπλή!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κου-

ρουµπλή, εσείς ήσασταν χρόνια Υπουργός. Ξέρετε απ’ αυτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, διακόπτοµαι συνεχώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κου-

ρουµπλή, γιατί το κάνετε αυτό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι συγ-

γνώµη; Γιατί διαλύετε µια διαδικασία, η οποία πάει µε έναν τρόπο
να ολοκληρωθεί; Γιατί το κάνετε; Πιστεύετε ότι βοηθάει σε κάτι;

Είναι εδώ τα παιδιά, µας βλέπουν. Να βλέπουν τις φωνές, να
ακούνε όλη αυτή τη διαδικασία; Νοµίζετε ότι είναι µια καλή ει-
κόνα της Βουλής;

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ. Οι διακοπές προκαλούν την ανάγκη για
περισσότερο χρόνο, γιατί διακόπτουν και τον ειρµό των σκέψεών
µου.

Λοιπόν, υπάρχει και µία δεύτερη αιτία για την οποία ο κόσµος
ούτε ακούει ούτε υπολογίζει πολύ σοβαρά ό,τι λέτε για την οικο-
νοµία. Αυτή είναι ότι αυτά που λέτε -όλη η Αντιπολίτευση οφείλω
να πω-, δεν τα λέει κανένας άλλος στον κόσµο.

Δεν τα λένε οι θεσµοί, οι οποίοι µας παρακολουθούν πολύ
στενά, ακόµη και τώρα και θα µας παρακολουθούν για πολλά
χρόνια, λόγω του υψηλού χρέους.

Δεν τα λένε οι διεθνείς τράπεζες, που µας δανείζουν.
Δεν τα λένε οι οίκοι αξιολόγησης, που µας αναβάθµισαν έν-

τεκα φορές.
Δεν τα λένε οι αγορές, που έχουν το οµόλογό µας κοντά µε το

οµόλογο της Ιταλίας.
Δεν τα λένε οι διεθνείς οργανισµοί, ο ΟΟΣΑ και το ΔΝΤ, που

έχουν ίδιες και καλύτερες προβλέψεις από τις δικές µας.

Δεν τα λένε οι µεγάλες διεθνείς εταιρείες, που ψηφίζουν Ελ-
λάδα µε τον µόνο τρόπο που µετράει, κάνοντας επενδύσεις στην
Ελλάδα -«MICROSOFT», «GOOGLE», «MORGAN STANLEY».
Επενδύσεις όχι χρηµατοοικονοµικές. Πραγµατικές επενδύσεις,
παραγωγικές, επενδύσεις που θα πολλαπλασιαστούν όταν θα
πάρουµε το 2023 την επενδυτική βαθµίδα.

Μήπως, όµως, αυτή η οικονοµική επιτυχία, που σας περιέ-
γραψα και όλα αυτά τα θετικά µέτρα τα οποία λάβαµε, έγιναν εις
βάρος του κοινωνικού κράτους, εις βάρος της κοινωνικής αλλη-
λεγγύης προς τους ευάλωτους, των κοινωνικών δαπανών στην
υγεία, την παιδεία και την κοινωνική πρόνοια; Την απάντηση τη
δίνουν οι αριθµοί, οι οποίοι έχουν το κακό συνήθειο να είναι αµεί-
λικτοι.

Η πρόβλεψη των δαπανών για το Υπουργείο Υγείας στον τε-
λευταίο προϋπολογισµό που κατέθεσε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση το 2019 ήταν 3,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η πρόβλεψη του
2023, στον δικό µας προϋπολογισµό, είναι 5,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Η πρόβλεψη των δαπανών για το Υπουργείο Παιδείας το 2019
ήταν 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, για το 2023 είναι 6,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

Πρόβλεψη δαπανών νοσοκοµείων και κέντρων πρωτοβάθµιας
φροντίδας το 2019 ήταν 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2023 είναι
3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Πρόβλεψη δαπανών κοινωνικής πρόνοιας -ο περίφηµος
ΟΠΕΚΑ-, το 2019 ήταν 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2023 είναι
3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Πρόβλεψη δαπανών ΔΥΠΑ -ο παλιός ΟΑΕΔ- το 2019 ήταν 1,8
δισεκατοµµύριο ευρώ, το 2023 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Παντού έχουµε σοβαρή αύξηση των κοινωνικών δαπανών.
Πάµε τώρα στην ερµηνεία. Γιατί συνέβησαν αυτά; Γιατί η δική

µας Κυβέρνηση πέτυχε και η δική σας κυβέρνηση, η προηγού-
µενη κυβέρνηση, απέτυχε µε τόσο παταγώδη τρόπο; Πιστεύω
για τρεις, κυρίως, λόγους.

Ο πρώτος -τον ξέρετε πολύ καλά, τον έχετε βιώσει- ήταν η αυ-
ταπάτη. Η αυταπάτη, όπως ξέρετε, περιέχει µέσα τη λέξη απάτη,
αλλά καθένας στην ψυχή του ξέρει αν είχε αυταπάτη ή αν έκανε
απάτη. Ήρθατε και είπατε πράγµατα εντελώς ανέφικτα. Έπρεπε
να τα πάρετε πίσω. Αντί να τα πάρετε πίσω σε έναν µήνα, επειδή
αισθανθήκατε ότι αυτό δεν γινόταν, κάνατε µια διαπραγµάτευση
τύπου Βαρουφάκη και µας χρεώσατε αυτά που µας χρεώσατε
και προκαλέσατε αυτή την απίστευτη κρίση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πόσα;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Αυτή ήταν µια τεράστια διαφορά από ένα έντιµο, ρε-
αλιστικό, σοβαρό πρόγραµµα που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία
προεκλογικά και το οποίο, παρά τις τεράστιες κρίσεις, κατά βάση
εφάρµοσε µέχρι κεραίας.

Δεύτερη είναι η χαοτική διαφορά στην αποτελεσµατικότητα
της οικονοµικής πολιτικής.

Η δική σας κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, διέλυσε µε την υπερφορολόγηση τα κίνητρα για
παραγωγή, για νοµιµότητα και για επενδύσεις. Η δική µας Κυ-
βέρνηση, µειώνοντας δραστικά φόρους και εισφορές, ανέδειξε
τα κίνητρα της οικονοµικής δραστηριότητας ως κεντρικό µοχλό
της πολιτικής και έκανε ταυτόχρονα και πάρα πολλές µεταρρυθ-
µίσεις -υπενθυµίζω ότι µεταρρύθµιση σηµαίνει βελτίωση της απο-
τελεσµατικότητας ενός συστήµατος- τις οποίες εµείς κάναµε
συνειδητά και επειδή τις θέλαµε και εσείς, όσες κάνατε στα πλαί-
σια των µνηµονίων, τις κάνατε µε την κραυγή ή το σύνθηµα «τρα-
βάτε µε και ας κλαίω».

Και το τρίτο θεµελιώδες λάθος, για να θυµηθώ και τον κ. Κου-
ρουµπλή, ήταν ότι σε περίοδο µεγάλης ανεργίας και παραγωγι-
κού κενού πήρατε 11 δισεκατοµµύρια από την οικονοµία
περισσότερα από ό,τι ζητούσαν οι δανειστές, 11 δισεκατοµµύρια
υπερφορολόγησης πάνω από τους δηµοσιονοµικούς στόχους,
πάνω από τους υψηλότατους δηµοσιονοµικούς στόχους που
εσείς είχατε επιφέρει στην ελληνική οικονοµία λόγω όλων όσων
συνέβησαν στην περίφηµη διαπραγµάτευση. Και όταν κάνεις
ταυτόχρονα και υπερφορολόγηση και σκοτώνεις τα κίνητρα και
αφαιρείς τα λεφτά από την οικονοµία την ώρα που έχεις τερά-
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στια ανεργία, αυτό είναι ένα πρωτοφανές λάθος οικονοµικής πο-
λιτικής και το πληρώνεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Πάµε τώρα προς το µέλλον, για να κλείσω την οµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, µε συγχωρείτε για ένα λεπτό, σας παρακαλώ, αλλά
είναι ένα σχολείο το οποίο θα πρέπει ανακοινώσω. Θα συνεχίσετε
αµέσως µετά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαρίστως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επίσης,
έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι µαθητές
και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Δη-
µοτικό Σχολείο Βύρωνα.

Σάς καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είκοσι δύο λεπτά µιλάει! Τι «µε συγ-
χωρείτε»;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Μετά πολλαπλών διακοπών, κύριε Ραγκούση!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Με διακοπές!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Άσε τώρα!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Μετά πολλαπλών διακοπών! Και συνεχίζετε να µε δια-
κόπτετε.

Λοιπόν, θα ολοκληρώσω, λέγοντας µερικά πράγµατα για το
µέλλον, γιατί είµαι αισιόδοξος για το µέλλον.

Θα ξεκινήσω µε το βασικό, που είναι ότι έχουµε µπροστά µας
το Ταµείο Ανάκαµψης και ένα µεγάλο κύµα επενδύσεων, που θα
µας κρατήσουν µακριά από την ύφεση. Το Ταµείο Ανάκαµψης
ακούω πολλές φορές να το κατηγορούν από την Αντιπολίτευση,
ότι αφορά τους λίγους και όχι τους πολλούς.

Φοβάµαι ότι πέφτετε έξω. Όταν οι πολίτες βλέπουν έργα που
θα ξεκινήσουν στα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας, ξέρουν
πολύ καλά ότι αυτά αφορούν όλους. Όλοι χρειαζόµαστε την
υγεία. Όταν βλέπουν έργα άρδευσης και ύδρευσης, αυτά αφο-
ρούν όλους. Όλοι οι αγρότες δεν µπορούν να υπάρχουν χωρίς
άρδευση ούτε η αγροτική παραγωγή. Προφανώς, όλοι πίνουµε
νερό. Όταν βλέπουν 600 εκατοµµύρια στην οδική ασφάλεια,
αυτά αφορούν όλους. Όλοι κυκλοφορούµε στους δρόµους. Οι
Κρητικοί όλοι θα χρησιµοποιήσουν τον ΒΟΑΚ. Οι Δυτικοµακεδό-
νες και οι Θεσσαλοί όλοι θα χρησιµοποιήσουν τον Ε65. Η ψηφιο-
ποίηση του κράτους µάς αφορά όλους. Η κατάρτιση εκατόν δέκα
χιλιάδων ανθρώπων που καταρτίστηκαν ή οι εξακόσιες χιλιάδες
µαθητές που πήραν ψηφιακές ταµπλέτες, όλους µας αφορούν
αυτά. Η φθηνή ενέργεια, η εξοικονόµηση, δεκάδες χιλιάδες νοι-
κοκυριά ή επιχειρήσεις που παίρνουν χρήµατα για εξοικονόµηση
ενέργειας µε επενδύσεις, η ψηφιοποίηση των µικροµεσαίων:
Αυτά είναι µαζικά προγράµµατα και δεν µπορούµε να τα ξεπερά-
σουµε.

Εκεί πέρα που φαίνεται ότι υπάρχει µια µεγάλη ενόχληση είναι
επειδή πραγµατοποιούνται µεγάλες επενδύσεις. Η πραγµατικό-
τητα είναι ότι υπάρχουν και µεγάλες και µικρές επενδύσεις.
Όµως, θα σας πω για µία µόνο επένδυση, για να καταλάβετε τι
σηµαίνουν και οι µεγάλες επενδύσεις στην οικονοµία, για να µην
έχουµε αυτή την παρεξήγηση.

Πάρτε µια επένδυση που γίνεται από µια φαρµακοβιοµηχανία
στην Τρίπολη. Ξεκίνησε, είναι πραγµατική επένδυση, τετρακό-
σιες πενήντα καλοπληρωµένες τοπικές θέσεις εργασίας, διακό-
σια πενήντα εκατοµµύρια τεµάχια φαρµάκων, επτά παραγωγικές
µονάδες για πρώτη φορά...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πόση ώρα θα µιλάει, κύριε Πρόεδρε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Είναι σαφές ότι ενοχλείται η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση.

Δεν µπορεί να γίνεται αυτή η συζήτηση, όταν κάθε φορά κάθε

πέντε λόγια µε διακόπτετε, κύριε συνάδελφε. Εντάξει; Δεν γίνεται
αυτό!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεκαπέντε λεπτά θα πρέπει να µιλάνε
οι Βουλευτές. Διπλάσιο χρόνο έχουν οι Υπουργοί και οι Βουλευ-
τές στο µισό λεπτό να διακόπτονται. Δεν γίνεται αυτό!

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Τόση ενόχληση για τον λόγο του κ. Σκυλακάκη;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε).
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ραγ-
κούση και κύριε Μπάρκα, µισό λεπτό. Καταλαβαίνετε ότι ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όχι, δεν τον καταλαβαίνω! Δεν το κα-
ταλαβαίνουµε να παραβιάζεται ο Κανονισµός τόσο κατάφωρα!

Εµείς θέλουµε να λέτε, κύριε Σκυλακάκη…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Παραβίαση του Κανονισµού, όταν διακόπτετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ραγ-

κούση, αφού θα πάρετε τον λόγο µετά! Αφού θα πάρετε αµέσως
µετά τον λόγο! Μα, γιατί δηµιουργείτε θέµα; Να τελειώσουµε, να
ολοκληρώσει ο Υπουργός! Γιατί το κάνετε; Και µετά πιστεύω ότι
και εσείς θα µείνετε εντός του χρόνου.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Προσπαθώ να τελειώσω, αλλά δεν είναι εύκολο. Είναι
µετ’ εµποδίων η σηµερινή οµιλία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είστε ενοχλητικός, κύριε Υπουργέ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σιγά την όχληση! Χαρά µας είναι να

τα ακούµε αυτά!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Βλέπω ότι ενοχλείστε.

Δεν τελείωσα για την επένδυση αυτή. Θα άξιζε να την ακού-
σετε. Βλέπω ότι ενόχλησε για το ποιος ακριβώς παίρνει τις δου-
λειές. Να σας θυµίσω το µεγάλο επίτευγµά σας της οδού Πάτρας
- Πύργου, όπου για να µην πάρουν τις δουλειές οι µεγάλοι, κό-
ψατε σε οκτώ εργολαβίες και καταβαραθρώθηκε αυτό το έργο
και πήγε άπατο και τώρα επιτέλους ξεκινάει; Τέλος πάντων!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Για να κλείσουµε, η βασική αλλαγή που υπάρχει σή-
µερα είναι η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και αυτή γίνεται
και γίνεται µε τέσσερις τρόπους. Ο ένας είναι η εξωστρέφεια.
Έχουµε µια σοβαρή αύξηση εξαγωγών αγαθών και υπηρεσιών.

Ο δεύτερος θεµελιώδης είναι οι επενδύσεις. Οι επενδύσεις τα
τέσσερα τελευταία τρίµηνα του 2018 - 2019 ήταν 23 δισεκατοµ-
µύρια. Τα τέσσερα τελευταία τρίµηνα του 2021 - 2022 ήταν 33
δισεκατοµµύρια, είναι 10 δισεκατοµµύρια πάνω ακαθάριστος
σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου. Αυτή είναι η διαφορά και οι
επενδύσεις αλλάζουν όλο το παιχνίδι.

Και βέβαια, είναι και η µείωση της φοροδιαφυγής, η µείωση
του κενού ΦΠΑ, που τη µετράει η Ευρώπη, όχι εµείς. Είναι 32%
µείωση το 2020, συνεχίζεται το 2021, γιατί έχουµε µια αύξηση
των ηλεκτρονικών συναλλαγών από το 2019 της τάξεως που
υπερβαίνει το 50%.

Και τέλος, είναι η προσπάθεια να οδηγήσουµε τις µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις να συνεργαστούν περισσότερο µεταξύ
τους για να είναι περισσότερο ανταγωνιστικές.

Και κλείνω από την αλλαγή µοντέλου µε µια τελευταία φράση:
Η Ελλάδα µε τις µεταρρυθµίσεις, µε τις επενδύσεις, µε την εξω-
στρέφεια αλλάζει πίστα οικονοµικά και αυτό θα επιβεβαιωθεί µε
την κατάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας το 2023. Η Ελλάδα και
όλοι οι Έλληνες θα µπορέσουν να δουν µια βελτίωση στη ζωή
τους, που θα είναι σταθερή, συνεχής και δεν θα διακόπτεται,
ακόµη και όταν υπάρχουν κρίσεις, γιατί υπάρχει µια σοβαρή Κυ-
βέρνηση, η οποία θα διεκδικήσει την ψήφο του ελληνικού λαού
µε πραγµατικά αποτελέσµατα και η οποία µπορεί να δεσµεύεται
και να πραγµατοποιεί αυτά τα οποία υπόσχεται.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ραγ-

κούσης έχει ζητήσει τον λόγο. Θέλω να πω ως προς τις παρεµ-
βάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ότι κατά τη διάρκεια
της µέρας µπορεί να γίνουν τρεις φορές.

Παρακαλώ, κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Σκυλακάκη, ως Αναπληρωτής

Υπουργός Οικονοµικών της Κυβέρνησης των υποκλοπών και της
αντιδηµοκρατικής εκτροπής, ως Υπουργός της Κυβέρνησης των
«Πάτσηδων» και των «Στάσσηδων», ξεπεράσατε σήµερα κάθε
όριο θράσους και κάθε όριο προσπάθειας ενός Υπουργού, µέ-
λους µιας Κυβέρνησης να εξαπατήσει και το Κοινοβούλιο και τον
ελληνικό λαό και κατ’ επέκταση, βεβαίως, πάνω απ’ όλα, την ιστο-
ρική αλήθεια.

Κύριε Σκυλακάκη, είναι απολύτως θεµιτό να έρχεστε στη
Βουλή και να µιλάτε για το παρόν, να υπερασπίζεστε το έργο σας
και γιατί όχι να µιλάτε και για το µέλλον, θα σας έλεγα δε και να
µιλάτε και για το παρελθόν και να ασκείτε κριτική στο παρελθόν.
Είναι και θεµιτό και κατανοητό και αναµενόµενο. Δεν έχετε όµως
κανένα δικαίωµα, κύριε Σκυλακάκη, να έχετε το θράσος -όχι µόνο
ατοµικά, αλλά συνολικά ως Κυβέρνηση, κύριε Σταϊκούρα- και
προφανώς και εν όψει των εκλογών και της προεκλογικής περιό-
δου που θα έχουµε µπροστά µας, να έρχεστε εδώ και να δια-
πράττετε αυτή τη µείζονα εξαπάτηση, προσπαθώντας να
συγκρίνετε, µε έναν τρόπο εντελώς ανήθικο, το µνηµονιακό πα-
ρελθόν αυτής της χώρας µε το µεταµνηµονιακό της παρόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διότι το µεταµνηµονιακό, κύριε Σκυλακάκη, αυτής της χώρας

υπάρχει και µπορείτε εσείς σήµερα να λέτε όσα λέτε γιατί το
2018 ήταν η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ -µια
κυβέρνηση στην οποία δεν ανήκατε, κύριε Σκυλακάκη- που
έβγαλε τη χώρα από τα µνηµόνια, µνηµόνια στα οποία εσείς τη
µπλέξατε τη χώρα, κύριε Σκυλακάκη, το 2009.

Και αν έχετε αυτό το θάρρος και αυτή την εντιµότητα να µιλή-
σετε για το παρελθόν, γιατί δεν συγκρίνετε τη δική σας σηµερινή
Κυβέρνηση, κύριε Σταϊκούρα, µε την κυβέρνηση του κ. Σαµαρά;
Γιατί δεν τη συγκρίνετε; Να τη συγκρίνετε και να κάνετε σύγ-
κριση του τι περικοπές έγιναν τότε στις συντάξεις και τι γίνεται
τώρα µε τις συντάξεις ή τι γινόταν τότε µε τους µισθούς ή τι γί-
νεται τώρα µε τους µισθούς. Ξέρετε γιατί δεν το κάνετε; Διότι εί-
σαστε ανέντιµοι. Διότι δεν έχετε ίχνος εντιµότητας. Διότι ξέρετε
κατά βάθος -και εσείς ειδικά που είσαστε ακαδηµαϊκός, κύριε
Σταϊκούρα- ότι αυτή η σύγκριση είναι και ανιστόρητη και ανήθικη,
γιατί είναι µια σύγκριση µεταξύ µιας χώρας που ήταν στη µέγ-
γενη των µνηµονίων, που επιβάλλατε εσείς επειδή τη χρεοκοπή-
σατε το 2009. Και αν θέλετε, µπορούµε να µιλήσουµε αναλυτικά
για τα στοιχεία που τεκµηριώνουν αυτή την κατηγορία ή αυτόν
τον ισχυρισµό. 

Καταφέρεστε εναντίον κυβερνήσεων που µόχθησαν να βγά-
λουν τη χώρα από τα µνηµόνια, και που τελικά κατάφεραν να τη
βγάλουν. Και όλα αυτά βεβαίως γιατί; Γιατί; Διότι νοµίζετε, αλλά
πλανάσθε πλάνην οικτράν, ότι έτσι θα αποφύγετε τη µείζονα σύγ-
κρουση -σύγκριση που δεν την κάνετε εσείς, και δεν έχει σηµα-
σία και σε τι βαθµό τι κάνουµε και εµείς- την οποία κάνει ο
ελληνικός λαός και που έχει να κάνει µε αυτά που λέτε εσείς για
την καθηµερινή του ζωή -και σας ακούει από αυτό εδώ το βήµα
να αυτοεξευτελίζεστε και να τα περιγράφετε- και που τα συγκρί-
νει µε τον εαυτό του, που ξέρει ότι στις δέκα πρώτες ηµέρες
κάθε µήνα τελειώνουν τα λεφτά του. Γιατί; Διότι έχει µια κυβέρ-
νηση των «Πάτσηδων» και των «Στάσσηδων» που δεν τολµάει να
φορολογήσει την αισχροκέρδεια, δεν τολµάει να πατάξει την αι-
σχροκέρδεια, δεν τολµάει να στηρίξει το εισόδηµα και την αγο-
ραστική δύναµη και συνταξιούχων και εργαζοµένων και βεβαίως
και ανέργων. Αυτή λοιπόν είναι η µεγάλη αλήθεια. 

Εµάς µας κάνετε µεγάλο δώρο να συνεχίσετε και προεκλογικά
να χρησιµοποιείτε αυτή την τακτική, γιατί όσο κάνετε αυτή την
ανήθικη, ανιστόρητη και ανέντιµη σύγκριση, θα µας δίνετε τη δυ-
νατότητα να θυµίζουµε ότι είσαστε το κόµµα που χρεοκόπησε τη
χώρα και που την έµπλεξε µε τα µνηµόνια. Είµαστε και εκπρο-
σωπούµε το κόµµα που έβγαλε τη χώρα από τα µνηµόνια. 

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω για ένα λεπτό τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Σκυ-
λακάκη, έχουν ζητήσει να µιλήσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι. Θα πάρετε µετά τον λόγο για να απαντήσετε
συνολικά.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ουσιαστικά έρχεται στο µυαλό µας µια λαϊκή παροιµία: «δύο

συµπαθή τετράποδα µαλώνανε σε ξένο αχυρώνα». Και το λέω
αυτό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ε, όχι και τετράποδα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και το λέω αυτό από την

άποψη ότι αυτά τα οποία βιώνει ο λαός µας σήµερα είναι αποτέ-
λεσµα των πολιτικών που άσκησαν τα τελευταία χρόνια όλες οι
κυβερνήσεις όλων των κοµµάτων, γιατί όλες οι κυβερνήσεις µεί-
ωσαν µισθούς, µείωσαν συντάξεις. Στους µειωµένους µισθούς
και τις συντάξεις επέβαλαν µια τεραστίων διαστάσεων φοροεπι-
δροµή και εισφοροεπιδροµή, µε αποτέλεσµα να γονατίσουν κυ-
ριολεκτικά από τα βάρη τα λαϊκά στρώµατα. Και δεν είναι το
ζήτηµα των µνηµονιακών υποχρεώσεων, γιατί και στις µεταµνη-
µονιακές υποχρεώσεις η ίδια πολιτική ασκείται. Η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν αυτή που µείωσε τον φορολογικό συντελεστή για τα
διανεµόµενα κέρδη στο 10%, και όχι τους φορολογικούς συντε-
λεστές ή τον ΦΠΑ για τα λαϊκά εισοδήµατα. Δεύτερον, στους ίδι-
ους δίνετε τις δουλειές. Και µαζί ψηφίζετε, για παράδειγµα, την
ιδιωτικοποίηση των Ναυπηγείων Ελευσίνας - Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας µε Αντιπολίτευση ΣΥΡΙΖΑ- στην αµερικάνικη
«ONEX». 

Όλα αυτά δεν αποτελούν κεραυνό εν αιθρία, αλλά είναι µέτρα
τα οποία επιβάλλουν οι νόµοι της καπιταλιστικής αγοράς, η κερ-
δοφορία του κεφαλαίου και η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που αποτελεί για όλους σας κοινή συνισταµένη. Για αυτό ακρι-
βώς και η οικονοµική επιτυχία της Κυβέρνησης, όπως µίλησε ο
κ. Σκυλακάκης, είχε πολύ σοβαρά προαπαιτούµενα, δηλαδή να
µπουν στον βωµό της κερδοφορίας του κεφαλαίου οι ανάγκες
και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και του λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Μπουκώρο, θέλετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα απαντήσει ο κύριος Υπουργός,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Σκυλακάκη, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω πολύ σύντοµα, για να
µην καταχρώµαι τον χρόνο της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Κύριε Ραγκούση, όταν κάνατε τις υποσχέσεις -δεν ήσασταν
τότε, νοµίζω, στον ΣΥΡΙΖΑ- του προγράµµατος Θεσσαλονίκης,
δεν θυµόσασταν ή δεν ξέρατε πού ακριβώς βρισκόµασταν; Τι
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ; Τρίχρονα ήταν, που δεν ήξερε ποια είναι η οικο-
νοµική και η κοινωνική πραγµατικότητα; Όταν έδινε υποσχέσεις
10 δισεκατοµµυρίων ευρώ ή 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ -δεν
ξέρω πόσα ακριβώς έλεγε- δεν ήξερε τι του γινόταν; Και διαµαρ-
τύρεστε για το γεγονός ότι…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εκλογές τον Σεπτέµβριο του 2015
έγιναν ή δεν έγιναν;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Οι εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015 έγιναν και τις
κερδίσατε και µετά εφαρµόσατε όλα αυτά τα ανατριχιαστικά,
αυτά τα οποία σας περιέγραψα. Το µνηµόνιο το τρίτο το προκα-
λέσατε εσείς και αυτό θα σας κυνηγάει σαν Ερινύα. Δεν πρόκει-
ται να το αποφύγετε. Και όσον αφορά το παρελθόν, να σας
θυµίσω ότι εσείς προσωπικά ήσασταν σε ένα κόµµα και µια κυ-
βέρνηση που δεν ήταν τελείως άσχετη από τα µνηµόνια -όπως
και να το κάνουµε- αφού είχε πει και το περίφηµο «λεφτά υπάρ-
χουν». Η τραγωδία της Ελλάδας έχει πολλαπλές ευθύνες, και σε
αυτό θα συµφωνήσω µαζί σας. Τις ευθύνες όµως τελικά τις απο-
δίδει ο ελληνικός λαός. Αυτός είναι ο αρµόδιος.
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Σε σχέση τώρα µε τον κ. Καραθανασόπουλο. Κοιτάξτε, ναι,
προφανώς εµείς κάνουµε αυτά που κάνουµε στο πλαίσιο του συ-
στήµατος οικονοµίας της αγοράς -καπιταλιστικό θέλετε να το
πείτε εσείς- και φέρνουµε αποτελέσµατα σε αυτό το πλαίσιο.
Αυτό είναι το πλαίσιο που έχει η χώρα και σε αυτά κρινόµαστε.
Δεν θα κριθούµε σε κάποιο άλλο φαντασιακό. Και για να τελει-
ώσω µε µια πιο χαλαρή νότα, ευχαρίστως αποδέχοµαι τον όρο
του συµπαθούς τετράποδου. Μην ξεχνάµε ότι το συγκεκριµένο
συµπαθές τετράποδο είναι και υποµονετικό και εργατικό και κλω-
τσάει όταν το ενοχλούν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Γέλωτες - χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δη-

µοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

να επισηµάνω -το ξέρουν και οι υπηρεσίες- ότι η κ. Λιακούλη που
ήταν η σειρά της να µιλήσει τώρα, ήταν εντός της Αίθουσας -την
είδατε-, αλλά δυστυχώς έχει µια συνάντηση και έτσι θα προχω-
ρήσουµε. Θα επανέλθει από τη συνάντηση που υπάρχει στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. Θα συνεχίσουµε µε τον κ.
Χρήστο Γιαννούλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Βλέπω την κ. Σκόνδρα να έρ-
χεται προς την Αίθουσα, αλλά θα αρχίσουµε µε τον κ. Γιαννούλη
και µετά θα πάµε στην κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάρτε µια

ανάσα, κυρία Σκόνδρα. Θα µιλήσει ο κ. Γιαννούλης τώρα. Και
αµέσως µετά εσείς.

Μισό λεπτό να κάνω και µια ανακοίνωση. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 57ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.  
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Απλά θα ήθελα να σας θυµίσω µε ευγένεια µια συµφωνία, που

επικυρώθηκε χθες υπό την προεδρία του κ. Κακλαµάνη, ότι θα
υπάρχει συγκρατηµένος χρόνος των Υπουργών και ανοχή για να
µπορέσουν να µιλήσουν και οι συνάδελφοι Βουλευτές. Έτσι το
επαναφέρω για τη διαδικασία.

Μπορεί να έφυγε ο κ. Σκυλακάκης από την Αίθουσα, αλλά θα
τον κυνηγά ως ερινύα ο τρόπος µε τον οποίο προσπάθησε να
κόψει σε κοµµάτια τη χρονική εξέλιξη αυτής της χώρας. Με
αναγκάζει να αναρωτηθώ, πριν µπούµε στα υπόλοιπα ζητήµατα
του προϋπολογισµού, εάν θα προβλέψει στο νοµοτεχνικό κείµενο
που εισάγεται για ψήφιση τη σκέψη του και την τοποθέτησή του
όταν περπατούσε στα µονοπάτια εναλλαγής των κοµµάτων και
στήριζε τη Δηµοκρατική Συµµαχία µαζί µε τον κ. Αυγενάκη υπό
την προεδρία της κ. Μπακογιάννη και κατακεραύνωνε την κυβέρ-
νηση Σαµαρά για τον υπερβολικό δανεισµό της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Εάν στον προϋπολογισµό αυτό ο κ. Σκυλακάκης σκοπεύει
-έστω για ηθική δικαίωση της κοροϊδίας των Ελλήνων να οφεί-
λονται 400 εκατοµµύρια σε τραπεζικά ιδρύµατα που ανακεφα-
λαιοποιήθηκαν αυτές οι τράπεζες µε τον ιδρώτα και το αίµα των
Ελλήνων πολιτών από τη χρεοκοπία του 2009 που έχει υπογραφή
«Νέα Δηµοκρατία»- να εγγράψει µία πρόβλεψη, έστω και για ένα
ευρώ -έστω και για ένα ευρώ- που από αυτά τα δάνεια θα τεθεί
σε ζητήµατα πρόνοιας, παιδείας, ανάπτυξης, υγείας.

Δεν ξέρω αν νιώθετε ότι σας ταιριάζει η προσοµοίωση µε γάι-
δαρο, γιατί αυτό µας είπατε, γιατί επιλέγετε µόνο την εργατικό-
τητα, την υποµονή και την ανεκτικότητα του συγκεκριµένου
τετράποδου. Υπάρχει, όµως, και µια άλλη έκφραση που προκύ-
πτει, κύριε Σκυλακάκη, από αυτό το συµπαθές τετράποδο και
είναι η γαϊδουριά…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…τού να έρχεσαι εδώ ως κήνσορας και διαπρύσιος κήρυκας

µιας πολιτικής που λίγα χρόνια πριν τη θεωρούσες καταστροφική
-ως Δηµοκρατική Συµµαχία- να υπερασπίζεσαι το αδιανόητο και
να έχεις το θράσος να λες ότι αυτή η χώρα χρεοκόπησε το 2015
- 2019, ενώ η χρονική, ιστορική µε ακρίβεια ροή είναι: Χρεοκο-
πήσαµε το 2009, µπήκαµε σε µνηµόνια το 2010 -µε λάθος χειρι-
σµούς- από το 2010 µέχρι το 2015, που ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ, τη
χρεοκοπηµένη χώρα τη φτωχοποιήσατε για τους Έλληνες. Διπλό
το κακό. 

Και για να τελειώνει το παραµύθι: Θέλετε να µας πείτε εσείς
που τα ξέρετε όλα και είστε σοφοί, η διαπραγµάτευση του 2014
πότε έκλεισε; Από ποιον και πώς! Με το e-mail - φάντασµα Χαρ-
δούβελη, που τραπήκατε, στην ουσία, σε φυγή πανικόβλητοι
γιατί δεν µπορέσατε να καταλάβετε ότι η συνταγή, που µε βαθιά
υποταγή και υπόκλιση ακολουθούσατε -ζητούσε συγγνώµη ο κ.
Σαµαράς από την κ. Μέρκελ- οδηγούσε στην καταστροφή; Αυτό
είναι γαϊδουριά.

Και έρχεστε τώρα ως τιµητές να συγκρίνετε ανόµοια πράγ-
µατα, ενώ γνωρίζετε πολύ καλά, µε ό,τι λάθη και να έγιναν το
2015 - 2019, ότι τον Ιούλιο του 2019 δεν βρήκατε µία χρεοκοπη-
µένη κατεστραµµένη χώρα που δεν είχε να πληρώσει µισθούς
και συντάξεις. Σταµατήστε, λοιπόν, το δράκο και το παραµύθι
γιατί δεν σας έχουν πάρει χαµπάρι µόνο οι υποκλοπείς του Με-
γάρου Μαξίµου, εσάς τους Υπουργούς, αλλά σας έχει πάρει χαµ-
πάρι και ο κόσµος. 

Κατά τα άλλα, σέβοµαι τη διαδικασία της ψήφισης του κρατι-
κού προϋπολογισµού, σέβοµαι την τεχνογνωσία που απαιτείται
για τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, την αξία των αριθµών, τη ση-
µασία των δεικτών. Όλα αυτά, όµως, µε µία προϋπόθεση, να υπη-
ρετούν την κοινωνική συνοχή, την ευηµερία και την ανάπτυξη,
την ποιότητα ζωής όλων των Ελλήνων. 

Η γενική εικόνα του προϋπολογισµού, όµως, ως πολιτικό εργα-
λείο είναι και ιδεολογικό αποτύπωµα της Κυβέρνησής σας και οδη-
γεί, δυστυχώς, σε αύξηση εσόδων από έµµεσους φόρους και
χαµηλότερα εισοδήµατα. Στο σηµείο αυτό θα δανειστώ µια έκ-
φραση από τον Ευκλείδη Τσακαλώτο: Είναι ένας προϋπολογισµός
που αφορά το 7% των Ελλήνων. Γι’ αυτούς προϋπολογίζετε, γι’
αυτούς ενδιαφέρεστε, γι’ αυτούς κοπιάζετε τρεισήµισι χρόνια είτε
µε τα 8,5 δισεκατοµµύρια των απευθείας αναθέσεων είτε µε τις
κλειστές διαγωνιστικές διαδικασίες είτε µε την ανοχή στην αισχρο-
κέρδεια είτε µε την υποβοήθηση της αισχροκέρδειας σε ό,τι
αφορά τη φορολόγηση των διυλιστηρίων που µετατίθεται. Είναι
σαν τις υποσχέσεις που δίνατε το 2019 ότι θα ακυρώσετε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, ότι εµείς τη δώσαµε για τις συντάξεις, ότι θα
ενισχύσετε τη µεσαία τάξη -και τα λουκέτα µπαίνουν το ένα πίσω
από το άλλο- όπως θα καταργούσατε όλα αυτά τα οποία σας έφε-
ραν στην εξουσία, στην ουσία, υφαρπάζοντας την ψήφο των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Είναι ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του 7%. Για το 7% αναµένε-
ται βελτίωση εισοδηµάτων. Για τους υπόλοιπους αναµένεται
φτωχοποίηση έτι περαιτέρω ή στασιµότητα. Αυτός είναι ο προ-
ϋπολογισµός σας. 

Υπάρχει, όµως -και θα κλείσω µε αυτό- και ένας άλλος προ-
ϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν ξέρω αν τον
έχετε κάνει ή αν τον έχει κάνει κάποιος άλλος για εσάς τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Υπάρχει ο οικογενειακός προϋπολογισµός.
Είναι ένα ρηµάδι κοµµάτι χαρτί που κάθε ελληνική οικογένεια, µι-
κρών ή µεσαίων εισοδηµάτων, κάθε µήνα βάζει κάτω τα έσοδα
και τα έξοδα της. Τι κάνουν λοιπόν δύο εργαζόµενοι στον ιδιω-
τικό τοµέα, οι οποίοι στερούνται του ευεργετήµατος να ελέγχε-
ται ο εργασιακός τους βίος και η ποιότητα της εργασίας τους
-γιατί καταργήσατε και το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, το κά-
νατε ανεξάρτητη αρχή. Στο τέλος θα γίνει η πολιτική ένα think
tank και δεν θα ασκεί διοικητικά καθήκοντα κανείς σε αυτή τη
χώρα. Αλλά µπορεί και αυτό να είναι στο πλαίσιο του νεοφιλε-
λευθερισµού σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Δύο, λοιπόν, άνθρωποι στον ιδιωτικό τοµέα µε 1.200 ευρώ ει-

σοδήµατα, όπου εργάζονται χωρίς να πληρώνονται υπερωρίες
και τόσα άλλα που διαµορφώνουν την εικόνα που έχετε πλάσει
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για τα εργασιακά, έρχονται την 1η του µηνός και βλέπουµε:
Έσοδα 1.200, ΔΕΗ 240 ευρώ, βενζίνη - καύσιµα 300 ευρώ, ενοί-
κιο 450 ευρώ, αν έχουν την ατυχία -ευλογία είναι βέβαια- να
έχουν και δύο παιδιά µε φροντιστήρια ή άλλες δαπάνες είναι
άλλα 250 ευρώ. Για να µην σας τα πολυλογώ, βγαίνει 1.200 συν
αρνητικό πρόσηµο κοντά στα 2.000 έξοδα. 

Πείτε µας εσείς που προϋπολογίζετε τα δηµόσια οικονοµικά
πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι, πώς θα ζήσουν εκατοντάδες
χιλιάδες άνθρωποι που έχουν εξάρτηση από τα εισοδήµατά τους
και την ανάγκη το εισόδηµά τους, στοιχειωδώς για να υπάρχει
ποιότητα ζωής, να είναι µεγαλύτερο από τις υποχρεώσεις τους. 

Αυτό είναι ένα θαύµα, που όσα θαύµατα και αν πιστεύετε ότι
έχετε πετύχει σ’ αυτή την ονειροχώρα των τρεισήµισι ετών, δεν
ξέρω πώς θα το καταφέρετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα έρθει
τώρα στο Βήµα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία
και αµέσως µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, ο κ. Αυγενάκης. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Και πριν µπω στην οµιλία µου, να πω στον αγαπητό συνάδελφο

που κατέβηκε από το Βήµα ότι είναι, πραγµατικά, ντροπή να µι-
λάτε µε αυτόν τον τρόπο, να χρησιµοποιείτε αυτή την φρασεο-
λογία. Και δεν είναι ντροπή γιατί απευθύνεστε στον κ. Σκυλακάκη
ή στη κ. Σκόνδρα ή στον οποιονδήποτε συνάδελφό σας εδώ
µέσα, αλλά είναι ντροπή γιατί δεν σέβεστε το θεσµό και το χώρο.
Αυτό µόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για ποιο πράγµα;
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Μιλώ για τη φρασεολογία σας. Περί

γαϊδουριάς, περί γαϊδουριών κ.λπ.. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μα, ο Υπουργός σας το είπε.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαµε

αισίως στο σηµαντικότερο νοµοθέτηµα που καλούµαστε να ψη-
φίσουµε ως εκπρόσωποι του ελληνικού λαού. 

Ο προϋπολογισµός συνιστά έναν νόµο που θεσπίζεται από το
Σύνταγµα και χαράσσει την πορεία της εθνικής οικονοµίας για
το επόµενο έτος. Είναι νόµος εξελικτικός και µε βαθύ κοινωνικό
αντίκτυπο.

Συνοψίζει όλα όσα πέτυχε η Κυβέρνηση τη χρονιά που πέρασε
και όσα στοχεύει να πετύχει την εποµένη. Γι’ αυτό και η έγκρισή
του αποτελεί µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία που ισο-
δυναµεί µε ισχυρή επιβεβαίωση της εµπιστοσύνης της Βουλής
και των πολιτών προς την Κυβέρνηση. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, µετά από τριάµισι
χρόνια ασταµάτητης εφαρµογής σύγχρονων αναπτυξιακών πο-
λιτικών, φέρνει προς ψήφιση ένα σχέδιο προϋπολογισµού που
αντικατοπτρίζει την ανοδική τροχιά της ελληνικής οικονοµίας. 

Απαλλαγµένος από µνηµονιακή επιτήρηση και εποπτεία, δο-
µηµένος γύρω από άξονες της ανάπτυξης και της κοινωνικής δι-
καιοσύνης και προσανατολισµένος στη µείωση του πρωτογενούς
πλεονάσµατος και του εσωτερικού πληθωρισµού, ο φετινός προ-
ϋπολογισµός θέτει βάσεις για ακόµα µεγαλύτερες προσδοκίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικές της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη έχουν πετύχει ιστορικά ρεκόρ εξαγωγών, βιοµηχανι-
κού και αγροτικού ισοζυγίου στην τελευταία τριακονταετία. Τα
επιτεύγµατα αυτά σηµειώθηκαν εν µέσω αλλεπάλληλων εξωγε-
νών και πολυπαραγοντικών κρίσεων. Η πανδηµία, ο πόλεµος
στην Ουκρανία, η γενικευµένη ύφεση, η αύξηση του πληθωρι-
σµού παγκοσµίως και η ενεργειακή κρίση δηµιούργησαν ένα πε-
ριβάλλον ιδιαιτέρως εχθρικό για κάθε µορφή ανάπτυξης. 

Εµείς, σε πείσµα των καιρών, πετύχαµε πολλά. Στηρίξαµε ου-
σιαστικά τους πολίτες µε φοροελαφρύνσεις, δώσαµε κίνητρα
στην επιχειρηµατικότητα και τις άµεσες ξένες επενδύσεις, µει-
ώσαµε δεκαεπτά φόρους, ασφαλιστικές εισφορές, την εισφορά
αλληλεγγύης. Και το σηµαντικότερο, µειώσαµε την ανεργία και
αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό, όχι µία, αλλά τρεις φορές. 

Οδηγήσαµε την Ελλάδα στην µεγαλύτερη µείωση χρέους από
κάθε άλλη ευρωπαϊκή χώρα σε σύγκριση µε το 2015, ένα επί-
τευγµα που δεν αµφισβητείται και δεν αναιρείται από καµµία
απελπισµένη αντιπολιτευτική προσπάθεια χάριν εντυπώσεων. 

Για το νέο έτος προβλέπεται ρυθµός ανάπτυξης στο 5,6%, ενώ
την ίδια στιγµή Κοµισιόν και ΟΟΣΑ κάνουν θετικότερες προβλέ-
ψεις, κατατάσσοντας έτσι την Ελλάδα πάνω από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο για το 2023. 

Σηµειωτέον, το αντίστοιχο ποσοστό επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν υπό το
µηδέν. Τίποτα δηλαδή, µηδέν εις το πηλίκον. Όσο για τους πολί-
τες, φόρους και ξανά φόρους και πάλι φόρους, ανεργία, ανα-
σφάλεια και κοροϊδία. Όλα ψεύτικα, παραπλανητικά και απατηλά.
Ποιες παροχές και ποια κοινωνική πολιτική;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ας µετρηθούµε πολιτικά και σοβαρά,

συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Βγείτε από τον φανταστικό και αναχρο-
νιστικό σας κόσµο. Αρνείστε ότι επί κυβερνήσεώς σας βυθίσατε
την ελληνική οικονοµία όταν η Ευρώπη ευηµερούσε; Ότι επιβά-
λατε είκοσι εννέα απάνθρωπους νέους φόρους; Ότι µειώσατε
δύο φορές το αφορολόγητο, παρότι υποσχεθήκατε την αύξησή
του; Ότι πετσοκόψατε τις συντάξεις και εξαφανίσατε το ΕΚΑΣ;
Ξεχνάτε ότι υποσχεθήκατε ανάπτυξη και αντί αυτής φέρατε νέο
µνηµόνιο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Μας κατηγορούσατε τότε ότι φτιάξαµε

την γενιά των 500 ευρώ και εσείς υποσχεθήκατε 751 ευρώ. Απο-
τέλεσµα; Φτιάξατε την γενιά των 300 ευρώ. Ουδέποτε εφαρµό-
σατε κοινωνική πολιτική. Αντιθέτως, αυξήσατε τις εισφορές
υγείας. Οδηγήσατε την Ελλάδα σε capital controls και τους πο-
λίτες µας σε ουρές για το πενηντάρικο έξω από τα ΑΤΜ. Πολε-
µήσατε λυσσαλέα την υγιή επιχειρηµατικότητα. Στραγγίσατε την
πρωτογενή παραγωγή, µέχρι που κόψατε την επιδότηση του
αγροτικού πετρελαίου, κύριοι, και αυξήσετε τον ΦΠΑ στα αγρο-
τοεφόδια. 

Ποια προστασία πρώτης κατοικίας; Πόση υποκρισία; Ακόµη κι
ο πλειστηριασµός του σπιτιού της κ. Κολοβού, που έδωσε τη θε-
ατρική παράσταση ο Αρχηγός σας, κατά τη διακυβέρνησή σας
δεν ξεκίνησε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Μπάρκα, είναι η τρίτη φορά που σας λέω να µη φωνάζετε. Και
εκτός των άλλων, σήµερα έχουµε πάρα πολλά σχολεία και η ει-
κόνα είναι πολύ άσχηµη, το να ακούγονται όλα αυτά. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Τους κάνατε µάλιστα ηλεκτρονικούς
τους πλειστηριασµούς, για να χάνουν οι Έλληνες τα σπίτια τους
µε το πάτηµα ενός κουµπιού. Τώρα ενδύεστε τους ανθρωπιστές
µε περίσσια υποκρισία. Βάλατε την Ελλάδα στο καναβάτσο, δε-
σµεύοντάς την σε υπερπλεονάσµατα και υποθηκεύοντας την
εθνική περιουσία για έναν αιώνα. Έναν δρόµο µόνο ανοίξατε,
αυτόν του σχεδίου και της µετανάστευσης των νέων µας. Και κάτι
ακόµα. Μάθατε σε όλη την υφήλιο τη λέξη «κωλοτούµπα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, επί Πρωθυ-
πουργίας Κυριάκου Μητσοτάκη η εικόνα της χώρας µας στο
εσωτερικό και το εξωτερικό δεν θυµίζει στο ελάχιστο τη µίζερη
και καταχρεωµένη Ελλάδα που κακοποιήσατε µε την ιδεοληψία
και την ανικανότητά σας. Με ψυχραιµία, µε γενναίες και ρεαλι-
στικές παρεµβάσεις, µε στρατηγική και στοχευµένες ενέργειες,
βλέπουµε σήµερα τη χώρα να ανακάµπτει εντυπωσιακά µετά από
χρόνια ταλαιπωρίας και πολιτικής φαιδρότητας. Πρωταγωνιστεί
παγκοσµίως και τη σέβονται σε µια σκληρά δοκιµασµένη Ευ-
ρώπη. 

Και όλα αυτά φυσικά είναι αποτελέσµατα σοβαρού προγραµ-
µατισµού και τολµηρών µεταρρυθµίσεων πάντα για τη βελτίωση
της ζωής και της ευηµερίας των πολιτών. Γιατί τη δύσκολη
στιγµή εµείς στηρίξαµε τη χώρα, τους επαγγελµατίες, τους πα-
ραγωγούς, τα νοικοκυριά. Δηµιουργήσαµε προϋποθέσεις προ-
όδου και αντιµετωπίσαµε δραστικά την υγειονοµική και
ενεργειακή κρίση. Το ίδιο θα πράξουµε και το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Ο προϋπολογισµός είναι εστιασµένος στην κοινωνία και την

ανάπτυξη. Είναι ρεαλιστικός και συνεπής µε τους δηµοσιονοµι-
κούς µας στόχους. Εξυπηρετεί τους άξονες της πολιτικής της
Νέας Δηµοκρατίας, που δεν είναι άλλοι από την ελάφρυνση των
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πολιτών και την µείωση των ανισοτήτων. Διανέµει ισοµερώς και
δίκαια τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Στηρίζει και χρη-
µατοδοτεί περαιτέρω τα νοσοκοµεία και το σύστηµα πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας. Αυξάνει προνοιακές παροχές και
οικονοµικές ενισχύσεις για ΑΜΕΑ και αδύναµους συµπολίτες
µας. Ενισχύει την εκπαίδευση, την ισότητα στην εργασία, τη δι-
καιοσύνη. Θεσπίζει κίνητρα για την αντιµετώπιση του δηµογρα-
φικού προβλήµατος. Ενισχύει τις Ένοπλες Δυνάµεις και
θωρακίζει την ασφάλεια της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Προβλέπει πιστώσεις για επιδοτήσεις λογαριασµών ηλεκτρι-

κού ρεύµατος. Αύξηση 8% σε περισσότερους από δυόµισι εκα-
τοµµύρια συνταξιούχους µετά από δώδεκα χρόνια. Καταργεί
οριστικά την ειδική εισφορά αλληλεγγύης για όλους. Διατηρεί
τις χαµηλές εισφορές στον ιδιωτικό τοµέα και αυξάνει για τρίτη
φορά τον κατώτατο µισθό. Αντιµετωπίζει το µεγάλο κόστος στέ-
γασης για τους νέους και επεκτείνει το επίδοµα µητρότητας στον
ιδιωτικό τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι υπερψη-
φίζω ανεπιφύλακτα τον προϋπολογισµό, όπως ανεπιφύλακτα θα
συνεχίσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη να τον εφαρ-
µόζει και το 2023. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τις συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα τέσσερις µαθητές
και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνά-
σιο Ραφήνας. 

Σάς καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Αυγενάκης. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι στην Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι στη
Βουλή, κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός που συζητάµε χα-
ρακτηρίζεται από την αλλαγή σελίδας που έχει πραγµατοποιήσει
ήδη η χώρα µας. Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός που συζητείται
εκτός µνηµονίων. Θέτει γερές βάσεις για την αναπτυξιακή δυνα-
µική και την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας και επιβεβαιώνει
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, δηµιουργώντας ένα
µέλλον µε αισιοδοξία, αλλά και µε θετικές προοπτικές. 

Η ενεργειακή κρίση προκαλεί παγκόσµια αβεβαιότητα για το
µέλλον της οικονοµίας, όµως, ο προϋπολογισµός του 2023 ανα-
δεικνύει τις αναπτυξιακές δυνατότητες που έχει η χώρα µας,
απαντά µε επάρκεια στις προκλήσεις και ενσωµατώνει πολιτικές
που συνδυάζουν οικονοµική αποτελεσµατικότητα και κοινωνική
δικαιοσύνη. Κυρίως, όµως, διέπεται από την τήρηση των δεσµεύ-
σεων της Κυβέρνησής µας. 

Δεσµευτήκαµε από την πρώτη στιγµή για τη στήριξη της κοι-
νωνίας και το κάνουµε πράξη µε µέτρα στήριξης για τις επιχει-
ρήσεις, τους κλάδους της οικονοµίας, την κοινωνία. 

Ο προϋπολογισµός αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση έχει αντανα-
κλαστικά και αντιδρά άµεσα στις έκτακτες συνθήκες και τις αυ-
ξηµένες διεθνείς προκλήσεις, παρεµβαίνοντας µε σύνεση,
σχέδιο, αλλά και µε αποφασιστικότητα. 

Σε ό,τι αφορά τον τοµέα του αθλητισµού έχουµε πλέον συµ-
πληρώσει τριάµισι χρόνια πολύ ουσιαστικής δουλειάς, µιας δου-
λειάς η οποία έχει στο επίκεντρό της την ανάπτυξη του
ερασιτεχνικού αθλητισµού, την εξωστρέφεια του ελληνικού
αθλητισµού, την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων προς όφελος των αθλητών και των αθλου-
µένων, την αξιοποίηση όλων των εγκαταστάσεων και κυρίως των

ολυµπιακών εγκαταστάσεων. Κάναµε µια δουλειά που πλέον απο-
δίδει καρπούς και τα αποτελέσµατα είναι ήδη ορατά όχι µόνο στην
αθλητική οικογένεια, αλλά και στο σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας. 

Ξεκινώ θυµίζοντας τις επτά βασικές προτεραιότητες της ενιαίας
εθνικής πολιτικής για τον αθλητισµό που είχαµε ανακοινώσει αµέ-
σως µε το που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση του τόπου:

Δεσµευτήκαµε για την ενίσχυση των αθλητών και του ερασιτε-
χνικού αθλητισµού. Το πετύχαµε. 

Δεσµευτήκαµε για την υιοθέτηση φορολογικών κινήτρων για την
ανάπτυξη των αθλητικών σωµατείων της χώρας µας. Το πετύχαµε. 

Δεσµευτήκαµε για την ουσιαστική αντιµετώπιση του ντόπινγκ
στη χώρα µας. Το πετύχαµε. 

Δεσµευτήκαµε για την καταπολέµηση του φαινοµένου της χει-
ραγώγησης των αγώνων. Το πετυχαίνουµε.

Δεσµευτήκαµε για γενναίες πρωτοβουλίες στην αντιµετώπιση
της αθλητικής βίας. Εφαρµόζονται.

Δεσµευτήκαµε για τον εκσυγχρονισµό των αθλητικών εγκατα-
στάσεων της χώρας. Υλοποιούνται σε όλη την επικράτεια. 

Τέλος, δεσµευτήκαµε για την κατασκευή του Παραολυµπιακού
Αθλητικού Κέντρου της χώρας µας. Είµαστε έτοιµοι για την ανα-
κοίνωση της ηµεροµηνίας δηµοπράτησης µε τη στενή συνεργασία
της Περιφέρειας Αττικής και του Δήµου Ραφήνας. 

Παράλληλα, µε επιπλέον καίριες µεταρρυθµίσεις και δράσεις
µετασχηµατίζουµε το αθλητικό οικοδόµηµα και το κοινωνικό του
αποτύπωµα:

Αντιµετώπιση κακοποίησης και κακοδιοίκησης στον αθλητισµό.
Να θυµίσω ότι το κίνηµα MeToo ξεκίνησε από τον αθλητισµό.

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός είναι γεγονός και στον αθλητι-
σµό. Θυµίζω: µητρώο αθλητικών ερασιτεχνικών σωµατείων, µη-
τρώο προπονητών, µητρώο εγκαταστάσεων, πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ»,
µε κριτήρια και µετρήσιµα στοιχεία η κατανοµή του τακτικού προ-
ϋπολογισµού, τάξη, διαφάνεια, νοικοκύρεµα παντού.

Είµαστε η Κυβέρνηση, θυµίζω, που θέσπισε για πρώτη φορά µό-
νιµο µηχανισµό στήριξης όλου του αθλητισµού, από τη φορολό-
γηση των κερδών του «Στοιχήµατος», σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, στο οποίο ήθελα να πω δηµόσια ένα µε-
γάλο «ευχαριστώ», που σηµαίνει άµεση οικονοµική ενίσχυση της
αθλητικής οικογένειας. Θυµίζω ότι την τελευταία τριετία έχουν
δοθεί στον ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό 303 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Τέλος, τέλος του Ιανουαρίου ακολουθεί η επό-
µενη µεγάλη δόση.

Διεκδικήσαµε, αναλάβαµε, αλλά και διοργανώσαµε µε µεγάλη
επιτυχία σπουδαίες αθλητικές διοργανώσεις. Θυµίζω: EKO Rally
Acropolis, ΔΕΗ Διεθνής Ποδηλατικός Γύρος, Παγκόσµιο Πρωτά-
θληµα Beach Handball, Μεσογειακούς Παράκτιους Αγώνες, Διε-
θνής ιστιοπλοϊκός αγώνας AEGEAN 600 και µια σειρά άλλων
διοργανώσεων.

Επενδύσαµε στον εθελοντισµό, στον αθλητικό τουρισµό, στην
κοινωνία των πολιτών µέσα από το πρόγραµµα «Ζήσε Αθλητικά»,
µε την ενεργό συµµετοχή ολυµπιονικών, παραολυµπιονικών και
όλης της αθλητικής κοινότητας. Με σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο
αναδείξαµε νέες µορφές αθλητισµού που δεν υπήρχαν στην Ελ-
λάδα -υπήρχαν αλλά δεν λειτουργούσαν µε πλαίσιο-, εναλλακτι-
κός, εργασιακός, πνευµατικός αθλητισµός, e-sports. 

Με την ίδια αναπτυξιακή φιλοσοφία αξιοποιούµε τις ολυµπιακές
εγκαταστάσεις, πρώτον µε µικρές παρεµβάσεις στοχεύοντας στην
επίτευξη της βιωσιµότητας, της λειτουργικότητας και της αποδο-
τικότητας και, δεύτερον, µε την επίτευξη µεγάλων στόχων δίνον-
τας νέα πνοή στις ολυµπιακές εγκαταστάσεις.

Και ξεκινώ: 
Στο ΟΑΚΑ, η µεγαλύτερη ολυµπιακή εγκατάσταση στη χώρα

µας, δηµιουργήσαµε το Ολυµπιακό Κέντρο Υγρού Στίβου µε έν-
τεκα σύγχρονες κολυµβητικές δεξαµενές, ένα από τα µεγαλύτερα
στην Ευρώπη. Ανακατασκευάζουµε το Ολυµπιακό Κέντρο Αντι-
σφαίρισης, µε στόχο και τη διεκδίκηση αγώνων επιπέδου ATP. 

Προχωρούµε στην αντικατάσταση όλων των ταρτάν στο κεν-
τρικό στάδιο και στα προπονήτρια του στίβου, έργο προϋπολογι-
σµού 6 εκατοµµυρίων, σε συνεργασία µε την Περιφέρεια Αττικής. 

Προχωρούµε στην κατασκευή τριών τοίχων αναρρίχησης
ολυµπιακών προδιαγραφών. Έτσι αποκτά πλέον έδρα, σπίτι η
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Εθνική Οµάδα Αναρρίχησης.
Προχωρούµε στην κατασκευή νέου κλειστού γυµναστηρίου

που θα αποτελέσει το σπίτι της ξιφασκίας, του χάντµπολ και του
cheerleading.

Προχωρήσαµε στην κατασκευή νέας αίθουσας προπονήσεων,
αλλά και πολυχώρου για χάντµπολ, βόλεϊ, ποδόσφαιρο σάλας,
γυµναστική και πολιτιστικές εκδηλώσεις στην αίθουσα «Kασιµά-
της», ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη η παραχώρηση µε µίσθωση του
κλειστού γυµναστηρίου καλαθοσφαίρισης στην KAE Παναθηναϊ-
κός.

Προχωρούµε ήδη αυτή την ώρα σε πλήρη ανακαίνιση του προ-
πονητηρίου της άρσης βαρών. 

Προχωρούµε τις µελέτες έτσι ώστε το συντοµότερο µέχρι
τέλος του 2024 να είναι έτοιµη η ανακατασκευή και των πέντε
βασικών κτηρίων που αποτελούν ξενώνες για τους αθλητές µας. 

Προχωρούµε τις µελέτες για τα έργα συντήρησης, εκσυγχρο-
νισµού και αναβάθµισης ύψους 54 εκατοµµυρίων από το Ταµείο
Ανάκαµψης το οποίο περιλαµβάνει εννέα επιµέρους έργα, µε-
ταξύ των οποίων ενεργειακή αναβάθµιση όλου του ολυµπιακού
συγκροτήµατος προϋπολογισµού 22 εκατοµµυρίων, το οποίο
έχει ήδη δηµοπρατηθεί. Υπάρχει ανάδοχος και ξεκινάει το έργο
οσονούπω.

Επίσης, προχωρούµε στη συντήρηση των αρχιτεκτονικών κα-
τασκευών Καλατράβα έως το τέλος του 2024 και στην αναµόρ-
φωση του περιβάλλοντος χώρου του ΟΑΚΑ. Πρόκειται για έργα
συνολικού προϋπολογισµού άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ,
έργα µε εξασφαλισµένους πόρους και µε συγκεκριµένο χρονο-
διάγραµµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ ενάµιση λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σπεύδω να πω κάτι για το Ολυµπιακό Χωριό. Ήταν ξεχασµένο

στον ΟΑΕΔ. Γίνεται και πάλι κέντρο άθλησης προσαρµοσµένο
στις ανάγκες της εποχής, αλλά και της περιοχής. Θυµίζω ότι επε-
κτείναµε τις εγκαταστάσεις µε την παραχώρηση εκτάσεων από
τον Δήµο Αχαρνών και το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Ανακαινί-
σαµε άµεσα τα δύο κλειστά γυµναστήρια που φιλοξενούν τις
εθνικές οµάδες ποδοσφαίρου σάλας και καράτε, καθώς και του
ανοικτού στίβου, όπου βεβαίως πλέον έχουµε και κλωβούς, άρα
λειτουργεί και για τις ρίψεις. Δηµιουργήσαµε το πρώτο υπαίθριο
γυµναστήριο στο Ολυµπιακό Χωριό και υποδοµές που ενισχύουν
τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, από την πεζοπορία µέχρι και την
ορεινή ποδηλασία. Δηµιουργούµε ένα πρότυπο µοντελοδρόµιο
σε συνεργασία µε την Ελληνική Αεραθλητική Οµοσπονδία. Προ-
χωρούµε στην ανακατασκευή της ανοιχτής πισίνας ολυµπιακών
διαστάσεων που λειτούργησε µόνο την περίοδο των Ολυµπιακών
Αγώνων. Στις αρχές του 2024 θα είναι έτοιµη, οι πόροι είναι εξα-
σφαλισµένοι. Δηµιουργούµε κλειστό προπονητήριο επιπλέον στο
Ολυµπιακό Χωριό τύπου θόλου, ώστε να µεταφερθούν εκεί οι
εθνικές οµάδες πάλης, τζούντο και πυγµαχίας. Παράλληλα σχε-
διάζουµε την ανακατασκευή και αξιοποίηση των γηπέδων τένις.

Έρχοµαι στο κλειστό σπίτι του στίβου και του βόλεϊ στην Παι-
ανία. Οι εγκαταστάσεις είχαν καταστραφεί. Ανακατασκευάζονται
µαζί και οι ξενώνες φιλοξενίας αθλητών. Έχουν ολοκληρωθεί τα
τεύχη δηµοπράτησης σε συνεργασία µε την Περιφέρεια Αττικής
και τον Δήµο Παιανίας. Δηµιουργούµε συµπληρωµατικά νέο κλει-
στό τύπου θόλου και νέες ανοιχτές εγκαταστάσεις µπάσκετ, στί-
βου και άλλων αθληµάτων.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω ότι οι µελέτες έγιναν µε τη
χρηµατοδότηση του κ. Μαρτίνου, τον οποίο ευχαριστούµε, και
τα έργα στην Παιανία µε εξασφαλισµένους πόρους µέσα από τη
«LAMDA DEVELOPMENT». 

Το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Νεότητας του Αγίου Κοσµά φυσικά
και δεν κλείνει, επεκτείνεται. Επεκτείνουµε τις δραστηριότητες
και στο Εθνικό Κλειστό Κολυµβητήριο Πειραιά «Πέτρος Καπαγέ-
ρωφ» και στο Εθνικό Κέντρο Ιστιοπλοΐας στον Πειραιά και στο
Μικρολίµανο τα οποία και ανακαινίζονται. Επίσης θα κατασκευα-
στούν νέοι ξενώνες για αθλητές γήπεδα ποδοσφαίρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα του κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Μπορώ, κύριε Πρόεδρε, να έχω ένα λεπτό ακόµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ζητήσατε
ένα, µιλήσατε δύο. Παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε.

Προχωρώ στο Ολυµπιακό Κέντρο Άνω Λιοσίων. Είναι η πρώτη
ολυµπιακή εγκατάσταση που αξιοποιήσαµε. Θυµίζω ότι η ΚΑΕ
ΑΕΚ στην οποία παραχωρήθηκε µε µίσθωση ανέλαβε τις εργα-
σίες αναβάθµισης και συντήρησης. 

Θα κλείσω µε το Σκοπευτήριο του Βύρωνα, µια ακόµα ολυµ-
πιακή εγκατάσταση που είχε επίσης ξεχαστεί. Σε συνεργασία µε
την Οµοσπονδία Σκοποβολής έχουν ήδη υλοποιηθεί µια σειρά
από έργα και σήµερα δραστηριοποιούνται εντός της εγκατάστα-
σης αυτής, της παραµεληµένης µέχρι πρότινος, εβδοµήντα νό-
µιµα ερασιτεχνικά σωµατεία σκοποβολής. Το προσεχές διάστηµα
θα κατασκευάζουµε το πεδίο βολής των είκοσι πέντε µέτρων και
άλλα έργα, προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι αθλητές και οι επι-
σκέπτες. 

Κυρίες και κύριοι, όλα αυτά τα έργα δεν θα µπορούσαν να
είχαν υλοποιηθεί δίχως τη συνεργασία µας µε την τοπική αυτο-
διοίκηση, τον ιδιωτικό τοµέα και τις αθλητικές οµοσπονδίες και
θέλω να το επισηµάνω αυτό, γιατί πιστεύω ακράδαντα ότι σηµαν-
τικό στοιχείο του προϋπολογισµού είναι να µπορεί να λειτουργεί
αναπτυξιακά, αλλά και να δηµιουργεί συνέργειες για την προ-
σέλκυση επενδύσεων, τη χρηµατοδότηση έργων και την αξιοποί-
ηση αθλητικών εγκαταστάσεων που µαράζωναν. Δεν θα είχαµε
επιτύχει όλο αυτό το αναπτυξιακό έργο δίχως τη συµµετοχή, τη
στήριξη του ίδιου του Πρωθυπουργού, τον οποίο δηµόσια ευχα-
ριστώ, των συναδέλφων Υπουργών Οικονοµικών και όλων των
υπολοίπων Υπουργείων που έχουµε συνεργαστεί, της Περιφέ-
ρειας Αττικής και φυσικά των δήµων. Ένα µεγάλο «ευχαριστώ»
σε όλους τους εργαζόµενους και στα στελέχη του Υπουργείου
Αθλητισµού, διότι και εκείνοι πίστεψαν ότι κάτι αλλάζει και έβα-
λαν πλάτη.

Με όλα αυτά, λοιπόν, εγώ ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, αφού
ευχαριστήσω για την ανοχή σας, ζητώντας από τους συναδέλ-
φους να αξιολογήσουν όλα τα δεδοµένα, την πορεία της χώρας
και να υπερψηφίσουν τον προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Διονύσης Ακτύπης, Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε έναν προϋπολογισµό δώδεκα χρόνια µετά, εκτός µνηµονίων
και πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Είναι ο προϋπολογισµός
επιστροφής της χώρας στη δηµοσιονοµική σταθερότητα. Μέσα
από αυτόν τον προϋπολογισµό διαπιστώνεται η αναπτυξιακή δυ-
ναµική της χώρας µας. Σε τι περιβάλλον όµως; Σε ένα διεθνές
περιβάλλον το οποίο απειλείται µε ύφεση. Επιβεβαιώνεται η πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας και οι κυβερνητικές µεταρ-
ρυθµίσεις που ενισχύουν την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας.
Είναι ένας προϋπολογισµός που έρχεται µε την παγκόσµια οικο-
νοµία να παρουσιάζει τον τρίτο χαµηλότερο ρυθµό ανάπτυξης
των τελευταίων είκοσι ετών, µε την Ευρώπη να πλήττεται εντο-
νότερα.

Σε αυτή τη διεθνή αβεβαιότητα και συγκυρία η ελληνική οικο-
νοµία παρουσιάζει σθεναρή αντίσταση, αντοχή, ισχυρή δυναµική
και διακρίνεται από θετικές προοπτικές. Όλοι οι επίσηµοι φορείς
του εξωτερικού αναγνωρίζουν την πρόοδο της ελληνικής οικο-
νοµίας. Η ελληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε έντεκα φορές την
τελευταία τριετία, παρά τις διαδοχικές εξωγενείς κρίσεις. Ιδιαί-
τερα σηµαντική είναι η προ ολίγων ηµερών επιτυχία, µε το Euro-
group να λαµβάνει την απόφαση ενεργοποιώντας µέτρα
ελάφρυνσης του ελληνικού χρέους ύψους 6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Ποια είναι η παρούσα κατάσταση; Η ελληνική οικονοµία ανα-
πτύσσεται ισχυρά και σταθερά. Προβλέπεται ρυθµός ανάπτυξης
5,6% για το 2022 και 1,8% για το 2023. Η Κοµισιόν προβλέπει
φέτος ανάπτυξη 6%. Εµείς λέµε 5,6%, ο ΟΟΣΑ λέει 6,7%, δεύ-
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τερη µεγαλύτερη στις χώρες του ΟΟΣΑ. 
Να θυµηθούµε τι γινόταν επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ 2015 -

2018; Μέσος όρος ανάπτυξης µείον 0,1%, δηλαδή µηδέν. Είχαµε
ανάπτυξη 0%, όταν την ίδια περίοδο η ανάπτυξη στην Ευρώπη
ήταν 2,1%. 

Το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2023, υψηλότερο κατά 45 δισεκατοµµύρια ευρώ από την τε-
λευταία χρονιά της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Είχαµε αύξηση
των επενδύσεων κατά 30% την τελευταία τριετία, µε θετική συ-
νεισφορά στο ΑΕΠ, όταν η συνεισφορά στην υπόλοιπη Ευρώπη
ήταν αρνητική. Εφέτος εκτιµάται ότι θα πετύχουµε ιστορικό
υψηλό σε εξαγωγές και ξένες άµεσες επενδύσεις.

Είχαµε µείωση της ανεργίας κατά πέντε ποσοστιαίες µονάδες,
σε σχέση µε το 2019, προσεγγίζοντας πλέον σε ετήσια βάση το
επίπεδο του 2010. 

Το δηµόσιο χρέος το 2014 ήταν 179% του ΑΕΠ, το 2018 ήταν
186%. Φέτος πέφτουµε στο 168,9% του ΑΕΠ και το 2023 προ-
βλέπεται 159,3% του ΑΕΠ. Αυτά εν µέσω αυτών των φοβερών
κρίσεων.

Το πρωτογενές έλλειµµα θα µειωθεί σηµαντικά φέτος στο
1,6% του ΑΕΠ, µε τα δηµόσια οικονοµικά να επιστρέφουν σε πε-
ριβάλλον πρωτογενών πλεονασµάτων από το 2023. 

Στην ενεργειακή κρίση, την οποία βιώνουµε όλοι, στηρίξαµε
όλες τις κοινωνικές οµάδες και κυρίως τις πιο ευάλωτες από
τους συµπολίτες µας. Αυτό γίνεται µε τη φορολόγηση µε 90%
των υπηρεσιών των παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας. Ας σκε-
φτούµε αυτή την ενεργειακή κρίση να την είχαµε αντιµετωπίσει
επί διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, µε µια ΔΕΗ χρεοκοπηµένη, µε
συσσωρευµένες ζηµιές 1,7 δισεκατοµµυρίου ευρώ το 2019. Στην
παρούσα φάση έχουν τριπλασιαστεί οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας τη φετινή χρονιά και πρώτη φορά έχουµε πραγµατικές
έρευνες για φυσικό αέριο. 

Τα φορολογικά έσοδα έχουν αυξηθεί, τα κόκκινα δάνεια στα
χαρτοφυλάκια των τραπεζών συρρικνώθηκαν σηµαντικά σε 10%
του συνόλου των δανείων στο τέλος του πρώτου εξαµήνου του
2022 από 44% το 2019.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Τι κάνουµε τώρα στον προϋπολογισµό του 2023; Ο προϋπο-
λογισµός έχει ως βασικούς άξονες πολιτικής τη συνέχιση και ενί-
σχυση των µέτρων στήριξης της κοινωνίας, ιδιαίτερα αυτών που
έχουν περισσότερη ανάγκη.

Συγκεκριµένα, έχουµε µέτρα 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε
στόχο την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικού ρεύ-
µατος και φυσικού αερίου για νοικοκυριά και επιχειρήσεις, µέτρα
ύψους 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής κρίσης, επιπλέον του µηχανισµού επιδότησης ρεύµατος
και φυσικού αερίου. Μεταξύ αυτών έχουµε την εφάπαξ ενίσχυση
250 ευρώ σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιους χιλιάδες συµπατριώ-
τες µας, αύξηση του επιδόµατος θέρµανσης που αφορά ένα εκα-
τοµµύριο τριακόσιους χιλιάδες συµπατριώτες µας, επιδότηση
διακοσίων πενήντα χιλιάδων αγροτών για την αύξηση της τιµής
των λιπασµάτων, επιδότηση πενήντα χιλιάδων κτηνοτρόφων για
την αύξηση της τιµής των ζωοτροφών, µείωση του ΦΠΑ στις ζωο-
τροφές και τα λιπάσµατα, επιστροφή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης πετρελαίου κίνησης στους αγρότες, χορήγηση
προπληρωµένης κάρτας για αγορά καυσίµων κίνησης, επιδότηση
πετρελαίου κίνησης και επέκταση του µειωµένου ΦΠΑ στις µε-
ταφορές, στον καφέ, στα µη αλκοολούχα ποτά κ.λπ.. 

Επίσης, µέτρα ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίου ευρώ για τη δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση του εισοδήµατος των
εργαζοµένων, µέτρα ύψους 355 εκατοµµυρίων ευρώ για τους δη-
µοσίους υπαλλήλους, µόνιµα µέτρα ύψους 1,2 δισεκατοµµυρίου
ευρώ για τους συνταξιούχους, µε την αύξηση κατά 7,75% των
κύριων συντάξεων το 2023, που είναι η πρώτη ύστερα από δώ-
δεκα χρόνια, και µε την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης
σε ένα εκατοµµύριο συνταξιούχους. 

Επιπλέον, µέτρα άσκησης κοινωνικής πολιτικής µε τη στήριξη
των πιο ευάλωτων συµπατριωτών µας. Συνολικά, οι κοινωνικές
παροχές είναι αυξηµένες κατά 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ φέτος
και κατά 456 εκατοµµύρια ευρώ του χρόνου, µε τις δαπάνες του

Υπουργείου Υγείας να είναι αυξηµένες κατά 1,3 δισεκατοµµύριο
ευρώ σε σχέση µε το 2019 και να ανέρχονται στα 5,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

Οι δαπάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα
ανέλθουν σε επίπεδο - ρεκόρ στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2023, διπλάσιες από το πρόσφατο παρελθόν.

Επίσης, προβλέπεται ενίσχυση της εθνικής άµυνας µε αυξη-
µένες δαπάνες για τις αγορές οπλικών συστηµάτων.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό είναι να θυ-
µηθούµε τι ακριβώς είχε γίνει στην περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ:

Στην περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ βάλτωσε η οικο-
νοµία, όταν όλη η Ευρώπη ευηµερούσε. Επέβαλε τα γνωστά cap-
ital controls, οδήγησε σε τεράστιες απώλειες κεφαλαίων τις
τράπεζες, επέβαλε είκοσι εννέα νέους φόρους, µείωσε δύο
φορές το αφορολόγητο παρ’ ότι υποσχέθηκε αύξησή του, υπο-
σχέθηκε υψηλή ανάπτυξη και τελικά πέτυχε στασιµότητα στην
τετραετία. Υποσχέθηκε κατώτατο µισθό στα 751 ευρώ και τελικά
δηµιούργησε µια γενιά µε τον υποκατώτατο µισθό. Υποσχέθηκε
άσκηση κοινωνικής πολιτικής και τελικά έκοψε το ΕΚΑΣ. Υποσχέ-
θηκε µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και
τελικά τον αύξησε. Υποσχέθηκε επίλυση του υψηλού όγκου των
κόκκινων δανείων µέχρι το τέλος του 2015 και τελικά τα παρέ-
δωσε στο ποσοστό του 2014. Υποσχέθηκε ότι δεν θα υπάρξει κα-
νένας πλειστηριασµός και τελικά νοµοθέτησε τους
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς από το 2017 γιατί, όπως υπο-
στήριζε, είναι καλοί για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς λόγους.
Υποσχέθηκε ότι θα προστατεύσει την πρώτη κατοικία και τελικά
νοµοθέτησε την οριζόντια κατάργηση της προστασίας της το
2019. Περιέκοψε δεκαεπτά φορές τις συντάξεις. Πετσόκοψε το
ΕΚΑΣ και άλλα πολλά. Υποθήκευσε τη χώρα για ενενήντα εννέα
χρόνια στο Υπερταµείο.

Και µετά από όλα αυτά θέλετε να ξανακυβερνήσετε και λέτε
σε εµάς να φύγουµε! Να έρθει ποιος; Εσείς!

Ορθοπεδικός είµαι στην ειδικότητα, αλλά µάλλον απ’ ό,τι φαί-
νεται χρειαζόµαστε άλλη ειδικότητα για να δώσει εξήγηση στις
σκέψεις σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Κατσώ-
της.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ένας ακόµα προϋπολογισµός κοµµένος και ραµµένος

αποκλειστικά στην ενίσχυση του κεφαλαίου, βαθιά αντεργατικός,
αντιλαϊκός, που υπηρετεί τη στρατηγική της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης, µιας ανάπτυξης µε µόνιµα θύµατα τις εργατικές λαϊκές
οικογένειες που πληρώνουν την κρίση και την ανάπτυξη.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα το τουριστικό «θαύµα» που προ-
βάλλουν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τώρα, του ΣΥΡΙΖΑ
πριν και του ΠΑΣΟΚ παλιότερα. Τα ρεκόρ των εσόδων και κερ-
δών είναι αποτέλεσµα της πλήρους ευελιξίας στην αγορά εργα-
σίας, µε δεκαέξι ελαστικές µορφές απασχόλησης, της εποχικής
απασχόλησης, της εντατικοποίησης, των χαµηλών µισθών, της
µη εφαρµογής των συλλογικών συµβάσεων, της ευρείας παρα-
βίασης των ελάχιστων δικαιωµάτων.

Αυτή η ανάπτυξη αφορά τους λίγους, που θησαυρίζουν σε
βάρος των πολλών που ζουν στη φτώχεια και τη στέρηση. Η αβά-
σταχτη ακρίβεια στην ενέργεια, στα καύσιµα, στα τρόφιµα και
στα είδη πρώτης ανάγκης, σε συνδυασµό µε τους µισθούς και
τις συντάξεις πείνας, οδηγεί σε διευρυµένη φτώχεια και δυστυχία
για µεγάλο πληθυσµό. Συνεχίζεται το «πάγωµα» των µισθών των
δηµοσίων υπαλλήλων, γεγονός που σε συνθήκες έκρηξης του
πληθωρισµού σηµαίνει µεγάλες απώλειες για µια ακόµη χρονιά.
Ο κατώτατος µισθός µε τον πληθωρισµό 12% µε 13% είναι στα
713 ευρώ µεικτά, κάτω από αυτόν του 2012 που ήταν 751 µεικτά. 

Η µείωση της αγοραστικής δύναµης έχει ξεπεράσει το 40%. Η
αύξηση των συντάξεων κατά 7,75%  κάτω από τον πληθωρισµό
συνεχίζει να διευρύνει τη φτώχεια µεγάλης πλειοψηφίας συντα-
ξιούχων. Ενάµιση εκατοµµύριο συνταξιούχοι παίρνουν έως 564
ευρώ. Αλήθεια, ποιος µπορεί να ζήσει µε αυτό το ποσό, κύριε
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Σκυλακάκη; Μπορεί κανείς να ζήσει; Δεν µας ακούει.
Όσοι υποχρεώθηκαν σε δανεισµό την προηγούµενη περίοδο

σε συνδυασµό µε το τσάκισµα του εισοδήµατός τους, δεν µπο-
ρούν να πληρώσουν τις δόσεις και βρίσκονται έρµαιοι στα κορά-
κια τύπου «Πάτσηδων» µε πλειστηριασµούς και κατασχέσεις.
Σαράντα χιλιάδες πλειστηριασµοί είναι προγραµµατισµένοι. Μια
αδίστακτη πολιτική που αρπάζει το βιος του λαού, αφού πρώτα
τον χρεοκόπησαν µε καταδροµικές ενέργειες τα κοράκια µαζί µε
δυνάµεις καταστολής που πριν το χάραµα επιχειρούν να ξεση-
κώσουν φτωχούς ανθρώπους από το µοναδικό σπίτι για ένα υπο-
δεέστερο χρέος. 

Δίνετε 250 ευρώ εφάπαξ στους χαµηλοσυνταξιούχους, στους
ευάλωτους και από την άλλη, τους παίρνετε το σπίτι. Αυτοί είστε.
Η αλληλεγγύη είναι σηµαντικό όπλο για να µην ξεσπιτώνεται ο
κόσµος και χρειάζεται να δυναµώσει.

Ο προϋπολογισµός προβλέπει 900 εκατοµµύρια, 74 εκατοµ-
µύρια λιγότερα από τον περσινό αντίστοιχο κονδύλι, για τα επι-
δόµατα ανεργίας, αν και ο αριθµός των ανέργων δεν µειώνεται.
Τα περίφηµα προγράµµατα απασχόλησης που ανακυκλώνουν
την ανεργία υλοποιούνται για να προσφέρουν φθηνή εργατική
δύναµη σε κεφάλαιο. 

Σύµφωνα µε στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ», οι απολύσεις που κατα-
γράφηκαν το δεκάµηνο Γενάρη - Οκτώβρη έφτασαν στα δύο εκα-
τοµµύρια τριακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες πεντακόσιες
ογδόντα δύο. Αποτυπώνεται η ασύλληπτη προσωρινότητα στη
δουλειά χιλιάδων εργαζοµένων, η ανασφάλεια και η αβεβαιότητα
που γενικεύεται. Οι συµβάσεις πλήρους απασχόλησης για τον
Οκτώβρη είναι µόλις 44,68% των προσλήψεων, ενώ µερικής απα-
σχόλησης το 44,88% και οι εκ περιτροπής εργασίας στο 10,44%. 

Και ενώ η κατάσταση των εργατικών λαϊκών οικογενειών χει-
ροτερεύει, προβλέπετε στον προϋπολογισµό 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ επιπλέον φόρους. Η φοροληστεία έρχεται να καλύψει τις
φοροαπαλλαγές στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, έρ-
χεται να καλύψει τις επιχορηγήσεις, τα προνόµια, τις χρηµατο-
δοτήσεις κάθε είδους. 

Αυτή η αντιλαϊκή πολιτική πάει µαζί µε την περιστολή των συν-
δικαλιστικών ελευθεριών που απογειώθηκε µε τον νόµο Χατζη-
δάκη, την ουσιαστική κατάργηση του δικαιώµατος της απεργίας,
τον έλεγχο της εσωτερικής λειτουργίας των συνδικάτων µε το
µητρώο των συνδικάτων, την ηλεκτρονική ψηφοφορία, την κατα-
στολή των εργατικών λαϊκών αγώνων. Όλα χρησιµοποιούνται
από την αστική κυβέρνηση για να εµποδίζουν την οργάνωση των
εργαζοµένων στα συνδικάτα τους, τους διεκδικητικούς αγώνες. 

Αυτή η κατάσταση που ζει η πλειοψηφία των εργαζοµένων και
του λαού έχει ενόχους, είναι τα κόµµατα του κεφαλαίου, η Νέα
Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, που ο ένας κόβει ο άλλος
ράβει το αντεργατικό αντιλαϊκό νοµοθετικό πλαίσιο. Κανείς δεν
κατήργησε νόµους του προηγούµενου. Όλοι οι νόµοι των µνη-
µονίων είναι εδώ και συνεχίζεται ακάθεκτη αυτή η αντιλαϊκή πο-
λιτική.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε πάνω από το 50% και 60% το ΠΑΣΟΚ των
νόµων που έφερε η Νέα Δηµοκρατία, κρίσιµων νόµων για την
προώθηση των κοινών στρατηγικών στόχων της καπιταλιστικής
ανάπτυξης. Τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ και τα
άλλα κόµµατα προβάλλουν τα σχέδιά τους για την καπιταλιστική
ανάπτυξη. Αυτά όµως δεν µπορούν να εξασφαλίσουν σταθερές
σχέσεις εργασίας µε συλλογικές συµβάσεις, µισθούς και δικαιώ-
µατα που να καλύπτουν τις σύγχρονες, τις πραγµατικές ανάγκες
των εργαζοµένων του λαού. Όλα αυτά είναι σχέδια αναγκαία για
το κεφάλαιο και τις µπίζνες του. 

Οι βασικές προγραµµατικές κατευθύνσεις της επόµενης αστι-
κής κυβέρνησης είναι δεδοµένες και γνωστές. Καθορίζονται από
τους αντιλαϊκούς στόχους του Ταµείου Ανάκαµψης, τις δεσµεύ-
σεις στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. Δεν
υπάρχει αστική κυβέρνηση που µπορεί να δώσει απάντηση από
τη σκοπιά των λαϊκών συµφερόντων σε φλέγοντα, κρίσιµα εργα-
τικά λαϊκά προβλήµατα. Δεν υπάρχουν λύσεις υπέρ των λαϊκών
συµφερόντων στο πλαίσιο της απελευθέρωσης της ενέργειας,
της «πράσινης» µετάβασης, των στόχων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Όλα τα µετεκλογικά κυβερνητικά σενάρια είναι αντιλαϊκά
και εξυφαίνονται ενάντια στο λαό. 

Τις θέσεις που προβάλλει το ΚΚΕ απέναντι στην ακρίβεια, την
ενεργειακή φτώχεια, την προστασία του λαϊκού εισοδήµατος τις
στηρίζει ως αιτήµατα, διεκδικεί στο κίνηµα και τις αναδεικνύει
στη Βουλή. Αυτές δίνουν απαντήσεις από τη σκοπιά των εργατι-
κών λαϊκών συµφερόντων. 

Καταθέτουµε για τα Πρακτικά αυτές τις θέσεις µας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πριν από λίγες µέρες απορρίψατε πέντε σηµαντικές τροπολο-
γίες που καταθέσαµε. Τις ανέφερε ο συνάδελφος κ. Μαρίνος
στην οµιλία του, να µην τις επαναλάβω. Οι απαντήσεις αυτές βρί-
σκονται στην κατεύθυνση σύγκρουσης µε στρατηγικές επιλογές
του κεφαλαίου και της αστικής τάξης, µε την πολιτική της απε-
λευθέρωσης της ενέργειας, την πολιτική της «πράσινης» µετά-
βασης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την κοινή αγροτική πολιτική µε
όλο το µνηµονιακό και µεταµνηµονιακό πλαίσιο στις εργασιακές
σχέσεις, το καθεστώς πολύµορφης και πολύπλευρης κρατικής
στήριξης των επιχειρηµατικών οµίλων και των επενδυτικών τους
σχεδίων, µε φοροαπαλλαγές, φοροδιευκολύνσεις, επιδοτήσεις
µε κρατικό χρήµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καµµιά δουλειά δεν έχουν τα εργατικά λαϊκά στρώµατα µε τα
κόµµατα του κεφαλαίου. Αυτά ευθύνονται για όλα τα προβλή-
µατα και υπηρετούν το κεφάλαιο και τις ανάγκες του. 

Το ΚΚΕ είναι το µόνο κόµµα που επειδή δεν έχει καµµία δέ-
σµευση απέναντι στο κεφάλαιο, τους επιχειρηµατικούς οµίλους,
τις ιµπεριαλιστές ενώσεις και συµµαχίες τους, υπερασπίζεται
σταθερά τα εργατικά λαϊκά συµφέροντα και δικαιώµατα σε όλες
τις συνθήκες, στηρίζει τους εργατικούς λαϊκούς αγώνες και διεκ-
δικήσεις. Οι δυνάµεις του πρωτοστατούν στην οργάνωσή τους
όποιος και αν είναι στην κυβέρνηση.

Ό,τι θετικό προκύπτει και σήµερα για τους εργαζόµενους
παρά τους αρνητικούς συσχετισµούς που κυριαρχούν προκύπτει
από τη δική τους πάλη, τον αγώνα τους, µε µπροστάρηδες τους
κοµµουνιστές, τα µέλη και τα στελέχη του ΚΚΕ. Ο εργαζόµενος
θα επιλέξει να στηρίξει το ΚΚΕ στις επόµενες εκλογές. Εκεί θα
βρει την ψήφο του την επόµενη µέρα των εκλογών, στο µετερίζι
των αγώνων της εργατικής λαϊκής πάλης. 

Ψηφίζουµε κατά του προϋπολογισµού.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Γυµνάσιο Ραφήνας (δεύτερο τµήµα).

Καλώς ήρθατε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ.
Κωνσταντίνος Βλάσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην περσινή

µου αντίστοιχη οµιλία για την κύρωση του προϋπολογισµού του
2022 τον είχα χαρακτηρίσει ως τον προϋπολογισµό της συνέ-
πειας, της συνέχειας και του ρεαλισµού. 

Σήµερα λοιπόν είµαι πολύ χαρούµενος γιατί απευθύνοµαι στην
ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων, γνωρίζοντας πως τα λεγό-
µενά µου επιβεβαιώθηκαν και πως αυτά τα οποία προσδοκούσαµε
να πετύχουµε έγιναν πραγµατικότητα. Και είναι αυτές οι αρετές
που επιδείξαµε πέρυσι ως Κυβέρνηση, η συνέχεια, η συνέπεια και
ο ρεαλισµός, που µας φέρνουν σήµερα εδώ στη συζήτηση του
προϋπολογισµού του 2023, τον οποίον θα χαρακτήριζα ως προ-
ϋπολογισµό της δικαίωσης, της ανάπτυξης και της σταθερότητας.

Καταφέραµε -και πιστέψτε µε δεν ήταν καθόλου εύκολο- να γί-
νουµε η πρώτη Κυβέρνηση που µετά από δώδεκα ολόκληρα χρό-
νια καταθέτει προϋπολογισµό εκτός µνηµονιακών προγραµµά-
των και εκτός του πλαισίου αυξηµένης επιτήρησης. Γι’ αυτό και
φέτος είµαστε σε θέση να καταρτίσουµε έναν προϋπολογισµό
που εγγυάται τόσο τη δηµοσιονοµική ευστάθεια της χώρας όσο
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και την αυξηµένη κοινωνική δικαιοσύνη και την ευηµερία των πο-
λιτών. 

Τα παραπάνω δεν είναι προσωπικές εκτιµήσεις, αλλά αυταπό-
δεικτες αλήθειες που προκύπτουν από κάτι που δεν επιδέχεται
αµφισβήτησης: από τους αριθµούς που αποτυπώνουν τις επιδό-
σεις της χώρας µας σε όλους τους τοµείς και κατ’ επέκταση, τις
επιδόσεις αλλά και την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Η οικονοµία της πατρίδας µας αναπτύσσεται ισχυρά και στα-
θερά, µε το ΑΕΠ να έχει αυξηθεί κατά 30 σχεδόν δισεκατοµµύρια
από το 2021 και την αύξηση το 2023 να φτάνει τα 15 περίπου δι-
σεκατοµµύρια. Μιλάµε για ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης 5,6%
για το 2022 και 1,8% για το 2023, όταν οι αντίστοιχες επιδόσεις
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για την περίοδο 2015 - 2018 ήταν µείον
0,1%.

Οι επιδόσεις σηµείωσαν φέτος ιστορικό υψηλό, µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση να εκτιµά ότι η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια στην
αύξηση των επενδύσεων και η ανεργία έχει υποχωρήσει σηµαν-
τικά και προσεγγίζει πλέον το επίπεδο του 2010. Ταυτόχρονα, το
δηµόσιο χρέος της Ελλάδας ως ποσοστό του ΑΕΠ καταγράφει
τη µεγαλύτερη µείωση ανάµεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, υποχωρώντας στο 168,9% το 2022 µε περαιτέρω
πτώση 159,3% το 2023. 

Και µόνο η σκέψη ότι η χώρα µας θα επέστρεφε σε πρωτογενή
πλεονάσµατα το 2023 θα αντιµετωπιζόταν ως ανέκδοτο πριν λίγα
χρόνια, τόσο από τους εταίρους µας όσο και εντός των τειχών. 

Εµείς όµως πιστέψαµε στις δυνατότητες και στη δυναµική της
ελληνικής οικονοµίας και µε στοχευµένες παρεµβάσεις και µε-
ταρρυθµίσεις καταφέραµε να αντιστρέψουµε το αρνητικό για τη
χώρα µας κλίµα διεθνώς και να αποκαταστήσουµε το χαµένο
κύρος και την αξιοπιστία της. 

Το σηµαντικότερο όµως επίτευγµά µας είναι ότι καταφέραµε
όλα τα παραπάνω στηρίζοντας τους Έλληνες πολίτες σε καιρούς
δύσκολους και παράλληλα αντιµετωπίζοντας αποτελεσµατικά τις
πολλαπλές για την πατρίδα µας προκλήσεις. Διαχειριστήκαµε µε
επιτυχία τα γεγονότα στον Έβρο και την πανδηµία µε τον κορω-
νοϊό. Αντιµετωπίσαµε αποφασιστικά την αυξανόµενη τουρκική
προκλητικότητα, ενώ και τώρα, που ο πόλεµος στην Ουκρανία
µε την συνεπακόλουθη ενεργειακή κρίση αλλά και τις παγκό-
σµιες πληθωριστικές τάσεις δοκιµάζει τις αντοχές των νοικοκυ-
ριών, εκπονήσαµε και εφαρµόσαµε το µεγαλύτερο πρόγραµµα
στήριξης σε ολόκληρη την Ευρώπη.

Σε όσους επιµένουν να αµφισβητούν το κοινωνικό πρόσωπο
της Κυβέρνησής µας απαντάµε µε επιπρόσθετα µέτρα συνολικού
ύψους 10,5 δισεκατοµµύρια το 2023 για τη στήριξη νοικοκυριών
και επιχειρήσεων µε στόχο την αντιµετώπιση του αυξηµένου κό-
στους στον τοµέα της ενέργειας. 

Επιπλέον, παίρνουµε µέτρα, όπως η τρίτη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού και η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης
ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίου µε στόχο τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας και την αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµέ-
νων, ενώ στηρίζουµε µε 355 εκατοµµύρια ευρώ και τους
δηµοσίους υπαλλήλους. Κερδισµένοι θα είναι και οι συνταξιού-
χοι, που θα δουν αύξηση 7,75% στις κύριες συντάξεις τους για
πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια. Και ενώ δεν σταµατάµε
και το 2023 να επενδύουµε στην αµυντική θωράκιση της χώρας
µας, ταυτόχρονα τόσο οι δαπάνες του Υπουργείου Υγείας όσο
και οι κοινωνικές παροχές είναι αυξηµένες σε σχέση µε πέρυσι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ανέφικτο στα λίγα λεπτά
της οµιλίας µου να αναλύσω το σύνολο των παρεµβάσεών µας
αλλά και τις θετικές επιπτώσεις που αυτές θα έχουν στη ζωή των
Ελλήνων πολιτών. Εξάλλου οι αρµόδιοι Υπουργοί τοποθετήθηκαν
και θα τοποθετηθούν µε κάθε λεπτοµέρεια επ’ αυτών. 

Αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία -κι αυτό είµαι βέβαιος ότι
το γνωρίζουν όλοι οι Έλληνες πολίτες- είναι ότι ο προϋπολογισµός
του 2023 συνεχίζει µε νέα πνοή το µεταρρυθµιστικό µας έργο και
ενισχύει σηµαντικά το κοινωνικό µας αποτύπωµα. Διότι είναι ο
προϋπολογισµός µιας Κυβέρνησης που ο κύκλος της δεν έχει κλεί-
σει, αλλά θα συνεχιστεί, κι αυτό σύντοµα θα το επιβεβαιώσει και η
λαϊκή ετυµηγορία. Οι Έλληνες γνωρίζουν και αυτά που έχουµε πε-
τύχει και την σταθερή µας προσήλωση στο καλό της πατρίδας. 

Γι’ αυτό είµαστε εδώ, για µια Ελλάδα πιο ισχυρή, πιο ασφαλή
και πιο δίκαιη, για µια πατρίδα που θα ακµάζει και θα ανταποδίδει
στους πολίτες της τους κόπους και τις θυσίες τους στο πολλα-
πλάσιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Σταύρος Αραχωβίτης και
µετά θα πάρει τον λόγο για να κάνει την οµιλία του ο Υπουργός
κ. Μηταράκης για δέκα λεπτά. 

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερα λυπηρό

να ακούγονται από το Βήµα αυτό της Βουλής Υπουργοί που δια-
στρέφουν τόσο βίαια την πραγµατικότητα, λες και γεννηθήκαµε
χτες σ’ αυτόν τον τόπο πολιτικά. Αλλά δεν µπορώ να καταλάβω
την αγωνία σας, γιατί τόσες αναφορές κατά την περίοδο του δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν κυβερνάτε ήδη τρεισήµισι χρόνια;
Ο λαός δεν το ξεχνάει και το νιώθει στο πετσί του κάθε µέρα.
Αλλά θα δώσω δυο - τρία σηµεία, για να τελειώνουµε µε αυτή
την ιστορία. 

Δεύτερο µνηµόνιο, Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, 36 δισεκα-
τοµµύρια προσαρµογή. Τρίτο µνηµόνιο, που τελείωσε επιτυχώς
και γι’ αυτό καταθέτετε τον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογι-
σµό χωρίς δεσµεύσεις, 9 δισεκατοµµύρια. Βάλτε τώρα τριάντα
έξι δεσµεύσεις, ποιος έκοψε µισθούς, συντάξεις και όλα αυτά τα
πράγµατα µε τα 9 δισεκατοµµύρια. 

Δεύτερο σηµείο, κατάργηση του αφορολογήτου στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες. Πότε έγινε; 2012. Το ξεχνάµε αυτό. Πότε
ήρθε το αφορολόγητο στους αγρότες; 2015 µε την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Διότι ο ν.4172/2013 προέβλεπε τη φορολόγηση των
αγροτών από το πρώτο ευρώ. 

Ασφαλιστικές εισφορές: πόσο πλήρωναν στο ΤΕΒΕ οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες στο σύνολο, από το περίπτερο µέχρι τον βιο-
µήχανο; 600 ευρώ τον µήνα, 1.200 ευρώ τη διµηνία, και
χρώσταγαν οι πάντες. Πόσο έγινε στη µεγάλη πλειοψηφία των
ελεύθερων επαγγελµατιών µε τον ΣΥΡΙΖΑ; 175 ευρώ. Αυτά για
να ξεκαθαρίζουµε µερικά πράγµατα από την αρχή. 

Συζητάµε λοιπόν σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον
προϋπολογισµό του 2023, τον τελευταίο που καταθέτει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση των υποκλοπών και
των επισυνδέσεων, που υποσκάπτουν τα θεµέλια της δηµοκρα-
τίας. Είναι µείζον ζήτηµα δηµοκρατίας αυτό που βιώνουµε. 

Συζητάµε τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης που
έχει σπάσει κάθε ρεκόρ απευθείας αναθέσεων σε όλους τους το-
µείς µε βολική δικαιολογία την πανδηµία. 

Συζητάµε έναν προϋπολογισµό, που αποδεικνύει ότι οι ανισό-
τητες διευρύνονται, τα φτωχότερα και µεσαία στρώµατα φτωχο-
ποιούνται ταχύτατα και βίαια, ενώ οι πλούσιοι αυξάνουν τα κέρδη
και τις καταθέσεις τους. Εκεί οφείλεται η αύξηση των καταθέ-
σεων. 

Η ακρίβεια είναι διάχυτη παντού. Οι αυξήσεις στα τρόφιµα,
που πλήττουν ιδιαίτερα τα φτωχά στρώµατα, είναι πολύ πάνω
από τον πληθωρισµό, ενώ η ψαλίδα µεταξύ τιµών που απολαµ-
βάνει ο παραγωγός µέχρι τον καταναλωτή σε περιπτώσεις ξε-
περνάει µέχρι και το 700%. Η εκτίναξη του ιδιωτικού χρέους
αποδεικνύει τον στραγγαλισµό της κοινωνίας και τη διάλυση του
κοινωνικού ιστού. 

Συζητάµε λοιπόν τον τελευταίο προϋπολογισµό µιας Κυβέρ-
νησης που επανέφερε τη χώρα στην κακοδιαχείριση των αγρο-
τικών επιδοτήσεων και στη σκοτεινή εποχή των προστίµων και
τον καταλογισµό στις ευρωπαϊκές επιδοτήσεις. 

Εξετάζοντας τώρα λοιπόν το σκέλος του προϋπολογισµού για
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχουµε να διαπιστώσουµε
τα εξής. Πρώτον, αυτός ο φετινός προϋπολογισµός του 2023
είναι µειωµένος κατά 59 εκατοµµύρια από τον αντίστοιχο περ-
σινό. 

Δεύτερο σηµείο: Ο προηγούµενος προϋπολογισµός του 2022
ήταν µειωµένος κατά 109 εκατοµµύρια έναντι του 2021. 

Τρίτο σηµείο: Στον προϋπολογισµό του 2023 προβλέπονται
117 ευρώ -υπάρχει εγγραφή- εσόδων από το Ταµείο Ανάκαµψης,
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που καταλαβαίνει κανένας ότι αν αυτό το ποσό δεν είχε εγγραφεί
σαν πρόθεση πόσο µειωµένος θα ήταν στην πραγµατικότητα ο
προϋπολογισµός.

Σηµείο τέταρτο: Παρά την τεράστια αύξηση του κόστους πα-
ραγωγής σε λιπάσµατα, σε ζωοτροφές, σε ενέργεια, δεν υπάρχει
καµµία εγγραφή για την επιπρόσθετη στήριξη το 2023. Δηλαδή
θεωρείται ότι ξεπεράστηκε η κρίση το 2023. Αυτό θα το κατα-
θέσω στα Πρακτικά στο τέλος της οµιλίας µου. 

Ταυτόχρονα, η χώρα έχει επανέλθει, όπως είπαµε, στην γκρίζα
εποχή των προστίµων και των καταλογισµών. Τρία χρόνια διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, 200 εκατοµµύρια απειλούνται
κάθε χρόνο, σύνολο 600 µέχρι τώρα χωρίς την τελευταία πλη-
ρωµή, που ελπίζουµε ότι θα γίνει σε λίγες µέρες.

Έχουµε ξαναγυρίσει στην εποχή που οι επιδοτήσεις, η κατα-
βολή των επιδοτήσεων η µία χρονιά είναι χειρότερη από την προ-
ηγούµενη. Έχουµε πάει στο πάρτι αναθέσεων, που λέγαµε,
παντού και στον ΟΠΕΚΕΠΕ σε συγκεκριµένες εταιρείες µε συγ-
κεκριµένη την ίδια έδρα που ξεπερνάνε πλέον τις εκατοντάδες
χιλιάδες ευρώ. 

Η νέα ΚΑΠ ξεκινάει σε λίγες µέρες. Οι αγρότες αγωνιούν. Δεν
έχουν καµία πληροφόρηση -που θα έπρεπε να έχουν ήδη από
τον Σεπτέµβριο για να προγραµµατίσουν την επόµενη χρονιά
τους- και ταυτόχρονα η προετοιµασία του κρατικού µηχανισµού
είναι µηδενική, όπως συζητήσαµε και προχτές, τη Δευτέρα, µε
τον αρµόδιο Υφυπουργό που είναι και εδώ παρών τώρα. Η πραγ-
µατικότητα, η προετοιµασία είναι µηδενική. 

Έρχοµαι στην έλλειψη εργατών γης τώρα. Είναι ένα µεγάλο
πρόβληµα που απασχολεί τους αγρότες σε όλη τη χώρα και
τούτη την περίοδο την ελαιοκοµία. Πού οφείλεται η έλλειψη ερ-
γατών γης τη φετινή περίοδο; Οφείλεται σε δύο γεγονότα βα-
σικά. 

Πρώτον ότι στις 11 Ιουλίου του 2019, δηλαδή λίγες µέρες
µόλις αναλάβατε την Κυβέρνηση, καταργήσατε την απόδοση
ΑΜΚΑ στους µετανάστες. Και δεύτερο σηµείο, το καλοκαίρι του
2021, πέρυσι, καταργήσατε το 13α το γνωστό για την απασχό-
ληση των παράτυπα διαµενόντων στη χώρα, αγροτών. 

Σε άλλο σηµείο. Όποιος διαβάσει τον σηµερινό Τύπο, βλέπει
τη διάλυση των κρατικών µηχανισµών ελέγχου. Τώρα, αν εσείς
δεν τα βλέπετε, δεν τα καταλαβαίνετε και δεν µπορείτε να
αφουγκραστείτε τι λέει η κοινωνία, θα σας καταθέσω στα Πρα-
κτικά προς ενηµέρωσή σας µία έρευνα της «METRON ANALY-
SIS», την οποία δηµοσιεύει το insider.gr, που λέει ότι το 91% των
αγροτών είναι απογοητευµένοι, νιώθουν απροστάτευτοι και πε-
ριθωριοποιηµένοι από την αγροτική πολιτική που εφαρµόζεται
µέχρι τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ακόµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες µέρες ένα µε-

γάλο κλιµάκιο της Κυβέρνησης µε προεξέχοντα τον Πρωθυ-
πουργό κατέβηκε στην Πελοπόννησο και εξήγγειλε τα έργα για
τη νέα προγραµµατική περίοδο. 

Για τη Λακωνία εξήγγειλε τι; Τα έργα τα οποία ήδη υλοποιούν-
ται και έχουν κλειδώσει από το 2019, όπως το µεγάλο αρδευτικό
του φράγµατος Κελεφίνας που εντάχθηκε στο Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης µε 100% χρηµατοδότηση, όπως το νέο νοσοκο-
µείο Σπάρτης που συµφωνήθηκε µε τον αρµόδιο Αναπληρωτή
Υπουργό τον κ. Παύλο Πολάκη το 2019 την άνοιξη και υλοποιεί-
ται από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», όπως µια σειρά από άλλα
έργα, όπως το νέο αρχαιολογικό µουσείο που έχει ανάγκη η
Σπάρτη και καρκινοβατεί από το 2019. Εξαγγέλθηκαν. Ενώ δεν
εξαγγέλθηκαν άλλα έργα που ήδη είχαν ωριµάσει το 2019. Τώρα
ξεχάστηκαν. Τι έγινε µε αυτά; Αναγγέλθηκαν αυτά που υλοποι-
ούνται από τότε και αυτά που είχαν ήδη προγραµµατιστεί να ωρι-
µάσουν στην πορεία, ξεχάστηκαν; 

Κι εδώ η απογοήτευση στη Λακωνία -επειδή εµένα µου αρέσει
όταν µιλάω να είµαι τεκµηριωµένος- δεν εκφράζεται µόνο από
την Αντιπολίτευση. Θα µπορούσε κάποιος να πει ότι Αντιπολί-
τευση είστε, τα ίδια λέτε. Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά δηµο-
σίευµα τοπικού Τύπου από το notospress.gr για τη δυσαρέσκεια
των στελεχών της ΝΟΔΕ, της Νέας Δηµοκρατίας στη Λακωνία,

για την παρουσία και τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού. Θα το
καταθέσω κι αυτό στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώστε, κύριε
Αραχωβίτη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες µέρες, σε λίγο καιρό,

θα έχουµε τις επόµενες εκλογές. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει πρόγραµµα, έχει
προγραµµατικό λόγο, έχει γνώση και θα φέρει τη δικαιοσύνη
παντού, κύριε Πρόεδρε και κλείνω µε αυτό. 

Στο πρόγραµµά µας οι αγρότες και οι αγρότισσες, οι κτηνο-
τρόφοι και οι αλιείς, όπως και η µεταποίηση είναι σε πρώτο ρόλο,
γιατί θεωρούµε ότι είναι βασικό σηµείο -και δεν το λέµε µόνο θε-
ωρητικά αλλά το αποδεικνύουµε- βασικό στοιχείο ανάπτυξης
µιας χώρας. 

Γι’ αυτό στο πρόγραµµά µας, εκτός από τη µείωση του ηλε-
κτρικού ρεύµατος, που είναι στους άµεσους στόχους, τη µη κα-
ταβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο, την αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ και µια σειρά
από άλλα µέτρα άµεσου χαρακτήρα, προχωράµε στην αύξηση
του αφορολόγητου που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αραχωβίτη, πα-
ρακαλώ κλείστε αµέσως τώρα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κλείνω µε αυτή τη λέξη. Με την αύ-
ξηση του αφορολόγητου για τους αγρότες στις 10.000 ευρώ και
επέκτασή του στις 10.000 ευρώ για τους µη κατά κύριο επάγ-
γελµα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
να σκέφτεστε ότι υπάρχουν και συνάδελφοι που θα µιλήσουν την
Παρασκευή. Πιστεύετε ότι τρώγοντας τον χρόνο σήµερα -µιλάω
για όλες τις πτέρυγες- οι συνάδελφοι της Παρασκευής πρέπει
να µιλήσουν αντί για επτά λεπτά, τέσσερα λεπτά; Όχι όσοι είχατε
την τύχη να γραφτείτε σήµερα να µιλήσετε δέκα λεπτά αντί για
επτά. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ.
Νότης Μηταράκης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δέκα λεπτά ο κ. Μηταράκης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ανησυχείτε,

στους Υπουργούς φωνάζω πιο πολύ. Το ξέρετε ότι φωνάζω πιο
πολύ γιατί εγώ νιώθω την πίκρα από κάτω, γιατί εγώ έχω κάνει
χρόνια. 

Ορίστε, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ιδιαίτερη
χαρά υποστηρίζω την ψήφιση του προϋπολογισµού του 2023.

Μετά από δώδεκα χρόνια στην Εθνική Αντιπροσωπεία, έχοντας
βιώσει δύσκολες εποχές µνηµονίων, βλέπω πλέον την ελληνική
οικονοµία, όχι απλώς να παραµένει ισχυρή σε αντίξοες διεθνείς
συνθήκες, αλλά να δίνει απτό µέρισµα στην κοινωνία µε τη µεί-
ωση των φόρων, τη µείωση της ανεργίας, τη δυνατότητα ενίσχυ-
σης των ασθενέστερων πολιτών και των επιχειρήσεων.

Ιδιαίτερη αναφορά θέλω να κάνω στη µονιµοποίηση του νη-
σιωτικού ΦΠΑ στα πέντε νησιά του Αιγαίου που βίωσαν την πίεση
του µεταναστευτικού. Νησιωτικό ΦΠΑ που καταργήθηκε το 2015
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Στηρίξαµε τους πολίτες, αρχικά απέναντι στην πανδηµία, που
σταθήκαµε όρθιοι και τώρα στην εισαγόµενη ακρίβεια, συνέπεια
της παράνοµης ρωσικής εισβολής. Πλέον ο πληθωρισµός στην
Ελλάδα είναι χαµηλότερος από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2022 ήταν ακόµα µια χρονιά
πρόκληση για το µεταναστευτικό. Ωστόσο, η Ελλάδα κατάφερε
να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων και να επιβεβαιώσει ότι
πλέον έχει τον έλεγχο της µεταναστευτικής κρίσης, σε αντίθεση
µε ότι συνέβαινε την περίοδο 2015 - 2019. Παρ’ όλες τις εξωτε-
ρικές πιέσεις η Ελλάδα έµεινε πιστή στους δύο µετρήσιµους στό-
χους που έθεσε το 2019.

Πρώτον, την ουσιαστική µείωση των ροών και, δεύτερον, τον
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δραστικό περιορισµό των επιπτώσεων της κρίσης στις τοπικές
κοινωνίες. Η χώρα µας βιώνει τα τελευταία τρία χρόνια τις χαµη-
λότερες ροές της δεκαετίας, ενώ η πολιτική που ακολουθήσαµε
επέτρεψε να αισθανθούν ξανά ασφαλείς οι τοπικές κοινωνίες. 

Αξίζει να κάνουµε µια σύντοµη αναδροµή. Όταν την Κυβέρ-
νηση της χώρας ανέλαβε το 2019 ο Κυριάκος Μητσοτάκης το
τοπίο στο µεταναστευτικό ήταν χαοτικό και σε αυτό δεν συνέ-
βαλλαν µόνο εξωτερικοί παράγοντες, αλλά και η ιδεοληπτική εµ-
µονή του ΣΥΡΙΖΑ να εφαρµόζει αναποτελεσµατικές µεθόδους. Η
πολιτική των ανοιχτών συνόρων είχε ως αποτέλεσµα τον θάνατο
χιλιάδων ανθρώπων στις ελληνικές θάλασσες µε αποκορύφωµα
τη διετία 2015 - 2016 όταν στη χώρα µας µπήκαν πάνω από ένα
εκατοµµύριο αιτούντες άσυλο και χάθηκαν πάνω από χίλιες πεν-
τακόσιες ψυχές στα κρύα νερά του Αιγαίου.

Οι άθλιες δοµές διαµονής τότε, διάσπαρτες σε όλες τις χώρες,
παρείχαν απάνθρωπες συνθήκες διαβίωσης και έγιναν αποτέλε-
σµα διεθνούς κριτικής. Δηµιουργούσαν σοβαρά προβλήµατα
στις τοπικές κοινωνίες. Η πολιτεία δεν είχε καν την ευθύνη δια-
χείρισης αυτών των δοµών αλλά τις διαχειρίζονταν ΜΚΟ και διε-
θνείς οργανισµοί.

Η Ελλάδα λοιδορήθηκε για τη Μόρια, για την Ειδοµένη, καταυ-
λισµούς µέσα στους οποίους είχαµε φαινόµενα σεξουαλικής και
άλλης βίας, είχαµε φαινόµενα trafficking. Την ίδια στιγµή οι τοπι-
κές κοινωνίες ασφυκτιούσαν, όµως, οι κάτοικοι των νησιών µε αν-
θρωπισµό προσέφεραν στέγη, τροφή, είδη πρώτης ανάγκης, από
το υστέρηµά τους και πρέπει να τους ευχαριστήσουµε. 

Εκείνη την εποχή οι αιτήσεις ασύλου χρόνιζαν. Παραλάβαµε
διακόσιες δύο χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις ασύλου τον Ιούλιο του
2019. Σήµερα έχουν µειωθεί στις είκοσι πέντε χιλιάδες. Αποτέ-
λεσµα της καθυστέρησης στην απόδοση ασύλου, ήταν ανέφικτη
η απέλαση όσων δεν δικαιούνταν διεθνής προστασίας. 

Κατασκευάσαµε ήδη τρεις νέες κλειστές ελεγχόµενες δοµές,
µε ασφάλεια και αξιοπρέπεια, στη Σάµο, στην Κω και στη Λέρο,
ολοκληρώνεται στη Λέσβο και έπεται η Χίος το 2023. Από ενε-
νήντα χιλιάδες διαµένοντες σε εκατόν είκοσι εννέα δοµές, σή-
µερα έχουµε δεκαπέντε χιλιάδες σε τριάντα τρεις δοµές.

Κλείσαµε τον Ελαιώνα, τον αποδώσαµε στον Δήµο Αθηναίων.
Κλείσαµε στη Σάµο το Βαθύ, τον αποδώσαµε στους κατοίκους
της Σάµου. Στο τέλος του έτους κλείνουµε και το πρόγραµµα
«ΕΣΤΙΑ», το οποίο θα χρησιµοποιηθεί για στεγαστική πολιτική
από το Υπουργείο Εργασίας για νέους και νέες. 

Την περίοδο 2015 - 2019 δεν θα την ξαναβιώσουµε. Έχει πε-
ράσει ανεπιστρεπτί µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Παράλληλα η Νέα Δηµοκρατία πιστεύει στη νόµιµη µετανά-
στευση προς όφελος της οικονοµικής ανάπτυξης. Προχωρήσαµε
ήδη σε δύο διακρατικές συµφωνίες µε το Μπανγκλαντές και την
Αίγυπτο. Συζητάµε και µε άλλες χώρες.

Θεσµοθετήσαµε την πενταετή άδεια εποχικής εργασίας µε µέ-
γιστη εννιάµηνη παραµονή ανά έτος.

Ψηφιοποιήσαµε πλήρως τη διαδικασία της νόµιµης µετανά-
στευσης. Δηµιουργούµε κέντρα βιοµετρικά, για να µπορούν τα-
χύτερα να εκδίδονται οι ταυτότητες σε αυτούς που είναι νόµιµα
στη χώρα µας.

Καταργήσαµε -ορθά το είπε ο κ. Αραχωβίτης- το 13Α, που από
τη µια θεωρούσαµε κάποιον παράνοµο στη χώρα, αλλά του επι-
τρέπαµε να δουλέψει και έχουν ΑΜΚΑ όσοι ζουν νόµιµα στη
χώρα µας.

Είµαστε έτοιµοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αντιµετωπί-
σουµε οποιαδήποτε πίεση στο µέλλον στα εξωτερικά µας σύ-
νορα.

Αναφορικά µε το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου να
τονίσω ότι η εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2022 έγινε µε
συνέπεια και υψηλά ποσοστά απορρόφησης. Έχουµε ήδη απορ-
ροφήσει 69 εκατοµµύρια ευρώ από τα 92 εκατοµµύρια ευρώ που
διατέθηκαν το 2022 και 345 εκατοµµύρια ευρώ από τα 423 εκα-
τοµµύρια ευρώ στα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, µε
χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων.

Να τονίσω ότι µε τη βοήθεια του Υπουργείου Οικονοµικών τα-
κτοποιήσαµε πάνω από επτακόσιες εκκρεµείς υποθέσεις από το
2015 και πλέον το Υπουργείο µπαίνει το 2023 χωρίς ληξιπρόθε-

σµες οφειλές, χωρίς εκκρεµότητες, µε τακτοποιηµένο προϋπο-
λογισµό και ολοκληρωµένο προγραµµατισµό για τη συνολική αν-
τιµετώπιση θεµάτων που άπτονται της παράνοµης αλλά και της
νόµιµης µετανάστευσης.

Με νέο προεδρικό διάταγµα, νέο οργανισµό, πλήρως λειτουρ-
γικό, µε µόνιµες προσλήψεις προσωπικού που θα ολοκληρωθούν
το 2023, µε διαφανείς διαδικασίες µέσω ήδη υπογεγραµµένο
συµφωνιών-πλαίσιο, τις οποίες φέρνουµε πάντα στη Βουλή για
συζήτηση, έχοντας καταργήσει τις κατά παρέκκλιση διατάξεις
απευθείας αναθέσεων που είχε θεσπίσει και ακολουθήσει η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Για το 2023 ο προϋπολογισµός µας είναι 94 εκατοµµύρια
ευρώ, εκ των οποίων τα 50 εκατοµµύρια ευρώ αφορούν ενισχύ-
σεις προς τις τοπικές κοινωνίες, τους δήµους και τις περιφέρειες
στις περιοχές που υπάρχει ακόµη πίεση από το µεταναστευτικό.

Θέλω να τονίσω ως ιδιαίτερη επιτυχία την έγκριση φέτος όλων
των ευρωπαϊκών προγραµµάτων για την τρέχουσα περίοδο 2021
- 2027 µε πολύ καλή συνεργασία του Υπουργείου Μετανάστευ-
σης και Ασύλου µε την DG HOME, την αρµόδια υπηρεσία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιλογή της Αντιπολίτευσης
να δυναµιτίζει το κλίµα είναι συνέπεια της αδυναµίας να αντιπρο-
τείνει στα µεγάλα ζητήµατα της χώρας, να απαντήσει στη µεγάλη
λαϊκή παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, που απέδειξε ότι η φι-
λελεύθερη οικονοµία όχι απλώς συνάδει, αλλά είναι ο µόνος
αξιόπιστος τροφοδότης της βιώσιµης κοινωνικής πολιτικής, ο
µόνος αξιόπιστος τροφοδότης της δηµιουργίας θέσεων εργα-
σίας, µε στόχο τη διαρκή αύξηση των πραγµατικών αποδοχών
των εργαζοµένων, καθώς αυξάνει την ελκυστικότητα και αντα-
γωνιστικότητα της οικονοµίας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά στο µεταναστευτικό αν-
τιµετωπίσαµε πιέσεις και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό, αλλά
αποδείξαµε τα fake news που ακούγονται εις βάρος της χώρας
µας, µε τον πιο καταφανή τρόπο στην περίπτωση των τριάντα
οκτώ του Έβρου, τα οποία, ναι, έκαναν ζηµιά τότε στην εικόνα
της χώρας. Όµως, µετά τις εµπεριστατωµένες απαντήσεις της
Κυβέρνησης, τα άρθρα αυτά έχουν ήδη αποσυρθεί από διεθνείς
ιστοσελίδες προς τιµήν τους, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ στο εσωτερικό δεν
έχει ζητήσει ακόµη συγγνώµη.

Δράττοµαι της ευκαιρίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
κάνω µια αναφορά στο σκάνδαλο που βασανίζει το Ευρωκοινο-
βούλιο. Να πω ότι υπάρχουν σκιές σε πολλά ζητήµατα. Ο εναγ-
καλισµός µη κυβερνητικών οργανώσεων, αγνώστου πηγής
χρηµατοδότησης µε Ευρωβουλευτές, µε λόµπι, µε δηµοσιογρά-
φους που συστηµατικά διακινούν στο εξωτερικό εικόνες εις
βάρος της χώρας µας, εικόνες οι οποίες συνάδουν µε αυτά που
λένε άλλες χώρες εις βάρος της Ελλάδος, όπως η Τουρκία, όλα
αυτά δηµιουργούν µια σκιά στο Ευρωκοινοβούλιο και είναι ιδιαί-
τερα σηµαντικό να υπάρξει το θεσµικό πλαίσιο να απαντήσει σε
αυτά τα ερωτηµατικά, που δικαιολογηµένα έχουν οι Ευρωπαίοι
πολίτες.

Κυρίες και κύριοι, του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου
µε σεβασµό στις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας θα συνεχίσει να αντιµετωπίζει τις προκλήσεις του µετα-
ναστευτικού, έχοντας τον έλεγχο, προστατεύοντας τα σύνορα,
στηρίζοντας εµπράκτως τις τοπικές κοινωνίες.

Σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό του 2023.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακριβώς δέκα λεπτά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Αιγίου.

Καλώς ήρθατε στην Αθήνα και στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε δύο συναδέλφους και κλείνει ο πρώτος κύ-
κλος των οµιλητών. Ο κ. Κόνσολας και µετά η κ. Αλεξοπούλου.

Κύριε Κόνσολα, ορίστε.

4762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε πολύ

χαρούµενοι που υποδεχόµαστε ξανά στην Αίθουσα αυτή µαθη-
τές από όλη την Ελλάδα και αυτοί µας κρίνουν αυστηρά, όπως
µας κρίνουν αυστηρά και οι πολίτες. Ιδιαίτερα σε µια περίοδο
που ο δηµόσιος διάλογος έχει εµβολιαστεί µε τοξικό χαρακτήρα,
πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσηλωµένοι στον στόχο µας.

Νοµίζω ότι αυτός ο τοξικός χαρακτήρας και η ρητορική θα
µπορούσε σε βασικά στοιχεία του νοµοθετικού έργου της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας να συναινέσει σε βασικούς άξονες πολιτι-
κής, ιδιαίτερα τώρα που ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο έρχεται για
τέταρτη φορά στο Κοινοβούλιο από το Υπουργείο Οικονοµικών
από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δη-
µοκρατίας, δίνοντας έτσι την ταυτότητα µε πρακτικές και σηµαν-
τικές πολιτικές, που δίνουν ώθηση για το µέλλον.

Η χώρα πλήρωσε ακριβά τις πρακτικές του λαϊκισµού στο πρό-
σφατο παρελθόν και νοµίζω ότι κανείς δεν θέλει από εµάς να αν-
τιµετωπίσει και πάλι αντίστοιχες πρακτικές. Οι µνήµες είναι
νωπές. Γι’ αυτό και οι πολίτες, µικροί και µεγάλοι, γνωρίζουν όλο
αυτό το πλαίσιο και νοµίζω ότι γυρίζουν την πλάτη σε αυτές τις
πρακτικές, κάτι που αποτυπώνεται και µε τις µετρήσεις της κοι-
νής γνώµης.

Για τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν συγκεκριµένα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης η αλήθεια είναι ότι δεν φταίει η Νέα Δηµοκρα-
τία και πρέπει να υπάρχει αναστοχασµός στους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης, προκειµένου να δουν ποιες είναι οι δικές τους
αδυναµίες και να προχωρήσουµε µπροστά. Γιατί το έλλειµµα της
στρατηγικής, οι συνειρµοί και οι συγκρίσεις µε το πρόσφατο πα-
ρελθόν, οι αδυναµίες διαµόρφωσης αξιόπιστων προτάσεων που
αντιµετωπίζουν τα πραγµατικά προβλήµατα των πολιτών, είναι
αυτό το πρόβληµα που συνθέτουν και τις πολιτικές, όπως εκφρά-
ζονται εδώ στην Αίθουσα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η
συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό δεν προσφέρεται να
αποπροσανατολίσουµε, όπως ωστόσο επιχειρείται, το λαϊκό αί-
σθηµα, τους πολίτες.

Είναι ο τέταρτος προϋπολογισµός που καταθέτει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή
µου στην ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά και να
στρέψω τη µνήµη σας και στις εισηγήσεις από τον κ. Τσαβδαρίδη
και τους ειδικούς αγιορείτες, όπως διαµορφώθηκε στη χθεσινή
συνεδρίαση, όπου εκεί αναλύθηκαν όλες οι πτυχές του προϋπο-
λογισµού.

Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός που συντάχθηκε εκτός πλαι-
σίου της µνηµονιακής εποπτείας και από αυτή τη σκοπιά, νοµίζω,
είµαστε χαρούµενοι όλοι, γιατί µπορούµε πλέον να ατενίζουµε
µε αισιοδοξία το µέλλον. Αυτό οφείλεται στη δυναµική που δεί-
χνει η ελληνική οικονοµία αλλά και στη θεαµατική βελτίωση της
δηµοσιονοµικής εικόνας της χώρας. Όσοι αµφισβητούν, επι-
τρέψτε µου να διαψευστούν µε τα στοιχεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιο ηχηρή διάψευση από την
απόφαση του Eurogroup της 5ης Δεκεµβρίου δεν νοµίζω ότι
υπάρχει. Και το είδαν όλοι οι πολίτες της Ευρώπης. Σύµφωνα µε
αυτή την απόφαση, αναγνωρίζεται ότι η χώρα έχει µπει πλέον σε
µια νέα εποχή.

Έµπρακτη αναγνώριση είναι τα µέτρα ελάφρυνσης του χρέ-
ους που αποφάσισε το Eurogroup, ύψους 6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Αν αυτό δεν είναι µια αναγνώριση -και νοµίζω ότι δεν µπο-
ρεί να τον προσπεράσει κανείς-, τι άλλο µπορεί να αναφερθεί σε
αυτό τον προϋπολογισµό, για να δούµε τη στροφή της οικονο-
µίας;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πες τα, Μάνο!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ τον κ. Μπου-

κώρο.
Τονίζω -τονίστηκε και από τον κ. Τσαβδαρίδη και τους ειδικούς

αγορητές, όπως και από τους Υπουργούς Οικονοµικών-, τη
στροφή που έχει κάνει ελληνική οικονοµία. Ιδιαίτερα, για πρώτη
φορά να αναφερθούµε ότι το δηµόσιο χρέος µειώθηκε στο
168,9% του ΑΕΠ, ενώ το 2023 θα πέσει στο 160%. Δεν είναι ένα
άλλο χαρακτηριστικό δείγµα αυτής της ώθησης της οικονοµίας;
Η αλήθεια είναι ότι βαίνει και συνεχώς µειούµενο και θα το δούµε
και στις επόµενες χρονιές ακόµα πιο µειούµενο.

Από εκεί και πέρα, πιστεύω ότι δεν χρειάζεται να επισηµάνω -
είναι αυτονόητο συµπέρασµα- ότι, όπως στους άλλους τρεις
προϋπολογισµούς, έτσι και στον προϋπολογισµό του 2023 δεν
επιβάλλεται κανένας φόρος. 

Διορθώστε, κύριε Βεσυρόπουλε, αν δεν είναι έτσι τα πράγ-
µατα, αλλά επιπρόσθετα, υπάρχουν και νέες µειώσεις φόρων.
Όπως και στους προηγούµενους προϋπολογισµούς, η Νέα Δη-
µοκρατία εδώ και τρία χρόνια σταθερά είναι προσανατολισµένη
µε συνέπεια στη µείωση των φόρων και αυτό είναι µια έµµεση
ώθηση της οικονοµίας και του οικογενειακού και ατοµικού προ-
ϋπολογισµού.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και τρία χρόνια δρο-
µολογεί πολιτικές και λύσεις και, µάλιστα, σε ό,τι αφορά το 2023
περιλαµβάνεται η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης
στον ιδιωτικό τοµέα, µε επέκταση του µέτρου στο δηµόσιο και
τους συνταξιούχους, η διατήρηση του µειωµένου συντελεστή
ΦΠΑ στο τουριστικό πακέτο, τις µεταφορές και σε άλλα προϊόντα
και υπηρεσίες, κάτι που συνοµολογούν όλοι οι παράγοντες του
τουρισµού, αλλά και οι εργαζόµενοι επαγγελµατίες και επιχειρη-
µατίες. Δεν είναι αυτός ένας δείκτης που πρέπει να τονίσουµε
από αυτό το Βήµα;

Η µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες επιπρόσθετα των
ασφαλιστικών εισφορών είναι µια σηµαντική παράµετρος, όπως
επίσης και η αναστολή του ΦΠΑ στα ακίνητα.

Αυτό, όµως, που αξίζει να υπογραµµιστεί είναι η κοινωνική διά-
σταση σε ό,τι αφορά τις προβλέψεις αυτού του προϋπολογι-
σµού, οι µέριµνες δηλαδή του προϋπολογισµού που δίνουν τη
δυνατότητα να υπογραµµίσουµε ότι σε αυτή τη συγκυρία, η πο-
λιτική οφείλει και πρέπει να περιλαµβάνει ως κυρίαρχο δοµικό
στοιχείο την κοινωνική διάσταση, τη συµπαράστασή της στον πο-
λίτη, την αλληλεγγύη που πρέπει να δείξουµε στους συµπολίτες
µας, από τον Έβρο µέχρι τη Γαύδο και από την Κέρκυρα µέχρι
και το Καστελόριζο. Διότι, για να στηριχθούν οι πολίτες και τα
νοικοκυριά, αλλά και οι κοινωνικές δοµές, είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό να τονίσουµε ότι το έκανε η Κυβέρνηση πράξη µε την
αύξηση των συντάξεων κατά 7,5% για πρώτη φορά εδώ και δώ-
δεκα χρόνια -το τονίζω, εδώ και δώδεκα χρόνια- τη νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού, την επέκταση του επιδόµατος µητρότη-
τας στον ιδιωτικό τοµέα από τους έξι στους εννέα µήνες, την επι-
δότηση εγκατάστασης φωτοβολταϊκών σε νοικοκυριά και
επιχειρήσεις, σε αγροτικούς επιχειρηµατικούς προσανατολι-
σµούς, την ενεργοποίηση χαµηλότοκου δανεισµού για την αγορά
πρώτης κατοικίας σε νέους και την αναµόρφωση του ειδικού µι-
σθολογίου του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ µόνο µισό λεπτό να µου δώ-
σετε παραπάνω, λέγοντας ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι οι δαπά-
νες για την υγεία αυξήθηκαν κατά 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ σε
σχέση µε το 2019.

Ωστόσο, θα ήθελα εδώ, από αυτό το Βήµα, να αναδείξω µια
σηµαντική προτεραιότητα, που αφορά στις δοµές υγείας στα
νησιά, κύριε Υπουργέ, κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνησης.

Είχα την τιµή στη συνεδρίαση της Επιτροπής Περιφερειών της
Βουλής όπου προεδρεύω να κληθεί σύσσωµη η ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας, µε τους εκπροσώπους δοµών υγείας στα
νησιά, όπου εκεί συνοµολογήσαµε την ανάγκη της ξεχωριστής
µέριµνας στα νησιά και έγινε αποδεκτό από την ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας ένα πλαίσιο κινήτρων. Όλα τα κόµµατα, αρι-
στερά και δεξιά, συµφώνησαν σε αυτό το πλαίσιο.

Πρέπει να εµείνουµε στην ψήφιση αυτών των κινήτρων, που
έχουν και οικονοµικό χαρακτήρα πέρα από χαρακτήρα υγειονο-
µικό και ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που σχετίζονται µε τις δοµές
υγείας και νοµίζω ότι το Υπουργείο Οικονοµικών πρέπει να µελε-
τήσει αυτή την κατεύθυνση.

Μια τελευταία αναφορά σχετίζεται µε τη µείωση των συντελε-
στών ΦΠΑ στα νησιά.

Ξέρετε πολύ καλά, κύριε Αντιπρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, ότι οι
µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά που υπάρχουν σε όλη την
Ευρώπη δεν είναι ένα χαριστικό µέτρο. Είναι ένα αναπτυξιακό
µέτρο και νοµίζω ότι µε την απόφαση του ECOFIN και τη συνο-
µολόγηση των Υπουργών Οικονοµικών στην Επιτροπή Περιφε-
ρειών της Βουλής, που είπαν ότι δεν το αποκλείουµε µέχρι το
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2025 που είναι η πρόβλεψη, εγώ σας καλώ τώρα να το κάνουµε,
τώρα να φανεί η ευαισθησία της Κυβέρνησης, τώρα να αναγνω-
ρίσουµε τη νησιωτικότητα και την αγωνία των νησιωτών στην πε-
ριοχή των Δωδεκανήσων, του βορείου Αιγαίου, των Κυκλάδων,
των Ιονίων Νήσων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κόνσολα, κλεί-
στε, σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Με αυτή τη σκέψη, κύριε Πρό-
εδρε, καλώ τους συναδέλφους να υπερψηφίσουν τον προϋπο-
λογισµό και θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνει ο πρώτος κύ-
κλος µε τη συνάδελφο από την Ελληνική Λύση κ. Αναστασία - Αι-
κατερίνη Αλεξοπούλου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο στη διάρκεια των τελευ-
ταίων δεκαπέντε ετών ο ελληνικός λαός βίωσε κατά σειρά την
κρίση χρέους και σκληρές πολιτικές λιτότητας. Αµέσως µετά, τα
απανωτά κύµατα µιας θανατηφόρου πανδηµίας, µε lockdown και
ακραία περιοριστικά µέτρα και τώρα µια µείζονα ενεργειακή
κρίση, που έφερε ακρίβεια, φτώχεια, πληθωρισµό. Σωρευτικά, τα
προηγούµενα δηµιουργούν ένα εφιαλτικό τοπίο και µεγάλη ανα-
σφάλεια για το µέλλον.

Θα ήταν αρκετά όλα αυτά, βέβαια, για µια Κυβέρνηση µε λαϊ-
κές ευαισθησίες, προκειµένου να έχουµε πιο ισορροπηµένο, πιο
δίκαιο, πιο ανθρωποκεντρικό προϋπολογισµό. Δυστυχώς, όµως,
συµβαίνει για µια ακόµα χρονιά, µε τη Νέα Δηµοκρατία στην Κυ-
βέρνηση, να οδηγούνται οι Έλληνες στην οικονοµική ασφυξία,
σε συνθήκες ενεργειακής φτώχειας και επέλασης της ακρίβειας,
ενώ την ίδια στιγµή τα δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων πάνε ξανά στους
ισχυρούς. Όλο και περισσότεροι Έλληνες περνάνε στο φάσµα
του νεόπτωχου.

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό που προσπαθεί έντεχνα να κρύψει ο
προϋπολογισµός; Ότι οι πλειστηριασµοί που ήδη ξεκίνησαν θα
διαλύσουν την κοινωνική συνοχή. Περισσότερα µέτρα θα παίρ-
νονται, µε πρόσχηµα τα λεγόµενα «κόκκινα» δάνεια, ότι κάθε
δήθεν αύξηση σε µισθούς και συντάξεις αποτελεί εµπαιγµό,
αφού την καταπίνει αυτοµάτως η µεγάλη ακρίβεια. Η ελληνική
κοινωνία µετατρέπεται αργά, αλλά σταθερά σύσσωµη σε µια ευ-
παθή κοινωνία, όπου στη χειρότερη µοίρα είναι, βέβαια, οι ήδη
ευάλωτοι, όπως τα άτοµα µε αναπηρίες ή οι συνταξιούχοι µας.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση πως βρίσκεται δίπλα στις ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες. Πώς; Με το πανάκριβο ηλεκτρικό ρεύµα, µε
συνανθρώπους µας µε κινητικά ή άλλα προβλήµατα να µένουν
χωρίς φως και θέρµανση;

Δεν τα σκεφτήκατε αυτά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όταν
κλείνατε τις λιγνιτικές µονάδες; Τι σας έλεγε τότε η Ελληνική
Λύση και ο Κυριάκος Βελόπουλος; Ότι θα φτάσουµε να εισά-
γουµε πανάκριβο ρεύµα µε αυτή σας την τακτική. Και σήµερα,
πράγµατι, έχουµε το ακριβότερο ρεύµα στην Ευρώπη.

Ας δούµε λίγο και τους αριθµούς. Εκφράζει ο προϋπολογισµός
την υπεραισιοδοξία ότι η ανεργία θα πέσει κάτω από το 13%, κάτι
όµως που, δεδοµένων των συνθηκών που όλοι µας γνωρίζουµε,
δεν προκύπτει από πουθενά. Ο Εναρµονισµένος Δείκτης Τιµών
Καταναλωτή εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί στο 9,7% εν µέσω διε-
θνών πληθωριστικών πιέσεων, όπως χαρακτηριστικά αναγράφε-
ται.

Αρκεί, όµως, µια βόλτα στις λαϊκές και στα σουπερµάρκετ για
να καταλάβει κανείς πόσο αυτό ισχύει και όσο για τον ρυθµό ανά-
πτυξης που προβλέπεται στο 5,6%, σχεδόν διπλάσιος του ευρω-
παϊκού µέσου όρου, καλύτερα αυτό να το αφήσουµε ασχολίαστο.

Για την κοινωνική πολιτική ειδικότερα, κάνει η Κυβέρνηση λόγο
για έναν κουµπαρά 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ για πιθανές νέες πα-
ρεµβάσεις στην ενέργεια για στήριξη αδυνάτων, για την αντιµε-
τώπιση της ακρίβειας στα τρόφιµα ή για επιδοτήσεις επιτοκίων
δανείων ευάλωτων νοικοκυριών. Όµως, το πρόβληµα µε τις αδύ-
ναµες οµάδες είναι δοµικού χαρακτήρα, δεν λύνεται µε ηµίµετρα.

Η Ελληνική Λύση στον προγραµµατικό της λόγο έχει προτείνει
συγκεκριµένα, εφικτά και εφαρµόσιµα µέτρα µεγάλης χρονικής
διάρκειας. Φωνάζουµε όλον αυτόν τον καιρό να επαναφέρετε όλα

τα επιδόµατα ΑΜΕΑ, που έχουν περικοπεί άδικα, µε επανεξέταση
ασφαλώς όλων των περιπτώσεων και να χορηγηθούν πλήρη επι-
δόµατα και συντάξεις στους πραγµατικούς δικαιούχους, των
οποίων η αξιοπρεπής διαβίωση εξαρτάται πλήρως από την κρα-
τική πρόνοια.

Ακόµα, τη στιγµή που ανακοινώθηκαν αυξήσεις στον βασικό
µισθό κ.λπ., γιατί δεν αυξήθηκαν και τα επιδόµατα αναπηρίας; Ξέ-
ρετε ότι είναι καθηλωµένα τα επιδόµατα αυτά επί έντεκα ολό-
κληρα χρόνια;

Είναι δυνατόν να παραµένουν «παγωµένα» τα επιδόµατα για τα
ΑΜΕΑ τόσα πολλά χρόνια; Δεν χρειάζονται έκτακτα βοηθήµατα,
ούτε φιλοδωρήµατα αυτοί οι άνθρωποι. Ουσιαστική στήριξη χρει-
άζονται µε εύλογες αυξήσεις, ώστε να µπορούν να ζουν µε αξιο-
πρέπεια.

Παρεµπιπτόντως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
κάνω µια σύντοµη αναφορά στους συνανθρώπους µας µε άµεσες
ανάγκες, συνταξιούχους, ΑΜΕΑ και παλιννοστούντες Ποντίους,
που τυγχάνει να διαθέτουν κοινό λογαριασµό µε συγγενικά πρό-
σωπα. Ξέρετε πόσες κατασχέσεις συντάξεων και προνοιακών επι-
δοµάτων έχουν γίνει σε αυτούς τους ευάλωτους συνέλληνές µας,
επειδή ο συνδικαιούχος του λογαριασµού τους έτυχε να χρωστάει
σε τράπεζα ή στο δηµόσιο; Πώς θα ζήσουν αυτοί οι ευπαθείς συµ-
πολίτες µας, κύριοι της Κυβέρνησης; Τόσα και τόσα ανούσια
πράγµατα ακούµε τόσα χρόνια στους προϋπολογισµούς. Επιτέ-
λους, πότε θα νοιαστούν οι κυβερνήσεις αυτού του τόπου για τους
ηλικιωµένους µας που υποφέρουν; Πότε θα ρίξουν στοργική µατιά
στους συνανθρώπους µας µε αναπηρίες;

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας υπενθυ-
µίσω τι λέγαµε πέρυσι τέτοια εποχή στην ίδια Αίθουσα. Έλεγε η
Ελληνική Λύση ότι οι προβλέψεις σας για τον προϋπολογισµό τότε
του 2022 είναι ανεδαφικές και θα πέσουν έξω. Έτσι και έγινε. Πολύ
φοβάµαι ότι το ίδιο ακριβώς θα συµβεί και µε τον προϋπολογισµό
του 2023, γιατί είναι ένας προϋπολογισµός κατασκευασµένος όχι
για τον ελληνικό λαό και την ευηµερία του αλλά για τους πολύ ολί-
γους και τα συµφέροντά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει γίνει αµοιβαία µε-
τάθεση και στη θέση του κ. Γεώργιου Κοτρωνιά θα µιλήσει ο κ. Γε-
ώργιος Κωτσός, γιατί ο πρώτος έχει να πάει σε επιτροπή. Μετά
θα µιλήσει η κ. Καλλιόπη Βέττα και ύστερα ο κ. Κοτρωνιάς.

Οπότε, τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισίως φτάσαµε

στο τελευταίο έτος της κυβερνητικής µας θητείας. Μάλιστα, θα
σας καλούσα να αναγνωρίσουµε όλοι µαζί ότι το 2022 ήταν ένα
έτος που θα µείνει χαραγµένο στη µνήµη όλων µας. Και αυτό διότι
το 2022 συνοδεύτηκε από σηµαντικές αλλεπάλληλες κρίσεις, τις
οποίες κληθήκαµε ως Κυβέρνηση να αντιµετωπίσουµε σε ένα πε-
ριβάλλον εξωτερικών κρίσεων, οι οποίες όµως επηρέασαν σε πολύ
µεγάλο βαθµό το σύνολο της κοινωνίας µας αλλά και το σύνολο
της ανθρωπότητας. 

Πρώτα από όλα, στις αρχές του έτους είχαµε να αντιµετωπί-
σουµε την υγειονοµική κρίση, η οποία προκλήθηκε από τη δια-
σπορά του COVID-19 το 2020. Μετά είχαµε να αντιµετωπίσουµε,
βεβαίως, τον πόλεµο στα ανατολικά σύνορα της Ευρώπης ανά-
µεσα στη Ρωσία και την Ουκρανία, τη γεωπολιτική κρίση, η οποία
πυροδότησε µια πληθωριστική κρίση, µια κρίση ακρίβειας, µέσα
στην οποία είχαµε να αντιµετωπίσουµε και την ακραιφνή προκλη-
τικότητα της γείτονος χώρας, της Τουρκίας.

Έχοντας αντιµετωπίσει, λοιπόν, όλες αυτές τις κρίσεις, σε συν-
δυασµό µε µεταρρυθµίσεις και φοροελαφρύνσεις τις οποίες
εφαρµόσαµε, µπορούµε να πούµε µετά βεβαιότητας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι τα καταφέραµε. Ναι, τα καταφέραµε. Κα-
ταφέραµε όλη αυτή την περίοδο να εµπεδώσουµε το αίσθηµα
ασφάλειας και εµπιστοσύνης των συµπολιτών µας προς την κεν-
τρική διοίκηση του κράτους. Με στοχευµένες παρεµβάσεις αντι-
µετωπίσαµε αποτελεσµατικά όλες τις κρίσεις και κυρίως
σταθήκαµε στο πλευρό των ευάλωτων συµπολιτών µας µε απο-
τελεσµατικά µέτρα στήριξής τους. Αποδείξαµε έτσι για όλους ότι
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οι Έλληνες δεν αποτελούν παρίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αποδείξαµε ότι η Ελλάδα αντέχει και πρωτοστατεί.

Με όλες αυτές τις δυσµενείς διεθνείς συγκυρίες η ελληνική οι-
κονοµία απέδειξε και αποδεικνύει ότι έχει πολύ µεγάλες αντοχές.
Χαρακτηριστικό είναι να αναφέρουµε ότι η ελληνική οικονοµία
τα τελευταία τρία χρόνια αναβαθµίστηκε έντεκα φορές, και µά-
λιστα οι τέσσερις από αυτές ήταν κατά τη διάρκεια της ενεργει-
ακής κρίσης. Επιπλέον, το Eurogroup πριν από µερικές ηµέρες
έλαβε την απόφαση-ορόσηµο για την Ελλάδα, ενεργοποιώντας
µέτρα ελάφρυνσης του ελληνικού χρέους κατά 6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. 

Τα γεγονότα αυτά, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα
αποτελούν τη µεγαλύτερη απόδειξη ότι πλέον έχουµε κερδίσει
τον σεβασµό και την εµπιστοσύνη των εταίρων µας, και µάλιστα
σε ένα περιβάλλον µέσα στο οποίο οι περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα. Και αυτό δεν έγινε
τυχαία. Έγινε µέσα από σκληρή δουλειά και από µεγάλη προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Κάτω από
αυτές τις συνθήκες της υψηλής αβεβαιότητας, αναφορικά µε τις
γεωπολιτικές εξελίξεις σε παγκόσµιο επίπεδο, και τις συνεχείς
κρίσεις, κατατίθεται ο προϋπολογισµός του 2023. Στόχος του
προϋπολογισµού µας είναι να συνεχίσουµε µε σταθερότητα και
αποφασιστικότητα την αναπτυξιακή προοπτική της χώρας µας.
Αποτελεί τον πρώτο προϋπολογισµό τα τελευταία δώδεκα χρόνια
που καταρτίζεται εκτός πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης ή ενι-
σχυµένης εποπτείας. 

Έτσι, µέσα σε αυτό το πλαίσιο της αβεβαιότητας, καταφέ-
ραµε: Την επίτευξη ρυθµού ανάπτυξης 5,6% για το 2022, σχεδόν
διπλάσιο από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Την πρό-
βλεψη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ανάπτυξη το 2023 στο
1,8% για την Ελλάδα έναντι του 0,3% που εκτιµάται ότι θα είναι
ο µέσος όρος της Ευρωζώνης. Την επιστροφή της οικονοµίας
µας το 2023 σε πρωτογενές πλεόνασµα γενικής κυβέρνησης
0,7% του ΑΕΠ, από πρωτογενές έλλειµµα 1,6% τη φετινή χρονιά.
Τη µείωση του δηµόσιου χρέους στο τέλος του 2022 κατά 25,6
ποσοστιαίες µονάδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία πρεσβεύει
τον κοινωνικό φιλελευθερισµό. Έτσι φροντίζουµε να είµαστε στο
πλευρό των Ελλήνων και να στηρίζουµε την κοινωνική συνοχή
µέσα από την εφαρµογή έκτακτων και µόνιµων δηµοσιονοµικών
µέτρων, ύψους 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Σε αυτά τα 4,2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ έρχεται να προστεθεί άλλο 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ για την αντιµετώπιση του αυξηµένου πληθωρισµού και της
ενεργειακής κρίσης. 

Προβλέπονται µέτρα όπως: Η κατάργηση της εισφοράς αλλη-
λεγγύης για όλους. Η µονιµοποίηση των µειωµένων κατά τρεις
ποσοστιαίες µονάδες ασφαλιστικών εισφορών. Η νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού µέσα στο 2023. Η αύξηση των συντάξεων,
σε συνδυασµό µε την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των 250 ευρώ
που θα δοθεί στο τέλος του έτους. Η αναµόρφωση του ειδικού
µισθολογίου για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Η διευθέτηση µισθο-
λογικών αιτηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων. Η µείωση των συν-
τελεστών του ΦΠΑ σε εστίαση και µεταφορές ως το τέλος του
Ιουνίου του 2023. Η αναστολή του ΦΠΑ για τις οικοδοµές. Η επι-
δότηση -πολύ σηµαντικό µέτρο και ιδιαίτερα τώρα µε την ενερ-
γειακή κρίση- για την τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πάνελ σε
νοικοκυριά, επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλλεύσεις. Ιδιαίτερα
για τον αγροτικό κόσµο, όπου το κυρίαρχο κόστος είναι το κό-
στος άρδευσης, θα σηµάνει αύξηση του εισοδήµατός τους. Η
επέκταση της εφαρµογής του προγράµµατος «Ανακυκλώνω - Αλ-
λάζω συσκευή». Και βεβαίως η εισαγωγή φιλόδοξου προγράµ-
µατος χαµηλότοκου δανεισµού για την αγορά πρώτης κατοικίας.

Ειδικότερα στον προϋπολογισµό του 2023 προβλέπονται:
Μέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε στόχο την αντιµε-
τώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσι-
κού αερίου για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Μέτρα ύψους 1,7
δισεκατοµµυρίου ευρώ για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας
και την αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων. Μέτρα
ύψους 355 εκατοµµυρίων ευρώ για τους δηµοσίους υπαλλήλους.
Και πολλά άλλα µέτρα που έρχονται να προστεθούν, προκειµέ-
νου να ενισχύσουµε την κοινωνία, να ενισχύσουµε τις συµπολί-

τισσες και τους συµπολίτες. Και, βεβαίως, προβλέπεται και η ενί-
σχυση της εθνικής άµυνας µε αυξηµένες δαπάνες για αγορές
οπλικών συστηµάτων.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, παραµένοντας σταθεροί
στις δεσµεύσεις µας απέναντι στους πολίτες και απέναντι στην
κοινωνία, συνεχίζουµε τη στήριξη µέτρων της κοινωνίας, ιδιαί-
τερα εκείνων που έχουν περισσότερη ανάγκη. Στοχεύουµε στην
επίτευξη της δηµοσιονοµικής ισορροπίας, στη διατήρηση της
αναπτυξιακής πορείας της χώρας µας και στην ολόπλευρη στή-
ριξη της πατρίδας µας. Μην ξεχνάτε εξάλλου ότι σε αυτά τα τρία
χρόνια που κυβερνάµε την Ελλάδα έχουµε υλοποιήσει το σύνολο
των προεκλογικών µας δεσµεύσεων, µε βάση τις οποίες µας εµ-
πιστεύτηκε ο ελληνικός λαός τον Ιούλιο του 2019 και µας έδωσε
το δικαίωµα να είµαστε στο τιµόνι της χώρας µας. 

Για εµάς, λοιπόν, αποτελεί καθηµερινή πρακτική η εστίαση
στις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας, στις πραγµατικές ανάγ-
κες του ανθρώπου. Μόνον έτσι θα πετύχουµε µια Ελλάδα δυ-
νατή, µια Ελλάδα ανταγωνιστική, µια Ελλάδα που επενδύει στο
µέλλον και στα παιδιά της, καθώς βάζουµε σήµερα τις βάσεις για
την Ελλάδα του αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κάνω µια διόρ-
θωση.

Έχει µείνει από τον προηγούµενο κύκλο, αλλά δεν ήµουν εγώ
στην έδρα, να µιλήσει η κ. Λιακούλη που ήταν σε επιτροπή, οπότε
θα ανέβει τώρα στο Βήµα, µετά θα πάρει το λόγο η κ. Βέττα και
µετά ο κ. Κοτρωνιάς. 

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς αι-

σθάνοµαι την ανάγκη να αναφερθώ σήµερα στην τραγική απώ-
λεια του δεκαεξάχρονου Ροµά συµπολίτη µας και να
απευθύνουµε ειλικρινή, από καρδιάς, συλλυπητήρια σε όλη του
την οικογένεια. Το γεγονός από µόνο του είναι τόσο τραγικό που
παρέλκει οποιαδήποτε άλλη πολιτικής φύσεως συζήτηση σή-
µερα. Σήµερα, η απώλεια και ο σεβασµός στη µνήµη και στον
πόνο, νοµίζω ότι, αρκούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε ενώπιον του τέ-
ταρτου και τελευταίου προϋπολογισµού της Κυβέρνησης του κ.
Μητσοτάκη. Βρισκόµαστε ταυτόχρονα µπροστά σε ένα σκάν-
δαλο διαφθοράς στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, που αναταράσσει
το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα, που συγκλονίζει την πατρίδα µας, επι-
φέρει καίριο πλήγµα στην εµπιστοσύνη των πολιτών, στο πολι-
τικό σύστηµα. 

Τα αστραπιαία αντανακλαστικά του Νίκου Ανδρουλάκη απέ-
δειξαν έµπρακτα πως οι αρχές και οι αξίες της µεγάλης δηµο-
κρατικής παράταξης είναι εδώ και είναι ζωντανές. Κοχλάζουν
ακόµα και µέσα στην καρδιά του ΠΑΣΟΚ του 2022, όπως και στην
ψυχή του ΠΑΣΟΚ του 1981. 

Απέδειξαν για µία ακόµη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
-κάτι που όλοι σας φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε- πως δεν είµαστε
όλοι ίδιοι. Το ΠΑΣΟΚ δεν προωθεί αντιθεσµικές εκτροπές για να
προστατεύσει τον ανιψιό του Προέδρου του. Δεν αγκαλιάζει κο-
ράκια κόκκινων δανείων ούτε κουρελιάζει το Σύνταγµα. Δεν διό-
ρισε κανέναν Υπουργό Δικαιοσύνης που παραπέµπεται ούτε
Υπουργό αρµόδιο για το συνταξιοδοτικό χωρίς να είχε καµµία
σχέση µε αυτό ούτε πορεύτηκε σε βοσκοτόπια ούτε υποθήκευσε
τη δηµόσια περιουσία για ενενήντα εννέα χρόνια. 

Δεν είµαστε, λοιπόν, ίδιοι. Το ζήτηµα, κατά τη δική µου αντί-
ληψη, είναι πολύ απλό. Η κ. Καϊλή, προφανώς, και δεν χώρεσε
στο ΠΑΣΟΚ της Μελίνας. Γι’ αυτόν τον λόγο και αποβλήθηκε από
το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου, του Αναστάσιου Πεπονή,
του Γιώργου και της Φώφης Γεννηµατά, του Απόστολου Κακλα-
µάνη, του Κώστα Σκανδαλίδη και όλων όσοι άσκησαν εξουσία
δίπλα στο µέλι, αλλά δεν διανοήθηκαν ποτέ να βουτήξουν µέσα
το δάχτυλο. 

Οποιοσδήποτε, όποιος και αν είναι και βαρύνεται µε ψήγµα
αδιαφάνειας, δεν ανήκει στο ΠΑΣΟΚ της διαφάνειας, του ΑΣΕΠ,
των Ανεξάρτητων Αρχών, της δηµόσιας λογοδοσίας, των µεταρ-
ρυθµίσεων. Για κάθε Εύα, λοιπόν, στο ΠΑΣΟΚ υπάρχουν χιλιάδες
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Μελίνες, χιλιάδες προοδευτικοί άνθρωποι µε κώδικα αρχών και
αξιών. Σε κάθε σύγχρονη αντίστοιχη, λοιπόν, σκέψη, αυτό νοµίζω
ότι δίνει τη µεγάλη απάντηση. 

Αλλά, για άλλη µια φορά, η παράταξή µας θεσµικά αποφάσισε
να αντιµετωπίσει το θέµα. Γι’ αυτόν τον λόγο και χθες προτάθηκε
από τον Νίκο Ανδρουλάκη στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ότι οι
λοµπίστες δεν µπορούν να είναι αξιωµατούχοι, πρώην αξιωµα-
τούχοι και µέλη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, όπως επίσης ότι
θα πρέπει να υπάρχει ελεγκτικός µηχανισµός απόκτησης περι-
ουσίας, κινητής και ακίνητης, για κάθε άνθρωπο που υπηρετεί σε
τέτοιους θεσµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε σήµερα να συζη-
τάµε το κύκνειο άσµα του κ. Μητσοτάκη, έναν προϋπολογισµό
που χαράσσει ακόµα µεγαλύτερες διαχωριστικές γραµµές στην
κοινωνική συνοχή, έναν προϋπολογισµό που σκάβει βαθύτερες
ανισότητες -των λίγων και των ισχυρών- µε τοξικό πρόσηµο, έναν
συντηρητικό προϋπολογισµό σε βάρος της συντριπτικής κοινω-
νικής πλειοψηφίας.

Την κοινωνική πλειοψηφία έχετε χάσει, κύριε Υπουργέ µου,
παρά το γεγονός ότι επικαλείστε τις δηµοσκοπήσεις, οι οποίες
σε καµµία περίπτωση δεν είναι κοινωνική πλειοψηφία. 

Πρόκειται για έναν ιδεολογικά εµµονικό προϋπολογισµό, που
καθιστά ξεκάθαρη την πολιτική διαφοροποίηση της σοσιαλδηµο-
κρατίας από τη Δεξιά. Γιατί προτεραιότητα για µας είναι ο άν-
θρωπος. Για εσάς, οι επίπλαστοι αριθµοί της επικοινωνίας και η
κερδοσκοπία, βέβαια, των εκλεκτών σας. Για εµάς, βάση της οι-
κονοµίας είναι η κοινωνική δικαιοσύνη. Για εσάς, βάση της οικο-
νοµίας είναι ο ελιτισµός που κάνει τους φτωχούς φτωχότερους
και τους πλούσιους πλουσιότερους. Αυτό πράξατε και στη θητεία
σας. Για εµάς, οικονοµική πρόοδος και βιώσιµη ανάπτυξη είναι
άµεσα συνυφασµένες µε την ευηµερία των δηµοκρατικών θε-
σµών. Για εσάς, οι θεσµοί απλά αποτελούν ένα ακόµη εµπόδιο,
το οποίο µπορείτε να ξεπεράσετε µε παρακρατικές µεθόδους.
Για µας, η οικονοµική πολιτική ασκείται µε υπευθυνότητα και
αξιοπιστία, µε ολοκληρωµένο σχέδιο προτάσεων για την ακρί-
βεια, την ενεργειακή κρίση, τα κόκκινα δάνεια, τα επιτόκια των
τραπεζών και την περιφερειακή ανάπτυξη. Για σας, αρκεί η οικο-
νοµική πολιτική να ασκείται µε επικοινωνιακά καλάθια, τηλεο-
πτικά σόου, στηµένες επισκέψεις σε λαϊκές -προετοιµασµένα
πράγµατα από πριν- µε τους συνεργάτες και σουπερµάρκετ µε
τις κάµερες ακόµη και να σε συνοδεύουν πάνω από τα ψυγεία
µε τα κατεψυγµένα πιτάκια. Για εµάς, η φορολογία αποτελεί πο-
λύτιµο εργαλείο αναδιανοµής του πλούτου υπέρ των φτωχών.
Για εσάς, η φορολογία είναι µηχανισµός αφαίµαξης των εισοδη-
µάτων, καταρράκωσης των νοικοκυριών, µε τους Έλληνες να συ-
νεχίζουν να καταβάλλουν στον κρατικό προϋπολογισµό τους
τέταρτους πιο υψηλούς φόρους κατανάλωσης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Γι’ αυτό, όµως, κουβέντα δεν άκουσα να λέτε. Για εµάς,
η φορολόγηση των υπερκερδών των ενεργειακών κολοσσών
είναι προτεραιότητα. Για εσάς, είναι ένα ανεφάρµοστο πυροτέ-
χνηµα, το ψηφίζετε και το ξαναψηφίζετε σε αυτό το Βήµα, το
λέτε, το ξαναλέτε, αλλά στην πράξη όταν σας ζητάµε να µας δώ-
σετε τις λίστες των υπερκερδών, ποτέ δεν έχετε να µας εµφανί-
σετε κάτι. Αιθεροβατείτε µε ανεφάρµοστους προϋπολογισµούς
µιας εικονικής πραγµατικότητας. 

Περίτρανη απόδειξη, λοιπόν, κύριε Υπουργέ µου, είναι και το
γεγονός ότι έχετε καταρρακώσει και κυκλοφορεί ρακένδυτη,
πλέον, η τοπική αυτοδιοίκηση, καθώς η δηµοσιονοµική εικόνα
των δήµων και των περιφερειών, όπως αποτυπώνεται στον προ-
ϋπολογισµό που µας φέρνετε, δεν είναι µόνο θλιβερή, αλλά είναι
και άκρως ανησυχητική. Δικαιώνει τις αυστηρές προειδοποιήσεις
που κάναµε για ελλιπέστατη κυνικά αδιάφορη στάση απέναντι
στην εντεινόµενη οικονοµική ασφυξία των δήµων. Είναι τελευ-
ταίου σταδίου ασθενείς και τους δίνετε ασπιρίνες. Δηλώνετε ότι
δεν θα τους δώσετε τα δανεικά -τα οποία έχουν καταστεί πλέον
αγύριστα- και παρ’ όλα αυτά αφαιµάσσετε και τους δήµους µε
φόρους και ελλείµµατα. Έλλειµµα 304 εκατοµµύρια ευρώ στην
τοπική αυτοδιοίκηση για το 2022, επιδείνωση κατά 364 ευρώ. 

Δυστυχώς, όπως αντιλαµβάνεστε -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
εµείς έχουµε µια διαφορετική αντίληψη σε σχέση µε τον αρµόδιο
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Πέτσα, ο οποίος µας είπε

ότι «όποιος δεν προσαρµόζεται, πεθαίνει».
Κατά την άποψή µας, δεν πεθαίνει κανείς. Εµείς αυτό που ανα-

ζητάµε είναι την Ελλάδα της αξιοπρέπειας, της δύναµης, της
απελευθέρωσης των δηµιουργικών δυνάµεων, που δεν µπορεί
να οικοδοµηθεί πάνω στα συντρίµµια µιας κοινωνίας που προ-
ηγούµενα έχει γίνει σκόνη. Έντεκα µέρες πριν τα Χριστούγεννα,
µε τα ψώνια, τα δώρα, τους λογαριασµούς να πλησιάζουν σαν
απειλητικός χριστουγεννιάτικος εφιάλτης, οφείλετε εδώ, σε αυτό
το Βήµα, να πείτε τη γλώσσα της αλήθειας στον κόσµο που δεν
έχει να ζεσταθεί, που πεινάει, που βρίσκεται στον δρόµο, µε τα
λουκέτα στις επιχειρήσεις, µε τα λουκέτα στα γραφεία που υπο-
λειτουργούν. 

Παραµονή του Αγίου Ελευθερίου, σήµερα, λοιπόν. Ελευθέ-
ρωση θέλει η Ελλάδα από µία Κυβέρνηση που δεν την καταλα-
βαίνει, κυρίως όµως, δεν τη νιώθει. Αυτό είναι το µεγάλο σας
πρόβληµα και εκεί θα χάσετε σε αυτό το πεδίο θα ηττηθείτε, γιατί
η πολιτική δεν είναι µόνο λογική, η πολιτική είναι συναίσθηµα και
κυρίως ενσυναίσθηση. Σε αυτό, λοιπόν, δεν υπάρχετε πουθενά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Αιγίου (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η συνάδελφος από το ΣΥΡΙΖΑ κ. Καλλιόπη
Βέττα.

Ορίστε, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια συζήτηση για την κύρωση

του ετήσιου προϋπολογισµού πρέπει να διεξάγεται αφ’ ενός σ’
ένα πλαίσιο πλήρους διαφάνειας και αποτύπωσης της πραγµα-
τικότητας και αφ’ ετέρου να σηµατοδοτεί και να αναδεικνύει την
κεντρική πολιτική στόχευση κάθε κυβέρνησης. 

Όπως θα φανεί στη συνέχεια, ο προϋπολογισµός του 2023 βα-
σίζεται σε ψευδεπίγραφες παραδοχές για την πορεία της οικο-
νοµίας και αποτυπώνει τη βούληση της Κυβέρνησης να στηρίξει
ενεργά τα µεγάλα εισοδήµατα και τα αντίστοιχα συµφέροντα,
βέβαια. 

Ας καταγράψουµε, λοιπόν, ποια είναι τα πραγµατικά οικονο-
µικά δεδοµένα που βιώνουµε σήµερα. 

Πρώτα απ’ όλα, έχουµε µείωση έως 40% της αγοραστικής δύ-
ναµης των εργαζοµένων. 

Δεύτερον, πληθωρισµός που κινείται στα όρια του διψήφιου
αριθµού, γεγονός που σε συνάρτηση µε τον χαµηλότατο µέσο
µισθό δηµιουργεί µεγάλα προβλήµατα στους εργαζόµενους,
που, όπως ανακοινώθηκε, έχουν περιορίσει σε ποσοστό 71% τα
βασικά είδη διατροφής. 

Τρίτον, συσσώρευση υπερκερδών στις ενεργειακές εταιρείες,
οι οποίες αφέθηκαν πλήρως ανεξέλεγκτες µέχρι και σήµερα, ενώ
ουσιαστικά επιδοτήθηκαν µε αρκετά δισεκατοµµύρια χρηµάτων
των καταναλωτών ουσιαστικά. 

Τέταρτον, αυξηµένα έσοδα από ΦΠΑ και ανατιµήσεις, δηλαδή
έµµεσοι φόροι που πλήττουν δυσανάλογα τους φτωχότερους. 

Πέµπτον, δυσθεώρητη αύξηση του ιδιωτικού χρέους κατά 38
δισεκατοµµύρια σε σχέση µε το 2019, καθώς οι ρυθµίσεις είναι
ανεπαρκείς, την ώρα που η οικονοµική δύναµη των πολιτών έχει
εξαντληθεί. 

Έκτον, περίπου πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί πρώτης κα-
τοικίας, µε τα funds, µε πλήρη ευθύνη της Κυβέρνησης και συµ-
µετοχή Βουλευτών της, να κερδοσκοπούν ασύστολα. 

Έβδοµον, επιδείνωση στα στοιχεία της ανεργίας, καθώς
έχουµε λιγότερες προσλήψεις και περισσότερες απολύσεις σε
σχέση µε τα περασµένα έτη, την ώρα που η χώρα µας βρίσκεται
στη δεύτερη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τόσο γε-
νικά όσο και στην ανεργία των νέων, αλλά ειδικότερα στις γυναί-
κες. 

Την ίδια ώρα, η παραπλάνηση και η ψευδολογία συνεχίζεται,
καθώς η Κυβέρνηση θριαµβολογεί για την αύξηση των εξαγω-
γών, την ώρα που αντίστοιχα αυξάνονται οι εισαγωγές και εκτι-
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νάσσεται το εµπορικό έλλειµµα. Παράλληλα, αναφέρεται σε αύ-
ξηση του ΑΕΠ κατά 45 δισεκατοµµύρια, την ώρα που η πραγµα-
τική αύξηση είναι µόνο 15 δισεκατοµµύρια. Πανηγυρίζει για το
Ταµείο Ανάκαµψης, την ώρα που οι εκταµιεύσεις κινούνται στο
ισχνό 2% µόνο, ποσοστό σηµαντικά υποδεέστερο των αναγκών
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, που µένουν εκτός χρηµατοδό-
τησης. 

Ειδικότερα, το αρνητικό της έργο, αλλά και οι πολιτικές της
παρεµβάσεις αποτυπώνονται και στις προβλέψεις για την παιδεία
και τον πολιτισµό. Στην παιδεία έχουµε µείωση της χρηµατοδό-
τησης ως ποσοστό του ΑΕΠ κατά 0,1%, µείωση του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων κατά 40%, µείωση των κοινωνικών
δαπανών κατά 60 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι δαπάνες για τα
υπουργικά γραφεία είναι αυξηµένες κατά 350 εκατοµµύρια σε
σχέση µε το 2019, ενδεικτικό βέβαια του τρόπου µε τον οποίο
αντιλαµβάνονται την εξουσία οι τωρινοί κυβερνώντες. 

Στον πολιτισµό αυξάνονται οµοίως οι δαπάνες για τα γραφεία
της πολιτικής ηγεσίας για δηµόσιες σχέσεις, ταξίδια και επικοι-
νωνία στην αγωνιώδη προσπάθεια να ωραιοποιήσει το µελανό
στίγµα που αφήνει η θητεία σας στον πολιτισµό της χώρας. 

Αδιαφάνεια στη λειτουργία του Υπουργείου, εγκατάλειψη του
σύγχρονου πολιτισµού ειδικά στις περιφέρειες, καταστροφές
µνηµείων, νοµιµοποίηση αρχαιοκαπηλικής δραστηριότητας, ερ-
γαλειοποίηση της πολιτιστικής κληρονοµιάς για κοµµατικά
οφέλη. 

Ο τακτικός προϋπολογισµός είναι µειωµένος κατά 6 εκατοµ-
µύρια ευρώ από αυτόν του ΣΥΡΙΖΑ του 2019 και το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων µειωµένο κατά 12 εκατοµµύρια. Στα δε
υλοποιούµενα έργα του Υπουργείου επί των ηµερών της κ. Μεν-
δώνη η απορρόφηση κονδυλίων είναι από µηδενική έως ελάχι-
στη, ενώ αδυνατεί εδώ και τριάµισι χρόνια να ολοκληρώσει
ακόµη και ώριµα έργα που ανέλαβε από την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Υπάρχει εναλλακτική οδός; Ναι. Και το λέω µε πλήρη γνώση
και συνείδηση, καθώς το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι απολύτως
ρεαλιστικό και κοστολογηµένο µε 5,6 δισεκατοµµύρια. Και απο-
τελεί ύψιστη παραδοξότητα να µας κατηγορεί η Νέα Δηµοκρατία
όταν δίνει απευθείας αναθέσεις 10 δισεκατοµµυρίων. 

Οι επεξεργασίες µας στους έξι συν έναν πυλώνες που αφο-
ρούν την κοινωνική και οικονοµική ανάταξη, τη στήριξη της ερ-
γασίας, της νεολαίας, των επιχειρήσεων, των αγροτών και των
συνταξιούχων αλλά και τη θωράκιση της δηµοκρατίας, αποτε-
λούν µια αναγκαία και επιβεβληµένη λύση για την επόµενη µέρα. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά ειδικά για την περιοχή
µου, την ΠΕ Κοζάνης, καθώς εντός του 2023 συµπληρώνονται
τέσσερα χρόνια από την αιφνίδια εξαγγελία για την απολιγνιτο-
ποίηση. Τέσσερα χρόνια δυσάρεστων εκπλήξεων, παλινωδιών,
µονοµερών αποφάσεων και προαποφασισµένων δράσεων για
την εξυπηρέτηση των συµφερόντων και µόνο. 

Σήµερα κανένα από τα δεκαέξι έργα-πυλώνες που είχαν εξαγ-
γελθεί δεν έχει υλοποιηθεί. Η περιοχή βίωσε πτώση της καθαρής
της προστιθέµενης αξίας κατά 16,4% µόνο για το 2020, ένα από
τα µεγαλύτερα ποσοστά πανευρωπαϊκά, καθώς και τη µεγαλύ-
τερη µείωση του πληθυσµού στη χώρα µας. 

Τα ερωτήµατα παραµένουν ανοικτά για τη χρηµατοδότηση,
την εργασία, το χαµένο ΑΕΠ, την αποκατάσταση των εδαφών,
τις µετεγκαταστάσεις οικισµών, την άναρχη ανάπτυξη των ΑΠΕ,
το περιβάλλον, τον αγροτικό τοµέα, τις υποδοµές και πάρα
πολλά άλλα. 

Απολογιστικά, οι πολίτες της περιοχής έχουν έναν λόγο περισ-
σότερο από τους υπόλοιπους κατοίκους της χώρας να αποδοκι-
µάσουν την ανίκανη και ιδιοτελή Κυβέρνησή σας. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, η καταψήφιση του προϋπολο-
γισµού είναι το πρώτο βήµα για την επερχόµενη κοινωνική και
πολιτική αλλαγή. Η κατεύθυνση των πόρων προς τους ισχυρότε-
ρους θα λήξει και θα δώσει τη θέση της σε ένα δικαιότερο ανα-
λογικό σύστηµα, σε µια βιώσιµη και συµπεριληπτική ανάπτυξη,
που θα ανακουφίζει τους ασθενέστερους και θα ενισχύει τους
µικρούς και µεσαίους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά τον λόγο
θα πάρει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Πικραµµένος. 

Κύριε Κοτρωνιά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την κατάρτιση του νέου προϋπο-
λογισµού, του πρώτου εκτός µνηµονίων και εκτός της αυξηµένης
εποπτείας, διασφαλίζεται η συνέχιση της σταθερής αναπτυξια-
κής πορείας της ελληνικής οικονοµίας, που, παρά τη δυσµενή
διεθνή συγκυρία, αντιστέκεται σθεναρά και σηµειώνει µια αδιαµ-
φισβήτητη πρόοδο την τελευταία τριετία. 

Πρόκειται για µια πρόοδο, κυρίες και κύριοι, που δεν τη δια-
φηµίζουµε εµείς, αλλά που αναγνωρίζεται από όλες τις εκθέσεις
επίσηµων φορέων του εξωτερικού και που συντελείται µέσα σε
µια περίοδο παγκόσµιας αστάθειας και εξωγενών απειλών, όπως
η πανδηµία, τα προβλήµατα µε την Τουρκία, ο πόλεµος στην Ου-
κρανία και η ενεργειακή κρίση. 

Ενώ, λοιπόν, οι εκτιµήσεις της Παγκόσµιας Τράπεζας και του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου παρουσιάζονται δυσοίωνες για
το ένα τρίτο των χωρών της παγκόσµιας οικονοµίας, µε τουλάχι-
στον δύο διαδοχικά τρίµηνα συρρίκνωσης, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή προβλέπει διπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης για την Ελλάδα
έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου το 2022 και τριπλάσιο το
2023. 

Μάλιστα, ως αναγνώριση της αναβάθµισης που έχει επιτύχει
η ελληνική οικονοµία υπήρξε η πρόσφατη απόφαση του Euro-
group να ενεργοποιήσει µέτρα ελάφρυνσης του ελληνικού χρέ-
ους ύψους 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Και όλα αυτά δεν είναι τυχαία. Είναι καθαρά θέµα πολιτικής
διαχείρισης. Γιατί αν θέλουµε να µιλήσουµε µε αριθµούς, την πε-
ρίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ο µέσος όρος ανάπτυξης στην
Ευρώπη ήταν 2,1% και στην Ελλάδα ήταν 0%, ενώ κατά την πε-
ρίοδο διακυβέρνησης Μητσοτάκη η ανάπτυξη στην Ευρώπη ήταν
στο µέσο όρο του 1% και σε εµάς 1,5%. Ειδικά για τη φετινή χρο-
νιά, η Κοµισιόν προβλέπει ρυθµό ανάπτυξης 6% και εµείς υπο-
λογίζουµε 5,6% για φέτος και 1,8% για το 2023. 

Επιπλέον αριθµητικά στοιχεία ενδεικτικά της καλής διαχείρι-
σης της παρούσας Κυβέρνησης αφορούν στον τοµέα της ανερ-
γίας, η οποία τον Οκτώβριο µειώθηκε στο 11,6%, καθώς
προστέθηκαν περίπου εκατό χιλιάδες θέσεις εργασίας, στο δη-
µόσιο χρέος που από 186% του ΑΕΠ το 2018 φέτος έπεσε σε
168,9% του ΑΕΠ και του χρόνου αναµένεται να πέσει στο 159,3%,
στο ελληνικό ιδιωτικό χρέος που διαµορφώνεται στο 125,5% του
ΑΕΠ όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι στο 162,5%, στη στα-
διακή υποχώρηση του πληθωρισµού στο 9% τον Νοέµβριο από
12,1% τον Σεπτέµβριο, στη σηµαντική µείωση του πρωτογενούς
ελλείµµατος στο 1,6% του ΑΕΠ, µε τα δηµόσια οικονοµικά να επι-
στρέφουν πλέον σε περιβάλλον πρωτογενών πλεονασµάτων
µέσα στο 2023.

Σε ό,τι αφορά το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, το ΑΕΠ, το 2023
αναµένεται να υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, υψηλότερο
κατά 25% από την τελευταία χρονιά διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
και σηµαντικά πάνω από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. 

Προκειµένου να συνεχιστεί η αναπτυξιακή πορεία που έχει χα-
ράξει µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση και να διατηρηθεί η σταθερό-
τητα εν µέσω της παγκόσµιας αστάθειας, ο νέος προϋπολογισµός
συντάχθηκε στις ίδιες ρεαλιστικές βάσεις και µε µια συντηρητική
προσέγγιση.

Οι δύο βασικοί άξονες στους οποίους αναπτύσσεται είναι,
πρώτον, η επίτευξη δηµοσιονοµικής ισορροπίας και η διατήρηση
της αναπτυξιακής πορείας της χώρας µας και, δεύτερον, η συ-
νέχιση της ενίσχυσης των µέτρων στήριξης της κοινωνίας και
ιδίως των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, η οποία όλα αυτά τα
χρόνια είναι συνεχής και αδιαµφισβήτητη.

Στο πλαίσιο αυτό προβλέπονται µέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ηλε-
κτρικού ρεύµατος και φυσικού αερίου για νοικοκυριά και
επιχειρήσεις, καθώς και επιπλέον µέτρα αντιµετώπισης της ενερ-
γειακής κρίσης ύψους 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ που αφορούν
σε εφάπαξ ενίσχυση, επιδότηση πετρελαίου θέρµανσης και κί-
νησης, χορήγηση κάρτας καυσίµων κίνησης και επιδότηση αγρο-
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τών και κτηνοτρόφων για αυξηµένα κόστη σε λιπάσµατα και ζωο-
τροφές. Και όλα αυτά αφορούν τη συντριπτική πλειοψηφία του
ελληνικού λαού και όχι ένα µικρό ποσοστό, όπως θέλουν να το
εµφανίσουν οι εισηγητές του ΣΥΡΙΖΑ.

Ένα µεγάλο κεφάλαιο του νέου προϋπολογισµού είναι οι επεν-
δύσεις και η βέλτιστη αξιοποίηση του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων. Οι δαπάνες του προγράµµατος για το 2023 αναµέ-
νεται να ανέλθουν στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή θα δι-
πλασιαστούν σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια. Από αυτά, τα
3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ θα προέλθουν από τις επιχορηγήσεις
του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Στις επενδύσεις
αυτές καθοριστικό ρόλο θα παίξει το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» στο
πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας, το οποίο ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη και συµπεριλαµβάνει
επενδύσεις, όπως το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» για τα νοικο-
κυριά, τις επιχειρήσεις και το δηµόσιο, οι ηλεκτρικές διασυνδέ-
σεις των νησιών, οι επενδύσεις αποθήκευσης ενέργειας, ο
αυτοκινητόδροµος κεντρικής Ελλάδας Ε65, που έχει µεγάλη ση-
µασία για τον τόπο µου τη Φθιώτιδα, και τώρα ο διαγώνιος άξο-
νας Λαµία - Ιτέα - Αντίρριο - Πάτρα. Πρόκειται για σηµαντικό-
τατες επενδύσεις, οι οποίες συµβάλλουν στην ενίσχυση της εθνι-
κής οικονοµίας, ανοίγουν νέες προοπτικές και κυρίως ανοίγουν
νέες θέσεις εργασίας.

Τα νέα κυβερνητικά µέτρα που αφορούν στην εργασία περι-
λαµβάνουν, µεταξύ άλλων, τη µόνιµη µείωση κατά τρεις ποσο-
στιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών περίπου 2,2
εκατοµµυρίων εργαζοµένων του ιδιωτικού τοµέα, την κατάργηση
της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τοµέα, στο δη-
µόσιο και στους συνταξιούχους, τη νέα, τρίτη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού τον Μάιο του 2023, την κατάργηση της ειδικής
εισφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων,
την απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύµατος, την επέκταση του
επιδόµατος µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα, τα κίνητρα για επέ-
κταση της πλήρους απασχόλησης, την αύξηση κατά 7,75% των
κύριων συντάξεων, τη διευθέτηση µισθολογικών αιτηµάτων των
Ενόπλων Δυνάµεων και την αναµόρφωση του ειδικού µισθολο-
γίου των γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Τέλος, ο νέος προϋπολογισµός προβλέπει αύξηση των κοινω-
νικών παροχών κατά 456 εκατοµµύρια ευρώ µέσα στο 2023, την
υιοθέτηση µιας σειράς µέτρων για την ενίσχυση της κοινωνικής
στέγης και της κατοικίας µε επίκεντρο τους νέους -και να το προ-
σέξουµε αυτό, γιατί αφορά το µεγάλο πρόβληµα της αντιµετώ-
πισης του δηµογραφικού µας προβλήµατος-, καθώς και
αυξηµένες δαπάνες για τους τοµείς της υγείας, της παιδείας και
της εθνικής µας άµυνας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία της χώρας µας
χρειάζεται δηµοσιονοµική ευστάθεια, ανθεκτικότητα απέναντι σε
εξωγενείς απειλές, χρειάζεται νέες προοπτικές ανάπτυξης. Και
αυτό ακριβώς διασφαλίζεται µε τον προτεινόµενο προϋπολογι-
σµό του 2023, τον οποίον σας καλώ να υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Πικραµµένος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Αντιπρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση για την κύρωση του
κρατικού προϋπολογισµού πραγµατοποιείται µετά από τριάντα
πέντε µήνες διακυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία και φυσικά
ο φετινός προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος προτού εισέλ-
θουµε στην εκλογική περίοδο.

Εάν τώρα αναζητήσουµε τους λόγους µακροηµέρευσης της
παρούσης Κυβερνήσεως, παρά τις αλλεπάλληλες κρίσεις και τις
αντίξοες συνθήκες, θα επισηµάνω ότι ο βασικός λόγος που η
χώρα έχει πετύχει είναι ακριβώς γιατί η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη έχει εγγυηθεί εντός και εκτός Ελλάδος τη σταθερό-
τητα, την πολιτική συνέχεια και την πολιτική συνέπεια. Και αυτή
η πολιτική σταθερότητα είναι που µας επιτρέπει να προσελ-
κύουµε επενδύσεις, να µπορούµε να είµαστε πρώτοι στην απορ-
ρόφηση ευρωπαϊκών πόρων, να έχουµε εξασφαλίσει ισότιµη

θέση στους ευρωπαϊκούς και στους διεθνείς θεσµούς και να συ-
ζητάµε σήµερα έναν προϋπολογισµό ο οποίος µετά από πολλά
χρόνια επιστρέφει στα πρωτογενή πλεονάσµατα. Έναν προϋπο-
λογισµό, όµως, ο οποίος συγχρόνως διατηρεί λεπτές και δύσκο-
λες ισορροπίες. Διότι ενώ διανύουµε µια περίοδο διεθνούς
οικονοµικής και ενεργειακής κρίσης και δεν έχουµε την προ-
οπτική ενός τέλους, δεν διαφαίνεται ένα τέλος. Γι’ αυτό µε τον
προϋπολογισµό αυτόν από τη µια µεριά επιχειρείται η βοήθεια
των πραγµατικά ευάλωτων κοινωνικών τάξεων, ενώ την ίδια
στιγµή στέλνουµε ένα θετικό µήνυµα στις αγορές για να µπορέ-
σουµε να επιτύχουµε την επενδυτική βαθµίδα. 

Από τη µια µεριά η Κυβέρνηση κινήθηκε µε στοχευµένες επι-
δοτήσεις, γιατί είναι χρέος της Νέας Δηµοκρατίας ως µεγάλης
λαϊκής και φιλελεύθερης παράταξης να στηρίζει τους πιο αδύ-
ναµους συµπολίτες µας και να µην ξεχνάει βέβαια και τη µεσαία
τάξη, που είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας και της
ελληνικής οικονοµίας, συγχρόνως όµως πρέπει να φροντίζουµε
να τηρούνται οι δηµοσιονοµικές ισορροπίες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω την αίσθηση ότι η Ελλάδα
του 2023 δεν έχει καµµία σχέση µε την Ελλάδα του 2019. Έχει
γυρίσει σελίδα, θα έλεγα πολλές δύσκολες και δυσανάγνωστες
σελίδες, και τώρα πλέον µπορούµε να χαράξουµε µόνοι µας το
µέλλον, όπως επισηµάνθηκε και προηγουµένως, χωρίς να διατε-
λούµε υπό καθεστώς οικονοµικής εποπτείας. Μιλάµε για µια Ελ-
λάδα η οποία έχει ανάπτυξη που είναι µεγαλύτερη του µέσου
όρου της Ευρωζώνης, που έχει δηµιουργήσει διακόσιες πενήντα
χιλιάδες καινούργιες θέσεις εργασίας και που έχει τη χαµηλό-
τερη ανεργία εδώ και δώδεκα χρόνια. Οι εθνικές µας εξαγωγές
σε προϊόντα και υπηρεσίες ξεπερνούν ήδη τα 70 δισεκατοµµύ-
ρια. Ο εθνικός, ο δηµόσιος πλούτος από το 2019 έχει αυξηθεί
κατά 33 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και πίσω από αυτούς τους ουδέ-
τερους αριθµούς, που πολλές φορές µοιάζουν απόµακροι στους
πολίτες που µας ακούν, κρύβεται µια ζωντανή πραγµατικότητα,
κρύβονται καλύτερα εισοδήµατα, περισσότερες θέσεις εργα-
σίας, κρύβονται νέες ευκαιρίες για τον κόσµο.

Οι Έλληνες πολίτες έχουν απαλλαγή σταδιακά από αρκετούς
φόρους. Η µεγάλη πλειοψηφία πληρώνει χαµηλότερο ΕΝΦΙΑ,
µπορούν να µεταβιβάζουν δωρεάν τους κόπους τους στα παιδιά
τους και πολλοί από αυτούς καταβάλλουν όλο και λιγότερες ει-
σφορές.

Ο υπολειπόµενος χρόνος ως τις εκλογές δεν είναι οικονοµικώς
αδιάφορος. Την 1η Μαΐου του επόµενου έτους θα αυξηθεί για
τρίτη φορά ο κατώτατος µισθός, ενώ από την 1η Ιανουαρίου κα-
ταργείται οριστικά και για όλους η εισφορά αλληλεγγύης.
Ύστερα από δέκα χρόνια προχωρούµε σε αύξηση στις αποδοχές
δυόµισι εκατοµµυρίων συνταξιούχων και, τέλος, τώρα µέσα στις
γιορτές ενισχύουµε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες ευά-
λωτους συµπολίτες µας µε το ειδικό επίδοµα στήριξης ύψους
250 ευρώ. 

Και εδώ σας καλώ να αναλογιστούµε ποια θα ήταν η πορεία
της εθνικής οικονοµίας, αλλά και το κοινωνικό της αποτύπωµα,
αν η πολιτεία δεν είχε χρειαστεί να διαθέσει παραπάνω από 43
δισεκατοµµύρια για να αµυνθεί νικηφόρα στις συνέπειες της παν-
δηµίας, γιατί τόσα έχουµε εκταµιεύσει για να αναχαιτίσουµε την
εξωγενή ακρίβεια στο ρεύµα, στα καύσιµα και στα προϊόντα.
Είναι ένα µέτωπο που πάλι η Ελλάδα άνοιξε δρόµους στην Ευ-
ρώπη, όπως το 2020, που καταθέσαµε την προσωπική και συλ-
λογική µας ευθύνη στην αντιµετώπιση της πανδηµίας και
υπήρξαµε το παράδειγµα συµπεριφοράς για όλη την Ευρώπη. 

Πρώτη η Κυβέρνηση ύψωσε αναχώµατα στις αυξήσεις ρεύµα-
τος, καυσίµων και προϊόντων. Είµαστε η µόνη ευρωπαϊκή χώρα
η οποία έχει φορολογήσει και θα εισπράξει µέχρι το τέλος του
έτους υπερέσοδα από τις εταιρείες ενέργειας. Πολλοί το είπαν
και το διακήρυξαν, αλλά ακόµα κανένας δεν το είχε υλοποιήσει.
Τα ποσά τα οποία θα εισπράξει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη από τη φορολόγηση των υπερεσόδων θα αγγίξουν σχε-
δόν τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Θα αναφερθώ τώρα για λίγο στον τοµέα των αρµοδιοτήτων
µου. Υπενθυµίζω τη σταδιακή συνένωση των ανεξάρτητων
αρχών, µε τα πρώτα πρακτικά αποτελέσµατα να είναι εµφανή.
Επίκειται άµεση συνέχεια. Σε λίγο καιρό πιστεύω ότι θα κατατεθεί
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νόµος για οριζόντιες διατάξεις, που θα κάνουν πιο ευλύγιστη τη
στελεχοποίηση των ρυθµιστικών αρχών. 

Θα ήθελα, επίσης, να υπογραµµίσω την επιτυχή απεµπλοκή
από τα γραφειοκρατικά εµπόδια και νοµικά προβλήµατα της δη-
µιουργίας του Μουσείου Ολοκαυτώµατος  της Θεσσαλονίκης.
Ελπίζω η πρώτη του εικόνα να είναι ορατή την άνοιξη. Το µουσείο
αυτό δεν είναι µόνον ένα οφειλόµενο έργο εθνικής µνήµης για
εµάς τους Έλληνες, για τους εκατοντάδες χιλιάδες συµπατριώ-
τες µας, που βασανίστηκαν και πέθαναν στα ναζιστικά στρατό-
πεδα συγκέντρωσης, είναι και ένα έργο εθνικής εµβέλειας,
καθώς συνδέει την Ελλάδα µε ισχυρούς συµµάχους και εµπεδώ-
νει ένα κλίµα ανασφάλειας σε εποχή γεωπολιτικών αναταραχών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταγράφοντας αυτή την κυβερ-
νητική εικόνα και τις επιτυχίες δεν πρέπει να χάνουµε από τα
µάτια µας και την ευρύτερη εικόνα. Ο ασταθής και απρόβλεπτος
διεθνής περίγυρος, που ανέφερα µόλις πριν, είναι εδώ µπροστά
µας. Έχουµε την επιτυχή αντιµετώπιση της µεταναστευτικής κρί-
σης στον Έβρο, που ήταν το πρώτο και ισχυρό µήνυµα της Κυ-
βέρνησης προς κάθε επιβουλεύοντος. Αξιοποιήσαµε συµµαχίες,
ενισχύσαµε διακρατικές σχέσεις και, εν τέλει, έχουµε δηµιουρ-
γήσει ένα αδιαπέραστο πλέγµα εθνικής ασφάλειας που δεν αφή-
νει περιθώρια σε κανέναν. Τα εξοπλιστικά προγράµµατα, η
εντυπωσιακή και στιβαρή ενίσχυση των Ενόπλων µας Δυνάµεων
δεν αφήνει περιθώρια σε όποιον ορέγεται νυκτερινές αταξίες. Ας
το έχουν αυτό καλά υπ’ όψιν τους οι γείτονες. Δεν µας χωρίζει
τίποτα µε τον λαό της Τουρκίας, αλλά θα βρουν τοίχο οι ηγέτες
τους που ονειρεύονται ιστορικά άκριτους και άκαιρους αναθεω-
ρητισµούς. 

Θα ήθελα να κλείσω την οµιλία µου, έχοντας και την εµπειρία
τόσων χρόνων, µε µία παραίνεση: Σε περιόδους κρίσεων πρέπει
να παραµερίζουµε το κοµµατικό συµφέρον και τις κοµµατικές
διενέξεις και να προτάσσουµε το εθνικό συµφέρον. Πιστεύω, λοι-
πόν, ότι κάθε µέρα µέσα σε αυτή την Αίθουσα πρέπει να εργαζό-
µαστε για να αποδείξουµε ότι το µόνο που µας ενδιαφέρει και
για το οποίο παλεύουµε είναι το καλό αυτής της χώρας.

Με τις σκέψεις αυτές, κυρίες και κύριοι, σας καλώ να υπερψη-
φίσουµε τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αντιπρόεδρε,
ευχαριστούµε και για την εξοικονόµηση του χρόνου που κάνατε.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίασή µας τριάντα τέσσερις µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο
Τρίπολης. 

Καλώς ήρθατε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Ραγκούσης κάνει

τη δεύτερη παρέµβασή του ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
Προφανώς, κύριε Ραγκούση, γι’ αυτά που ακούσατε από τον

κ. Πικραµµένο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και για να ακριβολογώ, κύριε Πρό-

εδρε, κάνω αυτή την παρέµβαση γι’ αυτά που δεν ακούσαµε από
τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εξαιτίας του κ. Πι-
κραµµένου. Να το πω έτσι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τι εννοώ, Αντιπρόεδρε της Κυβέρνη-

σης κύριε Πικραµµένε; Ειλικρινά αναρωτιέται όποιος σας άκουσε
σήµερα είτε µέσα σε αυτή την Αίθουσα είτε έξω από αυτή την Αί-
θουσα: Είναι δυνατόν, εσείς, µε αυτή τη διαδροµή στο δικαστικό
σώµα, από το οποίο αποχωρήσατε µε την ιδιότητα του ανώτατου
δικαστικού της χώρας, που τιµήθηκε µε το ένα από τα ανώτατα
δικαστικά αξιώµατα, να είστε Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, που αποδεδειγµένα πια, κύριε Πικραµµένε, είχε οργα-
νώσει και εκτελούσε ένα εκτεταµένο σύστηµα παράνοµων
παρακολουθήσεων, είτε µέσα από το «Predator» είτε µέσα από
την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών -αποδείχθηκε ότι ήταν υπό

παρακολούθηση ο κ. Χατζηδάκης από την ΕΥΠ µε τον κωδικό
«5046C»- και να µην αισθάνεστε µέσα σε τέτοιες συνθήκες την
ανάγκη και την υποχρέωση, όταν είστε συνυπεύθυνος για την κα-
τάλυση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, µέσα από αυτές τις
πρακτικές, µε την κατάρρευση του κράτους δικαίου, που υποτί-
θεται ότι το υπηρετούσατε τόσες δεκαετίες, να πείτε κάτι; 

Σε ποια χώρα νοµίζετε ότι ζούµε όλοι οι υπόλοιποι που σας
ακούσαµε προηγουµένως; 

Πώς πιστεύετε ότι µπορεί κάποιος να θεωρήσει ότι είστε άµοι-
ρος ευθυνών για όλα όσα συµβαίνουν, εσείς προσωπικά, κύριε
Πικραµµένε, και για ένα παραπάνω λόγο, γιατί έχετε βάλει την
υπογραφή σας -και αυτό η ιστορία δεν θα το ξεγράψει- στην
επαίσχυντη τροπολογία για το κράτος δικαίου και τη δηµοκρατία
-η πρώτη υπογραφή είναι δική σας και η δεύτερη του κ. Τσιάρα-
µε βάση την οποία καταργήθηκε το δικαίωµα και η υποχρέωση
που υπήρχε να ενηµερώνονται οι παρακολουθούµενοι για παρα-
κολουθήσεις για τις οποίες εξέλιπε ο λόγος πραγµατοποίησής
τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και έρχεστε, κύριε Πικραµµένε, εδώ, κάνετε µία οµιλία δεκα-

πέντε λεπτών, εκπροσωπείτε µια κυβέρνηση και µια παράταξη
που την έχετε ξεφτιλίσει και καταρρακώσει και που δεν της αξίζει
το 1975, όταν υπερηφανεύεται ότι εισηγήθηκε το Σύνταγµα της
χώρας, και δεν µιλάτε για τίποτα από όλα αυτά. 

Το λιγότερο εσείς προσωπικά, κύριε Πικραµένε, εάν σεβόσα-
σταν τη διαδροµή σας…

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Το λιγότερο που θα έπρεπε να είχατε

κάνει ήδη, για να περισώσετε ό,τι µπορεί να περισωθεί και σε
σχέση µε τη δηµοκρατία και σε σχέση µε το κράτος δικαίου, ήταν
εσείς προσωπικά να είχατε παραιτηθεί, κύριε Πικραµένε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτός είναι ο µόνος προορισµός ενός ανώτατου δικαστικού

που είναι Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης των υποκλοπών και των
παράνοµων παρακολουθήσεων. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προφανώς θα πάρει

τον λόγο ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης να απαντήσει. 
Κι επειδή µέσα στην παράταξη που αναφέρατε, κύριε Ραγ-

κούση, ανήκω κι εγώ, αφήστε σε εµάς που είµαστε ιστορικά -και
µη- µέλη της παράταξης να διαφυλάξουµε, όπως εµείς ξέρουµε,
το κύρος της παράταξής µας. Κοιτάξτε τη δική σας παράταξη
εσείς και αφήστε τη δική µας παράταξη στα χέρια τα δικά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης): Και πολλά είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην τα χρησιµοποι-

ήσετε. Κατ’ αναλογία, αφού έδωσα τριάµισι στον κ. Ραγκούση,
δίνω πέντε σε εσάς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ παραπάνω από δύο
λεπτά. Θα απαντήσω δι’ ολίγων.

Επειδή, λοιπόν, όπως σωστά παρατηρήσατε, σταδιοδρόµησα
ως δικαστικός λειτουργός, αυτό το οποίο έµαθα και από το οποίο
δεν θα ξεφύγω ποτέ είναι ότι όταν µια υπόθεση διερευνάται από
τη δικαιοσύνη, η εκτελεστική εξουσία δεν κάνει συζήτηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ας αφήσουµε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη, την οποία εσείς επικαλε-

στήκατε και στην οποία εσείς καταφύγατε, να κάνει τη δουλειά
της ανεπηρέαστη…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εσείς όµως παρεµβήκατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, κύριε Ραγ-

κούση! Ο κ. Πικραµένος σάς άκουσε σιωπηλός. Του σύρατε ό,τι
του σύρατε και δεν µίλαγε. Ηρεµήστε λοιπόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης): …και µην προσπαθείτε εµµέσως, κατηγορώντας εµένα, να
επηρεάσετε την ελληνική δικαιοσύνη, γιατί αυτό κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε.
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Καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Πουλάς από το
Κίνηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα να συζητήσουµε τον τέταρτο προϋπολογισµό της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος και ενσωµατώνει τα
αποτελέσµατα της µέχρι σήµερα οικονοµικής της πολιτικής. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό φτώχειας, µιζέριας, δυστο-
πίας και απόλυτης οικονοµικής αβεβαιότητας που εδράζεται σε
µια οικονοµική πολιτική συντηρητική, αναποτελεσµατική και
σκληρά ταξική. 

Τα χρόνια δοµικά και διαρθρωτικά προβλήµατα της ελληνικής
οικονοµίας και η αναπτυξιακή απόσταση µεταξύ περιφέρειας και
αστικών κέντρων αποδεικνύουν ότι ούτε είχατε ούτε έχετε σχέδιο
για την οικονοµική αναγέννηση της χώρας και την ευηµερία των
πολλών. 

Παρά τα πολυέξοδα ταξίδια των κυβερνητικών παραγόντων στο
εξωτερικό, δήθεν για την προσέλκυση επενδύσεων, τα αποτελέ-
σµατα είναι όχι µόνο φτωχά αλλά είναι απολύτως δυσοίωνα. 

Οι άµεσες ξένες επενδύσεις που αφορούν στην εγκατάσταση
εντελώς νέων επιχειρήσεων µειώθηκαν κατά 14,2% σε σχέση µε
το 2020. Όσες δε επενδύσεις γίνονται αφορούν σε ξεπούληµα των
«ασηµικών» της χώρας, δηλαδή σε εξαγορά ζωντανών παραγωγι-
κών µονάδων σε τιµές εξευτελιστικές ή σε αγορές πολυτελών κα-
τοικιών για τουριστική αξιοποίηση και χρηµατιστηριακού χαρα-
κτήρα επενδύσεις.

Και πώς να επενδύσουν οι σοβαροί επιχειρηµατίες στη χώρα
µας µε µια Κυβέρνηση από την οποία λείπει όχι µόνο η σοβαρό-
τητα, αλλά και η θωράκιση των θεσµών και της ίδιας της δηµοκρα-
τίας, όπου συχνά ο ελεγκτής και ο ελεγχόµενος ταυτίζονται, όπου
εκλείπει η λογοδοσία, όπου οι νόµοι αλλάζουν συχνά προκειµένου
να ταιριάζουν µε τους σκοπούς που πρέπει να εξυπηρετηθούν;

Τη δυσοίωνη αυτή εικόνα τη συµπληρώνει η σκανδαλώδης τρα-
πεζική πολιτική σας. Όχι µόνο δαπανήθηκαν εκατοµµύρια για την
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, αλλά και µε λεφτά των Ελλή-
νων φορολογουµένων 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ εγγυηθήκατε τη
µεταφορά δανείων από τις τράπεζες στα funds, βάλατε ταφό-
πλακα στο νόµο για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, αντικαθιστών-
τας τον µε ένα αντιλαϊκό «έκτρωµα», τον νέο πτωχευτικό νόµο.

Καταργήσατε την προστασία της πρώτης κατοικίας, δεν ενσω-
µατώνετε στην ελληνική νοµοθεσία τις προστατευτικές για την
ασφάλεια των διατραπεζικών συναλλαγών ευρωπαϊκές οδηγίες,
δεν φορολογείτε τα τραπεζικά υπερκέρδη και ανέχεστε προκλη-
τικές προµήθειες σε κάθε συναλλαγή. 

Η µεροληψία σας υπέρ των ενεργειακών µονοπωλίων µε πρό-
σχηµα, λοιπόν, τον πόλεµο στην Ουκρανία έχει εκτοξεύσει το
ενεργειακό κόστος στα ύψη, κατατρώγοντας το εισόδηµα των νοι-
κοκυριών. Κανένας έλεγχος, κανένα πρόστιµο για την αισχροκέρ-
δεια, καµµία συνέπεια για τις ολιγοπωλιακές πρακτικές, καµµία
φορολόγηση των υπέρογκων κερδών που αποκοµίζουν οι συγκε-
κριµένες εταιρείες παρά τις κυβερνητικές δηλώσεις. Αντίθετα µει-
ώσατε τη φορολόγηση των κερδών στο 5%, το χαµηλότερο
ποσοστό στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και, τέλος, η άδικη και ταξική σας φορολόγηση. Ενώ ο πληθω-
ρισµός καλπάζει και η αγοραστική δύναµη των πολιτών µειώνεται
από 14% έως 40%, µειώσατε τον φόρο της µεγάλης ακίνητης πε-
ριουσίας, των επιχειρήσεων και των µερισµάτων στο χαµηλότερο
ποσοστό της Ευρώπης. 

Αρνείστε να µειώσετε τον ΦΠΑ σε είδη πρώτης ανάγκης, αλλά
και στους ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους και
αγρότες για εισοδήµατα κάτω των 25.000 ευρώ, όπως έχετε τη
δυνατότητα από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, µε αποτέλεσµα οι
πλούσιοι να γίνονται πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι. 

Παρά τη γενικότερη παρακµή της κοινωνίας που είναι ολοφά-
νερη σε κάθε πτυχή της καθηµερινότητας, συνέπεια της αδιάκο-
πης φτωχοποίησης είναι και η υπογεννητικότητα. Σε λίγα χρόνια
κανένα εξοπλιστικό πρόγραµµα δεν θα σώζει τη χώρα µας και τον
φτωχό λαό µας και µπροστά σε αυτό το τεράστιο πρόβληµα εσείς
µένετε αδιάφοροι, δεν λαµβάνετε κανένα ουσιαστικό µέτρο.

Στον αγροτικό τοµέα οι επιδόσεις σας δεν είναι περισσότερο
επιτυχηµένες. Παρ’ ότι η ουκρανική κρίση συνιστά µια πρώτης

τάξεως ευκαιρία για να αναδιοργανωθεί η γεωργία και η κτηνο-
τροφία µας, ώστε να αντιµετωπίσει µια ενδεχόµενη επισιτιστική
κρίση και να διασφαλίσει την ασφάλεια των τροφίµων στο εσω-
τερικό της χώρας, εσείς δεν έχετε κανέναν σχεδιασµό και δεν δί-
νετε καµµία προοπτική στους αγρότες. 

Η Ελλάδα είναι η χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης την οποία η
δεκαετής οικονοµική κρίση την έπληξε µε µοναδική σφοδρότητα.
Το 10% του πληθυσµού είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και
θα περίµενε κανείς οι πόροι της νέας ΚΑΠ να κατευθυνθούν σε
έργα και δράσεις αναπτυξιακού χαρακτήρα. Αντί αυτού, ως απο-
τέλεσµα της κακής διαπραγµάτευσής σας βλέπουµε να εφαρµό-
ζονται στην ΚΑΠ οριζόντιες πολιτικές, να ισχύουν τα ίδια µέτρα
και οι ίδιες προτεραιότητες µε χώρες ανεπτυγµένων οικονοµιών,
όπως η Γερµανία, η Γαλλία και άλλες. 

Αλήθεια, η ελληνική γεωργία έχει το ίδιο οικολογικό αποτύ-
πωµα µε τη γεωργία αυτών των χωρών; Η ελληνική κτηνοτροφία
που στηρίζεται στην εκτροφή προβάτων έχει την ίδια συνει-
σφορά µε τις χώρες που εκτρέφουν κυρίως βοοειδή; Γιατί, λοι-
πόν, να έχει και την ίδια αντιµετώπιση; 

Τι έχετε κάνει για τον εκσυγχρονισµό του πρωτογενούς τοµέα
και τη στήριξη των µικροµεσαίων καλλιεργειών και των κτηνο-
τροφικών µονάδων; Τι έχετε κάνει για την προστασία των ελλη-
νικών προϊόντων από τις παράνοµες ελληνοποιήσεις; 

Ποια µέτρα έχετε πάρει για την εισαγωγή της ευφυούς γεωρ-
γίας, για την εξυγίανση των ΤΟΕΒ και των ΓΟΕΠ, για την κάλυψη
των ανατιµήσεων στα κοστολόγιο της αγροτικής δραστηριότη-
τας που αφορούν το ενεργειακό κόστος, τις ζωοτροφές και τα
λιπάσµατα, που οδηγούν ένα µεγάλο µέρος των αγροτών εκτός
καλλιέργειας; 

Πότε, επιτέλους, θα εκσυγχρονίσετε τον ΟΠΕΚΕΠΕ και θα αλ-
λάξουν οι κανονισµοί ασφάλισης του ΕΛΓΑ που πλέον δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στον ρόλο τους; Πώς θα αναπληρωθεί
και θα στηριχθεί το εισόδηµα των µικρών και µεσαίων παραγω-
γών που είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής παραγωγής;

Είναι φανερό ότι δεν υπάρχει ειλικρινές κυβερνητικό ενδιαφέ-
ρον και ο σχεδιασµός για την αναχαίτιση της ερηµοποίησης της
περιφέρειας, την οποία θυµάστε µόνο προεκλογικά για να τους
τάξετε λαγούς µε πετραχήλια, όπως πρόσφατα έγινε και µε την
κυβερνητική περιοδεία στην Πελοπόννησο. 

Την ίδια ώρα που οι νοσηλευτικές µονάδες του Άργους, του
Ναυπλίου, τα κέντρα υγείας του νοµού υπολειτουργούν λόγω
υποστελέχωσης και όσο αντέξουν, δείγµα της γενικότερης πολι-
τικής, που ακολουθείται στον τοµέα της υγείας και η οποία οδη-
γεί το ΕΣΥ σε διάλυση, οι δε παραγωγοί εσπεριδοειδών ακόµα
περιµένουν για την εκκαθάριση των αποζηµιώσεών τους από τον
ΕΛΓΑ, ενώ ετοιµάζετε και το ξεπούληµα των φιλέτων της Αργο-
λίδας σε επιχειρηµατικά συµφέροντα. 

Η δε ολοκλήρωση των έργων του Ανάβαλου παραµένει γεφύρι
της Άρτας, που αν και θα µπορούσε να δώσει λύση και στην άρ-
δευση και την ύδρευση του νοµού, µένει στις υποσχέσεις. Και
δεν φτάνει µόνο αυτό, υπόσχεστε το ίδιο νερό και σε όµορους
νοµούς, δίπλα µας.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και κύριοι της Κυβέρνησης, ο προ-
ϋπολογισµός σας έχει ταξικό χαρακτήρα, είναι αντιφατικός, είναι
αντικοινωνικός. Είναι ξεκάθαρο ότι δεν έχουµε τις ίδιες πολιτικές,
οικονοµικές, κοινωνικές και αξιακές προτεραιότητες, κάτι που
φαίνεται και από τη µηδενική µας ανοχή σε φαινόµενα διαφθο-
ράς. 

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε
ως εξής. Ζήτησε να κάνει χρήση της πρώτης ολιγόλεπτης πα-
ρέµβασής του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μπουκώρος, µετά έχω ανακοινώσει τον κ.
Χαρακόπουλο και ύστερα έχει ζητήσει τον λόγο για να κάνει την
κυρίως οµιλία του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25
κ. Γρηγοριάδης.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ πιο
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σύντοµος. Μόλις πριν λίγα λεπτά γίναµε µάρτυρες µιας αδικαιο-
λόγητης και -θα έλεγα- αήθους και ακραίας επίθεσης εναντίον
του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης κ. Παναγιώτη Πικραµµένου
από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Επικαλέστηκε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ τη λαµπρή δικα-
στική πορεία του Παναγιώτη Πικραµµένου, που είναι πανθοµο-
λογούµενη σε αυτή τη χώρα για να ψέξει την εν συνεχεία
πολιτική του δραστηριότητα, εντελώς υποκριτικά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Δεν ήταν ο λαµπρός δικαστικός ο Παναγιώτης Πικραµµένος
όταν τον κρεµούσαν για τη «NOVARTIS» στα µανταλάκια, χωρίς
ίχνος αποδείξεων, χωρίς κανένα στοιχείο; Δεν ήταν ο λαµπρός
δικαστικός, όταν έστηναν τις δέκα κάλπες σε αυτή την Αίθουσα
οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα παρακαλέσω, λοιπόν, όταν µιλάµε για προσωπικότητες του

βεληνεκούς και του κύρους του Παναγιώτη Πικραµµένου να εί-
µαστε πιο προσεκτικοί στις κρίσεις µας. Η οποιαδήποτε µικρο-
κοµµατική και µικροπολιτική, στιγµιαία σκοπιµότητα δεν
δικαιολογεί τέτοιου είδους επιθέσεις κατά την άποψή µας. 

Είναι τιµή µας που ο Παναγιώτης Πικραµµένος συµµετέχει
στην Κυβέρνησή µας και τακτικά παρουσιάζεται και στη Βουλή
και κοσµεί τα υπουργικά έδρανα. 

Αυτό και µόνο έχω να δηλώσω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Καλό µεσηµέρι και από µένα.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα

Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Γρηγοριάδης.
Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του τέταρτου προ-

ϋπολογισµού της Κυβέρνησης, που οδεύει για ανανέωση της λαϊ-
κής εντολής, εκ των πραγµάτων είναι µια ευκαιρία για
απολογισµό όσων έγιναν αλλά και συγκρίσεων µε τα έργα και τις
ηµέρες της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Αναµφίβολα, η συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2023
σκιάζεται από την επικαιρότητα των υποκλοπών και τις αποκα-
λύψεις διαφθοράς στο Ευρωκοινοβούλιο, που εντείνουν το κλίµα
απαξίωσης της πολιτικής και είναι καµπανάκι για άρχοντες και
αρχόµενους, για κόµµατα και πολίτες. Όταν επιλέγουµε τους
υποψήφιους πολιτικούς, οφείλουµε να τους περνούµε από ψιλό
κόσκινο, όπως λέει ο λαός, πριν τους βάλουµε στους κοµµατι-
κούς συνδυασµούς και να µην κάνουµε εκπτώσεις σε αρχές,
αλλά και ως πολίτες να µην παρασυρόµαστε από ό,τι γυαλίζει,
γιατί κατά κανόνα δεν είναι χρυσός. Ας είµαστε πιο υποψιασµένοι
µε τις φαντεζί, πολυδάπανες προεκλογικές καµπάνιες, για να µην
πέφτουµε διαρκώς από τα σύννεφα. 

Και βεβαίως είναι στη σωστή κατεύθυνση η αλλαγή του θεσµι-
κού πλαισίου για την ΕΥΠ και η ενίσχυση της λογοδοσίας. Είναι
όµως επιβεβληµένη, όπως επισηµαίνεται και στο κύριο άρθρο
σήµερα της «Καθηµερινής», η ταχύτερη διαλεύκανση της υπό-
θεσης των υποκλοπών, που δηλητηριάζει την πολιτική ζωή της
χώρας. 

Η συζήτηση όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του προϋπο-
λογισµού διεξάγεται και σε µια άκρως κρίσιµη συγκυρία. Η παγ-
κόσµια κατάσταση βρίσκεται επί ξυρού ακµής λόγω του πολέµου
στην Ουκρανία. Παράλληλα, η χώρα µας έχει να αντιµετωπίσει
ένα πρωτοφανές σε διάρκεια και ένταση κρεσέντο εθνικισµού και
επιθετικότητας από τη γειτονική Τουρκία, ο αναθεωρητισµός της
οποίας είναι πια αχαλίνωτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα στα χρόνια της δια-
κυβέρνησης Μητσοτάκη αφήνει πίσω της τις δύσκολες ηµέρες
των µνηµονίων, της εποπτείας, του παρία των ευρωπαϊκών σα-
λονιών, του στίγµατος του αποτυχηµένου κράτους. Αντιθέτως,
εµφανίζεται ως χώρα αναδυόµενης ισχύος, ισχύς που αντανα-
κλάται στον τοµέα της οικονοµίας και της προσέλκυσης ξένων
επενδύσεων, της εθνικής άµυνας και της διπλωµατίας, του ψη-

φιακού εκσυγχρονισµού και των δηµοσίων έργων. 
Όποια κι αν είναι η µίζερη κριτική που απεγνωσµένα επιδιώκει

να ισοπεδώσει τις κυβερνητικές επιδόσεις κάθε σύγκριση είναι
συντριπτική. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατάφερε, εν
µέσω των πληγών του Φαραώ που της έτυχαν, από την πανδηµία
και την τουρκική προκλητικότητα µέχρι τον ρωσοουκρανικό πό-
λεµο και την ενεργειακή κρίση, να στρίψει το πηδάλιο της χώρας
στα νερά της κανονικότητας. 

Αυτό το µαρτυρά το γεγονός ότι αυτός ο προϋπολογισµός
είναι ο πρώτος, εδώ και δώδεκα χρόνια, που συζητείται εκτός
µνηµονιακού προγράµµατος και εκτός πλαισίου ενισχυµένης
εποπτείας. Το µαρτυρούν οι αριθµοί, που συνήθως δεν λένε ψέ-
µατα. Η χώρα µας αναβαθµίστηκε σε µια τριετία έντεκα φορές
και είµαστε ήδη προ των πυλών για µια ακόµη σηµαντική ανα-
βάθµιση. Το µαρτυρά ο ρυθµός ανάπτυξης που κινείται στο 5,6%
το τρέχον έτος. Και βεβαίως ψήφο εµπιστοσύνης στη χώρα συ-
νιστά η αύξηση των επενδύσεων κατά 30% αυτή την τριετία. 

Ναι, θα θέλαµε περισσότερα. Θα ήµασταν ευτυχέστεροι αν εί-
χαµε εφαρµόσει το πρόγραµµά µας κατά γράµµα. Ωστόσο,
ποιος θα αρνηθεί ότι αυτή η Κυβέρνηση αντιµετώπισε κάθε πι-
θανή και απίθανη κρίση που θα µπορούσε να συµβεί; Και ποιος
δεν σκέφτηκε ποια θα ήταν η διαχείριση στα γεγονότα του
Έβρου, µε την καθοδηγούµενη από την Άγκυρα εισβολή χιλιά-
δων µεταναστών σε ελληνικό έδαφος, αν κυβέρνηση ήταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ενθυµούµενοι τι συνέβη το 2015; Ή τι θα γινόταν εάν
είχαµε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σε περίοδο πανδηµίας ή ενερ-
γειακής κρίσης; 

Γιατί καλές οι κορώνες και η εύκολη δηµαγωγία, αλλά όλοι θυ-
µόµαστε ότι η κυβέρνηση των «παράταιρων εταίρων», εκτός του
ότι έκλεισε τις τράπεζες, µας επέβαλε είκοσι εννέα νέους φό-
ρους και έκοψε δεκαεπτά φορές τις συντάξεις. 

Στη δύσκολη αυτή συγκυρία, όµως, µε τη Νέα Δηµοκρατία,
νοικοκυριά και επιχειρήσεις στάθηκαν όρθια, µε συνετή διαχεί-
ριση και ορθή κατανοµή των πόρων. Μόνο το 2022 δόθηκαν 4,4
δισεκατοµµύρια ευρώ για µέτρα αντιµετώπισης της υγειονοµικής
κρίσης και 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για τις συνέπειες της ενερ-
γειακής κρίσης, ενώ το 2023 προβλέπονται επιπλέον µέτρα
ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ για νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις και ταυτόχρονα για πρώτη φορά, µετά από δώδεκα χρόνια,
έχουµε αύξηση των συντάξεων αλλά και κατάργηση της εισφο-
ράς αλληλεγγύης για συνταξιούχους και δηµοσίους υπαλλή-
λους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να επισηµάνω
τρεις τοµείς που χρειάζονται ιδιαίτερη προσοχή. Ο πρώτος είναι
η ενίσχυση της εθνικής άµυνας. Δυστυχώς η Τουρκία, µε ή χωρίς
Ερντογάν, είναι µια αναθεωρητική δύναµη. Βεβαίως λέµε «ναι»
στη διπλωµατία, αλλά δεν ρισκάρουµε την κυριαρχία της χώρας,
όπως ήθελαν κάποιοι διεθνιστές της Αντιπολίτευσης, ούτε την
αναθέτουµε στις καλές υπηρεσίες τρίτων. Ορθώς συνεχίζουµε
το εξοπλιστικό πρόγραµµα, ναύαρχε, που ξεκίνησε το 2020. 

Ο δεύτερος είναι η στήριξη των νέων να κάνουν οικογένεια. Η
χορήγηση άτοκων ή χαµηλότοκων στεγαστικών δανείων σε
νέους και νέα ζευγάρια είναι µια καλή αρχή. Χρειαζόµαστε όµως
άµεσα ένα πλέγµα γενναίων παρεµβάσεων. Διότι η δηµογραφική
µας απίσχναση είναι ραγδαία.

Ο τρίτος είναι η περαιτέρω στήριξη της πρωτογενούς παρα-
γωγής. Η ενεργειακή κρίση έχει φέρει -θα χρειαστώ ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε- σε δυσχερή θέση αγρότες και κτηνοτρόφους.
Ασφαλώς έχουν παρθεί µέτρα για το κόστος παραγωγής, ενώ
είναι πρωτοφανούς ύψους οι αποζηµιώσεις που έχουν δοθεί την
τελευταία τριετία. Οι τραγικές όµως ελλείψεις εργατικών χεριών
µαρτυρούν και το τεράστιο πρόβληµα του πρωτογενούς τοµέα,
που είναι η γήρανση του αγροτικού πληθυσµού και η ερήµωση
των χωριών. 

Κύριε Πρόεδρε, το 2023, τον προϋπολογισµό του οποίου συ-
ζητούµε, είναι έτος εκλογών, έτος σταυροδρόµι για το µέλλον
της χώρας. Το δίληµµα που εγείρεται ενώπιον των Ελλήνων είναι
µέγα. Θα ρισκάρουµε όσα κατακτήσαµε τα τριάµισι αυτά χρόνια;
Θα αφήσουµε την πολιτική αστάθεια να υπονοµεύσει την οικο-
νοµία, τώρα που το νερό µπήκε στο αυλάκι; Θα συµβάλλουµε
στην αβεβαιότητα, την ώρα που ο γείτονας καραδοκεί για να επι-
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βάλει τους δικούς του όρους στο Αιγαίο; Είµαι βέβαιος ότι πλέον
υπάρχει εµπειρία, υπάρχει η ωριµότητα, υπάρχει το µέτρο σύγ-
κρισης, ώστε οι πολίτες να αποφασίσουν την ανανέωση της κα-
θαρής εντολής στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για να
ολοκληρώσει το έργο της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χαρακόπουλε.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης για δώδεκα λεπτά. Δεν υπάρχουν
δευτερολογίες, τριτολογίες. Τηρούµε τον χρόνο. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ επίσης τον κύριο που καθάρισε εδώ, ενώ δεν

όφειλε, καθώς δεν είναι υγειονοµικός. 
Κύριες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, πολίτες της Ελ-

λάδας που µας ακούτε τυχόν από εκεί έξω, όταν µια πολιτεία
αποσύρεται από πάροχος υγείας, παιδείας και κοινωνικής πρό-
νοιας, τότε αυτοµάτως σχεδόν η ίδια αυτή η πολιτεία µετατρέ-
πεται σε τι; Σε κατασταλτικό µηχανισµό απέναντι στον λαό, ο
οποίος αντιστέκεται και διεκδικεί υγεία, παιδεία και κοινωνική
πρόνοια. 

Αυτό ακριβώς έχουµε εδώ αυτές τις µέρες στην πατρίδα µας.
Θέλετε µια ακόµα απόδειξη γι’ αυτό που λέω; Δίνονται 600 ευρώ
στις δυνάµεις καταστολής και επαναπροωθήσεων, µηδέν ευρώ
στους υγειονοµικούς µας, µηδέν ευρώ στους δασκάλους µας,
µηδέν ευρώ στους καθηγητές µας, µηδέν ευρώ στους πυροσβέ-
στες µας, µηδέν ευρώ στους τραυµατιοφορείς του ΕΚΑΒ µας. 

Και λυπόµαστε που το λέµε, ειλικρινά λυπόµαστε που το λέµε,
θα θέλαµε να µην είµαστε αναγκασµένοι να το πούµε, αλλά
έδωσε όλο ανεξαιρέτως το πολιτικό σύστηµα της πατρίδας µας,
πλην του ΜέΡΑ25, τα διαπιστευτήριά του σε αυτή την απάν-
θρωπη καταστολή, καθώς προχθές ΣΥΡΙΖΑ και Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας συντάχθηκαν µε την «Κυριάκος Μητσοτάκης
Α.Ε.» για το επίδοµα καταστολής, γράφοντας κυριολεκτικά -πο-
λίτες που µας ακούτε εκεί έξω- µια κατάµαυρη σελίδα στη νεό-
τερη πολιτική ιστορία της πατρίδας µας. 

Για εµάς πάλι από την άλλη πλευρά, η στάση του ΜέΡΑ25 να
καταψηφίσει το ανήθικο επίδοµα είναι απλώς αυτονόητη και είναι
αυτονόητη γιατί εµείς είµαστε αριστεροί, µε όλη τη σηµασία της
έννοιας του όρου. Εποµένως σαν αριστεροί δεν λειτουργούµε
και δεν έχουµε καν το δικαίωµα να λειτουργήσουµε ποτέ ευκαι-
ριακά και συντεχνιακά, υπολογίζοντας τα κοµµατικά οφέλη, αλλά
πάντοτε και µόνο λειτουργούµε βάσει των αρχών µας, που είναι
αδιαπραγµάτευτες. 

Παιδιά που µας ακούτε από εκεί πάνω, καλό είναι αν έχετε
αρχές να τις κρατάτε µε κάθε κόστος, όσο και αν σας πατάνε
στον λαιµό µέχρι το τέλος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµάς στο ΜέΡΑ25 δεν µας ενδια-
φέρει καθόλου, µα καθόλου, ο προϋπολογισµός της «Κυριάκος
Μητσοτάκης Α.Ε.». Θα εξηγήσουµε αργότερα πώς θα συνεισφέ-
ρει, µε ποιον τρόπο ακριβώς θα συνεισφέρει ο προϋπολογισµός
αυτός στην υφαρπαγή και άλλης δηµόσιας περιουσίας του ελ-
ληνικού λαού κατά τη διάρκεια του 2023, αλλά προς στιγµήν,
αυτή την ώρα που µιλώ, δεν µας ενδιαφέρει καθόλου ο προϋπο-
λογισµός σας. Ξέρετε γιατί; Γιατί εµείς στο ΜέΡΑ25 νιώθουµε ότι
τη σηµερινή µέρα -παιδιά που µας ακούτε από εκεί πάνω- δεν
έχουµε το ηθικό δικαίωµα να µας ενδιαφέρει τίποτε άλλο από την
άδικη και εντελώς αναίτια και εν ψυχρώ δολοφονία ενός ακόµη
παιδιού, ενός ακόµη νέου ανθρώπου από κρατικό µας λειτουργό. 

Με τον φόνο του Κώστα Φραγκούλη, τον οποίο δεν θα ξεχά-
σουµε ποτέ, η Ελληνική Αστυνοµία και ο πολιτικός της προϊστά-
µενος Τάκης Θεοδωρικάκος, καθώς και ο πολιτικός προϊστά-
µενος του πολιτικού τους προϊστάµενου, κ. Κυριάκος Μητσοτά-
κης, έχουν πετύχει το αδιανόητο. Ξέρετε ποιο είναι το αδιανόητο;
Να έχουν δολοφονήσει τρεις άοπλους νέους συνανθρώπους
µας, οι οποίοι µάλιστα κατά τη διάρκεια της δολοφονίας τους,
δεν ήταν επικίνδυνοι για κανέναν στο παραµικρό. Μέσα σε µόλις
δυόµισι χρόνια δολοφονήθηκαν αυτοί οι τρεις νέοι άνθρωποι.
Θυµίζω εδώ ότι ο Βασίλειος Μάγγος -ο πρώτος των δολοφονη-
θέντων, δολοφονήθηκε τον Ιούνιο του 2020- δολοφονήθηκε από

άνδρες των ΜΑΤ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
κύριοι Υπουργοί, παιδιά που ακούτε από εκεί πάνω. 

Ξέρετε γιατί; Επειδή και µόνο συµµετείχε ο Βασιλάκης σε συγ-
κέντρωση κατά της καταστροφής του περιβάλλοντος στον Βόλο.
Γύρναγε από τη δουλειά του το παιδί, ήταν µε το παπί του, είδε
στον δρόµο συγκέντρωση για την καταστροφή του περιβάλλον-
τος της περιοχής του, άφησε το παπί -αντί να κοιτάξει τη δουλί-
τσα του, την κούραση του και να γυρίσει στο σπίτι να ηρεµήσει-
σταµάτησε και αυθόρµητα αποφάσισε να συµµετάσχει. Αυτό
έκανε ο Βασίλης Μάγγος. Πόσο επικίνδυνος µπορεί να ήταν για
το κράτος σας ο Βασιλάκης Μάγγος, ώστε να τον σκοτώσετε εν-
τελώς άδικα και αναίτια; 

Η απάντηση, παιδιά, είναι απλή. Όσο ο κάθε Έλληνας πολίτης
που αποφασίζει αυθορµήτως να συµµετάσχει στα κοινά, τόσο
επικίνδυνος. Όσο κάθε Έλληνας πολίτης που αποφασίζει να βγει
στους δρόµους και να αντιµετωπίσει τη σκληρή µνηµονιακή σας
πραγµατικότητα, ενωµένος µε άλλους ανθρώπους που έχουν την
ίδια αγωνιστική διάθεση µε αυτόν, αντί να κάθεται στο σπιτάκι
του, όπως θα ευχόσασταν εσείς, και να επιβλέπει τον αργό θά-
νατό του από την τηλεόραση, παρακολουθώντας ψευδείς ειδή-
σεις και reality, µέσα στις ροζ τηλεοπτικές φούσκες των
διαφόρων «ΣΚΑΪ» που κατέχουν οι διάφοροι Αλαφούζοι αυτού
του κόσµου. Ποιοι Αλαφούζοι; Αυτοί που εµπορεύονται παρανό-
µως το πετρέλαιο του κ. Πούτιν. Αυτοί οι Αλαφούζοι, συνεπικου-
ρούµενοι από τους Βαρδινογιάννηδες, τους Λάτσηδες κ.λπ.. 

Ο Βασίλειος Μάγγος, λοιπόν, δολοφονήθηκε απλώς και µόνο
γιατί ήθελε να συµµετέχει. Τα άλλα δύο, όµως, παιδιά δεν δολο-
φονήθηκαν ούτε καν γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Πυ-
ροβολήθηκαν χωρίς κανέναν ενδοιασµό στο κεφάλι, απλώς και
µόνο γιατί ήταν Ροµά και άρα, στη χυδαία εποχή που ζούµε, η
ζωή τους άξιζε λιγότερο από των άλλων Ελλήνων πολιτών. 

Ο ένας πυροβολήθηκε προχθές για 20 ευρώ βενζίνης κι ο
άλλος γιατί δεν σταµάτησε σε αστυνοµικό έλεγχο. Και οι δύο
ήσαν έφηβοι και τα δύο αδικήµατα, θα µε συγχωρήσετε πολύ,
αλλά εµένα προσωπικά και στο ΜέΡΑ25 µάς φαίνονται πολύ µι-
κρότερα αδικήµατα από αυτά του κ. Πάτση σας και από αυτά της
κ. Καϊλή σας. Να τους χαίρεστε. 

Μπορεί ένα κράτος καµµιά φορά -µπορεί κάθε κράτος- να δο-
λοφονήσει κατά λάθος έναν πολίτη, αλλά τότε οφείλει να ζητήσει
δηµόσια συγγνώµη. Αυτό που δεν µπορεί όµως να κάνει το ίδιο
κράτος, είναι λίγες µόλις ηµέρες µετά τη δολοφονία να αντιµε-
τωπίσει µε τέτοια καταστολή και αυταρχισµό τις εύλογες διαµαρ-
τυρίες των πολιτών, ρισκάροντας και νέες απώλειες. 

Ξέρετε τι εννοώ, κύριε Πρόεδρε; Εννοώ ότι αυτή τη στιγµή το
κράτος µας ρισκάρει νέες απώλειες στην ΑΣΟΕΕ. Χτες ρίσκαρε
σε όλο το κέντρο. Τώρα αυτή τη στιγµή, µόλις µε ενηµέρωσαν
πριν ανέβω στο Βήµα, ότι συνεχίζουν να χτυπάνε ανθρώπους
στην ΑΣΟΕΕ, γιατί; Για να καλύψουν έναν φόνο που έκαναν, χτυ-
πώντας άοπλο άνθρωπο. Και µέσα σε όλα αυτά µάς ζητάτε -
ακούστε το να φρίξετε, εσείς, που είστε νέοι άνθρωποι- να
συζητήσουµε µαζί σας σήµερα ανερυθρίαστα, χωρίς να κοκκινί-
ζει κανείς από ντροπή, µεταξύ τυριού, αχλαδιού και ενός σκοτω-
µένο παιδιού, τον ψευτοπροϋπολογισµό σας και το δήθεν
αναπτυξιακό ψευτοµοντέλο σας. 

Και είναι ψεύτικος, ψευδεπίγραφος ο προϋπολογισµός σας,
γιατί δεν συντάχτηκε στα υπουργικά γραφεία σας, δεν συντάχ-
θηκε από τον Πρωθυπουργό σας. Είναι ψεύτικος, γιατί συντάχ-
θηκε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τα
λογιστικά γραφεία των οµιλιών των δέκα παρασιτικών ολιγαρχών
της χώρας µας, της Ελλάδας, γραφεία τα οποία συνεργάστηκαν
γι’ αυτή τη χυδαία συγγραφή µε τι; Με δέκα παρασιτικότερους
ακόµα υπαλλήλους δήθεν οργάνων των Βρυξελλών. 

Ποιο είναι όµως άραγε το µοντέλο ανάπτυξης που υπηρετεί
και ο προϋπολογισµός του 2023; Ποιο είναι τελικά το µοντέλο
ανάπτυξης που επιφυλάσσετε στον ελληνικό λαό; Νοµοθετείτε
και εφαρµόζετε όλα ανεξαιρέτως τα συνθηκολογηµένα στους
δανειστές και την ντόπια ολιγαρχία, κόµµατα που εναλλάσσεστε
στην κυβέρνηση από το 2009 µέχρι σήµερα, το ίδιο ακριβώς αυτό
θνησιγενές, αντιοικονοµικό, υφεσιακό µοντέλο. 

Είναι αυτό το µοντέλο, παιδιά, της οικονοµίας, της χρεοκοπίας
και της έξωσης, του πλειστηριασµού και της εθνικής µας µιζέ-
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ριας. Αυτό το µοντέλο είναι. Είναι το µοντέλο του real estate και
της τουριστικοποίησης των γειτονιών µας, το λεγόµενο «gentrifi-
cation», για όσους µιλάνε αγγλικά. Οι δήθεν άµεσες ξένες επεν-
δύσεις που έρχονται στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια, κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αφορούν ως επί το πλεί-
στον εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων -τις λεγόµενες «servis-
ers»- και εταιρείες αγοράς απαιτήσεων -τα λεγόµενα «funds»-,
όπως είναι αυτά µέσω του κατάπτυστου σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ»,
που ξεκίνησε ουσιαστικά -να το θυµίσουµε και αυτό- τον Δεκέµ-
βριο του 2015 επί Αλέξη Τσίπρα, µε ονοµαστική ψηφοφορία,
όταν ψηφίστηκε ο νόµος του Αλέξη Τσίπρα, ν.4354/2015. Ζήτησε
ονοµαστική ψηφοφορία η Αντιπολίτευση και έτσι ξέρουµε, έχει
καταγραφεί ιστορικά στα Πρακτικά της Βουλής, ότι τόσο ο ίδιος
Αλέξης Τσίπρας όσο και όλη η τότε Κοινοβουλευτική του Οµάδα
ψήφισαν τον νόµο που δίνει το δικαίωµα στις τράπεζες να που-
λάνε τα κόκκινα δάνεια σε αρπακτικά όρνια του εξωτερικού, που
έρχονται να αρπάξουν τον εθνικό µας πλούτο.

Δεν υφίσταται, λοιπόν, καµµία προστασία έκτοτε µε τον νόµο
-επαναλαµβάνω και λυπάµαι που το επαναλαµβάνω- του Αλέξη
Τσίπρα, τον οποίο ψήφισε και ο ίδιος σε ονοµαστική ψηφοφορία
της πρώτης κατοικίας, κύριε Πρόεδρε. Καµµία προστασία του
δανειολήπτη. Υφίσταται µόνο αβάντα για τα funds, τις τράπεζες,
µόνο αβάντα για το δήθεν αναπτυξιακό σας µοντέλο, που ευνοεί
την ολιγαρχία πάντα, σε βάρος του λαού µας πάντα. 

Ταυτόχρονα, πολυεθνικά funds, όπως είναι η CVC -ξέρετε ποια
είναι η CVC; Η νέα σας ΔΕΗ, αµερικανική πολυεθνική-, έρχονται
στη χώρα µας, παίρνουν τη ΔΕΗ µας, τους τη χαρίζουν και µετά
µας πουλάνε το ρεύµα µας. Ποιο ρεύµα; Το ρεύµα που παράγει
η ΔΕΗ, που ο ελληνικός λαός την έχτισε µε το υστέρηµά του. Και
την υγεία µας, ιδιαίτερα µετά το κατάπτυστο νοµοθέτηµα διάλυ-
σης του ΕΣΥ, που έφερε η Κυβέρνηση «Κυριάκος Μητσοτάκης
Α.Ε.» πριν από δέκα ηµέρες εδώ.

Οι επενδυτές που φέρνετε, όλοι ανεξαιρέτως οι µνηµονιακοί,
στη χώρα µας δεν είναι τίποτε άλλο από όρνια αρπακτικά, που
έρχονται να φάνε τις τελευταίες σάρκες της ελληνικής κοινωνι-
κής οικονοµίας: Τα σπίτια µας, την υγεία µας, το ρεύµα µας, την
παιδεία µας.

Μπροστά σε αυτή τη δυστοπία που απλώνεται σε όλη τη χώρα
και που υπηρετείτε ανεξαιρέτως όλα τα µνηµονιακά κόµµατα,
Νέα Δηµοκρατία ΣΥΡΙΖΑ και ΚΙΝΑΛ, το ΜέΡΑ25, κύριε Πρόεδρε,
σήµερα καταθέτει επτά ρεαλιστικές και άµεσα εφαρµόσιµες
τοµές. Ακούστε τες. 

Πρώτον, ηλεκτρικό ρεύµα. Βήµα πρώτο. Άµεση κατάργηση -
χτες- του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας, στο οποίο µας εισήγαγε
επίσης ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά διαχειρίζεται µε αγαστή σύµπνοια µε
αυτόν ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µε αποτέλεσµα τη χονδρική τιµή
να την ορίζουν τελικά οι ολιγάρχες πάνω από το κόστος και τις
πιο ακριβής κιλοβατώρας που παράγεται σε αυτή τη χώρα. 

Δεύτερο βήµα, άµεση κοινωνικοποίηση -χθες- ΔΕΔΔΗΕ, ΔΕΗ,
ΑΔΜΗΕ και επανασύσταση της ενιαίας ΔΕΗ ως παραγωγό, µε-
ταφορέα και πάροχο µοναδικό του ηλεκτρικού ρεύµατος στην
πατρίδα µας.

Τρίτο, κύριε Πρόεδρε, ακρίβεια, ΦΠΑ και φόροι. Αµέσως αυ-
τόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή -όχι όλων- του κατώτατου
µισθού και της κατώτατης σύνταξης, των φτωχών συνανθρώπων
µας. Άµεση τιµαριθµική αναπροσαρµογή µε ισχύ αναδροµικά
από τις αρχές του 2021, γιατί από τότε πεινάει ο λαός µας, καλά
δέκα χρόνια πεινάει, αλλά από 2021 πεινάει άγρια.

Μείωση των συντελεστών ΦΠΑ από 24% στο 15%, από 13%
στο 6% και ειδικά για τα λιπάσµατα και τα βιβλία σας στο 0%,
παιδιά. Μείωση φορολογικού συντελεστή µικρών επιχειρήσεων
στο 10%, µεσαίες στο 20%, αλλά και αύξηση για τις µεγάλες -
γιατί πρέπει- στο 30%, που όλο στις µεγάλες µειώνουν τους φό-
ρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, εάν µου δώσετε ένα
λεπτό. Ευχαριστώ πολύ.

Κατάργηση όλων ανεξαιρέτως των προπληρωµών φόρων για
τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις. Κούρεµα χρεών και δα-
νείων για τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις.

Τέταρτον, στέγη. Άµεση κατάργηση «ΗΡΑΚΛΗ», προστασία
πρώτης κατοικίας, αντικατάσταση του «ΗΡΑΚΛΗ» από δηµόσιο
φορέα κόκκινων δανείων που θα ονοµάζεται «ΟΔΥΣΣΕΑΣ»,
ίδρυση Οργανισµού Κοινωνικής Στέγης που δεν θα δανείζει ούτε
θα πουλάει τα σπίτια των φτωχών ανθρώπων, αλλά θα παρέχει
άρτιες, ανθρώπινες και οικολογικά δοµηµένες κοινωνικές κατοι-
κίες σε νέους και νέες αλλά και σε φτωχούς συνανθρώπους.

Πέµπτον, εξορύξεις. Είναι κρίσιµο, γιατί είστε νέοι άνθρωποι
και απευθύνοµαι µόνο σε εσάς. Καµµία εξόρυξη, κανένας αγω-
γός. Όλα τα ορυκτά καύσιµα ήταν και οφείλουν να παραµείνουν
στα έγκατα της γης µας. Για κάποιον λόγο τα έχει βάλει το σύµ-
παν και ο Θεός εκεί.

Παράλληλα, τεράστιο επενδυτικό πρόγραµµα. Κάθε στέγη
στην τσιµεντούπολη ένα φωτοβολταϊκό. Πρόγραµµα ανακύκλω-
σης στην πηγή, µε αξιοποίηση βιοµάζας. Πρόγραµµα εξοικονό-
µησης µέσω ενεργειακής αναβάθµισης κτηρίων.

Κοινωνικοποίηση, έκτον, της δηµόσιας υγείας, παιδείας και
ενηµέρωσης. Ο σχεδιασµός και έλεγχος της δηµόσιας παιδείας,
της υγείας και της ενηµέρωσής µας θα περάσει στα χέρια κλη-
ρωτών -να περάσει, αλλά θα περάσει αν κυβερνήσει το ΜέΡΑ25-
, συµβουλίων και εκλεγµένων πολιτών και η διοίκησή τους στα
χέρια των εργαζόµενων σε αυτά. Η υγεία και η παιδεία δεν είναι
εµπορεύµατα. Είναι ανθρώπινα αγαθά και δικαιώµατα.

Ανάκτηση της δηµοκρατικής κυριαρχίας στο κράτος και στη
δηµόσια περιουσία. Πώς; ΑΑΔΕ, ΕΛΣΤΑΤ, Υπερταµείο, Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας περνούν στο ελληνικό κρά-
τος, ενώ είναι στην τρόικα µέχρι σήµερα, παιδιά µου. Λογοδοσία
σε συµβούλια κληρωτών και εκλεγµένων πολιτών.

Έβδοµο και τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, ανάκτηση δηµοκρατι-
κής κυριαρχίας στις συναλλαγές µας και τον δανεισµό των αγρο-
τών και των βιοτεχνών. Ένταξη του Υπερταµείου, του ΤΑΙΠΕΔ και
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, που µας κλέ-
βουν τόσον καιρό, στη νέα αναπτυξιακή Αγροτική Τράπεζα και
δηµιουργία επιτέλους ενός συστήµατος δηµοσιονοµικών συναλ-
λαγών εξωτραπεζικού, που εµείς θα το λέµε «ΔΗΜΗΤΡΑ» και θα
µας επιτρέπει να είµαστε ελεύθεροι από τους µελλοντικούς εκ-
βιασµούς των Βρυξελλών όταν θέλουν να µας κλείσουν τις τρά-
πεζες, γιατί διεκδικούµε τη λευτεριά µας. Αυτό.

Κλείνω µε µία φράση. Μη βιαστείτε όλοι εσείς οι µνηµονιακοί
να αποδώσετε τις επτά τοµές που προτείνει το ΜέΡΑ25 για τη
σωτηρία της πατρίδας µας στην αριστερή ουτοπία και τις γνω-
στές από τα παλιά αυταπάτες, λέγοντας το γνωστό «αυτά δεν γί-
νονται», γιατί, αν αύριο το πρωί, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, σταµατήσουν οι παρασιτικοί σας ολιγάρχες µε τη
στήριξη των Βρυξελλών και τη δική σας να κλέβουν την εθνική
µας περιουσία, τότε αυτά γίνονται και παραγίνονται.

Ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυ-
µνάσιο Τρίπολης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλές
γιορτές και σε εσάς και στις οικογένειές σας.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Μια παρέµβαση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νίκο Καραθανασόπουλο.
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα έλεγα, κύριε Πρό-

εδρε, απευθυνόµενος στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΜέΡΑ25, να είναι πολύ πιο προσεκτικός όταν αναφέρεται στο
ΚΚΕ.

Το ΚΚΕ έχει βιώσει στο πετσί του πάνω από δέκα δεκαετίες τη
δράση των κατασταλτικών µηχανισµών, µε πολύ άσχηµο τρόπο
πολλές φορές. Άρα γνωρίζουµε πολύ καλά τι σηµαίνει «κατα-
σταλτικοί µηχανισµοί» και από αυτή την άποψη εµείς δεν θα πέ-
σουµε στην παγίδα της Κυβέρνησης, όπως πέφτει το ΜέΡΑ25,
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ποιος είναι υπέρ ή κατά του επιδόµατος.
Δεύτερο ζήτηµα, το οποίο θα θέλαµε να θέσουµε. Εµείς ως

ΚΚΕ ζητάµε την κατάργηση των οµάδων αυτών της καταστολής,
των ΜΑΤ, της δράσης, της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας και όχι
τη µετάλλαξή τους, να µην είναι η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αλλά στους πρυτάνεις
και να οπλοφορούν, όπως ζητάει το ΜέΡΑ25.

Και τρίτο ζήτηµα, εµείς γνωρίζουµε πολύ καλά ότι υπάρχει ένα
πολύ µεγάλο τµήµα των ενστόλων, οι οποίοι διαφωνούν µε τον
κατασταλτικό ρόλο. Τους καλούµε να πάρουν τη θέση τους στο
λαϊκό κίνηµα, το οποίο αγωνίζεται ενάντια στον αυταρχικό κατή-
φορο που συνδέεται µε την αντιλαϊκή πολιτική και που εφάρµο-
σαν όλες οι κυβερνήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αγαπητέ φίλε και σύντροφε, ακριβώς

επειδή γνωρίζουµε στο ΜέΡΑ25 πάρα πολύ καλά, ενδελεχώς, την
ιστορία του κοµµουνιστικού κινήµατος στην πατρίδα µας και του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος στη Βουλή, γι’ αυτό ακριβώς πέσαµε
από τα σύννεφα που ψηφίσατε.

Επίσης, επιτρέψτε µου να σας πω ότι είναι µια αντίφαση γεν-
ναία να λέτε ότι εσείς ζητάτε την κατάργηση, αλλά ταυτοχρόνως
ας πάρουν και το εξακοσάρι αυτοί που θέλετε να καταργηθούν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μαζί µε τον νου και η

γνώση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καταγράφεται στα

Πρακτικά, κύριε συνάδελφε.
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-

λιτικής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης και αµέσως µετά ο κ. Κούβελας.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η συζήτηση του προϋπολογισµού του 2023 πραγµατοποιεί-
ται σε ένα περιβάλλον πολλών και σηµαντικών θετικών εξελίξεων
στην ελληνική οικονοµία, το αποτύπωµα των οποίων διαχέεται σε
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία.

Σηµειώνω: Τερµατισµός της ενισχυµένης εποπτείας µετά από
δώδεκα χρόνια µνηµονίων και επιτήρησης, εκταµίευση της τε-
λευταίας δόσης των κερδών από τα ελληνικά οµόλογα, ελά-
φρυνση του χρέους ύψους άνω των 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
ρυθµός ανάπτυξης για το 2023 πολλαπλάσιος του ευρωπαϊκού
µέσου όρου, ρεκόρ επενδύσεων, ένα από τα µεγαλύτερα προ-
γράµµατα στήριξης στην Ευρώπη. Με οριζόντια αλλά και στο-
χευµένα µέτρα, η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή ενισχύει
νοικοκυριά και επιχειρήσεις, περιορίζοντας τις αρνητικές συνέ-
πειες της παγκόσµιας ενεργειακής και πληθωριστικής κρίσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε ευρώ που µπορεί να δια-
τεθεί κατευθύνθηκε και συνεχίζει να κατευθύνεται στην ανακού-
φιση των συµπατριωτών µας και, βεβαίως, προχωράµε και στην
αύξηση του κατώτατου µισθού, αύξηση των συντάξεων, συνέχεια
στις φορολογικές ελαφρύνσεις και ενίσχυση της αποτρεπτικής
ικανότητας των Ενόπλων Δυνάµεων, µε σύγχρονα οπλικά συστή-
µατα.

Κανείς µας δεν θα ισχυριστεί ότι όλα είναι τέλεια. Ζούµε σε
ένα περιβάλλον αλλεπάλληλων παγκόσµιων κρίσεων, οι συνέ-
πειες των οποίων προκάλεσαν και συνεχίζουν να προκαλούν προ-
βλήµατα και στην ελληνική κοινωνία.

Είναι, όµως, ακριβές να πούµε ότι, παρά τις κρίσεις, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δικαιώ-
νουν την εµπιστοσύνη των πολιτών. Η πατρίδα µας ξεπερνά τις
κρίσεις, αποτελεί παράγοντα σταθερότητας, προσελκύει επεν-
δύσεις, αναπτύσσεται. Η Ελλάδα αλλάζει και η θετική της πορεία
επιτρέπει αισιοδοξία για την πορεία της και το 2023 στον δρόµο
που οδηγεί σε σταθερά καλύτερο βιοτικό επίπεδο αλλά και βελ-
τιωµένη ποιότητα ζωής για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

Κύριε Πρόεδρε, το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, ως φορέας του οποίου η ελληνική πολιτεία έχει εµπιστευ-
τεί τη διαχείριση ενός από τα πιο ευαίσθητα στοιχεία του
Ελληνισµού, τη θάλασσα, βρέθηκε και το 2022 στην προµετω-
πίδα των δράσεων αλλά και των πρωτοβουλιών που αναλήφθη-
καν για την αντιµετώπιση των ιδιαίτερων, σύνθετων ζητηµάτων,
όπως, για παράδειγµα, στην ακτοπλοΐα το έργο το οποίο έχει επι-
τελεστεί από το 2019 µέχρι και σήµερα είναι πραγµατικά τερά-
στιο και πολυεπίπεδο.

Ξεκινώ από την ενίσχυση κατά 53% της ετήσιας χρηµατοδό-
τησης των άγονων γραµµών. Την παραλάβαµε στα 90 εκατοµµύ-
ρια και την αυξήσαµε στα 138 εκατοµµύρια. Αυτό, λοιπόν, µας
έδωσε τη δυνατότητα να προσθέσουµε είκοσι τέσσερις νέες άγο-
νες γραµµές στο ακτοπλοϊκό δίκτυο και βεβαίως, στην ουσία, κα-
ταφέραµε να συνδέσουµε µε επάρκεια και συνέπεια κάθε νησί
µας, εξυπηρετώντας δεκάδες χιλιάδες επιβάτες.

Προχωράµε για πρώτη φορά στην προκήρυξη πολυετών συµ-
βάσεων για µικρές άγονες γραµµές, µε διάθεση 370 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ. Καταρτίζουµε αναλυτικό σχέδιο-µελέτη
για τη σταδιακή ανανέωση του στόλου της επιβατηγού ναυτιλίας
και, βέβαια, εξασφαλίσαµε χρηµατοδότηση 600 εκατοµµυρίων
ευρώ από το πρόγραµµα «ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ». Προτεραιότητα έχουν,
βεβαίως, οι παρεµβάσεις σε επιλεγµένα νησιωτικά λιµάνια, ενώ
οι παρεµβάσεις αυτές θα συνδυαστούν µε την προώθηση της
χρήσης καθαρών καυσίµων, την προετοιµασία του νέου θεσµικού
πλαισίου για τη λιµενική διαχείριση, καθώς και την προετοιµασία
για την πράσινη µετάβαση των λιµένων στο πλαίσιο του ευρω-
παϊκού προγράµµατος «Fit for 55».

Στον τοµέα της ενίσχυσης της ασφάλειας στον θαλάσσιο
χώρο, το 2022, το Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή αντιµε-
τώπισε τριπλάσιο αριθµό περιστατικών παράνοµης µετανάστευ-
σης από εκείνο των ετών 2020 και 2021, από ένα τριπλό πλέον
µέτωπο εκκίνησης των µεταναστευτικών ροών από την Τουρκία,
τον Λίβανο και, πρόσφατα, τη Λιβύη.

Σε συντονισµένες επιχειρήσεις έρευνας και διάσωσης µόνο για
το 2022, µέχρι τώρα έχουν διασωθεί περί τις δύο χιλιάδες οκτα-
κόσια άτοµα, ανεβάζοντας τον συνολικό αριθµό των διασωθέν-
των από το Λιµενικό Σώµα κατά την περίοδο από το 2019 µέχρι
και σήµερα σε περίπου σαράντα χιλιάδες άτοµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό που συµβαίνει στο Αι-
γαίο είναι απολύτως ξεκάθαρο ότι η Τουρκία αφήνει ανενόχλητα
τα κυκλώµατα των αδίστακτων διακινητών, που όχι µόνο εκµε-
ταλλεύονται δυστυχισµένους συνανθρώπους µας, αλλά και τους
εκθέτουν σε θανάσιµο κίνδυνο.

Είναι καιρός να συνειδητοποιήσουν όλοι ότι το πρόβληµα των
µεταναστευτικών ροών δεν θα υπήρχε εάν η Τουρκία τηρούσε
τις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει απέναντι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και αν οι τουρκικές αρχές έκαναν σωστά τη δουλειά τους.
Τα στελέχη του Λιµενικού έχουν, µόνο τον τελευταίο χρόνο,
εξαρθρώσει δεκαεννέα κυκλώµατα και έχουν συλλάβει πάνω από
διακόσιους πενήντα διακινητές. Στο ίδιο διάστηµα, στην Τουρκία
δεν έχουµε ούτε µία σύλληψη. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράττει το αυτο-
νόητο, προστατεύει τα θαλάσσια σύνορά της, τα οποία είναι και
σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι γυναίκες και οι άνδρες του
Λιµενικού Σώµατος δρουν µε αποφασιστικότητα, µε απόλυτο σε-
βασµό στο Διεθνές Δίκαιο και µε προτεραιότητα την προστασία
της ανθρώπινης ζωής. Τους αξίζει, λοιπόν, για µία ακόµη φορά
η δηµόσια αναγνώριση του έργου τους και βέβαια της τεράστιας
προσφοράς τους. 

Σε αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που αναγκάστηκε -για µία ακόµη
φορά- να αλλάξει τη στάση του σχετικά µε την απόφαση της Κυ-
βέρνησης να προχωρήσει στη χορήγηση έκτακτης ενίσχυσης
600 ευρώ τόσο στους λιµενικούς όσο και στους αστυνοµικούς,
αναγνωρίζοντας την επιτυχηµένη διαχείριση του µεταναστευτι-
κού. Αυτό είναι ένα γεγονός που επιβεβαιώνει για µία ακόµη
φορά την έλλειψη σοβαρότητας και την απόλυτη αναξιοπιστία
του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Η προσφορά βέ-
βαια του Λιµενικού Σώµατος για µια ακόµα φορά αναγνωρίζεται
επισήµως και από τον Πρωθυπουργό της χώρας. 

Δεν αρκεί όµως µόνο η επιβράβευση των στελεχών. Απαιτείται
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-και αυτό ακριβώς κάνουµε- η συνεχής αναβάθµιση των επιχει-
ρησιακών δυνατοτήτων του Λιµενικού Σώµατος. Για αυτό αναµέ-
νεται η παραλαβή εβδοµήντα νέων σκαφών, πέρα από τα είκοσι
τέσσερα που έχουµε ήδη παραλάβει. Συνεχίζονται και οι διαγω-
νιστικές διαδικασίες για τα δύο εµβληµατικά έργα του Λιµενικού
Σώµατος, δηλαδή το Εθνικό Σύστηµα Ολοκληρωµένης Θαλάσ-
σιας Επιτήρησης και το Σύστηµα Διαχείρισης της Θαλάσσιας Κυ-
κλοφορίας, αξίας 62 εκατοµµυρίων ευρώ και 49 εκατοµµυρίων
ευρώ αντίστοιχα.

Στον άξονα της νησιωτικής πολιτικής έργο κοµβικής σηµασίας
για το σήµερα και το αύριο των νησιών αλλά και των κατοίκων
τους είναι η υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για τη νησιωτι-
κότητα, που για πρώτη φορά θεσµοθετήθηκε. Η στρατηγική αυτή
υλοποιείται µε ειδικά χρηµατοδοτικά εργαλεία, τόσο σε σχέση
µε την ανάπτυξη των υποδοµών όσο και σε σχέση µε τη νησιω-
τική επιχειρηµατικότητα. Το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ» ανοίγει
νέους δρόµους για την ενίσχυση της τοπικής ανάπτυξης, µε έµ-
φαση στις πράσινες επενδύσεις, στον τοµέα του νερού και στις
εγκαταστάσεις ΑΠΕ. Μέσω αυτού του προγράµµατος, προβλέ-
φθηκε επίσης η χρηµατοδότηση για την ακτοπλοΐα και για έργα
δηµόσιου χαρακτήρα στα νησιά. Επιπροσθέτως, δροµολογείται
συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για τη χρη-
µατοδότηση δράσεων κλιµατικής προσαρµογής για τα νησιά και
η δηµιουργία µηχανισµού τεχνικής υποστήριξης δικαιούχων για
νησιωτικούς ΟΤΑ.

Η ελληνική νησιωτικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απο-
τελεί πλέον πεδίο ενδιαφέροντος για την άσκηση καινοτόµων πο-
λιτικών και πρωτοβουλιών, όπως η επιλογή της «AMAZON» να
συµµετέχει στο πρόγραµµα «Naxos, Smart Island» και βέβαια η
συµµετοχή µας στο πρόγραµµα «GR-eco Islands». Επίσης, η Ελ-
λάδα παίζει πρωταγωνιστικό ρόλο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη χρηµατοδότηση της πρώτης επίσηµης µελέτης για τη
νησιωτική διακυβέρνηση και τη βελτίωση των λιµενικών υποδο-
µών στα νησιά. Τέλος, συνεχίζεται και το µέτρο του µεταφορικού
ισοδύναµου επιχειρήσεων, καυσίµων και επιβατών, µε την προ-
σθήκη δεκαεπτά νέων νησιών στο σκέλος των καυσίµων.

Στο πεδίο της λιµενικής πολιτικής και των λιµένων, η αναντίρ-
ρητη διαπίστωση έγκειται στην απόλυτη δικαίωση της Κυβέρνη-
σης σ’ ό,τι αφορά τη στρατηγική µας για την αξιοποίησή τους.
Όπως είχαµε δεσµευτεί, η υπεραξία που προκύπτει αποδίδεται
στους πολίτες της κάθε τοπικής κοινωνίας, αναβαθµίζει τη γεω-
στρατηγική θέση της πατρίδας µας και ενισχύει την εθνική µας
οικονοµία. Πρόκειται για µεταρρύθµιση µε υψηλή προστιθέµενη
αξία, η οποία βρίσκεται εν εξελίξει για τους Οργανισµούς Λιµέ-
νων Ηγουµενίτσας, Καβάλας, Ηρακλείου και Βόλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ δύο µε τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Για το έτος 2023 προγραµµατίζονται: Η υπογραφή των συµ-

βάσεων για την απόκτηση µέρους του µετοχικού κεφαλαίου για
τους λιµένες Ηγουµενίτσας και Καβάλας, η κατάθεση δεσµευτι-
κών προσφορών για το λιµάνι του Ηρακλείου και η υποβολή εκ-
δήλωσης ενδιαφέροντος για το λιµάνι του Βόλου.

Τέλος, για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης, όπως έχει ήδη λεχ-
θεί, αναβάλλεται προς το παρόν, λόγω της παρούσας συγκυρίας
και της πολύ µεγάλης αξίας σε γεωπολιτικό, γεωστρατηγικό και
ενεργειακό επίπεδο, η παραχώρηση του λιµένος Αλεξανδρούπο-
λης, χωρίς όµως να αναβάλλεται ο αναπτυξιακός του σχεδια-
σµός.

Κύριε Πρόεδρε, η ελληνική ναυτιλία αποτελεί ένα ανεκτίµητο
εθνικό κεφάλαιο, µε ανεξάντλητα οικονοµικά αλλά και κοινωνικά
οφέλη για τον τόπο µας. Είναι γεγονός ότι η διατήρηση της παγ-
κόσµιας πρωτοκαθεδρίας της ελληνικής ναυτιλίας, το ίδιο της το
µέλλον, βασίζεται και εξαρτάται σε πολύ µεγάλο βαθµό από έναν
εξαιρετικά κρίσιµο παράγοντα. Να ξέρετε ότι θα είναι το µεγα-
λύτερο πρόβληµα που θα αντιµετωπίζει η παγκόσµια ναυτιλία:
Το ανθρώπινο δυναµικό και η ικανότητα προσέλκυσης νέων Ελ-
λήνων και Ελληνίδων στο ναυτικό επάγγελµα. 

Εµείς τι προγραµµατίζουµε; Στο πλαίσιο αυτό προωθούµε τη
µεταρρύθµιση του υφιστάµενου πλαισίου λειτουργίας των δηµό-
σιων σχολών, των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού και την ανά-

δειξη του πυλώνα της ιδιωτικής ναυτικής εκπαίδευσης στη βάση
σύγχρονων και ποιοτικών κανόνων λειτουργίας. 

Τέλος, έχει εξασφαλιστεί για τη χρηµατοδοτική περίοδο 2021
- 2027 χρηµατοδότηση έργων ύψους άνω των 200 εκατοµµυρίων
ευρώ για την υποστήριξη του συστήµατος Ναυτικής Εκπαίδευ-
σης - Κατάρτισης Ανέργων Ναυτικών, την οικονοµική ενίσχυση
των σπουδαστών των ΑΕΝ και βέβαια την προµήθεια τεχνικού
και εκπαιδευτικού εξοπλισµού για τις σχολές του Εµπορικού
Ναυτικού. 

Επίσης, στο πλαίσιο της στρατηγικής του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής για την ενίσχυση του ελληνικού
νηολογίου, τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του ελληνικού
πλοίου, καθώς και την αύξηση της απασχόλησης των Ελλήνων
ναυτικών στα πλοία µε τη σηµαία µας, ολοκληρώνεται -προσέξτε-
η αναµόρφωση του Κώδικα Ιδιωτικού Ναυτικού Δικαίου µετά από
εξήντα πέντε ολόκληρα χρόνια, µετά την ψήφισή του το µακρινό
1958. Θα έχουµε την ευκαιρία να ψηφίσουµε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο αρχές του έτους. 

Επίσης, κατόπιν της εφαρµογής της νέας δέσµης µέτρων -και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό- για την ενίσχυση της ανταγωνιστικό-
τητας της ελληνικής ναυτιλίας και του ελληνικού νηολογίου και
παρά τη διεθνή δύσκολη οικονοµική συγκυρία, οι εγγραφές πον-
τοπόρων πλοίων το έτος 2022 παρουσιάζουν αύξηση 15,38% σε
σχέση µε το έτος 2021. 

Ενώ, τέλος, και στον τοµέα του yachting από τον Απρίλιο του
2022 έχουµε ένα νέο σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο, µε στόχο, βέ-
βαια, να καταστεί η πατρίδα µας πρωτοπόρος και στον χώρο
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, γιατί βλέπω ότι έχετε πάρα πολλά να πείτε. Δεν µας παίρ-
νει ο χρόνος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής όχι µόνο αξιοποιεί όλα τα όπλα που διαθέτει
στη φαρέτρα του, αλλά προσθέτει και νέα, προκειµένου να
απαντά µε θετικό και αποτελεσµατικό τρόπο στις πολλές και σύν-
θετες προκλήσεις της εποχής. Δεν µας αρκεί το καταλυτικό απο-
τέλεσµα της σύγκρισης µε το παρελθόν. Αυτό που µας
ενδιαφέρει είναι να µετρηθούµε µε τις αυξηµένες δυσκολίες τού
σήµερα και να ανταποκριθούµε στις απαιτήσεις τού αύριο. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας απέδειξαν στην πράξη ότι µπορούν να διαχειριστούν κρίσεις
και δυσκολίες, ότι µπορούν να στηρίξουν την κοινωνία, ότι µπο-
ρούν να πετύχουν την ανάπτυξη, µοιράζοντας δίκαια τα οφέλη
της σε ολόκληρη την ελληνική κοινωνία. 

Όµως, το 2023 -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- θα κληθούµε
να αποφασίσουµε τον δρόµο που θα ακολουθήσει η πατρίδα µας
τα επόµενα χρόνια. 

Από τη µια µεριά είναι ο δρόµος της υπευθυνότητας, της στα-
θερότητας, της ανάπτυξης, της αποτελεσµατικής διακυβέρνη-
σης, των αλλαγών που αποδίδουν οφέλη για κάθε πολίτη, είναι
ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η επιτυχηµένη διακυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας.

Από την άλλη µεριά, είναι ο δρόµος της αβεβαιότητας, του λαϊ-
κισµού, της οπισθοδρόµησης, της αναποτελεσµατικής διακυβέρ-
νησης, της πολιτικής που φόρτωσε µε ασήκωτα φορολογικά
βάρη τη µεσαία τάξη και κάθε πολίτη, είναι ο Αλέξης Τσίπρας και
η αποτυχηµένη και επικίνδυνη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Είµαι βέβαιος ότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες θα συγκρίνουν,
θα κρίνουν και θα επιλέξουν σωστά και θα διασφαλίσουν µε την
ψήφο τους ότι η Ελλάδα δεν θα γυρίσει πίσω. Θα διασφαλίσουν
την πορεία ανάπτυξης των τελευταίων χρόνων και θα διασφαλί-
σουν τη σίγουρη και σταθερή πορεία της πατρίδας µας στα χρό-
νια που έρχονται. Θα επιλέξουν τη Νέα Δηµοκρατία και τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: …(δεν ακούστηκε). 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο. 
Με αφορµή τον χρόνο που έκανε ο κ. Πλακιωτάκης στην οµιλία

του, τα κόµµατα, που µας ακούνε, να ειδοποιήσουν και να ενη-
µερώσουν τους Αρχηγούς, γιατί αυτοί κάνουν τη µεγάλη «ζηµιά». 

Είπαµε και χθες ότι τη µεγαλύτερη «ζηµιά» την κάνουν οι
Υπουργοί και οι Αρχηγοί. Αν δεν τηρήσουν οι Υπουργοί και οι Αρ-
χηγοί τους χρόνους, θα ξεφύγουµε πολύ. Πρέπει να τηρήσουν
οπωσδήποτε τους χρόνους. Γιατί ήδη ο κ. Μάρκου µού ζήτησε
να του πω µέχρι ποιο νούµερο θα πάµε. Παίρνω και µηνύµατα
σχετικά. Και έχουν δίκιο οι συνάδελφοι. 

Εγώ τώρα τι να πω; Και τι να πουν και οι συνάδελφοι από εδώ
που το χειρίζονται το θέµα; Δεν µπορώ να σας πω αν θα πάει
έτσι. Αν κόψουµε, θα γίνουµε κακοί. Δεν γίνεται. 

Τα κόµµατα να τους ενηµερώσουν όλους ότι ο χρόνος είναι
επτά λεπτά και να ενηµερώσουν και για τους χρόνους που
έχουµε δώσει για τους Υπουργούς και Υφυπουργούς. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Να υπενθυµίζετε να σέβονται το Σώµα
και τις αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκ-

φράσω από αυτό το Βήµα τα θερµά και ειλικρινή µου συλλυπη-
τήρια στην οικογένεια του δεκαεξάχρονου παιδιού που έπεσε
από σφαίρα αστυνοµικού. Θλίψη για το γεγονός! Οργή, αγανά-
κτηση και καταδίκη της αστυνοµικής αυθαιρεσίας, η οποία
ωστόσο έχει τις ευλογίες του κ. Μητσοτάκη και του Υπουργού
του, του κυρίου «θα εφαρµοστεί ο νόµος», λες και του ζήτησε
κανείς να τον παραβιάσει. 

Ένα είναι το αίτηµα: Δικαιοσύνη παντού! Είναι ένα αίτηµα το
οποίο, κατά τη γνώµη µου, ούτε θέλει ούτε µπορεί να υπηρετήσει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια άκρως προκλητική πα-
ρουσία, στην οποία απάντησε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος, ο Υφυπουργός κ. Σκυλακάκης, µεταξύ άλλων, είπε ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ φορολόγησε το κρασί. 

Επιτρέψτε µου να θέσω µια άλλη οπτική. Ναι, βάλαµε φόρο
στο κρασί και ήµουν από τους Βουλευτές που το ψήφισαν. Πόσα
πήρε η ελληνική πολιτεία από αυτόν τον φόρο; Πόσα αναζητού-
σαµε; 30 εκατοµµύρια! 30 εκατοµµύρια δεν υπήρχαν στα ταµεία
του κράτους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα που µας οδήγησε να
βάλουµε τον φόρο στο κρασί. 

Βέβαια, όταν από αυτό το Βήµα ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι τη
χώρα τη χρεοκόπησε ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι δυνατόν να περιµένω λιγό-
τερο προκλητικό θράσος από τους εκλεκτούς του; 

Αναρωτηθήκατε, κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνησης, ποια θα
ήταν η πορεία της χώρας αν δεν είχαµε τα έκτακτα συµβάντα της
τελευταίας τριετίας. Εγώ αναρωτιέµαι ποια θα ήταν η πορεία της
χώρας αν παραλαµβάνατε άδεια ταµεία και όχι 37 δισεκατοµµύ-
ρια. 

Και συνεχίζω παρακάτω. Ποια θα ήταν η πορεία της χώρας αν
ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, εξέχων δικαστικός, δεν
«έκλεινε τα µάτια, αφτιά και στόµα» στις υποκλοπές και το σκάν-
δαλο µε οσµή παρακράτους, την αστυνοµική βία, τον κρατικό αυ-
ταρχισµό, την αστυνοµική αυθαιρεσία; 

Είπατε σαν παλιός δικαστικός ότι σιωπάτε όσο διερευνά η δι-
καιοσύνη. 

Και λέω: Η παρέµβασή σας να απαγορευθεί η ενηµέρωση
όσων σταµάτησε η παρακολούθησή τους από την ΕΥΠ ήταν σιω-
πηρή αναµονή της δικαιοσύνης ή ισχυρή, εκκωφαντική παρέµ-
βαση;

Για την υγεία ξεκίνησα να πω και, όπως βλέπετε, αλλού µε
πήγε η συζήτηση.

Στην υγεία δύο γραµµές που συγκρούονται, δύο πολιτικές που
συγκρούονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκφράζονται και
στον προϋπολογισµό, εκφράζονται και στις δαπάνες. Είναι η
άποψή µας η ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, πολι-
τική που απαιτεί και προϋποθέτει αύξηση των δαπανών για την
υγεία. Να φτάσει η χώρα µας στον ευρωπαϊκό µέσο όρο, λέµε
εµείς. Από την άλλη πλευρά, η πολιτική της αύξησης του ζωτικού
χώρου του ιδιωτικού τοµέα της υγείας, η πολιτική του λιγότερου

κράτους, του λιγότερου κοινωνικού κράτους, της µείωσης των
δαπανών για την υγεία. 

Και επειδή πράγµατι, όπως είπαν αρκετοί συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, οι αριθµοί είναι αµείλικτοι, στον προϋπολο-
γισµό του 2023 οι δαπάνες είναι µειωµένες κατά 53 εκατοµµύρια.
Άρα οι δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας θα συνεχίσουν να
λειτουργούν σε καθεστώς λιτότητας, αδυναµίας αξιοπρεπούς
κάλυψης των υγειονοµικών αναγκών, αδυναµίας ανταπόκρισης
στην αυξηµένη ζήτηση. Πρόκειται για µείωση των δαπανών, η
οποία ούτως ή άλλως θα βάλει τη σφραγίδα της στην κρίση στε-
λέχωσης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, στα διαλυτικά φαινό-
µενα στη λειτουργία των δοµών υγείας, στη φυγή των νέων
επιστηµόνων στο εξωτερικό. Συµπέρασµα: Η πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας βλάπτει σοβαρά την υγεία. 

Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Θα µπορούσα να αναφέρω πολλά
στοιχεία, αλλά δεν θα έφτανε ενδεχοµένως όλος ο χρόνος που
διατίθεται για την οµιλία µου. Θα πάρω ένα: Στο ΕΚΑΒ δόθηκαν
113 εκατοµµύρια πέρσι, 105 φέτος, µείωση κατά 8 εκατοµµύρια.
Αυτή η µείωση, αν βάλουµε και την πληθωριστική κρίση, όσον
αφορά το κόστος κίνησης των ασθενοφόρων και όλων των
µέσων που διαθέτει το ΕΚΑΒ, την ανάγκη ανανέωσης, όπου χρει-
άζεται, του στόλου, την ανάγκη πρόσληψης νέου προσωπικού,
καταλαβαίνετε ότι η µείωση δεν είναι µόνο 8 εκατοµµύρια, όσο
είναι το απόλυτο αριθµητικό νούµερο, που βγαίνει αφαιρώντας
τη δαπάνη του προϋπολογισµού του 2022 από αυτή του 2023.
Αυτή η µείωση θα συµβάλει στην υπολειτουργία του ΕΚΑΒ. Ήδη
ψηφίσατε εσείς πριν από µερικές µέρες την εκχώρηση των δευ-
τερογενών διακοµιδών στον ιδιωτικό τοµέα, δηλαδή επιβάρυνση
στην τσέπη των εργαζοµένων. Συµπέρασµα: Όσο λιγότερο κρά-
τος επαγγέλλεσθε, τόσο πιο βαθιά είναι το χέρι στην τσέπη, τόσο
πιο µεγάλη είναι η επιβάρυνση της τσέπης των εργαζοµένων. 

Αντίστοιχα, στον ΕΟΠΥΥ η κρατική επιδότηση είναι µειωµένη
κατά 149 εκατοµµύρια. Και ερωτώ: Θα βελτιωθούν ή θα επιδει-
νωθεί η κατάσταση της κάλυψης δαπανών υψηλής ιδιωτικής δα-
πάνης; Αναφέροµαι στην οδοντιατρική περίθαλψη, αναφέροµαι
στην ειδική αγωγή, αναφέροµαι στην ψυχική υγεία, αναφέροµαι
στην αποκατάσταση. Και προκαλώ πραγµατικά όλους τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας που θα µε ακολουθήσουν στο
Βήµα να πουν αν το µείον 149 εκατοµµύρια στον ΕΟΠΥΥ σηµαίνει
βελτίωση αυτών των δαπανών. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό. Δεν θα συµφωνούσα µε την άποψη ότι είναι
προϋπολογισµός λιτότητας. Είναι προϋπολογισµός κοµµένος και
ραµµένος στα µέτρα µιας νεοφιλελεύθερης πολιτικής. Είναι προ-
ϋπολογισµός εγκλωβισµένος στις ιδεοληπτικές αγκυλώσεις εµ-
πορευµατοποίησης της υγείας που πρεσβεύει η Δεξιά. Είναι
προϋπολογισµός ενταγµένος στην υπηρεσία της δηµιουργίας
πελατειακού κράτους, που τόσο απαραίτητο είναι στη Νέα Δη-
µοκρατία για τη συνέχιση της διακυβέρνησής της. Γι’ αυτό κατα-
ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό, γι’ αυτό κατά τη γνώµη µας δεν
φτάνει απλά η καταψήφιση του προϋπολογισµού, αλλά ένα προ-
οδευτικό µέτωπο για την ανατροπή αυτής της πολιτικής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ηγουµενίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 17ο

Γυµνάσιο Πατρών.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει κι εύχεται καλή πρόοδο και καλές

γιορτές και σε εσάς και στις οικογένειές σας.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Κούβελας από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση του
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κρατικού προϋπολογισµού για το έτος 2023 αποκτά ακόµη µε-
γαλύτερη αξία, καθώς είναι ο πρώτος µετά από δώδεκα χρόνια
που καταρτίζεται εκτός του πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Αν
µπορούσα να χαρακτηρίσω τον τέταρτο προϋπολογισµό της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, θα χρησιµοποιούσα τρεις λέξεις. Θα
έλεγα ότι είναι θαρραλέος, συνετός και συνεπής.

Είναι θαρραλέος, γιατί καταρτίζεται υπό συνθήκες αστάθειας
και υψηλής αβεβαιότητας, που προκαλούν οι γεωπολιτικές και
δηµοσιονοµικές εξελίξεις σε παγκόσµιο επίπεδο. Ο πόλεµος
στην Ουκρανία, το ράλι στις τιµές της ενέργειας και των καυσί-
µων και η µέχρι στιγµής αδυναµία της Ευρώπης να συµφωνήσει
σε µια βασική στρατηγική αποτελούν παράγοντες που καθιστούν
κάθε πρόβλεψη επισφαλή.

Ταυτόχρονα, οι προκλήσεις και οι ανάγκες σε εθνικό επίπεδο
είναι εξίσου πολλές και σηµαντικές. Η ενεργειακή κρίση δηµιουρ-
γεί πληθωριστική πίεση στα νοικοκυριά και στις επιχειρήσεις, η
υγειονοµική αβεβαιότητα παραµένει, αλλά και η συνεχής τουρ-
κική προκλητικότητα καθιστά αναγκαία την περαιτέρω ενίσχυση
και θωράκιση της χώρας.

Ο προϋπολογισµός είναι συνεπής, γιατί καλείται µέσα από
προβλέψεις ρεαλιστικές να διατηρήσει τη δηµοσιονοµική ισορ-
ροπία και τους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης, αλλά και να υπο-
στηρίξει ένα ευρύ φάσµα µεταρρυθµίσεων για τη βελτίωση της
καθηµερινότητας ιδίως των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας.

Ακόµη, είναι συνετός, γιατί µέσα από την ορθή δηµοσιονοµική
διαχείριση κατευθύνει σωστά και σοφά τους διαθέσιµους ευρω-
παϊκούς πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης στη στήριξη της ελ-
ληνικής κοινωνίας και την ενίσχυση του παραγωγικού ιστού της
χώρας.

Ο προϋπολογισµός του έτους 2023 έρχεται να επισφραγίσει
ένα διαφορετικό µείγµα πολιτικής για τη χώρα και τους πολίτες:
Λιγότερες επιβαρύνσεις και περισσότερες επενδύσεις, λιγότεροι
φόροι και περισσότερες καλές δουλειές, λιγότερη αβεβαιότητα
και περισσότερη αναπτυξιακή πολιτική.

Και όλα αυτά αποκτούν µεγαλύτερη αξία αν δει κανείς την
πρόσφατη απόφαση του Eurogroup για την Ελλάδα, µε την οποία
αναγνωρίζει ότι έχει ανοίξει ένα νέο κεφάλαιο για τη χώρα µας
και την οικονοµία µας, παρά τις πολλαπλές εξωγενείς κρίσεις,
µια απόφαση που προβλέπει νέα µέτρα ελάφρυνσης του χρέους
µας, ύψους 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε τελικούς αποδέκτες
τους ίδιους τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός για το 2023
αποτελεί στην πραγµατικότητα την πυξίδα για την Ελλάδα του
2030. Άλλωστε, εκτός από νούµερα και προβλέψεις, είναι πάνω
απ’ όλα ο σχεδιασµός για το µέλλον, ένας πραγµατικός «οδικός
χάρτης» στο πλαίσιο µιας ακόµη δύσκολης εξίσωσης που καλού-
µαστε να λύσουµε και έχει να κάνει µε τον εισαγόµενο πληθωρι-
σµό και την ακρίβεια.

Τελικά καταλήγουµε σε έναν προϋπολογισµό αισιοδοξίας για
την επόµενη µέρα της οικονοµίας µας. Και αυτό δεν έρχεται τυ-
χαία, δεν είναι απλά µία επιθυµία ή ευχή. Τα νούµερα εδώ λένε
την αλήθεια. Ο ρυθµός ανάπτυξης προβλέπεται για το 2022, που
κλείνει, στο 5,6%, δηλαδή σχεδόν διπλάσιος του ευρωπαϊκού
µέσου όρου, ενώ για το 2023 προβλέπεται να είναι τριπλάσιος
σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Αυτό δηµιουργεί επι-
πλέον ούριο άνεµο για την επιστροφή της οικονοµίας µας το
2023 στις αγορές, έχοντας την εκτίµηση ότι το πρωτογενές πλε-
όνασµα θα φανεί, σε σχέση µε πρωτογενές έλλειµµα για τη φε-
τινή χρονιά, αλλά και η γενναία µείωση του δηµοσίου χρέους, το
οποίο θα διαµορφωθεί του χρόνου στα χαµηλότερα από το 2010,
δίνοντας έτσι ένα ισχυρό στίγµα της ελληνικής οικονοµίας σε
όλους τους οίκους αξιολόγησης. 

Επιπλέον, το ΑΕΠ αναµένεται να µεγαλώσει κατά 45 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή 25% πάνω από το 2018, µόλις σε τέσ-
σερα χρόνια µέσα. Εάν αυτά δεν είναι αποδείξεις για την ισχυρή
ανάπτυξη της οικονοµίας µας, τότε ποιες είναι; Ο πληθωρισµός
τον Νοέµβριο υποχώρησε κι άλλο, στο 9%. Θυµίζω ότι ο µέσος
ευρωπαϊκός όρος ξεπερνάει το 10%. Όσοι λοιπόν µιλούν για πλη-
θωρισµό Μητσοτάκη θα πρέπει να είναι ευτυχείς που σε αυτή τη
συγκυρία κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία. Ακόµη, επιπλέον µείωση
της ανεργίας τον µήνα Οκτώβριο, προσθήκη εκατό χιλιάδων

νέων θέσεων εργασίας µέσα στον χρόνο που κλείνουµε, αλλά και
το πρόγραµµα «Δουλειές για Όλους» που θα τρέξει, θα εξελιχθεί,
το 2023 θέτουν ως στόχο το µονοψήφιο νούµερο της ανεργίας
για τον επόµενο χρόνο και όλα δείχνουν πως η Ελλάδα βγαίνει
για τα καλά στο πλαίσιο. 

Στην προσπάθεια να στηρίξουµε την κοινωνία σε αυτή τη δύ-
σκολη ενεργειακή κρίση, επιβάλαµε για πρώτη φορά φορολό-
γηση ύψους 90% στα υπερέσοδα ή στα υπερκέρδη, όπως θέλετε
πείτε το, στους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας. Ποιος άλλος
τόλµησε να το κάνει αυτό; Από τον µήνα Ιούλιο 1,4 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ µέχρι τον Νοέµβριο έχουν επιστραφεί στους Έλλη-
νες καταναλωτές. 

Θα µπορούσα να αναφέρω πολλά ακόµη τα οποία έχουµε
κάνει και όχι θα θέλαµε να κάνουµε, αλλά δεν προλάβαµε, όπως
συνήθως εσείς του ΣΥΡΙΖΑ µας λέτε. Είναι όµως ξεκάθαρο στην
ελληνική κοινωνία ότι αυτό συµβαίνει σήµερα, ενώ εσείς θα µεί-
νετε στην ιστορία ως η κυβέρνηση των είκοσι µειώσεων στις συν-
τάξεις και των είκοσι εννέα νέων φόρων. Για να µην µιλήσουµε
βέβαια για τους ελεύθερους επαγγελµατίες που κλάψαµε τα
προηγούµενα χρόνια. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έτσι είναι, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Έτσι είναι, τα

νούµερα µιλάνε µόνα τους. Δεν χρειάζεται περαιτέρω απόδειξη.
Είναι στη διάθεσή σας. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 στοχεύει στο να αξιοποιήσουµε
κάθε ευκαιρία που έχει παρουσιαστεί µέσα σε αυτή την κρίση,
ενώ η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν ζητά ψήφο εµ-
πιστοσύνης από τη Βουλή. Αυτή την έχει, είναι δεδοµένη. Ζητά
ψήφο εµπιστοσύνης από τους Έλληνες πολίτες, µε το ερώτηµα
που θέτουµε προς αυτούς να είναι ξεκάθαρο: Θα επιλέξουµε για
δεύτερη φορά τη συµφορά ή θα δώσουµε δεύτερη εντολή στην
προκοπή;

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του κράτους
για το 2023. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κούβελα.
Και καλείται η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Ηγουµενίδη, για τον ΣΥΡΙΖΑ

ήταν το λιγότερο ότι έβαλε φόρο στο κρασί. Το πρόβληµα ήταν
το πολύ νερό που έβαλε στο κρασί του. 

Το πανηγυρικό κλίµα που αναπαράγει η Κυβέρνηση και οι κυ-
βερνητικοί Βουλευτές για τον πρώτο προϋπολογισµό που ψηφί-
ζεται εκτός καθεστώτος αυξηµένης εποπτείας αποδίδει τόση
επιτυχία όση η ρήση «η εγχείρηση πέτυχε, ο ασθενής απεβίωσε».
Μήπως είτε σε κρίση είτε σε ανάπτυξη, µε µνηµόνια ή χωρίς, στα-
µάτησε ο προϋπολογισµός να είναι ένα εργαλείο που συγκεν-
τρώνει από τον λαό φορολογικά έσοδα για να χρηµατοδοτεί τις
ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων; Εξάλλου, πίσω από τους
πανηγυρισµούς, το πραγµατικό µήνυµα στον λαό και το στίγµα
του κρατικού προϋπολογισµού το δίνει η ίδια η εισηγητική έκ-
θεση, που προαναγγέλλει σφίξιµο των δηµοσιονοµικών λουριών,
µετά την περίοδο δηµοσιονοµικής επέκτασης που αναγκαστικά
ακολουθήθηκε για τη στήριξη των επιχειρήσεων στη διάρκεια της
πανδηµίας. 

Επιβεβαιώνεται έτσι ότι τόσο την επεκτατική πολιτική την πλη-
ρώνει ο λαός, µε την εκτίναξη του πληθωρισµού και τη µεγάλη
ακρίβεια, όσο και το ότι µε τον ίδιο τρόπο πλήρωσε και θα πλη-
ρώσει ξανά την περιοριστική διαχείριση, µε το πάγωµα και τον
περιορισµό κοινωνικών παροχών από τη µια και τη φοροαφαί-
µαξή του από την άλλη, σε συνθήκες µάλιστα καθηλωµένων µι-
σθών, φτώχειας και ανασφάλειας για τους εργαζόµενους και τα
λαϊκά στρώµατα. Αυτό είναι το έδαφος στο οποίο βασίστηκε ο
πρωταθλητισµός στη βελτίωση του επενδυτικού περιβάλλοντος
για το οποίο καµαρώνετε. Και δικαίως καµαρώνετε, γιατί αν για
κάποιον είναι ανθηρά τα µεγέθη του προϋπολογισµού είναι για
το µεγάλο κεφάλαιο. Στα ταµεία των επιχειρηµατικών οµίλων για
την πράσινη και ψηφιακή µετάβαση θα πάνε ζεστό χρήµα 15,3
δισεκατοµµύρια, 8,3 δισεκατοµµύρια από το Πρόγραµµα Επεν-
δύσεων και 7 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης. 
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Και αυτά τούς τα στέλνετε συστηµένα, µε την υπογραφή όλων
σας, Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, εγγυηµένα δηλαδή,
µε όποια σύνθεση κυβέρνησης κι αν προκύψει. Όπως εγγυηµένα
είναι και τα αντιλαϊκά προαπαιτούµενα που το συνοδεύουν, αλλά
µε διαφορετικά από αυτά αποδέκτη, γιατί τα σπασµένα ο λαός
πάντα τα πληρώνει. Για τον λαό αυτό που αυξάνεται είναι ο λο-
γαριασµός µε φόρους και χαράτσια που καλείται να πληρώσει.
Κατά 3,2 δισεκατοµµύρια είναι αυξηµένα τα φορολογικά έσοδα,
σε συνθήκες µάλιστα καθηλωµένων µισθών, ακρίβειας, πληθω-
ρισµού, που θα συνεχίσουν να εξαϋλώνουν το εισόδηµα. Και
αυτός ο λογαριασµός, σταθερά συστηµένος στέλνεται στον λαό
µε την υπογραφή όλων σας, ενώ για τους οµίλους διατηρείτε τη
φιλική συµµετοχή στο 5% αυτών. Όπως βέβαια και τη βαθιά αν-
τιλαϊκή αναλογία άµεσων και έµµεσων φόρων, που για άλλη µια
φορά παίρνουν την ανηφόρα. Γι’ αυτό και απορρίψατε πανηγυ-
ρικά την τροπολογία του ΚΚΕ, µαζί µε άλλες τέσσερις, για κα-
τάργηση του ΦΠΑ στα είδη λαϊκής κατανάλωσης, στην ενέργεια
και τα καύσιµα, όπως και του ειδικού φόρου κατανάλωσης. 

Πώς θα µπορούσατε εξάλλου να κάνετε αλλιώς, όταν λίγους
µήνες πριν µαζί, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, ψηφίσατε
τη µονιµοποίηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στην ενέργεια,
µε ευρωπαϊκή σφραγίδα και σε τέτοιες συνθήκες ενεργειακής
φτώχειας. Γι’ αυτό βέβαια πλασάρετε τη µείωση των φόρων στα
επιτρεπτά όρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλα τέτοια «πρά-
σινα άλογα» ως γιατροσόφι για την ενεργειακή ακρίβεια, που κι
αυτή βέβαια την υπογραφή όλων σας έχει. Γι’ αυτό και ήρθε για
να µείνει, ανεξάρτητα ποιος θα είναι µηχανοδηγός του τρένου
της πράσινης µετάβασης. 

Εκεί που δεν σας εµποδίζει κανένα όριο και ανταγωνίζεστε για
το ποιος µε µεγαλύτερη µαχητικότητα υπερασπίστηκε τα δικαιώ-
µατά τους είναι στη διαφύλαξη των δεκάδων συνταγµατικών φο-
ροαπαλλαγών των εφοπλιστών. Γι’ αυτούς τους πιο αναξιοπα-
θούντες ψηφίζετε αδιαπραγµάτευτα αφορολόγητο πετρέλαιο και
την ελάχιστη φορολογική τους εισφορά την προβλέπετε εθελον-
τικά. Ταυτόχρονα τους µπουκώνετε εκατοµµύρια ζεστό χρήµα,
µε περηφάνια τα ανέλυσε πριν ο κ. Πλακιωτάκης, 138 εκατοµµύ-
ρια έφτασε η επιδότηση για τις άγονες γραµµές, 370 εκατοµµύ-
ρια από το ΕΣΠΑ, άλλα 600 για την πράσινη µετάβαση και την
ανανέωση του στόλου τους. Εδώ πάνε περίπατο οι δηµοσιονοµι-
κές αντοχές της οικονοµίας, όπως βέβαια περίπατο πάνε και οι
ίδιες οι ανάγκες των νησιωτών. Μήπως και το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο, µε το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ θέλησε να χρυσώσει το χάπι στους
νησιώτες για την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ,
δεν λειτούργησε τελικά ως έµµεση επιδότηση των εφοπλιστών,
αφού µέσω του προϋπολογισµού επιδοτούνται οι ανεξέλεγκτες
ανατιµήσεις των εισιτηρίων; Αυτές που µετατρέπουν σε είδος πο-
λυτελείας για τους νησιώτες οποιοδήποτε ταξίδι, ακόµα και επι-
βεβληµένες µετακινήσεις για ιατρικούς λόγους και για τις
βασικές ακόµα προληπτικές εξετάσεις. Ανάγκη που µε βεβαι-
ότητα θα διογκωθεί, όπως οµολογούν τα ίδια τα καθηλωµένα
κονδύλια του προϋπολογισµού για την υγεία, επιδεινώνοντας τις
ήδη αποδεκατισµένες δηµόσιες δοµές και αυξάνοντας την
ανάγκη να βάζει ο λαός πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη για την προ-
στασία ενός αδιαπραγµάτευτου αγαθού, που όλοι σας όµως το
αντιµετωπίσατε και το αντιµετωπίζετε ως πανάκριβο εµπόρευµα. 

Και είναι τουλάχιστον πρόκληση, µετά από αυτά να δηλώνει
πριν από λίγο ο κ. Μηταράκης περήφανος για τη µονιµοποίηση
του νησιωτικού ΦΠΑ στα πέντε νησιά του Αιγαίου ως αντίβαρο
για τη µόνιµη σύνδεσή τους µε το προσφυγικό. Για το ότι το µόνο
έργο για το οποίο πέφτουν ζεστά εκατοµµύρια στα νησιά είναι
για να κατασκευάζονται δοµές, φυλακές µόνιµου εγκλωβισµού
ξεριζωµένων ανθρώπων, για τους οποίους αυτό που παραµένει
σταθερό είναι η εξαθλίωση, οι πνιγµοί και η καταστολή και αλλά-
ζει µόνο αν θα το βιώνουν σε στεριά ή σε θάλασσα, σε φαβέλες
ή σε απάνθρωπες φυλακές ή ακόµα και στην αστεγία.

Παρουσιάζονται, βέβαια, ως επίτευγµα τα σύγχρονα σκλαβο-
πάζαρα, που ψηφίζετε από κοινού, όπως η απαράδεκτη συµφω-
νία µε το Μπαγκλαντές για την εξεύρεση και ανακύκλωση
φθηνών εργατικών χεριών. Με αυτή σας την αθλιότητα ο λαός
ούτε θέλει ούτε πρόκειται να εξοικειωθεί. 

Οι κάτοικοι των νησιών, που µε µεγαλύτερη ένταση βιώνουν

τις συνέπειες της ακρίβειας, την εργασιακή ανασφάλεια και την
ανεργία, την απαξίωση και βασικών ακόµα κοινωνικών παροχών,
που νιώθουν ακόµα πιο έντονα στο πετσί τους τους κινδύνους
και την ανασφάλεια που προκαλεί η ένταση των παζαριών σε
βάρος των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, στο όνοµα της διατή-
ρησης πάντα της νατοϊκής συνοχής και στον βωµό της βαθύτε-
ρης εµπλοκής στους ανταγωνισµούς για την ιµπεριαλιστική
µοιρασιά, δεν µπορούν να αποβλέπουν σε πυροσβεστικές λύσεις
από τους ίδιους τους εµπρηστές. Δεν είδαν ούτε θα δουν ποτέ
σωτηρία από δοκιµασµένους παλαιούς και νέους επίδοξους σω-
τήρες, µένοντας οι ίδιοι στη γωνία ως άπραγοι θεατές. 

Αντίθετα, όποτε σήκωσαν κεφάλι, όποτε πήραν πραγµατικές
ανάσες, ήταν οι στιγµές που έγινε ο ίδιος ο λαός πρωταγωνιστής
και εκεί οι κοµµουνιστές βρέθηκαν πάντα µπροστάρηδες. Με την
ανάπτυξη της αλληλεγγύης του έγινε ο ίδιος δίχτυ προστασίας
για τις ανάγκες του ενάντια σε πλειστηριασµούς και διακοπές
ρεύµατος που απειλούσαν τις λαϊκές οικογένειες ενάντια στην
απληρωσιά και τις απολύσεις. Με τον µαζικό και ανυποχώρητο
αγώνα του έβαλε φρένο σε αντιλαϊκές κυβερνητικές αποφάσεις,
ακόµα και απέναντι σε πανίσχυρες δυνάµεις καταστολής. 

Ο λαός, λοιπόν, έχει άλλη επιλογή από το να στριµώχνει τις
ανάγκες του στα αντιλαϊκά δηµοσιονοµικά προαπαιτούµενα. Έχει
αποδείξει ότι µπορεί ο ίδιος να βάλει τη σφραγίδα του στις εξε-
λίξεις, δυναµώνοντας την πάλη του σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ,
ενισχύοντάς το σε κάθε µάχη και στις εκλογές, γιατί αυτή είναι η
µόνη επιλογή που δρα πολλαπλασιαστικά στις δυνάµεις του και
προς όφελος των εργατικών λαϊκών συµφερόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Κοµνηνάκα. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα
Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης
από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και

κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συζητούµενος
είναι ο τέταρτος προϋπολογισµός της πρώτης θητείας της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη και ως τέτοιος συγκεφαλαι-
ώνει τα πεπραγµένα και κεφαλαιοποιεί τα αποτελέσµατα µιας
ολόκληρης σχεδόν τετραετίας, µιας περιόδου κατά την οποία η
χώρα µας, η πατρίδα µας, βίωσε, όπως και άλλες χώρες, γεγο-
νότα παγκόσµιας κλίµακας, τα αποτελέσµατα των οποίων, των
κρίσεων αυτών, δεν θα µπορούσε κανένας να είχε προβλέψει και
να αποτρέψει εξ ολοκλήρου.

Μια τέτοια εισαγωγή, όµως, δεν γίνεται, για να προϊδεάσει για
µία απολογητική αποτίµηση, αλλά αντίθετα για να τονίσει τα
ευεργετικά αποτελέσµατα, τους στόχους που πετύχαµε σε εξαι-
ρετικά δύσκολες συνθήκες, µε τη στήριξη και την εµπιστοσύνη
των Ελλήνων. Δεν ψάχνουµε, λοιπόν, για άλλοθι, όπως έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ για τη δική του θητεία, διότι δεν χρειαζόµαστε άλλοθι.
Για το έργο µας µιλάνε τα αποτελέσµατα, οι αξιολογήσεις, οι
στόχοι που πετύχαµε, οι βραχυπρόθεσµες και µακροοικονοµικές
εκτιµήσεις για την πορεία και τις προοπτικές της χώρας και της
οικονοµίας. Το αποδεικνύει το γεγονός ότι ο συζητούµενος είναι
ο πρώτος προϋπολογισµός που καταρτίζεται εκτός ενισχυµένης
εποπτείας. 

«Σιγά το πράγµα! Σε µας το οφείλετε», µας είπε ο ΣΥΡΙΖΑ και
έχει εν µέρει δίκιο, διότι, εάν δεν υπήρχε ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα
υπήρχε τρίτο µνηµόνιο, που στοίχισε µερικές δεκάδες δισεκα-
τοµµύρια στον ελληνικό λαό, την απώλεια του ελέγχου στις τρά-
πεζες και τη φοροεξόντωση των µικροµεσαίων. Δεν θα υπήρχε
και η ενισχυµένη εποπτεία, την οποία επέβαλαν οι ανεκπλήρωτες
υποχρεώσεις του ΣΥΡΙΖΑ από το τρίτο µνηµόνιο. Δεν θα υπήρχε
επιτήρηση της οικονοµίας για τέσσερα επιπλέον χρόνια µόνο και
εξαιρετικά για τη χώρα µας, σε σχέση µε τις άλλες χώρες που
πέρασαν απ’ αυτό το µνηµονιακό µονοπάτι, υπό τον όρο επίτευ-
ξης συγκεκριµένων στόχων. 

Αυτά τα ολίγα για το αφήγηµα ότι δήθεν ο ΣΥΡΙΖΑ µας έβγαλε
από τη µνηµονιακή επιτήρηση και ότι ούτε λίγο ούτε πολύ η έξο-
δος από την ενισχυµένη εποπτεία ήταν προδιαγεγραµµένη, γιατί
η χώρα είχε µπει δήθεν σε αυτόµατο πιλότο. Το ένα ψευδέστερο
του άλλου! 
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Η αλήθεια είναι, όµως, ότι από το 2019 και µετά µε συστηµα-
τική προσπάθεια η Ελλάδα πέτυχε, η σηµερινή Κυβέρνηση πέ-
τυχε, την άρση των κεφαλαιακών περιορισµών, την πρόωρη
εξόφληση των δανείων στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, την
αναβάθµιση της χώρας από τις αγορές, την προσέλκυση πρω-
τοφανών επενδύσεων από το εξωτερικό. Ορόσηµα και στόχοι µε
διαδοχική θετική επίδραση στην πρόοδο της χώρας, όπως τέτοια
είχε και η πρώτη µεταπρογραµµατική έκθεση πριν από έναν
µήνα, που επικυρώθηκε και µε την απόφαση του Eurorgroup της
5ης Δεκεµβρίου για την ελάφρυνση του χρέους της χώρας κατά
6 δισεκατοµµύρια. 

Και όταν µιλάµε για υποχρεώσεις και στόχους που καλούµα-
στε να εκπληρώσουµε, τέτοιες είναι όλες αυτές οι µεταρρυθµί-
σεις που ψηφίσαµε στα τριάµισι αυτά χρόνια, είναι όµως και
υποχρέωση της χώρας για την απονοµή των συντάξεων και την
αποπληρωµή των υποχρεώσεων του δηµοσίου στους ιδιώτες. Ας
µη φαντάζεται, λοιπόν, κανείς νέα βάρη προς τους πολίτες, γιατί
αυτό που χαρακτηρίζει τον σηµερινό και όλους τους προηγού-
µενους προϋπολογισµούς της σηµερινής Κυβέρνησης είναι ότι
µόνο ελαφρύνει βάρη από τους Έλληνες φορολογούµενους. 

Με αυτή τη συνταγή, το 2022 αναµένεται να κλείσει µε ανά-
πτυξη 5,6%, σχεδόν διπλάσια του ευρωπαϊκού µέσου όρου, µε
ποσοστό ανεργίας στο 12,7%, το χαµηλότερο της τελευταίας
δωδεκαετίας και τη µεγαλύτερη σε ποσοστό του ΑΕΠ µείωση του
δηµόσιου χρέους ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη-µέλη. 

Και έρχεται το 2023, παρά το διεθνές υφεσιακό κλίµα, µε την
ίδια δυναµική να προσθέσει, σύµφωνα µε τις προβλέψεις, πολ-
λαπλάσια ανάπτυξη από τις ευρωπαϊκές χώρες και άρα περιθώ-
ρια για νέες ευεργετικές κοινωνικές παρεµβάσεις, που θα
προστεθούν στις ήδη εφαρµοσµένες, ύψους 4,2 δισεκατοµµυ-
ρίων, µε ειδικότερες την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης,
την περαιτέρω µείωση στις ασφαλιστικές εισφορές, την αύξηση
επιτέλους στις συντάξεις κατά 7,75% για πρώτη φορά µετά από
δώδεκα χρόνια, την αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου για
τους γιατρούς του ΕΣΥ, την ικανοποίηση δίκαιων µισθολογικών
αιτηµάτων για τις Ένοπλες Δυνάµεις, την κατάργηση της ειδικής
εισφοράς στο Ταµείο Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων, την επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα, τα κίνη-
τρα για την ενίσχυση της πλήρους απασχόλησης µέσω του
τέλους επιτηδεύµατος, την αναστολή του ΦΠΑ και πάλι στην οι-
κοδοµή, τα µέτρα στήριξης για τη στέγαση σε νέους, νέα ζευγά-
ρια, σε φοιτητές, αλλά και αστέγους, µε 1 δισεκατοµµύριο
επιπλέον για τις «βροχερές» ηµέρες της ενεργειακής και της πλη-
θωριστικής κρίσης, αλλά και 8,3 δισεκατοµµύρια από το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων και 7 δισεκατοµµύρια από το
Ταµείο Ανάκαµψης για την υλοποίηση νέων, εµβληµατικών, επεν-
δυτικών σχεδίων. 

Έχοντας πετύχει τα παραπάνω, η Ελλάδα µπορεί να ατενίζει
µε αισιοδοξία την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας που θα
δώσει πρόσβαση σε ασφαλέστερο και φθηνότερο δανεισµό για
το κράτος και τις επιχειρήσεις και κατά συνέπεια και νέες επεν-
δύσεις, περισσότερες θέσεις εργασίας, λιγότερες δαπάνες και
νέες ελαφρύνσεις για την κοινωνία. Είναι µια διαδικασία συνε-
χούς αναρρίχησης, που η κατάκτηση της µίας κορυφής δίνει
ώθηση για την επόµενη. 

Δεν είναι, όµως, µόνο τα εθνικά επιτεύγµατα, είναι κυρίως τα
απτά αποτελέσµατα για τον κάθε πολίτη. Έτσι, λοιπόν, ο κάθε
συµπολίτης µας ξέρει και νιώθει ότι υπάρχει ένα κράτος που µπο-
ρεί, µια Κυβέρνηση που θέλει και µπορεί να είναι δίπλα του. 

Γι’ αυτό, ο σηµερινός, ο ψηφιζόµενος νέος προϋπολογισµός
για το 2023 προβλέπει αυξήσεις για την υγεία. Διερωτήθηκε εκ-
πρόσωπος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, τι κάνουµε, πώς είναι σε
σχέση µε τις προηγούµενες δαπάνες ο προϋπολογισµός, τι προ-
βλέπει για την υγεία. Προβλέπει 1,6 δισεκατοµµύριο επιπλέον
δαπάνες σε σχέση µε εκείνες του 2019, αλλά και για την κοινω-
νική αλληλεγγύη προβλέπει αυξηµένες δαπάνες, κυρία Υφυ-
πουργέ, και για την κοινωνική συνοχή. 

Και ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ µέχρι πριν από λίγα χρόνια η συζήτηση γι-
νόταν για το ποιος φορτώνεται τα περισσότερα φορολογικά
βάρη, σήµερα η συζήτηση γίνεται για το ποιος θα πάρει πρώτος
µια αύξηση και ποιος ακολουθεί. Και αυτή είναι µια θετική, δηµι-

ουργική συζήτηση, ακόµα και αν ενέχει έναν ανταγωνισµό, γιατί
επιτέλους δεν µοιράζουµε τη φτώχεια µας, αλλά συζητούµε για
το πώς θα µοιράσουµε καλύτερα τα αποκτήµατά µας. 

Η χώρα και η οικονοµία βρίσκονται σε ασφαλείς ράγες, αλλά,
αν δεν υπάρξει συνετή και συνεπής διαχείριση, πάντα καραδοκεί
ο εκτροχιασµός. Γι’ αυτό σταµατήστε τους λεονταρισµούς. Ο κό-
σµος βλέπει και ξέρει. Βλέπει ποιος παίζει µπάλα, για να µιλή-
σουµε και µε µουντιαλικούς όρους. Βλέπει την κυβερνητική
οµάδα µε πλάνο, µε πρόγραµµα, µε συνοχή, µε αναπτυξιακές
πτέρυγες, µε το κέντρο να έχει καταλάβει το κέντρο. Και βλέπει
από την άλλη την αντιπολιτευτική οµάδα ασύνδετη, χωρίς οργά-
νωση, χωρίς σχέδιο, µε διαρκή γκρίνια στους διαιτητές. Όλα την
ενοχλούν. Ο καιρός, η ηµέρα, το παιχνίδι βγαίνει. Δείτε το VAR.
Δείτε το βίντεο. Τέσσερις προϋπολογισµοί, τέσσερα γκολ. Μά-
θετε µπαλίτσα, λοιπόν. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ένα πράγµα, όµως, έχω να σας παρακαλέσω. Ειδικά για τις

αµυντικές δαπάνες µην ξανακάνετε το λάθος που κάνατε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Εκεί µπορούµε και οφείλουµε να παίξουµε σαν
εθνική οµάδα! 

Σας ευχαριστώ πολύ και καλά Χριστούγεννα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι ο προ-
λαλήσας συνάδελφος παρεκτράπη και το λέω µε επιείκεια αυτό.
Δεν θέλω να συνεχίσω τη συζήτηση ούτε το επίπεδο του δηµό-
σιου διαλόγου µέσα στην Αίθουσα της Εθνικής Αντιπροσωπείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τοποθετήσεις των συναδέλ-
φων και των συναδελφισσών του κυβερνώντος κόµµατος, όπως
και του κ. Κωνσταντινίδη προηγουµένως, τούτες τις ώρες είναι
πραγµατικά πολύ δύσκολο να τις παρακολουθήσει κανείς. Μοι-
άζουν φωτοτυπίες µοιρασµένες στο σχολικό διάλειµµα, έχουµε
και τα παιδιά πάνω. Σαν να µη σχολιάζουµε εδώ τον προϋπολο-
γισµό του επόµενου έτους, αλλά να καλούµαστε να πούµε κά-
ποιο ποίηµα για τον ήρωα του έπους της πανδηµίας, της
Ουκρανίας και των ελληνοτουρκικών, τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Η πιο σουρεαλιστική, δε, όψη αυτής της πατενταρισµένης
αγιογραφίας είναι η έπαρση του Υπουργού Οικονοµικών ότι ο
σηµερινός προϋπολογισµός είναι ο πρώτος που συντάσσεται
έξω από το πλαίσιο οποιασδήποτε µορφής διεθνούς εποπτείας
µετά από δώδεκα χρόνια. Σαν να µην ήξερε ο κύριος Υπουργός
ότι η έξοδος από το πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής
συνετελέσθη επί ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και ότι τα σηµαντικότερα επι-
τεύγµατα για την οµαλοποίηση των δηµόσιων οικονοµικών, δη-
λαδή τη µακροπρόθεσµη ρύθµιση του χρέους και τη δηµιουργία
του δηµοσιονοµικού µαξιλαριού έγιναν επίσης επί ΣΥΡΙΖΑ, ενώ
αυτός προσωπικά τα λοιδορούσε. 

Αν όµως η επιθυµία της Εθνικής Αντιπροσωπείας είναι να κάνει
έναν πολιτισµένο διάλογο, χωρίς οπαδικό φανατισµό, τότε η ου-
σιαστική συζήτηση που θα έπρεπε να κάνουµε είναι η ακόλουθη.
Για χρόνια πολύ πριν από την κρίση και καθ’ όλη τη διάρκεια της
εισόδου της χώρας στη Νοµισµατική Ένωση οι δοµικές αδυνα-
µίες που όλοι αντιµετώπισαν και εκτιµούσαν ότι αποτελούν τα
βασικά προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας και οι οποίες οδή-
γησαν στη χρεοκοπία ήταν τα διπλά ελλείµµατα, το δηµοσιονο-
µικό έλλειµµα, σε συνδυασµό µε το έλλειµµα του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών. 

Αν το πρώτο από αυτά τα ελλείµµατα σήµερα δεν προκαλεί
τρόµο, εξαιτίας των ενεργειών της προηγούµενης κυβέρνησης,
δεν ισχύει το ίδιο και για το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών.
Εδώ έχετε και ένα expertee στο θέµα των εξαγωγών, µέχρι και
στη Μοζαµβίκη έφτασε η χάρη σας µε την εξαγωγή του «Preda-
tor» και των κατασκοπευτικών υπερόπλων, αλλά δυστυχώς το
ισοζύγιο παραµένει. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την Τράπεζα της Ελλάδος το έλλειµµα του
ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών το 2022 σε σχέση µε το 2021
τετραπλασιάστηκε, κύριοι συνάδελφοι. Ήταν σχεδόν µισό δισεκα-
τοµµύριο τον Ιανουάριο του 2021 και ανέρχεται πλέον σε άνω των
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2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τον Ιανουάριο του 2022. Η έκρηξη
αυτή προφανώς σχετίζεται µε την αύξηση της τιµής των πρώτων
υλών και πάνω από όλα φυσικά της ενέργειας, που είναι και αυτή
η έκρηξη που, µετακυλιόµενη προς την πραγµατική οικονοµία,
οδηγεί στην ξέφρενη πληθωριστική κρίση που όλοι βιώνουµε. 

Πρέπει να είναι σαφές, όµως, ότι ο παράγοντας αυτός µεσο-
πρόθεσµα είναι µια βόµβα για τις προοπτικές ανάκαµψης της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Αυτή την έκτακτη συνθήκη χρησιµοποιεί η
Κυβέρνηση, για να πει ότι κάθε δυσκολία οφείλεται σε οικονοµι-
κές εξωτερικότητες. Αυτή την έκτακτη συνθήκη επικαλείται και
η Ευρώπη, όταν ενεργοποιεί πρωτόγνωρα εργαλεία, όπως το Τα-
µείο Ανθεκτικότητας και Ανάπτυξης, για να διαχειριστεί την
κρίση. 

Σε αυτό το δυσµενές µακροοικονοµικό πλαίσιο εκεί κρίνεται
και η Κυβέρνηση και η εκάστοτε κυβέρνηση, µε ποιον τρόπο, δη-
λαδή, προσπαθεί να µετριάσει τις συνέπειες του σοκ στην ελλη-
νική οικονοµία, αλλά και κοινωνία, και από τον τρόπο µε τον
οποίο χρησιµοποιεί τα έκτακτα εργαλεία που έχει στη διάθεσή
της για την αντιµετώπιση της κρίσης και κυρίως για την προσπά-
θεια που καταβάλλει για την αποκατάσταση του µακροπρόθε-
σµου διαρθρωτικού προβλήµατος της ελληνικής οικονοµίας. 

Όσον αφορά το πρώτο, δεν θέλω να επεκταθώ. Τα έχουν πει
εύληπτα οι συνάδελφοι µου. Η Κυβέρνηση, σαν ο Μητσοτάκης
να ήταν εκλεγµένος από τις εταιρείες ενέργειας της χώρας, χρη-
σιµοποιεί την κρίση ως ευκαιρία για την άντληση υπερκερδών. Η
Κυβέρνηση, αγνοώντας όλα τα εργαλεία που έχει στη διάθεσή
της, τη µείωση της φορολογίας στα καύσιµα και στην ενέργεια,
την επιβολή πλαφόν στις τιµές ενέργειας, την ουσιαστική φορο-
λόγηση των υπερκερδών των εταιρειών ενέργειας, αφήνει την
κρίση αυτή να λειτουργήσει ως ένα τεράστιο εργαστήριο ανα-
διανοµής εισόδων - εσόδων υπέρ των ολίγων και ισχυρών. 

Τι κάνει, όµως, η Κυβέρνηση και µε τα έκτακτα εργαλεία που
έχει στη διάθεσή της για την εξισορρόπηση των προβληµάτων
που προκαλεί ο διεθνής πληθωρισµός; Τι κάνει, δηλαδή, η Κυ-
βέρνηση µε το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης; 

Αφήνω στην άκρη τον ίδιο τον σχεδιασµό του και την δοµική
έλλειψη εποπτείας και διαφάνειας, πάω στην ουσία, ότι δηλαδή
το ίδιο το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» δεν έχει προβλέψει τίποτα για τη
χρηµατοδότηση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ότι δεν έχει
κάνει τίποτε για την ενίσχυση των εξαγωγικών κλάδων µε ισχυρή
προστιθέµενη αξία. 

Υπενθυµίζω εδώ ότι το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» προέβλεπε 1,5 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ για φωτοτυπίες και ψηφιοποιήσεις για τα
κολλέγια και µόλις 400 εκατοµµύρια ευρώ για τη µεταποίηση. Να
πούµε για την πλήρη απουσία οποιασδήποτε αίσθησης κοινωνι-
κής πολιτικής από την ελληνική πρόταση του Ταµείου Ανθεκτι-
κότητας και Ανάκαµψης;

Υπενθυµίζω εδώ ότι η Ελλάδα, σε πλήρη αντίθεση από όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες, δεν έχει συµπεριλάβει ούτε µία δράση για τη
διαχείριση του οξύτατου στεγαστικού ζητήµατος που αντιµετωπί-
ζουν οι νέες και οι νέοι της χώρας µας. Ξεκάθαρη, γιατί τα µαθη-
µατικά είναι πεισµατάρικα, είναι η αντιπαραβολή του 1,3
εκατοµµυρίου ευρώ, τόσο διαθέτει από τα 32.000 εκατοµµύρια
που έχει το Ταµείο Ανάκαµψης, σε σχέση µε το 1,3 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ που η Πορτογαλία, χώρα της Ιβηρικής, έχει προχωρήσει
αξιοποιήσεις του ίδιου εργαλείου, του Ταµείου Ανάκαµψης.

Η Κυβέρνηση σήµερα προβλέπει ότι µε το κλείσιµο του έτους
η απορρόφηση πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης θα πλησιάζει
τα 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022 και τα 3,6 δισεκατοµµύρια
το 2023, όταν -προσέξτε- µέχρι τα µέσα του χρόνου δεν είχαν
διοχετευθεί στην πραγµατική οικονοµία ούτε καν 600 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Η Κυβέρνηση σήµερα λέει ότι η υλοποίηση του Ταµείου Ανά-
καµψης επαρκεί για την ανάσχεση των υφεσιακών τάσεων στην
ελληνική οικονοµία, αλλά η πραγµατική εικόνα είναι ότι µέχρι τα
µέσα του χρόνου µόλις το 2% από τα 32 δισεκατοµµύρια, που
είναι διαθέσιµα, είχαν κατευθυνθεί στην οικονοµία της χώρας. 

Άρα η υπόθεση σχετικά µε τον ρυθµό επέκτασης του ΑΕΠ -
πάνω στο οποίο στηρίζεται όλη η παραδοχή που στηρίζεται ο ση-
µερινός προϋπολογισµός, είναι αυτό: ρυθµός επέκτασης ΑΕΠ-
είναι ένα συνειδητό ψέµα. 

Για τους παραπάνω, λοιπόν, λόγους, κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα καταψηφίσει τον σηµερινό προϋπολογισµό και είµαι βέ-
βαιος ότι πολύ σύντοµα θα κληθεί να αναθεωρήσει, στο πλαίσιο
µιας νέας προοδευτικής διακυβέρνησης, για την οποία σύντοµα
θα τον εξουσιοδοτήσει ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου, όπως πάντα δεν ξεφεύγει
ο κ. Μαµουλάκης ποτέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 17ο Γυµνάσιο Πατρών (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλές
γιορτές και σε εσάς και στις οικογένειές σας. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα ο κ. Ιωάννης Αντωνιάδης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. Μετά θα δώσουµε τον λόγο στην κυρία Υφυπουργό. Ο κ. Αν-
τωνιάδης θέλει να πάει στην πλατεία να βάλει τα ξύλα. Όσοι δεν
έχετε ζήσει την εκδήλωση που έχουν στη Φλώρινα αυτή την
εποχή, που βάζουν φωτιά στον πύργο µε τα ξύλα, χάνετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που το
υπενθυµίζετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον προϋπο-
λογισµό του 2023, που είναι µια κορυφαία στιγµή. Βεβαίως, το
χαρακτηριστικό αυτού του προϋπολογισµού είναι ότι είναι ο τε-
λευταίος αυτής της θητείας και άρα είναι ο προεκλογικός. Είναι,
όµως, προεκλογικές όχι τύπου ΠΑΣΟΚ «Τσοβόλα, δώσ’ τα όλα»
ούτε τύπου ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος εν µέσω θέρους τον Ιούνιο του
2019 µοίραζε πρόωρα τα δώρα του Δεκεµβρίου του 2019, γιατί
µεσολαβούσαν οι εκλογές του Ιουλίου του 2019. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός συνέπειας, σταθερότητας και σοβαρότητας. 

Να δούµε λίγο και την περιρρέουσα ατµόσφαιρα την ώρα που
συζητάµε τον προϋπολογισµό. Στη Βιέννη, στην Αυστρία, αυτό το
διάστηµα ο κεντρικός δρόµος του Αγίου Στεφάνου φωταγωγείται
από τις έξι το απόγευµα µέχρι τις δέκα και µισή το βράδυ. Μιλάµε
για τον κεντρικό δρόµο. Μετά, καληνύχτα! Και για όλους τους πε-
ριφερειακούς δρόµους ούτε καν συζήτηση για φωταγώγηση! Στο
Ντίσελντορφ της Γερµανίας, που είναι ένας τουριστικός προορι-
σµός, τα µαγαζιά λειτουργούσαν µέχρι πρωίας. Σήµερα όλα τα
µαγαζιά κλείνουν, δηλαδή δεν λειτουργεί κανένα µέχρι πρωίας,
εκτός από κάποια περιφερειακά µαγαζιά, που τα έχουν κάποιοι
Ινδοί, Τούρκοι, κ.λπ.. Στην Αγγλία πεθαίνουν από το κρύο. 

Θα µπορούσα να σας αναφέρω κι άλλα πολλά παραδείγµατα.
Σας λέω µόνο ότι στην Ελλάδα του Μητσοτάκη και της Νέας Δη-
µοκρατίας αυτά τα έχουµε λυµένα, δεν µας αγγίζουν, γιατί αυτή
η Κυβέρνηση έχει προνοήσει και έχει νοιαστεί και ούτε καν µας
απασχολούν. 

Έρχοµαι στο θέµα των υποκλοπών. Έχω πει κατ’ επανάληψιν
ότι είναι ένα θέµα σοβαρό, καθώς άπτεται των προσωπικών δε-
δοµένων και των ατοµικών δικαιωµάτων και άρα είναι θέµα δη-
µοκρατίας, το οποίο όµως δυστυχώς το ΠΑΣΟΚ -και ο ΣΥΡΙΖΑ-
το έχει εργαλειοποιήσει, το έχει υποβαθµίσει και το έχει «κάψει»
από την ασύστολη χρησιµοποίηση που κάνει. 

Θα σταθώ µόνο σε ένα. Όταν αναφέρθηκε για πρώτη φορά το
θέµα Ανδρουλάκη, ξεσηκώθηκαν οι πάντες λέγοντας: «Είναι δυ-
νατόν να παρακολουθείται Ευρωβουλευτής, Βουλευτής;» κ.λπ..
«Πριν αλέκτορα φωνήσαι…», η απάντηση ήρθε από τις Βρυξέλ-
λες.

Ακούστηκε από συνάδελφο για τις λιγνιτικές µονάδες οι οποίες
έκλεισαν. Καµµία λιγνιτική µονάδα δεν έχει κλείσει στη δυτική
Μακεδονία, πλην του Αµυνταίου, οι οποίες έκλεισαν λόγω παλαι-
ότητας και λειτουργούσαν από το 2017 µε ώρες παράτασης. 

Θα κλείσουµε το θέµα της απόδρασης, το οποίο όσο το θέτει
ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος επικαλείται συνεχώς απόδραση Μητσοτάκη,
θα παίρνει και την απάντηση. 

4780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Απόδραση από τι, κύριοι συνάδελφοι; Από τον ΣΥΡΙΖΑ; Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ αποτελεί τη χειρότερη Αξιωµατική Αντιπολίτευση από το
1974 µέχρι σήµερα. Όσο ο Αλέξης Τσίπρας είναι Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα είναι
µόνιµος Πρωθυπουργός. Για να µη σας πω ότι ο µόνος στην Αί-
θουσα που παρακαλάει να είναι καλά ο Αλέξης Τσίπρας είναι ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Αφήστε, λοιπόν, τις αποδράσεις. Δεν πεί-
θετε κανέναν. 

Έρχοµαι στον προϋπολογισµό. Ο προϋπολογισµός του 2023
καταρτίστηκε σε µια περίοδο δύσκολη όχι µόνο για τη χώρα µας,
αλλά και για όλες τις παραδοσιακά δυνατές οικονοµίες του πλα-
νήτη. Με τις συνέπειες από την πανδηµία να µην έχουν ακόµα
ξεπεραστεί και µε τις γεωπολιτικές εξελίξεις σε παγκόσµιο επί-
πεδο να τροφοδοτούν την ακρίβεια, τον πληθωρισµό και το αυ-
ξηµένο ενεργειακό κόστος, είναι προφανές πως οι συνθήκες
µόνο ιδανικές δεν θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν. 

Αναφέροµαι σε συγκεκριµένα στοιχεία. Το ΑΕΠ της χώρας αυ-
ξάνεται εντυπωσιακά. Προβλέπεται ρυθµός ανάπτυξης 5,3% για
το 2022 και 2,1% για το 2023. Το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί σε
τρέχουσες τιµές τα 220 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, αγγίζον-
τας το επίπεδο του 2010. Πιθανότατα µε τα σηµερινά δεδοµένα
και αυτές οι εκτιµήσεις να είναι πάλι πολύ συντηρητικές. Να θυ-
µίσω πως κατά την περίοδο 2015 - 2018, που κυβερνούσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο µέσος όρος ανάπτυξης της χώρας ήταν σχεδόν
µηδενικός. 

Οι κυριότερες παρεµβάσεις για την αντιµετώπιση της ενεργει-
ακής και γενικότερα της κρίσης αφορούν στην αύξηση του επι-
δόµατος θέρµανσης, σε επιδοτήσεις στην κατανάλωση φυσικού
αερίου και ηλεκτρικής ενέργειας νοικοκυριών και επιχειρήσεων,
στην επιστροφή του 60% της αύξησης του κόστους ηλεκτρικής
ενέργειας για οικιακά τιµολόγια, στην εφαρµογή του µέτρου της
προπληρωµένης κάρτας για αγορά καυσίµων κίνησης για συνο-
λικά έξι µήνες από τον Απρίλιο του 2022 έως τον Σεπτέµβριο του
2022, σε επιδοτήσεις γεωργών και κτηνοτρόφων λόγω αυξηµέ-
νου κόστους λιπασµάτων, ζωοτροφών, αντίστοιχα στη µείωση
του ΦΠΑ στις ζωοτροφές και τα λιπάσµατα και στην επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης στους
αγρότες.

Να υπενθυµίσω, επίσης, πως µόνο κατά το τρέχον έτος για την
αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας έγιναν στοχευµένες
παρεµβάσεις, όπως η µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες
των ασφαλιστικών εισφορών των µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα,
η αναστολή της καταβολής ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στον
ιδιωτικό τοµέα, η µείωση του συντελεστή ΦΠΑ σε διάφορες κα-
τηγορίες προϊόντων και υπηρεσιών, η µη επιστρεπτέα επιχορή-
γηση σε µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Επίσης, να αναφέρω τα πολύ σηµαντικά δηµοσιονοµικά µέτρα
που αφορούν στην αύξηση του κατώτατου µισθού, τη σηµαντική
και µόνιµη αύξηση των συντάξεων, την αναµόρφωση του ειδικού
µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ και τις µισθολογικές παρεµ-
βάσεις για τη στήριξη των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2023
είναι ένας προϋπολογισµός συνέχειας, συνέπειας και σταθερό-
τητας. Είναι ένας προϋπολογισµός που αναδεικνύει τις αυξηµέ-
νες αντοχές, τη σηµαντική ανθεκτικότητα, τις ισχυρές δυνάµεις,
τις µεγάλες δυνατότητες και τις θετικές προοπτικές της ελληνι-
κής οικονοµίας. Εγγυάται την επιστροφή της Ελλάδας στην ευ-
ρωπαϊκή κανονικότητα µετά και το τέλος της ενισχυµένης
εποπτείας, την άρση των κεφαλαιακών περιορισµών που είχαν
επιβληθεί στο παρελθόν και την πρόωρη εξόφληση του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι ένας προϋπολογισµός που αποζηµιώνει τους πολίτες για
τις θυσίες τους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
και για την τήρηση του χρόνου.

Καλείται στο Βήµα η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Δόµνα Μιχαηλίδου για επτά λεπτά.

Να σας ενηµερώσω ότι σήµερα θα κλείσουµε και τον έκτο
κύκλο, µέχρι το νούµερο 77. Τελευταία οµιλήτρια για σήµερα θα
είναι η ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα Αδάµου. Το λέω
για να ενηµερωθούν και οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Ορίστε, κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός είναι πάντα

µια δύσκολη άσκηση, διότι σε αυτόν αποτυπώνεται η ικανότητα
των κυβερνήσεων να αφουγκράζονται την κοινωνία, να ιεραρ-
χούν τις ανάγκες της και να εξασφαλίζουν ότι αυτές θα καλυ-
φθούν στην πράξη. Στις γραµµές του προϋπολογισµού
αποτυπώνονται οι πολιτικές µας προτεραιότητες, οι οποίες οφεί-
λουν να σταθµίζονται από τις αντοχές της οικονοµίας και από τη
δυναµική ενός σύνθετου παρόντος αλλά και µέλλοντος.

Η υγειονοµική κρίση που αν και σε ύφεση είναι ακόµα εδώ, ο
πόλεµος και η παγκόσµια ενεργειακή κρίση που αυτός προκαλεί,
ο πληθωρισµός και η ακρίβεια που δοκιµάζουν την κοινωνική συ-
νοχή και ευηµερία, είναι προκλήσεις στις οποίες καλούµαστε να
απαντήσουµε µε ρεαλισµό, αλλά και µε πολλή κοινωνική ευαι-
σθησία. Και αυτό κάνουµε.

Ο προϋπολογισµός του 2023 εκφράζει µε καθαρό και απόλυτο
τρόπο την πολιτική βούληση της Κυβέρνησής µας να ενισχύσει
το κοινωνικό κράτος, να ολοκληρώσει τις µεταρρυθµίσεις που
δροµολογήθηκαν τα τελευταία χρόνια, να εξακολουθήσει να βρί-
σκεται στο πλευρό των ευάλωτων συµπολιτών µας στηρίζοντας
στην πράξη το δικαίωµά τους σε αξιοπρεπή διαβίωση.

Η δυνατότητα αυτή υπάρχει χάρη στο µείγµα πολιτικής, που
εφαρµόζει η Κυβέρνησή µας. Επενδυτικά µέτρα από τη µία, για
να αυξηθεί η ανάπτυξη και κανόνες από την άλλη, για να κατανε-
µηθεί δίκαια. Φροντίσαµε να την έχουµε και την έχουµε.

Στο 5,6% καταγράφεται ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας για το 2022, περίπου διπλάσιος από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. Είναι µια εξαιρετική επίδοση που προβάλλεται και
στον προϋπολογισµό του 2023. Παρά τη δυσµενή συγκυρία, η
ελληνική οικονοµία επιδεικνύει αντοχές που δικαιολογούν ανά-
πτυξη της τάξεως του 1,8%, ποσοστό που βρίσκεται και εδώ
πολύ υψηλότερα από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η θωράκιση του κοινωνικού κρά-
τους υπήρξε, από την πρώτη στιγµή, υψηλή προτεραιότητα της
Κυβέρνησής µας -του ίδιου του Πρωθυπουργού- και γι’ αυτό
στραφήκαµε σε ενεργητικές πολιτικές. Μιλάµε και ενεργούµε
υπέρ της αποϊδρυµατοποίησης, υπέρ της κοινωνικής ένταξης,
υπέρ των δικαιωµάτων, χωρίς διακρίσεις, χωρίς αποκλεισµούς.

Παιδική προστασία, «σηµαία» προσωπική και της Κυβέρνησης.
Τρεισήµισι χρόνια τώρα, την έχουµε κάνει «σηµαία» της πολιτικής
µας, στο κοµµάτι των κοινωνικών υποθέσεων και όχι µόνο. Θέ-
σαµε σε λειτουργία το νέο σύστηµα αναδοχών και υιοθεσιών, το
οποίο δεν σταµατήσαµε, µέχρι και σήµερα, να βελτιώνουµε µε
έναν και µόνο στόχο: Να βγάλουµε τα παιδιά από τα ιδρύµατα.

Από τον Ιούλιο του 2020 και µέχρι το τέλος του περασµένου
Αυγούστου, χίλια εκατό παιδιά, βρέθηκαν σε ανάδοχες και θετές
οικογένειες. Χίλια εκατό παιδιά από τα δύο χιλιάδες τετρακόσια,
που έχουν καταγραφεί στις ογδόντα τέσσερις µονάδες παιδικής
προστασίας σε όλη τη χώρα. Σχεδόν, δηλαδή, τα µισά. Όχι ρη-
τορική, πράξη! Βγάζουµε τα παιδιά από τα ιδρύµατα και συνεχί-
ζουµε.

Τετρακόσιες εβδοµήντα οικογένειες ανάδοχες, µε πεντακόσια
σαράντα δύο παιδιά σε αναδοχή, λαµβάνουν µηνιαίο επίδοµα
που ξεκινά από 425 ευρώ και φτάνει ή ξεπερνά έως και τα 2.000
ευρώ, αν αυτά τα παιδιά έχουν ιδιαίτερες ανάγκες, λόγω της ανα-
πηρίας την οποία έχουν.

Θεσµοθετήσαµε το πρόγραµµα της επαγγελµατικής αναδο-
χής, για παιδιά µε αναπηρίες πάνω του 67%, που πολύ δύσκολα
θα βρεθούν σε µια ανάδοχη ή σε µια θετή οικογένεια.

Ξεκινάµε τώρα, τους πρώτους µήνες του ’23, τις στέγες ηµι-
αυτόνοµης διαβίωσης, για όλα αυτά τα παιδιά, τους τριακόσιους
εξήντα περίπου εφήβους, που είναι σήµερα ιδρυµατοποιηµένοι
ή το µέλλον τους µέσα σε µια οικογένεια, ανάδοχη ή θετή, είναι
αµφίβολο ή δύσκολο. Θα βρίσκονται σε στέγες ηµιαυτόνοµης
διαβίωσης, µη ιδρυµατικού τύπου διαµερίσµατα, µέχρι τέσσερις
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έφηβοι, στο κέντρο του αστικού ιστού, έτσι ώστε να µη βρίσκον-
ται σε κτήρια που προσοµοιάζουν του εθνικού µας Κοινοβουλίου,
αλλά σε αυτά που προσοµοιάζουν του σπιτιού µας. Κι έχουµε
ήδη ξεκινήσει. Οι δύο πρώτες στέγες, πιλοτικά, έχουν ήδη ξεκι-
νήσει στο Νοµό Αττικής.

Επιτέλους, βάλαµε, κανόνες στις µονάδες παιδικής προστα-
σίας. Το φωνάζαµε τρεισήµισι χρόνια. Το φώναζα και εγώ προ-
σωπικά. Χρειαζόµαστε κανόνες. Από τα δύο χιλιάδες τετρακόσια
παιδιά, βγάλαµε τα χίλια εκατό. Για τα άλλα, όµως, χίλια τριακό-
σια, µέχρις ότου καταφέρουµε να τους βρούµε µια οικογένεια,
µέχρι να πάνε σε επαγγελµατική αναδοχή, µέχρι να πάνε σε µια
στέγη ηµιαυτόνοµης διαβίωσης, πρέπει εκεί που µένουν να είναι
ασφαλή και –επιτέλους!- διακόσια χρόνια µετά, το κάναµε.

Προσχολική αγωγή. Τρεισήµισι χρόνια τώρα υλοποιούµε, µε
συνέπεια, την απόφασή µας να µη µείνει κανένα παιδί εκτός βρε-
φονηπιακού σταθµού. Τι σηµαίνει αυτό; Πρώτον, πρόσβαση σε
δοµές προσχολικής αγωγής και δεύτερον, υπηρεσίες υψηλών
προδιαγραφών, σε όλα τα παιδιά, χωρίς διακρίσεις. Κάνουµε και
τα δύο. Εκατόν δώδεκα χιλιάδες ήταν φέτος οι αιτήσεις, µε
πλήρη φάκελο, για πρόσβαση σε βρεφονηπιακούς σταθµούς.
Ικανοποιήθηκαν όλες. Αυτές οι εκατόν δώδεκα αιτήσεις, τα εκα-
τόν δώδεκα χιλιάδες παιδιά σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, ήταν
είκοσι οκτώ χιλιάδες περισσότερα από ό,τι πέρυσι, σαράντα χι-
λιάδες περισσότερα από ό,τι το 2019.

Αξιοποιώντας όλους τους πόρους, που έχουµε και το Ταµείο
Ανάκαµψης, τριπλασιάζουµε τις θέσεις στους βρεφικούς σταθ-
µούς.

Έχουµε ένα πρόβληµα στην Ελλάδα. Για τα βρέφη, για τα παι-
διά µας, που είναι µέχρι δυόµισι ετών, δεν έχουµε θέσεις. Κάθε
χρόνο έχουµε περίπου ογδόντα χιλιάδες γεννήσεις και από 0
µέχρι δυόµισι, έχουµε στο σύνολο είκοσι πέντε χιλιάδες θέσεις
σε βρεφικούς σταθµούς και αυτό έχει δηµιουργήσει µια αρνητική
δυναµική και στις οικογένειες να στέλνουν τα παιδιά τους στους
βρεφικούς σταθµούς και άρα να µη γίνονται καινούργιοι βρεφι-
κοί. Χρηµατοδότηση, από είκοσι πέντε χιλιάδες οι θέσεις να γί-
νουν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες. Τριπλασιασµός.

Την ίδια στιγµή, µε το πρόγραµµα «ΚΥΨΕΛΗ», διασφαλίζουµε
ποιοτικές συνθήκες υπηρεσιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό και άλλο ένα, παρακαλώ.
Αναπηρία. Δείχνουµε, νοµίζω, τρεισήµισι χρόνια, µε πράξεις,

ότι η αναπηρία είναι διαφορετικότητα. Μια διαφορετικότητα
µέσα στην κανονικότητά µας. Η αναπηρία δεν είναι ούτε ανηµ-
ποριά ούτε ανικανότητα. Είναι µια διαφορετικότητα, η οποία είναι
ανάµεσά µας ούτε δίπλα µας ούτε πίσω µας. Κι αυτό στην πράξη,
όχι απλά στη ρητορική, γιατί και η ρητορική έχει τη σηµασία της,
αλλά η πράξη ακόµα µεγαλύτερη. Η πράξη µε τον προσωπικό
βοηθό, η πράξη µε την ηλεκτρονική κάρτα αναπηρίας -κάρτα
αξιοπρέπειας την είπε ο Πρόεδρος των ΑΜΕΑ, ο κ. Βαρδακαστά-
νης και είχε δίκιο- µε τα ψηφιακά ΚΕΠΑ, µε τη διόρθωση ανωµα-
λιών του παρελθόντος που πλέον δεν υπάρχουν και η καθηµε-
ρινότητα είναι πιο εύκολη. Δεν έχουµε αυταρέσκεια, έχουµε
πολλά ακόµα να κάνουµε στην πρώιµη παρέµβαση, στην υποστη-
ριζόµενη απασχόληση, έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε! Τα
έχουµε δροµολογήσει, έχουµε εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση,
πολλά από αυτά µένει να τα υλοποιήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την καταπολέµηση της φτώχειας
και του κοινωνικού αποκλεισµού. Σε σχέση µε το 2021 τριπλα-
σιάσαµε φέτος το ύψος της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης,
που φέτος θα δοθεί σε 2,3 εκατοµµύρια ευάλωτους συµπολίτες
µας. Θα λάβουν 250 ευρώ παραπάνω τώρα στις 20 του µηνός
χαµηλοσυνταξιούχοι, δικαιούχοι αναπηρικών επιδοµάτων, ανα-
σφάλιστοι υπερήλικες. Άλλο ένα ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα
στους ωφελούµενους αυτού και 1,5 επίδοµα παιδιού σε όλους
τους ωφελούµενους.

Στραφήκαµε σε ενεργητικές πολιτικές. Η χώρα αποκτά στεγα-
στική πολιτική, αλλά και στεγαστική πολιτική µέσα στην απόλυτη
ευαλωτότητα, στέγαση και εργασία, ένταξη και επανένταξη των

αστέγων συµπολιτών µας, όχι απλά ένα υπνωτήριο, το οποίο
προσφέρει µια προσωρινή λύση χωρίς να αφήνει τον άστεγο να
γυρίσει σελίδα.

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, τριάµισι χρόνια τώρα η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύει µε πράξεις ότι η κοινω-
νική πολιτική είναι εργαλείο ανάπτυξης και ευηµερίας για το
σύνολο των πολιτών. Αποδεικνύει µε πράξεις ότι ο µεγαλύτερος
πλούτος µιας χώρας είναι οι άνθρωποί της και ότι η κοινωνική
ευηµερία και πρόοδος εξαρτάται από την ευηµερία και την πρό-
εδρο του καθένα, της καθεµιάς που είναι πολίτης αυτής της
χώρας. Σε αυτή την πολιτική βάση συντάχθηκε ο προϋπολογι-
σµός του 2023, τον οποίο σας καλώ να υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα  από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε κ. Μιχαηλίδου.

Καλείται τώρα στο Βήµα η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αγγελική
Αδαµοπούλου και να ετοιµάζεται η κ. Νόνη Δούνια από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλούµαστε σήµερα να τοποθετηθούµε επί του τετάρτου και

στη σειρά και ελπίζω τελευταίου κρατικού προϋπολογισµού της
Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. Βέβαια, πριν ξεκινήσω την εισή-
γησή µου, θα ήθελα να αναφερθώ λίγο στο γεγονός ότι κάποιοι
εκπρόσωποι του κυβερνώντος κόµµατος αρέσκονται να παρου-
σιάζουν µια µαγική εικόνα για τη χώρα µας, σε σχέση µε την ανά-
πτυξη και την οικονοµία. Βγαίνουν δηµοσίως και λένε ότι η χώρα
µας έχει σηµειώσει ένα σηµαντικό οικονοµικό επίτευγµα. Είναι
παράδειγµα ανάπτυξης. Είναι ένας πολύ σηµαντικός ελκυστικός
επενδυτικός προορισµός, ότι αποτελεί πυλώνα σταθερότητας και
όλα αυτά, χάρη στον σοβαρό προγραµµατισµό και στις τολµηρές
µεταρρυθµίσεις που διασφαλίζουν την ευηµερία και τη βελτίωση
της ποιότητας ζωής των κατοίκων.

Όλη αυτή η µαγική εικόνα που παρουσιάζει το γαλάζιο καλει-
δοσκόπιο έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε τα πραγµατικά δεδο-
µένα και την καθηµερινότητα που βιώνει το 99,9% των συµπο-
λιτών µας. Ποια είναι αυτή η Ελλάδα; Η πραγµατική;

Πρώτα από όλα, για να αναφερθώ και εγώ στη θλιβερή στην
εξοργιστική επικαιρότητα, είναι η εικόνα του δεκαεξάχρονου
Ροµά, ο οποίος πυροβολήθηκε εν ψυχρώ στο κεφάλι και έχασε
τη µάχη µε τη ζωή. Δεν είναι µόνο οι σφαίρες του αστυνοµικού
που τον σκότωσαν, είναι και οι σφαίρες όλων αυτών µέσα στους
οποίους και κυβερνητικά στελέχη, οι οποίοι αναπαράγουν τη ρη-
τορική του ρατσιστικού µίσους, υπονοώντας ότι καλά του έκαναν
για βενζίνη 20 ευρώ. Μιλάµε για ευτελούς αξίας, µπορεί και να
έµενε και ατιµώρητος!

Είναι η εικόνα του εντεκάχρονου παιδιού στο σχολείο των Σερ-
ρών ο οποίος σκοτώθηκε, γιατί ήταν τόσο σοβαρός ο προγραµ-
µατισµός, που βρήκαν εν ώρα λειτουργίας του σχολείου και
βαρυχειµωνιά, να κάνουν αντικατάσταση του λεβητοστασίου και
τώρα ψάχνουν εξιλαστήρια θύµατα. Ο διευθυντής είχε προειδο-
ποιήσει, είχε αντιδράσει.

Είναι η εικόνα των χιλιάδων συµπολιτών µας, οι οποίοι έχασαν
τη µάχη µε τον κορωνοϊό και νοσηλεύτηκαν σε ράντζα εκτός µο-
νάδων εντατικής θεραπείας.

Είναι η εικόνα των µαθητών στα ακριτικά µέρη που τους πα-
ρουσιάζετε τα τάµπλετς σαν να είναι ιθαγενείς που τους δείχνετε
καθρεφτάκια και που ξεπαγιάζουν µέσα στις τάξεις, µην έχοντας
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας.

Είναι η εικόνα του ξεπουλήµατος του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και της χυδαίας εµπορευµατοποίησης των βασικών υπη-
ρεσιών υγείας, του άδειου καλαθιού της ντροπής, των αντικλε-
πτικών στα βρεφικά γάλατα και των κάθε λογής επιδοµάτων στα
τρόφιµα, στις διακοπές και στη θέρµανση.

Στο κάδρο αυτό, βέβαια, θα πρέπει να προσθέσουµε και το ελ-
ληνικό ρεκόρ ακρίβειας µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, τις απλησίαστες τιµές στα προϊόντα, στις
υπηρεσίες ενέργειας και θέρµανσης.

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις, ο πληθωρισµός αυτή τη στιγµή στα
µη αλκοολούχα ποτά και στα είδη διατροφής είναι γύρω στο
15%. Μιλάµε για αύξηση κατά 8,5 ποσοστιαίες µονάδες του γε-
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νικού δείκτη τιµών καταναλωτή σε σχέση µε πέρυσι και κατά 9,5
ποσοστιαίες µονάδες του µέσου γενικού δείκτη τιµών κατανα-
λωτή.

Να προσθέσουµε, βεβαίως, το γεγονός ότι η πατρίδα µας είναι
µακράν η δεύτερη αρνητική πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στο ποσοστό των δαπανών, οι οποίες διοχετεύονται στη
στέγαση, στα φορολογικά βάρη και στις βασικές παροχές.

Αν σε όλα αυτά συνυπολογίσουµε και την τεράστια ανεργία, η
οποία πλήττει τις πιο παραγωγικές ηλικίες, αυτή είναι η πραγµα-
τική εικόνα η οποία σκιαγραφεί τη ζοφερή οικονοµική ασφυξία
µε την οποία έρχονται αντιµέτωπες οι περισσότερες Ελληνίδες
και αντιµέτωποι οι περισσότεροι Έλληνες, οι οποίοι βλέπουν τα
εισοδήµατά τους και την αγοραστική τους δύναµη να εξαϋλώνε-
ται µέρα µε τη µέρα, µε αποτέλεσµα να µη µπορούν να καλύψουν
τις στοιχειώδεις βιοτικές ανάγκες τους.

Δεν θα µπορούσα βεβαίως να µην αναφερθώ και στην κατά-
σταση των υπερχρεωµένων νοικοκυριών που σας πίστεψαν, που
εµπιστεύτηκαν τα ψεύτικα αφηγήµατά σας, που πήγαν και πήραν
στεγαστικά δάνεια και τώρα λόγω της απανωτής αύξησης των
επιτοκίων βλέπουν να τινάζεται στον αέρα ο οικονοµικός προ-
γραµµατισµός τους.

Κύριε Υφυπουργέ, θέλω να σας ενηµερώσω –το ξέρετε ήδη-
για το πρόβληµα των δανειοληπτών σε ρήτρα ελβετικού φράγ-
κου. Θα πρέπει να δοθεί µια νοµοθετική λύση επιτέλους στο πρό-
βληµά τους. Σας έχουν υποβάλει µια πρόταση η οποία είναι
τεκµηριωµένη. Μιλάµε για εκατόν σαράντα χιλιάδες ανθρώπους,
οι οποίοι βρίσκονται στα πρόθυρα της αυτοκτονίας γιατί εξαπα-
τήθηκαν, γιατί δεν πληροφορήθηκαν τις διακυµάνσεις της συ-
ναλλαγµατικής ισοτιµίας.

Πάµε να δούµε λίγο τα δεδοµένα της EUROSTAT, σύµφωνα
µε την οποία τρεις στους δέκα Έλληνες απειλούνται από τον κίν-
δυνο φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού. Η πολύπαθη πα-
τρίδα µας είναι ανάµεσα στις τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που το µεγαλύτερο ποσοστό του πληθυσµού κινδυνεύει
από τη φτώχεια και αυτό το ποσοστό αυξήθηκε το δεύτερο εξά-
µηνο του ’19 µέχρι και το τέλος του ’21, δηλαδή µιλάµε για το
χρονικό διάστηµα της διακυβέρνησής σας. Επί των ηµερών σας
οι Έλληνες έγιναν ακόµα φτωχότεροι.

Τα ίδια και στο πεδίο των ανισοτήτων από το 2000 µέχρι σή-
µερα. Βλέπουµε ότι τις ανισότητες τις διευρύνατε, ενώ σε όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι περισσότεροι Ευρωπαίοι
ηγέτες κατάφεραν, παρά τον πόλεµο και την πανδηµία, να µει-
ώσουν αυτές τις ανισότητες.

Σύµφωνα πάλι µε τα στοιχεία της EUROSTAT, η χώρα µας έχει
τη δεύτερη χειρότερη επίδοση το 2021 ως προς το ποσοστό των
νοικοκυριών που είδαν µείωση των εισοδηµάτων τους, µε λίγα
λόγια η µιζέρια, η φτώχεια και οι ανισότητες έχουν τη σφραγίδα
της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη.

Αντί, λοιπόν, να έλθετε να καταθέσετε έναν κρατικό προϋπο-
λογισµό ο οποίος προβλέπει αύξηση των δαπανών της δηµόσιας
δωρεάν υγείας και της δηµόσιας δωρεάν παιδείας, αντί να ενι-
σχύσετε, όπως είχατε εξαγγείλει προεκλογικά, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αντί να ενισχύ-
σετε την οικονοµία µε µείωση των έµµεσων φόρων και του ΦΠΑ
στα καύσιµα, τι κάνετε; Παρουσιάζετε φουσκωµένα έσοδα, τα
οποία προέρχονται από τους δυσβάσταχτους φόρους και από
τον ΕΝΦΙΑ, τον οποίο προεκλογικά είχατε δεσµευτεί ότι θα κα-
ταργήσετε και προβάλλετε, ευαγγελίζεστε µια ανύπαρκτη οικο-
νοµική ευηµερία και ανάπτυξη, την ώρα που βαθαίνει η φτώχεια
στον πληθυσµό, την ώρα που βγάζετε στο σφυρί τις πρώτες κα-
τοικίες µε καταιγιστικούς ρυθµούς, για να κερδοφορούν µόνο και
µόνο τα αρπακτικά funds, που είναι των δικών σας στελεχών και
Βουλευτών, ενώ έχουµε σωρηδόν και απευθείας αναθέσεις σε
«ηµέτερους», µε αποτέλεσµα να οξύνεται το κοινωνικό και οικο-
νοµικό χάσµα.

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι αυτή δεν είναι η εικόνα κρατι-
κού προϋπολογισµού µιας χώρας η οποία έχει τεθεί –υποτίθεται-
εκτός µνηµονιακής επιτήρησης και ενισχυµένης εποπτείας. Δεν
είναι η εικόνα µιας χώρας, η οποία υποτίθεται ότι επανακάµπτει
και θέλει να ανακτήσει τη δηµοσιονοµική της ισορροπία µε τις
δικές της δυνάµεις και τα δικά της συγκριτικά πλεονεκτήµατα.

Απεναντίας, είναι µια χώρα η οποία βρίσκεται υπό τον διαρκή
εµπαιγµό της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος εξαπατά
τους πολίτες, τους αποµυζά µέχρι και το τελευταίο οικονοµικό
απόθεµα και ξεπουλά τη δηµόσια περιουσία.

Επειδή κάποιος Βουλευτής σας αναφέρθηκε στις εξαιρετικές
εξαγωγές που σηµειώνει η χώρα µας, εγώ ξέρω ότι η µόνη εξα-
γωγή που ακούµε όλη την ώρα είναι η εξαγωγή του κακόβουλου
λογισµικού «Predator» από την «ΙNTELLEXA» µε την έγκριση της
Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιώτα (Νόνη) Δούνια από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά θα λάβει τον λόγο ο κ. Τζανακόπουλος από
τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κυρία Δούνια, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

κρατικός προϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος προϋπολο-
γισµός εδώ και δώδεκα χρόνια που συζητείται εκτός µνηµονίων
και εκτός πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Πρόκειται για έναν
προϋπολογισµό που, όπως θα δούµε, χαρακτηρίζεται από δηµο-
σιονοµική υπευθυνότητα, αναπτυξιακή στόχευση και κοινωνική
ευαισθησία, έναν προϋπολογισµό που αποτυπώνει τη σταθερή
αναπτυξιακή οικονοµική πορεία της χώρας µας που εκτιµάται σε
ρυθµό τριπλάσιο του µέσου όρου της Ευρωζώνης, ενώ αναδει-
κνύει µε τρόπο εµφατικό και τη µεγάλη ανάγκη συνέπειας, συνέ-
χειας αλλά και σταθερότητας. 

Η συζήτηση του προϋπολογισµού, όµως, µας δίνει και µία
πρώτης τάξεως ευκαιρία για να δούµε πού βρισκόµασταν ως
χώρα το 2019, πριν αναλάβει τη διακυβέρνηση η Νέα Δηµοκρα-
τία και πού ακριβώς βρισκόµαστε σήµερα.

Τότε είχαµε την Ελλάδα της αύξησης των φόρων και της µεί-
ωσης των συντάξεων. Τώρα έχουµε την Ελλάδα που µειώνει φό-
ρους, αυξάνει µισθούς και συντάξεις, περιορίζει την ανεργία και
κυρίως έχουµε µία Κυβέρνηση που αφουγκράζεται τους πολίτες,
αλλά και την κοινωνία. Τότε κυριαρχούσαν τα επικοινωνιακά παι-
χνίδια και οι αυταπάτες, ενώ σήµερα έχουµε ουσία, διαφάνεια
και απτά αποτελέσµατα. Πλέον έχουµε µία χώρα που γίνεται ολο-
ένα και πιο ισχυρή οικονοµικά, γεωπολιτικά, αµυντικά και που
παρά την παγκόσµια αβεβαιότητα, εµπνέει αισιοδοξία, δείχνει εµ-
πιστοσύνη αλλά και δυναµισµό και όλα αυτά σε µια εξαιρετικά
δυσµενή συγκυρία. 

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της Παγκόσµιας Τράπεζας και του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, η παγκόσµια οικονοµία αναµέ-
νεται να παρουσιάσει τον τρίτο χαµηλότερο ρυθµό ανάπτυξης
των τελευταίων είκοσι ετών, µε την Ευρώπη να πλήττεται εντο-
νότερα. Το ένα τρίτο των χωρών της παγκόσµιας οικονοµίας εκτι-
µάται ότι θα εµφανίσει τουλάχιστον δύο διαδοχικά τρίµηνα
συρρίκνωσης φέτος, αλλά και το επόµενο έτος.

Η ελληνική οικονοµία, όµως, προβάλλει σθεναρές αντιστάσεις
και έχει πολύ θετικές προοπτικές. Όλες οι θέσεις επίσηµων φο-
ρέων του εξωτερικού αναγνωρίζουν την πρόοδο στην ελληνική
οικονοµία την τελευταία τριετία, κατά τη διάρκεια της οποίας η
ελληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε έντεκα φορές, τέσσερις µά-
λιστα κατά τη διάρκεια της ενεργειακής κρίσης, φτάνοντας
πλέον µία θέση κάτω από την επενδυτική βαθµίδα.

Πολύ σηµαντική άλλωστε είναι και η προ ολίγων ηµερών επι-
τυχία της χώρας µας µε την απόφαση-σταθµό του Eurogroup
ενεργοποίησης µέτρων ελάφρυνσης του ελληνικού χρέους
ύψους 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ας δούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποια σηµαν-
τικά µεγέθη του προϋπολογισµού του έτους που ξεκινά σε λίγες
µέρες.

Μεταξύ άλλων προβλέπεται ρυθµός οικονοµικής ανάπτυξης
5,6% για το 2022 και 1,8% για το 2023. Κατά την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, η Ελλάδα αναµένεται να αναπτυχθεί µε διπλάσιο ρυθµό
έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου του 2022 και µε τριπλάσιο
αναλογικά ρυθµό το 2023 και αυτό το οφείλουµε στις επενδύ-
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σεις, οι οποίες µέσα στην τριετία 2020 – 2021 - 2022 αυξήθηκαν
περίπου κατά 30%. Το 2023 εκτιµάται ότι θα πετύχουµε ιστορικό
υψηλό σε εξαγωγές και ξένες άµεσες επενδύσεις. Η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µάλιστα θεωρεί ότι η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια
στον ρυθµό ανάπτυξης αύξησης επενδύσεων στην Ευρώπη την
επόµενη τριετία. 

Παράλληλα, το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν θα υπερβεί τα
224 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, παρουσιάζοντας ποσοστό
αύξησης υψηλότερο του 25% από την τελευταία χρονιά διακυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Ακόµη, το πρωτογενές έλλειµα θα µειωθεί σηµαντικά εφέτος,
αγγίζοντας το 1,6% του ΑΕΠ, µε τα δηµόσια οικονοµικά να επι-
στρέφουν σε περιβάλλον πρωτογενών πλεονασµάτων από το
2023 και αυτό παρά το γεγονός ότι τα µέτρα στήριξης της ελλη-
νικής οικονοµίας, όπως αυτά υλοποιούνται τα τελευταία έτη,
είναι από τα υψηλότερα σε ευρωπαϊκό επίπεδο για το 2022 και
το 2023.

Την ίδια στιγµή, η διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού, οι µει-
ώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών καθώς και τα προανα-
φερθέντα µέτρα στήριξης της τελευταίας τριετίας έχουν
ενισχύσει το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών, µε αποτέλε-
σµα αυτό να διαµορφώνεται στα 33 δισεκατοµµύρια ευρώ κατά
το δεύτερο τρίµηνο του 2022.

Θα πρέπει, όµως, να υπογραµµίσουµε ότι οι κοινωνικές παρο-
χές είναι κατά πολύ αυξηµένες τόσο κατά το 2022 όσο και κατά
το 2023. Ενδεικτικό είναι ότι οι δαπάνες του Υπουργείου Υγείας
είναι αυξηµένες κατά 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε το
2019, ανερχόµενες στα 5,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ταυτόχρονα και οι δαπάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων θα ανέλθουν σε επίπεδα ρεκόρ φτάνοντας τα 12 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το 2023 ποσοστό διπλάσιο από το πρό-
σφατο παρελθόν.

Τέλος, οι δαπάνες για αγορές οπλικών συστηµάτων θα αγγί-
ξουν τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου, κατά τη διετία 2022 -
2023. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σταθώ ιδιαί-
τερα στον κοινωνικό χαρακτήρα του προϋπολογισµού για τον
οποίο συζητάµε. Αυτό δεν είναι δύσκολο να διαπιστωθεί, µιας και
τα µέτρα που προβλέπονται σε αυτόν αποσκοπούν πρωτίστως
στη στήριξη των πολιτών, ιδίως εκείνων που έχουν τη µεγαλύ-
τερη ανάγκη.

Έτσι προβλέπονται ενδεικτικά µέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους του
ηλεκτρικού ρεύµατος και του φυσικού αερίου για νοικοκυριά και
επιχειρήσεις, αλλά και µέτρα ύψους 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης, επιπλέον του µη-
χανισµού επιδότησης ρεύµατος και φυσικού αερίου. Ανάµεσα σε
αυτά βρίσκουµε:

Την επιστροφή του 60% της αύξησης του κόστους ηλεκτρικής
ενέργειας για οικιακά τιµολόγια µέσω του Power Pass και άνω
των 80% µέσω των επιδοτήσεων στους λογαριασµούς ρεύµατος.

Την αύξηση του επιδόµατος θέρµανσης και τη διεύρυνση των
εισοδηµατικών κριτηρίων χορήγησής του, καλύπτοντας πλέον
1,3 εκατοµµύρια συµπολίτες µας. 

Τη χορήγηση προπληρωµένης κάρτας για αγορά καυσίµων κί-
νησης.

Την επέκταση του µειωµένου ΦΠΑ στις µεταφορές, στον καφέ,
στα µη αλκοολούχα ποτά, στα γυµναστήρια και άλλα.

Εισάγονται, επίσης, µέτρα ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση του εισοδή-
µατος των εργαζοµένων, µέτρα όπως η νέα –τρίτη κατά σειρά-
αύξηση του κατώτατου µισθού µέσα σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα, η µονιµοποίηση της µείωσης κατά τρεις ποσοστιαίες µο-
νάδες των ασφαλιστικών εισφορών, αυξάνοντας το διαθέσιµο
εισόδηµα εκατοµµυρίων εργαζοµένων και µειώνοντας το µισθο-
λογικό βάρος των επιχειρήσεων, η µόνιµη κατάργηση της εισφο-
ράς αλληλεγγύης για εκατοµµύρια εργαζόµενους στον ιδιωτικό
τοµέα, η απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύµατος για επιτηδευµα-
τίες και µικρές επιχειρήσεις, τα κίνητρα µετατροπής συµβάσεων
µερικής απασχόλησης σε πλήρη απασχόληση, µε απαλλαγή πο-
σοστού ασφαλιστικών εισφορών και η πολύ σηµαντική για τις

νέες εργαζόµενες µητέρες επέκταση του επιδόµατος µητρότη-
τας στον ιδιωτικό τοµέα από τους έξι στους εννέα µήνες.

Στον κρατικό προϋπολογισµό περιλαµβάνονται ακόµη µέτρα
ύψους 355 εκατοµµυρίων ευρώ για τους δηµόσιους υπαλλήλους,
όπως για παράδειγµα η διευθέτηση παγίων µισθολογικών αιτη-
µάτων των Ενόπλων Δυνάµεων και η αναµόρφωση του ειδικού
µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ, καθώς και µόνιµα µέτρα για
τους συνταξιούχους, µιας και έχουµε αύξηση κατά 7,75% των
κύριων συντάξεων το 2023. Πρόκειται για την πρώτη σχετική αύ-
ξηση, έπειτα από δώδεκα ολόκληρα χρόνια.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε εκείνα τα µέτρα που
σκοπεύουν στην ενίσχυση της κοινωνικής στέγης και της κατοι-
κίας. Σε αυτά συναντάµε τη χορήγηση άτοκων ή χαµηλότοκων
στεγαστικών δανείων σε νέους και νέα ζευγάρια, την κοινωνική
αντιπαροχή, το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ–ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ» για
κενά σπίτια και την παράταση µέχρι το τέλος του 2024 της δυνα-
τότητας υπαγωγής στο καθεστώς αναστολής του ΦΠΑ στα ακί-
νητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται εµφανές, ο κρατι-
κός προϋπολογισµός του 2023 συνεχίζει την ανασυγκρότηση της
χώρας, εντείνοντας τη µεταρρυθµιστική µας πορεία και αφήνον-
τας πίσω µια για πάντα αναχρονιστικές πρακτικές. Συγχρόνως,
εξασφαλίζει τη δηµοσιονοµική ισορροπία και ενισχύει την αντα-
γωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας.

Όλα αυτά τα κάνει µε συνέπεια στην πολιτική της Νέας Δηµο-
κρατίας και το σηµαντικό κυβερνητικό έργο των τελευταίων χρό-
νων. Κυρίως, όµως, τα κάνει στηρίζοντας τους πολίτες στη
δύσκολη συγκυρία της παγκόσµιας ενεργειακής κρίσης και πα-
ρέχοντάς τους τα απαραίτητα κοινωνικά αλλά και οικονοµικά ερ-
γαλεία για να προχωρήσουν και να εξελιχθούν στην εργασία,
αλλά και στη ζωή τους.

Γι’ αυτόν τον λόγο σάς ζητώ να τον υπερψηφίσετε.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Αρχαίας
Ολυµπίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλές γιορτές και
καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Αναρωτιέµαι εάν έχετε πάει στην Αρχαία Ολυµπία, γιατί εµείς

στη Θεσσαλονίκη στον Λευκό Πύργο, δύσκολα. Τον έχουµε για
να τον βλέπουµε.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος, από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Αν-
δριανός από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω, δυστυχώς, µε ένα σχόλιο που δεν

αφορά την ουσία του προϋπολογισµού, της συζήτησης δηλαδή,
αλλά αφορά αυτή καθαυτή την κοινοβουλευτική συζήτηση.

Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι υποτιµά την κοινοβουλευτική λει-
τουργία να έρχονται το ένα µετά το άλλο τα µέλη της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτό εδώ
το Βήµα και να µας διαβάζουν το ίδιο κείµενο που τους µοιρά-
στηκε ως προκάτ non paper από τους αρµόδιους, εν πάση περι-
πτώσει, λειτουργίας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι δείγµα πολιτικής ένδειας. Είναι δείγµα αδυναµίας εµπλο-
κής µε τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης. Είναι υπονόµευση
του διαλόγου και της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, αλλά και
της πολιτικής αντιπαράθεσης. Είναι τελικά, κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, δείγµα πολιτικής αναξιοπρέπειας.
Προσπαθήστε, τουλάχιστον, να σκεφτείτε κάτι που να απαντά

έστω σε ένα από τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης. Μην έρ-
χεστε εδώ µε προκάτ οµιλίες που τις έχει γράψει κάποιος άλλος.
Σας υποτιµά εσάς τους ίδιους ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και
ως εκπροσώπους του ελληνικού λαού. 

ΜΑΡΙΑ-ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Μας κάνετε µάθηµα τώρα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το καλό σας θέλω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Να είστε καλά!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά από όσα έχουν δει το

φως της δηµοσιότητας, µετά από τη δηµοκρατική εκτροπή µε
την παρακολούθηση του κ. Χατζηδάκη, του κυρίου «5046 C» -εάν
δεν κάνω λάθος-, µετά την ιδεολογική σας χρεοκοπία και την πο-
λιτική σας κατάρρευση, µετά τις στρατηγικές αποτυχίες σε όλα
τα πεδία του κοινωνικού: από την πανδηµία µέχρι την ενεργειακή
κρίση, µέχρι την κρίση ακρίβειας, µετά από τους πενήντα χιλιά-
δες πλειστηριασµούς, τη µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος,
την απορρύθµιση της αγοράς εργασίας, την ξεδιάντροπη ενί-
σχυση της ολιγαρχίας -µε τις επιδοτήσεις, µάλιστα, από τα χρή-
µατα των Ελλήνων φορολογουµένων-, µετά τη διάλυση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µετά τους τριάντα έξι χιλιάδες νε-
κρούς της πανδηµίας –που µας φέρνει σε χειρότερη θέση από
τη Βραζιλία του Μπολσονάρο-, µετά τις κρατικές δολοφονίες,
µετά την άγρια καταστολή, µετά τον αυταρχισµό, δεν θα µπο-
ρούσε κανείς να αναµένει περισσότερο µέτρο στην προπέτειά
σας και λιγότερη µετριότητα στα οικονοµικά σας. Ούτε, φυσικά,
θα µπορούσε να αναµένει περισσότερη ειλικρίνεια και λιγότερες
λαθροχειρίες.

Το θράσος είναι το τελευταίο καταφύγιο των αποτυχηµένων.
Διότι είναι θράσος να ισχυρίζεστε ότι επιδοτείτε τους πολίτες,
όταν τους κλέβετε µε τον ΦΠΑ για να τα δίνετε στους ολιγάρχες
της ενέργειας. Έχουν πληρώσει 4,5 δισεκατοµµύρια περισσό-
τερο ΦΠΑ σήµερα οι Έλληνες πολίτες, τα οποία τους τα παίρνετε
για να τα δώσετε στις επιχειρήσεις παροχής και παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας και να τα παρουσιάσετε, στη συνέχεια, ως
δήθεν επιδοτήσεις των λαϊκών νοικοκυριών. Είναι θράσος. Είναι
πρόκληση.

Είναι θράσος να ισχυρίζεστε ότι ελαφρύνετε τους πολίτες και
να έρχεται εδώ ο κ. Σταϊκούρας, αλλά και ο κ. Σκυλακάκης και
να υποστηρίζουν ότι υπάρχει µια έρευνα του Σώµατος Οικονοµι-
κών Εµπειρογνωµόνων, σύµφωνα µε την οποία υποτίθεται ότι το
διαθέσιµο εισόδηµα των Ελλήνων πολιτών αυξάνεται –την
έρευνα αυτή δεν την έχει δει κανείς ποτέ, αφήστε που το Σώµα
Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων υπάγεται στους ίδιους τους
Υπουργούς, εποµένως, ελάχιστη αξιοπιστία θα είχε αυτή η
έρευνα-, όταν, κύριε Υπουργέ, η ίδια η Τράπεζα της Ελλάδος
πριν από λίγες ηµέρες δηµοσίευσε πίνακα που λέει ότι µόνο για
το δεύτερο τρίµηνο του 2022 υπήρξε µείωση του διαθέσιµου ει-
σοδήµατος των πολιτών µεσοσταθµικά 7%.

Έχετε το θράσος να ανεβαίνετε στο Βήµα του Κοινοβουλίου
και να εκστοµίζετε όλα αυτά τα τερατώδη ψέµατα και να περι-
γράφετε µια µαγική εικόνα. Θέλει θράσος να µιλάτε για το ιδιω-
τικό χρέος και τις επιτυχίες σας στη διαχείριση του ιδιωτικού
χρέους, όταν επί τριάµισι χρόνια η αύξηση του ιδιωτικού χρέους
έχει αγγίξει τα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ στην εφορία, στα ασφα-
λιστικά ταµεία και σε χρηµατοπιστωτικούς οργανισµούς. Γιατί
πανηγυρίζετε; Πανηγυρίζετε διότι αφαιρέθηκε ένα πολύ µεγάλο
τµήµα του ιδιωτικού χρέους από τις τράπεζες, µεταφέρθηκε στα
funds και δώσατε µε τον «ΗΡΑΚΛΗ» τη δυνατότητα σε αυτά τα
funds να προχωρούν σε πλειστηριασµούς εκτός του πλαισίου
που είχε δηµιουργηθεί το 2015, επειδή συνδέσατε τους πλειστη-
ριασµούς µε έναν νόµο του 2003 που δεν προϋποθέτει να γίνει
πρόταση ρύθµισης στον οφειλέτη και έρχεστε εδώ και πανηγυ-
ρίζετε για τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους.

Είναι θράσος ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, που έγινε το
µακρύ χέρι της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών µε την τροπο-
λογία του στις 31 Μάρτη του 2021, να ανεβαίνει σε αυτό εδώ το
Βήµα και να µη λέει µία κουβέντα απολογίας, όπως τόνισε και ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ραγκούσης, για
την παρακολούθηση Χατζηδάκη. Κουβέντα!

Και ξέρετε που πραγµατικά σπάει το κοντέρ; Όταν ο κ. Σκυλα-

κάκης έρχεται εδώ και προκαλεί λέγοντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ του 2015
δεν είχε να αντιµετωπίσει καµµία κρίση. Κύριε Σκυλακάκη, θα
σας έλεγα το εξής: Δεν εκπροσωπείτε τη δράση από αυτό εδώ
το Βήµα. Εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
την Κυβέρνηση που ανήκει σε ένα κόµµα το οποίο χρεοκόπησε
δύο φορές την Ελλάδα, µια φορά το 2009 και µια φορά το 2014.
Δύο φορές την έχετε χρεοκοπήσει τη χώρα.

Τι να σας θυµίσω; Το 20% της σωρευτικής ύφεσης από το
2012 µέχρι το 2014; Πανηγυρίζετε τώρα για την ανάπτυξη του
5,6% που προβλέπει ο προϋπολογισµός, αλλά δεν µας λέτε ότι
το 2020 η χώρα είχε τη µεγαλύτερη ύφεση σχεδόν στην Ευρώπη
και άρα είναι περίπου συνεπακόλουθο ότι θα έχει σχετικά υψη-
λότερους ρυθµούς ανάπτυξης σε σχέση µε τα υπόλοιπα ευρω-
παϊκά κράτη. Δεν µας τα λέτε αυτά. Τι να σας θυµίσω, λοιπόν,
για το 2014 που έχετε το θράσος και µιλάτε για εκείνη την πε-
ρίοδο;

Να σας θυµίσω τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον φόρους
και περικοπές δαπανών την περίοδο 2012-2014; Και τολµάτε να
αναφέρεστε στον ΣΥΡΙΖΑ; Αν συµπεριλάβω και το 2011 στον λο-
γαριασµό που πάλι ήσασταν στην κυβέρνηση, οι περικοπές δα-
πανών και αυξήσεις φόρων έφτασαν τα 45 δισεκατοµµύρια ευρώ
-δείτε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος- και η σωρευτική
ύφεση έφτασε το 25%. Και ζητάτε τα ρέστα από τον ΣΥΡΙΖΑ, που
πήρε µια χώρα διαλυµένη, για να µπορείτε εσείς να πανηγυρίζετε
τώρα για τις ρυθµίσεις του χρέους, οι οποίες είχαν προοικονο-
µηθεί από το 2019;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σιγά-
σιγά σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να θυµίσω τι έλεγε η αγα-
πηµένη σας τρόικα; Γιατί εσείς ήσασταν που λέγατε «Βάστα Γε-
ρούν» και «Γερούν γερά» και «Βάστα Σόϊµπλε». Το 2015 -ξέρετε-
τι έλεγε η τρόικα; Ότι δηµιουργήσατε µόνο το 2014 δηµοσιονο-
µικό κενό 9 δισεκατοµµυρίων ευρώ και ότι το πρόγραµµα βγήκε
αναντίστρεπτα εκτός πορείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε σας παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Η παράταξη που έχει χρε-
οκοπήσει την Ελλάδα δύο φορές και το 2009 και το 2014 καλό
είναι να είναι λίγο πιο προσεκτική και να κάνει λίγο καλύτερα τα
µαθήµατά της. Ωστόσο θα έχετε τον χρόνο, τώρα που θα µείνετε
στην αντιπολίτευση, να διαβάσετε λίγο παραπάνω.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Θυµίζω ότι σήµερα θα κλείσουµε και τον έκτο κύκλο. Θα πάµε

µέχρι το νούµερο 77, µε τελευταία οµιλήτρια την κ. Αδάµου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµο-

κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα τον προλαλήσαντα συνάδελφο, πράγµατι θέλει πολύ

θράσος για να λέει αυτά που λέει και πράγµατι το είχε αυτό το
περίσσιο θράσος, κάνοντας µάλιστα και µαθήµατα στην Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, αυτής της ιστορικής
παράταξης. Ιδιαίτερα µαθήµατα από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν δεχόµαστε,
κύριοι συνάδελφοι και δεν πρέπει να ξεχνάει ο κύριος συνάδελ-
φος -γεγονός που δεν ξεχνάει ο ελληνικός λαός- ότι κάνατε τη
µεγάλη κωλοτούµπα µετά το δηµοψήφισµα και φορτώσατε…

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κύριε συνάδελφε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ναι, κυρία συνάδελφε, οι αλήθειες

καµµιά φορά ενοχλούν. Τι να κάνουµε;
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Θα απαντήσετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Θα απαντήσουµε. Γιατί, δεν σας αρέ-

σει αυτό; Θα µου επιβάλλετε τι θα πω; Κάντε µου τη χάρη, λοι-
πόν, να σεβαστείτε -όπως εµείς σεβόµαστε- τους οµιλητές σας,
να σεβαστείτε και εµάς. Το οφείλετε αυτό. Αυτό επιβάλλει η δη-
µοκρατία. Να έχετε την αντοχή να ακούτε αλήθειες. Αυτό επι-
βάλλει η δηµοκρατία, την αλήθεια, λοιπόν.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα ανεβείτε στο Βήµα

σε λίγο, κυρία Μάλαµα, να τα πείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Και επιβάρυναν τον ελληνικό λαό έµ-
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µεσα και άµεσα µε 100 δισεκατοµµύρια ευρώ οι πολιτικές του
ΣΥΡΙΖΑ και όλοι θυµούνται τα capital controls και όλα τα υπό-
λοιπα που θέλετε να ξεχάσετε, αλλά δεν τα ξεχνούν οι Έλληνες
πολίτες.

Αυτό που δεν µας είπε ο συνάδελφος πριν ήταν το τι ακριβώς
και το πώς ακριβώς θα έκανε καλύτερα µια κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ αυτά τα τρεισήµισι εξαιρετικά δύσκολα χρόνια για τη χώρα,
την οικονοµία και την κοινωνία. Εν τέλει, όµως, αυτό δεν χρειάζε-
ται, γιατί κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας, ακόµα και οι ψηφο-
φόροι του ΣΥΡΙΖΑ, έχουν ήδη τεκµηριωµένη απάντηση σε αυτό
το κρίσιµο ερώτηµα. Τα λόγια, λοιπόν, είναι εύκολα, όµως γίνον-
ται δυσκολότερα όταν συγκρούονται αφ’ ενός µε την πραγµατι-
κότητα και αφ’ ετέρου µε τις πρόσφατες επιδόσεις της εκάστοτε
πολιτικής δύναµης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον προϋπολογισµό του 2022
ολοκληρώνεται συµβολικά και ουσιαστικά ο πρώτος προγραµµα-
τικός κύκλος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και ταυτόχρονα κατατίθενται οι βάσεις και οι
προτεραιότητες για τον δεύτερο κύκλο, τη δεύτερη κυβερνητική
τετραετία.

Είµαστε αισιόδοξοι για την κρίση των πολιτών. Είµαστε αισιό-
δοξοι για την ανανέωση της ισχυρής και αυτοδύναµης εντολής
των Ελληνίδων και των Ελλήνων, γιατί µέσα σε αυτά τα τέσσερα
δύσκολα χρόνια η σηµερινή Κυβέρνηση απέδειξε στην πράξη και
µέσα σε ακραία δύσκολες συνθήκες τη σοβαρότητα, την αποτε-
λεσµατικότητα και την κοινωνική ευαισθησία. Μέσα σε αυτόν τον
πρώτο κύκλο η χώρα είχε να αντιµετωπίσει µια αλληλουχία από
µείζονες εξωγενείς κρίσεις, ξεκινώντας από την πανδηµία και
φτάνοντας στις συνέπειες που είχε η ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία στις τιµές της ενέργειας και κατ’ επέκταση των εφοδίων
παραγωγής και των καταναλωτικών προϊόντων. Βεβαίως καθ’ όλο
αυτό το διάστηµα είχαµε να αντιµετωπίσουµε και τη συνεχώς εν-
τεινόµενη και κλιµακούµενη τουρκική επιθετικότητα.

Μέσα σε αυτή την τριπλή κρίση η Κυβέρνηση κράτησε πρώτα
απ’ όλα την κοινωνία όρθια, αξιοποιώντας κάθε δηµοσιονοµική
δυνατότητα και εξασφαλίζοντας σηµαντικούς επιπλέον ευρωπαϊ-
κούς πόρους που κατευθύνονται σε στοχευµένες παρεµβάσεις
για την ανακούφιση των νοικοκυριών που πλήττονται περισσό-
τερο. Ταυτόχρονα µέσα σε αυτή την εξαιρετικά απαιτητική συν-
θήκη η Κυβέρνηση διασφαλίζει τις προοπτικές της ανάπτυξης
και της κοινωνικής συνοχής για την επόµενη µέρα.

Καθόλου τυχαίο δεν είναι ότι η Ελλάδα καταγράφει ένα από
τα ισχυρότερα διεθνώς ποσοστά ανάπτυξης εν µέσω των εξωγε-
νών αυτών κρίσεων. Καθόλου τυχαίο δεν είναι ότι είµαστε πρώτοι
στην απορρόφηση των ευρωπαϊκών πόρων και βεβαίως καθόλου
τυχαία δεν είναι η σταδιακή αποκατάσταση της διεθνούς εµπι-
στοσύνης στις προοπτικές της εθνικής µας οικονοµίας.

Οφείλουµε να το υπογραµµίζουµε ιδιαίτερα σε αυτή τη συγ-
κυρία. Καθόλου τυχαίο δεν είναι ότι ακριβώς µέσα σε αυτή τη
συγκυρία η Ελλάδα αναβαθµίζει εντυπωσιακά την αποτρεπτική
ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων αλλάζοντας τους σχετικούς
συσχετισµούς ισχύος, µε επενδύσεις σε σύγχρονο εξοπλισµό
στον αέρα, τη θάλασσα και την ξηρά και µε την ουσιαστική ενί-
σχυση των διεθνών µας συµµαχιών και του κυβερνητικού µας κε-
φαλαίου.

Κάθε αµερόληπτος πολίτης, λοιπόν, κάθε Ελληνίδα και κάθε
Έλληνας µπορεί να βγάλει τα συµπεράσµατά του ως προς το τι
θα µπορούσε να συµβεί, αν αυτά τα πολύ δύσκολα διεθνώς χρό-
νια, από το 2019 µέχρι σήµερα, στο τιµόνι της χώρας δεν βρι-
σκόταν η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Βεβαίως, οι προκλήσεις παραµένουν, είναι έντονες και πιεστι-
κές. Δεν κλείνουµε τα µάτια µπροστά στην πραγµατικότητα. Αν-
τιθέτως, είµαστε η µόνη πολιτική δύναµη σήµερα που υπηρετεί
µε συνέπεια τον διπλό στόχο της κοινωνικής συνοχής και της οι-
κονοµικής ανάπτυξης. Στην κατεύθυνση αυτή συνεχίζονται και
το 2023 µε εξασφαλισµένους πόρους οι δράσεις για την αντιµε-
τώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων των κρίσεων στην κοινωνία
µας µε την επιδότηση σε ενέργεια και καύσιµα, την οικονοµική
ενίσχυση στους ηλικιωµένους. Συνεχίζονται και ενισχύονται οι
πολιτικές για την ελάφρυνση του βάρους από φόρους, τέλη και
εισφορές σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις, ώστε να ενισχυθεί ου-

σιαστικά το διαθέσιµο εισόδηµα, οι αναπτυξιακές δυνατότητες
και η απασχόληση, ενώ παράλληλα διατίθεται στο Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων το ποσό ρεκόρ των 12 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, εκ των οποίων τα 3,6 δις ευρώ από το σκέλος των επιχο-
ρηγήσεων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Αυξά-
νονται περαιτέρω ο κατώτατος µισθός, οι συντάξεις, οι µισθοί
γιατρών. Ενισχύονται οι προβλέψεις της κοινωνικής πολιτικής µε
την πρόσθετη οικονοµική ενίσχυση 2,3 εκατοµµυρίων πολιτών,
την επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στους εννιά µήνες
στον ιδιωτικό τοµέα και το σηµαντικότατο πρόγραµµα για τη στέ-
γαση των νέων ζευγαριών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα πολύ θετικά οικονοµικά
αποτελέσµατα που πέτυχε η σηµερινή Κυβέρνηση, εµείς δεν πα-
νηγυρίζουµε. Ακούµε την αγωνία των νοικοκυριών, που παρά τα
µέτρα στήριξης δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα λόγω της
εξωγενούς ακρίβειας και ζητούν ακόµη αποτελεσµατικότερες
δράσεις για την βιώσιµη ενίσχυση των πραγµατικών εισοδηµά-
των. Ακούµε την αγωνία των ανθρώπων της παραγωγής και της
δηµιουργίας, των αγροτών µας, των επαγγελµατιών, των επιχει-
ρήσεων που παίρνουν ανάσες ζωής από τα έκτακτα µέτρα, ανα-
ζητούν δυναµικότερη ανάπτυξη και εξωστρέφεια, που µόνο η
σηµερινή Κυβέρνηση µπορεί να εξασφαλίσει. Ακούµε τους πολί-
τες που είδαν τις σχέσεις τους µε το κράτος να µεταµορφώνον-
ται προς το καλύτερο µέσα από το πρόγραµµα της
ψηφιοποίησης, τους συνταξιούχους που είδαν το επίµονο πρό-
βληµα της καθυστέρησης στην απονοµή των συντάξεων να εξα-
λείφεται µέρα µε τη µέρα, όλους αυτούς που ζητούν σήµερα
αυτή η προσπάθεια να συνεχιστεί και να ολοκληρωθεί.

Και θέλω εδώ να υπογραµµίσω τον θετικό χαρακτήρα που έχει
η παρέµβαση της Κυβέρνησης στις έως και καταχρηστικές –
µπορώ να πω- πρακτικές των τραπεζών που διασώθηκαν πολλές
φορές την τελευταία δεκαετία µε χρήµατα των πολιτών. Είναι
απαράδεκτο να µειώνεται το κόστος λειτουργίας τους µε το κλεί-
σιµο υποκαταστηµάτων, µε τη µείωση του προσωπικού µε τις πιέ-
σεις για εθελοντική έξοδο, µε το να µην υπάρχουν ΑΤΜ που να
καλύπτουν πλήρως τις εξυπηρετούµενες περιοχές ή να επιβάλ-
λονται εξωφρενικές χρεώσεις και, για παράδειγµα, επιβάρυνση
από τον Σεπτέµβρη στους πολίτες για εµβάσµατα από 8 ευρώ
σε 15 ευρώ. Όλα αυτά, λοιπόν, πρέπει να τα δούµε, κύριε
Υπουργέ, και ήδη η Κυβέρνηση και εσείς έχετε σκύψει στο πρό-
βληµα.

Επίσης, είναι απαράδεκτο να µην υπάρχει πρόβλεψη για την
εξυπηρέτηση των πολιτών µεγαλύτερης ηλικίας στα γκισέ, αλλά
να ισχύει και για αυτούς ανεξαιρέτως το όριο των 400 ευρώ και
πάνω, όταν αυτό περιλαµβανόταν στα έκτακτα µέτρα του COVID.
Όλα αυτά πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε.

Είµαι βέβαιος, λοιπόν, ότι τόσο µέχρι τις εθνικές εκλογές όσο
και µε ανανεωµένη την αυτοδύναµη εντολή των πολιτών µετά
από αυτές, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριά-
κου Μητσοτάκη θα συνεχίσει να εξυπηρετεί τον διπλό στόχο της
οικονοµικής ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής, µε ολοένα
και µεγαλύτερη έµφαση στις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες και
στους πιο αδύναµους συµπολίτες µας. Απέναντι στα εύκολα,
κούφια και µεγάλα λόγια εµείς απαντάµε µε τα έργα και τα απο-
τελέσµατά µας, µε τη σοβαρότητα, την υπευθυνότητα µας στην
εξυπηρέτηση των συµφερόντων και των προοπτικών της πατρί-
δας και της κοινωνίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Δηµήτριο Κωνσταντόπουλο από το

ΠΑΣΟΚ- Κίνηµα Αλλαγής και στη συνέχεια τον λόγο θα έχει η κ.
Αλεξάνδρα - Μαρία Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και µετά η
κ. Γκάγκα και η κ. Μάλαµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, τέσσερα χρό-
νια Νέας Δηµοκρατίας, τέσσερις προϋπολογισµοί που στήριξαν
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τους λίγους σε βάρος των πολλών. Να τους θυµίσω:
Πρώτος προϋπολογισµός για το 2020, προϋπολογισµός που

υπηρέτησε τις δεσµεύσεις της κυβέρνησης Τσίπρα, που είχε ου-
σιαστικά ο ίδιος δεσµευτεί, δηλαδή αύξηση της έµµεσης φορο-
λογίας για την επίτευξη πρωτογενών πλεονασµάτων που είχε
δεσµευτεί ο ΣΥΡΙΖΑ τότε.

Ήρθε η πανδηµία και αλλάζουν τα δεδοµένα. Δηλαδή τι; Ανα-
δείχθηκε ιδιαίτερα η σηµασία του κράτους. Και εδώ έρχεται ο
προϋπολογισµός του 2021 µέσα σε πρωτόγνωρες συνθήκες και
στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης. Εδώ, λοιπόν, στο πλαίσιο
του Ταµείου Ανάκαµψης προσπαθεί και επιχειρεί η Κυβέρνηση
να αντιµετωπίσει τις επιπτώσεις της πανδηµίας. Ωστόσο, η ίδια
η Κυβέρνηση λόγω της πανδηµίας µένει στο απυρόβλητο.

Ο τρίτος προϋπολογισµός αφορά το 2022. Η Κυβέρνηση δε-
σµεύεται για ολική επαναφορά στην κανονικότητα. Ωστόσο, τε-
λικά, θα έλεγα αυτό που ονόµαζε ολική επαναφορά δεν ήταν
τίποτε άλλο παρά ένα µεγάλο αποτέλεσµα ενός νέου ποσοστού
ανεργίας στα υψηλότερα της Ευρώπης, µε έναν πληθωρισµό
ιστορικών διαστάσεων να καλπάζει και τον κατώτατο µισθό πα-
γωµένο στα 713 ευρώ. Ωστόσο, έρχονται οι εξελίξεις στην Ου-
κρανία και αλλάζει ατζέντα, οξύνεται η ενεργειακή κρίση επί τα
χείρω και ταυτοχρόνως, έχουµε την έκρηξη της αγοράς, µε απο-
τέλεσµα η κοινωνία, αγαπητοί συνάδελφοι, και οι πολίτες να βρί-
σκονται σε απόγνωση.

Και αν η Κυβέρνηση διατείνεται πολλές φορές ότι πράγµατι
µείωσε είκοσι επτά φόρους του ΣΥΡΙΖΑ, το 2022 και το 2023 βρί-
σκουν τους Έλληνες να πληρώνουν περισσότερους έµµεσους
φόρους ακόµη και από την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κάτι το οποίο
είχε καταγγείλει τότε η Κυβέρνηση ως Αντιπολίτευση. Σύµφωνα
µε τα στοιχεία της EUROSTAT, αγαπητοί συνάδελφοι, και της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής βλέπουµε ότι στην Ελλάδα το 2014 έχουµε
αύξηση στην αναλογία έµµεσων και άµεσων φόρων. Αυτή η τάση
επιδεινώνεται το 2021-22 και αναµένεται, από ό,τι διαφαίνεται,
να συνεχιστεί και για το 2023.

Πώς, λοιπόν, µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη, όταν σε τρεις
διαδοχικούς προϋπολογισµούς προκρίνεται η έµµεση φορολό-
γηση εις βάρος ιδιαίτερα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και εις
βάρος των πολλών και υπέρ των λίγων και φυσικά εις βάρος των
πιο ευάλωτων νοικοκυριών; Είναι ένα ερώτηµα, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, κύριοι Υπουργοί, που δεν απαντάτε.

Για εµάς η οικονοµική πρόοδος συµβαδίζει µε την κοινωνική
δικαιοσύνη και την ισχυρή δηµοκρατία. Για εµάς επίκεντρο της
πολιτικής πρέπει να είναι η ευηµερία των ανθρώπων και η ευη-
µερία της κοινωνίας. Αντίθετα, η Κυβέρνηση προστατεύει την
ευηµερία των αριθµών µέσα από τη στήριξη των λίγων και των
ισχυρών, µε την ελληνική οικονοµία να συνεχίζει να έχει τεράστια
δοµικά προβλήµατα που επιτρέπουν σε ολιγοπώλια να κερδο-
σκοπούν σε βάρος των πολλών. 

Σύµφωνα µε την EUROSTAT, ήδη από το 2020 οι Έλληνες µε
υποπολλαπλάσιους µισθούς σε σχέση µε τους Ευρωπαίους πλη-
ρώνουν σε τιµές Ευρωπαίων. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει κερδο-
σκοπία. Ωστόσο, η Κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι,
περηφανεύεται για την αύξηση του κατώτατου µισθού. Αυτή η
αύξηση, ωστόσο, λόγω του πληθωρισµού είναι πλασµατική.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η Ελλάδα εδώ και χρόνια ζει µε
µισθούς Βουλγαρίας και πληρώνει σε τιµές Ευρώπης. Χαρακτη-
ριστικό είναι οι τηλεπικοινωνίες µας, που είναι οι πιο ακριβές στην
Ευρώπη. Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση επαίρεται για τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό, που να θυµίσω ότι προετοίµασε το ΠΑΣΟΚ από
τη διακυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου.

Αγαπητοί συνάδελφοι, διερωτώµαι: Για ποιο success story µιλά
η Κυβέρνηση και επαίρεται, όταν το διαθέσιµο εισόδηµα νοικο-
κυριών έχει συρρικνωθεί; Σύµφωνα µε το Ινστιτούτο της ΓΣΕΕ
για το 2022 µάλιστα, οι απώλειες στην αγοραστική δύναµη φτά-
νουν το 40% για νοικοκυριά µε µηνιαίο µισθό των 750 ευρώ και
για 9% ως 14% για νοικοκυριά µε εισόδηµα έως και 1.100 ευρώ.

Παράλληλα, το ιδιωτικό χρέος φουσκώνει, ενώ οι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές προς την εφορία να θυµίσω ότι ξεπερνούν τα 112
δισεκατοµµύρια. Τα κόκκινα δάνεια φτάνουν τα 111 δισεκατοµ-
µύρια, ενώ οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του ΕΦΚΑ αυξήθηκαν κατά
5,5 δισεκατοµµύρια µέσα σε έναν χρόνο.

Σε αυτό το περιβάλλον οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις ασφυκτι-
ούν, όταν οι µεγάλες επιχειρήσεις έχουν πρόσβαση στον τραπε-
ζικό µηχανισµό και ενώ την ίδια στιγµή οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις πνίγονται από τις συσσωρευµένες οφειλές και τα
επιτόκια των δάνειων. Οι µικρές επιχειρήσεις, λοιπόν, οδεύουν
προς αφανισµό, χωρίς καµµία στήριξη και ευρισκόµενες εκτός
των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Η µεσαία τάξη ζει σε ανάµνηση του εαυτού της και βάλλεται
διαρκώς από τη φορολογία και την ακρίβεια µε την οποία, θα
έλεγα, ότι έφτασε το νερό να πουλιέται πιο ακριβά από το γάλα.
Οι τιµές των εφοδίων και των ζωοτροφών έχουν εκτοξευτεί και
οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι βρίσκονται σε απόγνωση και η Κυ-
βέρνηση µε τι απαντάει; Απαντάει µε ηµίµετρα.

Οι συνταξιούχοι και οι µισθωτοί επιβαρύνονται καθηµερινά µε
τον ΦΠΑ και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, σε αντίθεση µε τα
κέρδη των µερισµατούχων των µεγάλων εµπορικών αλυσίδων,
διυλιστηρίων και τραπεζών που φορολογούνται µε 5% και αυτό
ας κρατηθεί, κύριοι Υπουργοί.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει
ότι ισχύει η ανάκαµψη του ΑΕΠ και είναι τεράστια επιτυχία. Ας
µας εξηγήσετε, κύριοι Υπουργοί, γιατί στην τριετία 2020 - 2022
η Ελλάδα φαίνεται ότι δαπάνησε τους περισσότερους πόρους
στην Ευρώπη και στον κόσµο και κατατάσσεται σήµερα στη δέ-
κατη έκτη θέση από τις είκοσι επτά χώρες της Ευρώπης; Και
τούτο φυσικά µε την ανάκαµψη του ΑΕΠ.

Διερωτώµαι µήπως οι φόροι κατανεµήθηκαν άστοχα, όταν οι
δαπάνες που αφορούν, για παράδειγµα, τον πολιτισµό και τον
αθλητισµό είναι ισχνές; Τα ερωτήµατα παραµένουν. Οι πόροι για
την ανάπτυξη του σύγχρονου πολιτισµού στην περιφέρεια είναι
κραυγαλέα άνισοι σε σχέση µε τους πόρους για την Αττική και
την κεντρική Μακεδονία. Ταυτόχρονα, αγαπητοί συνάδελφοι,
στον χώρο του αθλητισµού απουσιάζουν οι ουσιαστικές πρωτο-
βουλίες για την ψηφιακή αναβάθµιση των αθλητικών φορέων και
την έµπρακτη στήριξη των αθλητών µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, το ΠΑΣΟΚ, αγαπητοί συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά
θέµατα διαφάνειας και διαφθοράς, είναι ξεκάθαρα ένα κόµµα
αρχών και αξιών. Ξεκάθαρα! Εµείς στείλαµε οι ίδιοι στο ειδικό δι-
καστήριο περιπτώσεις διαφθοράς στελεχών µας και να σας θυ-
µίσω ότι η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», ο οικονοµικός εισαγγελέας, η άρση
τραπεζικού απορρήτου, η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, ο
νόµος για τις offshore και το «πόθεν έσχες» είναι µεταρρυθµίσεις
που έχουν τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ.

Ας µας πείτε εσείς τα δικά σας. Ας µας πείτε τις δικές σας µε-
ταρρυθµίσεις για τη διαύγεια και το κράτος. Κάντε την αυτοκρι-
τική σας, δείτε τα του οίκου σας και µετά ας γίνετε τιµητές και
δικαστές. Θέµατα διαφθοράς υπάρχουν παντού συλλήβδην και
σας ακουµπούν είτε αυτά λέγονται Πάτσης κ.λπ. είτε Παπαγγε-
λόπουλος κ.λπ. και γι’ αυτό, όπως λένε και στο χωριό µου, «τα
λίγα λόγια ζάχαρη και τα καθόλου µέλι».

Τώρα, σε ό,τι αφορά την κ. Καϊλή, µε το που προέκυψε το ζή-
τηµα, διεγράφη από το κόµµα και η δικαιοσύνη είναι πλέον αρ-
µόδια πλέον για τις πράξεις της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τέλος, αγαπητοί συνά-
δελφοι, καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό της Κυβέρνησης, ο
οποίος ενισχύει τις ανισότητες στην κοινωνία και διαιωνίζει τα
αδιέξοδα στην αγορά. Περιµένουµε τις εκλογές, που θα κάνουν
«ταµείο» και οι πολίτες και θα εκφραστούν για τα έργα και τις
ηµέρες της σηµερινής Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Κωνσταντόπουλε.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα από τη Νέα
Δηµοκρατία και παρακαλώ να τηρείτε τον χρόνο.

Μετά θα κάνει µια παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας για πέντε λεπτά.

Κυρία Κεφάλα, έχετε τον λόγο
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ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Μας είπε ο κ. Τζανακόπουλος, πριν από λίγο, ότι το θράσος
είναι το τελευταίο καταφύγιο των αποτυχηµένων. Ίσως έτσι µπο-
ρεί να εξηγηθεί εν µέρει και η διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θέλει
θράσος να νοµίζεις ότι οι αγορές θα χορεύουν στον ρυθµό του
ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θέλει θράσος να κάνεις το «όχι» «ναι» και γιατί θέλει
θράσος να κλείσεις τις τράπεζες.

Τελικά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και αποτυχηµένοι είστε και θράσος
έχετε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη
φορά µετά από δώδεκα χρόνια που συζητάµε και καλούµαστε να
ψηφίσουµε προϋπολογισµό εκτός πλαισίου µνηµονιακής επιτή-
ρησης ή ενισχυµένης εποπτείας.

Ταυτόχρονα, σε παγκόσµιο επίπεδο βιώνουµε ένα περιβάλλον
εξαιρετικά αβέβαιο µε τις γεωπολιτικές εξελίξεις να βρίσκονται
στο προσκήνιο. Ο πόλεµος στην Ουκρανία, οι συνθήκες εφοδια-
σµού της Ευρώπης σε φυσικό αέριο, οι τιµές της ενέργειας και
των καυσίµων και η ευρωπαϊκή νοµισµατική πολιτική αποτελούν
κινδύνους που µας περιβάλλουν και επηρεάζουν αναπόφευκτα
τις µακροοικονοµικές προβλέψεις.

Αυτή η ενεργειακή κρίση και οι έντονες πληθωριστικές πιέσεις
που αντανακλώνται στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, οι υψη-
λές δαπάνες που απορροφά το σύστηµα υγείας, παρά τη σχετική
υποχώρηση της υγειονοµικής κρίσης, αλλά και οι αυξηµένες δα-
πάνες για την αναγκαία αµυντική θωράκιση της χώρας αποτε-
λούν σηµαντικές προκλήσεις.

Μέσα σε αυτή την κατάσταση, σε µια Ευρώπη που βιώνει έναν
πόλεµο εντός των τειχών της µετά από εβδοµήντα πέντε χρόνια,
µε το υψηλότερο πληθωριστικό κύµα των τελευταίων πενήντα
ετών, στη µετά COVID εποχή, µετά από µια πανδηµία που είχαµε
να ζήσουµε εκατό και πλέον χρόνια και τη στιγµή που διεθνείς
οργανισµοί προβλέπουν αισθητή µείωση στους ρυθµούς ανάπτυ-
ξης των οικονοµιών, ακόµη και συρρίκνωση σε αρκετές περιπτώ-
σεις, η οικονοµία µας επιδεικνύει µια αξιοσηµείωτη ανθεκτικό-
τητα και προσαρµοστικότητα, αλλά και µια δυναµική που κατα-
γράφεται στους βασικούς οικονοµικούς δείκτες.

Προχωράµε µπροστά µε σχέδιο και σοβαρότητα, µε έναν ισορ-
ροπηµένο προϋπολογισµό που λαµβάνει υπ’ όψιν όλες τις παρα-
µέτρους, εσωτερικές και εξωγενείς, εξασφαλίζοντας την
ασφάλεια που έχει ανάγκη ο τόπος και κάθε Έλληνας ξεχωριστά.
Μέσα σε αυτόν αποτυπώνονται η αναπτυξιακή δυναµική της
χώρας µας, η παραγωγική ανασυγκρότηση και επανεκκίνηση, η
µεταρρυθµιστική στρατηγική της Κυβέρνησης, η υπευθυνότητα
στη διαχείριση που ορίζει και το πλαίσιο της οικονοµικής σταθε-
ρότητας, η στήριξη όλης της κοινωνίας και περισσότερο των ευά-
λωτων οµάδων, ώστε να ανταποκριθούν στις έκτακτες συνθήκες
και στις ανάγκες της εποχής.

Η αποτελεσµατικότητα των τελευταίων ετών αποτυπώνεται και
στην κοινωνική δικαιοσύνη και, όπως φαίνεται, το 2022 κλείνει µε
πολύ καλά αποτελέσµατα. Ο ρυθµός ανάπτυξης για το δωδεκά-
µηνο αναµένεται να φτάσει στα 5,6% αναθεωρηµένος προς τα
πάνω, σε σχέση µε αυτόν που είχε προβλεφθεί στο προσχέδιο
του προϋπολογισµού και διπλάσιος του ευρωπαϊκού µέσου
όρου.

Για το 2023 προβλέπεται ανάπτυξη που φτάνει στο 1,8%, την
ίδια στιγµή που σύµφωνα µε τις φθινοπωρινές, τις τελευταίες δη-
λαδή, προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος ανάπτυξης για το 2023 δεν θα ξεπερνά το 0,3%, δη-
λαδή έξι φορές παραπάνω.

Το ερχόµενο έτος επιστρέφουµε σε πρωτογενές πλεόνασµα
της γενικής κυβέρνησης ως προς το ποσοστό του ΑΕΠ και η πρό-
βλεψη µιλά για 0,7% από πρωτογενές έλλειµµα 1,6% για τη φετινή
χρονιά. Σύµφωνα µε την επίσηµη πρόβλεψη της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, η Ελλάδα προβλέπεται να έχει τη µεγαλύτερη µείωση του
χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ από το 2019 στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Το δηµόσιο χρέος φέτος θα µειωθεί κατά 25,6 εκατοστι-
αίες µονάδες ως ποσοστό του ΑΕΠ σε σχέση µε το 2021, ενώ το
2023 θα παρουσιάσει περαιτέρω µείωση κατά 9,6 ποσοστιαίες µο-
νάδες και θα διαµορφωθεί στο χαµηλότερο επίπεδο από το 2010
δίνοντας θετικό µήνυµα στις αγορές και τους οίκους αξιολόγη-

σης.
Η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας είναι γεγονός, περιορί-

ζοντας σταδιακά και σταθερά το υψηλό ποσοστό ανεργίας. Πρό-
κειται για ένα από τα σηµαντικότερα κοινωνικοοικονοµικά
προβλήµατα που αναδείχθηκαν στη χώρα µας κατά τη µακρά οι-
κονοµική κρίση της περασµένης δεκαετίας και το οποίο βρίσκε-
ται σε χαµηλό δωδεκαετίας.

Το ακόµα πιο αισιόδοξο στοιχείο που προκύπτει αφορά τις γυ-
ναίκες και τους νέους, που η υποχώρηση της ανεργίας είναι ιδι-
αίτερα εµφανής. Έχουµε βέβαια ακόµη δρόµο, αλλά έχουν γίνει
σηµαντικά βήµατα. Όλα αυτά που πετύχαµε δεν είναι ούτε εύ-
κολα ούτε αυτονόητα ούτε έγιναν µαγικά. Κρύβουν πολλή δου-
λειά µε µεθοδικό σχεδιασµό, υπευθυνότητα και πρόγραµµα.
Έχοντας πλήρη επίγνωση της πραγµατικότητας της δυσχερούς
συγκυρίας, αλλά και των αναγκών όλων των πολιτών, χτίζουµε
την Ελλάδα του αύριο.

Κατανοούµε τις δυσκολίες, συναισθανόµαστε τις αγωνίες κάθε
οικογένειας, κάθε επιχείρησης και κάθε νέου και για αυτό το κρά-
τος παρεµβαίνει εκεί που χρειάζεται. Διέθεσε –και συνεχίζει να
το κάνει- ένα σηµαντικό πακέτο, το οποίο είναι πάντα εντός των
ορίων των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων. Η απορρόφηση του µε-
γαλύτερου µέρους της αύξησης που προκύπτει στις τιµές της
ενέργειας από την πολιτεία ανακουφίζει κάθε νοικοκυριό. Αυξή-
θηκε το επίδοµα θέρµανσης και η επιδότηση πετρελαίου κίνησης
και θέρµανσης. Στηρίχτηκαν γεωργοί και κτηνοτρόφοι µε επιδο-
τήσεις, µε τη µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές
και µε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο. 

Συνολικά, τα µέτρα για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρί-
σης ανέρχονται στα 12,4 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2022. Η
συνετή οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης µας δίνει αυτές τις
δυνατότητες και δεν µένουµε εκεί. 

Οι φοροελαφρύνσεις και η ενίσχυση του κλίµατος επιχειρηµα-
τικότητας αποτελούν βασικές προτεραιότητες µας. Σχεδόν πε-
νήντα µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών έχουµε να
παρουσιάσουµε την τελευταία τριετία. Κοντά σε αυτά έρχεται και
η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για όλους τους
πολίτες, η µονιµοποίηση της µείωσης των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, η επέκταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ σε υπηρεσίες
µεταφοράς προσώπων, σε υπηρεσίες διάθεσης µη αλκοολούχων
ποτών και ροφηµάτων, στα εισιτήρια κινηµατογράφου, στα γυ-
µναστήρια, όπως και η επέκταση της αναστολής του ΦΠΑ για
νέες οικοδοµές. Δυόµισι εκατοµµύρια συνταξιούχοι θα δουν αύ-
ξηση κοντά στο 8%, την πρώτη αύξηση µετά από πολλά χρόνια.
Αναµορφώνεται το ειδικό µισθολόγιο των γιατρών του ΕΣΥ µε
αυξήσεις µισθών και επιδοµάτων. Προβλέπεται αύξηση του κα-
τώτατου µισθού, η τρίτη µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Επεκτείνεται το επίδοµα µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα από
τους έξι στους εννέα µήνες. Την ερχόµενη εβδοµάδα θεσµοθε-
τούµε µια ακόµη σηµαντική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Το
φιλόδοξο πρόγραµµα για προσιτή στέγη στους νέους και πιο
ευάλωτους πολίτες που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ
γίνεται νόµος του κράτους και ξεκινά. Το σχέδιο «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ» θε-
σµοθετείται και επίσηµα ως ανάχωµα στα ακριβά ενοίκια και τις
υψηλές τιµές ακινήτων, ειδικά για ζευγάρια που σχεδιάζουν να
αρχίσουν την κοινή τους ζωή. Στο πλαίσιο δε ευρύτερης στήρι-
ξης στους νέους αυξήσαµε το φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα
κατά 50%, δροµολογήσαµε την ανέγερση νέων φοιτητικών
εστιών σε πέντε πανεπιστήµια, που χιλιάδες νέοι από οικογένειες
µε χαµηλά εισοδήµατα θα βρουν στέγη. Μιλάµε για οκτώ χιλιά-
δες και πλέον κλίνες. Θεσµοθετήσαµε τα προγράµµατα απόκτη-
σης εργασιακής εµπειρίας στο πρώτο ένσηµο. Υλοποιούµε
προγράµµατα ενίσχυσης της επιχειρηµατικής δραστηριότητας
από νέους και προγράµµατα επιδοτούµενης απασχόλησης στις
ΔΥΠΑ, πολλά από αυτά απευθύνονται αποκλειστικά σε νέους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αλλάζει. Η Ελλάδα
προχωρά µπροστά, µε σταθερότητα, µε δύναµη, µε αυτοπεποί-
θηση και αισιοδοξία. Ο προϋπολογισµός αυτός αναδεικνύει την
απόσταση ανάµεσα στην Ελλάδα του σήµερα που πρωταγωνι-
στεί και σε αυτή του περιθωρίου του 2019, ανάµεσα στην ισχυρή
Ελλάδα οικονοµικά, γεωπολιτικά, στρατιωτικά και στην Ελλάδα
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της αυταπάτης, του ψέµατος, της τοξικότητας και της µπλόφας.
Και επειδή το 2023 είναι µια εκλογική χρονιά, δεν θα γυρίσουµε
πίσω. Η Κυβέρνηση µπορεί και οι πολίτες το βλέπουν και το εκτι-
µούν. Γι’ αυτό και θα δώσουν νέα εντολή στον Κυριάκο Μητσο-
τάκη να συνεχίσει το έργο του.

Υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό µε πίστη και αισιοδοξία. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς. 
Ο κ. Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αποκοµίζει κάποιος την εντύπωση παρακολουθώντας τη συ-

ζήτηση για τον προϋπολογισµό, την κορυφαία συζήτηση της χρο-
νιάς, ότι οι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης
εντρυφούν στις παρακολουθήσεις και αγνοούν να παρακολου-
θήσουν τους αριθµούς του προϋπολογισµού, οι οποίοι, όµως,
είναι ισχυρογνώµονες και ξεροκέφαλοι και δεν αλλάζουν µε τα
λόγια όσα τσιτάτα και ακουστούν όσο τοξικός και διχαστικός
λόγος κι αν διατυπωθεί σε αυτή την Αίθουσα, οι αριθµοί παρα-
µένουν αριθµοί. Γι’ αυτό και είµαστε υποχρεωµένοι απ’ αυτό το
Βήµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή τη συγκεκριµένη
συζήτηση να λέµε και αριθµούς.

Και ενδεικτικά αναφέρω: Ανάπτυξη 2022 στην Ελλάδα, κοντά
στο 6%. Λένε οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης: «Μα, ο πληθω-
ρισµός διογκώνει το ΑΕΠ, µεγαλώνει τις τιµές…» κ.ο.κ.. Και θέτω
το απλό ερώτηµα: Παρόµοιο πληθωρισµό έχουν και οι υπόλοιπες
ευρωπαϊκές χώρες. Γιατί γράφουν 2% ανάπτυξη και όχι 6% ανά-
πτυξη που γράφει η Ελλάδα; Αύξηση εξαγωγών 30%, εξωστρέ-
φεια της οικονοµίας µας, αύξηση των επενδύσεων 30%. Αρκεί να
σας πω ότι οι εξαγωγές πλέον αντιπροσωπεύουν το 40% του
ΑΕΠ που ως ποσοστό Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος είναι µε-
γαλύτερο από πολύ ανταγωνιστικές χώρες όπως είναι η Ιταλία,
η Γαλλία και άλλες χώρες. Το ΑΕΠ θα φτάσει φέτος στα 215 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ και από το 2023 στα 224 δισεκατοµµύρια
ευρώ, αυξηµένο 25% σε σχέση µε το 2019. Αν δεν µας ενδιαφέ-
ρει το ΑΕΠ σε µια συζήτηση για τον προϋπολογισµό, αναρωτιέ-
µαι τι µπορεί να µας ενδιαφέρει. 

Ταυτοχρόνως, το δηµόσιο χρέος το 2022, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διαµορφώνεται στο 168% του ΑΕΠ, ενώ το 2023 θα
αποκλιµακωθεί περαιτέρω στο 159% του ΑΕΠ.

Όλα αυτά είχαν ως αποτέλεσµα -γιατί έχουν οι αριθµοί σηµα-
σία, έχουν τα µεγέθη της οικονοµίας σηµασία, όχι για τους οικο-
νοµολόγους, όχι για τους Βουλευτές, όχι για τους Υπουργούς,
τα µεγέθη της οικονοµίας έχουν σηµασία για την κοινωνία- να
έχουµε ανεργία φέτος 11,6%, όταν το 2021 η ανεργία ήταν 14,2%
και το 2019 ήταν 17,2%. Αποκλιµακώθηκε δηλαδή 6 και πλέον πο-
σοστιαίες µονάδες µε τάσεις περαιτέρω αποκλιµάκωσης.

Αυτά, λοιπόν, δεν είναι αριθµοί που δεν έχουν σηµασία για την
κοινωνία. Έχουν πολύ µεγάλη σηµασία για την καθηµερινότητα
του Έλληνα πολίτη. Γι’ αυτό και οι εκτιµήσεις όλων των διεθνών
οργανισµών είναι ότι ενώ το 2023 το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν
της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα αυξηθεί µόλις κατά 0,3% το Ακαθά-
ριστο Εθνικό Προϊόν της χώρας µας θα αυξηθεί έξι φορές περισ-
σότερο, δηλαδή κατά 1,8%.

Εφόσον, λοιπόν, αυτά είναι τα επιτεύγµατα της οικονοµίας,
µπορούν να εφαρµοστούν και οι ανάλογες πολιτικές. Και ποιες
πολιτικές εφαρµόζει η χώρα, µε βάση την πορεία της οικονοµίας
και όχι άσχετα από αυτή; Ενίσχυση της άµυνας 2022 και 2023, 6
δισεκατοµµύρια ευρώ, πολιτική στέγης που κάνει την αλχηµεία
ο ΣΥΡΙΖΑ και λέει ότι στο Ταµείο Ανθεκτικότητας εγγράψατε
µόλις λίγα εκατοµµύρια ευρώ για πολιτική στέγης. Η αξιοποίηση
των χρηµάτων του πρώην ΟΑΕΔ, 1,7 δισεκατοµµύρια και η αξιο-
ποίηση του κτηριακού αποθέµατος µε νοµοσχέδιο που ψηφίζεται
στις 21 Δεκεµβρίου είναι εκτός λογαριασµού; Αντί να απολογη-
θείτε για το γεγονός ότι αφήσατε τις εισφορές των εργαζοµένων
πολλών ετών από το 2010 και µετά να λιµνάζουν στα ταµεία του
ΟΑΕΔ, χωρίς καµµία αξιοποίηση επί τεσσεράµισι χρόνια, κάνετε
κριτική και για την πολιτική στέγης;

Εφαρµόζεται, λοιπόν, ένα µεγαλόπνοο πρόγραµµα στέγης για
τα νέα ζευγάρια, µε αξιοποίηση όλων των κτηρίων που ρήµαζαν

µέχρι σήµερα και µε αξιοποίηση των κοινωνικών πόρων, που επί-
σης λίµναζαν στα κρατικά ταµεία. 

Επίσης, 500 εκατοµµύρια για πετρέλαιο θέρµανσης. Θέλετε
να σας θυµίσω, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι δίνατε µόλις 75
εκατοµµύρια και τα καταβάλλατε τον Αύγουστο; Ενώ η σηµερινή
κυβέρνηση δίνει 500 εκατοµµύρια και τα καταβάλλει πριν τις
γιορτές των Χριστουγέννων; Μείωση του ΕΝΦΙΑ: Ένας βαρύτατο
φόρος κατά 35% επί των ηµερών µας. Αφορά όλη την ελληνική
κοινωνία είτε έχει µικρές είτε έχει µεγάλες ιδιοκτησίες. Και µε το
Ταµείο Ανάκαµψης έρχονται τα έργα στο ΕΣΥ που ήδη δηµοπρα-
τούνται σε νοσοκοµεία και κέντρα υγείας. Έργα ύδρευσης και
άρδευσης µε πρόβλεψη πολύ µεγάλων κονδυλίων από το Ταµείο
Ανθεκτικότητας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μπουκώρο, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με τα έργα υποδοµών, µε την κατάρτιση εκατό χιλιάδων ερ-

γαζοµένων, µε τα επιδοτούµενα προγράµµατα εργασίας που
αφορούν δεκάδες χιλιάδες νέους, καθώς και µε τα ευρύτατα
προγράµµατα ενεργειακής αναβάθµισης δηµοσίων κτηρίων και
κατοικιών, που οδηγούν σε εξοικονόµηση ενεργειακών πόρων
και βελτίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων. 

Εν κατακλείδι, ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα αν
δεν πετύχεις τους αναπτυξιακούς στόχους που ουδέποτε τους
πέτυχε η Αντιπολίτευση ως κυβέρνηση, δεν µπορείς να ασκήσεις
καµµία βιώσιµη πολιτική. Αυτό κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση, γι’
αυτό και υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η κ. Μάλαµα από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή η Κυβέρνηση έχει υποβι-

βάσει τη διαδικασία κατάρτισης, συζήτησης και κύρωσης του
κρατικού προϋπολογισµού σε άσκηση δηµιουργικής λογιστικής,
αριθµούς δηλαδή, όπως µας είπε προηγουµένως και ο κύριος
συνάδελφος και Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, ας προ-
σπαθήσουµε λίγο να σκεφθούµε ανάποδα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τι να πούµε, ποιήµατα; Προϋπολο-
γισµό συζητούµε, αριθµούς λέµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Προϋπολογισµό συζητάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ! Μην κάνετε

παρεµβάσεις τώρα.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ας δούµε πίσω από αυτές τις θριαµβο-

λογίες τι τελικά δεν είναι αυτός ο προϋπολογισµός, τι δεν κοµίζει
στην κοινωνία ο προϋπολογισµός αυτός και τι δεν προσφέρει
στην πραγµατική οικονοµία.

Πάµε στην πρώτη ερώτηση: Αυτός ο προϋπολογισµός του
2023 είναι αναπτυξιακός προϋπολογισµός; Η απάντηση είναι
σαφώς και όχι. Άρα, λοιπόν, ο προϋπολογισµός είναι ένας προ-
ϋπολογισµός στην ουσία άκρως υφεσιακός και ελλειµµατικός.
Δείχνει µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος, µείωση των επεν-
δύσεων, µείωση της κατανάλωσης, αύξηση των ελλειµµάτων στις
τρέχουσες συναλλαγές, µεγάλα χρηµατοδοτικά κενά για την κά-
λυψη του δηµόσιου χρέους και άτακτη απόσυρση του κράτους
από τις δηµόσιες επενδύσεις.

Τί πρέπει να συγκρατήσουµε σε σχέση µε τα αναπτυξιακά µε-
γέθη του προϋπολογισµού; Ότι το 2023 ο πληθωρισµός θα είναι
τριπλάσιος από τον ρυθµό ανάπτυξης και πενταπλάσιος από τον
ρυθµό αύξησης της ιδιωτικής κατανάλωσης. Την ίδια στιγµή,
αναµένονται σηµαντικά ελλείµµατα στις τρέχουσες συναλλαγές
και στις χρηµατοδοτικές ανάγκες, ενώ αναµένεται σοβαρή µεί-
ωση και στις ιδιωτικές επενδύσεις. Υφεσιακός, δηλαδή, προϋπο-
λογισµός.

Ερώτηµα δεύτερο: Είναι αυτός ο προϋπολογισµός φιλικός
προς τη µεσαία τάξη; Η απάντηση και εδώ είναι, δυστυχώς,
άκρως αρνητική. Τι προβλέπει ο κρατικός προϋπολογισµός σε
σχέση µε τους φόρους; Ακραία αύξηση σε όλους τους άµεσους
και έµµεσους φόρους. Πάνω από 2 δισεκατοµµύρια περισσότε-
ροι φόροι από το 2022 και πάνω από 7 δισεκατοµµύρια περισσό-
τεροι φόροι από το 2021. Αντίστοιχα, προβλέπονται περί τα 400
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εκατοµµύρια επιπλέον έσοδα από την αύξηση των ασφαλιστικών
εισφορών. Με άλλα λόγια, από φόρους και ασφαλιστικές εισφο-
ρές θα αφαιµαχθούν από την πραγµατική οικονοµία πάνω από
2,5 δισεκατοµµύρια. Αντίθετα, οι µισθοί και οι συντάξεις συνεχί-
ζουν να χάνουν την πραγµατική τους δύναµη, καθώς οι απειρο-
ελάχιστες αυτές ονοµαστικές αυξήσεις καταπίνονται από τον
πληθωρισµό, ο οποίος τρέχει µε πενταπλάσια ορµή. Άρα, λοιπόν,
µικρότερο διαθέσιµο εισόδηµα, περισσότεροι φόροι. Συµπέρα-
σµα; Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι άκρως εχθρικός για τη
µεσαία τάξη.

Ερώτηµα τρίτο: Είναι ο προϋπολογισµός του ’23 κοινωνικός;
Στηρίζει τις κοινωνικές ανάγκες; Καλύπτει τα κρίσιµα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν όχι µόνο οι πιο ευάλωτοι, αλλά το σύ-
νολο της ελληνικής κοινωνίας; Η απάντηση είναι και πάλι όχι. Τί
προβλέπεται; Μείωση στο σύνολο των κοινωνικών δαπανών, µεί-
ωση στα προνοιακά επιδόµατα, στόχοι για πρωτογενή πλεονά-
σµατα στα νοσοκοµεία, δηλαδή χρεώσεις στους ασθενείς και
κατάργηση των επιδοµάτων. Ταυτόχρονα, τι προβλέπεται για την
καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας; Είναι µειωµένος αι-
σθητά ο προϋπολογισµός του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης,
άρα πιο ακριβά τιµολόγια ρεύµατος, µηδενικές επενδύσεις για
την ενεργειακή µετάβαση των νοικοκυριών.

Επίσης, τεράστιο κοινωνικό ζήτηµα είναι η εκτόξευση των κόκ-
κινων δανείων κατά περίπου 20 δισεκατοµµύρια στην τριετία, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την πρώτη κατοικία, για τα νοικοκυριά
µε δάνεια σε κυµαινόµενο επιτόκιο και για τα νοικοκυριά µε δά-
νεια που έχουν περάσει στα χέρια των εισπρακτικών. Και βέβαια,
καµµία πρόβλεψη για τη φορολόγηση των υπερκερδών των τρα-
πεζών, µε τις αδιανόητες κερδοφορίες και τις ασύλληπτες αυξή-
σεις στις τραπεζικές χρεώσεις για τις απαραίτητες και πολλές
φορές και υποχρεωτικές συναλλαγές µας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω και δυο λόγια για τον προϋπολο-
γισµό του τοµέα Μακεδονίας - Θράκης του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών. Παρατηρείται και φέτος η εξής αντίφαση: Από τη µία
πλευρά, µειώνονται τα κονδύλια που αφορούν τη µισθοδοσία του
τακτικού προσωπικού µε δεδοµένο ότι έχουν χρόνια να προσλη-
φθούν νέα στελέχη, για να καλυφθούν οι συνταξιοδοτήσεις, αλλά
ταυτόχρονα παρατηρείται για τρίτη συνεχόµενη χρονιά αύξηση
στις δαπάνες του γραφείου του Υφυπουργού για µετακλητούς
και λειτουργικά έξοδα. Την ίδια στιγµή, ο τοµέας Μακεδονίας -
Θράκης, παρ’ όλο που έχει ως θεσµική αρµοδιότητα την ενί-
σχυση της χωρικής διάστασης της ανάπτυξης στις τρεις περιφέ-
ρειες της Μακεδονίας και της Θράκης, δεν συµµετέχει ούτε στο
ελάχιστο στα σχετικά αναπτυξιακά χρηµατοδοτικά εργαλεία, είτε
αυτά αφορούν πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης είτε είναι κον-
δύλια από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Άρα, λοιπόν, για µία ακόµη χρονιά βλέπουµε τι πραγµατικά επι-
λέγει η Κυβέρνηση για τον τοµέα Μακεδονίας-Θράκης. Επιλέγει
ένα ρόλο γραφείου εθιµοτυπίας του αρµόδιου Υφυπουργού, κα-
ταθέτοντας στεφάνια και άλλα διάφορα events και όχι έναν ρόλο
πολλαπλασιαστή της περιφερειακής ανάπτυξης, όπως θα έπρεπε
και όπως προβλέπεται από τις θεσµικές του αρµοδιότητες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστούµε και
εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας
και ακολουθεί η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο

ότι η απελπισία αποτελεί κακό σύµβουλο. Η διαπίστωση αυτή επι-
βεβαιώνεται από τη ρητορική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Φτάνει στο σηµείο να κατηγορεί την Κυβέρνηση για µια παγκό-
σµια οικονοµική και ενεργειακή κρίση, που τροφοδοτείται από
ευρύτερες γεωπολιτικές ανακατατάξεις.

Είναι ευδιάκριτη η πρόθεση κάποιων να δηµιουργήσουν ένα
τοξικό κλίµα πολιτικής αντιπαράθεσης, τη στιγµή που άλλα είναι
τα µεγάλα και σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει κάθε ελ-
ληνική οικογένεια. Προβλήµατα που απαιτούν λύσεις και συγκε-
κριµένες πολιτικές προτάσεις. Και επειδή η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση δεν έχει ούτε λύσεις αλλά ούτε και πολιτικές προ-

τάσεις, επιλέγει τη στρατηγική της έντασης και της οξύτητας,
τον αποπροσανατολισµό.

Ο προϋπολογισµός του 2023, όµως, αποτυπώνει την πραγµα-
τικότητα αυτή που θέλει να αποφύγει ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως θέλει να
αποφύγει και τις συγκρίσεις. Τα στοιχεία, όµως, είναι αµείλικτα.
Μέσα σε φυσιολογικές συνθήκες, την περίοδο της διακυβέρνη-
σης της χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ, η ελληνική οικονοµία κατά µέσο
όρο είχε µηδενικό ρυθµό ανάπτυξης, την ώρα που ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος ήταν στο 2,1%. Την περίοδο της διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, που συνέπεσε µε την παγκόσµια ενεργειακή
και οικονοµική κρίση, αλλά και µε την κρίση της πανδηµίας, η Ελ-
λάδα έχει κατά µέσο όρο ρυθµό ανάπτυξης 1,5% και είναι πάνω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, που είναι στο 1%. Μάλιστα, για το
2022, κινούµαστε πολύ πιο πάνω από το µέσο όρο της Ευρωζώ-
νης. Χωρίς να έχουν ακόµη οριστικοποιηθεί τα στοιχεία, οι εκτι-
µήσεις της ελληνικής Κυβέρνησης υπολογίζουν το ρυθµό
ανάπτυξης στο 5,6%, εκτιµήσεις πολύ πιο συντηρητικές, αφού η
Κοµισιόν προβλέπει ρυθµό 6% και ο ΟΟΣΑ 6,7%.

Ο προϋπολογισµός του 2023 προβλέπει ανάπτυξη 1,8%, τρι-
πλάσιο ρυθµό από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Προφανώς, όταν
µιλάµε µε στοιχεία, κάποιοι έρχονται σε δύσκολη θέση. 

Εµείς, όµως, θα συνεχίσουµε να µιλάµε µε στοιχεία, όπως το
γεγονός ότι στα χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από τη
Νέα Δηµοκρατία η ελληνική οικονοµία έχει αναβαθµιστεί έντεκα
φορές και είναι µόλις ένα βήµα πριν την ανάκτηση της επενδυτι-
κής βαθµίδας. Όπως το γεγονός ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας εδώ και τριάµισι χρόνια όχι µόνο δεν έχει επιβάλει
καµµία νέα φορολόγηση, αλλά έχει µειώσει πάνω από τριάντα
φόρους, ενώ προχώρησε δύο φορές σε µείωση του ΕΝΦΙΑ παρά
την αναπροσαρµογή των αντικειµενικών αξιών. Αντίθετα, η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ επέβαλε είκοσι εννέα νέους φόρους.

Η µείωση των φόρων είναι αυτή που διαµορφώνει τις προϋπο-
θέσεις για την ανάπτυξη. Δύσκολο να το αντιληφθούν αυτοί που
πιστεύουν ότι η φορολογική πολιτική εξαντλείται σε ένα ακραίο
εισπρακτικό χαρακτήρα. Η δυναµική ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας σε συνδυασµό µε την ορθή δηµοσιονοµική διαχείριση
επιβεβαιώθηκε από την Κοµισιόν και κυρίως επιβραβεύτηκε µε
µέτρα ελάφρυνσης του ελληνικού δηµόσιου χρέους, ύψους 6 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Να υπενθυµίσω ότι το ελληνικό δηµόσιο
χρέος το 2018 ήταν στο 186% του ΑΕΠ. Πλέον, όµως, αποτυπώ-
νεται και στον προϋπολογισµό το χρέος της γενικής κυβέρνησης,
µειώνεται κατά 25 εκατοστιαίες µονάδες το 2022 και κατά 9,6 µο-
νάδες το 2023. Συγκεκριµένα, διαµορφώνεται στο 168,9% για
φέτος, ενώ το 2023 θα διαµορφωθεί στο 159,3% του ΑΕΠ.

Θα ήθελα, όµως, να αναφέρω µέτρα στήριξης της κοινωνίας
που ενεργοποιήθηκαν ή θα ενεργοποιηθούν µέσα στο 2022 εκ
των οποίων µερικά είναι: η επιδότηση στην κατανάλωση ηλεκτρι-
κής ενέργειας και φυσικού αερίου νοικοκυριών και επιχειρήσεων
µε επιστροφή του 60% της αύξησης του κόστους ηλεκτρικής
ενέργειας για οικιακά τιµολόγια µέσω του Power Pass και άνω
του 80% µέσω των επιδοτήσεων στους λογαριασµούς ρεύµατος.
Οικονοµική ενίσχυση ύψους 250 ευρώ που θα καταβληθεί τις
επόµενες ηµέρες µε δικαιούχους 2,3 εκατοµµύρια οικονοµικά
αδύναµους συµπολίτες µας. Η αύξηση του επιδόµατος θέρµαν-
σης και η διεύρυνση του αριθµού των δικαιούχων. Η επιδότηση
του 80% της αύξησης του κόστους ηλεκτρικής ενέργειας σε πα-
ροχές αγροτικής χρήσης. Ταυτόχρονα, υπάρχει οικονοµική στή-
ριξη διακοσίων πενήντα χιλιάδων αγροτών για το αυξηµένο
κόστος λιπασµάτων και πενήντα χιλιάδων κτηνοτρόφων για τις
αυξηµένες τιµές στις ζωοτροφές. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα, όµως, στο ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο που
χαρακτηρίζει τον προϋπολογισµό του 2023. Πρώτον, µειώσεις
φόρων µε τη µόνιµη κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγ-
γύης για τους υπαλλήλους του δηµοσίου, τους συνταξιούχους
και τους µισθωτούς στον ιδιωτικό τοµέα. Με τη µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες. Με
την αναστολή του ΦΠΑ στις νέες οικοδοµές. Με την παράταση
ισχύος και για το 2023 του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στις µε-
ταφορές, στο τουριστικό πακέτο, στα µη αλκοολούχα ποτά, τα
εισιτήρια κινηµατογράφων, θεατρικών παραστάσεων και συναυ-
λιών, στα γυµναστήρια και τις σχολές χορού. Δεύτερον, µέτρα
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για την ενίσχυση των εισοδηµάτων, όπως η νέα τρίτη κατά σειρά
αύξηση του κατώτατου µισθού που θα γίνει µέσα στο 2023 και η
αύξηση κατά 7,75% των κύριων συντάξεων. Είναι η πρώτη αύ-
ξηση που γίνεται εδώ και δώδεκα χρόνια και λειτουργεί συνδυα-
στικά µε την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης, µέτρο που
αφορά ένα εκατοµµύριο συνταξιούχους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες πολίτες, τα νοικο-
κυριά, οι επιχειρήσεις, οι επαγγελµατίες και η µεσαία τάξη ζη-
τούν συγκεκριµένα µέτρα πολιτικής στήριξης σε αυτή τη
δύσκολη συγκυρία. Η Κυβέρνηση ανταποκρίνεται σε αυτή την
ανάγκη, λαµβάνει τολµηρά και αποφασιστικά µέτρα, εξαντλεί
όλα τα δηµοσιονοµικά περιθώρια για να στηρίξει την κοινωνία. Η
πολιτική σταθερότητα είναι αυτή που διασφαλίζει την οικονοµική
και κοινωνική σταθερότητα και οι Έλληνες πολίτες δεν θα θέ-
σουν σε κίνδυνο την πολιτική σταθερότητα.

Η χώρα χρειάζεται µια ισχυρή, συγκροτηµένη, αποτελεσµατική
και κυρίως σοβαρή κυβέρνηση και η κυβέρνηση αυτή είναι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Η ψήφιση του προϋπολογισµού
συνιστά ψήφο εµπιστοσύνης προς µια Κυβέρνηση που διατηρεί
και ενισχύει κάθε µέρα τη σχέση ειλικρίνειας και εµπιστοσύνης
που έχει χτίσει µε τους πολίτες. Υπερψηφίζουµε τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό για το έτος 2023. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς. 
Τον λόγο έχει η Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, κ. Γκάγκα για

οκτώ λεπτά και ακολουθεί ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. 

Ορίστε, κυρία Γκάγκα έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα σε όλους.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το 2022 για πρώτη φορά ύστερα

από δύο χρόνια πανδηµίας, µέσα στα οποία µαζί µε την κανονική
λειτουργία του συστήµατος χρειάστηκε να προστατεύσουµε και
τη δηµόσια υγεία και τα νοσοκοµεία και κάθε κάτοικο αυτής της
χώρας, µπορούµε πια να δροµολογήσουµε µία σειρά από σηµαν-
τικές µεταρρυθµίσεις στον χώρο της υγείας, µεταρρυθµίσεις που
θα φέρουν άµεσο όφελος για τους αποδέκτες των υπηρεσιών
στην υγεία στην Ελλάδα, όλους τους κατοίκους δηλαδή της Ελ-
λάδας, αλλά και θα ανοίξουν τον δρόµο για µακροπρόθεσµες
βελτιώσεις στο σύστηµα υγείας. 

Βαδίζουµε, λοιπόν, στην µετά COVID εποχή και πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε κάθε δυνατή ευκαιρία, κάθε διαθέσιµο πόρο και κάθε
δίδαγµα της πανδηµίας για να ενισχύσουµε το ΕΣΥ, ώστε να προ-
σφέρει καθολική κυβερνητική φροντίδα για όλους.

Δεν θα µιλήσω για το τι έγινε σε αυτά τα χρόνια της πανδηµίας
µέσα στα νοσοκοµεία, πόσα κρεβάτια νέας µονάδας δηµιουργή-
θηκαν, πόσο περισσότερο εξοπλισµό έχουν τα νοσοκοµεία. Αυτά
τα έχουµε ήδη αναφέρει. Θα προχωρήσω στα καινούργια πράγ-
µατα.

Τη χρονιά που φεύγει παράλληλα µε την αντιµετώπιση της
πανδηµίας, που εξακολουθεί βέβαια να είναι εδώ µε αρκετές χι-
λιάδες κρούσµατα καθηµερινά, θέσαµε τις βάσεις για τον εκσυγ-
χρονισµό των υπηρεσιών υγείας µε στόχο να προσαρµοστούµε
στις σύγχρονες ανάγκες όχι µόνο των ασθενών, αλλά όλων των
υγειονοµικών που προσέχουν τους ασθενείς και όλων των πολι-
τών. Αξιοποιήσαµε λοιπόν και αξιοποιούµε τους πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ κατ’ αρχάς για τη δηµόσια υγεία
βάζοντας τα πρώτα προγράµµατα προληπτικού ελέγχου και προ-
συµπτωµατικού ελέγχου. Αναβαθµίζουµε τα νοσοκοµεία και τα
κέντρα υγείας και προχωράµε στην υγειονοµική αναβάθµιση µε
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και των ΕΣΠΑ.

Προκηρύξαµε, ήδη, τέσσερις χιλιάδες θέσεις µόνιµου νοση-
λευτικού προσωπικού. Είµαστε στην τελική ευθεία για τις εννια-
κόσιες δέκα θέσεις του λοιπού προσωπικού. Έχουµε, ήδη,
προκηρύξει τετρακόσιες θέσεις γιατρών για την επαρχία, τετρα-
κόσιες σαράντα επτά για την ακρίβεια και ετοιµαζόµαστε για
άλλες, περισσότερες από τετρακόσιες, αρχές του έτους για τα
κεντρικά νοσοκοµεία και την επαρχία ξανά.

Ξεκινήσαµε για πρώτη φορά διαδικασίες ποιότητας και προ-
τυποποίησης, ώστε η φροντίδα να είναι ενιαία παντού και όλοι οι

ασθενείς να έχουν την ίδια ποιότητα υπηρεσιών υγείας είτε βρί-
σκονται στην Αθήνα είτε βρίσκονται σε αποµακρυσµένες περιο-
χές της χώρας. Αναδιαµορφώνουµε τον χάρτη υγείας,
ελέγχοντας τις ανάγκες κάθε περιοχής, τι χρειάζονται οι κάτοικοι
στη συγκεκριµένη περιοχή, πού απευθύνονται, πώς µπορούµε να
βοηθήσουµε. 

Εγκαινιάσαµε, επίσης, µια σειρά από ψηφιακά εργαλεία όχι
µόνο την τηλεϊατρική, αλλά απαντήσεις για τους πολίτες που έρ-
χονται ψηφιακά στον υπολογιστή ή στα κινητά τους, απαντήσεις
εξετάσεων, βεβαιώσεις νοσήλιων. 

Και πάνω από όλα νοµοθετήσαµε την επόµενη µέρα για τη
δευτεροβάθµια περίθαλψη ανοίγοντας δρόµο για ένα ΕΣΥ πιο
σύγχρονο, πιο ευέλικτο, πιο ελκυστικό για τους επαγγελµατίες
υγείας πάντα µε στόχο τη σωστή περίθαλψη των ασθενών, αλλά
και την ικανοποίηση των υγειονοµικών. 

Οι πρώτοι µήνες, λοιπόν, του 2023 θα σηµατοδοτήσουν µια
σειρά από σηµαντικές αλλαγές στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Κοιτάµε µπροστά και δηµιουργούµε ένα ανθρωποκεντρικό, ολι-
στικό σύστηµα υγείας µε τις βέλτιστες δυνατές υπηρεσίες για
τους ασθενείς και τις βέλτιστες δυνατές συνθήκες για τους υγει-
ονοµικούς εργασίας.

Ξεκινάµε µε τους γιατρούς, την κινητήρια δύναµη του ΕΣΥ. Θέ-
λουµε τους γιατρούς µας µόνιµα στο σύστηµα υγείας στην Ελ-
λάδα. Θέλουµε να αισθάνονται ικανοποίηση και ασφάλεια κατά
την εργασία τους, ώστε να έρχονται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Εξασφαλίσαµε, λοιπόν, για πρώτη φορά µετά από δεκαετία µια
µεσοσταθµική αύξηση των αποδοχών της τάξης του 10%, ενώ
παράλληλα θεσπίσαµε ειδικά επιδόµατα από 250 έως 400 ευρώ
τον µήνα για συγκεκριµένες ειδικότητες επιπλέον της αύξησης
του 10%. Οι ειδικότητες αυτές είναι η αναισθησιολογία, οι γιατροί
των Μονάδων Εντατικής Θεραπείας, οι γιατροί µε εξειδίκευση
στην επείγουσα ιατρική και οι γιατροί του ΕΚΑΒ. Είναι γιατροί
που αφ’ ενός επωµίστηκαν το µεγάλο βάρος κατά τη διαχείριση
της πανδηµίας -όλοι οι γιατροί βέβαια το επωµίστηκαν- που βρί-
σκονται στην πρώτη γραµµή και που θέλουµε να βρίσκονται στην
πρώτη γραµµή για όλους τους αρρώστους µας στη δευτεροβάθ-
µια περίθαλψη, όπως αυτά είναι τα χειρουργεία, τα τµήµατα επει-
γόντων περιστατικών, οι ειδικές µονάδες.

Και θέλω να κάνω µια ειδική αναφορά στα Τµήµατα Επειγόν-
των Περιστατικών, την πρώτη επαφή του ασθενή µε το σύστηµα
την ώρα που το χρειάζεται πιο πολύ, την ώρα που έχει κάτι οξύ
που πρέπει να αντιµετωπιστεί άµεσα. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από τα κίνητρα που δίνουµε στους για-
τρούς που εξειδικεύονται στην επείγουσα ιατρική, σχεδιάζουµε
ΤΕΠ σε όλα τα νοσοκοµεία, µικρά και µεγάλα, που δεν υπήρχε
στον οργανισµό τους µέχρι τώρα, για να µπορούµε να έχουµε
άµεση αντιµετώπιση όλων των σοβαρών περιστατικών οπουδή-
ποτε στην Ελλάδα. Σε όλους τους γιατρούς δίνουµε τη δυνατό-
τητα από την ερχόµενη χρονιά, εάν το επιθυµούν, να προσφέ-
ρουν µερικό έργο και στον ιδιωτικό τοµέα, να κάνουν δηλαδή και
κάποια επιπλέον επιλογή µία ή δύο φορές την εβδοµάδα, εφ’
όσον τηρούν στο ακέραιο τις υποχρεώσεις τους προς το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Διασφαλίζουµε, επίσης, όλες τις προϋποθέσεις
διαφάνειας και νοµιµότητας, πάντα µε προτεραιότητα τη δηµό-
σια περίθαλψη, τη βέλτιστη δυνατή φροντίδα όλων των ασθενών.

Επίσης, για πρώτη φορά θεσπίσαµε µια διαδικασία µε την
οποία µπορούν να καλυφθούν άγονες θέσεις σε περιοχές απο-
µακρυσµένες που έµεναν χρόνια κενές και να ενισχυθούν µε ια-
τρικό δυναµικό. Η διαδικασία αυτή είναι η µερική απασχόληση.
Υπήρχε µέχρι τώρα το «µπλοκάκι», αλλά αυτό είναι µια πιο µη
προτυποποιηµένη διαδικασία. Δίνουµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή
αυτή τη δυνατότητα, χωρίς να επηρεάζεται η κύρια απασχόληση
ιδιωτών γιατρών, αλλά κυρίως δίνουµε µια καινούργια επιλογή
στους αποφοίτους των ιατρικών σχολών µας που είναι περίπου
χίλιοι απόφοιτοι ιατρικών σχολών τον χρόνο από τις εξαιρετικές
σχολές µας που θέλουµε να τους κρατήσουµε στην Ελλάδα.

Με τους γιατρούς, λοιπόν, του ΕΣΥ να έχουν περισσότερες
επιλογές παροχής υπηρεσιών και µε το ΕΣΥ να ανοίγει υπό συγ-
κεκριµένους και αυστηρούς κανόνες και για τους ιδιώτες, µπο-
ρούµε να πετύχουµε άµεση στελέχωση των περιφερειακών
νοσοκοµείων µε ειδικότητες στις οποίες υπάρχει έλλειψη, ταχύ-
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τερη εξυπηρέτηση των ασθενών και σε ιατρεία και σε χειρουρ-
γεία, γεωγραφική διερεύνηση υπηρεσιών υψηλής ποιότητας, κί-
νητρα για την παραµονή των γιατρών στην περιφέρεια, ακόµη
µεγαλύτερη αύξηση των εισοδηµάτων για τους υγειονοµικούς,
µεγαλύτερη ικανοποίηση και υψηλότερο αίσθηµα ασφάλειας στο
περιβάλλον του ΕΣΥ. 

Να θυµίσω και πάλι ότι είναι χίλιοι περίπου γιατροί που απο-
φοιτούν κάθε χρόνο στη χώρα µας µε πολύ υψηλά επίπεδα σπου-
δών και θέλουµε τους γιατρούς αυτούς να είναι στη χώρα µας
και να απολαµβάνουν τη δική µας κρατική δηµόσια περίθαλψη.
Θέλουµε να δηµιουργήσουµε, λοιπόν, για τους γιατρούς µας
συνθήκες που θα τους κάνουν να αισθάνονται επαγγελµατική
ασφάλεια και ικανοποίηση, που τους βοηθούν να προάγουν την
επιστήµη τους, τους βοηθούν να αισθάνονται αξιοπρεπείς.

Αναβαθµίζουµε, επίσης, την εκπαίδευσή τους µετά το πτυχίο
µε βασική άσκηση πριν το αγροτικό, µε βελτιωµένη διαδικασία
επιλογής. Για να σας δώσω µερικά αριθµητικά στοιχεία, ο τακτι-
κός προϋπολογισµός του 2022 ήταν για τα νοσοκοµεία και τα
κέντρα υγείας 4.341.000.000 ευρώ. Ο τακτικός προϋπολογισµός
είναι αυξηµένος κατά σχεδόν 500 εκατοµµύρια και είναι στα
4.776.460.000, αυξηµένος δηλαδή κατά 10% περίπου. Παράλ-
ληλα να θυµίσω ότι οι δαπάνες για την υγεία καλύπτονται από
τον ΕΟΠΥΥ, ο προϋπολογισµός για τον οποίο φτάνει τα 7 δισε-
κατοµµύρια. 

Άρα οι δαπάνες στην υγεία είναι σηµαντικά αυξηµένες. Αυτό
µας δίνει την ευκαιρία να θεµελιώσουµε ένα νέο σύγχρονο ΕΣΥ,
υπηρεσίες υγείας παντού στην Ελλάδα και ένα δηµόσιο σύστηµα
υγείας που αξίζει και πρέπει να έχει κάθε κάτοικος στη χώρα µας.
Και θα το κάνουµε µε συνεργασία, µε καλή προαίρεση και µε
πολλή δουλειά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,
κυρία Γκάγκα.

Κυρία Γκάγκα, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Τσακαλώτος από τον
ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Καραθανασόπουλος, φαντάζοµαι µε βάση τη δική
σας οµιλία, οπότε παρακαλώ σηµειώστε για να απαντήσετε.

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Γκάγκα, θέλω να απευθυνθώ σε εσάς και ως Υπουργός

που είστε και ως γιατρός. Έχω ακούσει τα καλύτερα για εσάς ως
γιατρός από όλο το φάσµα και θέλω να απευθυνθώ σε εσάς για
το θέµα της υγείας, αλλά να αρχίσω µε κάτι άλλο. 

Επειδή έχει γίνει πολύ µεγάλη σπέκουλα τις τελευταίες µέρες
για τα 600 ευρώ τα οποία δίνετε µόνο στους αστυνοµικούς στους
οποίους ξέρουµε γιατί τα δίνετε, για ποιους λόγους τα δίνετε,
για το πώς προσπαθείτε να δηµιουργήσετε την εντύπωση ότι το
κράτος πρωτίστως είναι ένα αυταρχικό κράτος…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπουργός Υγείας είναι!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν πέφτουµε στην παγίδα σας! 
Και θέλω να σας ρωτήσω εσάς κάτι. Ήµουν στον «Ευαγγελι-

σµό»… …
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μα, Υπουργός Υγείας είναι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Περιµένετε λίγο, κύριε

συνάδελφε!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Η αγένεια είναι χαρακτηριστικό

του συγκεκριµένου Βουλευτή. Δεν υπάρχει θέµα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μα, είναι κουβέντα αυτή που είπε,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, παρακαλώ.

Έχουµε πάει θαύµα! Μην το χαλάσουµε, παρακαλώ. Δεν έχετε
τον λόγο, αγαπητέ µου…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Γιατί διακόπτετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μετά ζητήστε τον λόγο

επί προσωπικού…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Διακόπτετε για να µην ακουστούν

αυτά που δεν θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ζητήστε τον λόγο επί

προσωπικού µετά και θα σας τον δώσω.
Συνεχίστε, κύριε Τσακαλώτο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Το κάνετε συστηµατικά, χωρίς

τρόπους, γιατί δεν σας ενδιαφέρει ούτε ο διάλογος ούτε οι προ-
τάσεις ούτε η αντιπαράθεση ιδεών. Σας ενδιαφέρει…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μα, τι λέει, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ! Σας πα-

ρακαλώ!
Απευθυνθείτε στην κ. Γκάγκα, κύριε Τσακαλώτο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα ξαναρχίσω, λοιπόν, την οµιλία

µου από την αρχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, ωραία.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Απευθύνοµαι, κυρία Γκάγκα, σε

σας ως γιατρός που είστε και ως Υπουργός και µε το όνοµα που
έχετε. Έχει γίνει τεράστια σπέκουλα για τα 600 ευρώ που τα δώ-
σατε µόνο σε µια οµάδα, στους αστυνοµικούς. Εµείς δεν πέ-
φτουµε στην παγίδα σας. Εδώ και πάρα πολύ καιρό και πριν
κατατεθεί η τροπολογία είχαµε πει ότι αν κάποιοι χρειάζονται
αυτό το επίδοµα ήταν οι άνθρωποι της υγείας. Το έκανα εγώ
ανάρτηση µετά από οκτώ εβδοµάδες στον «Ευαγγελισµό» για
τον πατέρα µου. Είπα σε αυτήν την ανάρτηση ότι αν υπάρχει µία
οµάδα που χρειάζεται αυτό το επίδοµα είναι οι γιατροί, το νοση-
λευτικό προσωπικό, το προσωπικό της υγείας.

Πάµε παραπέρα. Στο επόµενο νοµοσχέδιο εµείς θα καταθέ-
σουµε τροπολογία για τα 600 ευρώ να δοθούν στους ήρωες της
υγείας που ήταν δίπλα στον κόσµο όταν υπήρχε ο COVID και
τώρα ακόµα, να δοθούν στους ανθρώπους που µαθαίνουν γράµ-
µατα στα παιδιά µας. Γι’ αυτό εµείς θα πούµε να δοθούν 600
ευρώ σε όλο το προσωπικό του ΕΣΥ και των εποπτευόµενων φο-
ρέων του Υπουργείου Υγείας, συµπεριλαµβανοµένων και των
συµβασιούχων παντός τύπου, να δοθούν τα 600 ευρώ στους εκ-
παιδευτικούς µόνιµους και αναπληρωτές όλων των βαθµίδων,
καθώς και στο επιστηµονικό, τεχνικό και διοικητικό προσωπικό
των πανεπιστηµίων. 

Και σας ρωτάω ανοιχτά το εξής: Θα το ψηφίσετε ως Υπουργός
και ως γιατρός; Καταλαβαίνετε αυτήν την ανάγκη του κόσµου
εκεί; Θα το ψηφίσετε; Είναι µια πολύ απλή ερώτηση. Πείτε µας
ένα «ναι» ή ένα «όχι». Εκτός αν θέλετε να ακολουθήσετε τον
Πρωθυπουργό σας και απλώς να αποχωρήσετε από την Αί-
θουσα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Καραθα-

νασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, να απαντήσω στον συνάδελφο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Γκάγκα, θα απαν-

τήσετε συνολικά σε όλα µαζί. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Βεβαίως, το πώς το κάθε κόµµα ως κυβέρνηση συµπεριφέρ-

θηκε στους ήρωες της υγείας και της παιδείας είναι γνωστό. Δεν
χρειάζεται να αναφερθώ σε αυτό. Όµως θα αναφερθώ στα ζη-
τήµατα που αφορούν την Υπουργό. 

Κατ’ αρχάς έχουµε µια ανύπαρκτη πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, ένα υποχρηµατοδοτηµένο σύστηµα νοσοκοµείων δευτε-
ροβάθµιας υγείας το οποίο είναι πολύ πίσω από τις τεράστιες
ανάγκες που έχει και συγχωνεύσεις κλινικών. Το µόνο που ενι-
σχύσατε εσείς ως Κυβέρνηση είναι η επιχειρηµατική δράση των
νοσοκοµείων µέσα από τα απογευµατινά χειρουργεία επί πλη-
ρωµή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα το οποίο είναι πολύ µεγαλύτερο
από όλα αυτά. Είναι οι τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό, για-
τρούς και νοσηλευτές, ελλείψεις που υπήρχαν και τα προηγού-
µενα χρόνια, αλλά τώρα επιδεινώνεται η κατάσταση. Δηλαδή, µε
βάση τα στοιχεία του κρατικού προϋπολογισµού, την τελευταία
τριετία θα αναπληρωθεί µόνο το 50% περίπου αυτών που βγήκαν
στη σύνταξη την τελευταία τριετία. Άρα, λοιπόν, θα έχουµε
ακόµη µεγαλύτερη µείωση του µόνιµου προσωπικού σε γιατρούς
και νοσηλευτές. 

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, το ερώτηµα είναι καθαρό: Πώς
θα λειτουργήσουν, όταν και πριν υπήρχαν τεράστιες ελλείψεις
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σε προσωπικό και τώρα θα µειωθούν ακόµη περισσότερο, µια και
θα αναπληρωθεί µόλις το 50% της τελευταίας τριετίας των απο-
χωρήσεων λόγω συντάξεων; Με επικουρικό προσωπικό που και
αυτό µειώνεται; Με συµβασιούχους; Ή µήπως µέσω της γνωστής
µεθόδου των συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η κ. Γιαννακοπούλου εκ

µέρους του Κινήµατος Αλλαγής-ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία

Υπουργέ, σήµερα το πρωί, κλιµάκια του ΠΑΣΟΚ ήµασταν στο ΙΚΑ
Αγίων Αναργύρων, όπου είχαµε την ευκαιρία να µιλήσουµε µε το
προσωπικό, τους γιατρούς, τους νοσηλευτές. Υπάρχουν τερά-
στιες ελλείψεις. Τεράστιες ελλείψεις προσωπικού και οι γιατροί,
στη συντριπτική τους πλειοψηφία, είναι άνθρωποι που µας είπαν
ότι σε ένα µε δύο χρόνια, θα πάρουν σύνταξη. Το ΙΚΑ Αγίων
Αναργύρων υπολειτουργεί. 

Πριν από µία εβδοµάδα, ήµασταν στο ΙΚΑ Περιστερίου, όπου
ενώ υπάρχουν όργανα, µαγνήτες κ.λπ., δεν υπάρχει προσωπικό,
µε αποτέλεσµα να υπάρχουν σύγχρονες υποδοµές και να µην
µπορούν οι Έλληνες πολίτες, να τα χρησιµοποιήσουν και να πρέ-
πει να πηγαίνουν στον ιδιωτικό τοµέα.

Επισκεφτήκαµε ξανά µε κλιµάκιο του ΠΑΣΟΚ το Νοσοκοµείο
«Αγία Βαρβάρα», όπου άκουσον-άκουσον, έχει γίνει –έχετε φτιά-
ξει- µία υπερσύγχρονη µονάδα ψυχιατρικής για εφήβους -και ξέ-
ρετε το πόσο τεράστια αύξηση ψυχιατρικών θεµάτων,
ψυχολογικών θεµάτων, υπάρχουν- και είναι κλειστή, γιατί δεν
υπάρχει το αναγκαίο προσωπικό. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ξεκάθαρο. Εκτός από τα νοµοσχέδια
-τα οποία φέρνετε για να αλώνετε και να διαλύετε κυριολεκτικά
την δηµόσια υγεία, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας- επί του πρακτέου,
τι σκοπεύετε να κάνετε για την πρωτοβάθµια υγεία, για τη δευ-
τεροβάθµια υγεία, για τις δοµές τις ψυχιατρικές, που είτε δεν λει-
τουργούν καθόλου, όπως σας είπα, µε πολύ συγκεκριµένα
παραδείγµατα, είτε υπολειτουργούν λόγω υποστελέχωσης. Αυτό
είναι το µεγάλο ερώτηµα και σε αυτό ζητούµε και απαιτούµε
απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Γκάγκα, έχετε
πέντε λεπτά.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Να
ξεκινήσω µε το επίδοµα. Όπως ξέρετε, στους υγειονοµικούς δό-
θηκε ένα επίδοµα, από την αρχή της πανδηµίας δόθηκε ένα επί-
δοµα, πέρυσι. Δεν ξαναδόθηκε φέτος. Φέτος για τους γιατρούς
δόθηκαν αυξήσεις. Στους ένστολους δεν είχε δοθεί επίδοµα.
Όλοι περάσαµε την πανδηµία. Βεβαίως, σε όλους θέλουµε να
δώσουµε επίδοµα και µε τις δυνατότητες του προϋπολογισµού,
προχωράµε και θα υπάρχουν αυξήσεις σιγά-σιγά για όλους. 

Άρα το επίδοµα, βεβαίως, είµαι γιατρός τριάντα χρόνια, πέ-
ρασα την πανδηµία στο κατ’ εξοχήν νοσοκοµείο, που αντιµετώ-
πισε πάνω από δώδεκα χιλιάδες ασθενείς µέχρι στιγµής. Υπήρξε
επίδοµα, την πρώτη χρονιά. Δεν υπήρξε φέτος, πράγµατι. Βε-
βαίως θέλουµε να δώσουµε επίδοµα. Βεβαίως θέλουµε να δώ-
σουµε αυξήσεις και στα πλαίσια των δυνατοτήτων µας, ήδη
στους γιατρούς δίνουµε αυξήσεις, όχι απλώς επίδοµα. Φέτος
πήραν οι ένστολοι και εσείς το καταψηφίσατε και αλλάξετε
γνώµη, ευτυχώς. Ελπίζουµε ότι θα συνεχίσουµε, στο πλαίσιο του
προϋπολογισµού και στις δυνατότητες, να µπορούµε να βοηθή-
σουµε και όλες τις άλλες οµάδες.

Τώρα, µε ρωτάτε για το µόνιµο προσωπικό στα νοσοκοµεία.
Κατ’ αρχάς, έχω ήδη απαντήσει στη Βουλή, τουλάχιστον τρεις
φορές, επίκαιρες ερωτήσεις, όπου έχω στοιχεία που δείχνουν ότι
τα νοσοκοµεία έχουν πολύ περισσότερο προσωπικό συνολικά
τώρα, από όσο είχαν πριν τρία χρόνια. Πριν την πανδηµία, δη-
λαδή, είχαµε χιλιάδες προσωπικό λιγότερο στα νοσοκοµεία από
ό,τι έχουµε τώρα. 

Άρα το ένα είναι οι µόνιµες θέσεις. Για πρώτη φορά -την προ-
ηγούµενη φορά που έγινε αυτή η συζήτηση, µου είπατε ότι «εµείς
είχαµε τα µνηµόνια και δεν µπορούσαµε, είχαµε 1 προς 5». Τα
µνηµόνια, το 1 προς 5,  είναι εδώ και δέκα χρόνια. Όπως κατα-
λαβαίνετε είναι πάρα πολλά τα χρόνια. Άρα οι θέσεις που λείπουν

από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, πράγµατι, είναι πολλές. 
Είναι η πρώτη φορά που δίνουµε τόσες πολλές θέσεις και θα

συνεχίσουµε να προκηρύσσουµε θέσεις. Άρα για πρώτη φορά
δίνουµε αυτόν τον αριθµό των προσλήψεων στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Δεν έχει γίνει ποτέ τα τελευταία χρόνια αυτός ο αριθµός
µόνιµου προσωπικού, παράλληλα µε το επικουρικό προσωπικό,
που ξεπέρασε κατά πολύ, οποιαδήποτε πρόσληψη είχε γίνει στα
προηγούµενα χρόνια. Και δεν σας το λέω ως Υπουργός, σας το
λέω ως γιατρός, που ήµουν στα νοσοκοµεία όλα αυτά τα χρόνια.
Τα στοιχεία τα έχω και ως Υπουργός.

Άρα -και από τη µία πλευρά και από την άλλη- προσωπικό πε-
ρισσότερο έχουµε, προϋπολογισµό περισσότερο έχουµε, και συ-
νεχίζουµε να βοηθούµε και τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας. 

Ανοίγει και άλλη δοµή πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Άρα
ούτε γι’ αυτό έχετε δίκιο, ούτε για την πρωτοβάθµια φροντίδα. 

Σε όλες τις πτυχές της υγείας: Πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια,
πρόληψη, ανακουφιστική και τώρα θα έρθει και η µεταµοσχευ-
τική –η ανακουφιστική έρχεται την επόµενη εβδοµάδα.

Έχουµε ήδη νοµοθετήσει και νοµοθετούµε. Θα φέρουµε προς
ψήφιση τα νοµοσχέδια και όλα τα θέµατα στην υγεία θα είναι κα-
λύτερα. Είναι ήδη και θα είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τι ακριβώς θέλετε, κύριε

Σταµενίτη;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Απλώς να απευθυνθώ σε εσάς και

να πω ότι η διαµαρτυρία µου, βρίσκει το γεγονός ότι οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι καταχρώνται τον χρόνο και έτσι παίρ-
νουν χρόνο από τους Βουλευτές. Αυτός ήταν ο λόγος που εγώ
διαµαρτυρήθηκα. Γι’  αυτά που είπε ο κ. Τσακαλώτος.  

Μάλιστα θα θυµίσω ότι κατά την αρχή της συγκεκριµένης συ-
νεδρίασης του προϋπολογισµού, ο κ. Τσακαλώτος, όπως έκανε
κάθε χρόνο, όπως είπε ο ίδιος, διαµαρτυρήθηκε για την κατά-
χρηση του χρόνου που κάνουν οι Υπουργοί. Ενώ εδώ εµείς, οι
Βουλευτές, παρατηρούµε ότι εκµεταλλεύονται την ιδιότητά τους
οι Κοινοβουλευτικού Εκπρόσωποι και κάποιοι παίρνουν περισσό-
τερο χρόνο από αυτόν που τους αναλογεί. 

Να ζητήσω, όµως, συγγνώµη από τον κ. Τσακαλώτο, γιατί
πραγµατικά δεν κατανόησα γρήγορα την ανάγκη που έχει να δι-
καιολογήσει -αυτός και η παράταξή του- το βραδινό «όχι» που
έγινε «ναι» το πρωί.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τσακαλώτο, µην
κάνουµε τώρα διάλογο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε
Πρόεδρε, σας παρακαλώ.

Έπρεπε να ζητήσετε συγγνώµη που διακόψατε στην πρώτη
µου πρόταση, ξέροντας ότι εγώ συνήθως µιλάω επί της ουσίας
και για το θέµα. Μόνο είκοσι δευτερόλεπτα, κυρία Γκάγκα, γιατί
είπατε ότι υπάρχουν περισσότεροι πόροι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν θα µπορέσει να
απαντήσει η κ. Γκάγκα. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μια ερώτηση, γιατί θα µε βοηθή-
σει για την οµιλία µου, για την οµιλία που θα κάνω.

Στον προϋπολογισµό που καταθέσατε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, λέει εδώ, και αυτό είναι από πίνακα από το προσχέδιο
του προϋπολογισµού που καταθέσατε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρό-

εδρε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Διαδικασία όταν µιλάω εγώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μετά, κύριε Μπουκώρο,

µετά.
Συνεχίστε, κύριε Τσακαλώτο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μία ερώτηση, κυρία Γκάγκα, εάν

έχετε την καλοσύνη…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Μία ερώτηση και θα είχα τελειώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τσακαλώτο, πείτε

αυτό που θέλετε. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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Δεν καταλαβαίνω τι κερδίζετε µε φωνασκίες. Δεν καταλαβαίνω,
σας παρακαλώ! Θα µε κάνετε εµένα να πω «σταµάτα» ή να κα-
τέβω και να…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Γκάγκα, εάν έχετε την κα-
λοσύνη, έχετε καταθέσει για τον προϋπολογισµό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν λειτουργεί έτσι η
Βουλή. Δεν είναι δυνατόν!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν είναι δυνατόν να µην ακούτε
επιχειρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τσακαλώτο, κά-
νετε το λάθος τώρα, αντί να απευθυνθείτε στην κ. Γκάγκα µε µία
σύντοµη ερώτηση, να καταπιάνεστε µε τους συναδέλφους.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τριάντα δευτερόλεπτα ζήτησα,
κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορώ να κάνω µία ερώτηση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη,
κύριε Πρόεδρε, αλλά ξεκαθαρίστε επί της διαδικασίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε, αφήστε
να το πω εγώ. Σας παρακαλώ πολύ!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μπορώ να µιλήσω για τριάντα
δευτερόλεπτα χωρίς διακοπές;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Τί διαδικασία είναι αυτή;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πρώτον, να αναφέρεστε
στο Προεδρείο. Δεύτερον, να υπενθυµίσω ότι οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι, εκτός…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι, όχι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τι είναι αυτά τώρα! Θα

µου λέτε, κύριε Μπουκώρο, «όχι, όχι»; Όχι τι; Καθίστε κάτω στη
θέση σας, µην κουνάτε το χέρι σας και περιµένετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν κουνάω το χέρι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε λίγο περίεργη

άποψη τι σηµαίνει κουνάω το χέρι. 
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, εκτός από την οµιλία τους,

τη δευτερολογία τους και την τριτολογία τους, έχουν στη διάρ-
κεια της συνεδρίασης το δικαίωµα να πάρουν τρεις φορές τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας
που αναφέρεστε, µπορώ να πάρω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε, να ολο-
κληρώσει ο κ. Τσακαλώτος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πριν ολοκληρώσει ο κ. Τσακαλώτος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας είπα ότι µετά θα σας

δώσω τον λόγο επί της διαδικασίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μα δεν είναι έτσι η διαδικασία, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ελάτε, κύριε Τσακαλώτο,

συνεχίστε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σε τριάντα δευτερόλεπτα θα είχα

τελειώσει. Ήταν µια πραγµατική ερώτηση, κυρία Γκάγκα. 
Στον προϋπολογισµό που καταθέσατε στην Ευρωπαϊκή Ένωση

λέει για την υγεία ότι το 2022 οι δαπάνες θα είναι στο 6,1%, ενώ
το 2023 θα είναι 5,6%. Μπορείτε να µου πείτε, εάν αυτό ισχύει,
είναι ή δεν είναι µειωµένες οι δαπάνες της υγείας ως ποσοστό
του ΑΕΠ, όπως λέει το προσχέδιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Έχει
αλλάξει κάτι; Μπορείτε να µου πείτε, κατά τη δική σας άποψη, τι
είναι οι δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ; Αυτό να µου πείτε µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία.
Κυρία Γκάγκα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πάντως, έτσι, κύριε Πρόεδρε, θα

χαθεί η µπάλα επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν έχουµε καµµία

µπάλα εδώ πέρα, κύριε Μπουκώρο, δεν κάνουµε Μουντιάλ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχουµε Μουντιάλ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η κ. Γκάγκα έχει τον

λόγο και κλείνει η συζήτηση. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κύριε

συνάδελφε, τα νούµερα σάς τα έδωσα ήδη. Το ποσοστό για τις
δαπάνες της υγείας ανεβαίνει κατά 500 εκατοµµύρια περίπου.
Στο ποσοστό του ΑΕΠ, αυτό πρέπει να µας το πει το Υπουργείο
Οικονοµικών. Δεν το έχω αυτήν τη στιγµή πρόχειρο. Μπορεί να
το απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών µόλις γυρίσει. Σε ποσο-

στό του ΑΕΠ πάντως οι δαπάνες για την υγεία είναι ένας µεγάλος
λογαριασµός, αν τοποθετήσετε όχι µόνο τις δαπάνες που δί-
νουµε στα νοσοκοµεία, που είναι ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου Υγείας, αλλά και ο προϋπολογισµός του ΕΟΠΥΥ που δεν
ανήκει µεν στο Υπουργείο Υγείας, αλλά που πληρώνει τις δαπά-
νες της υγείας, πληρώνει τα φάρµακα των ασθενών, πληρώνει
ένα µέρος των δαπανών για τα νοσήλια, άρα πρέπει να συνυπο-
λογίσετε και τα δύο µαζί. Δεν είναι ευκαταφρόνητο ποσό. Είναι
ένας µεγάλος λογαριασµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μπουκώρο, έχετε

τον λόγο επί της διαδικασίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κοιτάξτε. Έκανε και

πέρσι στον προϋπολογισµό η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ακριβώς αυτό που επαναλαµβάνει και φέτος. Γνωρίζετε
εσείς ως εµπειρότερος εµού ότι ορίζεται ένας Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος από κάθε πολιτική παράταξη στη συζήτηση του
προϋπολογισµού. Απλά επειδή η συζήτηση είναι πενθήµερη, τα
κόµµατα κατόπιν απόφασης της Διάσκεψης των Προέδρων ή σε
συνεννόηση µε αυτήν, ορίζουν και αντικαταστάτες έναν έκαστο
κάθε µέρα. Κάθε πρωί όταν ξεκινά η συνεδρίαση, ο Προεδρεύων
λέει ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που έχει οριστεί ως
αντικαταστάτης για τη συγκεκριµένη µέρα µπορεί να πάρει τον
λόγο για τρία λεπτά τρεις φορές. Αυτή είναι η συµφωνία. 

Ποια πολιτική πονηριά κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ; Ήλθε το πρωί ο κ. Ραγ-
κούσης εδώ, µίλησε τρεις φορές, επετέθη απρόκλητα στον κ.
Παναγιώτη Πικραµµένο, τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης,
έκανε τις τοποθετήσεις του, έκανε την κριτική του και έρχεται το
απόγευµα να µιλήσει άλλες τρεις φορές ο κ. Τσακαλώτος ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δυόµισι λεπτά µίλησα. Εσύ ήδη

µιλάς τρία λεπτά!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτό εσείς το λέτε τήρηση των συµ-

φωνηθέντων; Είναι αυτό τήρηση των συµφωνηθέντων, κύριε
Πρόεδρε; Δηλαδή αν έλθει ο τρίτος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ στις εννιά το βράδυ, θα µιλήσει άλλες τρεις
φορές;

Εγώ προσωπικά που είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας σήµερα, έλαβα τον λόγο µία φορά από εσάς
και απάντησα στην κριτική του κ. Ραγκούση προς τον κ. Πανα-
γιώτη Πικραµµένο, τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης, δηλαδή
δύο φορές και περιµένω εδώ µέχρι το βράδυ, αν χρειαστεί, για
να µιλήσω ακόµα µία φορά. 

Δύο µέτρα και δύο σταθµά δεν µπορεί να χρησιµοποιούµε για
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Παρακαλώ να τηρούν-
ται τα συµφωνηθέντα. Αυτές οι «ντρίµπλες» και τα αντικανονικά
«µαρκαρίσµατα» δεν περνάνε σε εµάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν ξέρω κατ’ αρχάς τι

περνάει στον έναν και τι περνάει στον άλλον και µου είναι αδιά-
φορο, αλλά πρέπει να υπενθυµίσω ότι ο κ. Τσακαλώτος είναι Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σήµερα είχε οριστεί ο κ. Ραγκού-
σης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτάκι. Καταλα-
βαίνω πάρα πολύ καλά τι λέτε. Δεν είναι δυνατόν το Προεδρείο,
το οποίο είναι ανά δύο ώρες, δεν γνώριζα αν ο κ. Βρούτσης …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα το κοιτάξουµε. Λαµ-

βάνεται υπ’ όψιν και σηµειώνεται η παρατήρησή σας και προχω-
ράµε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σόου θέλουν να κάνουν. Για δυό-
µισι λεπτά µίλησα. Σιγά το πράγµα! Σόου κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει. Σας παρακαλώ. 
Τώρα θα λάβει τον λόγο ο κ. Δελής. Μετά τον κ. Δελή είναι ο

κ. Μελάς και µετά ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Τσακίρης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κάθε δύο ώρες είχαµε πει ότι θα µιλάνε
Υπουργοί, κάθε µία ώρα µιλάνε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κοιτάξτε. Αυτό είναι το
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πρόβληµα. Κάθε µία ώρα είναι γραµµένοι, αλλά γίνονται αυτές
οι φασαρίες, οπότε περνάει η ώρα. O κ. Τσακίρης ήταν γραµµέ-
νος για τις πέντε η ώρα. Θα µιλήσει γύρω στις πέντε και τέταρτο.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πανηγυρίζει, λοιπόν, η Κυβέρνηση και οι

Βουλευτές της για το ότι ο κρατικός προϋπολογισµός της νέας
χρονιάς είναι ο πρώτος εκτός µνηµονιακής επιτήρησης και ενι-
σχυµένης εποπτείας. 

Αλήθεια, όµως, πώς γίνεται να είµαστε έξω από τα µνηµόνια,
να έχουµε ξεφύγει από τον κλοιό της ενισχυµένης εποπτείας,
όπως λέτε, και οι αντιλαϊκοί έµµεσοι και άµεσοι φόροι κάθε χρόνο
να αυξάνονται -για το 2023 τους πάτε στα 60 δισεκατοµµύρια-
και να φορτώνονται κατά 95% στις πλάτες του λαού; Πώς γίνεται
και στην περίοδο της κρίσης και στην καπιταλιστική ανάπτυξη
τον λογαριασµό να τον πληρώνει πάντα ο λαός και οι µεγάλοι
επιχειρηµατικοί όµιλοι να είναι πάντα κερδισµένοι; Δεκαπέντε δι-
σεκατοµµύρια και παραπάνω ευρώ ετοιµάζετε µε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό για τους µεγαλοµετόχους τους για το 2023 από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης,
την ώρα που τις κρατικές δαπάνες για τις κοινωνικές ανάγκες
του λαού –υγεία, παιδεία, πρόνοια- τις κρατάτε χαµηλές και «πα-
γωµένες» για χρόνια και τις απώλειες του λαού δεν τις καλύπτετε
µε τίποτα. 

Πώς γίνεται ακόµα και όταν εναλλάσσονται οι αστικές κυβερ-
νήσεις στο τιµόνι της εξουσίας, όλοι σας οι προϋπολογισµοί να
έχουν τα ίδια βασικά αντιλαϊκά χαρακτηριστικά και τους ίδιους
αντιλαϊκούς στόχους; Και όµως γίνεται, γιατί όλοι διαχρονικά οι
κρατικοί προϋπολογισµοί όλων των αστικών κυβερνήσεων υπη-
ρετούν την ίδια ταξική αντιλαϊκή στρατηγική, έχουν ως κοινό
τους παρονοµαστή το µνηµόνιο των µνηµονίων, δηλαδή την πο-
λιτική εκείνη που υπηρετεί τα συµφέροντα και τα κέρδη του κε-
φαλαίου σε βάρος των δικαιωµάτων και των αναγκών του λαού. 

Όλοι εσείς εδώ οι υπέρµαχοι της καπιταλιστικής ανάπτυξης
και οι θιασώτες της πράσινης µετάβασης δεν νοµίζετε ότι κάποια
στιγµή πρέπει να απολογηθείτε στον λαό για τα «φούµαρα» που
του πετάτε συνέχεια; 

Δεν µου λέτε: Αυτήν την πολιτική σας για την ενεργειακή απε-
ξάρτηση της χώρας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τη Ρωσία
δεν την προχωράτε όλοι σας µε γρήγορους ρυθµούς; Δεν αυξά-
νεται ραγδαία η συµµετοχή των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας
στο ενεργειακό µίγµα της χώρας; Όλα αυτά δεν τα διαφηµίζετε
όλοι σας ως φιλολαϊκά; Γιατί τότε η ενεργειακή φτώχεια εξαπλώ-
νεται; Γιατί το ρεύµα και τα καύσιµα τα χρυσοπληρώνει ο λαός
και η ακρίβεια δεν τον αφήνει να πάρει ανάσα;

Όσο για την άθλια κυβερνητική προπαγάνδα για τις καλύτερες
τάχα µέρες από τους ρυθµούς ανάπτυξης που έρχονται, αυτή γί-
νεται κυριολεκτικά φύλλο και φτερό από τις προβλέψεις αυτού
του ίδιου προϋπολογισµού για υψηλό πληθωρισµό και πρωτο-
γενή πλεονάσµατα, καθώς αυτά, όπως καταλαβαίνετε, προµη-
νύουν νέα επίθεση στο λαϊκό εισόδηµα.

Όπως στην οικονοµία, έτσι και στην παιδεία και τον πολιτισµό
τα τελευταία χρόνια υλοποιούνται απαρέγκλιτα οι βασικές στρα-
τηγικές επιλογές και αυτές οι επιλογές υπηρετούνται σταθερά
από όλους διαχρονικά τους προϋπολογισµούς του αστικού κρά-
τους –και από τον τωρινό φυσικά-, παρά την εναλλαγή των κυ-
βερνήσεων.

Για τον πολιτισµό τι να πει κανείς; Μόνο και µόνο το γεγονός
ότι αυτός έχει µια εντελώς συµβολική συµµετοχή και παρουσία
στον κρατικό προϋπολογισµό µε εκείνο το «ιλιγγιώδες» ποσοστό
του 0,06%, τα λέει όλα. Το θέµα, όµως, δεν βρίσκεται µονάχα
στο απαράδεκτα χαµηλό ποσοστό του προϋπολογισµού για τον
πολιτισµό, αλλά και στους στόχους που αυτός έρχεται να υπη-
ρετήσει.

Ο φετινός προϋπολογισµός αποκαλείται προϋπολογισµός επι-
δόσεων για τον πολιτισµό, όχι βέβαια για την ανάπτυξη του πο-
λιτιστικού επιπέδου του λαού που τον έχετε καταδικάσει στο
τηλεοπτικό σκουπιδαριό, αλλά για την εµπορευµατοποίηση και
επιχειρηµατική αξιοποίηση κάθε είδους πολιτιστικής κληρονο-
µιάς και δραστηριότητας ως ένα απλό φόντο-ντεκόρ κάθε είδους
εκδηλώσεων, από τη µόδα ως την εστίαση.

Ύστερα είναι και εκείνη η χρόνια υποχρηµατοδότηση της εκ-

παίδευσης και των σχολείων. Πέντε κάτω, πέντε πάνω, όπως
φέτος, δεν έχει και µεγάλη σηµασία. Είναι µια υποχρηµατοδό-
τηση η οποία, όµως, βαραίνει κάθε εκπαιδευτική λειτουργία και
είναι εµφανής σε όλα πια τα επίπεδα των σχολικών υποδοµών,
του προσωπικού, του σχολικού εξοπλισµού, των λειτουργικών
δαπανών, παντού. Σχολεία υποσυντηρηµένα, µε σοβάδες να πέ-
φτουν παντού όλο και πιο συχνά ή ακόµα και ολόκληρες οροφές,
όπως στην Πυλαία της Θεσσαλονίκης, που τα καθιστούν επικίν-
δυνα για την ασφάλεια µαθητών και εκπαιδευτικών.

Αν, µάλιστα, δίπλα σε αυτή την υποσυντήρηση εξαιτίας της
ανεπαρκούς χρηµατοδότησης των δήµων από το κράτος προ-
σθέσουµε και την παλαιότητα των σχολικών κτηρίων, που λέει
ότι µόνο το ένα από τα έξι σχολικά κτήρια είναι της τελευταίας
εικοσαετίας, δηλαδή χτισµένο µε τον τελευταίο αντισεισµικό κα-
νονισµό και όλα τα υπόλοιπα είναι παλαιότερα, µε τα µισά από
αυτά να είναι πάνω από πενήντα χρόνων και σκεφθούµε ότι
ζούµε στην πιο σεισµογενή χώρα της Ευρώπης, τότε καταλαβαί-
νουµε ότι η κατάσταση είναι πάρα πολύ σοβαρή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η H’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Αυτό, λοιπόν, το σχολείο το εξουθενωµένο από την υποχρη-
µατοδότηση, στην οποία το έχετε καταδικάσει όλοι σας, ανοιχτά
πια το ωθείτε και το οδηγείτε στην αναζήτηση χορηγών µε το
αζηµίωτο και αυτό το βαφτίζετε αυτονοµία –λέει- της σχολικής
µονάδας. Μάλιστα, πίσω από αυτή την αυτονοµία προσπάθησε
να κρυφτεί ακόµη και αυτός ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, µε
αφορµή το τραγικό περιστατικό του σχολείου των Σερρών. 

Δεν είναι όµως αυτονοµία, όταν το κράτος αποσείει τις δικές
του υποχρεώσεις και ευθύνες για σύγχρονα παιδαγωγικά κατάλ-
ληλα και ασφαλή σχολικά κτήρια. Καραµπινάτη αντιλαϊκή πολι-
τική είναι. Και την αξιολόγηση στην εκπαίδευση γι’ αυτή την
αυτονοµία του σχολείου την προωθείτε όλοι σας, βήµα- βήµα, η
οποία βέβαια θα έχει ως κατάληξη, πολύ πολύ γρήγορα, τον χω-
ρισµό των σχολείων σε διάφορες κατηγορίες. 

Μάλιστα, φτάνετε και στο σηµείο να κρατάτε ως οµήρους, και
να τους αρνείστε ακόµα και την οριστική τους µονιµοποίηση
όλων όσων εσείς διορίσατε στην εκπαίδευση, προκειµένου να
τους εκβιάσετε να δεχτούν την αξιολόγηση, την υποταγή τους
δηλαδή στην κυρίαρχη εκπαιδευτική πολιτική.

Για την ειδική αγωγή, όσο και αν ψάξαµε τίποτα δεν βρήκαµε
στον προϋπολογισµό. Αντίθετα, χρήµατα δίνονται όχι για το σχο-
λείο της ολόπλευρης γνώσης και διαπαιδαγώγησης, αλλά για το
σχολείο της πληροφορίας και εκείνων των ληξιπρόθεσµων δεξιο-
τήτων.

Στα πανεπιστήµια η πολιτική αυτή παρουσιάζεται ως σύνδεση
µε την αγορά εργασίας και τις επιχειρήσεις, ακόµα και µε το
ΝΑΤΟ. Και όλοι οι προϋπολογισµοί -φυσικά και ο τωρινός- µαζί
µε τους σχετικούς νόµους οδηγούν σταθερά το πανεπιστήµιο
όλο και περισσότερο να λειτουργεί ως επιχείρηση για τις ανάγ-
κες των επιχειρήσεων, αφήνοντας στα αζήτητα τις ανάγκες των
φοιτητών για σπουδές µε ποιότητα και φοιτητική µέριµνα. 

Πρόσφατο είναι το παράδειγµα φοιτητή στη Λάρισα που δεν
του δίνατε το πτυχίο του λόγω χρεών στην κρατική φοιτητική
εστία, παρακαλώ! Σκεφτείτε, δηλαδή, τι έχει να γίνει όταν ετοι-
µαστούν οι ιδιωτικές φοιτητικές εστίες µε τα ΣΔΙΤ. 

Και η λειτουργία του πανεπιστηµίου ως επιχείρηση έφτασε στο
σηµείο να απαγορεύει σε φοιτητές δωρεάν µεταπτυχιακού στην
Ιατρική στη Θεσσαλονίκη να κάνουν µάθηµα σε αίθουσα που
ανακαινίστηκε µε χρήµατα των πληρωµένων µεταπτυχιακών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω, θα χρειαστώ ελάχιστο χρόνο, κυρία
Πρόεδρε. 

Όσο για την πανεπιστηµιακή έρευνα, το κράτος και η Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν χρηµατοδοτούν εκείνη την έρευνα για τη βελ-
τίωση της ποιότητας της ζωής του λαού, αλλά µονάχα αυτή την
έρευνα που φέρνει κέρδη στις επιχειρήσεις. 

Κλείνοντας –κι ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε-
έχουν πάρα πολλούς λόγους οι λαϊκοί άνθρωποι να βρεθούν στα
συλλαλητήρια του Σαββάτου ενάντια σε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό. Και έχουν ακόµα περισσότερους λόγους όλα αυτά να τα
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σκεφτούν και να τα λάβουν υπόψη τους όταν θα έρθει η ώρα της
ψήφου, δυναµώνοντας το ΚΚΕ, τον µόνο συνεπή αντίπαλο αυτής
της αντιλαϊκής πολιτικής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.

Μελάς. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα τον προϋπολογισµό του 2023, τον πρώτο µεταµνηµονιακό
προϋπολογισµό, κάτι πολύ σηµαντικό για τη χώρα µας µετά τα
δώδεκα χρόνια περιπετειών που περάσαµε στον τοµέα της οικο-
νοµίας, µε τα πολύ γνωστά αρνητικά αποτελέσµατα για την κα-
θηµερινότητα των πολιτών. 

Όµως σε αυτόν τον προϋπολογισµό είµαστε αρκετά χαρούµε-
νοι, γιατί καταφέραµε ως Κυβέρνηση, παρά τις δύσκολες συνθή-
κες τις οποίες έχουµε ζήσει τα τελευταία τριάµισι χρόνια
περίπου, να είναι ένας αναπτυξιακός προϋπολογισµός, ένας προ-
ϋπολογισµός µε θετικά πρόσηµα στους αριθµούς, ένας προϋπο-
λογισµός ο οποίος έχει φτάσει στο σηµείο αυτό µετά από πολύ
σκληρή δουλειά που έχει γίνει από την παρούσα Κυβέρνηση.
Γιατί τίποτα δεν γίνεται µε µαγικά ραβδιά. Τίποτα δεν γίνεται
χωρίς προσπάθεια. Τίποτα δεν γίνεται χωρίς πρόγραµµα, αλλά
µε πολλή και σκληρή δουλειά. 

Ας πάµε όµως να δούµε συνολικά τι έχει γίνει αυτά τα τελευ-
ταία τριάµισι χρόνια µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί πέρα από µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός είναι και ένας
προεκλογικός προϋπολογισµός και ήρθε η ώρα να κάνουµε τα-
µείο για το τι κάναµε και για ποιον λόγο θα ζητήσουµε στις επό-
µενες εκλογές, µέσα στο 2023, από τον ελληνικό λαό να
εµπιστευτεί ξανά αυτή την Κυβέρνηση, τον Πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, για να κρατήσει ξανά το τιµόνι της χώρας. 

Η ανάπτυξη, λοιπόν, για το 2022 θα κυµανθεί στο 5,6%, ενώ
για το 2023 αναµένεται να ανέλθει στο 1,8%. Ποια ήταν η ανά-
πτυξη που είχαµε στην περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ;
Μηδέν. 

Παραλάβαµε τον Ιούλιο του 2019 την ανεργία στο 17,3% και
σήµερα βρίσκεται στο 11,6%. Συνολικά, δηλαδή, µειώσαµε πέντε
µονάδες την ανεργία στη χώρα µας. Μάλιστα τους πρώτους
δέκα µήνες του 2022 έχουν δηµιουργηθεί περίπου εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες περισσότερες θέσεις εργασίας. 

Παραλάβαµε τον κατώτατο µισθό στα 650 ευρώ και σήµερα
έχουµε διαµορφώσει τον κατώτατο µισθό στη χώρα στα 713
ευρώ, µε δύο αυξήσεις, ενώ αναµένεται και τρίτη αύξηση εντός
του 2023.

Τα χρόνια της δικής µας διακυβέρνησης µειώσαµε περισσότε-
ρους από πενήντα φόρους και εισφορές για τους πολίτες και για
τις επιχειρήσεις. Τα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ επιβλήθηκαν είκοσι εννέα
νέοι φόροι στους πολίτες και στις επιχειρήσεις. Τον δε ΕΝΦΙΑ,
που εσείς θα καταργούσατε, τον µειώσαµε περίπου µεσοσταθ-
µικά στο 30%. 

Η Ελλάδα µετατρέπεται µε όλες αυτές τις µεταρρυθµίσεις σε
ένα πραγµατικά ελκυστικό επενδυτικό περιβάλλον. Από το 3,1%
µε 3,6% που κυµαινόταν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα έχει αυξηθεί περίπου στο 5,5%
του ΑΕΠ. 

Το 2023 οι επενδύσεις θα ανέλθουν συνολικά στη χώρα µας
στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, αξιοποιώντας εθνικούς πόρους,
αλλά και το Ταµείο Ανάκαµψης. Οι άµεσες ξένες επενδύσεις
ανήλθαν στα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021 που είναι η υψη-
λότερη επίδοση της τελευταίας εικοσαετίας. 

Η ανοδική πορεία στις άµεσες ξένες επενδύσεις συνεχίζεται
και το 2022, όπου έχουµε ξεπεράσει ήδη το 95% του προηγού-
µενου έτους. Μάλιστα, σύµφωνα µε στοιχεία του «ECONOMIST»,
η Ελλάδα αναδεικνύεται ως πρωταθλήτρια στη βελτίωση του επι-
χειρηµατικού περιβάλλοντος και τα τελευταία τρία χρόνια έχουµε
ανέβει κατά δεκαέξι θέσεις στην κατάταξη. Επίσης, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή εκτιµά ότι η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια σε ρυθµό
αύξησης επενδύσεων στην Ευρώπη κατά την επόµενη τριετία. 

Φυσικά, σηµαντικό ρόλο στη βελτίωση αυτού του επιχειρηµα-

τικού περιβάλλοντος έχει παίξει ο ψηφιακός µετασχηµατισµός
του κράτους που υλοποιείται από το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης. 

Πάµε να δούµε τον κύκλο εργασιών των επιχειρήσεων. Το
πρώτο εξάµηνο του 2022 ανήλθε στα 203 δισεκατοµµύρια ευρώ,
παρουσιάζοντας αύξηση κατά 32 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση
µε το πρώτο εξάµηνο του 2019 που ήταν 153 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Το χρέος το 2018 ήταν στο 186% του ΑΕΠ. Φέτος έχει µει-
ωθεί στο 168,9% του ΑΕΠ και το 2023 αναµένεται να µειωθεί στο
159,3%. 

Προχωρήσαµε σε πλήρη άρση των capital control που εσείς
επιβάλατε το 2015 µε εκείνη την περήφανη διαπραγµάτευση.
Αποπληρώσαµε νωρίτερα τα δάνεια του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου. Η χώρα µας βγήκε από την ενισχυµένη εποπτεία τον
Αύγουστο του 2022 στην οποία ο ΣΥΡΙΖΑ µας έβαλε το 2018. Η
ελληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε συνολικά έντεκα φορές τα τε-
λευταία τρία χρόνια και αυτά είναι τα αποτελέσµατα των µεταρ-
ρυθµίσεων της διακυβέρνησής µας, οι οποίες βελτιώνουν την
καθηµερινότητα των πολιτών και ενισχύουν την εξωστρέφεια και
την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας.

Είναι µερικά από τα σηµαντικά βήµατα προόδου που έγιναν
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε µια πολύ δύσκολη
και έντονη περίοδο, µε αστάθµητους παράγοντες και σύνθετες
κρίσεις.

Αντιµετωπίσαµε και διαχειριζόµαστε µια πανδηµία, την ενερ-
γειακή κρίση, τον πόλεµο από την εισβολή της Ρωσίας στην Ου-
κρανία και τις συνεχιζόµενες προκλήσεις της Τουρκίας.

Σε αυτή όλη την πραγµατικότητα, λοιπόν, που υπάρχει, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επιλέγει για ακόµα µια φορά τον λαϊκισµό και τα ψέµατα.
Ακούµε τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να χαρακτηρί-
ζουν τον προϋπολογισµό ότι σφραγίζει την πολιτική των αδικιών
και των πολιτικών αδιεξόδων, ότι δεν είναι για την καταπολέµηση
της ακρίβειας και αυξάνει τις κοινωνικές ανισότητες, ότι ενι-
σχύονται µε τις επιδοτήσεις οι αισχροκέρδειες και ενισχύονται
τα κέρδη των εταιρειών, ότι δεν είναι αναπτυξιακός, ότι είναι ελ-
λειµµατικός, ότι είναι υφεσιακός και µειώνονται οι άµεσες ξένες
επενδύσεις. Πραγµατικά, λοιπόν, ακούγοντας όλα αυτά απο-
ρούµε αν έχετε µελετήσει τον προϋπολογισµό του 2023 ή απλά
συνεχίζετε σε έναν δικό σας δρόµο στα δικά σας παραµύθια.

Γιατί αν τον είχατε µελετήσει θα βλέπατε ότι τα µέτρα ύψους
8 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση της ενεργειακής
κρίσης είναι κοινωνικό µέτρο, το επίδοµα των 250 ευρώ που θα
λάβουν οι πιο ευάλωτοι συµπολίτες µας τις επόµενες µέρες είναι
κοινωνικό µέτρο. Το επίδοµα των 600 ευρώ για τους ένστολους
αρχικά είχατε πει ότι θα το ψηφίσατε, µετά µπερδευτήκατε στα
κουτάκια και τώρα ο κ. Τσακαλώτος ήρθε εδώ και µας είπε ότι
το χρησιµοποιούµε ως σπέκουλα. Όχι, δεν το χρησιµοποιούµε
ως σπέκουλα, κύριε Τσακαλώτο, απλά εµείς έχουµε επιλέξει σε
σχέση µε εσάς έναν διαφορετικό δρόµο. Εµείς είµαστε µε τον
νόµο, είµαστε µε τους ανθρώπους που υπερασπίζονται τον νόµο,
είµαστε µε τους ανθρώπους που φεύγουν το πρωί από τα σπίτια
τους και δεν ξέρουν αν θα γυρίσουν πίσω, αντιµετωπίζοντας την
εγκληµατικότητα, µε αυτούς που αντιµετωπίζουν στο Αιγαίο τους
παράνοµους µετανάστες, µε όλους αυτούς, ενώ εσείς επιλέγετε
-και συνεχίζετε να επιλέγετε- να είσαστε µε την ανοµία, µε την
παρανοµία, µε τους µπαχαλάκηδες, µε όλους αυτούς.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Με τις νοσηλεύτριες είµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-

πει να κλείσετε σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Με τις νοσηλεύτριες είµαστε εµείς πρώτοι,

µε τους γιατρούς ήµασταν εµείς πρώτοι, όταν και επίδοµα δώ-
σαµε για να ενισχύσουµε όλους αυτούς που έδωσαν µάχη µέσα
στην πανδηµία και αυξάνουµε µε τον προϋπολογισµό αυτόν τους
τακτικούς µισθούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την
ανοχή σας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στο τέλος θα µετρηθεί
για όλα αυτά που έχει κάνει, για όλα αυτά που βρήκε, για όλα
αυτά που βελτίωσε, για όλα αυτά που άλλαξε, για όλη αυτήν την
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αναπτυξιακή πορεία που έχει αυτή η χώρα σε σχέση µε την κα-
τρακύλα που είχαµε στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ.

Για όλους αυτούς τους λόγους σας ζητώ να ψηφίσουµε τον
προϋπολογισµό της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, νο-
µίζω ότι όταν σας µιλάει το Προεδρείο πρέπει να απαντάτε πρώ-
τον και δεύτερον ξέρετε ότι ο κατάλογος των συναδέλφων σας
είναι πάρα πολύ µεγάλος. Ο χρόνος είναι επτά λεπτά. Όταν παίρ-
νετε εννιάµισι λεπτά, στερείτε χρόνο από τους συναδέλφους
σας. Σας παρακαλώ όλους.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Με διέκοψε ο κ. Τσακαλώτος. Δεν κάνατε
παρατήρηση. Απευθυνθείτε σε όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για όλους το λέω, κύριε
συνάδελφε, όχι µόνο για εσάς.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δυόµισι λεπτά παραπάνω µιλή-
σατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

Θα υπάρξουν συνάδελφοί σας που θα µιλήσουν πέντε λεπτά.
Το καταλαβαίνετε;

Ο χρόνος είναι επτά λεπτά. Η ανοχή να είναι τριάντα δευτερό-
λεπτα, όχι παραπάνω, σας παρακαλώ.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Τσακίρης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΙΡΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα τελευταία τρία χρόνια
έχουν λάβει χώρα σηµαντικές µεταρρυθµίσεις και βελτιώσεις σε
όλα τα επίπεδα της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής του τόπου
µας.

Παρ’ όλες τις δύσκολες συγκυρίες που αυτή η Κυβέρνηση κλή-
θηκε να αντιµετωπίσει στη διάρκεια των τελευταίων ετών, η ελ-
ληνική οικονοµία απέδειξε σηµαντική ανθεκτικότητα καθώς οι
ελληνικές επιχειρήσεις στηρίχτηκαν από σειρά µέτρων που
έθεσε σε εφαρµογή η παρούσα Κυβέρνηση.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και
µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων –που είναι και
η αρµοδιότητά µου- του εθνικού και του συγχρηµατοδοτούµε-
νου, χρηµατοδοτήθηκαν δράσεις ενίσχυσης της επιχειρηµατικό-
τητας, της υγείας, της απασχόλησης και της παιδείας της τάξης
των 7,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ στην παρούσα φάση της
ενεργειακής κρίσης ενισχύονται δράσεις για την ανακούφιση επι-
χειρήσεων, νοικοκυριών και ειδικότερα των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων.

Οι κυριότεροι τοµείς που ενισχύονται από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων -εθνικό και συγχρηµατοδοτούµενο- είναι οι
µεταφορές και το περιβάλλον, η επιχειρηµατικότητα και η ενί-
σχυση των ιδιωτικών επενδύσεων, η ανάπτυξη του ανθρωπίνου
κεφαλαίου και η ενίσχυση της κοινωνίας της γνώσης, η ενέργεια
και η αξιοποίηση των ενεργειακών πόρων της χώρας, ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός και η αυτοδιοίκηση µέσω της στήριξης των
επενδυτικών τους προγραµµάτων. Επιπλέον, µε την αξιοποίηση
εθνικών πόρων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων ενι-
σχύονται πολιτικές του κράτους για συντήρηση και επέκταση κοι-
νωνικών υποδοµών, χρηµατοδότηση εκτάκτων αναγκών και
θεοµηνιών και λοιπών άλλων δράσεων.

Με τον προϋπολογισµό του 2023 συνεχίζεται αυτή η προσπά-
θεια για την ενίσχυση της οικονοµίας και παράλληλα η υποστή-
ριξη των µεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών στο κράτος, την
οικονοµία και την κοινωνία. Η υλοποίηση του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων του 2023 µέσα από τον νέο προϋπολογισµό
έχει ως στόχο να στηρίξει την οικονοµία µε αναπτυξιακές δρά-
σεις και ταυτόχρονα να ενισχύσει την κοινωνική συνοχή. Δηµο-
σιονοµικός στόχος παραµένει η κατά το δυνατόν ταχύτερη
απορρόφηση των προβλεπόµενων πόρων των συγχρηµατοδο-
τούµενων προγραµµάτων και του Ταµείου Ανάκαµψης, ώστε να
εξασφαλιστεί έγκαιρα η µέγιστη δυνατή ροή της ενωσιακής συν-
δροµής στο πλαίσιο των αναπτυξιακών στόχων της χώρας µας.

Για το 2023 προβλέπονται συνολικά να δαπανηθούν από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων πόροι ύψους 12 δισεκατοµ-

µυρίων ευρώ που αντιπροσωπεύουν και το 5,27% του ΑΕΠ της
χώρας και κατανέµονται σε 6,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για έργα
που θα χρηµατοδοτηθούν από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
από το ΕΣΠΑ δηλαδή, 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ για έργα που θα
χρηµατοδοτηθούν αποκλειστικά από εθνικούς πόρους και 3,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας.

Η αναπτυξιακή πολιτική του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων προωθείται µε την ενίσχυση των ενεργειών για την τα-
χεία υλοποίηση των έργων της προηγούµενης προγραµµατικής
περιόδου 2014-2020, ώστε να επιτευχθεί η µέγιστη δυνατή απορ-
ροφητικότητα. Θυµίζω ότι η χώρα µας είναι πρώτη σε απορρό-
φηση σε ό,τι αφορά τα διαρθρωτικά ταµεία 2014-2020 και
είµαστε περίπου στο 84% µε έναν χρόνο ακόµα µπροστά µας
µέχρι την τελευταία πληρωµή και την έναρξη των πρώτων δρά-
σεων για τη νέα προγραµµατική περίοδο 2021-2027, καθώς και
την ενεργοποίηση των έργων του Ταµείου Ανάκαµψης µε ταυτό-
χρονη επίτευξη των σχετικών οροσήµων. Σηµειώνεται ότι οι
πόροι του ΕΣΠΑ της νέας προγραµµατικής περιόδου 2021-2027
ανέρχονται σε 26,2 δισεκατοµµύρια ευρώ αυξηµένοι κατά 7% σε
σχέση µε την προηγούµενη περίοδο 2014-2020.

Σε ό,τι αφορά τις δράσεις για την επιχειρηµατικότητα ήδη έχει
δηµοσιευτεί η πρόσκληση για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των
επιχειρήσεων αρχικού προϋπολογισµού 300 εκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ τις επόµενες ηµέρες αναµένεται η δηµοσίευση της
πρόσκλησης για την πράσινη παραγωγική λειτουργία των επιχει-
ρήσεων προϋπολογισµού 700 εκατοµµυρίων ευρώ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2023
αποτελεί τον πρώτο προϋπολογισµό των τελευταίων δώδεκα
ετών που καταρτίζεται εκτός µνηµονιακών υποχρεώσεων. Πα-
ράλληλα, η γεωπολιτική αστάθεια σε συνδυασµό µε τις πληθω-
ριστικές πιέσεις αναµένεται να επηρεάσουν αρνητικά τις
προοπτικές της παγκόσµιας οικονοµίας, πολύ περισσότερο της
ευρωπαϊκής. Παρ’ όλο το δυσµενές περιβάλλον, η ελληνική οι-
κονοµία έχει επιδείξει ανθεκτικότητα, µε το ρυθµό ανάπτυξης να
διαµορφώνεται στο 5,6% τώρα που µιλάµε, ενώ για το 2023 ανα-
µένεται να ανέλθει στο 1,8% έναντι του 0,3% που εκτιµάται ότι
θα διαµορφωθεί ο µέσος όρος ανάπτυξης της Ευρωζώνης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Θα δώσω το λόγο στην Υπουργό κ. Γκάγκα, για να απαντήσει
στον κ. Τσακαλώτο, όπως ζήτησε, χωρίς να γίνει συζήτηση, κύριε
συνάδελφε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κύριε
Τσακαλώτο, να σας απαντήσω στην ερώτησή σας. 

Χωρίς το ποσοστό για τις δαπάνες COVID, ήταν 4,691% του
ΑΕΠ οι δαπάνες πέρυσι. Με τις δαπάνες COVID είναι στο 5,16%,
χωρίς τις δαπάνες COVID ήταν 4,691%.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Το 2022;
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ναι,

και τώρα είναι 5,202%. Άρα αυξάνεται σε σχέση µε το ποσοστό
του ΑΕΠ.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Γκαρά εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. Κυρία

συνάδελφε, θα σας παρακαλέσω να προσπαθήσετε να είστε στο
χρόνο σας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, συζητάµε τον τελευταίο προϋπολογισµό της

Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, έναν προϋπολογισµό που απο-
τυπώνει την αντικοινωνική, αντιλαϊκή, καταστροφική πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας, µια πολιτική ανισοτήτων, φτώχειας, κοινωνι-
κής λεηλασίας από µία κυβέρνηση ανάλγητη και αλαζονική, µια
κυβέρνηση εξυπηρετήσεων, αναξιοκρατίας, που νοιάζεται µόνο
για τα deal και τον πλουτισµό των γαλάζιων golden boys, µια κυ-
βέρνηση των υποκλοπών, της αδιαφάνειας και της λογοκρισίας,
που πλήττει σε κάθε της κίνηση τους θεσµούς και την ίδια τη δη-
µοκρατία. 

Οι απευθείας αναθέσεις σε φίλους και κολλητούς ξεπέρασαν
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τα 8,5 δισεκατοµµύρια. Οι τσέπες των Στάσσηδων στη ΔΕΗ γε-
µίζουν, ενώ η κοινωνία στενάζει από την ακρίβεια, η περιφέρεια
συρρικνώνεται βιώνοντας την πλήρη αδιαφορία της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ και τρία χρόνια η συγκεκριµένη Κυ-
βέρνηση πολύ µεθοδικά, πάρα πολύ µεθοδικά αυξάνει τις κοινω-
νικές ανισότητες συµπιέζοντας τα λαϊκά και µεσαία στρώµατα,
πρακτική η οποία βρίσκεται στον κορµό, στο µεδούλι της πολιτι-
κής της. 

Πανηγυρίζετε για ανάπτυξη. Ανάπτυξη για ποιους; Για τους λί-
γους και ισχυρούς. Διότι το 28% των συµπολιτών µας βρίσκεται
αντιµέτωπο µε τον κίνδυνο φτώχειας σήµερα. Η παιδική φτώχεια
γιγαντώνεται. Είµαστε πρώτοι στην ανεργία των γυναικών και
δεύτεροι στην ανεργία των νέων σύµφωνα µε τη EUROSTAT. Η
Ελλάδα είναι πρώτη στην τιµή της βενζίνης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, πρώτη στην τιµή χονδρικής ηλεκτρικού ρεύµατος,
πρώτη στην τιµή ηλεκτρικής ενέργειας. Η ενεργειακή φτώχεια
πλήττει τους πολίτες, µε πολλά σπίτια εν µέσω του χειµώνα να
κλείνουν τα καλοριφέρ και τους πολίτες να κρυώνουν. Ειδικά στη
βόρεια Ελλάδα, το κόστος των καυσίµων αλλά και το σύνολο των
προϊόντων είναι απλησίαστο και εσείς πανηγυρίζετε, αφήνοντας
τα υπερκέρδη στους παρόχους ενέργειας να γιγαντώνονται. 

Στη χώρα σηµειώνεται έκρηξη του εµπορικού ελλείµµατος και
µείωση της βιοµηχανικής παραγωγής. Η απώλεια της αγοραστι-
κής δύναµης των πολιτών φτάνει στο 40%. Οι µισθοί συρρικνώ-
νονται, συµπιέζονται συνεχώς, ενώ οι τιµές στα τρόφιµα αυξά-
νονται. Δύο στους τρεις εργαζόµενους κάνουν περικοπές στα βα-
σικά είδη διατροφής. Ο µισθός δεν φτάνει ούτε για το µέσο του
µήνα και εσείς πανηγυρίζετε για το καλάθι του νοικοκυριού. Την
ίδια στιγµή το ιδιωτικό χρέος έχει αυξηθεί κατά 38 δισεκατοµµύ-
ρια. Δεν είναι και µικρό ποσό. Πουλήσατε τα δάνεια σε funds και
τα αφήσατε ανεξέλεγκτα. Αυτήν τη στιγµή επτακόσιες χιλιάδες
ακίνητα είναι στα χέρια Πάτσηδων, που ο κ. Μητσοτάκης έδωσε
το ελεύθερο να λεηλατήσουν την πρώτη και κύρια κατοικία των
Ελλήνων. Η λεηλασία της πρώτης κατοικίας είναι πολιτική σας επι-
λογή. Ψηφίσατε τον εξωδικαστικό µηχανισµό και τον πτωχευτικό
χωρίς καµµία προστασία ή δικαίωµα ευνοϊκής ρύθµισης. Ψηφί-
σατε ασυλία σε τραπεζικά στελέχη, ασυλία σε funds και εισπρα-
κτικές. Ψηφίσατε, όµως, κατασχέσεις και πλειστηριασµούς για
τους αδύναµους πολίτες. 

Παράλληλα, διαλύσατε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς επιτρέ-
ποντας ασυδοσία, υποβαθµίσατε τις συλλογικές συµβάσεις, κα-
ταργήσατε το οκτάωρο για τους εργαζόµενους. Μόνο τον
Οκτώβριο είχαµε εκατόν δεκαέξι χιλιάδες θέσεις εργασίας λιγό-
τερες και εσείς πανηγυρίζετε! Ενισχύσατε τα καρτέλ στην
αγορά. Τσακίζετε τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, τους ερ-
γαζόµενους και τους επαγγελµατίες, ενώ τα κόκκινα δάνεια πνί-
γουν την οικονοµία. Ρωτήστε τον εµπορικό κόσµο, τους
εργαζόµενους, τους αγρότες, τους νέους στον Έβρο, στη
Θράκη πώς βιώνουν την ανάπτυξη για την οποία εσείς πανηγυ-
ρίζετε. 

Μία στις δύο µικροµεσαίες επιχειρήσεις αδυνατεί να καλύψει
τα λειτουργικά έξοδα του µήνα, είναι στα όρια της επιβίωσης,
ενώ µαγαζιά κλείνουν το ένα µετά το άλλο. Πρόκειται για µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις που εσείς επιλέξατε να αποκλείονται
από το Ταµείο Ανάκαµψης και από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
και εσείς πανηγυρίζετε για ανάπτυξη. Αρνείστε να µειώσετε φό-
ρους στα καύσιµα και στα τρόφιµα. Αρνείστε να ελέγξετε το σύ-
στηµα αισχροκέρδειας στην ενέργεια. Αρνείστε να στηρίξετε
πραγµατικά τους πολίτες στην Ελλάδα. 

Αρνείστε να διαµορφώσετε ένα συνεκτικό πλαίσιο ρύθµισης
του ιδιωτικού χρέους, όπως σας έχει προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ, µε ρύθ-
µιση του πανδηµικού χρέους σε Εφορία και ασφαλιστικά ταµεία
σε εκατόν είκοσι δόσεις, µε πρόβλεψη για κούρεµα και µέρους
της βασικής οφειλής, µόνιµο πλαίσιο διαχείρισης του ιδιωτικού
χρέους µε δεσµευτικές ρυθµίσεις για πιστωτές, τράπεζες και
funds. Και αν ο πολίτης δεν καλύπτεται από την πρόταση στον
µηχανισµό της πλατφόρµας, να έχει το δικαίωµα να προσφεύγει
στο δικαστήριο. Αρνείστε να υπάρχει πλήρης προστασία της
πρώτης κατοικίας για χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα. 

Αρνείστε και επιβεβαιώνεται καθηµερινά ότι υλοποιείτε ένα
σχέδιο βίαιης αναδιανοµής του πλούτου υπέρ λίγων και εκλεκτών

και αύξηση κοινωνικών και οικονοµικών ανισοτήτων. Παράλληλα
διαλύετε το κοινωνικό κράτος. Μειώνετε τις δαπάνες για την
υγεία. Πρόσφατα ψηφίσατε ένα νοµοσχέδιο που διαλύει το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Σήµερα ο Υπουργός κ. Πλεύρης εξήγ-
γειλε ότι θα προχωρήσει σε κλείσιµο δηµόσιων νοσοκοµείων και
σε µείωση της χρηµατοδότησης. 

Ανησυχούµε πάρα πολύ τι θα γίνει στο Νοσοκοµείο Διδυµοτεί-
χου στον Έβρο, διότι επί κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου συγ-
χωνεύτηκε και υποβαθµίστηκε. Η ίδια κυβέρνηση ήταν, τα ίδια
επιχειρήµατα χρησιµοποιούσαν.

Μειώνετε δαπάνες στην παιδεία. Προκαλείτε ασφυξία και υπο-
βάθµιση στα πανεπιστηµιακά τµήµατα κυρίως της περιφέρειας.
Μειώνετε τον προϋπολογισµό για την πρόνοια κατά 412 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Περιορίζετε τους δικαιούχους του κοινωνικού εισο-
δήµατος αλληλεγγύης την ώρα που η χώρα βιώνει µια πρωτο-
φανή κρίση ακρίβειας, στέγης και ανεργίας.

Εµπαιγµός από τη Νέα Δηµοκρατία και στους συνταξιούχους.
Καταργήσατε τη δέκατη τρίτη σύνταξη στερώντας τους 3 δισε-
κατοµµύρια, µέτρο που επανέφερε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019, ενώ τους
εξαπατήσατε και µε τα αναδροµικά. Πανηγυρίζετε για την αύ-
ξηση των συντάξεων από 1ης Ιανουαρίου 2023, ενώ γνωρίζετε
πολύ καλά πως προβλέπεται σε νόµο του ΣΥΡΙΖΑ από το 2017.
Στον προϋπολογισµό µάλιστα προβλέπεται και η αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών. 

Είναι ελλειµµατικός κατά 59 εκατοµµύρια ο προϋπολογισµός
και για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Καµµία δαπάνη στή-
ριξης δεν προβλέπεται στην κατηγορία µεταβιβάσεις για ζωοτρο-
φές και λιπάσµατα. Υπόσχεστε ψεύτικο ενδιαφέρον και στήριξη
στους αγρότες που πλήττονται από την ακρίβεια και τα υψηλά
κόστη παραγωγής, ενώ δηµιουργείτε πρόβληµα ακόµη και στις
πληρωµές. Το ενδιαφέρον σας για τους αγρότες είναι µηδενικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµα-

χία έχει καταθέσει εδώ και καιρό ένα ολιστικό πρόγραµµα για τη
στήριξη κοινωνίας και οικονοµίας και την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας, µε ενίσχυση των δηµόσιων επενδύσεων,
αναβάθµιση της παραγωγικής βάσης, διαµόρφωση δηµόσιων ερ-
γαλείων σε στρατηγικούς τοµείς, όπως το τραπεζικό σύστηµα
και η ενέργεια, µε άµεσα µέτρα στήριξης της κοινωνίας, µείωση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και µείωση του
ΦΠΑ στα τρόφιµα στο 6%, αύξηση του κατώτατου µισθού και
αναπροσαρµογή στους µισθούς, κατάργηση του τέλους επιτη-
δεύµατος στους επαγγελµατίες, αποκατάσταση της δέκατης τρί-
της σύνταξης στους συνταξιούχους, παρέµβαση στην αγορά
ενέργειας µε πλαφόν στην τιµή χονδρικής και λιανικής στο
ρεύµα, φορολόγηση των υπερκερδών και άλλα, ισχυροποίηση
των θεσµών και της δηµοκρατίας, πολιτικές κοινωνικής πρόνοιας,
δηµογραφικού και ενίσχυσης της υπαίθρου. 

Καµµία από αυτές τις προτάσεις και καµµία λογική δεν υπάρ-
χει σε αυτόν τον προϋπολογισµό της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε σας παρακαλώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ολοκληρώνω.
Καµµία πρόνοια για τα µεσαία και λαϊκά στρώµατα, καµµία

προϋπόθεση για τη βελτίωση της ζωής µας, καµµία πρόνοια για
ανάπτυξη και ευηµερία.

Γι’ αυτό, καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. Η Ελλάδα αξίζει
µια άλλη κυβέρνηση, µια άλλη προοδευτική πολιτική µε ήθος, σε-
βασµό και ενδιαφέρον για τους πολίτες, ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: …µια κυβέρνηση που θα διασφαλίζει την
ανάπτυξη, την κοινωνική συνοχή, την εθνική ασφάλεια, την αξιο-
πρέπεια της χώρας και των πολιτών. 

Ευχαριστώ και για την ανοχή στον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας επαναλαµβάνω ότι ο χρόνος σας είναι επτά λεπτά. 

Σας παρακαλώ, θα µείνουν συνάδελφοι οι οποίοι δεν θα µπο-
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ρέσουν να µιλήσουν ή θα µιλήσουν πέντε λεπτά. Δεν νοµίζω ότι
είναι δίκαιο αυτό. Σας παρακαλώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κοντογεώργος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ποιοι οµιλητές

ακολουθούν µετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως, θα σας πω

αµέσως, εφόσον θέλετε µόνο τα ονόµατα. Είναι η κ. Ασηµακο-
πούλου από την Ελληνική Λύση και µπαίνουµε στον τέταρτο
κύκλο µε τον κ. Δαβάκη, τον κ. Θραψανιώτη, τον κ. Σταµενίτη και
τον κ. Μπιάγκη. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµο-

κρατία αντιµετωπίζοντας µε επιτυχία τις επιπτώσεις των διαδο-
χικών διεθνών κρίσεων από το 2019, χρονολογία που ο λαός της
εµπιστεύθηκε τη διακυβέρνηση της χώρας, καταθέτει προς ψή-
φιση τον τέταρτο κατά σειρά προϋπολογισµό, ο οποίος είναι και
ο τρίτος που συντάχθηκε σε ακραίες συνθήκες παγκόσµιας κρί-
σης. 

Είναι αναµφισβήτητα αξιοσηµείωτο το γεγονός ότι, ενώ επι-
κρατούν και εντείνονται οι δυσµενέστατες συνθήκες που δηµι-
ουργεί η ζοφερή πραγµατικότητα, τόσο σε παγκόσµιο όσο και
σε περιφερειακό επίπεδο, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
επέδειξε και συνεχίζει να επιδεικνύει σηµαντικά και µετρήσιµα
επιτεύγµατα. 

Η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται ισχυρά και σταθερά. Σύµ-
φωνα µε προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ο ρυθµός ανά-
πτυξης για το 2022 αναµένεται να αυξηθεί διπλάσια από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο και τριπλάσια το 2023, δηλαδή να κλείσει
στο 5,6% το 2022 και να φτάσει στο 1,8% το 2023 που είναι η πιο
δύσκολη χρονιά για την παγκόσµια οικονοµία. 

Σε σύγκριση µε την πενταετία του ΣΥΡΙΖΑ που ο µέσος όρος
ανάπτυξης ήταν 0%, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος ήταν 2,1%,
οι τιµές καυσίµων κάτω των 60 ευρώ και η τιµή του φυσικού αε-
ρίου στα 20 ευρώ, εύκολα συνάγεται το συµπέρασµα ότι χάσαµε
µια πενταετία µε την «Αριστερά του τίποτα», σύµφωνα και µε τον
σύντροφο Γιάννη Πανούση. 

Το 2023 το ΑΕΠ της χώρας αναµένεται να ξεπεράσει τα 224
δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ ήταν 180 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το δηµόσιο χρέος στο τέλος του 2014 ήταν
179% του ΑΕΠ,  στο τέλος του 2018 ανήλθε σε 186% του ΑΕΠ
και στο τέλος της παρούσας κυβερνητικής περιόδου της Νέας
Δηµοκρατίας θα υποχωρήσει κάτω από το 160% του ΑΕΠ. 

Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές ενισχύονται σηµαντικά και κι-
νούνται σταθερά σε ανοδική τροχιά. Αποτέλεσµα της ποιοτικής
βελτίωσης των συνιστωσών του εθνικού πλούτου ήταν η συρρί-
κνωση της ανεργίας, η οποία υποχώρησε πλέον των πέντε µονά-
δων σε µηνιαία βάση σε σχέση µε το 2009 και σε ετήσια βάση
αγγίζει το επίπεδο ανεργίας του 2010. Σε ό,τι αφορά τα µη εξυ-
πηρετούµενα δάνεια των τραπεζών, το ποσοστό τους επί του συ-
νόλου των δανείων καταγράφουν µονοψήφιο ποσοστό. 

Ο προϋπολογισµός εµφανίζει τρία βασικά χαρακτηριστικά: Τη
συνέχιση και ενίσχυση των µέτρων στήριξης της κοινωνίας µε
προτεραιότητα τους οικονοµικά ασθενέστερους, διατηρώντας
παράλληλα τη δηµοσιονοµική ισορροπία, τη διατήρηση του ανο-
δικού ρυθµού ανάπτυξης της πορείας της χώρας µας και τρίτον,
την ενίσχυση της πατρίδας µας σε όλους τους τοµείς. Περιλαµ-
βάνει δε σηµαντικές παρεµβάσεις σε επτά τοµείς: 

Πρώτον, για την αντιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων
από τις επαναλαµβανόµενες πολυεπίπεδες κρίσεις: την αναδρο-
µική επιστροφή σηµαντικού ποσοστού της επιβάρυνσης του
ενεργειακού κόστους στα οικιακά τιµολόγια, την αύξηση του επι-
δόµατος θέρµανσης και την επιδότηση πετρελαίου θέρµανσης
και κίνησης, την οικονοµική ενίσχυση των πολιτών µε κοινωνικά
κριτήρια για τη σηµαντική επιβάρυνση στα καύσιµα, τις επιδοτή-
σεις στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου,
την εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση των ευάλωτων συµπατριωτών
µας, τη στήριξη γεωργών και κτηνοτρόφων µε επιδοτήσεις, µε
τη µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές και µε την
επιστροφή του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο πετρέλαιο. 

Δεύτερον, τη συνέχιση και ενίσχυση των φοροελαφρύνσεων
για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Εκτός της µείωσης πλέον των
πενήντα φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, συνεχίζονται οι φο-
ροελαφρύνσεις µε τη µονιµοποίηση της µείωσης των ασφαλιστι-
κών εισφορών, τη µονιµοποίηση της κατάργησης της ειδικής
εισφοράς αλληλεγγύης για όλους τους πολίτες, την κατάργηση
της ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων
Υπαλλήλων, την κατάργηση υπό προϋποθέσεις του τέλους επι-
τηδεύµατος, την επέκταση αναστολής του ΦΠΑ για νέες οικοδο-
µές, την επέκταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ σε
υπηρεσίες διάθεσης µη αλκοολούχων ποτών και ροφηµάτων,
καθώς και σε υπηρεσίες µεταφοράς προσώπων, στα γυµναστή-
ρια, στα εισιτήρια των κινηµατογράφων και λοιπά. 

Τρίτον, για τη διασφάλιση της υφιστάµενης δηµοσιονοµικής
υπευθυνότητας, η Κυβέρνηση στοχεύει στη συνετή δηµοσιονο-
µική διαχείριση µέσω της βέλτιστης αξιοποίησης των διαθέσιµων
πόρων, οι οποίοι νοµοτελειακά είναι τα βασικά εργαλεία αντιµε-
τώπισης των αστάθµητων παραγωγών και της µεταβλητότητας
των αγορών, καθώς και το διαβατήριο για την αξιολόγηση της
υψηλής επενδυτικής βαθµίδας. 

Τέταρτον, για τη στήριξη και την ενίσχυση του διαθέσιµου ει-
σοδήµατος των πολιτών, πέραν της κατάργησης της εισφοράς
αλληλεγγύης και της µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών, η Κυ-
βέρνηση, µεταξύ άλλων, προχωρά σε σηµαντική και µόνιµη αύ-
ξηση των συντάξεων, σε αύξηση του κατώτατου µισθού, σε
άµεση διευθέτηση πάγιων µισθολογικών αιτηµάτων των Ενόπλων
Δυνάµεων και σε αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των για-
τρών του ΕΣΥ. 

Πέµπτον, η άσκηση κοινωνικής πολιτικής µε τη στήριξη των πιο
ευάλωτων συµπατριωτών µας έγινε πραγµατικότητα µε την πρό-
σθετη οικονοµική ενίσχυση 2,3 εκατοµµυρίων συµπατριωτών µας
που είναι χαµηλοσυνταξιούχοι, ανασφάλιστοι, υπερήλικες, δι-
καιούχοι επιδοµάτων ΑΜΕΑ, µακροχρόνια άνεργοι, δικαιούχοι
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, δικαιούχοι επιδόµατος παι-
διών ΟΠΕΚΑ, αλλά και µε τη συνολική ενίσχυσή τους, τόσο τον
Απρίλιο που µας πέρασε όσο και τον προσεχή Δεκέµβριο, µε
ποσό που υπερβαίνει τα 800 εκατοµµύρια ευρώ. Εκτός των πα-
ραπάνω, επεκτείνεται το επίδοµα µητρότητας στον ιδιωτικό
τοµέα και υλοποιείται ένα πλήθος παρεµβάσεων, προκειµένου
να αντιµετωπιστεί το φλέγον θέµα της στέγασης των νέων και
των νέων ζευγαριών. 

Έκτον, για τη βέλτιστη εκτέλεση του προγράµµατος δηµοσίων
επενδύσεων, οι δαπάνες του προγράµµατος θα ανέλθουν για το
2023 σε επίπεδα ρεκόρ και συγκεκριµένα, στα 12 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ εκ των οποίων τα 3,6 δισεκατοµµύρια είναι από το σκέ-
λος των επιχορηγήσεων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας. 

Έβδοµον, για την ενίσχυση της εθνικής άµυνας της χώρας µε
αυξηµένες δαπάνες για την αγορά οπλικών συστηµάτων, η χώρα
θωρακίζεται και ισχυροποιείται έναντι του οποιονδήποτε θα θε-
λήσει να σκεφτεί την προσβολή της εθνικής της αξιοπρέπειας. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ στον τόπο µου, την Ευρυτανία.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω για τη µέχρι τώρα στήριξη
κάθε αναπτυξιακής προσπάθειας και να ζητήσω από τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη και τους Υπουργούς
του οικονοµικού επιτελείου την άµεση εξασφάλιση των απαιτού-
µενων πόρων για την επίσπευση της δηµοπράτησης του διευρω-
παϊκού οδικού δικτύου Λαµία – Καρπενήσι - Αγρίνιο. Πρόκειται
για την πιο σύντοµη οριζόντια οδική σύνδεση των µεγάλων αυ-
τοκινητοδρόµων ΠΑΘΕ και Ιόνιας Οδού που θα σπάσει οριστικά
την αποµόνωση της Δυτικής Φθιώτιδας, της Ευρυτανίας και της
Ανατολικής Αιτωλοακαρνανίας. 

Παράλληλα, το ενισχυµένο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων θα πρέπει να καλύψει και οφειλές των περιφερειών της
χώρας, για να µην απαξιώνεται η κατασκευή σοβαρών και κρίσι-
µων δηµοσίων έργων µε απίστευτες καθυστερήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν ισχυρίζεται ότι λύ-
σαµε όλα τα προβλήµατα. Όµως είµαι βέβαιος ότι ο ελληνικός
λαός για µια ακόµη φορά θα δώσει τη δυνατότητα στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη να συ-
νεχίσει µε σταθερότητα και συνέπεια τις προσπάθειές της για τη
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λύση όλων των προβληµάτων του ελληνικού λαού. 
Πριν κατέλθω του Βήµατος, θέλω να κάνω δύο σχόλια. Το ένα

σχόλιο αφορά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον
κ. Τσακαλώτο. Χρειάζεται υπέρµετρο θράσος ο Υπουργός Οικο-
νοµικών της κυβέρνησης που λήστεψε τον ελληνικό λαό και όλες
τις κοινωνικές τάξεις να µας εγκαλεί για την ευαισθησία µας και
τη χορήγηση επιδοµάτων σε διάφορες κοινωνικές οµάδες του
ελληνικού λαού. 

Τον πληροφορούµε, λοιπόν, ότι εµείς έχουµε το θάρρος να
ενισχύσουµε και τους αστυνοµικούς και τους λιµενικούς, γιατί
και αυτοί είναι παιδιά του ελληνικού λαού και παίζουν κάθε µέρα
τη ζωή τους κορώνα-γράµµατα για την ασφάλεια της δικής µας
ζωής και της περιουσίας των πολιτών σε κάθε γωνιά της πατρί-
δας µας. 

Και βλέπετε γι’ αυτούς δεν κατεβαίνει κανένας αλληλέγγυος
στους δρόµους, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε. Δεν βγαίνει
κανένα κόµµα να κάνει πορεία γι’ αυτούς. Βλέπετε είναι µε τον
νόµο, δεν είναι παραβατικοί, δεν είναι µπαχαλάκηδες, δεν είναι
µέλη ΛΟΑΤΚΙ ή θιασώτες του µίσους. Απλά είναι ο νόµος και για
σας ο νόµος σας κακοφαίνεται. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα, εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης, έχει η κ. Αση-

µακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση

αποτελεί αναφαίρετο και αδιαµφισβήτητο δικαίωµα των παιδιών
και των νέων, ενός δηµοκρατικού κράτους, πολλώ δε µάλλον
όταν πρόκειται για την Ελλάδα µας. Πρόκειται για ένα δικαίωµα,
το οποίο πρέπει ξεκάθαρα να προστατεύεται σε περιόδους κρί-
σεων. Δυστυχώς όµως, η απρόσκοπτη πρόσβαση και συµµετοχή
στην εκπαιδευτική διαδικασία τίθεται υπό αµφισβήτηση εν έτει
2022.

Σύµφωνα µε το δελτίο κοινωνικών εξελίξεων 2021 για το Ινστι-
τούτο 1, στοιχεία του οποίου θα καταθέσουµε στα Πρακτικά,
στην Ελλάδα η υποχρηµατοδότηση αποτελεί βασικό χαρακτηρι-
στικό του δηµόσιου εκπαιδευτικού συστήµατος. Είδαµε και βλέ-
πουµε ανισότητες, συγχωνεύσεις των σχολείων, µείωση του
εισοδήµατος των εκπαιδευτικών, ανεπαρκή και καθυστερηµένη
στελέχωση και τελικά, τα ελληνικά νοικοκυριά αναγκάζονται από
το υστέρηµά τους να καλύψουν τις κρατικές ανεπάρκειες για τα
παιδιά τους. 

Σύµφωνα µε τη EUROSTAT το 2019 οι κρατικές δαπάνες για
την εκπαίδευση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανήλθαν στα 654 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ποσό που αντιστοιχεί στο 4,7% του ΑΕΠ. Η Ελ-
λάδα βρίσκεται στην τρίτη χειρότερη θέση 4% του ΑΕΠ µε τις
δαπάνες να υπολείπονται σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
κατά 0,7%. Αν και αρχικά φαίνεται να συγκλίνει προς το µέσο
όρο, η εικόνα είναι εν µέρει πλασµατική, διότι η αύξηση του πο-
σοστού οφείλεται στο γεγονός ότι η µείωση των δαπανών ήταν
µικρότερη από την αντίστοιχη µείωση του ΑΕΠ. Τι να πούµε και
για την τηλεκπαίδευση όπου η έλλειψη σε πολλές περιπτώσεις,
η ανεπάρκεια υποδοµών και µέσων δηµιούργησε πολλές ανισό-
τητες και ουσιαστικά απαγόρευσε την πρόσβαση όλων των παι-
διών, ενώ οι πόροι για την αγορά εξοπλισµού ήταν περιορισµένοι
και διατέθηκαν πολύ καθυστερηµένα. Υπάρχουν σηµαντικές δια-
φορές και στους µισθούς των εκπαιδευτικών µεταξύ των ευρω-
παϊκών χωρών. Οι επίσηµοι ετήσιοι ακαθάριστοι αρχικοί µισθοί
στα δηµόσια σχολεία κυµαίνονταν σύµφωνα µε την επίσηµη
έρευνα της ευρωπαϊκής επιτροπής από περίπου 7.731 ευρώ στη
Βουλγαρία, ενώ 69.076 ευρώ στο Λουξεµβούργο το 2020-2021.
Ένας νεοδιόριστος εκπαιδευτικός στην Ελλάδα παίρνει µεικτά
13.104 ευρώ, δηλαδή παίρνει µεικτά 6.600 λιγότερα τον χρόνο
από ό,τι ο εκπαιδευτικός της Σλοβενίας ή 11.000 ευρώ λιγότερα
από ό,τι ο εκπαιδευτικός της Κύπρου ή της Ιταλίας. Η µέση
αµοιβή για τους εκπαιδευτικούς στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι 25.055 ευρώ. 

Δεν τα βγάζουµε από το µυαλό µας, µιλάµε µε στοιχεία. Και
φέτος είδαµε εκατοντάδες εκπαιδευτικούς αντί να προετοιµά-

ζονται για τη διδακτέα ύλη να εκλιπαρούν για ένα κατάλυµα ει
δυνατόν µε τα βασικά, παράθυρο και θέρµανση. Με µισθούς από
736 ευρώ έως 885 ευρώ καλούνται στις τουριστικές περιοχές να
πληρώνουν ενοίκια άνω των 400 ευρώ. Και δεν είναι µόνο το ενοί-
κιο, είναι και το κόστος ζωής που έχει φτάσει ταβάνι και τους έχει
γονατίσει και εκείνους και όλους τους Έλληνες. 

Παρ’ όλα αυτά σύµφωνα µε απάντηση της Υπουργού σε ερώ-
τηση σχετικά µε αυξήσεις στους µισθούς των εκπαιδευτικών που
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, φαίνεται ότι κάτι τέτοιο αποκλεί-
εται. 

Τι κάνατε για την αντιµετώπιση των προβληµάτων στέγασης
των εκπαιδευτικών, που διορίζονται σε τουριστικές περιοχές και
τους ζητούν εξωπραγµατικά ενοίκια; Σας νοιάζει πού ζουν αυτοί
οι άνθρωποι; 

Ακούσαµε την κ. Μακρή στο πλαίσιο µιας επικοινωνιακής κοι-
νωνικότητας του επιτελικού κράτους να λέει ότι: «Οι εκπαιδευτι-
κοί που διορίζονται σε δυσπρόσιτες ορεινές και νησιωτικές
περιοχές όπου είναι εντονότατο λόγω του τουρισµού µοριοδο-
τούνται µε µονάδες συνθηκών διαβίωσης». Και ως τότε τι θα
τρώνε; Τις µονάδες συνθηκών διαβίωσης;

Απέναντι στην αστεγία των εκπαιδευτικών δεν πρέπει να
στρογγυλεύουµε τα λόγια µας. Πρόκειται για εξευτελιστική κα-
τάσταση. Αν δεν είναι αυτό αδιανόητη ντροπή για την Κυβέρ-
νηση, τότε τι είναι; 

Σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό το συνολικό ποσό που διατί-
θεται στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων είναι περίπου
6,080 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σε απόλυτους αριθµούς είναι αυ-
ξηµένος σε σχέση µε τον περσινό κατά 239 εκατοµµύρια περίπου
ευρώ ή 4% αύξηση. Όµως αν δεχτούµε σύµφωνα µε τις προβλέ-
ψεις του νέου προϋπολογισµού ότι το ΑΕΠ της χώρας το 2023
θα είναι περίπου 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, το ποσοστό που
προορίζεται για την παιδεία είναι της τάξης του 2,7%, που είναι
ακόµα µικρότερο και από το περσινό. 

Τι να πούµε και για τις απαράδεκτες υποδοµές; Ο Συνήγορος
του Πολίτη αναφέρει πως η αρχή έχει γίνει αποδέκτης σηµαντι-
κού αριθµού αναφορών περί της έλλειψης κατάλληλων κτηρια-
κών υποδοµών δηµοσίων νηπιαγωγείων. Η σχετική ερώτησή µας
µε αριθµό πρωτοκόλλου 1040/23-11-2022 δεν απαντήθηκε. Δεν
σας ενδιαφέρει αν τα σχολεία προσχολικής ηλικίας στεγάζονται
σε µαγαζιά χωρίς προαύλιο -έχουµε καταθέσει οµοίως ερώτηση
µε αριθµό πρωτοκόλλου 482 στις 19 Οκτωβρίου του 2021- ή αν
τα ειδικά σχολεία λειτουργούν σε χώρους εργοταξίων και δίπλα
από δεξαµενές καυσίµων, ερώτησή µας µε αριθµό πρωτοκόλλου
3088/09-2-2022. Η πιο πρόσφατη καταγγελία για τη λειτουργία
του 6ου Νηπιαγωγείου Γιαννιτσών εδώ και πενήντα χρόνια στο
ισόγειο µιας µονοκατοικίας, µε επικίνδυνο τσιµεντένιο προαύλιο
και µε τουαλέτα εκτός κτηρίου στα οποία τα παιδιά έχουν πρό-
σβαση από εξωτερική σκάλα µε άθλιες συνθήκες υγιεινής και µη
προσβάσιµη από παιδιά µε αναπηρίες δείχνει το µέγεθος της
αδιαφορίας σας. 

Ο Διευθυντής του Σεισµολογικού Ινστιτούτου, Άκης Τσελέν-
της, έκανε λόγο µόλις πριν από λίγες µέρες για παιδιά ενός κα-
τώτερου Θεού και δηµοσίευσε φωτογραφίες που θα κατα-
θέσουµε από την τραγική κατάσταση που επικρατεί στο 12ο Δη-
µοτικό Σχολείο Κορίνθου στον συνοικισµό. Αυτές είναι οι φωτο-
γραφίες ενός σχολείου εν έτει 2022. Όλα γκρεµισµένα, όλα
σπασµένα, ταβάνια που πέφτουν και φαίνονται από πάνω τα σί-
δερα σκουριασµένα. Δείτε εδώ τις τουαλέτες. Κολώνες. Πού
στηρίζεται το κτήριο; Σε σκουριασµένα σίδερα αν µη τι άλλο. Και
αυτά θα τα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Σε όλες τις ερωτήσεις που σας κάνουµε για τις απαράδεκτες
υποδοµές των σχολείων µας λέτε εν ολίγοις «τα παράπονά σας
στο δήµαρχο». Τι να πούµε και για το τραγικό συµβάν στις Σέρ-
ρες; Η αδιαφορία σας έχει ξεπεράσει όλα τα όρια. 

Είναι τραγικό να ζυγίζονται οι ζωές των παιδιών µας µε βάση
τις αντοχές της οικονοµίας. Την ίδια ώρα η Υπουργός Παιδείας
όπου βρεθεί κι όπου σταθεί εξαγγέλλει ότι τη φετινή χρονιά θα
γεµίσουν όλες οι τάξεις του λυκείου, του γυµνασίου, της πέµπτης
και της έκτης δηµοτικού µε διαδραστικούς πίνακες. Είναι χρήσι-
µοι ως ένα συµπλήρωµα και µόνο της εκπαιδευτικής διαδικασίας.
Ωστόσο έχει σηµασία τι βάζει µια εκπαιδευτική πολιτική ως προ-
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τεραιότητα. «Δεν έχετε ψωµί. Γιατί δεν τρώτε παντεσπάνι;», µοι-
άζει να ρωτάει η Υπουργός Παιδείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε, σας παρακαλώ. 

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε βαθιά ότι η εκπαίδευση
µπορεί και πρέπει να αποτελεί µοχλό ανάπτυξης για την ελληνική
οικονοµία, να υπάρχει ενεργή σύνδεση µε την αγορά εργασίας
για να σταµατήσουν τα Ελληνόπουλα να ξενιτεύονται και επιτέ-
λους να δοθούν ισχυρά κίνητρα επιστροφής στους εξακόσιους
πενήντα χιλιάδες συµπολίτες µας που κατά τα χρόνια των µνη-
µονίων αναγκάστηκαν να φύγουν στο εξωτερικό. Δεν χωράει
άλλη ισοπέδωση στην παιδεία των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε.
Μπαίνουµε τώρα στον τέταρτο κύκλο των οµιλητών και τον

λόγο έχει ο κ. Δαβάκης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προ-

ϋπολογισµός του 2023 έρχεται να κλείσει µια απρόβλεπτη πολι-
τική περίοδο, γεµάτη µε πρωτοφανείς δυσκολίες και εµπόδια
στην υλοποίηση του κυβερνητικού έργου αυτής της παράταξης.
Η Κυβέρνηση κλήθηκε να διαχειριστεί πολλές µεγάλες κρίσεις
ταυτόχρονα, όπως την παγκόσµια πανδηµία του κορωνοϊού, την
έξαρση της τουρκικής επιθετικότητας µε την υβριδική απειλή
στον Έβρο, που όλοι θυµόµαστε, και την έµπρακτη αµφισβήτηση
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων στην ανατολική Μεσόγειο τον
Αύγουστο του 2021, αλλά και τις µεγάλες φυσικές καταστροφές
και τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία, µε όλα αυτά τα αποτελέ-
σµατα τα οποία συνεπάγετο.

Οι κρίσεις αυτές είχαν άµεσες και βαριές συνέπειες για τους
πολίτες, την οικονοµία και την κοινωνία. Η πανδηµία χτύπησε την
υγεία των πιο ευάλωτων τµηµάτων του κοινωνικού µας συνόλου,
ενώ έκλεισε τους πολίτες στα σπίτια τους, µε ό,τι αυτό σήµαινε
για την οικονοµική δραστηριότητα του τόπου. 

Η τουρκική επιθετικότητα επέβαλε την άµεση κινητοποίηση
πόρων για την κάλυψη των κενών, που η µεγάλη οικονοµική
κρίση της προηγούµενης δεκαετίας είχε δηµιουργήσει στις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Ο πόλεµος στην Ουκρανία εκτόξευσε τις τιµές
στα ύψη δηµιουργώντας προβλήµατα στην παραγωγή, ιδιαίτερα
στον πρωτογενή τοµέα, καθώς και στα νοικοκυριά. Οι πρωτοφα-
νείς µεγάλες φυσικές καταστροφές, µε τη σειρά τους, έθεσαν
σε κίνδυνο τις ζωές των πολιτών και κατέστρεψαν τις περιουσίες
τους. 

Αντιµέτωπη µε όλα αυτά η Κυβέρνηση συνέθεσε τη διαχείριση
των κρίσεων µε την προώθηση των αλλαγών και των µεταρρυθ-
µίσεων, που τόσο µεγάλη ανάγκη έχει ο τόπος µας. 

Ως Πρόεδρος της Επιτροπής Εξοπλιστικών Προγραµµάτων
της Βουλής, οφείλω να πω ότι ακολουθήθηκε στον τοµέα της
Εθνικής Άµυνας µια στρατηγική δύο πυλώνων. Πρώτον, καλύ-
φθηκαν κενά που είχαν δηµιουργηθεί τα τελευταία δέκα χρόνια
λόγω της οικονοµικής κρίσης, κυρίως, λόγω της έλλειψης συµ-
βάσεων, εν συνεχεία υποστήριξης και διοικητικής µέριµνας του
οπλοστασίου των Ενόπλων µας Δυνάµεων. 

Ειδικότερα, πήραµε ανταλλακτικά για τα αεροσκάφη Μιράζ,
ένα βασικό βραχίονα της Πολεµικής µας Αεροπορίας στους το-
µείς της εναέριας υπεροχής και κρούσης κατά των στόχων επι-
φανείας. Σε συνεργασία µε το Ισραήλ εξασφαλίσαµε την
επόµενη εικοσαετία την άριστη εκπαίδευση των πιλότων µας µε
τη λειτουργία του Διεθνούς Αεροπορικού Κέντρου Εκπαιδεύ-
σεως. Εξασφαλίσαµε, επίσης, τη συντήρηση των πτητικών µέσων
της Αεροπορίας Στρατού, όπως τα επιθετικά ελικόπτερα Απάτσι.
Αγοράσαµε ανταλλακτικά και τορπίλες για τα υποβρύχια αναε-
ρόβιας πρόωσης, τα οποία ήταν ο βασικός παράγοντας υπερά-
σπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων το καλοκαίρι του 2021

στην Ανατολική Μεσόγειο, µε ό,τι αυτό είχε επισωρεύσει. Επίσης,
συντηρήσαµε το πυραυλικό οπλοστάσιο της Πολεµικής µας Αε-
ροπορίας, ώστε να διατηρηθεί η δυνατότητα των µαχητικών µας
αεροσκαφών να θέτουν υπό απειλή εχθρικούς στόχους σε µεγά-
λες αποστάσεις.

Δεύτερος πυλώνας της στρατηγικής στον τοµέα της Εθνικής
Άµυνας υπήρξε η ταχεία µετεξέλιξη των Ενόπλων µας Δυνάµεων
σε µία δικτυοκεντρική στρατιωτική δύναµη, µε δυνατότητα υπε-
ράσπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και των εθνικών
συµφερόντων της πατρίδας µας. Αγοράσαµε τα µαχητικά αερο-
σκάφη Ραφάλ µε τεχνολογία αιχµής, δυνατότητα κάλυψης πολ-
λαπλών ρόλων και διεξαγωγής επιχειρήσεων σε µεγάλες
αποστάσεις. Αποκτήσαµε τις φρεγάτες FDI, τις γνωστές Μπε-
λαρά, µε ισχυρές αεροπορικές δυνατότητες και προχωρούµε µε
ταχείς ρυθµούς στην αναβάθµιση των F-16, στη διαµόρφωση
Viper. Επίσης, αποκτήσαµε ισχυρούς αντιαρµατικούς πυραύλους
και αναβαθµίσαµε τµήµατα του πυροβολικού µάχης, ενσωµατώ-
νοντας τα επιχειρησιακά συµπεράσµατα από τα πεδία των µαχών
στην Ουκρανία. 

Πιστεύω ότι και η δροµολόγηση της απόκτησης µαχητικών
υψηλής τεχνολογίας ,των F-35, τα οποία θα αποτελέσουν την
αιχµή του δόρατος των νέων δικτυοκεντρικών µας επιχειρησια-
κών δυνατοτήτων, αλλά και µία στόχευση στην επόµενη τετραε-
τία για την αµυντική µας βιοµηχανία αλλά και τη µέριµνα των
στελεχών, θα ολοκληρώσει ένα πλέγµα σηµαντικών παρεµβά-
σεων στις Ένοπλες Δυνάµεις, που αυτή η Κυβέρνηση σε δύσκο-
λους καιρούς, σε δύσκολες και πρωτόγνωρες περιστάσεις, έχει
επιφέρει σε αυτόν τον τοµέα. 

Πιστεύω, επίσης -και µε χαροποιεί ιδιαίτερα-, ότι οι απόψεις
των Γενικών Επιτελείων όσον αφορά το θέµα του συστήµατος
εκπαίδευσης των νεοσυλλέκτων συγκλίνουν µε αυτές που είχα
υποστηρίξει επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όταν είχε αλλάξει
όλο το σύστηµα εκπαιδεύσεως και παρουσιάσεως των νεοσυλ-
λέκτων, µε αποτέλεσµα να µεταφερθούν από την ενδοχώρα τα
εκπαιδευτικά κέντρα των στρατευσίµων και να πάνε στην περιοχή
της προκάλυψης, ένα έργο το οποίο ήταν εκτός αποστολής των
στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων στην προκάλυψη, κάτι το
οποίο δηµιουργούσε τεράστια προβλήµατα και πιστεύω ότι η
επανενεργοποίηση του κέντρου εκπαιδεύσεως στη Σπάρτη, του
γνωστού ΚΕΕΜ, δίνει επίσης µια ευοίωνη προοπτική και στα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων αλλά και στην τοπική κοινωνία µε
ό,τι αυτό σηµαίνει για αυτή.

Το νέο έτος που έρχεται, είναι µια ευκαιρία επίσης να προωθη-
θούν µεγάλες παρεµβάσεις και δηµόσια έργα στην ελληνική πε-
ριφέρεια, όπως στον τόπο µου, στη Λακωνία. Στο πλαίσιο αυτό,
θέλω να χαιρετίσω και να ευχαριστήσω παράλληλα τον Πρωθυ-
πουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, για την απόφασή του να επι-
κυρώσει τη µεγάλη δουλειά που έγινε από το Δήµο Μονεµβασίας
για την ίδρυση Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού στη Νεάπολη της
Λακωνίας, στη Νεάπολη Βοιών, και πιστεύω ότι ταχύτατα αυτό
θα ολοκληρωθεί µε την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος,
που είναι σχεδόν έτοιµο. 

Επίσης, πρέπει να προχωρήσει -και το λέω αυτό, διότι βρίσκε-
ται εδώ και ο αρµόδιος Υφυπουργός Οικονοµικών- η δηµοπρά-
τηση του φράγµατος της Κελεφίνας, ένα έργο προϋπολογισµού
25,3 εκατοµµυρίων ευρώ, που θα αναζωογονήσει τον πρωτογενή
τοµέα στη βόρεια Λακεδαίµονα. 

Επίσης, πρέπει να ολοκληρωθεί η µελέτη για την αναβάθµιση
της Εθνικής Οδού Σπάρτης - Γυθείου, µία µελέτη, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, της οποίας η προθεσµία περαίωσης έχει παρα-
ταθεί δεκατέσσερις φορές. Πιστεύω ότι επιτέλους πρέπει να
ολοκληρωθεί αυτό, προκειµένου να υπάρχει µία άνετη πρόσβαση
προς το βασικό λιµάνι του νότου, που είναι το Γύθειο. 

Ακόµη, πρέπει να προχωρήσει και η παράκαµψη της Σκάλας
Βλαχιώτη, στον οικισµό της Σκάλας Βλαχιώτη, κάτι το οποίο
απρόσκοπτα θα οδηγεί τους τουρίστες αλλά και τη διακίνηση
των προϊόντων προς τη Μονεµβασιά και τη Νεάπολη.

Επίσης, πρέπει να προχωρήσει ταχύτατα η πληρωµή όλων των
κατ’ επάγγελµα αγροτών που επλήγησαν από τη µεγάλη πυρκα-
γιά του καλοκαιριού του 2021 και δεν έχουν λάβει ακόµη προκα-
ταβολή, παρά τις εργώδεις προσπάθειες και των στελεχών του
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ΕΛΓΑ και του αρµόδιου Υφυπουργού, ο οποίος προσπαθεί πάρα
πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυβερνήσεως, την
οποία εµείς οι Βουλευτές αυτής της παράταξης στηρίζουµε µε
την ψήφο µας -γιατί το αισθανόµαστε, το πιστεύουµε και πι-
στεύουµε ότι είµαστε πολύ καλύτεροι από το παρελθόν- στη Λα-
κωνία περιµένουµε ακόµη πολλά. Είµαι βέβαιος ότι αυτό θα
επιτευχθεί και νοµίζω ότι αυτός ο προϋπολογισµός καλύπτει το
µεταβατικό στάδιο µεταξύ της πρώτης και της δεύτερης τετρα-
ετίας του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η εκλογική νίκη που έρχεται για
την παράταξή µας, παρά το αποσταθεροποιητικό εµπόδιο της
απλής αναλογικής, θα ανοίξει ένα νέο ορίζοντα µεταρρυθµίσεων
και αισιοδοξίας για το µέλλον, ενώ θα αποτελέσει ένα αντίδοτο
στην τοξικότητα που προσπαθεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να
επιβάλλει. 

Η Νέα Δηµοκρατία, θα συνεχίσω πάντοτε να το λέω, κλείνον-
τας τις οµιλίες µου, είναι ένα κόµµα δηµοκρατικό, ένα κόµµα
προοδευτικό, ριζοσπαστικό, ένα κόµµα λαϊκό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Θραψανιώτης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Αναρωτιέµαι, ειλικρινά, γιατί οι οµιλητές της Νέας Δηµοκρα-

τίας αρχίζουν την κριτική τους στον ΣΥΡΙΖΑ διαγράφοντας την
προ του 2015 περίοδο; Γιατί χρεοκοπήσαµε; Γιατί µπήκαµε στα
µνηµόνια; Γιατί ο ελληνικός λαός είχε απώλεια εισοδήµατος κατά
25% επί του εθνικού εισοδήµατος; Γιατί οι µισθωτοί και οι συν-
ταξιούχοι έχασαν το 40% µεσοσταθµικά σε µισθούς και συντά-
ξεις;

Την απάντηση δεν θα τη δώσω εγώ, την δίνει ο δικός σας
Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Σκυλακάκης. 

Μπήκαµε, λέει, στο µνηµόνιο για έναν βασικό λόγο, γιατί από
το 2001 ως το 2009 το κράτος στο σύνολό του ξόδεψε 827 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και εισέπραξε 695. Μπήκαµε µέσα 132 δισε-
κατοµµύρια. Δηλαδή, για να έχουµε την πραγµατική εικόνα,
πενήντα ΕΝΦΙΑ. Γι’ αυτό χρεοκοπήσαµε και φτάσαµε στο µνηµό-
νιο. Όλα τα άλλα που γράφονται αγνοούν την κεντρική και κυ-
ρίαρχη αιτία. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισπράξαµε όντως
χρήµατα από τον ελληνικό λαό. Σας τα παραδώσαµε ατόφια
όπως τα εισπράξαµε. Δεν βρέθηκε κανένας να πει ότι βάλαµε 1
ευρώ στην τσέπη. Δεν χρωστάµε. Αντίθετα, εσείς και απευθείας
αναθέσεις έχετε κάνει σε κολλητούς και το κόµµα σας χρωστάει
400 εκατοµµύρια κοντά και δεν ιδρώνει το αυτί σας, ενώ πλει-
στηριάζετε σπίτια για 15.000 ευρώ. Αυτό είναι το εθνικό µας πλε-
ονέκτηµα, είτε σας αρέσει είτε όχι. 

Σήµερα, όµως, είναι µια δυσάρεστη ακόµα µέρα για το Νοµό
Λασιθίου. Ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Πλεύρης, µιλώντας στο Πα-
νελλήνιο Συνέδριο για τα οικονοµικά και τις πολιτικές υγείας του
2022, λέει ότι θα ξεκινήσει από την Κρήτη και το Λασίθι την ανα-
βάθµιση του συστήµατος υγείας, κόβοντας τον κρατικό προϋπο-
λογισµό των νοσοκοµείων µε πρώτο στόχο τα Νοσοκοµεία του
Λασιθίου.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει -και το δήλωσε ξεκάθαρα- ότι θα
κλείσει µονάδες υγείας στο Νοµό Λασιθίου. Δεν θα το επιτρέ-
ψουµε αυτό. Χάρη στην προσπάθεια των υγειονοµικών του
Νοµού Λασιθίου στο αποκεντρωµένο σύστηµα των νοσοκοµείων
µας είχαµε το υψηλότερο ποσοστό εµβολιασµών σε όλη την Ελ-
λάδα όταν εσείς αφήνατε τις δοµές υγείας χωρίς στήριξη, όταν
διορίζατε ανίκανα κοµµατικά στελέχη και διοικήσεις των νοσοκο-
µείων για να κάνουν ρουσφέτια και να εξωθούν τους εργαζόµε-
νους σε παραίτηση. Οι υγειονοµικοί του Νοµού Λασιθίου έκαναν
µε τις απλήρωτες εφηµερίες τους αγώνα για να σώσουν ανθρώ-
πους. 

Πιστοί στις νεοφιλελεύθερες εµµονές σας, παρά τις συστάσεις
του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας για ενδυνάµωση των δηµό-
σιων συστηµάτων υγείας, µεταβιβάζετε τα νοσοκοµεία και τις πε-
ριφέρειες, στερώντας τους 53 εκατοµµύρια λιγότερα από
πέρυσι, πράγµα που σηµαίνει κλείσιµο των νοσοκοµείων. 

Ο προϋπολογισµός σας, όπως είπε και η εισηγήτρια µας, η
Έφη Αχτσιόγλου, είναι ένας ακόµα άδικος προϋπολογισµός που
θα επιδεινώσει παραπέρα την οικονοµική κατάσταση για τους
πολίτες όταν αυτοί ήδη βιώνουν πρωτοφανή κρίση τιµών. Θέµατα
που ενδιαφέρουν τους πολίτες επηρεάζουν και αφορούν άµεσα
ή έµµεσα τη ζωής τους, όπως η υγεία, η ακρίβεια στα ενοίκια, τα
δηµόσια σχολεία, τα πανεπιστήµια, η αγορά εργασίας και οι µι-
σθοί, αλλά και ο πληθωρισµός. Και πώς να µην τους ενδιαφέρουν
όταν για παράδειγµα ο πληθωρισµός έχει µειώσει κατά 40% πε-
ρίπου την αγοραστική τους δύναµη για µισθούς µέχρι 750 ευρώ,
όταν δεν τους φτάνει για να τελειώσουν το µήνα;

Είναι αλήθεια ότι αυξήσατε τα φορολογικά έσοδα σε σύγκριση
µε πέρυσι. Αυτό που δεν µας λέτε, όµως, είναι πως η αύξηση
αυτή δεν οφείλεται παρά µόνο στην κερδοσκοπική αύξηση των
τιµών και στην υπεραπόδοση του ΦΠΑ από τα µακαρόνια που
αγοράζουν οι πλούσιοι και όχι από την αύξηση της κατανάλω-
σης.

Ληστεύετε την κοινωνία µε τους έµµεσους φόρους και τα χα-
ρίζετε στα καρτέλ ενέργειας. Ταυτόχρονα µε την τεράστια κερ-
δοσκοπία οδηγείτε σκόπιµα στον αφανισµό µια σειρά τοµείς
οικονοµικής δραστηριότητας και τους αφήνετε χωρίς καµµία ου-
σιαστική ενίσχυση. Αυτούς τους τοµείς θέλετε χρεοκοπηµένους
για να τους παραδώσετε στα χέρια του κεφαλαίου και των ιδιω-
τών, παραδείγµατος χάριν, η ΤΟΕΒ στην αγροτική παραγωγή, η
ΔΕΥΑ, τα ελαιοτριβεία, οι φούρνοι τα µικρά µαγαζιά τροφίµων.

Και για την ανάπτυξη, όµως, οι επιδόσεις σας είναι θλιβερές
µε αριθµούς που αναδεικνύουν τα τεράστια κέρδη µεγάλων εται-
ρειών, όπως διυλιστήρια, ιδιωτικές κλινικές, εταιρείες ενέργειας
που κερδοσκοπούν ασύστολα µε την καθηµερινότητα και την οι-
κονοµική δραστηριότητα σε βάρος της µεγάλης πλειοψηφίας
του πληθυσµού. 

Γιατί, όµως, το 2019 το τέταρτο τρίµηνο είχαµε αρνητική από-
δοση; Γιατί απλούστατα ακυρώσατε ή καθυστερήσατε δροµολο-
γηµένα έργα. Καθυστερήσατε για παράδειγµα τριάµισι χρόνια
το τµήµα του Βόρειου Οδικού Άξονα στο Λασίθι, το τµήµα Νεά-
πολη - Άγιος Νικόλαος, ένα ώριµο έργο και µόλις τώρα στήνετε
το εργοτάξιο. Εύχοµαι, πραγµατικά, να µην αποτελεί προεκλο-
γική φιέστα.

Για να µην είµαι, όµως, τελείως άδικος µιας και αναφέρθηκα
σε αυτό το τόσο σηµαντικό έργο για τον τόπο µας, κάτι προσφέ-
ρατε. Καταφέρατε να υπερδιπλασιάσετε το κόστος κατασκευής
σε σχέση µε τον αρχικό προϋπολογισµό. Και προσέξτε όχι για
µια καινούργια χάραξη ή διάνοιξη ενός νέου δρόµου, αλλά για
διαπλάτυνση του ήδη υπάρχοντος, από τα 90 εκατοµµύρια στα
180 το κόστος. Και προσθέτετε και διόδια. Και παρά τον διπλα-
σιασµό του κόστους δεν συµπεριλάβετε τις απαλλοτριώσεις και
στην κυριολεξία δηµεύετε τις περιουσίες των κατοίκων µε ευτε-
λείς αποζηµιώσεις. Όταν για παράδειγµα επιχείρηση αξίας
800.000 ευρώ αποζηµιώνεται µε 16.000, όταν µια κατοικία εβδο-
µήντα πέντε τετραγωνικών αποζηµιώνεται µόλις µε 3.000.

Δροµολογείτε τα νέα αρδευτικά έργα προς χάριν των ιδιωτών
µέσω ΣΔΙΤ στο Νοµό Λασιθίου. Η συντήρηση προβλέπεται πολ-
λαπλάσια από το σηµερινό κόστος συντήρησης το οποίο θα πλη-
ρώσουν οι αγρότες προς όφελος των εργολάβων.

Ταυτόχρονα µε τη Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων και Αποβλήτων
ετοιµάζετε παραχώρηση της ύδρευσης και των αποβλήτων στον
ιδιωτικό τοµέα. Δηµοτικές επιχειρήσεις και οργανισµοί εγγείων
βελτιώσεων βρίσκονται σε ασφυξία, καθώς δεν µπορούν να αν-
τεπεξέλθουν στις ληστρικές αυξήσεις του ρεύµατος. 

Έρχοµαι, όµως, στον προϋπολογισµό του 2023, έναν προϋπο-
λογισµό ο οποίος συζητείται σε αρνητικό και βαρύ κλίµα λόγω
της δολοφονίας του δεκαεξάχρονου Κώστα Φραγκούλη, ο
οποίος πυροβολήθηκε στο κεφάλι επειδή δεν πλήρωσε 20 ευρώ
για καύσιµα, βαρύ κλίµα λόγω παρακολουθήσεων από την ΕΥΠ
και παράνοµων λογισµικών ακόµα και κυβερνητικών στελεχών
που καταλύουν το κράτος δικαίου και ουσιαστικά το πολίτευµα

4802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της δηµοκρατίας, και βαραίνει ακόµα περισσότερο µε το σκάν-
δαλο στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε τη χώρα µας να εκτίθεται
ακόµη περισσότερο όταν το βελγικό κράτος άµεσα αντιδρά και
οι εισαγγελικές αρχές και οι αστυνοµικές αρχές και εµείς εδώ
µετά από τρεις µήνες κάνουµε παρέµβαση στον εισαγγελέα και
έφοδο στους χρήστες των παράνοµων λογισµικών. 

Το κλίµα προφανώς δεν θα είναι εορταστικό για το µεγαλύ-
τερο µέρος της κοινωνίας. Και πώς να είναι όταν πολλοί συντα-
ξιούχοι προσπαθούν να επιβιώσουν µε την προσωρινή σύνταξη,
όταν χαµηλόµισθοι και χαµηλοσυνταξιούχοι από τους οποίους
κόψατε την δέκατη τρίτη σύνταξη δεν µπορούν να καλύψουν βα-
σικές ανάγκες λόγω ακρίβειας;

Γι’ αυτόν τον λόγο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταψηφί-
ζουµε τον προϋπολογισµό, γιατί δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να
αυξήσει ακόµα περισσότερο τις κοινωνικές ανισότητες που άρ-
χισαν επί των ηµερών σας και αυξάνονται τη στιγµή που µόνο
στη δική µας τετραετία είχε µειωθεί. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει ο κ. Στα-
µενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα τον τέταρτο

προϋπολογισµό που καταθέτει αυτή η Κυβέρνηση, και το πρώτο
σχόλιο επ’ αυτού είναι ότι πρόκειται για τον τρίτο στη σειρά που
καταρτίζεται µέσα σε ένα κλίµα εξαιρετικής αβεβαιότητας και
αστάθειας σε διεθνές επίπεδο. 

Το δεύτερο σχόλιο είναι ότι ενώ από το 2020 το οικονοµικό
πλαίσιο είναι ασφυκτικό λόγω της εµφάνισης της υγειονοµικής
κρίσης αλλά και των επακόλουθων κρίσεων ενεργειακής και πλη-
θωριστικής στο τέλος του 2021 που κορυφώθηκαν στη γεωπολι-
τική κρίση του 2022, η ελληνική οικονοµία παρουσιάζει τεράστιες
αντοχές και ιδιαίτερα καλές επιδόσεις, που συνοδεύονται από
την ιστορικής σηµασίας εξέλιξη αυτού της εξόδου από το µνη-
µονιακό πρόγραµµα και το πλαίσιο της ενισχυµένης εποπτείας
ύστερα από δώδεκα χρόνια, ενώ οφείλουµε να πούµε ότι ήδη η
ελληνική οικονοµία έχει αναβαθµιστεί συνολικά έντεκα φορές,
γεγονός που την έχει οδηγήσει ένα βήµα πριν από την πρώτη
επενδυτική βαθµίδα. 

Τα δεδοµένα, λοιπόν, και οι αριθµοί επιβραβεύουν τη δουλειά
που συντελείται από το 2019 µέχρι σήµερα. Δυστυχώς, η κρίση
του πληθωρισµού δεν επιτρέπει την απόδοση όλων αυτών των
θετικών αποτελεσµάτων στους πολίτες. Υπάρχει δυσκολία και
µεγάλη πίεση στους προϋπολογισµούς των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων. Είναι δεδοµένο ότι αν δεν είχαµε αυτές τις εξω-
γενείς κρίσεις, οι θετικές εξελίξεις στην οικονοµία θα επέστρε-
φαν πολλαπλάσια στην κοινωνία, όπως όµως είναι και δεδοµένο
ότι η απόδοση της οικονοµίας είναι αυτή που µας επιτρέπει σε
αυτές τις δυσκολίες να στεκόµαστε δίπλα στους Έλληνες πολί-
τες, δηµιουργώντας ένα πλέγµα µέτρων στήριξης για την κά-
λυψη µεγάλου τµήµατος των πρόσθετων αυτών βαρών και αυτό
να το κάνουµε όπου χρειάζεται και για όσο χρειάζεται. 

Έτσι, λοιπόν, κινούµενος στην ίδια κατεύθυνση τη στήριξη των
πολιτών και φιλοδοξώντας να διατηρήσει σταθερή την ταχύτητα
της οικονοµίας αλλά και να προφυλάξει την πορεία της όσον
αφορά την ανάπτυξή της, ο προϋπολογισµός του 2023 έχει ως
άξονες µέτρα 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε στόχο την αντιµε-
τώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσι-
κού αερίου για νοικοκυριά και επιχειρήσεις, µέτρα 2,2 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης
επιπλέον του µηχανισµού επιδότησης ρεύµατος και φυσικού αε-
ρίου, µέτρα 1,7 δισεκατοµµυρίου ευρώ για τη δηµιουργία θέ-
σεων εργασίας και την αύξηση του εισοδήµατος των
εργαζοµένων, µέτρα 355 εκατοµµυρίων ευρώ για τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους, µόνιµα µέτρα 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ για
τους συνταξιούχους, σειρά µέτρων για την ενίσχυση της κοινω-
νικής στέγης και της κατοικίας, µέτρα µε ισχυρό κοινωνικό πρό-
σηµο µε κέντρο τη στήριξη των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας,
τη βέλτιστη εκτέλεση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

και τέλος, κονδύλια για την ενίσχυση της Εθνικής Άµυνας µε αυ-
ξηµένες δαπάνες για αγορές οπλικών συστηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λογικό, θεµιτό και επιθυ-
µητό να δεχόµαστε κριτική για τα πεπραγµένα αλλά και για όσα
προγραµµατίζονται. Ποιος διαφωνεί για την ανάγκη ύπαρξης δια-
λόγου; Ποιος διαφωνεί µε την κατάθεση εναλλακτικών προτά-
σεων; Κανείς. Διαφωνούµε µε αυτούς που τα ισοπεδώνουν όλα.
Για µια ακόµα φορά αµετανόητοι τάζουν στους πολίτες τα πάντα. 

Διαφωνούµε µε αυτούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
επέβαλαν τα «capital control», παραχώρησαν τη δηµόσια περιου-
σία για ενενήντα εννέα χρόνια, επέβαλαν είκοσι εννέα φόρους,
βάλτωσαν την οικονοµία σε µια περίοδο που οι ευρωπαϊκές οι-
κονοµίες έτρεχαν µε υψηλές ταχύτητες, προχώρησαν δεκαεπτά
φορές σε µειώσεις συντάξεων και έκοψαν το ΕΚΑΣ, ισοπέδωσαν
τη µεσαία τάξη, ισοπέδωσαν τη δηµόσια υγεία, υποβάθµισαν και
υποδιοργάνωσαν πλήρως την παιδεία, νοµοθέτησαν ένα ασφα-
λιστικό που στην πραγµατικότητα ήταν φορολογικό, µείωσαν το
αφορολόγητο, αύξησαν τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, κατάργησαν την επιστροφή φόρου του αγροτικού πετρε-
λαίου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Εσείς τι κάνατε τριάµισι χρόνια;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Θα σας πω ακριβώς τώρα.
Ήρθε, µάλιστα, ο Τσίπρας στην Πέλλα να τάξει στους αγρότες

δικαιοσύνη, ξεχνώντας ότι ήταν η κυβέρνηση που απαξίωσε τον
αγροτικό κόσµο, έπνιξε την παραγωγική Ελλάδα και πολέµησε,
ουσιαστικά, την πρωτογενή παραγωγή. Άσκησε κριτική σε µια
Κυβέρνηση που επανέφερε το καθεστώς πληρωµών του ΕΛΓΑ
σε µια εφάπαξ πληρωµή εντός του έτους εκδήλωσης ζηµιάς, και
όχι όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ τµηµατικά και µε εξόφληση µετά από
ενάµιση χρόνο. 

Άσκησε κριτική, ο κ. Τσίπρας, σε µια Κυβέρνηση που ενίσχυσε
τον ΕΛΓΑ 250 εκατοµµύρια ευρώ, ώστε να µπορεί να αντεπεξέλ-
θει στις ανάγκες έγκαιρα και δίκαια και να είναι σε θέση να στη-
ρίζει τους παραγωγούς µας, που έδωσε προκαταβολές και
αποζηµίωση στο 100% της ασφαλιζόµενης αξίας για να αντιµε-
τωπιστούν οι συνέπειες του ολοκληρωτικού παγετού –παγετού,
το τονίζω- που έπληξε τις καλλιέργειές µας την άνοιξη του 2021.

Και µια που αναφέροµαι στην περιφέρειά µου, να υπενθυµίσω
τα τριάµισι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας περι-
λαµβάνουν για τον Νοµό Πέλλας τη δροµολόγηση έργων όπως
το οδικό δίκτυο Θεσσαλονίκη – Γιαννιτσά - Έδεσσα, το Φράγµα
του Αλµωπαίου, το νέο Δικαστικό Μέγαρο Έδεσσας, την αξιο-
ποίηση του Κάστρου της Χρυσής και του Ανακτόρου της Αρχαίας
Πέλλας. Είναι µεγάλα θέµατα που απασχολούν τους πολίτες της
Πέλλας και η πρόοδός τους από το 2015 µέχρι το 2019, επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ δηλαδή, ήταν µηδέν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι η ελληνική Κυβέρνηση
συνεχίζει µε συνέπεια να εφαρµόζει το µεταρρυθµιστικό της
έργο αλλά και να υπηρετεί το όραµά µας για την Ελλάδα του µέλ-
λοντος που θα χαρακτηρίζεται από σταθερότητα, παροχή ευκαι-
ριών, κοινωνική δικαιοσύνη και ευηµερία για όλους. Καταθέτει
τον προϋπολογισµό του 2023 µε το βλέµµα στραµµένο, όπως
ανέφερα, σε δύο κατευθύνσεις, δηλαδή στη στήριξη της κοινω-
νίας από τη µία και τη διασφάλιση της αναπτυξιακής πορείας της
χώρας από την άλλη. 

Οι προβλέψεις για την ανάπτυξη της Ελλάδας µε διπλάσιο
ρυθµό σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο για το 2022 και τρι-
πλάσιο για το 2023, δίνουν προοπτική για την επόµενη µέρα και
δηµιουργούν στέρεες βάσεις. 

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει επιστρέψει
στην οικονοµική σταθερότητα και έχει επανακτήσει πλήρως την
αξιοπιστία της, έχοντας κερδίσει το µεγαλύτερο µέρος από το
χαµένο έδαφος της δεκαετούς κρίσης. Φαίνεται, λοιπόν, ότι οι
Έλληνες δεν έχουν απλώς αλλάξει σελίδα αλλά γράφουν ένα νέο
κεφάλαιο, το κεφάλαιο της προόδου, και αυτό το οφείλουν στην
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Σαφώς και υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας  κ. Στυλιανίδης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η φετινή θεσµική συζήτηση του

προϋπολογισµού της χώρας διεξάγεται σε µια πρωτόγνωρη, κρί-
σιµη διεθνώς συγκυρία. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να µιλήσω κα-
θόλου επ’ αυτού. Δίνει την ευκαιρία, βέβαια, στους Υπουργούς
αυτής της Κυβέρνησης να τοποθετηθούµε και σε έναν βαθµό εφ’
όλης της ύλης, αλλά, κυρίως, να τοποθετηθούµε στα κρίσιµα ζη-
τήµατα της άµεσης αρµοδιότητάς µας. 

Θα ήθελα να πω κάποιες σκέψεις εφ’ όλης της ύλης. Στον προ-
ϋπολογισµό αυτόν αντικατοπτρίζονται, κατά την προσωπική µου
άποψη, όλες οι ευκαιρίες και οι προκλήσεις αυτής της δύσκολης
εποχής που ζούµε. Αναδεικνύονται, όµως, ανάγλυφα και όλες οι
µετρήσιµες επιτυχίες µιας Κυβέρνησης η οποία πέρασε τόσες
κρίσεις από το ξεκίνηµα της παρουσίας της στο πηδάλιο της
χώρας. Είναι µετρήσιµες οι επιτυχίες και επιτρέψτε µου από την
εµπειρία µου τόσα χρόνια στο εξωτερικό να πω ότι αναγνωρίζον-
ται και διεθνώς. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, αυτός έρχεται ως συνέχεια προ-
ηγούµενων προϋπολογισµών που είδαν τις βασικές τους προβλέ-
ψεις να επιβεβαιώνονται και πάρα πολλές φορές να ξεπερνιούνται
και µε ιδιαίτερα θετικό πρόσηµο. Ο φετινός προϋπολογισµός, λοι-
πόν, προβλέπει για τρίτη συνεχόµενη χρονιά αφ’ ενός αναπτυξια-
κούς ρυθµούς –έστω και µέσα στη δύσκολη συγκυρία µε
παγκόσµιο πόλεµο περίπου- και αφ’ ετέρου σηµαντική µείωση του
χρέους αλλά και πρωτογενές πλεόνασµα. 

Με όλες τις δυσκολίες που κανείς δεν µπορεί και δεν πρέπει
να υποτιµά, είναι όµως και ένας προϋπολογισµός που µας οδηγεί
σε εκλογική αναµέτρηση. Πιστεύω ειλικρινά και µε κάθε αντικει-
µενικότητα ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας και η Κυβέρνηση, µε
βάση τα πεπραγµένα αλλά και τον προϋπολογισµό τον φετινό,
ότι µπορεί να οδηγηθεί στις εκλογές µε αυτοπεποίθηση, µε δε-
δοµένη αξιοπιστία, µε επιχειρήµατα και χειροπιαστό έργο.

Ελπίζω να δοθεί η ευκαιρία στον Πρωθυπουργό να ολοκληρώ-
σει το έργο του σε µια νέα τετραετία, που αυτός ο προϋπολογι-
σµός θα είναι, εν πάση περιπτώσει, προοίµιο για τους επόµενους
προϋπολογισµούς. Είναι ασφαλές, επίσης, να πούµε πως βρίσκε-
ται στη σωστή κατεύθυνση, γιατί παραµένει προσηλωµένος στις
βασικές κατευθύνσεις που έχει ανάγκη η χώρα και η Κυβέρνηση
επιχειρεί µε συνέπεια να υπηρετήσει. Προσωπικά πιστεύω ότι η
χώρα ακόµα βρίσκεται σε περίοδο µεγάλων και βαθέων µεταρ-
ρυθµίσεων. Την ίδια στιγµή πρέπει να συνεχίζει να ενισχύεται η
εξωστρέφεια, µε ταυτόχρονη, βέβαια, ενθάρρυνση των επενδύ-
σεων. 

Αυτά είχα να πω σε ό,τι αφορά τη γενική εικόνα. Νοµίζω ότι
ήρθε η ώρα να πάµε στο δικό µας Υπουργείο, το Υπουργείο Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Είναι ένα νέο Υπουρ-
γείο, αλλά τόσο το 2022 που φεύγει όσο και το 2023 που έρχεται,
αποτελούν χρονιές ορόσηµο γι’ αυτό το Υπουργείο, γιατί είχαµε
σοβαρές πολιτικές πρωτοβουλίες και δράσεις που ανέδειξαν την
ιδιαίτερη σηµασία της ύπαρξης αυτού του Υπουργείου. Επιχει-
ρήσαµε να το προετοιµάσουµε ως Υπουργείο, ως δοµή, ως αν-
θρώπινο δυναµικό, ώστε να είναι επαρκές και αντάξιο των
προκλήσεων της εποχής, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την αρµοδιό-
τητα της κλιµατικής κρίσης και της πολιτικής προστασίας. 

Πέρυσι τέτοια εποχή, ενώπιόν σας, είχαµε µιλήσει για αυτό το
νεοσύστατο Υπουργείο, ήταν τότε τριών µηνών µόνο, παρουσιά-
ζοντας τη λογική πίσω από τη δηµιουργία αυτού του Υπουργείου
αλλά και τις βασικές του στοχεύσεις. Πιστεύω ότι η πραγµατικό-
τητα επιβεβαίωσε την καινοτόµα πρωτοβουλία του Πρωθυπουρ-
γού για τη δηµιουργία ενός αυτόνοµου Υπουργείου που θα έβαζε
κάτω από την ίδια στέγη θέµατα της κλιµατικής κρίσης και της
πολιτικής προστασίας. Κι εδώ επιτρέψτε µου να επαναλάβω κάτι
που επαναλαµβάνω σε όλες µας τις συζητήσεις στη Βουλή, ότι
το Υπουργείο αυτό σε ό,τι αφορά τα θέµατα κλιµατικής κρίσης
και κλιµατικής αλλαγής είναι συµπληρωµατικό του Υπουργείου

Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Δεν είναι ένα Υπουργείο που κι-
νείται εντελώς στο δικό του παράλληλο δρόµο, υπάρχουν πολλές
γέφυρες επαφής επικοινωνίας κοινών πολιτικών µε το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Όµως, αυτόνοµα αυτό το Υπουρ-
γείο κατάφερε να γεφυρώσει ένα µεγάλο χάσµα, ένα χάσµα που
υπάρχει σε πολλές χώρες ακόµη, το πώς οι αναγκαίες πολιτικές
πρόληψης, οι µεγάλες πολιτικές προκλήσεις που χρειάζονται και
που απαιτεί η κλιµατική κρίση, θα µπορέσουν να γεφυρωθούν µε
την παραδοσιακή αντίληψη των κατασταλτικών πολιτικών της πο-
λιτικής προστασίας. 

Η πρωτοβουλία αυτή, όπως φαίνεται από τις αντιδράσεις διε-
θνώς και ευρωπαϊκά, επιβεβαιώθηκε ήδη ως ορθή και θεωρώ ότι
έχει επιβραβευθεί τη χρονιά που πέρασε και από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και από τη διεθνή κοινότητα η οποία έδωσε ψήφο εµπι-
στοσύνης στη χώρα µας, και είχα παρουσιάσει άλλες φορές συγ-
κεκριµένα παραδείγµατα. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να τα
επαναλάβω και να χάσουµε χρόνο.

Δύο-τρία σηµεία που αφορούν την ευρωπαϊκή διάσταση. Η
χώρα έγινε ευρωπαϊκός κόµβος και για τον µηχανισµό πυροπρο-
στασίας και για το rescEU στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοα-
νατολικής Μεσογείου. Αυτό για µας αποτελεί στρατηγική
στόχευση και µας αναβαθµίζει πολιτικά γεωπολιτικά, έτσι που
δίνει τη δυνατότητα στη χώρα να παίξει και σε άλλα σηµαντικά
πεδία, αξιοποιώντας αυτή την ευρωπαϊκή διάσταση. 

Έχουµε προωθήσει την περιφερειακή συνεργασία στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Η Ελλάδα είναι πρωταγωνιστής στην πολιτική
προστασία µε όλες τις χώρες, είτε είναι ευρωπαϊκές είτε όχι. Την
ίδια στιγµή εξαιτίας, ακριβώς, αυτής της ιδιότητας του κόµβου
έχει προσελκύσει σηµαντικές ευρωπαϊκές χρηµατοδοτικές ενι-
σχύσεις, που πιστεύω ότι είναι αντιληπτό πως διευκολύνουν πολύ
τις προσπάθειές µας, για να ολοκληρώσουµε τα στάδια της ανέ-
λιξης και της αναβάθµισης της πολιτικής προστασίας στη χώρα. 

Δυο λόγια για την προηγούµενη αντιπυρική περίοδο. Έγινε µια
πολύ συστηµατική προετοιµασία µε όλους τους εµπλεκόµενους,
να µην τους αναφέρω πάλι για λόγους χρόνου. Πιστεύω ότι απέ-
δωσε καρπούς. Είχαµε ένα θετικό αποτέλεσµα, αλλά εδώ δεν
χρειάζεται καmµία αυταρέσκεια. Το έχω πει χιλιάδες φορές ότι
στις φυσικές καταστροφές η αυταρέσκεια είναι κίνδυνος, είναι
αφέλεια. 

Όµως τα αποτελέσµατα έκαναν ιδιαίτερη αίσθηση και στην Ευ-
ρώπη. Ακριβώς εδώ θα βασιστεί και η δυνατότητά µας για τον
επόµενο χρόνο να αξιοποιήσουµε περισσότερο τις ευρωπαϊκές
χρηµατοδοτικές ενισχύσεις και το ότι επιδείξαµε µε τρανταχτό
τρόπο στην πράξη την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη.

Είναι χαρακτηριστική η διατύπωση του Προέδρου Μακρόν για
το ότι η Ελλάδα µπόρεσε και βοήθησε τη Γαλλία σε πολύ δύσκο-
λες στιγµές δύο φορές, την Πορτογαλία, την Αλβανία και αυτά
έχουν καταγραφεί στο ευρωπαϊκό ηµερολόγιο, ως µεγάλες συµ-
βολικές ενέργειες ευρωπαϊκής αλληλεγγύης. 

Όµως, σε καµµία περίπτωση το έργο δεν ολοκληρώθηκε. Χρει-
άζεται πολύ σηµαντικό έργο να γίνει και στα θέµατα της αντιπυ-
ρικής προστασίας και νοµίζω έχουµε πάρα πολλή δουλειά. Είτε
θα είµαι εγώ σε αυτό το Υπουργείο είτε κάποιοι άλλοι, νοµίζω ότι
µπήκαµε σε ένα σωστό δρόµο. Πρέπει να συνεχίσουµε, ακριβώς,
µε αυτή τη σκέψη. 

Το 2023, µέσα από τον προϋπολογισµό, θεωρούµε ότι θα συµ-
βάλει ακόµα πιο αποφασιστικά προς τον σκοπό αυτό. Οι στόχοι
παραµένουν σαφείς. Το τρίπτυχο είναι δεδοµένο: Πρόληψη, προ-
ετοιµασία, ετοιµότητα, ανθεκτικότητα. 

Παράλληλα, µε ενίσχυση ευρωπαϊκή, µέσα από το εµβληµα-
τικό πρόγραµµα «DIGI-REFORM», επιχειρούµε τη θεσµική ενί-
σχυση και ολοκλήρωση του Υπουργείου ως δοµή. Δηλαδή,
χρειάζεται πληρέστερη στελέχωση, χρειάζεται σύγχρονα µέσα,
αλλά πάντα µε κεντρικό πυλώνα να αξιοποιηθεί η επιστηµονική
γνώση, η επιστηµονική ανάλυση, η επιστηµονική τεκµηρίωση.
Δεν υπάρχει σύγχρονη πολιτική προστασία δίχως το υπόβαθρο
της επιστηµονικής γνώσης. 

Οι εθνικοί πόροι εφέτος είναι συγκεκριµένοι, ίσως και λίγο πιο
περιορισµένοι. Είναι περίπου 575 εκατοµµύρια και κάτι. Και πάλι,
στη συντριπτική πλειονότητα, τα 428,5 εκατοµµύρια αφορούν το
µισθολογικό κόστος. 
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Ωστόσο µε προγραµµατισµό και αξιοπιστία πιστεύουµε ότι
αξιοποιώντας ευρωπαϊκούς πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και
του ΕΣΠΑ, θα µπορέσουµε -κατά την άποψή µου- να ολοκληρώ-
σουµε, τουλάχιστον, τους ετήσιους µας στόχους. 

Νοµίζω ότι αυτές τις µέρες, που το ευρωπαϊκό εγχείρηµα τα-
λανίζεται εξαιτίας αυτών που συµβαίνουν στις Βρυξέλλες -τοξικό
το κλίµα- πρέπει να πούµε την αλήθεια για όλα. Ίσως να χρειάζε-
ται µια αυτοκάθαρση, αλλά από την άλλη στους Έλληνες πολίτες
πρέπει να πούµε ναι, ότι, αξιοποιούµε τα ευρωπαϊκά εργαλεία
γιατί η Ευρώπη είναι η οικογένειά µας, είναι το κοινό µας σπίτι. 

Για το «ΑΙΓΙΣ» είχαµε µιλήσει και πέρυσι. Έχουµε δυνατότητες
να αυξήσουµε τα πυροσβεστικά αεροσκάφη. Ετοιµάζονται οι δια-
γωνισµοί, θα τρέξουν πάρα πολύ τους επόµενους µήνες, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να υλοποιήσουµε το πρόγραµµα του
«ΑΙΓΙΣ» - ένα µέρος του- γιατί είναι πρόγραµµα που θα εξαντλη-
θεί την επόµενη πενταετία-εξαετία. 

Είδαµε και µια καινοτόµο παρέµβαση, τη δηµιουργία του Εθνι-
κού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης: Θεοφάνης
Θεοχαρόπουλος. Ψηφίστηκε από τη Βουλή και πιστεύουµε ότι
θα µπορέσουµε να υλοποιήσουµε τον επόµενο χρόνο το σηµαν-
τικό βήµα, για να έχουµε καλύτερη έρευνα και διάσωση στις
ορεινές περιοχές, µέσω αυτού.

Εδώ θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υφυπουργό, τον κ. Τουρνά,
και τον Γενικό Γραµµατέα, τον κ. Παπαγεωργίου, οι οποίοι είναι
οι βασικοί συντελεστές αυτής της µεγάλης καινοτοµίας. 

Δύο κουβέντες για το Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Διαχείρισης
Κρίσεων. Βασικός στόχος και προσωπική µου φιλοδοξία είναι
όταν θα φύγω από αυτό το Υπουργείο να είναι σε πλήρη υλοποί-
ηση ένα σύγχρονο Εθνικό Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων, που θα
βασίζεται στην επιστηµονική γνώση και ανάλυση. Αυτό, οπωσδή-
ποτε, χρειάζεται πάνω από όλα, µια εθνική βάση δεδοµένων.
Αυτή η εθνική βάση δεδοµένων ήδη άρχισε να χτίζεται. Αξιοποι-
ούµε πάλι τα ευρωπαϊκά εργαλεία, και µε βάση αυτή τη βάση δε-
δοµένων οι επιστήµονες µας που θα είναι δίπλα στους
επιχειρησιακούς, δίπλα στους πυροσβέστες µας, θα µπορούν να
δίνουν στους πυροσβέστες την ώρα την κρίσιµη τα σενάρια των
µοντέλων, για να µπορέσουν να αποφασίσουν είτε να στείλουν
το 112 είτε να αξιοποιήσουν τις γνώσεις τους επί του εδάφους,
για να περιορίσουν τα προβλήµατα µιας µεγάλης πυρκαγιάς,
µιας µεγάλης πληµµύρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη που ξεπέρασα τα δέκα
λεπτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης εκ µέρους του Κινή-

µατος Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πέρασµα

της πανδηµίας, η ενεργειακή και η κλιµατική κρίση, η δυσµενής
οικονοµική πραγµατικότητα που οξύνει, δυστυχώς, τις αντιθέ-
σεις, µα κυρίως η ίδια η κρίση της δηµοκρατίας και του κοινο-
βουλευτισµού που έφερε στο φως το σκάνδαλο των
παρακολουθήσεων, συνθέτουν ένα σκηνικό απαξίωσης για το
οποίο κανείς µας δεν µπορεί να είναι περήφανος. Τέσσερα χρό-
νια τώρα γίναµε µάρτυρες µιας κυβερνητικής απραξίας και αδρά-
νειας που κόστισε, δυστυχώς, ανεπανόρθωτα τόσο στη
διαχείριση της πανδηµικής κρίσης όσο και σε όσα µας έφερε η
ζωή, όπως το ξέσπασµα του πολέµου χωρίς καίριες παρεµβά-
σεις, γρήγορα αντανακλαστικά και πολιτικές πρωτοβουλίες. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική
πραγµατικότητα των Ελλήνων πολιτών συµπυκνώνεται σε ένα
τρίπτυχο που το συνθέτουν η ανεξέλεγκτη ακρίβεια στην αγορά,
ο οικονοµικός µαρασµός και η ανασφάλεια για όσα µπορούν να
ακολουθήσουν. Η νεοφιλελεύθερου τύπου ανάπτυξη που ευαγ-
γελίζεστε προσανατολίζεται σε µονοδιάστατα οικονοµικά µε-
γέθη, χωρίς να είναι στην ουσία βιώσιµη. Δεν κατανέµεται µε
δίκαιο τρόπο και αφορά σε λίγους και «ηµετέρους», την ώρα που
αναπτυξιακά εργαλεία όπως το Ταµείο Ανάκαµψης δεν έχουν
αξιοποιηθεί για να αντιµετωπιστούν ζωτικά προβλήµατα της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια ώρα σε αυτό το δυσµε-
νές και ασταθές οικονοµικό περιβάλλον κοµπάζει η Κυβέρνηση
για τα επιτεύγµατα τάχα του τουρισµού, όντας απλοί παρατηρη-
τές των εξελίξεων, χωρίς πρωτοβουλίες και στρατηγική απέναντι
στο ίδιο το τουριστικό προϊόν, ένα προϊόν που απαιτείται πλέον
να στραφεί στην ποιότητα που αυτό µπορεί να έχει, µετακινού-
µενοι σιγά-σιγά από τον ποσοτικό τουρισµό στον ποιοτικό του-
ρισµό. Αυτό το έχουν ανάγκη οι τουριστικές µας περιοχές καθώς
η φέρουσα ικανότητά τους έχει φθάσει σε πολλά σηµεία στα
όριά της. 

Παράλληλα, πρέπει να στηρίξουµε, ουσιαστικά, τις µικρές του-
ριστικές επιχειρήσεις που στην πλειονότητά τους κατόρθωσαν
να επιβιώσουν όλα αυτά τα χρόνια χωρίς τη δική σας υποστή-
ριξη. 

Τρανό παράδειγµα της ανερµάτιστης πολιτικής σας είναι τα
ανείσπρακτα τιµολόγια της χρεοκοπηµένης «THOMAS COOK»,
που τρία χρόνια τώρα οι επιχειρηµατίες περιµένουν την επι-
στροφή από το κράτος του ανείσπρακτου ΦΠΑ που κατέβαλαν
όταν ουδείς, πόσω µάλλον το ανύπαρκτο και χαµένο σε εκθέσεις
Υπουργείο Τουρισµού, ενδιαφέρθηκε για το δίκαιο αίτηµά τους. 

Το πέρασµα της πανδηµίας ανέδειξε ξεκάθαρα πως το τουρι-
στικό προϊόν που παρέχουµε είναι πια εκ των πραγµάτων άµεσα
συνυφασµένο µε τις υγειονοµικές υπηρεσίες που προσφέρουµε.
Τρία χρόνια µετά µεγάλα περιφερειακά νοσοκοµεία στα νησιά
µας και σε πολλές τουριστικές περιοχές πασχίζουν να κρατηθούν
ζωντανά µε τεράστια κενά στο στελεχιακό δυναµικό τους. Αντί
να επανδρώσουµε κατάλληλα τις νησιωτικές δοµές υγείας, τις
αφήσαµε να απαξιώνονται στην πράξη καθηµερινά, και έτσι οι
νησιώτες µας βιώνουν την υγειονοµική µετανάστευση ακόµα και
για τα αυτονόητα. 

Μόλις προχθές, κύριε Υπουργέ, γίναµε µάρτυρες ενός ενδει-
κτικού και συνάµα τραγικού περιστατικού, όπου µια κάτοικος των
Παξών έχασε τη ζωή της γιατί αφ’ ενός δεν ήταν δυνατό να δεχ-
θεί την κατάλληλη ιατρική περίθαλψη στο νησί της, στο τραγικά
στελεχωµένο κέντρο υγείας, αφ’ ετέρου, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν κατέστη δυνατό ούτε καν να διακοµιστεί έγκαιρα στο
κοντινό Νοσοκοµείο των Ιωαννίνων µε οποιοδήποτε τρόπο. Για
την ακρίβεια µε πρόσχηµα τις άσχηµες καιρικές συνθήκες δεν
διατέθηκε από την πολιτεία κανένα µέσο –επαναλαµβάνω, κα-
νένα µέσο- είτε από αέρος είτε διά θαλάσσης, µε αποτέλεσµα να
µεταφερθεί η άτυχη γυναίκα µε την εθελοντική συνεισφορά ιδιω-
τικού πλεούµενου σκάφους τη στιγµή που το επίσηµο κράτος
αδυνατούσε –λέει- να επιχειρήσει και, δυστυχώς, ήταν πλέον
αργά. Αναδεικνύεται, λοιπόν, πόσο ευάλωτοι αισθανόµαστε όλοι
εµείς που ζούµε στις νησιωτικές περιοχές.

Το ερώτηµα που τίθεται, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι το εξής:
Μπορεί, πράγµατι, το 2022 να µένουν άνθρωποι στα νησιά µας
απροστάτευτοι και µάλιστα µε τη δικαιολογία ότι δεν υπάρχει
τρόπος διακοµιδής για λόγους υγείας, γιατί δεν το επιτρέπουν
τα καιρικά φαινόµενα; Αν ναι, τότε να τους το πούµε ξεκάθαρα
να το γνωρίζουν, να µην τρέφουν φρούδες ελπίδες ότι την κρί-
σιµη στιγµή το κράτος θα προστρέξει προς βοήθεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι επιβεβληµένο ένα νέο µον-
τέλο υγειονοµικής πολιτικής των πολύπαθων νησιωτών µας στη
βάση -αν θέλετε- της λογικής του µεταφορικού ισοδύναµου, ένα
-θα έλεγα- υγειονοµικό ισοδύναµο αυτή τη φορά που θα απαλύ-
νει τις διαφορές µεταξύ των νησιωτών και της υπόλοιπης Ελλά-
δας µε παροχή κινήτρων για προσέλκυση γιατρών σε νησιωτικές
δοµές υγείας µε επαρκή εξοπλισµό, µε εφαρµογές τηλεϊατρικής
και προληπτικής ιατρικής στα νησιά, και ιδίως µε τον επαρκή επα-
νασχεδιασµό και συντονισµό του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοή-
θειας στο κοµµάτι των διακοµιδών για την αποτροπή τέτοιων
περιστατικών όπως αυτό που σας προανέφερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ναυτιλιακή πολιτική της
χώρας µας χαρακτηρίζεται από έλλειµµα οράµατος, στρατηγι-
κού σχεδιασµού, διαβούλευσης και διαφάνειας αλλά και τεκµη-
ρίωσης και αποτελεσµατικότητας. Η Κυβέρνηση αντί να αναλάβει
τον πρωταγωνιστικό ρόλο που της αρµόζει, τρέχει διαρκώς πίσω
από τις εξελίξεις. Καµµία ενέργεια για την ενίσχυση των αποδο-
χών και της απασχόλησης των ναυτικών µας. Αντιθέτως, έχουµε
µείωση του ελάχιστου απαιτούµενου αριθµού Ελλήνων στις συν-
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θέσεις πληρωµάτων των πλοίων υπό ελληνική σηµαία. Από την
άλλη έχουµε εφαρµογή των χαµηλών τριτοκοσµικών συλλογικών
συµβάσεων εργασίας του ITF και έτσι η ανεργία έχει ξεπεράσει
το 50%, ενώ την ίδια στιγµή η ναυτική δηµόσια εκπαίδευση που
θα έπρεπε να αποτελεί εκείνο το καθοριστικό εργαλείο για την
επόµενη µέρα της ναυτιλίας έχει αφεθεί στην τύχη της, όταν
αυτό που χρειάζεται είναι µια τολµηρή και ευρεία µεταρρύθµιση
που να απαντά στα κελεύσµατα και στις απαιτήσεις της εποχής. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να απαντήσει όχι σε εµάς αλλά,
κυρίως ,στους νησιώτες της χώρας για τις συσσωρευµένες αστο-
χίες και αδυναµίες στον τοµέα της νησιωτικής πολιτικής. 

Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη συνεχίζει την κατα-
στροφική πολιτική της στο κοµµάτι της εκποίησης των µεγάλων
λιµανιών της χώρας, συνεχίζοντας την πολιτική της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ. Μετά τον Πειραιά και τη Θεσσαλονίκη ήρθε η σειρά
να εκποιήσουν τα λιµάνια της Ηγουµενίτσας και της Αλεξανδρού-
πολης. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, µπορείτε, τουλάχιστον, σήµερα ξεκά-
θαρα να µας πείτε, να µας ενηµερώσετε εδώ στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο, τους πραγµατικούς λόγους µαταίωσης της µεταβίβασης
του λιµανιού της Αλεξανδρούπολης; Τι σας έκανε να αλλάξετε την
πολιτική σας; Τι εµπόδια βρήκατε µπροστά σας; Μήπως έστω και
τώρα οφείλετε να αποδεχτείτε ότι η εκποίηση του πλειοψηφικού
πακέτου των λιµανιών είναι µια λάθος στρατηγική, και ότι η επό-
µενη µέρα για µια, πραγµατικά, εθνική λιµενική πολιτική περνάει
µέσα από τη συνεργασία µε στρατηγικούς επενδυτές για την πα-
ραχώρηση συγκεκριµένων χρήσεων και µόνο των λιµανιών µας και
όχι του πλειοψηφικού πακέτου, ώστε η πολιτεία να έχει πάντα τον
τελευταίο λόγο όπως θέλετε να έχει σήµερα στην Αλεξανδρού-
πολη, δηλαδή το µοντέλο που εφαρµόζεται στη συντριπτική πλει-
οψηφία διεθνώς και φυσικά σε ολόκληρη την Ευρώπη;

Σε κάθε περίπτωση εδώ, ουσιαστικά, οφείλουµε να σας πούµε
τα κάτωθι: Το ΠΑΣΟΚ, εµείς κύριοι, το Κίνηµα Αλλαγής ως γνή-
σιος εκφραστής της δηµοκρατικής προοδευτικής παράταξης και
του έργου των κυβερνήσεων, δεν µπορεί να συναινέσει στην ψή-
φιση ενός προϋπολογισµού που δεν περιλαµβάνει ειδικότερες
δηµοσιονοµικές και αναπτυξιακές προβλέψεις για τον τουρισµό,
για τη ναυτιλία, για τη νησιωτική περιφέρεια, ενός προϋπολογι-
σµού που δεν έχει πουθενά στα γραπτά του ως κοινωνικό πρό-
σηµο και σηµείο αναφοράς τον ίδιο τον άνθρωπο και όχι µόνο
τους αριθµούς για τους αριθµούς. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη εκ µέρους της Νέας

Δηµοκρατίας.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλος

ένας προϋπολογισµός, αυτός του 2023, καταρτίστηκε και συζη-
τείται σε ένα περιβάλλον αστάθειας και αβεβαιότητας, µέσα σε
συνθήκες παγκοσµίων και πολλαπλών προκλήσεων και ανατρο-
πών.

Μετά την πανδηµία και τις ολέθριες συνέπειές της, σήµερα αν-
τιµετωπίζουµε τις νέες σοβαρές αλληλένδετες κρίσεις που βρί-
σκονται σε πλήρη εξέλιξη, κυρίως, ως συνέπεια της παράνοµης
και συνεχιζόµενης εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία. Η πρω-
τοφανής ενεργειακή κρίση και οι τεράστιες πληθωριστικές πιέ-
σεις που τσακίζουν τα εισοδήµατα των πολιτών, το σοβαρό
πρόβληµα στην εφοδιαστική αλυσίδα, η γεωπολιτική αστάθεια,
η νέα απειλή ύφεσης στην Ευρώπη συνθέτουν ένα περιβάλλον
αυξηµένου κινδύνου.

Μέσα σε αυτή τη δυστοπική εικόνα το µεγάλο στοίχηµα του
προϋπολογισµού του 2023 είναι η διασφάλιση της δηµοσιονοµι-
κής σταθερότητας και η συνέχιση της αναπτυξιακής πορείας που
η χώρα ακολουθεί, κάνοντας πιο ανθεκτική την ελληνική οικονο-
µία και δηµιουργώντας τις προϋποθέσεις για ένα ισχυρό δίχτυ
κοινωνικής προστασίας απέναντι στις επερχόµενες δυσκολίες.
Γιατί το 2022, παρά τους τεράστιους απρόβλεπτους κλυδωνι-
σµούς και τα προβλήµατα, κλείνει µε εκτίµηση ρυθµού οικονοµι-
κής µεγέθυνσης στο 5,6%, ενώ η ανεργία υποχώρησε σηµαντικά
και φέτος εκτιµάται ότι θα επιτύχουµε ιστορικό υψηλό στις άµε-

σες ξένες επενδύσεις και τις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών.
Ταυτόχρονα η Κυβέρνηση στήριξε όσο µπορούσε µε συγκε-

κριµένα µέτρα τις αδύναµες κοινωνικές οµάδες, τη µεσαία τάξη,
τη µικροµεσαία επιχείρηση, τα ευρύτερα, δηλαδή, οικονοµικά και
κοινωνικά στρώµατα τους βασικούς πυλώνες της οικονοµίας
µας. Το ίδιο θα συνεχίσει να κάνει και τη νέα χρονιά που έρχεται
µε πρόβλεψη για θετικό πρόσηµο στο ρυθµό οικονοµικής µεγέ-
θυνσης, την ίδια στιγµή που η παγκόσµια οικονοµία αναµένεται
να παρουσιάσει τον τρίτο χαµηλότερο ρυθµό ανάπτυξης της τε-
λευταίας εικοσαετίας, µε την Ευρώπη να πλήττεται εντονότερα. 

Την ίδια στιγµή το έργο της Κυβέρνησης αναγνωρίζεται από
µεγάλους διεθνείς οίκους που µας αξιολογούν µια ανάσα από
την επενδυτική βαθµίδα, ενώ αναλυτές διεθνούς κύρους προδι-
κάζουν ότι κατά το 2023 η Ελλάδα θα κατακτήσει τον πολυπό-
θητο αυτόν στόχο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2023 προβλέπει ισχυρά µέτρα στήριξης µε στόχο την αντι-
µετώπιση της ενεργειακής κρίσης και του αυξηµένου κόστους
ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσικού αερίου για νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις. 

Προβλέπει, επίσης, µέτρα και κίνητρα αναπτυξιακά για τη δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση του εισοδήµατος των ερ-
γαζοµένων, µια νέα τρίτη αύξηση του κατώτατου µισθού µέσα σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα, µονιµοποίηση της µείωσης κατά τρεις
ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών, µόνιµη κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης για 1,2 εκατοµµύριο εργαζόµε-
νους στον ιδιωτικό τοµέα, απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύµατος
για επιτηδευµατίες και µικρές επιχειρήσεις υπό όρους αύξησης
του µέσου όρου αριθµού εργαζοµένων πλήρους απασχόλησης,
κίνητρα µετατροπής συµβάσεων µερικής απασχόλησης σε πλήρη
απασχόληση µε απαλλαγή ποσοστού ασφαλιστικών εισφορών. 

Επιπλέον µέτρα εισοδηµατικής ενίσχυσης προβλέπονται και για
τους δηµόσιους υπαλλήλους, ενώ µετά από δώδεκα ολόκληρα
χρόνια αυξάνονται οι κύριες συντάξεις κατά 7,75% και καταργείται
η εισφορά αλληλεγγύης σε ένα εκατοµµύριο συνταξιούχους. 

Επίσης, είναι σηµαντικό να πούµε ότι η Κυβέρνηση προχωράει
στην υιοθέτηση ενός σηµαντικού µείγµατος µέτρων για την ενί-
σχυση της κοινωνικής στέγης και της κατοικίας µε έµφαση στους
νέους και τα νέα ζευγάρια, ενώ στον τοµέα της εθνικής ασφά-
λειας συνεχίζεται η ενίσχυση της αµυντικής θωράκισης της
χώρας, όπως άλλωστε οφείλουµε εν µέσω σφοδρών -και χωρίς
προηγούµενο- προκλήσεων της Τουρκίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν διατρέξει κανείς τον προ-
ϋπολογισµό και τον δει σε σχέση µε την τρέχουσα κατάσταση
της οικονοµίας και των µεγάλων, κυρίως, διεθνών προκλήσεων,
ένα είναι βέβαιο: ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να αντιµετωπίσει
τα προβλήµατα και να συνεχίσει σε µια σωστή κατεύθυνση µε
την υιοθέτηση ενός µείγµατος αναπτυξιακής πολιτικής και πολι-
τικής στήριξης του συνόλου της κοινωνίας και, κυρίως, αυτών
που έχουν περισσότερο ανάγκη.

Στη µεγάλη εικόνα το πολιτικό µας σχέδιο θα πρέπει να είναι
ξεκάθαρο: ο ευρύτερος αναπτυξιακός σχεδιασµός που στηρίζε-
ται στην ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, στην οικονοµία της
αγοράς, τη µείωση φόρων και εισφορών. Όλα αυτά χρειάζονται
για να φέρουν την ανάπτυξη των επιχειρήσεων, την αύξηση των
επενδύσεων και, βέβαια, την αύξηση της απασχόλησης και την
εισοδηµατική ενίσχυση, πάντοτε όµως µε κριτήριο την κοινωνική
δικαιοσύνη, πάντα µε το µυαλό στον άνθρωπο, µε ένα κράτος
που θα κατέχει στρατηγικό ρόλο στην οικονοµική ανάπτυξη και
στην προώθηση της ανταγωνιστικότητας, µε ένα κράτος που θα
µπορεί να στηρίζει τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις, την
οικονοµία και, βέβαια, την ελληνική οικογένεια. 

Η σύνθεση, η ισορροπία, δηλαδή, µεταξύ του συλλογικού και
του ατοµικού, είναι αυτός ο συγκερασµός που απαντάει και στις
ανάγκες του σήµερα, ένας συγκερασµός που εδράζεται στις δυ-
νάµεις του κοινωνικού φιλελευθερισµού και εγγυάται την ανά-
πτυξη του κοινωνικού κράτους ως ασπίδας προστασίας των
πολιτών µε όχηµα την ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Σε αυτή, ακριβώς, την ξεκάθαρη πολιτική της σύνθεσης και
της ισορροπίας είναι που προσκρούει η µηδενιστική κριτική και
η ανέξοδη προεκλογική παροχολογία από πλευράς, κυρίως, της
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Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ο ΣΥΡΙΖΑ εξακολουθεί, ως γνήσια
φωνή του λαϊκισµού, να παραµένει προσκολληµένος στις αυτα-
πάτες, τις ψευδαισθήσεις και την πολιτική ανευθυνότητα. 

Απέναντι σε αυτή, ακριβώς, την αντίθεση ο ελληνικός λαός θα
δώσει ξεκάθαρη απάντηση στις εκλογές του 2023 που είναι πολύ
κοντά. Θα βάλει τον πήχη ψηλά, ζητώντας εγγυήσεις σε αυτό το
περιβάλλον της ανασφάλειας, για ένα καλύτερο µέλλον. Θα στη-
ρίξει την πολιτική της αποτελεσµατικότητας που οδηγεί τη χώρα
στον δρόµο της ανάπτυξης. Πασχίζει να οικοδοµήσει µια οικονο-
µία βιώσιµη, σύγχρονη, µε κοινωνική ανταποδοτικότητα όπου ο
πλούτος θα διανέµεται στους πολλούς µε τρόπο δίκαιο, µε βελ-
τιωµένα δηµόσια αγαθά, καλύτερη υγεία, καλύτερη παιδεία, κα-
λύτερο κράτος πρόνοιας για όλους. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2023 σηµατοδοτεί αυτή ακρι-
βώς την πορεία, µια πορεία κοινωνικής ανάπτυξης, προόδου και
ευηµερίας. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να τον υπερψηφίσετε. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε και
εµείς, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χρηστίδου, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε ένα ιδιαίτερα τοξικό

προεκλογικά κλίµα παρακµής, κλίµα που έχει δηµιουργηθεί απο-
κλειστικά εξαιτίας της κυβερνητικής επίθεσης σε δηµοκρατία,
θεσµούς, ατοµικά και πολιτικά δικαιώµατα φυσικά, η Νέα Δηµο-
κρατία καταθέτει τον τελευταίο, ευτυχώς, προϋπολογισµό, χωρίς
να διστάζει, για ακόµα µία φορά, να επιδείξει το πραγµατικό της
πρόσωπο, εκείνο του Ιανού, ένα πρόσωπο που χαµογελά απλό-
χερα στους οικονοµικά ισχυρούς και µορφάζει απειλητικά ενάν-
τια στον κόσµο της εργασίας και στους µικροµεσαίους. Η
µεροληψία σας υπέρ συγκεκριµένων συµφερόντων δεν κρύβεται
ούτε εφέτος, παρά τα µικρορουσφέτια σας. 

Θα γίνω πολύ συγκεκριµένη. 
Το δηµόσιο Ταµείο συγκέντρωσε εφέτος επιπλέον 5 δισεκα-

τοµµύρια από τον ΦΠΑ, το ίδιο περίπου υπολογίστηκε και για το
2023 από τον ΦΠΑ στις αυξηµένες τιµές των προϊόντων που αδει-
άζουν τις τσέπες των καταναλωτών και το παραδέχεστε, χωρίς
καµµία ντροπή. 

Επί εννέα µήνες η Ελλάδα είχε πολύ υψηλότερο πληθωρισµό
από τον µέσο ευρωπαϊκό. Σωστά; Σωστά. Τον Νοέµβριο ο πλη-
θωρισµός ανήλθε σε 8,5% σε σχέση µε τον περσινό Νοέµβριο
που ήταν ήδη στο 4,8%. Δηλαδή, στις ήδη αυξηµένες περσινές
τιµές είχαµε νέες µεγάλες αυξήσεις. 

Λέτε ότι δεν έχουµε προτάσεις. Ως ΣΥΡΙΖΑ σας έχουµε προ-
τείνει πολύ συγκεκριµένες λύσεις: Μείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα
στο 6%. Μείωση του ειδικού φόρου στα καύσιµα µε αποσύνδεση
της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος από το φυσικό αέριο, όπως
έγινε στην Ισπανία και όπως έγινε και στην Πορτογαλία. Πραγ-
µατικό πλαφόν στην τιµή χονδρικής και λιανικής στο ρεύµα, όχι
το πλαφόν που βάλατε εσείς και επιτρέπει τα υπερκέρδη στα
καρτέλ της ενέργειας. 

Έχουµε πει πλαφόν 5% στο περιθώριο κέρδους στην παρα-
γωγή ενέργειας, όπως έκανε η Γαλλία. Έχουµε πει για φορολό-
γηση των πραγµατικών υπερκερδών, όπως έγινε στην Ιταλία. Τα
υπερκέρδη στην ηλεκτρική ενέργεια µόνο για τους µήνες Σε-
πτέµβριο και Οκτώβριο ήταν 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Έχουµε
πει για επαναφορά της ΔΕΗ σε δηµόσιο έλεγχο, ώστε να µπορεί
να παρεµβαίνει το δηµόσιο στην ολιγοπωλιακή ενεργειακή
αγορά.

Έχουµε µιλήσει για αύξηση του κατώτατου µισθού µε τιµαριθ-
µική προσαρµογή.

Και σας ρωτάµε: Η Ελλάδα αυτή τη στιγµή έχει ή δεν έχει την
πιο ακριβή βενζίνη σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
ανακοίνωσε η EUROSTAT; Σύµφωνα και πάλι µε την EUROSTAT,
η Ελλάδα ήταν ή δεν ήταν πρώτη στην Ευρώπη στην τιµή ηλε-
κτρικής ενέργειας στο πρώτο εξάµηνο του 2022; Η Ελλάδα έχει
ή δεν έχει το τρίτο υψηλότερο κόστος ενέργειας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση; Δύο στους τρεις πολίτες έχουν ή δεν έχουν µει-
ώσει ήδη την κατανάλωση ρεύµατος και ένας στους δύο τις

δαπάνες στα βασικά είδη διατροφής; Οι πολίτες δαπανούν πάνω
από το 40% του διαθέσιµου εισοδήµατός τους για το ενοίκιο,
πάλι σύµφωνα µε τη EUROSTAT, ναι ή όχι; Το κατά κεφαλήν ΑΕΠ
της Ελλάδας είναι ή δεν είναι το δεύτερο χαµηλότερο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Οι µισθοί στην Ελλάδα είναι ή δεν είναι οι δεύ-
τεροι χαµηλότεροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Τα χρέη της
ελληνικής κοινωνίας αυξάνονται διαρκώς προς την εφορία ή όχι
και τα ασφαλιστικά ταµεία;

Και να σας πω και κάτι, δεν γνωρίζετε, δηλαδή, εσείς -περιµέ-
νετε από εµάς να σας το πούµε- τον κίνδυνο ενός νέου κύκλου
κόκκινων δανείων; Από το 2019 και µετά έχουµε 38 δισεκατοµ-
µύρια συνολική αύξηση ιδιωτικού χρέους. Ισχύει αυτό ή δεν
ισχύει; Σε αυτή την κατάσταση, δηλαδή, θέλετε συνέχεια; Δεν
γνωρίζετε ότι η µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος δηµιουργεί
σηµαντικό πρόβληµα στην ελληνική οικονοµία, που έχει σαν κι-
νητήριο δύναµη την κατανάλωση, σε ένα παγκόσµιο, πράγµατι,
υφεσιακό περιβάλλον;

Αδύναµες οικονοµίες, όπως η ελληνική, δέχονται τις µεγαλύ-
τερες πιέσεις. Γιατί, λοιπόν, περιφρονείτε τις κραυγές αγωνίας
των απλών ανθρώπων, των ανθρώπων της αγοράς και προσπα-
θείτε να τους πείσετε ότι έξω έχει λιακάδα ενώ πέφτει χαλάζι;
Είναι δυνατόν στην προσπάθεια της χειραγώγησης που επιχει-
ρείτε να βαφτίζετε µε απέχθεια όσους αντιστέκονται «τοξικούς»,
«τεµπέληδες», µε ελαττωµατικές -δήθεν- αριστερές ιδέες, που
όταν δεν τεµπελιάζουν προτιµούν το αριστερό χαβιάρι και τις
σαµπάνιες; Για πόσο καιρό θα συνεχίσετε να υποδύεστε τους φι-
λελεύθερους για να µακιγιάρετε τον οπισθοδροµικό και πολιτικά
ανόητο ελιτισµό και µεγαλοαστισµό του Προέδρου σας; Για
πόσο καιρό;

Με συγχωρείτε, στην Έδρα, αν έχετε την ευγενή καλοσύνη µη
µιλάτε, γιατί αναγκάζοµαι να φωνάζω και δεν το θέλω.

Ισχυρίζεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι φταίει ο πόλε-
µος, αλλά δεν µας λύνετε το µυστήριο γιατί οι Έλληνες επιβα-
ρύνονται περισσότερο από τους υπόλοιπους Ευρωπαίους.

Το αθλιότερο όλων, ισχυρίζεστε ότι αν µειωθούν οι έµµεσοι
φόροι θα ευνοηθούν οι αγορές των Cayenne και οι αγορές του
σολοµού. Η αλήθεια είναι ότι η µείωση των έµµεσων φόρων σε
τρόφιµα και καύσιµα ανακουφίζει, κυρίως, τα χαµηλότερα και τα
µεσαία στρώµατα που δαπανούν εκεί το µεγαλύτερο µέρος του
εισοδήµατός τους. Η αλήθεια είναι ότι η πλειονότητα των ευρω-
παϊκών κρατών έχουν µειώσει τον ΦΠΑ. Η αλήθεια είναι ότι το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, δηλαδή η ευρωδεξιά, στις 29 Σεπτεµ-
βρίου του 2022 κάλεσε όλες τις κυβερνήσεις να µηδενίσουν τον
ΦΠΑ σε βασικά τρόφιµα. Η Νέα Δηµοκρατία υπόσχεται οικονο-
µική ανάπτυξη µέσω των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Η αλήθεια είναι ότι τα πρώτα 455 εκατοµµύρια των χαµηλότο-
κων δανείων από το ταµείο πηγαίνουν µόλις σε δεκατρείς επιχει-
ρηµατικούς οµίλους. Η ακόµα πιο εξοργιστική αλήθεια είναι ότι
οι µικροµεσαίοι δεν παίρνουν ούτε 1 ευρώ ούτε από τις τράπε-
ζες, γιατί φυσικά δεν έχουν τραπεζικό προφίλ και αν σπανίως πά-
ρουν θα πληρώνουν επιτόκιο 7,5%, ενώ µια µεγάλη επιχείρηση
από το Ταµείο Ανάκαµψης θα πληρώνει επιτόκιο 0,8%, ξεκάθαρη,
δηλαδή, στρέβλωση της ελεύθερης αγοράς την οποία δήθεν
υπηρετείτε.

Συζητάµε σήµερα τον τελευταίο προϋπολογισµό, τον τέταρτο
κατά σειρά προϋπολογισµό, που φέρνει στο τέλος του τις υπο-
γραφές από όλο το Υπουργικό Συµβούλιο. Τουλάχιστον ένας εκ
των Υπουργών που υπογράφει επί ένα έτος παρακολουθείται
από την ΕΥΠ, προφανώς για λόγους εθνικής ασφάλειας, αφού
µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο άλλη αιτιολόγηση φυσικά δεν το δι-
καιολογεί. Με βάση, λοιπόν, τις αποκαλύψεις που έχουν δει το
φως της δηµοσιότητας, εισαγγελέας έξι φορές υπέγραψε να συ-
νεχιστεί η παρακολούθηση του κ. Χατζηδάκη. Φανταζόµαστε ότι
υπήρχαν πολύ σοβαρά στοιχεία. Είναι δυνατόν ένας άνθρωπος
που βαρύνεται επί ένα χρόνο από υποψίες παραβίασης της εθνι-
κής ασφάλειας να υπογράφει τον κρατικό προϋπολογισµό; Πότε
έπαψε να είναι ύποπτος; Ο κ. Χατζηδάκης θεωρεί ότι δεδοµένων
των αποκαλύψεων µπορεί να συνεχίσει να συµπεριφέρεται σαν
να µην τρέχει τίποτα; Δεν αισθάνεται κανείς σε αυτή την Κυβέρ-
νηση ντροπή για τον κατήφορο στον οποίο οδηγείτε τη δηµοκρα-
τία στη χώρα;
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Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Φυσικά και δεν αισθάνεστε καµµία
ντροπή. Μόνο πανικό αισθάνεστε να φουντώνει και να σας οδηγεί
σε σκηνές όπως αυτές της προηγούµενης εβδοµάδας, που ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός κυριολεκτικά το έβαλε στα πόδια.

Η διαφθορά και η διαπλοκή που επεκτείνεται επί των ηµερών
σας είναι εύλογη συνέπεια της κοινωνικής ανισότητας που επι-
βάλλουν οι πολιτικές σας πάντα σε βάρος των οικονοµικά ασθε-
νέστερων. Όσο όµως κι αν τρέξετε η ψήφος των πολιτών θα σας
προλάβει πολύ σύντοµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κυρία συνάδελφε, σας οφείλω µια απάντηση στην παρατή-
ρηση που κάνατε. Η Έδρα δεν µιλάει και δεν δηµιουργεί πρό-
βληµα στη διαδικασία σας, αλλά η Γραµµατεία είναι
υποχρεωµένη να επικοινωνεί µε τη διοίκηση για θέµατα που αφο-
ρούν τη διαδικασία.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καππάτος εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέτοιες µέρες

τον Δεκέµβριο του 2018, λάµβανε χώρα το δωδέκατο συνέδριο
της Νέας Δηµοκρατίας. Ήταν η περίοδος που οι Έλληνες πολί-
τες είχαµε καταλάβει πολύ καλά τα αδιέξοδα της πολιτικής ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ την απογοήτευση των Ελλήνων πολιτών για τις
προσδοκίες που ο κ. Τσίπρας διέψευσε αλλά και την ελπίδα ότι
αξίζουµε καλύτερα, ότι µπορούµε περισσότερα.

Η Νέα Δηµοκρατία παρουσίασε µια πρόταση διακυβέρνησης
εφικτή και συγκεκριµένη, που απέφυγε να τάξει τα πάντα στους
πάντες και που κινητοποιούσε τις δηµιουργικές δυνάµεις των
συµπολιτών µας, εκείνες τις δυνάµεις που η κυβερνητική εµπει-
ρία ΣΥΡΙΖΑ διατηρούσε αδρανείς.

Έκτοτε πέρασαν τέσσερα χρόνια. Οι Έλληνες πολίτες µπο-
ρούν πλέον να συγκρίνουν, να αντιπαραβάλουν τα πεπραγµένα
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε εκείνα της δικής µας διακυβέρνησης, µιας
διακυβέρνησης που περνά µέσα από διαδοχικές κρίσεις πρωτο-
φανούς έκτασης, από την κρίση του Έβρου στις αρχές του 2020
και την πανδηµία του κορωνοϊού, και από την ενεργειακή πρό-
κληση στις επιπτώσεις της ρωσικής εισβολής στην Ουκρανία.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κλήθηκε να δώσει
λύση σε προβλήµατα που δεν προκάλεσε η ίδια. Ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός του 2023 συζητείται υπό το φως τριών χαρακτηρι-
στικών που τον διαφοροποιούν από τους προηγούµενους.
Πρόκειται για τον πρώτο που καταρτίζεται εκτός του πλαισίου
µνηµονιακής επιτήρησης ή ενισχυµένης εποπτείας. Μετά τη δε-
καετή οικονοµική κρίση που έχουµε ήδη αφήσει πίσω, η Ελλάδα
αποκτά επιτέλους την «ιδιοκτησία» του υπό κατάρτιση κρατικού
προϋπολογισµού, ενός προϋπολογισµού συνέπειας, συνέχειας
και σταθερότητας, που επιβεβαιώνει την εθνική µας επιλογή να
µην επαναλάβουµε λάθη του παρελθόντος, να διαχειριστούµε
συνετά και σοβαρά τα του οίκου µας και να στηρίξουµε τους Έλ-
ληνες πολίτες που πλήττονται.

Το δεύτερο χαρακτηριστικό είναι πως συµπίπτει µε την ολο-
κλήρωση ενός πλήρους κοινοβουλευτικού κύκλου. Τον Ιούλιο
του 2019, οι Έλληνες πολίτες εξέλεξαν αυτοδύναµη τη Νέα Δη-
µοκρατία, επενδύοντας στο αίτηµα για σταθερότητα τόσο στην
οικονοµία όσο και στην κοινωνία.

Το τρίτο χαρακτηριστικό είναι πως η πανδηµία δεν έχει παρέλ-
θει. Η φλόγα του πολέµου στην Ουκρανία αρνείται, δυστυχώς,
να σβήσει, ενώ η ενεργειακή κρίση έχει χτυπήσει την πόρτα τόσο
της Ευρώπης όσο και της πατρίδας µας. Στο πλαίσιο αυτό
έχουµε επιλέξει να ιεραρχήσουµε προτεραιότητες που αντιµε-
τωπίζουν τις επιπτώσεις των όσων ανέφερα.

Ενδεικτικά, λοιπόν, προχωρούµε στην επιδότηση της κατανά-
λωσης ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου, στην αύξηση
του επιδόµατος θέρµανσης και την επιδότηση του πετρελαίου
θέρµανσης και κίνησης, την οικονοµική ενίσχυση των πολιτών µε
κοινωνικά κριτήρια για την αντιµετώπιση της επιβάρυνσης στα
καύσιµα, και τέλος τη συνέχιση και ενίσχυση των φοροελαφρύν-
σεων για νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Ο περιορισµός του χρόνου δεν µου επιτρέπει να αναφερθώ
εκτενώς στο περιεχόµενο του κρατικού προϋπολογισµού. Αντι-
θέτως, επέλεξα να επισηµάνω σηµεία που θεωρώ σηµαντικά και
πρέπει να καταγραφούν.

Για το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, οι πι-
στώσεις αφορούν στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας στον
τοµέα της ναυτιλίας, στη χορήγηση του επαυξηµένου στεγαστι-
κού επιδόµατος στους σπουδαστές των ακαδηµιών Εµπορικού
Ναυτικού, καθώς και σε δράσεις που συνδέονται µε τον σχεδια-
σµό και την εφαρµογή της εθνικής νησιωτικής µας πολιτικής.

Στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη αντιλαµβανόµαστε πολύ καλά
τι ακριβώς σηµαίνουν οι παρεµβάσεις αυτές. Έχουµε άλλωστε
ήδη απτά αποτελέσµατα που προκύπτουν από το ιδιαίτερο εν-
διαφέρον της ηγεσίας του Υπουργείου Ναυτιλίας για τα ζητή-
µατα που απασχολούν την κοινωνία των νησιών µας. 

Για το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, ο προϋπολογι-
σµός επιτρέπει την υλοποίηση σειράς έργων υψηλής ποιότητας.
Αναφέρω ενδεικτικά δράσεις που αφορούν στην κατασκευή των
εθνικών οδικών αξόνων και τη χρηµατοδότηση έργων κτηριακών
υποδοµών. Αξίζει στο σηµείο αυτό να υπογραµµίσουµε το προ-
σωπικό ενδιαφέρον του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
για την απαγκίστρωση ενός σπουδαίου έργου, της αναβάθµισης
του οδικού άξονα Αργοστόλι - Πόρος, όπως εξαγγέλθηκε από
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό κατά την πρόσφατη επίσκεψή του
στην Κεφαλλονιά. 

Στο πεδίο τέλος της δικαιοσύνης οι πιστώσεις θα καλύψουν
µεταξύ άλλων τις δαπάνες του Ελεγκτικού Συνεδρίου καθώς και
εκείνες των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών. Οριζόντιες δράσεις
για τον διοικητικό εκσυγχρονισµό των οικείων υπηρεσιών και
δοµών πρόκειται να καλυφθούν µε το σύνολο των δαπανών του
Υπουργείου να υπολογίζεται στα 18 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέφερα ενδεικτικά λίγες µόνο
από τις πολλές και σηµαντικές παρεµβάσεις που επιχειρούµε
στον κρατικό προϋπολογισµό του 2023, παρεµβάσεις µε βασική
προτεραιότητα τη στήριξη της κοινωνίας και ιδιαίτερα των πιο
ευάλωτων συµπολιτών µας. Την ίδια ώρα παραµένουµε συνεπείς
στην επίτευξη της δηµοσιονοµικής ισορροπίας. Τόσο η διατή-
ρηση της αναπτυξιακής πορείας της πατρίδας µας όσο και η ενί-
σχυσή της στο κοινωνικό, οικονοµικό και εθνικό επίπεδο είναι
ζητήµατα για εµάς αδιαπραγµάτευτα. Το περιεχόµενο του προ-
ϋπολογισµού που ψηφίζουµε επιβεβαιώνει αυτή µας την επιλογή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Κέλλας εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός του 2023 διατηρεί τη χώρα σε τροχιά βιώσιµης ανάπτυξης
παρά τις εξαιρετικά δύσκολες διεθνείς συνθήκες. Μετά από δύο
χρόνια πανδηµίας και την ύφεση που ακολούθησε σε συνδυασµό
µε την ενεργειακή κρίση, η οποία επιτάθηκε ιδιαίτερα από τον
πόλεµο στην Ουκρανία, η Ελλάδα στέκεται όρθια και καταγράφει
θετικές επιδόσεις που µας επιτρέπουν να αισιοδοξούµε για το
αύριο. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η ελλη-
νική οικονοµία αναπτύσσεται δυναµικά απαλλαγµένη από τα δη-
µοσιονοµικά βάρη του παρελθόντος. Το δηµόσιο χρέος, το
βασικότερο µακροοικονοµικό µέγεθος που µας οδήγησε στην
κρίση, το 2023 αναµένεται να πέσει κάτω του 160% ενισχύοντας
έτσι την αξιοπιστία της χώρας διεθνώς. Πρόκειται για τη µεγα-
λύτερη µείωση χρέους στην Ευρώπη την τελευταία τετραετία. Η
οικονοµία µας αποκτά ισχυρή δυναµική και αυτό αντανακλάται
στον ρυθµό ανάπτυξης που για το 2022 υπολογίζεται στο 5,6%
του ΑΕΠ και για το 2023 στο 1,8%. Και όλα αυτά την ίδια στιγµή
που η ευρωπαϊκή οικονοµία επιβραδύνεται. 

Η Κυβέρνησή µας έφερε στρατηγικές επενδύσεις στη χώρα
και διαµόρφωσε τις προϋποθέσεις για τη βελτίωση του επιχειρη-
µατικού περιβάλλοντος κερδίζοντας δεκαέξι θέσεις στην παγκό-
σµια κατάταξη. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµά ότι η Ελλάδα θα
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είναι πρωταθλήτρια στο ρυθµό αύξησης επενδύσεων την προ-
σεχή τριετία. 

Η ανάπτυξη συνεπάγεται και δραστική µείωση της ανεργίας η
οποία έφθασε στα επίπεδα του 2010, σε συνδυασµό, βεβαίως,
µε την αύξηση του κατώτατου µισθού, τη µείωση των ασφαλιστι-
κών εισφορών, τη µείωση της φορολογίας εισοδήµατος και τη
µείωση του ΕΝΦΙΑ. Το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών είναι
υψηλότερο από εκείνο του 2019 παρά τις διαδοχικές κρίσεις που
αντιµετωπίσαµε, και η οικονοµία µας αναβαθµίστηκε έντεκα
φορές φθάνοντας στο κατώφλι της επενδυτικής βαθµίδας. 

Η ανοδική πορεία της οικονοµίας πλαισιώνεται και από µέτρα
στήριξης της κοινωνίας τα οποία προσφέρουν ανάσα στους συµ-
πολίτες µας που πλήττονται από την ενεργειακή κρίση και δη
στον αγροτικό κόσµο. Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας το κράτος
στάθηκε δίπλα στους πληγέντες µε στοχευµένα µέτρα. Με από-
φαση του Πρωθυπουργού η Κυβέρνηση στήριξε νοικοκυριά και
επιχειρήσεις επιδοτώντας τους λογαριασµούς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας αυξάνοντας το επίδοµα θέρµανσης και διευρύνοντας τα
κριτήρια χορήγησής του, ενώ τις επόµενες µέρες θα δοθεί η
εφάπαξ ενίσχυση 250 ευρώ σε 2,3 εκατοµµύρια συµπολίτες µας.
Σε ό,τι αφορά τον αγροτικό κόσµο, ο Πρωθυπουργός επανέφερε
το αγροτικό πετρέλαιο που είχε καταργήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, µείωσε
τον ΦΠΑ σε λιπάσµατα και ζωοτροφές και ενίσχυσε αγρότες και
κτηνοτρόφους, ώστε να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν στο αυ-
ξηµένο κόστος παραγωγής. 

Ο προϋπολογισµός του 2023, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
προτάσσει την ενίσχυση του κοινωνικού κράτους. Οι δαπάνες για
την υγεία είναι αυξηµένες κατά 1,3 δισ. σε σχέση µε το 2019.
Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας οι κλίνες ΜΕΘ υπερδιπλασιά-
στηκαν, έγιναν προσλήψεις και προκηρύχθηκαν µόνιµες θέσεις
που θα συµβάλουν στην αναζωογόνηση και ενίσχυση του ΕΣΥ.
Ταυτόχρονα, νοσοκοµεία και κέντρα υγείας εκσυγχρονίζονται
µέσω χρηµατοδότησης από το Ταµείο Ανάκαµψης, καθώς επίσης
δηµιουργούνται και µονάδες για επείγοντα περιστατικά µε χρη-
µατοδότηση ύψους 700 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Στον τοµέα της παιδείας για πρώτη φορά µετά από δώδεκα
χρόνια η Κυβέρνηση πραγµατοποίησε είκοσι πέντε χιλιάδες µό-
νιµους διορισµούς. Άλλοι το υπόσχονταν η Νέα Δηµοκρατία το
έκανε πράξη, γιατί η δηµόσια παιδεία αποτελεί προτεραιότητα
του κυβερνητικού µας έργου. 

Άλµατα προς τα εµπρός έχουν γίνει και στον τοµέα των κοινω-
νικών υποθέσεων όπου εφαρµόζεται ολοκληρωµένη στεγαστική
πολιτική για τα νέα ζευγάρια, ώστε να αποκτήσουν µε άτοκα ή
χαµηλότοκα δάνεια δικά τους σπίτια. Δεν ξεχνάµε ότι η πρωτο-
βουλία του Πρωθυπουργού έχει τεθεί σε ισχύ και το µεγάλο πρό-
γραµµα «Στέγαση και Εργασία για Αστέγους» διασφαλίζει τη
στέγαση αστέγων συµπολιτών µας και την προοπτική επανέν-
ταξή τους στον κοινωνικό ιστό. Η κοινωνική ευαισθησία και η
προστασία των κοινωνικά αδύναµων γίνεται πράξη, αγαπητοί µου
συνάδελφοι.

Με τον προϋπολογισµό του 2023, στεκόµαστε στο πλευρό των
συνταξιούχων και των µισθωτών. Μετά από δώδεκα χρόνια οι
συντάξεις αυξάνονται κατά 8%. Καταργείται η εισφορά αλληλεγ-
γύης στους συνταξιούχους και εργαζόµενους στον ιδιωτικό και
δηµόσιο τοµέα. Αναµορφώνεται το µισθολόγιο των γιατρών του
ΕΣΥ. Διευθετούνται µισθολογικά αιτήµατα των Ενόπλων Δυνά-
µεων και αυξάνεται ξανά ο κατώτατος µισθός. Και, βέβαια, ανα-
γνωρίζουµε έµπρακτα τη συνδροµή της Αστυνοµίας και του
Λιµενικού στην εµπέδωση του αισθήµατος δηµόσιας ασφάλειας. 

Θέλετε να συγκρίνουµε τα µέτρα αυτά µε αυτά που έγιναν
στην περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ; Από πού να αρχίσουµε
και πού να τελειώσουµε; Θέλετε να σας θυµίσω µε τον ΕΝΦΙΑ,
την φορολογία εισοδήµατος, τις ασφαλιστικές εισφορές που
πλήρωναν οι πολίτες επί των ηµερών σας; Και µάλιστα, όπως
έλεγε και ο παριστάµενος κ. Τσακαλώτος, «συνειδητά» µάλλον
δεν θέλετε να τα θυµόσαστε. Ο κόσµος, όµως, έχει και µνήµη και
µέτρο σύγκρισης πλέον. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 µάς κάνει διπλά υπερήφανους.
Πέρα από τα επιτεύγµατα της Κυβέρνησης σε µακροοικονοµικό
επίπεδο, σε αναπτυξιακό και κοινωνικό, ενισχύεται περαιτέρω η
αµυντική θωράκιση της χώρας µας. Η προµήθεια των είκοσι τεσ-

σάρων Ραφάλ, των τριών φρεγατών Μπελαρά, η έναρξη των συ-
ζητήσεων για την προµήθεια των F35 συνιστούν σηµαντικό πολ-
λαπλασιαστή ισχύος, ο οποίος σε συνδυασµό µε τις συµφωνίες
στρατηγικής συνεργασίας µε κορυφαίες δυνάµεις του διεθνούς
συστήµατος, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και
η Γαλλία, τις οποίες εσείς δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ καταψηφίσατε, θωρακίζουν την αµυντική ισχύ της χώρας
και προσδίδουν εθνική αυτοπεποίθηση.

Η πατρίδα µας ανακτά στην περιφέρεια της Ανατολικής Μεσο-
γείου και των Βαλκανίων τον γεωστρατηγικό ρόλο που της ανα-
λογεί ιστορικά. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, υπερψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό και στηρίζουµε το κυβερνητικό έργο, προκειµένου να
έρθουν ακόµα καλύτερες µέρες για τις Ελληνίδες και τους Έλ-
ληνες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ζεϊµπέκ εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φετινή συζήτηση για τον προ-

ϋπολογισµό του 2023 αποτελεί την τελευταία πράξη του δράµα-
τος που βιώνουµε την τελευταία τριετία εξαιτίας της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το δράµα αυτό κορυφώθηκε µε τις τελευταίες αποκαλύψεις
των υποκλοπών, όπου έγινε ξεκάθαρο πλέον ότι η πρόθεση της
Κυβέρνησης ήταν να εκτρέψει το ίδιο το πολίτευµα, καταπατών-
τας βασικές ατοµικές ελευθερίες και δικαιώµατα. Αντί µάλιστα
να δούµε µετάνοια από την πλευρά των υπευθύνων, ο Πρωθυ-
πουργός το βάζει στα πόδια σαν να µην οφείλει να λογοδοτήσει
σε κανέναν ούτε καν στον ελληνικό λαό, και δεν έχει την πολιτική
ευθιξία να παραιτηθεί όπως θα έκανε κάθε άλλη κυβέρνηση σε
οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα. 

Μέσα σε αυτό το σκηνικό η σηµερινή συζήτηση του προϋπο-
λογισµού µετατρέπεται σε συζήτηση ψήφου εµπιστοσύνης προς
την Κυβέρνηση. Δυστυχώς, όµως, δεν περιµένουµε οι συνάδελ-
φοι της Πλειοψηφίας να στραφούν κατά αυτής, διότι αν και οι
µισοί είναι θύµατα των παρακολουθήσεων, η επιβίωση της αυ-
ταρχικής Κυβέρνησης Μητσοτάκη σηµαίνει τη δική τους πολιτική
επιβίωση µε κάθε κόστος. 

Ο ελληνικός λαός, ο οποίος πέρασε σχεδόν µια τριετία σε συν-
θήκες εγκλεισµού και ανασφάλειας µε την απειλή της πανδηµίας,
έχει σήµερα να αντιµετωπίσει επιπλέον τα προβλήµατα της ακρί-
βειας, των ανατιµήσεων και του πληθωρισµού. Ο προϋπολογι-
σµός του 2023 αποτυπώνει ακριβώς αυτό το κλίµα που
διαχειρίστηκε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε µεγάλη
αποτυχία. 

Στον τοµέα της ανάπτυξης η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για τα
ποσοστά της, αδιαφορώντας για τα ποσοστά του πληθωρισµού
και την απότοµη δηµοσιονοµική προσαρµογή στην οποία θα πρέ-
πει να ανταποκριθεί και πάλι ο ελληνικός λαός. Η µείωση των δα-
πανών του κράτους σε συνδυασµό µε τη µείωση της αγορα-
στικής δύναµης των εργαζοµένων, ο αποκλεισµός των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων από το Ταµείο Ανάκαµψης, η αύξηση των
χρεών των πολιτών, η κατάρρευση της προστασίας πρώτης κα-
τοικίας µε την αύξηση των πλειστηριασµών, η ασυδοσία των
funds και η υπέρογκη αύξηση των επιτοκίων, καταλήγουν στην
αύξηση των επιπέδων της φτώχειας του γενικού πληθυσµού, της
παιδικής φτώχειας που δηλώνεται µε τις µειώσεις στα σχολικά
γεύµατα αλλά και στη µεγέθυνση των ανισοτήτων. 

Τα στατιστικά είναι αµείλικτα: Είµαστε η πρώτη χώρα στην τιµή
της βενζίνης και τη χονδρική τιµή του ρεύµατος, ενώ παράλληλα
είµαστε η δεύτερη χώρα από το τέλος µε το χαµηλότερο ποσο-
στό κατά κεφαλήν του ΑΕΠ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία µε τις έξι εθνικές προτε-
ραιότητές µας έχει προτείνει πλαφόν στην τιµή χονδρικής του
ρεύµατος και στο περιθώριο κέρδους της τάξης του 5%, µείωση
του ΦΠΑ στο 6% για τα τρόφιµα, και βεβαίως τη µείωση του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στα κατώτερα επίπεδα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης προκειµένου να µείνει η κοινωνία όρθια. 
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Παράλληλα, για τη χορήγηση του επιδόµατος θέρµανσης θα
πρέπει να αναθεωρηθεί η επέκτασή της και σε εναλλακτικές µορ-
φές θέρµανσης, όπως καυσόξυλα και βιοµάζα, καθώς αποτελούν
σηµαντικές µορφές στήριξης των πολιτών για την αντιµετώπιση
της ενεργειακής κρίσης. 

Η Σταυρούπολη της Ξάνθης, όµως, που είναι ένας µεγάλος
ορεινός οικισµός και που λόγω της απόστασής της από την
Ξάνθη, οι κάτοικοι θερµαίνονται κατά κόρον µε καυσόξυλα, απο-
κλείεται από το επίδοµα θέρµανσης µε καυσόξυλα ή πέλετ, εξαι-
τίας του συντελεστή που έχει όριο 0,8%, ενώ η περιοχή αγγίζει
το 0,79%, δηλαδή µιλάµε για απόκλιση µόλις 0,01%. 

Στην υγεία βλέπουµε ότι οι δηµόσιες δαπάνες για µία ακόµη
φορά είναι µειωµένες σε µια περίοδο που η πανδηµία του κορω-
νοϊού είναι ακόµα παρούσα. Αυτή η µείωση των δαπανών επιδει-
νώνει την κρίση στελέχωσης των νοσοκοµείων και των κέντρων
υγείας σε όλη τη χώρα. 

Χαρακτηριστική περίπτωση αποτελεί και το Γενικό Νοσοκοµείο
Ξάνθης, το οποίο λειτουργεί υποστελεχωµένο σε ποσοστό 30%,
µε εξήντα γιατρούς και µηδέν επικουρικό προσωπικό, παρ’ ότι
για την εύρυθµη λειτουργία του χρειάζονται τουλάχιστον εκατό
γιατροί. Επίσης, η µονάδα εντατικής θεραπείας του δεν λειτουρ-
γεί καθώς δεν υπάρχουν ειδικότητες και χωρίς τη ΜΕΘ δεν µπο-
ρούν να γίνουν σοβαρά χειρουργεία. Για αυτό, συνάδελφοι, δεν
έχει ουσία να κάνουµε ΜΕΘ αλλά να έχουµε γιατρούς στα νοσο-
κοµεία µας και χωρίς παθολόγους δεν µπορούν να καλυφθούν
οι ανάγκες περίθαλψης ολόκληρου του νοµού. 

Δεν φτάνουν µόνο οι προκηρύξεις θέσεων, οι οποίες έτσι και
αλλιώς δεν καλύπτονται. Απαιτούνται κίνητρα, όπως η ένταξη της
Ξάνθης στις άγονες περιοχές, επίδοµα ενοικίου στους γιατρούς,
προκειµένου οι θέσεις να γίνουν ελκυστικές και να έρθουν στην
περιοχή, αλλά και µισθοί αξιοπρέπειας για τους γιατρούς. Εσείς,
βέβαια, δεν το θέλετε αυτό. Αντίθετα επιδιώκετε να µετατρέψετε
το Γενικό Νοσοκοµείο Ξάνθης σε κέντρο υγείας για να συνεχί-
σετε απερίσπαστοι το σχέδιο της υποβάθµισης και της ιδιωτικο-
ποίησης της υγείας, ειδικά µετά και τον τελευταίο σας νόµο. 

Προβλήµατα, όµως, παρουσιάζονται και στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας της περιοχής µας. Για παράδειγµα το Κέντρο
Υγείας Εχίνου το οποίο καλύπτει τις ανάγκες για πάνω από δε-
καπέντε χιλιάδες κατοίκους του ορεινού όγκου της Ξάνθης, λει-
τουργεί χωρίς ακτινολόγο, µε υποστελεχωµένο µικροβιολογικό
εργαστήριο και µε ανεπαρκή αριθµό οδηγών ασθενοφόρων,
ώστε να µην καλύπτεται η εικοσιτετράωρη λειτουργία του. 

Τέλος, στον τοµέα της παιδείας τόσο το επίπεδο σπουδών όσο
και η κατάσταση των υποδοµών και των σχολικών κτηρίων είναι
ανησυχητική µε τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησης. Με αφορµή
την τραγωδία στις Σέρρες είναι πιο αναγκαίος από ποτέ ο έλεγ-
χος των κτηριακών εγκαταστάσεων των σχολείων για την ασφά-
λεια των µαθητών.

Όσον αφορά τις σχολικές εγκαταστάσεις στην Ξάνθη, έχω
θέσει επανειληµµένα µε ερωτήσεις µου το κτηριακό ζήτηµα του
Ειδικού Γυµνασίου και Λυκείου Ξάνθης. Πρόκειται για ένα πρό-
βληµα που είναι αναγνωρισµένο από όλα τα κόµµατα και τη δια-
κοµµατική επιτροπή για την ανάπτυξη της Θράκης. Σας ζητώ,
λοιπόν, για ακόµη µια φορά να αναλάβετε άµεσα την πρωτοβου-
λία για την ανεύρεση ή την ανέγερση νέου σχολείου. Όσο το
θέµα αυτό είναι σε εκκρεµότητα,τόσο πιο επίφοβη γίνεται η κα-
τάσταση. 

Βέβαια, η αδυναµία σας να αναλάβετε την οποιαδήποτε πρω-
τοβουλία διατρέχει όλη την πολιτική σας απέναντι στη µειονό-
τητα. Δεν έχει περάσει άλλη κυβέρνηση η οποία να έχει
συµπεριφερθεί µε τόση αδιαφορία απέναντι στα προβλήµατά
της, να έχει επιδείξει τόσο αυταρχισµό σε σχέση µε τα δικαιώ-
µατά της, και να είναι τόσο διχαστική απέναντι στους πολίτες δι-
ευρύνοντας τις ανισότητες. 

Ένα άλλο θέµα που θα ήθελα να θίξω κλείνοντας, είναι ότι
στην ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
δεν υπάρχει ούτε ένα εκπαιδευτικό κέντρο επαγγελµατικής κα-
τάρτισης για άτοµα µε αναπηρία, και εποµένως δεν υπάρχει καµ-
µία επαγγελµατική διέξοδος. Γι’ αυτό και µεταφέρω το αίτηµα
της ίδρυσης και λειτουργίας εκπαιδευτικού κέντρου επαγγελµα-
τικής κατάρτισης ατόµων µε αναπηρία στη Ξάνθη. 

Να αναφέρω εδώ ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -σε αντίθεση µε την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας- µε πρωτοβουλία της είχε εκ-
κινήσει τις διαδικασίες για την ανέγερση του ειδικού και του µου-
σικού σχολείου στον Δήµο Αβδήρων την οποία διακόψατε
αναιτιολόγητα. Ευελπιστούµε τώρα που θα φύγετε από τη δια-
κυβέρνηση της χώρας, να µπορέσουν να προχωρήσουν επιτέ-
λους αυτές οι πρωτοβουλίες που συνιστούν, πράγµατι, κοινωνική
πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κλείνοντας, αυτός ο προϋπολογισµός που θα είναι ο τελευ-

ταίος αυτής της Κυβέρνησης, δεν θα εφαρµοστεί. Στις ερχόµε-
νες εκλογές θα εκφραστεί το αίτηµα της πολιτικής αλλαγής µε
τη συγκρότηση της ισχυρής προοδευτικής κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, η οποία θα φέρει έναν κοινωνικά
δίκαιο προϋπολογισµό που θα αµβλύνει τις κοινωνικές ανισότη-
τες και θα φέρει την ελπίδα στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρ-
δος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Όποτε ανε-
βαίνω πάνω σε αυτό εδώ το Βήµα δεν σας κρύβω ότι νιώθω δέος.
Το 1985, όταν ακόµα ως νεαρός κοινοβουλευτικός συντάκτης πα-
ρακολουθούσα τις συνεδριάσεις της Βουλής, ιδίως όταν συζη-
τείτο ο προϋπολογισµός που είναι δικαίως το κορυφαίο
νοµοθέτηµα που φέρνει η εκάστοτε κυβέρνηση στη Βουλή, πα-
ρήλαυναν από αυτό εδώ το Βήµα προσωπικότητες τεράστιου µε-
γέθους που ήταν, πραγµατικά, απόλαυση να τους ακούς.
Μιλούσαν µε στοιχεία, µε περιεχόµενο και µε ιδεολογικο-πολιτι-
κές αντιπαραθέσεις, οι οποίες είναι χρήσιµες για τον τόπο και
για την προαγωγή του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας. 

Δυστυχώς, από το 1985 και µετά η κατάσταση άρχισε να φθίνει
και, δυστυχώς, πρέπει να πω ότι το επίπεδο των οµιλιών που
ακούω στη Βουλή τον τελευταίο καιρό δεν είναι του επιπέδου
που θα έπρεπε να είναι, για να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις
του ελληνικού λαού. 

Βλέπω στείρες αντιπαραθέσεις, βλέπω οξύτητα, βλέπω τοξι-
κότητα και ακούω τοξικότητα. Παρ’ όλα αυτά όταν ανεβαίνουµε
σε αυτό εδώ το Βήµα, περισσότερο από ό,τι όταν το κάνουµε
στις τηλεοράσεις, στα ραδιόφωνα ή οπουδήποτε αλλού πρέπει
να είµαστε όσο το δυνατόν πιο υπεύθυνοι. Γιατί, πράγµατι, ο προ-
ϋπολογισµός είναι το κορυφαίο νοµοσχέδιο που έρχεται προς
έγκριση από τη Βουλή, γι’ αυτό και όπως γνωρίζετε η υπερψή-
φιση του προϋπολογισµού αποτελεί πάντοτε µια έµµεση παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση, προς την εκάστοτε
κυβέρνηση. Και αυτό θα συµβεί και το Σάββατο, όταν η πλειοψη-
φία των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας –ελπίζω να τον ψη-
φίσουν και άλλοι- θα δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στον Κυριάκο
Μητσοτάκη, στο Χρήστο Σταϊκούρα και στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Ξέρετε ο προϋπολογισµός έχει δύο κατευθύνσεις. Η µία είναι
εντελώς πρακτική, που θα εισπράξουµε τα έσοδα για να µπορέ-
σουµε να πραγµατοποιήσουµε το κυβερνητικό έργο, να µπορέ-
σουµε να εφαρµόσουµε τις πολιτικές µας στον κοινωνικό τοµέα,
στη δηµόσια υγεία, στη δηµόσια παιδεία και φυσικά στην πλη-
ρωµή συντάξεων και µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων που απο-
τελεί και το µεγαλύτερο κοµµάτι κάθε προϋπολογισµού. 

Ταυτόχρονα, όµως, δίνει την ευκαιρία σε όλους µας, είτε είµα-
στε στη συγκυβέρνηση είτε είµαστε στην αντιπολίτευση να δώ-
σουµε και σοβαρά ιδεολογικά και πολιτικά ερείσµατα στον
διάλογο που χρειάζεται να αναπτύσσεται µέσα σε αυτή εδώ την
Αίθουσα. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία εφαρµόζουµε µια πολιτική που συν-
δυάζει δύο σηµαντικότατες κατευθύνσεις. Από τη µια η Νέα Δη-
µοκρατία ως ένα γνήσια φιλελεύθερο, προοδευτικό κόµµα και
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παράταξη πιστεύει στην οικονοµία της αγοράς, στην προσέλ-
κυση ξένων επενδύσεων, ελληνικών και αλλοδαπών, άµεσων
επενδύσεων, πιστεύουµε στην ανάπτυξη του ιδιωτικού τοµέα,
στην επιχειρηµατικότητα και φυσικά στην ανάπτυξη της οικονο-
µίας προς όφελος όλων και, κυρίως, των πιο αδύναµων πλευρών
και τάξεων της ελληνικής κοινωνίας. 

Ταυτόχρονα, η Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά ο Κυριάκος
Μητσοτάκης αλλά και νοµίζω η συντριπτική πλειοψηφία των συ-
ναδέλφων µου στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του κυβερνώντος
κόµµατος, πιστεύουµε σε ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος για εκεί-
νες τις οµάδες του πληθυσµού που δεν µπορούν να ανταποκρι-
θούν στις τεράστιες δοκιµασίες που περνάει, ειδικά, τα τελευταία
χρόνια η πατρίδα µας και ο κόσµος ολόκληρος. Πιστεύουµε σε
ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος, πιστεύουµε σε µια ισχυρή δηµόσια
παιδεία και σε µια ισχυρή δηµόσια υγεία. Και αυτό αποτυπώνεται
σε όλα τα νοµοθετήµατα που έχει περάσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας τα τελευταία περίπου τέσσερα χρόνια και
αποτυπώνεται και στον υπό συζήτηση προϋπολογισµό. Θέλουµε
παιδεία για όλους, γιατί οι περισσότεροι από εµάς εδώ µέσα εί-
µαστε προϊόντα της δηµόσιας εκπαίδευσης. Από τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια και από τα δηµόσια σχολεία βγήκαν οι περισσότεροι
Βουλευτές και οι περισσότεροι επιχειρηµατίες, επιστήµονες, άν-
θρωποι καταξιωµένοι στην ελληνική κοινωνία. Γι’ αυτό και φέρ-
νουµε και ενισχύουµε τη δηµόσια εκπαίδευση µε τρόπο που
προσιδιάζει στα πιο προηγµένα εκπαιδευτικά συστήµατα του κό-
σµου. 

Θέλουµε µια ισχυρή δηµόσια διοίκηση, γι’ αυτό και αυξάνουµε
τον προϋπολογισµό για τη δηµόσια υγεία. Θέλουµε νοσοκοµεία
που να µπορούν να ανταποκριθούν, παρά το τεράστιο κόστος
που έχει η δηµόσια υγεία, στις απαιτήσεις των Ελλήνων, διότι οι
Έλληνες, πραγµατικά, έχουµε ανάγκη από το δηµόσιο νοσοκο-
µείο το οποίο εµείς στη Νέα Δηµοκρατία σεβόµαστε και θέλουµε
να αναβαθµίσουµε. Ζητούµε προστασία για τους, πραγµατικά,
αδύναµους και γι’ αυτό η Κυβέρνηση αυτή είναι η πρώτη κυβέρ-
νηση, η οποία µετά από πολλά χρόνια, δυστυχώς, φέρνει αυξή-
σεις στις συντάξεις των συµπολιτών µας. Θέλουµε -και γι’ αυτό
δίνουµε- και επιδόµατα εκεί που πρέπει, όπως είναι τα 250 ευρώ
που ήδη η πλατφόρµα άνοιξε για να µπορέσουν να τα πάρουν
µέχρι τα Χριστούγεννα οι χαµηλοσυνταξιούχοι, κάτω των 800
ευρώ. 

Κάνουµε, λοιπόν, ένα συνδυασµό αναπτυξιακής πολιτικής και
ταυτόχρονα µιας κοινωνικής πολιτικής, κάτι το οποίο φαίνεται ότι
αποδίδει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Σήµερα η Ελλάδα είναι ισχυρή -πολύ ισχυρή!- για να αντιµε-
τωπίσει οποιονδήποτε κίνδυνο και εξωτερικό και εσωτερικό και
οικονοµικό. Η Ελλάδα είναι µια Ελλάδα πρωτοπορούσα. Περά-
σαµε και σταθήκαµε όρθιοι µετά από δοκιµασίες που δεν έχουµε
ξαναζήσει ποτέ άλλοτε, πανδηµία, lock down, πόλεµος στην Ου-
κρανία, ενεργειακή κρίση και φυσικά την εισαγόµενη ακρίβεια. 

Είµαστε απόλυτα ικανοποιηµένοι; Όχι, βέβαια. Είναι ένας διαρ-
κής αγώνας προς όφελος των πολιτών και που σε αυτόν τον
αγώνα θέλουµε συµµέτοχους τους πάντες. Θα τα καταφέρουµε,
όµως! Και αυτόν τον χειµώνα, που προοιωνίζεται ο χειρότερος
όλων των τελευταίων δεκαετιών, στεκόµαστε όρθιοι. Και θα στα-
θούµε όρθιοι χάρη και στον προϋπολογισµό που θα ψηφιστεί το
Σάββατο, χάρη στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Λοβέρδο.

Η κ. Μαρία Απατζίδη, από το ΜέΡΑ25, έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε

άλλον έναν προϋπολογισµό, σήµερα, ο οποίος κατατίθεται σε µια
καθαρά προεκλογική ατµόσφαιρα –το καταλαβαίνουµε όλοι-
έναν προϋπολογισµό, ο οποίος ούτως ή άλλως θα εφαρµοστεί
από µια άλλη κυβέρνηση. 

Αυτές τις µέρες η Κυβέρνηση καταφεύγει σε επικοινωνιακά

πυροτεχνήµατα και µάλιστα µε προκλητικό ακροδεξιό χαρα-
κτήρα. Γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης, τι άλλο είναι το επίδοµα
των 600 ευρώ στους αστυνοµικούς, την ηµέρα που δολοφονείται
ο Ροµ Κώστας Φραγκούλης, την παραµονή της επετείου της δο-
λοφονίας του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου;

Ουσιαστικά, είναι µια επιβράβευση της αστυνοµικής καταστο-
λής και της επιβολής αστυνοµοκρατίας σε όλη την κοινωνία,
αλλά και των παράνοµων επαναπροωθήσεων. Είναι χαρακτηρι-
στικό -και θέλω να το τονίσω και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό- ότι
µόνο το ΜέΡΑ25 καταψήφισε το επίδοµα των 600 ευρώ στους
ένστολους. 

Στη µανία της να δώσει διαπιστευτήρια η Κυβέρνηση, άφησε
έξω από το επίδοµα τους υγειονοµικούς και τους πυροσβέστες.
Μόνο το ξεκάθαρο «όχι» του ΜέΡΑ25, την ώρα που τα υπόλοιπα
κόµµατα υπερψήφισαν, τους ανάγκασε τώρα να υπόσχονται ότι
θα επεκτείνουν το επίδοµα στους πυροσβέστες και στους υγει-
ονοµικούς. Η πολιτική του ΜέΡΑ25 είναι µια πολιτική για να υπο-
στηριχθούν οι εργαζόµενοι ανεξαιρέτως, για να µην υπάρχει εκεί
έξω απανθρωπιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αναρωτηθούµε: Ποιο
είναι το µοντέλο που νοµοθετούν όλα τα µνηµονιακά κόµµατα
εδώ και δώδεκα χρόνια; Ποιο είναι το µοντέλο, που τελικά εξυ-
πηρετείται από τον προϋπολογισµό; Είναι της δήθεν επιχειρηµα-
τικότητας πάνω στην κατάρρευση των πολλών. Εταιρείες
διαχείρισης χρέους, δροµολόγηση εξώσεων, πλειστηριασµών και
ξεσπιτώµατος, το µοντέλο, που κάποιοι θησαυρίζουν, όπως ο
Βουλευτής της κυβερνώσας παράταξης Ανδρέας Πάτσης, ενώ
οι πολλοί µένουν άστεγοι. 

Αυτές είναι οι δήθεν επενδύσεις, που έρχονται στη χώρα. Είναι
επενδυτές-αρπακτικά, που σπεκουλάρουν πάνω στις ρευστοποι-
ήσεις της χώρας. Και αυτό το µοντέλο πάει χέρι-χέρι µε το real
estate. Πού θέλω να καταλήξω; Πρόκειται για ένα real estate, που
στόχο έχει την ιδιωτικοποίηση των φιλέτων της Αθήνας, τα κα-
λύτερα κοµµάτια της, Εξάρχεια κ.λπ.. 

Γι’ αυτό, ενώ προβλέπετε στον προϋπολογισµό σας αύξηση
των επενδύσεων για το 2023, δεν προβλέπετε µείωση του πλη-
θωρισµού, επειδή αυτές οι δήθεν επενδύσεις δεν είναι παραγω-
γικές, δεν δηµιουργούν προστιθέµενη αξία στην οικονοµία µας.
Άλλες επενδύσεις, που τρέφονται ουσιαστικά από τη σάρκα της
ελληνικής κοινωνίας, αυτό είναι το µεγάλο µυστικό γύρω από τον
προϋπολογισµό, το οποίο εµείς διακρίνουµε.

Όµως, στους αντίποδες αυτού του σάπιου αναπτυξιακού µον-
τέλου που υπηρετεί ο προϋπολογισµός σας, εµείς ως ΜέΡΑ25
προτείνουµε ένα αναπτυξιακό µοντέλο, που θα δώσει µακροπρό-
θεσµες και αληθινές λύσεις.

Το δικό µας αναπτυξιακό µοντέλο είναι οι επτά συν µία τοµές
που καταθέτουµε. Κατ’ αρχάς ως προς το ηλεκτρικό ρεύµα, το
πιο σηµαντικό αυτή τη στιγµή, να καταργήσουµε, επιτέλους, το
Χρηµατιστήριο Ενέργειας που εισήγαγε ο ΣΥΡΙΖΑ και διαχειρίζε-
ται ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του, µε αποτέλεσµα τη
χονδρική τιµή να την ορίζουν οι ολιγάρχες πάνω από το κόστος
της πιο ακριβής κιλοβατώρας.

Τι πρέπει να γίνει; Άµεση εισαγωγή διαφορετικών πλαφόν χον-
δρικής ανάλογα µε το µέσο κόστος παραγωγής της κάθε µονά-
δας παραγωγής. Δεύτερο βήµα -και πολύ σηµαντικό-
κοινωνικοποίηση της ΔΕΗ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Θυµά-
στε ποιος το θέσπισε; Ένας δικός σας άνθρωπος, ο κ. Καραµαν-
λής.

Ως προς την ακρίβεια. Αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή
του κατώτατου µισθού, που θα επιτρέπει σε όλους τους µισθω-
τούς να µην απειλούνται από την ακρίβεια, αυτοί που υποαµεί-
βονται σε αυτή τη χώρα και δυστυχώς είναι οι νεότεροι. Να
µειώσουµε αποφασιστικά τους συντελεστές του ΦΠΑ από 24%
σε 15%. Θα µας πείτε, όµως, και πώς θα το κάνουµε αυτό; Ναι,
αλλά στην πραγµατικότητα ξέρετε ότι αυτό ουσιαστικά θα είναι
µία νοµοθέτηση, µία µεταρρύθµιση, η οποία θα αποδοθεί στην
κοινωνία. Άρα, θα έρθουν και τα έσοδα µετέπειτα. Πάλι πού; Στον
δικό σας προϋπολογισµό. Κατάργηση όλων των προπληρωµών
φόρων για τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις πραγµατικά,
κούρεµα χρεών και δανείων για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Ως προς τη στέγη. Άµεση κατάργηση των πλειστηριασµών και
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των κόκκινων δανείων. Προστασία της βασικής πρώτης κατοικίας
και µικροµεσαίων επιχειρήσεων από δηµόσιο φορέα κόκκινων
δανείων, εµείς τον ονοµάζουµε «Οδυσσέα». Ίδρυση, δηλαδή, ορ-
γανισµού κοινωνικής στέγης, που θα δανείζει σε ανθρώπινες συν-
θήκες σε στοχοποιηµένες Ελληνίδες και Έλληνες και φυσικά σε
όποιον ζει στην επικράτεια, σε όλο τον λαό.

Συγκεκριµένα, όµως, εµείς ως ΜέΡΑ25 προτείνουµε την
ίδρυση δηµόσιας εταιρείας αναδιάρθρωσης και διαχείρισης ιδιω-
τικών χρεών που θα έχει σκοπό να προφυλάξει τον δανειολήπτη
και την πρώτη κατοικία. Θα νοµοθετούσαµε µορατόριουµ στους
πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας και εµπορικών χώρων κάτω
από µιας συγκεκριµένης αξίας. Θα νοµοθετούσαµε το δικαίωµα
των δανειζόµενων, των οποίων τα δάνεια αυτή τη στιγµή πουλή-
θηκαν ήδη σε ιδιώτες να αγοράζουν πίσω τα δάνειά τους στην
ίδια τιµή που τα αγόρασαν τα funds, 3.000 και 4.000 από 100.000.
Όταν ξεπεραστεί, επιτέλους, αυτή η κρίση της αγοράς ακινήτων
οι οφειλέτες θα έχουν αυτό το δικαίωµα να εξαγοράσουν το
παλιό τους δάνειο από τη ΔΕΑΔΙΧ είτε µε δόσεις είτε µε εφάπαξ
πληρωµή που στην περίπτωση της πρώτης κατοικίας ή µικροµε-
σαίας ιδιοκτησίας εµπορικής χρήσης αντανακλά το κεφάλαιο
που οφείλουν άνευ τόκων και προστίµων. Με την ίδρυση της εται-
ρείας επιτυγχάνεται ταυτόχρονα η προστασία της πρώτης κατοι-
κίας και των µικροµεσαίων από τα αρπακτικά ταµεία και την
απόγνωση, καθώς και η αποτροπή νέας ύφεσης στην αγορά ακι-
νήτων. 

Ως προς την πράσινη ενέργεια. Κάθε στέγη πρέπει να έχει φω-
τοβολταϊκό, να έχουµε θαλάσσιες ανεµογεννήτριες δηµόσιας
ιδιοκτησίας όχι ιδιωτικών συµφερόντων. 

Συµπερασµατικά, εµείς αν έρθουµε ποτέ στην κυβέρνηση θα
επαναφέρουµε τους θεσµούς, θα καταργήσουµε τους πλειστη-
ριασµούς, θα έχει κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας αξιοπρεπή
εργασία, θα γυρίσουµε τους νέους µας. 

Με εµάς ως κυβέρνηση τα παιδιά µας θα ζήσουν στο µπόι των
ονείρων τους. Με αγώνα και ρήξη θα τα καταφέρουµε να τελει-
ώσουµε το σάπιο σύστηµα, το οποίο θέλουν να µας επιβάλουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κυρία Απατζίδη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτρης Καιρίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό του επόµενου έτους είναι πάντοτε η κορυφαία κοινοβου-
λευτική διαδικασία που µας δίνει τη δυνατότητα να κάνουµε έναν
απολογισµό των πεπραγµένων µας, όχι µόνο στην οικονοµία, συ-
νολικά του κυβερνητικού έργου, να κάνουµε µια σύγκριση µε τα
πεπραγµένα της προηγούµενης κυβέρνησης για να δούµε πώς
τα πετυχαίνουµε καλύτερα, να µιλήσουµε για το άµεσο µέλλον
και θα σας έλεγα να ξαναγνωριστούµε.

Να ξαναγνωριστούµε σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα σε αυτή την κο-
ρυφαία διαδικασία, διότι ακούσατε πολλά, πολλές υποσχέσεις,
πολλή πλειοδοσία. Είναι σηµαντικό να ξέρουµε πού βρισκόµαστε
και πώς βαδίζουµε µετά από δέκα, δώδεκα χρόνια αυτής της φο-
βερής κρίσης που µας έπληξε.

Ως προς το πρώτο, τα πεπραγµένα, έχουν ήδη ακουστεί και
από τους εισηγητές µας και από τους συναδέλφους Βουλευτές
της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Προφανώς, από τους αρµόδιους
του Υπουργείου Οικονοµικών ο κ. Σταϊκούρας τα λέει και τα ξα-
ναλέει. Νοµίζω ότι είναι εντυπωσιακά, πέραν πάσης προσδοκίας
και σίγουρα πέραν των προβλέψεων. Η ανάπτυξη µετά το περί-
που 8% του 2021, στο πάνω από 6% το 2022 -ο ΟΟΣΑ λέει 6,7%,
εµείς είµαστε πιο συντηρητικοί στην πρόβλεψή µας- η µεγάλη
πτώση της ανεργίας, η µεγάλη αύξηση των εξαγωγών, η µεγάλη
αύξηση των επενδύσεων. 

Είµαστε πρωταθλητές στην αύξηση των επενδύσεων, σηµει-
ώνω από πολύ χαµηλή βάση, για να µην ξεχνιόµαστε. Στην Ελ-
λάδα είχαµε µια βύθιση των επενδύσεων µετά το 2010. Έχουµε
ακόµα δρόµο για να φτάσουµε στο πάνω από 20% του ΑΕΠ, αλλά
οπωσδήποτε καλύπτουµε µεγάλο µέρος αυτού του δρόµου µε
τα πεπραγµένα του χρόνου που φεύγει και της προηγούµενης

χρονιάς. Συνολικά την τελευταία τριετία είµαστε πρωταθλητές
στις επενδύσεις. Και όλα αυτά µε ένα δηµόσιο χρέος, το οποίο
µειώνεται εντυπωσιακά, διότι αυξάνει ο παρανοµαστής του κλά-
σµατος, το ΑΕΠ και έτσι από το 210% θα πέσει κάτω από το
160% στο τέλος του 2023. Είναι η µεγαλύτερη πτώση δηµοσίου
χρέους στην Ευρώπη. 

Όλα αυτά δεν είναι µόνο αριθµοί. Είναι ένα και βασικό πράγµα
το οποίο κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, να δίνει
ασφάλεια στους πολίτες, σε όλους τους Έλληνες και τις Ελληνί-
δες µέσα σε αυτό το πολύ δύσκολο διεθνές κλίµα που ζούµε.
Δίνει και οικονοµική ασφάλεια, αλλά θα σας έλεγα και εθνική
ασφάλεια. Πρέπει να υπογραµµίσουµε τη δαπάνη του προϋπο-
λογισµού πέρυσι και φέτος στα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για
εξοπλισµούς. Κανείς δεν µπορεί να είναι χαρούµενος για το γε-
γονός ότι πρέπει να ξοδέψουµε από το υστέρηµά µας, αλλά το
γεγονός ότι µπορούµε να το κάνουµε και έχουµε τις δυνατότητες
να το κάνουµε για να αντεπεξέλθουµε στην τεράστια πίεση του
ανατολικού κακού γείτονά µας, της Τουρκίας, είναι σηµαντικό,
ώστε όλοι οι Έλληνες να αισθάνονται ασφάλεια.

Δίνει βέβαια και κοινωνική ασφάλεια. Να µην αφήσουµε κανέναν
και ιδίως τους ευάλωτους πίσω, δίνοντας όλα αυτά που δίνουµε
µε τις µειώσεις των φόρων, µε τις µειώσεις των ασφαλιστικών ει-
σφορών, µε την τρίτη αύξηση του κατώτατου µισθού, µε τις αυξή-
σεις στις συντάξεις, µε τα επιδόµατα, µε µια σειρά από πράγµατα
και στην ενέργεια που δεν χρειάζεται να επαναλάβω.

Πώς συγκρίνονται όλα αυτά µε τα πεπραγµένα της περιόδου
2015 - 2019; Νοµίζω ότι δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι η
σύγκριση είναι συντριπτική υπέρ της Νέας Δηµοκρατίας. Εκείνη
την τετραετία, την τετραετία της µεγάλης ανάπτυξης στην Ευ-
ρώπη, όταν βυθιζόταν η τιµή του πετρελαίου, όταν οι χώρες που
έβγαιναν από το µνηµόνιο, όπως η Κύπρος για παράδειγµα, έτρε-
χαν µε 4% και 5% -να µη σας πω για την Ιρλανδία και τροµάξετε-
η Ελλάδα είχε µηδενική ανάπτυξη! Μηδέν συνολικά! Όπως παρα-
λάβατε το ΑΕΠ στα τέλη του 2014, έτσι το παραδώσατε στα µέσα
του 2019 λίγο-πολύ µετά την ύφεση του 2015 - 2016, την αχρεί-
αστη, να ξαναγυρίσουµε σε αναιµικούς ρυθµούς ανάπτυξης και
σίγουρα κάτω από το µισό των προβλέψεών σας. Προβλέπατε
ανάπτυξη 2,8%, φέρνατε 1,2% το 2017 ή το 2018. Προβλέπατε
2,6%, φέρνατε 1,4%. Ουδέποτε πιάσατε τον στόχο της ανάπτυξης.
Όλοι σας οι προϋπολογισµοί έπεσαν έξω στο πιο βασικό στοιχείο
που είναι η ανάπτυξη, διότι αν δεν έχεις, δεν µπορείς να µοιράσεις.
Αν δεν έχεις και δεν έχεις και φορολογικά έσοδα µέσα από την
ανάπτυξη, δεν µπορείς να κάνεις κοινωνική πολιτική. 

Δεν θα σας πω ούτε για τα κόκκινα δάνεια τα οποία τα παρα-
δώσατε όπως τα παραλάβατε. Στο ίδιο χάλι οι τράπεζες. Δεν θα
σας πω για τις κλειστές τράπεζες και όλα τα τρελά που ζήσαµε
το 2015, αλλά και όταν µπήκε το νερό στο αυλάκι µε τη δική µας
στήριξη, στήριξη που εσείς ουδέποτε δώσατε µέχρι το 2015 που
ήσασταν στην αντιπολίτευση, ακόµα και τότε τα «ήξεις - αφή-
ξεις», η διγλωσσία, τα κλάµατα, ένα βήµα µπρος, τρία βήµατα
πλάγια, ένα βήµα πίσω, στέρησαν από τη χώρα την απαραίτητη
αξιοπιστία για να έρθουν οι επενδύσεις όπως έρχονται τώρα µε
την «DELLOITTE», την «PFIZER», τη «MICROSOFT», την «AMA-
ZON», τη «CISCO», µε τόσα άλλα που γίνονται και δίνουν καλο-
πληρωµένες θέσεις εργασίας και στην Αθήνα και στη
Θεσσαλονίκη και στα Γιάννενα και σε όλη την Ελλάδα, όπου γί-
νονται όλα αυτά τα σηµαντικά. 

Τι λένε σήµερα; Ακούσαµε τη γενική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ
να µας λέει -άκουσον-άκουσον!- ότι η χώρα έχει προβλήµατα και
ότι οι πολίτες δυσκολεύονται. Αλήθεια; Χρειαζόµασταν εσάς να
µας το πείτε ότι υπάρχουν προβλήµατα; Προφανώς υπάρχουν
προβλήµατα και προφανώς υπάρχουν πολίτες που δυσκολεύον-
ται πάρα πολύ. Το ζήτηµα είναι µε ποια πολιτική µπορούµε να
βελτιώσουµε την κατάσταση των πολιτών, µε το 0% ανάπτυξη ή
µε 6% ανάπτυξη; Με τα υγιή πλεονάσµατα µέσα από την υγιή αύ-
ξηση των φορολογικών εσόδων, διότι η οικονοµία πάει καλά, ή
µε το στράγγισµα της µεσαίας τάξης; 

Δεν θα σας µιλήσω για τα ακαταλαβίστικα που ακούσαµε χθες
από κάποιους από εσάς γενικούς εισηγητές, που µας είπατε ότι
ο ΦΠΑ αυξήθηκε 20%, ενώ η ανάπτυξη είναι 6%. Δεν είναι, όµως,
6%. Δηλαδή, 6% είναι σε πραγµατικούς όρους. Μην το µπερ-
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δεύουµε. Πρέπει να αρχίσουµε εδώ τώρα να διδάσκουµε ξανά
τα απλά. Η συνολική ανάπτυξη είναι 16%, αποπληθωρισµένη
είναι 6% και φυσικά στον ΦΠΑ. Άρα να συγκρίνουµε ίδια πράγ-
µατα, το 20% µε το 16% ή το 6% µε το 10% αποπληθωρισµένα.
Έτσι δεν είναι; Για να µην µπερδεύεστε και να µην παιδεύεστε
και χάνεστε στον λαβύρινθο.

Μας είπατε, λοιπόν, ότι πάµε χειρότερα από τους υπόλοιπους.
Ναι, υπάρχει µια διεθνής κρίση, αλλά υπάρχει και το θετικό πρό-
σηµο Μητσοτάκη. 

Εγώ σας λέω, λοιπόν, ότι αφαιρέθηκε το αρνητικό πρόσηµο
Τσίπρα και ευτυχώς που υπάρχει το θετικό πρόσηµο Μητσοτάκη.
Και αν δεν το ξέρατε, να σας το πούµε, πάµε καλύτερα από τους
Ευρωπαίους. Το λένε οι ίδιοι οι Ευρωπαίοι. Όποιος διαβάζει ευ-
ρωπαϊκές εφηµερίδες το βλέπει. Είµαστε από τις πρώτες χώρες,
µετά την Ιρλανδία η πρώτη χώρα στην ηπειρωτική Ευρώπη σε
ανάπτυξη το 2022, µε διπλάσια ανάπτυξη από το µέσο όρο των
ευρωπαϊκών χωρών, ενώ τριπλάσια είναι η πρόβλεψη για το 2023
στις επενδύσεις, στις εξαγωγές κ.λπ.. Τα είπαµε, να µην τα ξα-
ναλέµε. 

Μας είπατε ότι το ρεύµα είναι πολύ ακριβό. Κατ’ αρχάς, να σας
πω κάτι. Εάν δεν το ξέρατε, µέχρι το ’19 είχαµε το ακριβότερο
ρεύµα στη λιανική στην Ευρώπη. Προσέξτε, στη λιανική! Αυτό
που πλήρωνε ο καταναλωτής ήταν το ακριβότερο στην Ευρώπη.
Μπορεί να ήταν φθηνότερο από σήµερα, διότι προφανώς είναι
άλλο να έχεις το πετρέλαιο στα 40 δολάρια και άλλο στα 100 δο-
λάρια, άλλο να έχεις τη µεγαβατώρα του φυσικού αερίου στα 20
και στα 30 δολάρια και άλλο στα 300, αλλά είχατε το ακριβότερο
ρεύµα στην Ευρώπη, µε χρεοκοπηµένη δε τη ΔΕΗ! Για να µην
πούµε τι καταφέραµε για να την ανατάξουµε. Έτσι δεν είναι;
Ήµασταν οι ουραγοί µας για όλη τη δεκαετία και σήµερα, σιγά-
σιγά -έχουµε πολύ δρόµο ακόµα-, κάνουµε την προσπάθεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κλείστε, κύριε
Καιρίδη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Κλείνω τώρα µε το ξαναντάµωµα,
κύριε Πρόεδρε. Να ξαναγνωριστούµε. Είναι δυνατόν σε µια
χώρα, η οποία πέρασε όσα πέρασε, να ξαναεπιστρέφουµε στον
πιο πούρο, ατόφιο δηµοσιονοµικό λαϊκισµό; Ουδέν διδαχθήκατε;
Και συνολικά, ως κοινωνία, θα δώσουµε το µήνυµα ότι τίποτα δεν
καταλάβαµε απ’ αυτά που τραβήξαµε αυτή τη δεκαετία και ελα-
φρά τη καρδία υπόσχεστε νέα προγράµµατα Θεσσαλονίκης 15
δισεκατοµµυρίων, 25 δισεκατοµµυρίων, ακοστολόγητα και λέτε
«ελάτε να µειώσουµε τους φόρους, να µειώσουµε από εδώ, από
εκεί» κ.λπ.;

Δεν είναι τυχαίο, λοιπόν, ότι σε όλα αυτά ο ελληνικός λαός έχει
γυρίσει την πλάτη του, στο βαθµό που κανείς πιστεύει στις δη-
µοσκοπήσεις. Θα το δούµε στο τέλος, αλλά δεν υπάρχει ούτε
µία δηµοσκόπηση, η οποία να είναι διαφορετική. Αυτό κάτι λέει.
Και θα έπρεπε να λέει. Αντί να κατηγορείτε τους δηµοσκόπους,
να καθίσετε να κάνετε τη σωστή δουλειά, τη δύσκολη δουλειά,
την πολιτική δουλειά, µπας και µπορέσετε να ξαναπροβάλλατε
ως αξιόπιστη εναλλακτική, που δεν είστε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
κλείστε, σας παρακαλώ. Θα πάµε µέχρι τα µεσάνυχτα σήµερα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ. 

Με λίγα λόγια, η Κυβέρνηση προχωρά στον δρόµο του ’21, του
’22 και του ’23 τώρα µε αυτοπεποίθηση και νοµίζω ότι αυτόν τον
δρόµο θα ξαναεµπιστευτούν οι Έλληνες πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης εκ µέρους του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Εντυπωσιάστηκα από την έπαρση αυτού του ανθρώπου που

πριν από εµένα µίλησε, του κ. Καιρίδη. Τα ξέρει όλα. Εντυπω-

σιακό! Ξέρει οικονοµικά, ξέρει διεθνή, τα πάντα! Εµείς ήµασταν
ένα µηδέν, κύριε Καιρίδη! Φυσιολογικά, εάν ήσασταν εσείς πρω-
θυπουργός, µε όλα όσα µας καταλογίσατε στον ΣΥΡΙΖΑ, θα µας
είχατε βάλει στη φυλακή; Εντυπωσιακό, µπράβο σας!

Το µόνο στο οποίο θα συµφωνήσω είναι ότι η συζήτηση για
τον προϋπολογισµό είναι ένα µέγιστο θέµα. Μόνο σε αυτό θα
συµφωνήσω µαζί σας.

Φαντάζοµαι ότι απ’ έξω ήλθατε για να µας επισκεφθείτε στη
Βουλή, έτσι δεν είναι; Τι λέει ο κόσµος; Οδεύουµε στα Χριστού-
γεννα και η αγορά δεν πάει καλά. Η ψυχολογία του κόσµου βρί-
σκεται στο ναδίρ. Η αγοραστική δύναµη του λαού έχει
καρατοµηθεί, ενώ τεράστια είναι η αδυναµία ανταπόκρισης στα
βασικά. Η Κυβέρνηση, Πόντιος Πιλάτος. Όλο οι άλλοι της φταίνε,
µία ο κακός µας ο καιρός, µία η Ουκρανία, µία το σύµπαν. Δεν
συµµάχησε το σύµπαν όσο κυβερνάτε. 

Εµείς, λοιπόν, ζούµε σε άλλον κόσµο, ζούµε σε άλλον πλα-
νήτη, δεν βλέπουµε, είµαστε τυφλοί. Μόνο ο κ. Καιρίδης τα βλέ-
πει όλα. Δεν έχει δει ότι η δηµοκρατία συρρικνώνεται, οι θεσµοί
της απαξιώνονται, η οικονοµία πιέζεται, τα δηµοσιονοµικά χειρο-
τερεύουν απειλητικά, τα εθνικά µας θέµατα βρίσκονται σε
έξαρση, ο λαός έχει χάσει την ελπίδα του; Πλανάται πάνω από
τον λαό το φάντασµα των παρακολουθήσεων -«κιχ» δεν βγάλατε-
των συνεργατών της Κυβέρνησης, Αρχηγών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, πολιτικών αντιπάλων, δηµοσιογράφων που ενοχλούν, επι-
χειρηµατιών και η λίστα συνεχίζεται. Αυτά δεν τα βλέπετε.
Αστυνοµική αυθαιρεσία και αυταρχισµός. Δεν τα βλέπετε. Ένας
ακόµα ανήλικος χάθηκε χτες, ένα παιδί Ροµά, για είκοσι ευρώ. 

Αναρωτιέµαι, αλήθεια, που σας ακούω τι θα κάνατε εσείς εάν
σε αυτές τις καταστάσεις ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµη
πάνω στον πόνο των χαροκαµένων στο Μάτι ασελγείτε. Αν δεν
είναι όλα αυτά τα ισχυρότερα πλήγµατα που δέχεται ο τόπος
µας, τότε πείτε µας ποια είναι.

Ξέρετε, µια χρεοκοπία είναι µικρότερη από την ηθική και πολι-
τική κατάπτωση του πολιτεύµατος. Μια χρεοκοπία µπορεί να νε-
κρώνει το σύνολο µιας κοινωνίας, όµως, το τραύµα στη
δηµοκρατία αποτελεί πλήγµα στην καρδιά του έθνους. 

Τα νοικοκυριά µε µηνιαίο εισόδηµα µέχρι 750 ευρώ έχουν
χάσει έως και το 40% της αγοραστικής τους δύναµης. Είναι
ψέµα; Από τον Απρίλιο του 2022 ο κατώτατος µισθός έχει χάσει
το 19% της αγοραστικής του ικανότητας. Είναι ψέµα; Ο πληθω-
ρισµός παγιωµένος, «παγωµένος» σχεδόν, σε διπλάσιο ποσοστό
υψηλότερος από τον προβλεπόµενο ετήσιο της Ευρωζώνης.
Είναι ψέµα; 

Πώς, όµως, κοστολογείται η πανωλεθρία για τη δηµόσια ζωή
του τόπου που προξένησε ο Πρωθυπουργός; Πόσες χρεοκοπίες
στοιβάζονται σε αυτή την ντροπή και την αναξιοπρέπεια για τη
χώρα µας και την εικόνα της στο εξωτερικό; 

Μας βουλιάξατε οικονοµικά, ηθικά, πολιτικά και κοινωνικά. Δεν
είστε η µεγάλη φιλελεύθερη παράταξη που κοµπορρηµονείτε µο-
νίµως. Είστε αδίστακτοι και επικίνδυνοι νεοφιλελεύθεροι. Είστε
ένα κακέκτυπο παράταξης που θυµάται τον λαό πριν τις εκλογές
και µετά εκπροσωπείτε αποκλειστικά και µόνο την κοµµατική πε-
λατεία σας.

Τα πράγµατα, όµως, είναι πολύ ξεκάθαρα και δυστυχώς ακόµη
χειρότερα για τα µεσαία και χαµηλά εισοδήµατα, διότι σε τρό-
φιµα, ενέργεια και καύσιµα ο πληθωρισµός στην πραγµατικότητα
είναι πολύ υψηλότερος από τον γενικό δείκτη. Δεν παρεµβαίνετε
ρυθµιστικά στην αγορά. Δεν ασκείτε έλεγχο. Νοµιµοποιείτε την
αισχροκέρδεια και την επιδοτείτε κιόλας. Από τα χρήµατα των
φορολογουµένων προέρχονται οι επιδοτήσεις που ενισχύουν την
κερδοφορία επιχειρηµατικών οµίλων, οι οποίοι συµβάλλουν στην
κρίση ακριβείας και επωφελούνται από αυτή.

Από το 2019, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε ρεκόρ αύξησης
των κοινωνικών ανισοτήτων σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ. Δικιά µας
είναι η ΕΛΣΤΑΤ; Ο πληθυσµός φτωχοποιείται, το ιδιωτικό χρέος
διογκώνεται, τα χρέη στην εφορία έχουν αυξηθεί 8,6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε σχέση µε τον Ιούνιο του 2019, τα χρέη προς
ασφαλιστικά ταµεία 10,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα κόκκινα δά-
νεια 19 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ -επιβεβαιώστε µε ή πείτε µου ότι κάνω λάθος- πα-
ρέδωσε 91,8 δισεκατοµµύρια και τώρα είναι 111 δισεκατοµµύρια,
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δηλαδή η συνολική αύξηση του ιδιωτικού χρέους είναι 38 δισε-
κατοµµύρια µε δική σας ευθύνη. Ο πληθωρισµός και η αύξηση
των επιτοκίων µεγιστοποιεί αυτόν τον κίνδυνο. 

Συζητάµε, λοιπόν, για έναν προϋπολογισµό που παρατείνει την
οικονοµική δυσπραγία και την ανασφάλεια, που ανατροφοδοτεί
την πολύπλευρη κρίση. Θριαµβολογείτε ότι ο προϋπολογισµός
αυτός είναι ο πρώτος εκτός µνηµονιακής επιτήρησης ή ενισχυ-
µένης εποπτείας, όπως συνηθίζουµε να λέµε. Αποκρύπτετε,
όµως, σκοπίµως -άρα ψεύδεστε- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ τον Αύγουστο του
2018 δροµολόγησε και την έξοδο από την ενισχυµένη εποπτεία.

Στον τουρισµό, που υµνείτε τα success story του οκτάµηνου
του 2022, η Ελλάδα απώλεσε δύο εκατοµµύρια επτακόσιους δε-
καπέντε χιλιάδες επισκέπτες έναντι του 2019, ενώ το επτάµηνο
υπήρξε τεράστια πτώση -21%- του εσωτερικού τουρισµού. Η Ελ-
λάδα δεν κατάφερε να ξεπεράσει τα επίπεδα εισπράξεων του
2019, µείον 3,6% το οκτάµηνο. Παρά τα σοβαρά προβλήµατα
βιωσιµότητας που αντιµετωπίζει ο τουριστικός κλάδος, η Κυβέρ-
νηση εξακολουθεί να µην έχει σχέδιο και πρόγραµµα.

Να πω δυο, τρία πράγµατα για τον προϋπολογισµό πιο ειδικά:
Στην υγεία µε την πανδηµία παρούσα, η κρίση στελέχωσης του
ΕΣΥ να επιδεινώνεται και η κατάρρευση κέντρων υγείας και νο-
σοκοµείων να είναι ορατή στη χώρα, ο προϋπολογισµός προβλέ-
πει για άλλη µια χρονιά περικοπή των δαπανών.

Βλέπω µπροστά µου τον φίλο και συντοπίτη, τον κ. Μπιάγκη.
Πριν από τρεις µέρες στους Παξούς, δοξασµένο νησί τουριστικά,
πέθανε µια γυναίκα από βαρύ εγκεφαλικό. Δεν υπήρξε µία υπη-
ρεσία του κράτους, του µεγάλου που περιγράφετε σήµερα, του
δυνατού κράτους, να πάει κάποιο, ένα Super Puma, κάτι, να την
πάρει αυτή τη γυναίκα να τη σώσει! Ανάστατη ολόκληρη περιοχή!
Δεν λέτε τίποτα για αυτό, αλλά απλώς αλληλοσυγχαίρεστε,
«µπράβο» ο ένας, «µπράβο» ο άλλος και ανταλλάσσετε λουλού-
δια και ευχές, όταν γιορτάζετε και γιορτάζετε µονίµως.

Να σας θυµίσω για την ασφάλιση; Καταργήσατε τη δέκατη
τρίτη σύνταξη, στερήσατε από ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιά-
δες συνταξιούχους -κυρίως χαµηλοσυνταξιούχους- αναδροµικά
που δικαιούνταν –σας τα είπαν και άλλοι συνάδελφοι- τους εµ-
παίξατε δύο φορές, εκτοξεύσατε τις εκκρεµείς συντάξεις, απα-
ξιώσατε συστηµατικά τον ΕΦΚΑ, εισάγοντας τους ιδιώτες στην
απονοµή των συντάξεων.

Και τι δεν µπορώ να πω για την πρόνοια; Ο προϋπολογισµός
σας, 412 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερος, εν µέσω, µάλιστα, πρω-
τοφανούς ενεργειακής κρίσης. Μειώνετε τις δαπάνες, σύµφωνα
µε το «δόγµα Πισσαρίδη». Η στεγαστική σας µέριµνα αφορά ελά-
χιστους, ενώ ωφελεί τράπεζες και µεγαλοεργολάβους.

Στην απασχόληση τους τελευταίους µήνες η ανεργία παραµέ-
νει ακούνητη, ακίνητη και αγέλαστη, ακόµα και εν µέσω της πα-
ρατεταµένης τουριστικής περιόδου. Λιγότερες προσλήψεις. Να
σας θυµίσω ότι στον τουρισµό πενήντα πέντε µε εξήντα χιλιάδες
άνθρωποι δεν πήγαν να δουλέψουν;

Τα χειρότερα είναι µπροστά στους ερχόµενους µήνες µε αυ-
ξηµένα τα λειτουργικά κόστη των επιχειρήσεων και την επιβρά-
δυνση της πραγµατικής ζήτησης. Η µηδαµινή διπλή αύξηση του
κατώτατου µισθού το 2022 εξανεµίστηκε πριν καν δοθεί. Από τον
Απρίλιο του 2022 η απώλεια της αγοραστικής δύναµης του κα-
τώτατου µισθού κυµαίνεται γύρω στο 19% µε στοιχεία του Ινστι-
τούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ. Και αυτό ψέµα;

Για ποια ανάπτυξη µιλάτε, όταν µία στις δύο µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις δεν καλύπτουν ούτε τα τρέχοντα λειτουργικά έξοδα
µε στοιχεία του Ινστιτούτου Μικροµεσαίων Επιχειρήσεων της
ΓΣΕΒΕΕ και όταν αυτές αποκλείονται από το Ταµείο Ανάκαµψης
προς όφελος µόλις δεκατριών επιχειρηµατικών οικογενειών; Και
αυτό ψέµα!

Συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, αδυνατείτε κατά την άποψή
µας να συγκροτήσετε ένα συνεκτικό σχέδιο αντιµετώπισης της
πολλαπλής κρίσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τελειώνω αµέσως,
κύριε Πρόεδρε.

Ναρκοθετείτε κάθε µέρα τις αντοχές της ελληνικής κοινωνίας
και οικονοµίας.

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο καθρέφτης των πολιτικών
σας επιλογών. Πιστέψτε µε, θα µείνει ανεφάρµοστος, γιατί κον-
τοζυγώνει η πολιτική αλλαγή. Με αυτές τις σκέψεις καταψηφίζω
τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο

και αµέσως µετά ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής.
Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά

µε τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ και συντοπίτη µου, τον κ. Αυλω-
νίτη, νοµίζω µάλλον ότι ζούµε σε διαφορετική χώρα, έχουµε παν-
τελώς διαφορετική άποψη για αυτά τα οποία συµβαίνουν στη
χώρα. Και ακριβώς αυτός ο προϋπολογισµός είναι ένα πεδίο στο
οποίο µπορούµε να τα αναλύσουµε, να τα παρουσιάσουµε µε
επιχειρήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία τριάµισι χρόνια η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει να επιδείξει ένα πολύ
σηµαντικό, µετρήσιµο, πλούσιο, παραγωγικό έργο σε όλους τους
τοµείς.

Βεβαίως, ο πρώτος τοµέας στον οποίο φαίνεται η ανάπτυξη
µιας χώρας δεν είναι άλλος από την οικονοµία µας. Και πράγµατι,
η οικονοµία µας το 2022 αναπτύχθηκε µε 5,6%, διπλάσιο από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο, ενώ για τον επόµενο χρόνο, το 2023, ανα-
µένεται ανάπτυξη της τάξεως του 1,8%, όταν ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος θα κυµανθεί κάτω από το 0,5%, στο 0,3 %.

Επίσης, ακριβώς επειδή η οικονοµία µας πάει καλά, πατάει σε
γερές βάσεις, έχουν αυξηθεί κατά 10% περίπου, πάνω από τον
στόχο, τα έσοδα από τους φόρους και µάλιστα αναµένεται νέα
αύξηση της τάξεως του 3,3 % για τον επόµενο χρόνο.

Επίσης -το είπαν όλοι οι συνάδελφοι- µειώθηκε η ανεργία κατά
πέντε ποσοστιαίες µονάδες αυτά τα τριάµισι χρόνια.

Παράλληλα, θα έχουµε και φέτος πρωτογενές έλλειµµα, αλλά
συρρικνωµένο στο 1,6% και του χρόνου, το 2023, θα είναι η
πρώτη χρονιά που θα έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα της τάξης
του 0,7%.

Σε ό,τι αφορά το δηµόσιο χρέος, το 2022 θα µειωθεί και θα
φτάσει στο 168,9%, ενώ τον επόµενο χρόνο αναµένεται να µει-
ωθεί ακόµα περισσότερο κατά δέκα µονάδες και αναµένεται να
σταθεροποιηθεί στα 159%.

Επίσης, η εφαρµογή των κατάλληλων πολιτικών οδήγησε σε
έκρηξη των επενδύσεων. Είπαν και όλοι οι οµιλητές της παρατά-
ξεώς µας ότι έχουµε ρεκόρ όλων των εποχών -της τελευταίας ει-
κοσαετίας τουλάχιστον- σε άµεσες ξένες επενδύσεις, ενώ όπως
λέει η ίδια η Ευρώπη, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή -δεν το λέµε εµείς-
τα επόµενα χρόνια θα υπάρχει ρεκόρ, η Ελλάδα θα είναι πρωτα-
θλήτρια στις επενδύσεις σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κάτι επίσης πάρα πολύ σηµαντικό.

Για το 2023 προβλέπονται επενδύσεις από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων της τάξεως των 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Είναι ένα πραγµατικά τεράστιο ποσό. Από αυτά, τα 3,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ προέρχονται από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και
πράγµατι, το Ταµείο Ανάκαµψης είναι ένα πολύτιµο εργαλείο,
γιατί τα επόµενα χρόνια θα δούµε να ξεδιπλώνεται ένα ευρύ
φάσµα έργων, τετρακοσίων σαράντα έργων, που κοστολογούν-
ται στα 13,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και βεβαίως, µέσα σε αυτά τα έργα, κύριε Υπουργέ, κύριοι
Υπουργοί, είναι και το µεγάλο έργο ύδρευσης της Κέρκυρας που
συνολικά αγγίζει τα 200 εκατοµµύρια ευρώ, που ήταν ένα όνειρο
δεκαετιών και που υλοποιείται. Και περιµένουµε την επόµενη πε-
ρίοδο που πάλι η Νέα Δηµοκρατία θα είναι κυβέρνηση, ακριβώς
διότι έχει να επιδείξει αυτό το µετρήσιµο έργο, κύριε Υπουργέ, κύ-
ριοι Υπουργοί και για το θέµα της Κέρκυρας να ξεκινήσει επιτέ-
λους η υλοποίηση του µεγάλου στόχου, που δεν είναι άλλος από
τον Άξονα Βορρά - Νότου της Κέρκυρας µε τις τέσσερις παρα-
κάµψεις.

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανα-
φερθώ επ’ ολίγον στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής και άµυνας
που είναι και το γνωστικό µου αντικείµενο. Τα τελευταία αυτά
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τριάµισι χρόνια έχει αναβαθµιστεί σηµαντικά η γεωπολιτική ισχύς
της χώρας. Έχει, επίσης, αυξηθεί δυναµικά η διπλωµατική ισχύς
της χώρας και βεβαίως, έχει ισχυροποιηθεί όσο ποτέ άλλοτε η
αποτρεπτική ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων µε τη σοφή από-
φαση του Έλληνα Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη πριν
από τρία χρόνια να τετραπλασιαστούν οι εξοπλιστικές δαπάνες
των Ενόπλων Δυνάµεων και να θωρακιστεί µε αυτό τον τρόπο την
άµυνα της χώρας.

Πολλά προγράµµατα βρίσκονται σε εξέλιξη. Είναι πραγµατικά
αξιοσηµείωτο ότι µόνο το 2022, αυτό τον χρόνο που διανύουµε,
έχουν υπογραφεί πάνω από τριάντα µεγάλες συµβάσεις εξοπλι-
στικών προγραµµάτων. Συνολικά τα τελευταία τρία, τριάµισι χρό-
νια έχουµε ξεπεράσει τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ σε προγραµ-
µατισµένα εξοπλιστικά προγράµµατα, όπως είναι τα Ραφάλ, οι
φρεγάτες Μπελαρά, οι τορπίλες των υποβρυχίων. Πρόκειται για
µια µεγάλη σειρά από εξοπλιστικά προγράµµατα, τα οποία, βε-
βαίως, θα τα βλέπουµε να υλοποιούνται.

Επιτρέψτε µου επίσης να πω και µια κουβέντα για την εγχώρια
αµυντική βιοµηχανία. Η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία πράγµατι
όλα τα προηγούµενα χρόνια υπέστη τα δεινά της οικονοµικής κρί-
σης. Αυτή η Κυβέρνηση -και είναι εδώ και ο Υπουργός Οικονοµι-
κών- µε πρώτη την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία την έβαλε σε
ρότα ανάπτυξης. Σήµερα η Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία µε
αποφάσεις που πήρε αυτή η Κυβέρνηση, για ανανέωση του εξο-
πλισµού, προσλήψεις προσωπικού και νέο εκτελεστέο έργο, έχει
να επιδείξει σηµαντικά επιτεύγµατα. 

Παραδείγµατος χάριν παραλαµβάνουµε κάθε µήνα ένα αερο-
σκάφος εκσυγχρονισµένο F-16 σε Viper, που µέχρι στιγµής έχουµε
πέντε συν ένα, το πρωτότυπο, µας κάνουν έξι. Και στο τέλος του
2023 θα έχουµε άλλα δώδεκα συν τα έξι µας κάνουν δεκαοκτώ,
δηλαδή, µία µοίρα. Και αν επίσης υπολογίσουµε και τα αεροσκάφη
Ραφάλ τα οποία έρχονται και που και στο τέλος του 2023 θα είναι
επίσης δεκαοκτώ, αυτό σηµαίνει ότι στο τέλος του 2023 θα έχουµε
δύο µοίρες υπερσύγχρονων αεροσκαφών τελευταίας γενιάς που
θα µας δώσουν το τακτικό πλεονέκτηµα, να µην πω στρατηγικό,
στους αγώνες που θα δίνουµε στους ουρανούς του Αιγαίου και
της ανατολικής Μεσογείου. Αυτά δεν είναι λόγια. Αυτά είναι πρά-
ξεις, είναι έργα τα οποία τα βλέπουµε µπροστά µας. 

Επίσης ένα µεγάλο κεφάλαιο που έχει αυτή η χώρα είναι ο ναυ-
πηγοεπισκευαστικός τοµέας. Με κρίσιµες αποφάσεις που πήρε
αυτή η Κυβέρνηση τα ναυπηγεία µας, τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά
και τα ναυπηγεία Ελευσίνας βρίσκονται αυτή τη στιγµή στο πρό-
γραµµα εξυγίανσης. Και είµαι απόλυτα βέβαιος ότι θα αναλά-
βουν σηµαντικό κατασκευαστικό έργο και στον τοµέα των
κορβετών, που όπως γνωρίζετε η διαπραγµάτευση βρίσκεται εν
τω περατούσθαι, αλλά και στον εκσυγχρονισµό µέσης ζωής των
φρεγατών ΜΕΚΟ, ένα πρόγραµµα 500 εκατοµµυρίων που και
αυτό έχει εγκριθεί και έρχεται.

Επίσης η συµµετοχή της Ελλάδος στο European Defense
Fund, το Ευρωπαϊκό Ταµείο Άµυνας -να το πω έτσι- είναι από τις
µεγαλύτερες σε επίπεδο Ευρώπης. Έχουµε την 5η θέση µε τα
άµεσα οφέλη για την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, να ξεπερνάνε
φέτος τα 45 µε 50 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τέταρτος αυτός προϋπολογι-
σµός που καταθέτει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι
ένας αναπτυξιακός προϋπολογισµός. Είναι ένας προϋπολογι-
σµός που είναι ο πρώτος µετά το 2012 που εντάσσεται εκτός
µνηµονιακών αγκυλώσεων. Είναι ένας προϋπολογισµός που θέτει
πράγµατι τις βάσεις για την περαιτέρω ανάπτυξη της χώρας σε
υγιείς βάσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ζούµε πραγ-

µατικά σε ταραγµένες εποχές. Οι κρίσεις διαδέχονται η µία την
άλλη και οι πολίτες βρίσκονται σε µια διαρκή πάλη µε µια σκληρή
καθηµερινότητα που δεν αφήνει και πολλά περιθώρια αισιοδο-
ξίας. Όµως, δυστυχώς για εσάς, για την Κυβέρνηση η οικονοµία

έχει κάποια συγκεκριµένα µεγέθη, που η τσέπη των πολιτών τα
αντιλαµβάνεται µε σκληρό τρόπο βέβαια µπροστά στο άνοιγµα
κάθε νέου λογαριασµού, µπροστά στα ράφια των σουπερµάρκετ,
µπροστά σε κάθε έκτακτη ανάγκη που δηµιουργεί πραγµατικό
πανικό στη µέση ελληνική οικογένεια.

Θα σταθώ όµως ως τοµεάρχης ψηφιακής πολιτικής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής στον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης που παρουσιάζεται ναι µεν αυ-
ξηµένος κατά πολύ εξαιτίας των κονδυλίων από το Ταµείο
Ανάκαµψης, όµως έχουµε κάποιες ουσιαστικές διαφορές εµείς
από το ΠΑΣΟΚ. 

Δυστυχώς από τα πρώτα δείγµατα που µας έχει δώσει το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης δεν είµαστε ιδιαίτερα αι-
σιόδοξοι. Και αυτό γιατί προειδοποιούµε πως κινδυνεύουµε να
χάσουµε µια τεράστια ευκαιρία για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό
της χώρας µε την αλόγιστη κατασπατάληση των πόρων του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχει ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο για το ψηφιακό µέλλον της χώρας που εστιάζεται
σε τέσσερις βασικούς τοµείς: Δεξιότητες, κυβέρνηση, υποδοµές
και επιχειρήσεις.

Για να µην χάσουµε την ευκαιρία, όµως, πρέπει να πετύχουµε
άµεσα τα κάτωθι: Πρώτον, κοινωνία χωρίς ανισότητες και ψη-
φιακό χάσµα. Δεύτερον, πληθυσµό µε ψηφιακό εγγραµµατισµό
και ψηφιακούς επαγγελµατίες υψηλής ειδίκευσης. Τρίτον, ασφα-
λείς και βιώσιµες ψηφιακές υποδοµές. Τέταρτον, ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό των επιχειρήσεων. Πέµπτον, ψηφιοποίηση των
δηµόσιων υπηρεσιών και παροχή πραγµατικών ηλεκτρονικών
υπηρεσιών µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες των πολιτών και
των επιχειρήσεων. Και έκτον, εκδηµοκρατισµό των νέων αναδυό-
µενων τεχνολογιών µε ισότιµη, όµως, πρόσβαση για όλους. Γιατί
µην ξεχνάµε ότι δεν έχουν όλοι πρόσβαση στο διαδίκτυο. 

Και βέβαια για να πετύχουµε αυτά τα πράγµατα που ανέφερα,
τι χρειάζεται; Απαιτούνται τρία πράγµατα. Διαφάνεια, διαφάνεια,
διαφάνεια! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Περιφέρεια Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης αποτελεί περιοχή εθνικής και ευρωπαϊκής
σηµασίας, που όµως βιώνει έναν κύκλο παρατεταµένης στασιµό-
τητας. Η Κυβέρνηση συνέστησε το 2020 τη διακοµµατική επι-
τροπή για την ανάπτυξης της Θράκης και παρουσίασε στην
Βουλή τον Σεπτέµβριο ένα πόρισµα εκατόν πενήντα σελίδων γε-
µάτο µε καλές προθέσεις αλλά µε ζωτικό έλλειµµα χρονοδια-
γραµµάτων και χρηµατοδοτικών εργαλείων για την έναρξη των
κοµβικών έργων. 

Παράλληλα ακούµε από παντού, όµως, ότι η Θράκη κατέχει
ξεχωριστή θέση στους γεωπολιτικούς σχεδιασµούς για την ανά-
δειξη ενός σηµαντικού µελλοντικού ρόλου σε συνδυασµό µε το
έντονο ενδιαφέρον για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης. Τίποτα,
όµως, από όλα αυτά δεν αντιστοιχεί µε την καθηµερινή πραγµα-
τικότητα των πολιτών. Τα κίνητρα τεµαχίστηκαν για πρώτη φορά
στην ιστορία µεταξύ Αλεξανδρούπολης, Έβρου, που παίρνει τη
µερίδα του λέοντος, της Κοµοτηνής και της Ξάνθης που ακολου-
θούν ως φτωχοί συγγενείς. Το 80% της βιοµηχανικής ζώνης Κο-
µοτηνής συνεχίζει να τελεί σε καθεστώς εγκατάλειψης µε
εµβληµατικές επενδύσεις που θα έφερναν τον τόνο της αναστρο-
φής του κλίµατος όπως εκείνη της επαναλειτουργίας της «SHEL-
MAN».Τελικά όµως δεν πήραν µπροστά ποτέ.

Η νέα Γέφυρα Κήπων στον Έβρο ως κεντρική οδική πύλη Ελ-
λάδος και Ευρώπης από και προς την Τουρκία θα τονώσει τις εµ-
πορικές σχέσεις, την επιχειρηµατικότητα, τον τουρισµό.
Ανακοινώθηκε και µε επίκαιρη ερώτηση που είχα κάνει εδώ πέρα,
αλλά ήδη βρίσκεται σε καθυστέρηση πολλών ετών. 

Σιδηροδροµικό δίκτυο δεν υπάρχει στη Θράκη. Δεν περνάει
τρένο από την Κοµοτηνή. Μιλάνε, όµως, οι Υπουργοί σας για σι-
δηροδροµική Εγνατία! Μόνο που αυτή η Εγνατία δεν περνάει
από την Κοµοτηνή. Ο συνοριακός σταθµός διαβατηριακών ελέγ-
χων Νυµφαίας - Μακάζα - Ροδόπη µετά από εννιά χρόνια λει-
τουργίας δεν µπορεί ακόµη και σήµερα να ανοίξει για διέλευση
τουριστικών λεωφορείων. Όταν δεν υπάρχει διέλευση τουριστι-
κών λεωφορείων, πώς θα γίνει η οικονοµική και τουριστική ανά-
πτυξη της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης; Δεν
µπορεί να γίνει ποτέ.
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Το φράγµα του Ιασίου που θα υδροδοτήσει την ανατολική λε-
κάνη, είκοσι χρόνια µετά τα εγκαίνιά του δεν λειτουργεί. Απί-
στευτο! Το φράγµα Κοµψάτου τέσσερις πρωθυπουργοί το έχουν
εξαγγείλει. Ζήτησα εγώ ο ίδιος να ονοµαστεί ως εθνικό έργο
στρατηγικής σηµασίας. Ούτε λόγος δεν γίνεται για την ένταξή
του σε κάποιο χρηµατοδοτικό εργαλείο, παρ’ όλο που και αυτό
βρίσκεται στο πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής.

Για µια ακόµη φορά ζητώ από αυτό το Βήµα και το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης για τις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές
που ιδίως υπάρχουν φτωχοί καπνοπαραγωγοί, µουσουλµάνοι
από τη µειονότητα, να δοθεί αυτή η ειδική στρεµµατική ενίσχυση
που περιλαµβάνεται και αυτό στο πόρισµα της διακοµµατικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε στο τέλος
της οµιλίας µου να κάνω και µια ειδική αναφορά, όµως, στο πο-
λιτικό τοπίο που επικρατεί σήµερα στη Θράκη και ιδίως στη µει-
ονότητα. Νοµίζω ότι η ιδιότητα του µειονοτικού Βουλευτή
προσδίδει ίσως κάποια ιδιαίτερη αξία σε αυτά που θα αναφέρω
κάτωθι. 

Όλα αυτά τα χρόνια µαζί µε την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής δουλέψαµε σκληρά. Πέτυχα στό-
χους για τη Θράκη και τη Ροδόπη και θα συνεχίζω να διεκδικώ
µέχρι να πετύχω να αλλάξει η εικόνα που υπάρχει σήµερα στην
περιοχή και εντός της µειονότητας. 

Σε αυτή τη µάχη δεν χώρισα Θρακιώτες. Έδωσα ισότιµη µάχη
για όλους και για όλα. Για τα ειδικά θέµατα της µειονότητας δεν
υπέστειλα ποτέ τη σηµαία του αγώνα. Βρισκόµαστε σε ένα συ-
νεχές πλαίσιο διεκδίκησης για τη δηµοκρατία, την ισονοµία, την
ισοπολιτεία, που την είχε διακηρύξει ο Κωνσταντίνος Μητσοτά-
κης ο αείµνηστος, για τη βελτίωση και τη διατήρηση ως δικαιώ-
µατος επιλογής της µειονοτικής εκπαίδευσης και την ενίσχυσή
της, για την εφαρµογή του νόµου που θα οδηγεί σε ελεύθερες
εκλογές για τα Βακούφια, σύµφωνα µε τα θέλω της µειονότητας,
για την εφαρµογή των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, που αφορούν στους µειονοτικούς
συλλόγους στη Θράκη. 

Μάχοµαι, όµως πάνω απ’ όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για την κοινωνική και πολιτική χειραφέτηση, ελευθερία της µει-
ονότητας, να είναι ελεύθερη η µειονότητα. Σε αυτόν τον αγώνα
µου δεν δίστασα να συγκρουστώ µε τα βαθιά συστήµατα που κα-
νείς άλλος µειονοτικός Βουλευτής δεν έπραξε τις τελευταίες δε-
καετίες, από το 1920 µέχρι σήµερα. Θέλησαν να µε συκοφα-
ντήσουν ψευδώς, να µε διαγράψουν από τη συνείδηση του πο-
λίτη της µειονότητας, λόγω των απόψεών µου, να µε φιµώσουν
από το µειονοτικό Τύπο γιατί ακολούθησα το δρόµο της συνεί-
δησής µου και τα θέλω του λαού. Με απείλησαν και µε απειλούν
και σήµερα εµένα και τους συνεργάτες µου. Δεν είναι, όµως, ο
χαρακτήρας µου να συγκρούοµαι µε λόγια, αλλά µε έργα. Θέλω
ειρήνη στη Θράκη. Δεν επιδιώκω την ένταση και θα δώσω µάχη
για την προάσπιση της δηµοκρατίας και της ειρήνης. Εντός της
µειονότητας θέλουµε δηµοκρατία. Θέλω ανάπτυξη για όλους και
όχι µόνο για λίγους. 

Καλώ την Κυβέρνηση να υλοποιήσει τις προτάσεις µας για τη
Θράκη. Θέλω να ευχαριστήσω από το Βήµα της Βουλής τόσο το
κόµµα µου καθώς και όλους τους συναδέλφους µου, που σε
αυτό τον αγώνα είναι µαζί µου. Έδωσα το στίγµα, προκειµένου
να επιδιώξουµε στη Θράκη να έρθει η πολυπόθητη ανάπτυξη και
η δηµοκρατία. 

Το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής µε την προοδευτική του πο-
λιτική πρόταση καταψηφίζει τον προϋπολογισµό της Κυβέρνη-
σης γιατί είναι κοινωνικά άδικος και διευρύνει, κατά εµάς, τις
ανισότητες. Είµαστε πεπεισµένοι ότι το 2023 θα γίνει πραγµατικά
η εναλλακτική προοδευτική σοσιαλδηµοκρατική διακυβέρνηση
που προτείνουµε στον λαό µας και ο λαός θα κληθεί να αποφα-
σίσει περί αυτού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ κ. Αχµέτ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας

πως σε κανονικές συνθήκες η Κυβέρνηση θα έπρεπε να έχει ήδη
παραιτηθεί και όχι να καταθέτει προϋπολογισµό σαν να µην συµ-
βαίνει τίποτα. Αν νοµίζει ο πανικόβλητος κ. Μητσοτάκης, του
οποίου το όνοµα οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης αναφέρουν
σαν αντιβίωση κάθε δέκα λέξεις στις οµιλίες που έχουν γράψει,
ότι µπορεί να συνεχίσει να κυβερνά κρυπτόµενος από τις απα-
ράγραπτες ευθύνες του για την οικονοµική, θεσµική και πολιτει-
ακή εξαθλίωση που βιώνουµε, τότε νοµίζω ότι πάσχει από
διαστρεβλωµένη αντίληψη της πραγµατικότητας. 

Ένας τίτλος για τον τελευταίο σας προϋπολογισµό: «That’s it».
Σας είδαµε, σας υποστήκαµε, τέλος, τελειώσατε. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αν άκουγε κάποιος τις τοποθετήσεις µέχρι
τώρα από τους οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας, θα νόµιζε ότι
ζούµε στην καλύτερη περίοδο της Μεταπολίτευσης. Πραγµατικά,
όµως, πώς µπορείτε κυριολεκτικά -και σας κοιτάω στα µάτια- να
τα λέτε όλα αυτά τη στιγµή που η συντριπτική πλειοψηφία των
συµπολιτών µας συντρίβεται από τις εκρηκτικές αυξήσεις στο
κόστος ζωής; 

Η Ελλάδα του Κυριάκου Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι η χώρα µε την ακριβότερη βενζίνη της Ευρώπης.
Είναι η χώρα που πληρώνουµε την ακριβότερη ηλεκτρική ενέρ-
γεια είτε άµεσα από την τσέπη µας είτε µέσω του κρατικού προ-
ϋπολογισµού. Είναι η χώρα όπου το πραγµατικό εισόδηµα σε
όρους αγοραστικής δύναµης είναι στον πάτο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Είναι η χώρα που µία µέση οικογένεια χρειάζεται στην
καλύτερη έναν κατώτατο µισθό για να πληρώσει µόνο το ενοίκιο
της. Είναι η χώρα που οι τράπεζες εκτινάσσουν τα επιτόκια των
δανείων στο δευτερόλεπτο, αλλά αφήνουν τα επιτόκια καταθέ-
σεων στο µηδέν, µε αποτέλεσµα να τρίβουν τα χέρια τους οι
κάθε λογής Πάτσιδες και οι κάθε λογής Πιτσίκες. Τα ξέρετε τα
ονόµατα. Για αυτή την Ελλάδα πανηγυρίζετε, κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η αισχροκέρδεια, η οποία όχι µόνο δεν εµποδίζεται από την
Κυβέρνηση την οποία υποστηρίζετε αλλά ενισχύεται, έχει οδη-
γήσει σε απόγνωση εκτός από τα χαµηλότερα εισοδήµατα και
την περίφηµη µεσαία τάξη. Ο πληθωρισµός σε τρόφιµα, ενέρ-
γεια, είδη πρώτης ανάγκης είναι πολύ υψηλότερος από τις ήδη
τερατώδεις αυξήσεις που αποτυπώνονται στον γενικό δείκτη. 

Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα; Οι περισσότεροι συµπολίτες
µας ψωνίζουν µόνο τα απολύτως απαραίτητα είδη διατροφής,
δεν ανάβουν θέρµανση για να ζεσταθούν ή µετακινούν το όχηµά
τους µόνο σε περίπτωση ανάγκης. Έχουν ξεχάσει τι θα πει
ψώνια, έχουν ξεχάσει τι θα πει διασκέδαση, έχουν ξεχάσει τι θα
πει διακοπές. 

Είναι άραγε µια δύσκολη περίοδος για όλους; Όχι. Ας δούµε,
λοιπόν, δείτε εσείς, µόνο τα ρεκόρ κερδών στους ισολογισµούς
των εταιρειών ενέργειας και καυσίµων και θα καταλάβετε για
ποιον νοιάζεται πραγµατικά ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή
του.

Είναι διεθνής κρίση, αλλά εδώ είµαστε οι πρωταθλητές και της
µιζέριας, και της φτώχειας, και της ανέχειας και φταίτε για αυτό.
Και κυρίως δεν την πληρώνουµε όλοι το ίδιο. Κάποιοι δεν βγά-
ζουν το µήνα και κάποιοι πλούσιοι κάνουν πάρτι υπερκερδών που
δεν είχαν δει ούτε φανταστεί ούτε στον ύπνο τους. 

Ακούσαµε ότι η Κυβέρνηση ελαφρύνει και στηρίζει τους πολί-
τες. Μας κοροϊδεύετε; Ένα στοιχείο µόνο: Ιανουάριος - Οκτώ-
βριος του 2022 τα κρατικά έσοδα µόνο για τον ΦΠΑ είναι 18
δισεκατοµµύρια. Την αντίστοιχη περίοδο για το 2021 είναι 13 δι-
σεκατοµµύρια. Έχετε εισπράξει 5 δισεκατοµµύρια περισσότερα
από την ελληνική κοινωνία για τον ΦΠΑ, µόνο από τον ΦΠΑ, και
µιλάτε για φοροελαφρύνσεις; Σοβαρά τώρα δηλαδή µπορούµε
να µπούµε πραγµατικά στην κουβέντα; Με το ένα χέρι αρπάζετε
από την τσέπη των πολιτών είκοσι, µε το άλλο τους επιστρέφετε
το ένα και ζητάτε να σας πουν και ευχαριστώ; 

Ακούµε για αυξήσεις στις συντάξεις από την Κυβέρνηση που
έκοψε µαχαίρι τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Αυτό είναι 3 δισεκατοµ-
µύρια τα τελευταία τρία χρόνια. Και στερήσατε και τα αναδρο-
µικά από ενάµισι εκατοµµύριο συνταξιούχους. Ντροπή, ντροπή
πραγµατικά! 

Είναι τόσο µεγάλη και πολυεπίπεδη η κοροϊδία και η ασέβεια
αυτής της Κυβέρνησης προς την ελληνική κοινωνία και τους Έλ-
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ληνες πολίτες που θα µπορούσα να µιλάω για ώρες. Όµως, θέλω
να επικεντρωθώ και ως αρµόδιος τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ στο
κοµµάτι του προϋπολογισµού που αφορά την ψηφιακή διακυβέρ-
νηση. 

Μεγάλο µέρος των δράσεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που αφορούν το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας το RRF
αφορά τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας. Το ποσοστό
πραγµατικής απορρόφησης των κονδυλίων του «Ελλάδα 2.0»,
που ειρήσθω εν παρόδω, όπως αποκάλυψε η «LE MONDE», -γιατί
όλα τα σοβαρά από τις εξωτερικές εφηµερίδες τα µαθαίνουµε-
το κατάρτισε η PWC που παίρνει και έργα και από αυτό το Τα-
µείο. Και δεν απάντησε και στην ερώτηση που καταθέσαµε. 

Και εσείς, κύριε Σταϊκούρα, τη µπάλα στην εξέδρα πετάξατε.
Μας λέγατε για τον διαγωνισµό. Δεν µας λέγατε για τη σύγ-
κρουση ρόλων και συµφέροντος, ότι αυτός που σχεδιάζει το Τα-
µείο είναι αυτός που παίρνει και έργα από το Ταµείο. Μας λέγατε
για το διαγωνισµό λες και σας ρωτήσαµε για αυτό. 

Δεν απάντησε ο κ. Πιερρακάκης για το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, αλλά το ποσοστό απορρόφησης είναι πραγµα-
τικά αµελητέο. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι πέρα από τις λογιστικές
πληρωµές υπάρχουν ελάχιστες πραγµατικές δαπάνες για έργα
που έχουν ενταχθεί και υλοποιούνται αυτή τη στιγµή. Ένα από
τα κύρια αφηγήµατα της Κυβέρνησης είναι ο ψηφιακός µετασχη-
µατισµός. Αλλά τα έργα που έχει επιδείξει µέχρι σήµερα, δηλαδή
αυτά τα έργα τα οποία µπορεί να κατασκευάζονται µε χρήµατα
του Ταµείου Ανάκαµψης µπορεί να είναι προς συµβασιοποίηση,
αλλά από δαπάνες κουλούρι, µηδέν. 

Και εδώ εξηγώ: Το «Ελλάδα 2.0» που υλοποιείται, έως το
Μάρτη του 2022 είχε εισροές 7,52 δισεκατοµµύρια, νούµερα σάς
αναφέρω, και δαπάνες µόλις 310 εκατοµµυρίων ευρώ. Τι σηµαί-
νει αυτό; Λιµνάζοντες πόροι ύψους 7,2 δισεκατοµµυρίων και ότι
ο στόχος απορροφητικότητας που είχε θέσει η Κυβέρνηση το
2021 δεν επετεύχθη, ενώ µε τους ρυθµούς αυτούς κλείνει και δεν
επιτυγχάνεται ο στόχος ούτε για το 2022. Κι εδώ υπάρχει ο εξής
κίνδυνος: Η χώρα να αποτύχει στην αξιολόγηση του RRF, που γί-
νεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση στο τέλος του χρόνου, και το
αποτέλεσµα θα είναι να χαθούν οι πόροι του RRF. Δηλαδή θα
είναι να επιλέξουµε σε µια δυσάρεστη θέση το εξής: είτε να χρη-
µατοδοτήσουµε τα ψηφιακά έργα από το εθνικό σκέλος του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, που ούτως ή άλλως είναι
περιορισµένο και κουτσουρεµένο, είτε να καταφύγουµε στον
εξωτερικό δανεισµό τη στιγµή που τα επιτόκια δανεισµού είναι
απαγορευτικά, άνω του 5% µε το Μητσοτάκης effect να είναι σε
πλήρη λειτουργία ή να απεντάξουµε χρήσιµα έργα για την ψη-
φιακή µετάβαση.

Ό,τι και να επιλέξεις είναι χαµένο. Ναρκοθετείτε το µέλλον της
χώρας µε την αλόγιστη πολιτική σας. Ένα τελευταίο ζήτηµα.
Στον προϋπολογισµό τα κονδύλια του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης για την κυβερνοασφάλεια ανέρχονται στο εξω-
φρενικό ποσό των 2,76 εκατοµµύρια ευρώ. Φέρατε νοµοσχέδιο
την προηγούµενη εβδοµάδα στο νοµοσχέδιο των υποκλοπών. Ως
προς τους εργαζοµένους προβλέπονται είκοσι έξι άτοµα ενώ ο
οργανισµός είναι πενήντα επτά. Σε ένα πάρα πολύ ευαίσθητο
τοµέα, όπως είναι αυτός της κυβερνοασφάλειας, τα κονδύλια
που προβλέπονται αποτελούν ένα ελάχιστο κλάσµα ως προς τη
συνολική υπολογιζόµενη δαπάνη που αφορά το Υπουργείο. Η κυ-
βερνοασφάλεια χρειάζεται έµπρακτη στήριξη και πόρους. Βέ-
βαια τι να περιµένει κανείς από µια Κυβέρνηση που χρησιµοποιεί
ένα τόσο ευαίσθητο τοµέα, την κυβερνοασφάλεια, ώστε να θο-
λώσει τα νερά και να απεµπλακεί πολιτικά ο κ. Πιερρακάκης για
όσα αίσχη έχουν γίνει από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για το «Predator» και από την ΕΥΠ. 

Για εµάς στο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, σας ενηµερώνουµε ότι η ψη-
φιακή µετάβαση δεν αποτελεί ούτε προνόµιο, ούτε απειλή. Ακο-
λουθεί την ανάπτυξη της οικονοµίας της πληροφορίας που
µπορεί και πρέπει να λειτουργεί ανθρωποκεντρικά. Το σχέδιο
«Ελλάδα plus» που έχουµε ανακοινώσει στοχεύει σε µια δίκαιη
ψηφιακή µετάβαση µε διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα και συµ-
περίληψη όλων στη νέα εποχή µε όφελος και για το δηµόσιο συµ-
φέρον και για την καλή λειτουργία της αγοράς της τεχνολογίας,
της πληροφορικής και επικοινωνιών. 

Και κλείνοντας θα σας κάνω και µια σύσταση. Έχετε µια ευ-
καιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνετε κάτι καλό για τη
χώρα και τους πολίτες. Μην ανοίξετε, λοιπόν, τη Βουλή µετά τις
γιορτές. Προκηρύξτε εκλογές έτσι ώστε ο κυρίαρχος λαός να
σας στείλει πίσω τον λογαριασµό, ώστε να απαλλαγούµε από την
πιο τοξική Κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης. Ήρθε η ώρα για αλ-
λαγή, για δικαιοσύνη παντού, για ανακούφιση των πολιτών, για
µείωση ανισοτήτων και για ανάσα Δηµοκρατίας. Δεν θα τα λύ-
σουµε όλα. Δεν έχουµε µαγικό ραβδί αλλά αυτό το χάλι δεν αν-
τέχεται άλλο.

Καταψηφίζω τον προϋπολογισµό. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Υπουργός Οι-

κονοµικών, κ. Σταϊκούρας ζήτησε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πάρα πολύ. 
Με αφορµή την τελευταία εισήγηση του αξιότιµου συναδέλ-

φου αλλά και άλλες τοποθετήσεις που άκουσα θέλω να κάνω µια
πεντάλεπτη παρέµβαση για να προσθέσω κάποια στοιχεία στη
συζήτηση που διεξάγεται. 

Πρώτα απ’ όλα ο κύριος συνάδελφος έκανε µια νοµίζω τουλά-
χιστον άτυχη αναφορά στις µειώσεις φόρων, λέγοντας ότι αυτή
η Κυβέρνηση δεν έχει µειώσει τους φόρους. Αν δεν απατώµαι,
κύριε συνάδελφε, εκλέγεσθε στη Θεσπρωτία. Στη Θεσπρωτία οι
συµπατριώτες σας πληρώνουν 2,6 εκατοµµύρια λιγότερο ΕΝΦΙΑ
το 2022 από το 2018. Έχουν µια µείωση 32,46%. Τους έχετε ρω-
τήσει τι ΕΝΦΙΑ πληρώνουν; Στον νοµό σας, στην περιφερειακή
σας ενότητα περισσεύουν στο διαθέσιµο εισόδηµα του πολίτη
2,6 εκατοµµύρια ευρώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τις αντικειµενικές τις είδατε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας

έδωσα ένα ενδεικτικό στοιχείο ενός φόρου. Θα µπορούσα να
δώσω λίστα µειώσεων φόρων. Ευτυχώς κανένας συνάδελφός
σας από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν έκανε το λάθος να
µιλήσει για φόρους. Ευτυχώς. Κάνατε το λάθος, όµως, εσείς. Και
σας απάντησα µε τη Θεσπρωτία. Θα µπορούσα να σας πω κι
άλλα στοιχειά. 

Παρεµπιπτόντως προηγούµενος συνάδελφός σας είπε ότι η
ΓΣΒΕΕ ασκεί σκληρή κριτική στην Κυβέρνηση για την ασκούµενη
πολιτική. Σήµερα είχαµε την έκθεση της ΓΣΒΕΕ. Σας διαβάζω µια
ενδιαφέρουσα παράγραφο. Ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος -
άκουσα για το οικονοµικό κλίµα από συνάδελφό σας- µικρών και
πολύ µικρών επιχειρήσεων ενισχύθηκε το δεύτερο εξάµηνο του
2021, ενισχύεται το πρώτο εξάµηνο του 2022. Αυτό οφείλεται στο
πλήρες άνοιγµα της οικονοµίας στην πολύ καλή τουριστική πε-
ρίοδο, στη µείωση φορολογικών και άλλων επιβαρύνσεων -η
ΓΣΒΕΕ το λέει- και στα µέτρα αντιµετώπισης των υψηλών τιµών
ενέργειας από την Κυβέρνηση. Όλα αυτά είναι οι βασικοί παρά-
γοντες των θετικών αυτών εξελίξεων. Άρα για άλλον συνάδελφό
σας που µίλησε για την ψυχολογία της αγοράς η απάντηση δίνε-
ται από την ίδια τη ΓΣΒΕΕ. 

Τρίτη παρατήρηση: επαναλαµβάνετε όλοι µονότονα την αύ-
ξηση των φορολογικών εσόδων του 2022. Έχει δοθεί απάντηση
αλλά είναι ευκαιρία να το επαναλάβω. Η αύξηση των φορολογι-
κών εσόδων του 2022 εκτιµάται στα 6,8 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Από αυτά τα 6,8 δισεκατοµµύρια ευρώ τα 813 εκατοµµύρια είναι
φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων. Γιατί; Γιατί πήγε καλύ-
τερα η οικονοµία την προηγούµενη χρονιά. Εδώ, συνεπώς,
έχουµε απευθείας σύνδεση µε την αύξηση των εισοδηµάτων,
καθώς οι συντελεστές φορολογίας εισοδήµατος παρέµειναν
αµετάβλητοι σε σχέση µε το προηγούµενο έτος. Όταν, συνεπώς,
έχεις τους ίδιους φορολογικούς συντελεστές και έχεις παρα-
πάνω φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων έχεις παραπάνω
εισόδηµα. Απλή λογική. Στα νοµικά πρόσωπα είναι 828 εκατοµ-
µύρια. Γιατί τα νοµικά πρόσωπα; Γιατί οι επιχειρήσεις πήγαν κα-
λύτερα το 2021 σε σχέση µε το 2020, άρα πληρώνουν το 2022.
Απλά στοιχεία είναι αυτά. Είναι 23,2 αύξηση. Άρα από τα 6,8 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ αύξηση φορολογικών εσόδων αφαιρούµε
περίπου τα 2 δισεκατοµµύρια που είναι φόροι φυσικών και νοµι-
κών προσώπων. 

Τι περισσεύει; Περισσεύει το δεύτερο ανάχωµα της κριτικής
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σας που είναι ο ΦΠΑ. Πόσο αυξηµένος; Είναι 4,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Γιατί είναι αυξηµένος 4,1 δισεκατοµµύρια ευρώ; Το 1,3 δι-
σεκατοµµύριο από αυτά οφείλεται στα αυξηµένα έσοδα του του-
ρισµού που καταγράφεται στις εξαγωγές υπηρεσιών. Οι
εισπράξεις από τουριστικές υπηρεσίες είναι 18 δισεκατοµµύρια.
Αυτό εκτιµάται. Στα επίπεδα του 2019, δηλαδή. Αύξηση κατά 7,5
δισεκατοµµύρια από το 2021. Να η πρώτη πηγή αυξηµένου ΦΠΑ.
Δεύτερη πηγή, αύξηση κατά 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ της πραγ-
µατικής ιδιωτικής κατανάλωσης σε σταθερές τιµές η οποία αυ-
ξάνεται 7,2%. Να και η δεύτερη πηγή. 

Σας προσθέτω και τρίτη αν θέλετε, τη µείωση της φοροδιαφυ-
γής. Διότι σύµφωνα µε την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
που βγήκε προχθές, υπάρχει σηµαντική συρρίκνωση της φορο-
διαφυγής το 2020 και το 2021 στην Ελλάδα εξαιτίας, όπως λέει
η έκθεση, της µείωσης των φόρων και των ασφαλιστικών εισφο-
ρών άρα της µη ύπαρξης κινήτρων από τους πολίτες να φορο-
διαφύγουν αλλά και της σηµαντικής ενίσχυσης των ηλεκτρονικών
συναλλαγών. Και τι περισσεύει; Περισσεύει 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ που είναι η αύξηση του ΦΠΑ εξαιτίας της ακρίβειας. Άρα
από τα 6,8 δισεκατοµµύρια αυξηµένα φορολογικά έσοδα το 1,5
δισεκατοµµύριο ευρώ έχει να κάνει µε την ακρίβεια. 

Και ερχόµαστε ως Κυβέρνηση και επιστρέφουµε το σύνολο
αυτών των εσόδων στην κοινωνία. Ό,τι δεν έχει µόνιµο χαρα-
κτήρα το επιστρέφουµε µε τη µορφή επιδοµάτων και ενισχύσεων
της κοινωνίας. Ό,τι έχει µόνιµο χαρακτήρα το επιστρέφουµε µει-
ώνοντας φόρους και ασφαλιστικές εισφορές µόνιµα για το σύ-
νολο της κοινωνίας και κυρίως για τη µεσαία τάξη. Δεν υπάρχει
µία ευρωπαϊκή χώρα η οποία να µειώνει µόνιµα φόρους το 2023.
Μόνο η Ελλάδα µειώνει µόνιµα τις ασφαλιστικές εισφορές κατά
τρεις ποσοστιαίες µονάδες και καταργεί την εισφορά αλληλεγ-
γύης για το σύνολο των Ελλήνων συµπατριωτών. 

Επόµενη παρατήρηση. Έχουµε δώσει στη δηµοσιότητα τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών. Το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών είναι στα 33 δισε-
κατοµµύρια το δεύτερο τρίµηνο του 2022. Το δεύτερο τρίµηνο
του 2022. Είναι το υψηλότερο των τελευταίων τριών ετών. Ακόµα
και το δεύτερο τρίµηνο του 2019 ήταν στα 32,2 δισεκατοµµύρια.
Δηλαδή, έχουµε ένα αυξηµένο διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών
παρά το γεγονός ότι έχουµε πρωτόγνωρες κρίσεις. Και πράγµατι
αυτές δηµιουργούν σηµαντικές αναταράξεις σε οικογενειακούς
και εθνικούς προϋπολογισµούς. 

Αυτό το στοιχείο µου λέτε ότι δεν σας ικανοποιεί και έχετε ένα
καινούργιο στοιχείο -να το δεχθώ κι αυτό- το πραγµατικό διαθέ-
σιµο εισόδηµα. Το άκουσα και από την εισηγήτρια χθες το
άκουσα και από συναδέλφους σήµερα της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα συνεπώς µε βάση
την EUROSTAT ακούστε πόσο είναι µε µονάδες βάσης του
«οκτώ». Δεν είναι στοιχείο θριαµβολογίας. Δεν το λέω ως στοι-
χείο θριαµβολογίας αλλά να έχουµε µια αίσθηση σε ποιους
ασκείτε κριτική. Το 2015 το πραγµατικό κατά κεφαλήν διαθέσιµο
εισόδηµα των νοικοκυριών: 71,62. Οι µονάδες βάσης είναι το
«εκατό». Διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Το 2016 είναι 71,62 µε διακυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ. Το 2017 είναι 71,35. Διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Το
2018 είναι 72,12. Διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Το 2019 να το µοιρά-
σουµε: 76,13. Σηµαντική αύξηση. 

Πέφτει το 2020 στα 73,88 και το 2021 είναι στο υψηλότερο
σηµείο που έχει βρεθεί την τελευταία δεκαπενταετία, στα
79,32.

Άρα κανένας δεν µπορεί να θριαµβολογεί όταν το διαθέσιµο
εισόδηµα είναι στο 80% του του βασικού άξονα που αξιολογού-
µαστε. Δηλαδή, υστερούµε σηµαντικά. Ουδείς υποστηρίζει ότι
δεν υστερούµε. Όχι, όµως, και να ασκείτε κριτική για το 79,32,
όταν σταθερά την περίοδο που όλη η Ευρώπη πήγαινε καλά,
εσείς ήσασταν στο 71,62.

Τελευταία παρατήρηση. Άκουσα κάτι…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τα µνηµόνια πού

είναι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ό,τι θέ-

λετε µπορώ να σας απαντήσω. Έχω στοιχεία ακόµα και για τα

ταµειακά διαθέσιµα. Αν θέλετε. Προνοµιακός φόρος. 
Τελευταίο στοιχείο το ιδιωτικό χρέος. Το ιδιωτικό χρέος έχω

πει πάρα πολλές φορές ότι είναι ένα µεγάλο πρόβληµα για τα
ελληνικά νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Δεν το κρύβουµε κάτω
από το χαλί. Προσπαθούµε µε όλους τους εφικτούς τρόπους να
το αντιµετωπίσουµε. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός, για παρά-
δειγµα, που από πολλούς από εσάς λοιδορείται, σήµερα τα στοι-
χεία του είναι τα καλύτερα οποιουδήποτε άλλου µηχανισµού τα
τελευταία δώδεκα χρόνια, κατά τα οποία παλέψαµε πολλές δια-
δοχικές κυβερνήσεις να αντιµετωπίσουµε το ιδιωτικό χρέος.

Να δούµε, όµως, πού είναι το ιδιωτικό χρέος. Το ιδιωτικό
χρέος έχει αυξηθεί επί ΣΥΡΙΖΑ, την περίοδο της υψηλής ανάπτυ-
ξης στην Ευρώπη, αλλά της µηδενικής ανάπτυξης στην Ελλάδα,
κατά 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Την περίοδο 2015 - 2018 το ιδιω-
τικό χρέος των πολιτών αυξήθηκε στα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Πράγµατι, την περίοδο 2019 - 2022 το ιδιωτικό χρέος έχει αυ-
ξηθεί περαιτέρω κατά 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Κανένας, συνε-
πώς, δεν µπορεί να είναι ικανοποιηµένος µε αύξηση του
ιδιωτικού χρέους των πολιτών και προσπαθούµε να το αντιµετω-
πίσουµε. Όχι, όµως, να έρχεστε και να λέτε για εκτόξευση του
ιδιωτικού χρέους, όταν το ιδιωτικό χρέος επί ηµερών σας ήταν
υπερδιπλάσιο στην αύξηση. Να έχουµε µια αίσθηση της πραγ-
µατικότητας και των συγκρίσιµων στοιχείων. 

Συµπερασµατικά, έδωσα κάποια στοιχεία που πιστεύω να βοη-
θήσουν τον δηµόσιο διάλογο να κινηθεί σε µια µεγαλύτερη λο-
γική. Δεν θριαµβολογούµε. Αποτυπώνουµε την πραγµατικότητα
ως έχει. Παρουσιάζουµε τις συλλογικές επιτυχίες πολιτών και πο-
λιτείας, νοικοκυριών, επιχειρήσεων και Κυβέρνησης, έτσι ώστε η
χώρα να πετυχαίνει διπλάσια ανάπτυξη από τον µέσο ευρωπαϊκό
όρο φέτος, τριπλάσια ανάπτυξη από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο
του χρόνου, να έχει ιστορικό ρεκόρ επενδύσεων και εξαγωγών
φέτος, να έχει σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τη µεγαλύ-
τερη αύξηση ρυθµού επενδύσεων µέχρι το 2024 και να στέκεται
πολύ καλά σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Κι αυτό οφείλεται στην κοινω-
νία και στις θυσίες της, τις οποίες θα πρέπει όλοι να σεβόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κ. Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ζήτησε τον λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα πω τα εύκολα ότι ο κ. Σταϊκούρας µας λέει τι γινόταν

µετά το 2015, όταν εµείς δεν είχαµε ανάπτυξη, ενώ όλη η Ευ-
ρώπη είχε ανάπτυξη. Δεν νοµίζω ότι η Γερµανία σε αυτή την πε-
ρίοδο άρχισε το 2015 µε µείωση 24% του ΑΕΠ, η Γαλλία, το
Βέλγιο, η Βουλγαρία. Τι συγκρίνετε ως οικονοµολόγος; Συγκρί-
νετε δηλαδή το 2015 - 2019 που δεν είχαµε την ανάπτυξη της Ευ-
ρώπης, όταν εσείς, οι δύο κυβερνήσεις, ρίξατε το εισόδηµα των
Ελλήνων 24% - 25%; Ούτε θα πω για τα άλλα ευχολόγια που λέτε
στην κριτική σας. 

Λέτε πάλι ότι αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα. Η ΕΛΣΤΑΤ ψεύ-
δεται όταν λέει πως ανάµεσα στο 2020 και το 2021 µόνο το 7%
του ελληνικού πληθυσµού είδε αύξηση, το 23%-24% είδε µείωση
και οι άλλοι µείνανε στάσιµοι; Ψέµατα λέει; Είναι ένδειξη προ-
βλήµατος και ανισοτήτων αυτό; Εσείς ψεύδεστε όταν καταθέτετε
προϋπολογισµό στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δείχνει µε δύο δεί-
κτες ανισοτήτων, µείωση των ανισοτήτων και στους δύο δείκτες
για το 2015 - 2019, αύξηση µετά από το 2019. Ψεύδεστε κι εσείς; 

Άρα τη βλέπει ο κόσµος αυτή την αύξηση; Και γιατί σε όλες
τις δηµοσκοπήσεις στα ποιοτικά στοιχεία λέει ο κόσµος ότι «δεν
τα βγάζουµε πέρα», ότι, όπως είπε και ο κ. Κάτσης, «κόβουµε
από τις δαπάνες µας, από τη θέρµανση, από το σουπερµάρκετ»;
Γιατί το κάνουν αυτό αν είναι αυτή η ωραία εικόνα που παρου-
σιάζετε; 

Δεν µου λέτε, «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» διαβάζετε; Μας είπατε ότι η
ΓΣΕΒΕΕ στο τελευταίο της ανακοινωθέν, σε ανάλυσής της λέει
ότι βελτιώνεται η κατάσταση. Θα το διαβάσω όλο, γιατί σας έχω
συνηθίσει να διαβάζετε µια παράγραφο και να ξεχνάτε πενήντα
πέντε άλλες παραγράφους. Δεν µου λέτε, εσείς που λέτε ότι εί-
σαστε για όλη την κοινωνία, όταν οι είκοσι µία πιο πλούσιες επι-
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χειρήσεις, µε τη µεγαλύτερη κεφαλαιοποίηση για να το πω πιο
σωστά, στο πρώτο εννεάµηνο του 2021 είχαν κέρδη 1,4 δισεκα-
τοµµύριο και τώρα έχουν 3,7 δισεκατοµµύρια, αυτό είναι επειδή
επί δικής σας διακυβέρνησης αυξήθηκε η επιχειρηµατικότητα;
Τα κέρδη αυτά βγήκαν επειδή βγήκαν καινούργιες τεχνολογίες,
νέα προϊόντα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό και έγινε η αύξηση της κερδοφορίας; Ο κ. Μητσοτά-

κης έκανε ένα πλαίσιο που κάνουµε τέτοια προϊόντα και τέτοιες
υπηρεσίες που θέλει όλος ο κόσµος να τις αγοράσει; Αυτό ισχυ-
ρίζεστε; Και λέτε ότι όλοι είµαστε στην ίδια βάρκα; Πραγµατικά;
Τη διαβάσατε τη «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»; Σε ποια βάρκα είµαστε όλοι
µαζί; 

Σκεφτείτε τα αυτά. Σκεφτείτε ότι είσαστε µια Κυβέρνηση η
οποία λέει ότι συνεχίζουµε όπως αρχίσαµε, µε µειώσεις φόρων
για τους λίγους, για παρεµβάσεις που ευνοούν και έναν νεοφι-
λελευθερισµό που δεν είναι ούτε νεοφιλελεύθερος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι η τελευταία µου κουβέντα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαρι-
στώ.

Στον ανταγωνισµό έχετε τον κ. Λιανό που ήθελε να κάνει κάτι
στις τηλεπικοινωνίες και τον έκοψε ο κ. Πιερρακάκης. Δεν είναι
δική σας δουλεία; Τα ξέρετε αυτά; Στα δύο διυλιστήρια που
έχουν 1 δισεκατοµµύριο κέρδη κι αυτά βρήκαν καινούργιες τε-
χνικές και βγάλανε τα κέρδη; Και λέτε ότι είσαστε Κυβέρνηση
όλων των Ελλήνων; Να σας χαρίσω ότι είσαστε η Κυβέρνηση του
7% των Ελλήνων, αυτών που είδαν την αύξηση του διαθέσιµου
εισοδήµατος. Τίποτα παραπάνω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. Παρακαλώ, σύντοµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρώτα

απ’ όλα, χαίροµαι, κύριε Τσακαλώτο, γιατί επικαλεστήκατε τις
δηµοσκοπήσεις. Άρα πάει να πει ότι πρέπει να συζητήσουµε επί
δηµοσκοπήσεων. Αν, συνεπώς, επικαλείστε δηµοσκοπήσεις και
έναν δείκτη των δηµοσκοπήσεων, υποθέτω θα πρέπει να ασχο-
λείστε και µε τους δείκτες της πρόθεσης της ψήφου, να ασχο-
λείστε µε τις δηµοτικότητες και ούτω καθεξής. Άρα όταν λέτε για
δηµοσκοπήσεις και τι λέει ένας πίνακας στις δηµοσκοπήσεις…

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Απαντήστε σε αυτό που σας είπε. Άλλο σας
είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κάτση, δεν
διέκοψε κανείς τον κ. Τσακαλώτο. Σας παρακαλώ. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όπως ο

κ. Τσακαλώτος λέει για εµένα ότι µπορεί σε µία έκθεση να υπάρ-
χουν κι άλλες σελίδες που θέλει να διαβάσει, στις δηµοσκοπή-
σεις απ’ ό,τι ξέρω υπάρχουν κι άλλες διαφάνειες που πρέπει να
διαβάζετε. 

Άρα συµφωνούµε συνεπώς ότι αποδέχεστε τις δηµοσκοπή-
σεις. Άρα συµφωνείτε ότι υπάρχει µια συντριπτική διαφορά της
Νέας Δηµοκρατίας σε όλους τους ποσοτικούς και ποιοτικούς δεί-
κτες. Συνεπώς, συµφωνείτε ότι αυτά που µου λέτε για το 7% δεν
ισχύουν. Γιατί αν ήταν το 7%, η Νέα Δηµοκρατία θα ήταν επτά
µονάδες πάνω από εσάς τουλάχιστον. Άρα µόνος σας φάσκετε
κι αντιφάσκετε στην επιχειρηµατολογία την οποία αναπτύσσετε.

Δεύτερον, λέτε για µειώσεις φόρων για τους λίγους. Έφερα
ένα παράδειγµα ενός νοµού, τη Θεσπρωτία. Υποθέτω ότι εκεί
είναι ζάµπλουτοι. Εκεί έχουν διυλιστήρια υποθέτω. Μάλλον
υπάρχουν διυλιστήρια και µεγαλοεπιχειρηµατίες στη Θεσπρωτία,
που δεν το ήξερα, και πληρώνουν 2 εκατοµµύρια λιγότερο
ΕΝΦΙΑ. 

Και µας λέτε εµάς για τη µεσαία τάξη; Μιλάτε για εµάς για τη
µεσαία τάξη την οποία την υπερφορολογήσατε και κάνατε οβι-
διακές µεταµορφώσεις µετά για να πείτε «ναι, πραγµατικά την
υπερφορολογήσαµε και θα δούµε τι θα κάνουµε στο µέλλον,
στην επόµενη διακυβέρνηση»; 

Άρα σας έφερα συγκεκριµένα παραδείγµατα και αν θέλετε
µπορώ να σας φέρω για οποιονδήποτε νοµό στην Ελλάδα οποι-
αδήποτε φορολογική µείωση επιζητάτε.

Τρίτη παρατήρηση, µη µιλάτε για το παρελθόν γιατί το 2014 -
είναι τα επίσηµα στοιχεία- παραλάβατε την οικονοµία µε ανά-
πτυξη 1%. Τι είχε το 2015 και το 2016; Άρα καλά θα ήταν να είστε
λίγο πιο προσεκτικός για το παρελθόν ειδικά όταν σας κυνηγούν
αρκετές δηλώσεις δεσµεύσεων προς το εξωτερικό, αρκετές δη-
λώσεις εντός της Αιθούσης για παραιτήσεις εάν αυξάνονταν το
αφορολόγητο, και το αφορολόγητο αυξήθηκε, και για µια σειρά
από άλλα θέµατα. Οπότε, η αξιοπιστία του καθενός, κρίνεται και
συγκρίνεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Καµµία απάντηση σε καµµία ερώ-

τηση. Είναι ρεκόρ ακόµα και για εσάς, κύριε Σταϊκούρα. Δεν δια-
βάζετε «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Στέργιος
Γιαννάκης έχει τον λόγο. Και αµέσως µετά, εν όψει ότι η κ. Κα-
νέλλη θα µιλήσει αύριο, θα µιλήσει ο κ. Νικόλαος Παππάς από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΤΕΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική κα-

τάσταση στην Ελλάδα δεν ήταν ποτέ ανέφελη, όµως, η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κλήθηκε να αντιµετωπίσει τις
επιπτώσεις τριών παγκόσµιων κρίσεων, την υγειονοµική, την
ενεργειακή και τη γεωπολιτική. Μολαταύτα, κατάφερε να κρατή-
σει την κοινωνία όρθια και τριάµισι χρόνια αργότερα να ισχυρι-
ζόµαστε ότι άλλαξε την Ελλάδα. Μολονότι ζούµε µια ταραχώδη
περίοδο µε παρατεταµένη υψηλή αβεβαιότητα και αστάθεια, η
Ελλάδα πέτυχε ισχυρή και βιώσιµη ανάκαµψη, η ανεργία µει-
ώθηκε στο 12,7% από το 17%, που την παραλάβαµε, τα δηµόσια
οικονοµικά έχουν βελτιωθεί, το δηµόσιο χρέος µειώνεται κατά
επτάµισι ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ σε σχέση µε το 2022, οι
καταθέσεις των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων αυξήθηκαν
κατά 46 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σαράντα µήνες, οι εξαγωγές
είναι της τάξης των 74 δισεκατοµµυρίων, οι ξένες επενδύσεις ξε-
πέρασαν τα 5 δισεκατοµµύρια, έχουν υλοποιηθεί ευρείας κλίµα-
κας µεταρρυθµίσεις και η Ελλάδα πλέον δεν είναι το µαύρο
πρόβατο της παγκόσµιας κοινότητας. Ο τουριστικός τοµέας, που
αφορά και τον νοµό µου, εµφανίζει µεγάλη δυναµικότητα και οι
γενικότερες επενδύσεις, ως προστιθέµενη αξία της οικονοµίας
µας, στα τρία χρόνια -2020, 2021 και 2022- αυξήθηκαν κατά 30%
και θα αυξηθούν το 2023 κατά 16% αφού προβλέπονται 15 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ. Μέχρι
σήµερα έχουν ενταχθεί τετρακόσια σαράντα έργα και επενδύ-
σεις ύψους 13,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Είναι ακριβώς αυτοί οι παράµετροι που θα µας αφήσουν εκτός
ύφεσης και την επόµενη χρονιά αφού η χώρα µας επιστρέφει σε
πρωτογενή πλεονάσµατα.

Με αυτά τα δεδοµένα, συζητούµε τον κρατικό προϋπολογισµό
του 2023 που είναι ο τέταρτος της Κυβέρνησής µας, αλλά ο πρώ-
τος εκτός του πλαισίου της µνηµονιακής επιτήρησης και χωρίς
την ενισχυµένη εποπτεία.

Θα το πω από την αρχή ότι ο προϋπολογισµός αυτός είναι
προϋπολογισµός σωφροσύνης, αξιοπιστίας και ρεαλισµού. Όλοι
οι οικονοµικοί δείκτες του 2022 δείχνουν την τάση αναστροφής
της οικονοµίας µας που παρουσιάζει σταθερότητα και δυναµικό-
τητα. Πέρα, όµως, από τα οικονοµικά νούµερα, αλλά και πίσω
από αυτά, είναι ο παράγων άνθρωπος, είναι ο Έλληνας πολίτης,
αλλά είναι κυρίως οι νέες γενιές των Ελλήνων που έρχονται και
θα πρέπει να ζήσουν σε ένα καλύτερο και ελπιδοφόρο αύριο σε
µια σύγχρονη ευρωπαϊκή δηµοκρατία.

Αυτός είναι και ο στόχος της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Στόχος είναι ο άνθρωπος που βιώνει τις επιπτώσεις από
τις παγκόσµιες κρίσεις γι’ αυτό και στον προτεινόµενο προϋπο-
λογισµό συνεχίζεται η στήριξη των πιο αδύναµων εισοδηµατικών
τάξεων µε τη χορήγηση των απαιτούµενων επιδοµάτων, ενώ προ-
τεραιότητα και περισσότεροι πόροι δίνονται στην κοινωνική προ-
στασία, την υγεία, την τοπική αυτοδιοίκηση και την εκπαίδευση.

Σε ό,τι αφορά την ακρίβεια, ζούµε όλοι καθηµερινά την προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης για την ελαχιστοποίηση των επιπτώ-
σεων στα νοικοκυριά. Με την πρόβλεψη ότι ο πληθωρισµός την
επόµενη χρονιά θα διαµορφωθεί στο 3% µεσοσταθµικά, θα δοθεί
µια βαθιά ανάσα σε όσους αισθάνονται την αδυναµία να ανταπο-
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κριθούν στο σηµερινό υψηλό κόστος ζωής και αισθάνονται ανα-
σφάλεια. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση µε τον συζητούµενο προϋπο-
λογισµό καταργεί την εισφορά αλληλεγγύης, µειώνει ακόµη πε-
ρισσότερο τις ασφαλιστικές εισφορές, αυξάνει ακόµη µια φορά
τον κατώτατο µισθό, µειώνει σηµαντικά τον ΕΝΦΙΑ, αυξάνει τις
συντάξεις, δίνει τις επόµενες ηµέρες στοχευµένα την ενίσχυση
των 250 ευρώ, όπως και τα 600 ευρώ στους αστυνοµικούς και
τους λιµενικούς, µειώνει τους συντελεστές ΦΠΑ στις νέες οικο-
δοµές, αυξάνει το επίδοµα στέγασης των φοιτητών, επεκτείνει
το επίδοµα µητρότητας από τους έξι στους εννέα µήνες, επιδοτεί
τα φωτοβολταϊκά, αναµορφώνεται το ειδικό µισθολόγιο των για-
τρών του ΕΣΥ, εξασφαλίζει τη µισθοδοσία για ολόκληρο το 2023
του έκτακτου υγειονοµικού προσωπικού, επιδοτεί στοχευµένα
τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους για να ανταποκριθούν
στο υψηλό κόστος των λιπασµάτων και των ζωοτροφών.

Αυτά τα τριάµισι χρόνια, παρά τη δυσµενή παγκόσµια συγκυ-
ρία, η µεγάλη κυβερνητική πρόκληση ήταν και είναι η εξασφά-
λιση της σταθερότητας, της ανθεκτικότητας και της
ανταγωνιστικότητας. Με την υιοθέτηση έγκαιρων, αποτελεσµα-
τικών και δηµοκρατικών πολιτικών, µε συνετή διαχείριση, µε απο-
φασιστικότητα στη συνέχιση των απαιτούµενων µεταρρυθµίσεων
και τη βοήθεια του Ταµείου Ανάπτυξης θα τα καταφέρουµε ως
χώρα και ως λαός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Γιαννάκη, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νικόλαος Παππάς και αµέσως µετά η
κ. Παρασκευή Βρυζίδου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Στυλιανίδη, έφυγε ο κ. Σταϊκούρας και δεν θα έχει την

ευκαιρία να µας κάνει σοφότερους. Τον ρώτησε δυο - τρία πράγ-
µατα ο Ευκλείδης Τσακαλώτος, αλλά δεν απάντησε σε τίποτα.
Του είπε ότι µόνο το 7% των πολιτών είδαν αύξηση στο διαθέσιµο
εισόδηµά τους, του είπε ότι είκοσι µία εταιρείες υπερδιπλασία-
σαν τα κέρδη τους από τη µια χρονιά στην άλλη και του είπε και
ότι στους δείκτες ανισότητας είναι προφανές ότι η δική σας δια-
κυβέρνηση αυξάνει τις ανισότητες και η δική µας κυβέρνηση είχε
µειώσει τις ανισότητες το 2015-2019.

Σας µιλώ ειλικρινά, την έπαρση µε την οποία µιλάνε τα κυβερ-
νητικά στελέχη για το 2015 - 2019 δεν την αντιλαµβάνοµαι. Ειλι-
κρινά, ακόµα προσπαθείτε να πείσετε τον κόσµο ότι η ελληνική
οικονοµία ήταν έτοιµη να απογειωθεί το 2014 µε τις τράπεζες
χωρίς ρευστότητα, µε τα πλεονάσµατα Σαµαρά, µε το πρόβληµα
της δανειοδότησης της χώρας να µην είναι λυµένο, µε την ανερ-
γία στο 27%; Πραγµατικά δηλαδή θεωρείτε ότι το 2012 - 2014
ήταν επιτυχία; Μάλλον το θεωρείτε, διότι τέτοια µας υπόσχεστε
και τα ίδια κάνετε κιόλας.

Άρα θα έλεγα στον κ. Σταϊκούρα, ο οποίος δεν είναι στην Αί-
θουσα, ότι δεν απάντησε σε τίποτα.

Όµως, υπάρχει µια εξήγηση, κύριε Τσακαλώτο. Είχε µια πάρα
πολύ σκληρή διαπραγµάτευση µε τις τράπεζες και ενδεχοµένως
να είχε µια παραζάλη από το µποξ που έπαιξε µαζί τους. Οι τρά-
πεζες κοντεύουν να γράψουν κι αυτές δύο δισεκατοµµύρια µέσα
στη χρονιά και ο κ. Σταϊκούρας θεωρεί προφανώς ότι είναι λογικό
να συµβαίνει αυτό και µας κουνάει το δάχτυλο ότι φορολογεί
επαρκώς τους έχοντες και τους κατέχοντες. Επίσης, ήταν εδώ,
ίσως είχε την ευκαιρία να µας ενηµερώσει σχετικά µε το αν είπε
τίποτα στις τράπεζες για το γεγονός ότι το 96% των ελληνικών
επιχειρήσεων δεν έχουν πρόσβαση στο δανεισµό. Όλα καλά κι
όλα ωραία; Αδειάσαµε, παρκάραµε στα funds τα στεγαστικά δά-
νεια και δίνουµε νέο κύκλο στεγαστικών δανείων, χρεώνουµε και
3 - 4 ευρώ προµήθεια αν κάποιος θέλει να κάνει µεταφορά από
τη µια τράπεζα στην άλλη και πανηγυρίζουµε.

Το τραπεζικό σύστηµα είναι ο µεγάλος ασθενής της ελληνικής
οικονοµίας. Όταν 96% των ελληνικών επιχειρήσεων, διά στόµα-
τος Στουρνάρα, και δεν είναι συριζαίος ο άνθρωπος, είναι εκτός
τραπεζικού δανεισµού, έχουµε ένα τραπεζικό σύστηµα που δεν
παίζει τον ρόλο του.

Και καλά θα κάνει ο κ. Σταϊκούρας να µην κοροϊδεύει τον ελ-

ληνικό λαό σχεδόν ότι έπαιξε καράτε µε τις τράπεζες -τίποτα τέ-
τοιο δεν συνέβη- και ότι βρήκε ένα σχήµα µε τριάντα χιλιάδες
ωφελούµενους. Πού; Σε µια οικονοµία που έχει επτακόσιες χι-
λιάδες σπίτια σε ενυπόθηκα δάνεια τα οποία έχουν µεταφερθεί
σε funds.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι σαφές ότι είναι ο τελευταίος
σας προϋπολογισµός. Πέρυσι κηρύξατε το τέλος της πανδηµίας.
Τώρα προφανώς αποτύχατε. Συνεχίζει η χώρα να καλπάζει στους
οδυνηρούς δείκτες. Φέτος έχετε κηρύξει το τέλος της ακρίβειας.
Είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός. Ευτυχώς θα τελειώσει πάρα
πολύ γρήγορα η διακυβέρνησή σας. 

Και επειδή ειπώθηκε κάτι για τις δηµοσκοπήσεις, είµαι βέβαιος
ότι από αυτήν εδώ τη µεριά της Αιθούσης ξέρουµε πολύ καλά να
τις διαβάζουµε τις δηµοσκοπήσεις και ξέρουµε πολύ καλά να
διαβάζουµε και τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού, του κ. Μητσο-
τάκη, ο οποίος λέει ότι από την επερχόµενη κάλπη δεν µπορεί να
κερδίσει και να είναι αυτός ο Πρωθυπουργός. Και ξέρετε και
εσείς, κύριοι της τωρινής και εφήµερης κοινοβουλευτικής Πλει-
οψηφίας, ότι πενήντα µε εξήντα από εσάς, ακόµα και στο καλύ-
τερο σενάριο για την παράταξή σας, δεν θα είστε εδώ µέσα. 

Και κάτι άλλο που δεν είδε ο κ. Σταϊκούρας που µίλησε για
τους ποιοτικούς δείκτες, ότι πλέον η δική µας πρόταση για τη
µεσαία τάξη και την ακρίβεια προηγείται στις προτιµήσεις των
πολιτών και είναι πιο πειστική. Και θα έπρεπε αυτά να τα θεωρεί
και λίγο αυτονόητα. 

Επιτρέψτε µου δύο λόγια για τον τοµέα των υποδοµών. Πλή-
ρης διάλυση. Πλήρης διάλυση στα λεωφορεία, ιδιωτικοποίηση
του έργου. Το 25% των αστικών συγκοινωνιών εκτελείται από τα
ΚΤΕΛ. Ο σιδηρόδροµος είναι σε απόλυτη κατάρρευση. Κανένα
έργο υποδοµής δεν πραγµατοποιείται. Φέτος το καλοκαίρι εί-
χαµε µία µέρα κατά την οποία δεν λειτουργούσε κανένα τρένο
στη χώρα, κανένα. Όλα σταµατηµένα. Οι δε καθυστερήσεις,
αλλά δυστυχώς και οι εκτροχιασµοί είναι ένα φαινόµενο από κα-
θηµερινό έως πάρα πολύ πυκνό. 

Είστε και συνταγµατικώς άτακτοι, διότι έχει βγει απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας που επιβάλλει η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ
να φύγουν από το Υπερταµείο και δεν την εφαρµόζετε. Το ξανα-
λέω, κύριε Βεσυρόπουλε. Θα έχουν ποινικές ευθύνες όσοι επι-
τρέψουν και όσοι υλοποιήσουν λεηλασία του αποθεµατικού της
ΕΥΔΑΠ. Και να σας πάω και εκεί για το τι παραλάβατε από εµάς.
Παραλάβατε ΕΥΔΑΠ µε γεµάτο ταµείο 450 εκατοµµύρια. Την
έχετε φτάσει στα 200 τώρα και κάποιοι έχουν απλώσει τα νύχια
τους για να τα φάνε κι αυτά, ενώ υπάρχει απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας ότι πρέπει να φύγει από το Υπερταµείο η
ΕΥΔΑΠ. 

Επαίρεστε, λοιπόν, τάχα µου ότι δώσατε 50 δισεκατοµµύρια
στην οικονοµία και συνυπολογίζετε µέσα σ’ αυτά και αναβολές
φόρων. Και βεβαίως επιδοτείτε την αισχροκέρδεια, 2 δισεκατοµ-
µύρια τα κέρδη των διυλιστηρίων, 2 δισεκατοµµύρια τα κέρδη
των εµπόρων ενέργειας. Και µας λέτε ότι τα υπερκέρδη είναι
µόνο 340 εκατοµµύρια. Μάλιστα. Πολύ πειστικό. Πολύ πειστικό
και νοµίζω δηλωτικό των προθέσεών σας να φορολογήσετε
όσους βγάζουν πάρα πολλά λεφτά. 

Αναφέρεστε συνήθως στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης. Το
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης, κύριοι της Πλειοψηφίας, µα-
ζεύει λεφτά από τους προηγούµενους λογαριασµούς και από τον
Έλληνα φορολογούµενο. Και πού τα πάει; Ξανά στους εµπό-
ρους. Αυτό κάνει. Τα 8 δισεκατοµµύρια θα είναι 6, λοιπόν, από
τις εισφορές του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης που µας δια-
φηµίζετε και 2 δισεκατοµµύρια από τη φορολογία. Πού θα πάνε
αυτά; Στις τεράστιες τιµές των εµπόρων ενέργειας.

Δεν σας κάνουν οι προτάσεις της Κοµισιόν στις 8 του Μάρτη
που έλεγε µείωση του ΦΠΑ, µείωση του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης, ρύθµιση στη λιανική, ρύθµιση στη χονδρική. Και βεβαίως
µην ακούσετε τίποτα για επανακρατικοποίηση της ΔΕΗ. Κάνει
«τζιζ» εκεί. Η ΔΕΗ είναι για να την αρµέγουν τα golden boys, να
κάνει  επαναγορές των µετοχών της. Βεβαίως! Τη Δευτέρα ο κ.
Στάσσης να αγοράζει µετοχές της ΔΕΗ και την Τετάρτη να έρ-
χεται εδώ ο Μητσοτάκης να µας λέει πανηγυρίζοντας ότι πάει
καλά η µετοχή, λες και τα νοικοκυριά, τα οποία έχουν δει κατά
40 δισεκατοµµύρια να αυξάνονται οι υποχρεώσεις τους, 10 στην
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εφορία, 10 στον ΕΦΚΑ και 20 στις τράπεζες, είναι µέτοχοι της
ΔΕΗ όλοι και πανηγυρίζουν επειδή ανεβαίνει η µετοχή στο ταµ-
πλό και θα πάρουν µέρισµα! 

Και εδώ τώρα -και ολοκληρώνω µε αυτό- υπάρχει το ζήτηµα
του ιδιωτικού χρέους. Το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, κύριοι,
δεν είναι δευτερεύον. Και έχετε πάρει θέση σαφή. Θέλετε να επι-
λυθεί διά της καταστροφής των νοικοκυριών και της µεσαίας
τάξης, γι’ αυτό φέρατε αυτόν τον Πτωχευτικό Κώδικα, γι’ αυτό
αφήνετε έξω από όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία τις µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις. Η πολιτική σας είναι στον αντίποδα της
δικής µας πρόταση, η οποία δεν συγκροτήθηκε σε µία κοµµατική
σύσκεψη, αλλά σε διαβούλευση µε την κοινωνία και την εκπρο-
σώπηση των επιχειρήσεων. 

Σας έχουµε πει από πέρυσι για τη διαχείριση του ιδιωτικού
χρέους µε κούρεµα και µεγάλο σχήµα δόσεων. Όχι µόνο κατα-
ψηφίσαµε, κάναµε και πρόταση µοµφής στον κ. Σταϊκούρα που
έφερε έναν Πτωχευτικό Κώδικα που δεν προστατεύει ούτε την
πρώτη κατοικία ούτε τις εύλογες δαπάνες διαβίωσης. Αυτή είναι
η διαιρετική τοµή. Ή αυτά τα συσσωρευµένα χρέη θα λυθούν µε
τρόπο που θα προστατεύει την κοινωνία ή µε τον τρόπο που ει-
σηγείστε εσείς και θα είναι µία καταστροφή συνολική και γενι-
κευµένη.

Ολοκληρώνω µε το εξής. Πρώτη κατοικία. Έχετε πει εκατον-
τάδες φορές ψέµατα, ξανά και ξανά. Η πρώτη κατοικία στη διάρ-
κεια της δικής µας διακυβέρνησης µε το µαχαίρι στο λαιµό
προστατεύτηκε, και µε τον νόµο Κατσέλη ο οποίος ανανεώθηκε
και µε την επέκταση του νόµου Κατσέλη-Σταθάκη και µε τον νόµο
Φλαµπουράρη. Αλλά, δεν ξέρω, φαίνεται ότι παρακολουθείτε τα
πάντα και τους πάντες εκτός από αυτά. 

Η πρωθυπουργία Μητσοτάκη ολοκληρώνεται µε τρόπο οδυ-
νηρό για την κοινωνία, την οικονοµία και τους θεσµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ, κύριε Παππά, έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ για την ανοχή.

Είναι ο πρώτος και φαντάζοµαι ο µοναδικός Πρωθυπουργός
στην ελληνική πολιτική ιστορία που έχει παραδεχτεί ότι δεν µπο-
ρεί να εκλεγεί από την επερχόµενη κάλπη. Μία είναι η λύση για
την κοινωνία και τον προοδευτικό κόσµο, η ψήφος στον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, η συγκρότηση µιας προοδευτικής δια-
κυβέρνησης µε τον Αλέξη Τσίπρα πρωθυπουργό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει  ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή ακούω υποµονετικά από χθες και σήµερα όλη µέρα

χωρίς να έχω πει ούτε λέξη αλλά δεν µπορώ να µην απαντήσω
στους δύο πρώην Υπουργούς για την άσκηση φορολογικής πο-
λιτικής. 

Ακούσαµε εδώ ότι ασκούµε φορολογική πολιτική για τους λί-
γους. Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι η µείωση του αρχικού φορολογικού συντελεστή από το 22%
στο 9% για τα φυσικά πρόσωπα αφορά εκατοµµύρια πολίτες,
αφορά µισθωτούς, συνταξιούχους, ατοµικές επιχειρήσεις, αγρό-
τες. Οι ατοµικές επιχειρήσεις, κύριοι συνάδελφοι, που πλήρωναν
από το πρώτο ευρώ -γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είχαν αφο-
ρολόγητο- µε 22% φόρο, µε αυτήν µόνο την αλλαγή µέχρι τα
10.000 ευρώ κέρδισαν 1.300 ευρώ. Κάθε ατοµική επιχείρηση. Όχι
οι λίγοι, όχι το 7%, αλλά χιλιάδες τέτοιες ατοµικές επιχειρήσεις. 

Η µείωση της προκαταβολής φόρου γι’ αυτές τις επιχειρήσεις
από το 100% στο 55% δεν αφορά λίγους, αφορά πάρα πολλούς,
χιλιάδες επιχειρήσεις. Η µείωση του φόρου για τα νοµικά πρό-
σωπα από το 28% στο 22% και η µείωση προκαταβολής φόρου
από το 100% στο 80% αφορά χιλιάδες επιχειρήσεις και όχι τους
λίγους. Η αύξηση του αφορολογήτου ορίου 1.000 ευρώ για κάθε
παιδί και ανεξαρτήτως τον αριθµό των τέκνων αφορά χιλιάδες
πολίτες. Η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης µε
ωφελούµενους όχι λίγους, τρία εκατοµµύρια πολίτες, αφορά

τους µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα, του δηµοσίου τοµέα,
αφορά τους αγρότες, τις επιχειρήσεις, τους ιδιοκτήτες ακινήτων.
Αφορά εκατοµµύρια κόσµου. 

Ο ΕΝΦΙΑ, κύριοι συνάδελφοι, αυτόν που θα καταργούσατε την
επόµενη µέρα και  υποσχεθήκαµε να τον µειώσουµε κατά 30%,
20% τον πρώτο χρόνο της διακυβέρνησης και 10% στην υπό-
λοιπη θητεία, τον µειώσαµε κατά 35% και αφορά χιλιάδες πολί-
τες, χιλιάδες, εκατοµµύρια ιδιοκτήτες ακινήτων. Το 80% των
Ελλήνων πολιτών που είναι ιδιοκτήτες ακινήτων πλήρωσαν λιγό-
τερο ΕΝΦΙΑ, 14% τον ίδιο και µόνο 7% είδε αύξηση, άρα αντί-
στροφα από αυτό το 7% που είπατε εσείς. 

Και επειδή στον ΕΝΦΙΑ στα φυσικά πρόσωπα µειώσαµε τον
φόρο κατά 920 εκατοµµύρια ευρώ κοντά σχεδόν στο 1 δισεκα-
τοµµύριο µειωµένο εκκαθαριστικό. Πότε; Για πρώτη φορά µει-
ωµένο εκκαθαριστικό στον ΕΝΦΙΑ πήραν οι πολίτες -και όπως
όλα τα άλλα εκκαθαριστικά φόρου εισοδήµατος- µε Κυβέρνηση
Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Η κ. Βρυζίδου Παρασκευή από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο και αµέσως µετά ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελ-
ληνική Λύση. 

Κυρία Βρυζίδου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογι-

σµός είναι ένα από τα κορυφαία θέµατα που έρχεται προς συζή-
τηση και ψήφιση στη Βουλή γιατί παρουσιάζει το πρόγραµµα και
τους στόχους σε όλους τους τοµείς, τι δηλαδή πρόκειται να γίνει
στην επόµενη χρονιά. Αλλά παράλληλα αποτυπώνει και τι έχει
γίνει µέχρι σήµερα, ποια είναι τα θεµέλια πάνω στα οποία θα µπο-
ρέσει να στηριχθεί ο προϋπολογισµός για να µπορεί να πραγµα-
τοποιηθεί. Και ο προϋπολογισµός που έρχεται προς συζήτηση
και ψήφιση είναι ένας ρεαλιστικός προϋπολογισµός, µε πρόσηµο
αναπτυξιακό και κοινωνικό. Και βέβαια αισθανόµαστε ότι θα γίνει
πράξη, νιώθουµε ασφάλεια και εµπιστοσύνη, γιατί βλέπουµε
τους προϋπολογισµούς που προηγήθηκαν και έγιναν πράξη τις
τρεις προηγούµενες χρονιές. 

Παράλληλα, αποδεικνύεται ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι αξιό-
πιστη. Μπορεί και κάνει πράξη αυτά τα οποία εξαγγέλλει, όπως
έγινε µε τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις, τις εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού από τη Θεσσαλονίκη και γενικότερα όλες τις δε-
σµεύσεις µας, τις οποίες σε απόλυτο χρόνο τις βλέπουµε µία-µία
να γίνονται πράξη. 

Πριν προχωρήσω στα θέµατα τα οποία, κυρίως, απασχολούν
και θέλουµε να πούµε ποιος είναι ο προγραµµατισµός µας, όπως
είναι στην ενέργεια, στην οικονοµία, στην ανεργία, θέλω να ανα-
φερθώ σε τρεις άξονες οι οποίοι ήταν καθοριστικοί και τα τρία
χρόνια που πέρασαν, αλλά και στον µελλοντικό µας προγραµµα-
τισµό. 

Ο ένας αφορά το Υπουργείο Παιδείας όπου είδαµε να γίνονται
σηµαντικές µεταρρυθµίσεις, να εκσυγχρονίζεται τοµείς και στην
πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στην τριτοβάθ-
µια να έχουµε γενναία βήµατα, συνεργασίες µε διεθνή πανεπι-
στήµια και βέβαια τις προσλήψεις µόνιµου εκπαιδευτικού
προσωπικού είκοσι πέντε χιλιάδων εκπαιδευτικών. Μόνον αυτό
αν αναλύσουµε, φαίνεται τι κάνει αυτή η Κυβέρνηση, διότι δίνει
θέσεις εργασίας, στηρίζει την παιδεία µε επαρκές προσωπικό και
βέβαια στηρίζει την οικονοµία. Νοµίζω ότι είναι ένα σηµείο το
οποίο δεν πρέπει να το αγνοούµε και βέβαια δεν ήταν εύκολο.
Αν ήταν, ας το υλοποιούσε και η προηγούµενη Κυβέρνηση. 

Ο δεύτερος άξονας είναι της υγείας όπου στην περίοδο της
πανδηµίας οργανώθηκαν τα νοσοκοµεία µε κτήρια, µε υποδοµές,
αλλά κυρίως µε νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό και ήδη προ-
βλέπουµε τώρα σηµαντικά κονδύλια για τις προσλήψεις των επι-
κουρικών γιατρών και γενικότερα του προσωπικού που απαιτείται,
έτσι ώστε να είναι οργανωµένα τα νοσοκοµεία µας.

Ο τρίτος άξονας που θέλω να αναφερθώ είναι οι κοινωνικές
υποδοµές, η στήριξη στους τοµείς των ατόµων µε αναπηρία, των
αστέγων, των νέων ζευγαριών που δεν µπορούν να αγοράσουν
σπίτι, των πολλών σπιτιών που είναι εγκαταλελειµµένα γιατί δεν
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µπορούν οι ιδιοκτήτες τους να τα συντηρήσουν, για τα σπίτια που
δεν έχει τη δυνατότητα ο καθένας να τα αναβαθµίσει ενεργειακά.
Σε αυτούς τους τοµείς γίνανε γενναία βήµατα και η Κυβέρνηση
έσκυψε ακόµη και στους ανθρώπους για τους οποίους δεν υπήρξε
ενδιαφέρον τα προηγούµενα χρόνια για να βρουν όχι µια µικρή
βοήθεια, αλλά για να λυθεί ουσιαστικά το πρόβληµά τους.

Δεν θέλω να επεκταθώ, στον χρόνο που έχω, για να αναφερθώ
αναλυτικά στον προσωπικό βοηθό, στις θέσεις εργασίας που
εξασφαλίζονται στα άτοµα µε αναπηρία, ούτε στα στεγαστικά
δάνεια που θα έχουν την ευκαιρία να πάρουν τη νέα χρονιά τα
νέα ζευγάρια. 

Τώρα θέλω να µιλήσουµε για το θέµα της οικονοµίας, γιατί η
οικονοµία είναι η βάση η οποία στηρίζει όλους τους άξονες, όλα
τα υπουργεία και γενικότερα δείχνει το πρόγραµµά µας και τον
σχεδιασµό µας. Έχουµε ανάπτυξη 5,4%. Η ανάπτυξη η οποία
φαίνεται είναι από δικές µας δηλώσεις; Είναι από διεθνείς οργα-
νισµούς έξω από την Ελλάδα. Είναι από φόρουµ που ανέλυσαν
και είδαν ακριβώς πώς πάει η οικονοµία µας, από την Παγκόσµια
Τράπεζα και από την Κοµισιόν, όπου αναγνωρίζουν την προσπά-
θεια που γίνεται στο θέµα της οικονοµίας, τα γερά θεµέλια που
µπαίνουν για να µπορούµε να κάνουµε τα επόµενα βήµατα. 

Η ανεργία καταγράφεται στο 11,6%, πέντε µονάδες λιγότερο.
Και αυτό -καταγεγραµµένο επίσηµα και όχι γιατί το δηλώνει ο µεν
ή ο δε Βουλευτής-σηµαίνει ότι έχουµε επιτυχία και έχουν γίνει
πολύ σηµαντικά βήµατα. 

Και βέβαια και οι κοινωνικά και οικονοµικά ασθενέστεροι θα
έχουν τη στήριξη και σε αυτή τη χρονιά όπως έγινε, αλλά µε
βάση τον προϋπολογισµό και στην επόµενη. Δύο εκατοµµύρια
τριακόσιοι συµπολίτες µας θα πάρουν τα 250 ευρώ. Επίσης δι-
ευρύνεται και το επίδοµα θέρµανσης και ένα εκατοµµύριο τρια-
κόσιοι συµπολίτες µας θα µπορέσουν να έχουν αυτή την στήριξη. 

Υπάρχουν πολλοί άξονες και πολλοί τοµείς στους οποίους
υπάρχει διευκόλυνση και βοήθεια. Θέλω να αναφερθώ και στον
κατώτερο µισθό, ο οποίος δύο φορές έχει αναβαθµιστεί και βέ-
βαια στην αύξηση των συνταξιούχων που από τις αρχές του 2023
για πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια αυξάνεται µε κατά
7,7%. 

Η Κυβέρνηση ασχολείται µε όλους τους τοµείς, από τα πολύ
µεγάλα έως και τα πιο µικρά και τα πιο ασήµαντα. Δεν έχει αφή-
σει κανέναν τοµέα. Στον αγροτικό τοµέα. Διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες αγρότες έχοντας τις διευκολύνσεις στο ηλεκτρικό ρεύµα,
θα επιδοτηθούν και για τα λιπάσµατα που έχουν αυξηθεί. Πε-
νήντα χιλιάδες κτηνοτρόφοι θα επιδοτηθούν για τις ζωοτροφές
οι οποίες έχουν αυξηθεί. 

Και βέβαια σε αυτή την ενεργειακή κρίση η χώρα µας φορο-
λογεί τα υπερκέρδη των εταιρειών, που παράγουν ηλεκτρική
ενέργεια και αυτό το µοιράζει στον πολίτη και έχουµε το αντι-
στάθµισµα της ρήτρας αναπροσαρµογής και το τίµηµα είναι πε-
ρίπου ίδιο µε αυτό που ήταν πριν την κρίση. Αυτό είναι ένα πολύ
µεγάλο τόλµηµα, αλλά και ένα πολύ µεγάλο επίτευγµα και πρέπει
να επαινέσουµε γι’ αυτή την προσπάθεια, γιατί όντως τα κόστη
ήταν δυσβάστακτα. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ στις δαπάνες για τα εξοπλι-
στικά προγράµµατα. Ήταν βήµατα τα οποία έπρεπε να γίνουν.
Ισχυροποίησαν τη χώρα µας εθνικά και διπλωµατικά. Γενικότερα
δηµιουργήθηκε µια αναχαίτιση των κακόβουλων γειτόνων που
σκέφτονται ενάντια στη χώρα µας και αυτό το κλίµα που διαµορ-
φώθηκε ήταν ένα κλίµα εµπιστοσύνης και ασφάλειας και προσέλ-
κυσε επενδυτές. Έξι δισεκατοµµύρια ήταν οι επενδυτές στην
χώρα µας. Και αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει οικονοµική ανάπτυξη
και σηµαίνει θέσεις εργασίας. 

Θεωρώ ότι ο προϋπολογισµός, όπως και οι προηγούµενοι προ-
ϋπολογισµοί και όπως η λειτουργία µέχρι σήµερα, είναι αξιόπι-
στος, είναι αναπτυξιακός, είναι κοινωνικός και καλώ τους
συναδέλφους να τον ψηφίσουµε και να το στηρίξουµε, γιατί είναι
για το καλό της χώρας µας, για την πρόοδο και την ανάπτυξη της
Ελλάδας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Βρυζίδου.

Ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική Λύση έχει τον
λόγο και αµέσως µετά ετοιµάζεται η κ. Αυγερινοπούλου Διονυσία
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά αναφέροµαι και στον

κόσµο που µας ακούει, είναι αυτό το µεγάλο οικονοµικό γεγονός,
ο προϋπολογισµός, ένας τακτικός προϋπολογισµός ο οποίος
πρέπει να είναι στοχευµένος και να είναι κοινωνικά δίκαιος στην
κατανοµή του στα κονδύλια τα οποία δοθούν. Πρέπει να µην είναι
ελλειµµατικός θα είναι ισοσκελισµένος. Εξάλλου ο προϋπολογι-
σµός είναι εσόδων και εξόδων σε µια κοινωνική επιχείρηση, όπως
πρέπει να είναι ένα κράτος. Δεν είναι καλός όρος η επιχείρηση,
αλλά µέσα από τον κρατικό κορβανά πρέπει να υπάρχει µια δί-
καιη κατανοµή. 

Αυτό που εµείς λέµε στην Ελληνική Λύση µε συγκεκριµένες
προτάσεις, προκειµένου να δώσουµε τα εχέγγυα µέσω ενός προ-
ϋπολογισµού, δεν είναι µόνο να καλύψουµε κάποιες τρέχουσες
λειτουργικές ανελαστικές δαπάνες. Πρέπει να δούµε στοχευµένα
πώς ο νέος αγρότης ηλικίας µέχρι τριάντα εννέα-σαράντα ετών,
όπως θεωρείται, θα µπορεί να πάρει ένα δάνειο χαµηλότοκο έως
και άτοκο κάποτε, όπως του είχαµε υποσχεθεί, για να µπορέσει
να εδραιωθεί στην ύπαιθρο, κάτι που δεν γίνεται. Τα δανειακά
κεφάλαια έχουν µειωθεί τα τελευταία χρόνια µέχρι και κατά το
ήµισυ.

Επίσης, δεν έχουν ενισχυθεί ορθά οι µικρές επιχειρήσεις των
δέκα-δεκαπέντε ατόµων, αυτές που αποτελούν πραγµατικά µια
ραχοκοκαλιά για την οικονοµία. Θα µπορούσε µε ένα µηχανισµό,
που δεν το κάνει καµµία κυβέρνηση, ο ΦΠΑ να αποδίδεται απ’
ευθείας µε ένα τιµολόγιο για να µην υπάρχει το άγχος στον επι-
χειρηµατία απόδοσης του φόρου προστιθέµενης αξίας όταν συσ-
σωρεύονται τιµολόγια. Θα µπορούσε να βγει ένα ειδικό κονδύλιο
καθαρά για να στηρίξει ανθρώπους βιοκαλλιεργητές, οι οποίοι
πρέπει να πληρώσουν και την ταυτοποίηση βιολογικού προϊόντος
και το λεγόµενο ISO. Δεν έχει γίνει. 

Θα µπορούσε παράλληλα να στηριχθεί η κτηνοτροφία, όπως
θα έπρεπε. Άκουσα προηγουµένως τη συνάδελφο να µιλάει για
πενήντα χιλιάδες κτηνοτρόφους. Οι κτηνοτρόφοι στην Ελλάδα
µε τα στατιστικά στοιχεία είναι περίπου εκατόν εξήντα χιλιάδες.
Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι εκατόν δέκα χιλιάδες κτηνοτρόφοι
είναι εκτός µε βάση το εισόδηµά τους. 

Θα περίµενα και θα περιµέναµε ως Ελληνική Λύση η Κυβέρ-
νηση αυτή να χρηµατοδοτεί πραγµατικά γενναία στον αγροτο-
κτηνοτροφικό τοµέα, αλλά και στο θέµα της ιχθυοκαλλιέργειας,
το οποίο θα αποτελέσει ένα πυλώνα µελλοντικό για την αξία της
διατροφής παγκοσµίως και, δυστυχώς, δεν το έχουµε πράξει.
Άλλωστε, φώναζε και ο επικεφαλής µας, ο Κυριάκος ο Βελόπου-
λος, για τη χάραξη αλιευτικών ζωνών για να µπορούµε να κατα-
χωρίσουµε τα αλιευτικά µας δικαιώµατα. 

Θα έπρεπε τουλάχιστον µέσα από αυτόν τον προϋπολογισµό
να στηριχθούν κάποιες µικροµεσαίες επιχειρήσεις σε ακριτικές
παραµεθόριες δύσβατες περιοχές της χερσαίας, αλλά και της
νησιωτικής Ελλάδας. 

Επίσης, θα πρέπει µε ειδικό κονδύλιο στον προϋπολογισµό να
στηριχθούν µικροί συνεταιρισµοί και δη η γυναικεία επιχειρηµα-
τικότητα. Οι συνεταιρισµοί πληρώνουν τις αµαρτίες και τα λάθη
του παρελθόντος στο συνεταιρίζεσθαι. Άρα, στους συνεταιρι-
σµούς, που τους υπηρέτησα πέρα από τη δηµοσιογραφία αρ-
κετά χρόνια, η ισχύς εν τη ενώσει είναι ό,τι καλύτερο για να
µπορέσουν να στηρίξουν τον µικροµεσαίο αγρότη, κτηνοτρόφο
και αλιέα. Άλλωστε, στη Γαλλία υπάρχουν οι µεγαλύτεροι συνε-
ταιρισµοί. 

Η πρότασή µας και αυτό το οποίο πρέπει να δείτε στοχευµένα
µέσω κάποιων κονδυλίων είναι να δηµιουργηθούν ειδικά γραφεία
αγροτικής διασύνδεσης και µε τους δήµους, µε τους ΟΤΑ, όπου
οι ΟΤΑ µε βάση τα στοιχεία, που παρουσιάστηκαν θα έχουν µε-
γάλες ελλείψεις το 2023. Δεν φτάνουν. Μπορείτε να κατεβάζετε
τον ΦΠΑ σε κάποια προϊόντα, όπως τα µη αλκοολούχα ποτά
στους κινηµατογράφους, αλλά αυτή τη στιγµή ο φόρος ζύθου
εκκρεµεί για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης -και είναι
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από αυτά που έχει υποσχεθεί και αυτή η Κυβέρνηση και οι προ-
ηγούµενες- και χωρίς τον δορυφόρο, χωρίς τον Οργανισµό Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, ο πυρήνας του αθηνοκεντρικού µοντέλου
δεν µπορεί νοµοτελειακά να λειτουργήσει. Άρα, και σε αυτό το
κοµµάτι δεν υπάρχει ένας προϋπολογισµός στοχευµένος να στα-
χυολογήσουµε πραγµατικά τα προβλήµατα στους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης για να υπερκεράσουµε και γραφειοκρα-
τικά εµπόδια και να γίνει δίκαιη κατανοµή των κονδυλίων. 

Εγώ θα περίµενα και ένα γενναίο κονδύλι για την επικονίαση.
Χωρίς την επικονίαση δεν υπάρχει η ζωή στον πλανήτη. Με το
µέτρο 11 που το είχαµε συζητήσει δεν θεωρούνταν η µελισσο-
κοµία γεωργική δραστηριότητα. Οι µελισσοκόµοι χάνουν πάρα
πολλά χρήµατα. Επιτέλους, έγινε µια τροπολογία εκεί, αλλά πρέ-
πει να επενδύσουµε και στο κοµµάτι της µελισσοκοµίας. 

Θα µπορούσαν να γίνουν πάρα πολλά στοχευµένα για τον
αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα. Σήµερα ο νοµός Σερρών ζει µαύρες
στιγµές και µετά από αυτό το ατύχηµα που είχαµε δυστυχώς εκεί
µε ένα αγγελούδι που χάθηκε και όλα αυτά γενικότερα που ακού-
γονται. Ας µη γίνεται γνωστή η περιφέρεια µόνο για µαύρα γε-
γονότα. 

Όσον αφορά την «Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης», θα περί-
µενε κανείς να υπάρχει σχέδιο στοχευµένο από πλευράς της Κυ-
βέρνησης το τι θα γίνει. Τα εναποµείναντα ζαχαρουργεία είναι
εγκαταλελειµµένα, ερηµοποιηµένα. Και δείτε τώρα το τραγελα-
φικό: Στο Βελιγράδι λειτουργούν µε το ίδιο οικονοµικό καθεστώς,
τους ίδιους ορκωτούς λογιστές και εδώ όχι απλά κωλυσιερ-
γούµε, αραχνιάσαµε µε αποτέλεσµα οι τευτλοεξαγωγείς να είναι
σε µεγάλη απόγνωση. 

Άρα, πολλά µπορούν να γίνουν από έναν προϋπολογισµό και
όχι µόνο για το αγροτικό πετρέλαιο, όχι µόνο για τις τιµές των
ζωοτροφών, όπου το κόστος λειτουργίας είναι στο 60%. Θα µου
επιτρέψετε να σας πω, γιατί ξέρω πολύ καλά από θηράµατα και
µείγµατα, στα οποία ήµουν διαχειριστής µέσα σε ένωση αγροτι-
κών συνεταιρισµών από τις µεγαλύτερες στις Σέρρες, ότι αυτή
τη στιγµή από τις παραγόµενες ύλες στις ζωοτροφές το 70%
είναι εισαγωγής. Άρα, η τιµή δεν µπορεί να κρατηθεί. Και τι κά-
νετε τώρα εσείς ως Κυβέρνηση και ως Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης; Έχετε µειώσει 6% το θέµα των ζωοτροφών, όπως και το
θέµα των λιπασµάτων, όπως και το θέµα κάποιων άλλων πρώτων
υλών και ενώ η ζωοτροφή, το κριθάρι, η σόγια είναι στο 6%, η
παράδοση στο γάλα είναι 13% για τον κτηνοτρόφο, τον οποίο
δεν τον υποστηρίζουµε σε θέµατα, όπως είναι η γαγγραινώδης
µαστίτιδα που το είχαµε υποσχεθεί. 

Άρα, δεν έχουµε στηρίξει τα τµήµατα σποροπαραγωγής.
Έπρεπε ένας τακτικός προϋπολογισµός, πέρα από το εθνικό
στρατηγικό πλαίσιο ανάπτυξης, πέρα από τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική, να έχει στοχευµένους κωδικούς για την παραγωγή σπό-
ρων. Κινδυνεύει η Ελλάδα να χάσει σπόρους, οι οποίοι δεν θα
ευδοκιµήσουν τα επόµενα χρόνια και λόγω της κλιµατικής και γε-
ωλογικής αλλαγής. 

Θα περίµενα να γίνει µια συζήτηση τη χρονιά που πέρασε για
να αλλάξει ο πεπαλαιωµένος απαρχαιωµένος νόµος της γεωθερ-
µίας, ο οποίος θεωρείται µεταλλευτική δραστηριότητα κυρίως,
όσο περίεργο και αν ακούγεται, και όχι ΑΠΕ, δηλαδή όχι ανανε-
ώσιµη πηγή ενέργειας, µε αποτέλεσµα να στερείται η γεωργική
παραγωγή την οργάνωση θερµοκηπίων, εκµεταλλευόµενη το
πλούσιο γεωθερµικό πεδίο που έχουν πάρα πολλές περιοχές. 

Διαβάζω µέσα τα κονδύλια που δίνετε για το θέµα του τουρι-
σµού. Καλός είναι και ο αγροτουρισµός, αλλά δεν επενδύουµε
σε ιαµατικό τουρισµό και δεν επενδύουµε όσο θα έπρεπε στον
αγροτουρισµό. Θα πρέπει να υπάρξει, επιτέλους, ένα ειδικό κον-
δύλιο για να αποπερατωθούν οι δασικοί χάρτες. Δεν µπορεί να
συνεχιστεί αυτή η κατάσταση σε ό,τι αφορά τους δασικούς χάρ-
τες και ό,τι αυτό συνεπάγεται για τα δικαιώµατα και τα βοσκοτό-
πια. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να συµβαίνουν όλα αυτά σε έναν αγροτο-
κτηνοτροφικό τοµέα, ο οποίος δεν έχει ανάγκη -τα έχει αυτά φυ-
σικά- από λειτουργικά έξοδα που θα µειώσουν το κόστος
παραγωγής, αλλά στοχευµένα δεν µπορούµε να πάµε διότι και
στις νέες καλλιέργειες δεν επιδοτείται, όπως µύρτιλα, αρώνια,
κράνα. Υπάρχουν τέτοιες δυνατότητες. Εµείς δίνουµε µεγάλη βα-

ρύτητα σε ένα εµπεριστατωµένο πρόγραµµα το οποίο το έχουµε
αναλύσει και το έχουµε τεκµηριώσει, το έχουµε σταχυολογήσει
στην Ελληνική Λύση, για να δούµε πώς θα βελτιώσουµε την ποι-
ότητα των προϊόντων και τις ανταγωνιστικές τιµές. 

Και, βέβαια, αυτή η Βουλή έπρεπε να έχει, για να ξεχωρίσει αν
θέλετε, µια ειδική επιτροπή για τον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα
πιο παρεµβατική, πιο ουσιαστική και θα είχε νοµοπαρασκευα-
στικό χαρακτήρα. Δεν είναι δυνατόν το µέλλον του αγροτοκτη-
νοτροφικού τοµέα να είναι συνυφασµένο µε την επιτροπή
εµπορίας. Η επιτροπή εµπορίας είναι καλή στη διακίνηση. Ο
αγρότης, ο κτηνοτρόφους και ο αλιέας θα έπρεπε να έχουν δική
τους επιτροπή στοχευµένη για να δούµε τι θα κάνουµε. 

Και, εν κατακλείδι, όταν ένας προϋπολογισµός δεν τα περιλαµ-
βάνει όλα αυτά, µε τη µείωση που έχουµε και στο εµπορικό ισο-
ζύγιο παρακαλώ των εξαγωγών στα αγροτικά προϊόντα, επειδή
το εθνικό στρατηγικό πλαίσιο ανάπτυξης θα δώσει µια βαρύτητα
στο λεγόµενο πρόγραµµα αγροδιατροφή, πολύ φοβούµαι, όπως
και στο προηγούµενο που ήταν στην οδοποιία, θα κωλυσιεργή-
σουµε. Χαρακτηριστικά καθυστερούµε. Δεν θα µπορέσουν να γί-
νουν όλες οι µελέτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω
σε δευτερόλεπτα. 

Αυτό το πρόγραµµα δίνει τη δυνατότητα στην Ελλάδα να πάει
σε ποιοτικά χαρακτηριστικά, να κάνει µια διαφορά, για να µπορεί
στην Ευρώπη να ορθοποδήσει. Δεν έχουµε βαριά βιοµηχανία και
αυτή που είχαµε τη διαλύσαµε. Τουλάχιστον να δείξουµε πραγ-
µατικά ένα ενδιαφέρον στον τοµέα τον πρωτογενή, αν θέλουµε
πραγµατικά η Ελλάδα να έχει µέλλον. Εκεί πρέπει να επενδύ-
σουµε µε έναν προϋπολογισµό -επαναλαµβάνω- ισοσκελισµένο
και λελογισµένο, αν θέλουµε να έχουµε απτά αποτελέσµατα.
Απλά είναι ένας προϋπολογισµός ακόµη για τον προϋπολογισµό
που πρέπει επί του κοινοβουλευτικού Κανονισµού απλά να ψη-
φιστεί. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Μπούµπα. 
Η κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει

τον λόγο και αµέσως µετά η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2022 η Ελλάδα είναι µια δια-

φορετική χώρα σε σχέση µε την εικόνα που είχε τέσσερα χρόνια
πριν. Το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2023 και είναι υψηλότερο κατά 25% από το αντίστοιχο
ΑΕΠ του 2018. Η οικονοµία µας παρουσιάζει ρυθµό ανάπτυξης
διπλάσιο του µέσου όρου των οικονοµιών των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και αναµένεται να έχει τριπλάσιο ρυθµό
ανάπτυξης έναντι των άλλων κρατών-µελών για το 2023. 

Η Ελλάδα βρίσκεται στην πρώτη θέση µεταξύ ογδόντα δύο
χωρών στη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, βρί-
σκεται στην πρώτη θέση ως ο καλύτερος τουριστικός προορι-
σµός στην Ευρώπη, καταλαµβάνει την πρώτη θέση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση για τις επιχειρήσεις που έχουν επενδύσει
στην καινοτοµία και παρουσιάζει τη µεγαλύτερη µείωση του δη-
µοσίου χρέους από όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά
την τελευταία τετραετία. Η οικονοµία µας, αντιµέτωπη µε διε-
θνείς κλυδωνισµούς, έχει επιδείξει σηµαντική ανθεκτικότητα και
εµπνέει πλέον σταθερότητα και ασφάλεια. Οι Έλληνες αισθανό-
µαστε εκ νέου και µετά λόγου εθνική αυτοπεποίθηση. 

Όλα αυτά τα δεδοµένα σε συνδυασµό µε την ταχύτατη αξιο-
ποίηση των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανταγωνιστι-
κότητας συνθέτουν τη βάση για έναν προϋπολογισµό ανάπτυξης.
Ακριβώς αυτός είναι και ο προϋπολογισµός που εισάγει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας για το 2023. 

Παρά την υψηλή αβεβαιότητα που δηµιουργούν οι γεωπολιτι-
κές συνθήκες παγκοσµίως, παρά την επίταση της ενεργειακής
κρίσης και την παγκόσµια οικονοµική ύφεση, παρά την πληθωρι-
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στική πίεση στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, η Ελλάδα µε την
παρούσα Κυβέρνηση, µε τον παρόντα προϋπολογισµό καταφέρ-
νει να διατηρήσει τη δηµοσιονοµική της ισορροπία και τους στό-
χους βιώσιµης ανάπτυξης, αλλά και να υποστηρίξει ένα ευρύ
φάσµα µεταρρυθµίσεων για την προστασία των ευάλωτων συµ-
πολιτών µας και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής όλων µας. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος κρατικός προϋπο-
λογισµός τα τελευταία δώδεκα έτη που καταρτίζεται εκτός του
πλαισίου της µνηµονιακής επιτήρησης και της ενισχυµένης επο-
πτείας. Είναι παράλληλα και ο πρώτος µετά από χρόνια πλεονα-
σµατικός προϋπολογισµός. Οι δηµοσιονοµικοί στόχοι που είχαν
τεθεί στο Πρόγραµµα Σταθερότητας αναθεωρούνται σε πλεόνα-
σµα 0,7% του ΑΕΠ για το 2023. Αποτελεί λοιπόν δικαιολογηµένα
προϋπολογισµό συνέπειας, συνέχειας και σταθερότητας. 

Στον τοµέα των επενδύσεων η χώρα µας κινείται και το 2023
από ό,τι φαίνεται σε επίπεδο ιστορικού ρεκόρ. Φέτος εκτιµάται
ότι θα πετύχει ιστορικό υψηλό στις άµεσες ξένες επενδύσεις και
στις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
εκτιµά ότι η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια σε ρυθµό ανάπτυξης
επενδύσεων στην Ευρώπη για την επόµενη τριετία. 

Υπολογίζεται ότι στη χώρα µας θα πραγµατοποιηθούν έργα
συνολικού ύψους 11,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ποσό που αντι-
στοιχεί στο 5,3% του ΑΕΠ της χώρας. Οι επενδύσεις αυτές, οι
οποίες αποτελούν και ψήφο εµπιστοσύνης στο πρόσωπο του
ίδιου του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, ισχυροποιούν
την εθνική µας οικονοµία, δηµιουργούν νέες και πρόσθετες θέ-
σεις εργασίας, µειώνουν ουσιαστικά και µόνιµα την ανεργία και
ανοίγουν σαφώς νέες προοπτικές για τη χώρα στο µέλλον. Άλ-
λωστε ο προϋπολογισµός έχει και ως βασική προτεραιότητα τη
συνέχιση των µέτρων στήριξης της κοινωνίας, ιδιαίτερα αυτών
που έχουν περισσότερη ανάγκη, αλλά και την ίδια τη µεσαία τάξη
που χρειάζεται νέα προοπτική. 

Η µείωση της ανεργίας µαζί µε τη διπλή αύξηση του κατώτα-
του µισθού, τις µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών και
εν γένει τα µέτρα στήριξης της κοινωνίας που εισάγει και στηρί-
ζει ο εν λόγω προϋπολογισµός ενισχύουν το διαθέσιµο εισόδηµα
των νοικοκυριών. Στο κύµα ακρίβειας που σαρώνει ολόκληρη την
Ευρώπη και επηρεάζει σοβαρά και τη χώρα µας, τις επιχειρήσεις
µας, τα νοικοκυριά µας, η Κυβέρνηση απαντά, αγκαλιάζοντας µε
ισχυρό δίκτυ προστασίας κάθε πολίτη. 

Επί παραδείγµατι, δίνει επιδότηση στην κατανάλωση ηλεκτρι-
κής ενέργειας και φυσικού αερίου, δίνει αύξηση στο επίδοµα
θέρµανσης και επιδότηση στο πετρέλαιο θέρµανσης και κίνησης,
επιδοτεί το οικιακό ηλεκτρικό ρεύµα, στηρίζει γεωργούς και κτη-
νοτρόφους, ενώ συνεχίζεται η επιδότηση της εγκατάστασης φω-
τοβολταϊκών πάνελ σε νοικοκυριά, σε επιχειρήσεις και αγροτικές
εκµεταλλεύσεις και η επέκταση της εφαρµογής του προγράµµα-
τος «Ανακυκλώνω - Αλλάζω Συσκευή», µε στόχο την εξοικονό-
µηση ενέργειας, ενώ πρόσφατα ανακοινώθηκε ότι θα υπάρξει και
νέο πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον», µόλις στις αρχές του
2023. Η εφαρµογή του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το
κλίµα βλέπουµε ότι επιτυγχάνεται µε ταχείς ρυθµούς και η χώρα
µας θα µπορέσει σύντοµα να στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Βλέπουµε λοιπόν ότι, µέσα από ένα συνεκτικό σχέδιο της Κυ-
βέρνησης το οποίο υπηρετεί ο παρών προϋπολογισµός, τόσο οι
φιλόδοξοι κλιµατικοί και περιβαλλοντικοί στόχοι επιτυγχάνονται
από κοινού µε την προστασία της κοινωνίας, αλλά και το στόχο
της επίρρωσης της οικονοµίας µας. 

Ο προϋπολογισµός λοιπόν στηρίζει το σύνολο των πολιτικών
µας. Στηρίζει το σύνολο των Ελλήνων πολιτών. Το 2023 θα είναι
πολύ καλύτερο από τα προηγούµενα έτη για όλους. Συνεπώς ψη-
φίζω τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Αυγερινοπούλου, ειδικά για την τήρηση του χρόνου. 

Η κ. Θεανώ Φωτίου έχει τον λόγο από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως
µετά ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Πρόκειται για τον τελευταίο αντικοινωνικό

προϋπολογισµό, που ψηφίζει αυτή η Κυβέρνηση µέσα σε ένα το-
ξικό ζοφερό περιβάλλον, µετά το τελευταίο επεισόδιο της δηµο-
κρατικής εκτροπής µε την παρακολούθηση του κ. Χατζηδάκη
από την ΕΥΠ και τον προϊστάµενό της κ. Μητσοτάκη. 

Ο προϋπολογισµός συνεχίζει τη φτωχοποίηση των µεσαίων
στρωµάτων και οδηγεί τα αδύναµα στρώµατα σε ανθρωπιστική
κρίση. Αγνοείτε επιδεικτικά ότι ένας στους τρεις πολίτες κινδυ-
νεύει από τη φτώχεια. Οι φτωχοί είναι αόρατοι έτσι κι αλλιώς για
εσάς. 

Το ένα στα δύο νοικοκυριά βρίσκεται σε στεγαστική κρίση ξο-
δεύοντας πάνω από το 40% των εισοδηµάτων του για ενοίκιο ή
δάνειο, κοινόχρηστα, νερό, ρεύµα, θέρµανση, ψύξη και κόβει τις
δαπάνες για υγεία, µεταφορές, παιδεία, ένδυση, ακόµη και για
είδη πρώτης ανάγκης. Αυτό κι αν είναι ευρωπαϊκή πρωτιά της
ντροπής µε 74,6% ιδιοκατοίκηση στη χώρα µας. 

Βάλατε στο µάτι την κατοικία των µεσαίων και αδύναµων στρω-
µάτων και νοικοκυριών που αποτελεί τα τέσσερα πέµπτα του
πλούτου τους κατά την Τράπεζα της Ελλάδος και επιχειρείτε, µε
τον πτωχευτικό νόµο Μητσοτάκη και την κατάργηση της προστα-
σίας της πρώτης κατοικίας, τη µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου
στην ιστορία της Ελλάδας, δηλαδή να πάρουν οι τράπεζες, τα
funds και το µεγάλο κεφάλαιο την περιουσία του ελληνικού λαού,
τα σπίτια του. Γι’ αυτό εµπαίζετε νέους, φτωχούς, ευάλωτους,
αλλά και όλο τον ελληνικό λαό µε τα περιβόητα προγράµµατα
«ΣΤΕΓΗ», «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ» κ.λπ., τα οποία είναι καθρεφτάκια για ιθα-
γενείς. 

Όµως µέσα στην εικονική πραγµατικότητα την οποία πλάθετε,
έχετε πάθει και συλλογική αµνησία. Να υπενθυµίσουµε λοιπόν
ορισµένα ιστορικά δεδοµένα. Οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ οδήγησαν το 2009 τη χώρα σε οικονοµική και κοινω-
νική καταστροφή. Τα είπε ο κ. Τσακαλώτος πριν λίγο. Το 2010
την έβαλαν στα µνηµόνια. Ο ΣΥΡΙΖΑ έβγαλε τη χώρα από τα µνη-
µόνια το 2018, µε ρυθµισµένο χρέος και µε µαξιλάρι 37 δισεκα-
τοµµύρια. 

Ο κ. Σκυλακάκης το πρωί ισχυρίστηκε ότι ο προϋπολογισµός
είναι κοινωνικός και ότι ο προνοιακός ειδικά είναι αυξηµένος.
Είπε ότι ο προϋπολογισµός του 2019 ήταν 3,2 δισεκατοµµύρια
και του 2022 3,6 δισεκατοµµύρια. Ξέχασε όµως να προσθέσει
στο 2019 τα σχολικά γεύµατα -γιατί ήταν από άλλο κωδικό- µε
τα οποία ο προϋπολογισµός γίνεται 3,3 δισεκατοµµύρια, ενώ συ-
νυπολόγισε στον προϋπολογισµό του 2023 δαπάνες που δεν
είναι της πρόνοιας, όπως το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», ο πτωχευτι-
κός νόµος κ.λπ. που µειώνει τον προϋπολογισµό στα 3,3 δισεκα-
τοµµύρια. 

Τουτέστιν; Από το 2019 µέχρι σήµερα αφήσατε τον προϋπο-
λογισµό της πρόνοιας στα ίδια. Δεν αυξήσατε ούτε 1 ευρώ τον
προϋπολογισµό της πρόνοιας. Το µόνο είναι ότι δεν θυµάστε
πόσο µας τον παραδώσατε. Η κυβέρνηση Σαµαρά- Βενιζέλου, µε
υπουργό τον Μητσοτάκη -να µην επαναλαµβανόµαστε- το 2015
µας παρέδωσε 789 εκατοµµύρια για να τα φτάσουµε στα 3,2 δι-
σεκατοµµύρια, τα οποία κρατάτε και εσείς σήµερα. Αντίθετα µε
βάση την ΕΛΣΤΑΤ και τη EUROSTAT καταφέρατε να αυξήσετε
τη φτώχεια, την παιδική φτώχεια και τις ανισότητες. 

Πάµε πάλι. Το 2015 παραδώσατε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες
χιλιάδες πολίτες σε φτώχεια, το 21,4 %. Το 2019 γλιτώσαµε τε-
τρακόσιες έντεκα χιλιάδες εξ αυτών και µειώσαµε το ποσοστό
στο 17,9%. Το 2021 το αυξήσατε στο 19,6%. Τόση ευµάρεια! Το
2015 µας παραδώσατε -ακούστε για την παιδική φτώχεια και για
τον αποκλεισµό- επτακόσιες δέκα χιλιάδες παιδιά σε κίνδυνο
φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού, 37,8%.

Το 2019 γλιτώσαµε εκατόν πενήντα χιλιάδες παιδιά από αυτά
και το ρίξαµε στο 30,5%. Το 2021 αυξήσατε το ποσοστό στο
31,8%.

Παιδί σε φτώχεια και κοινωνικό αποκλεισµό είναι και ο δεκαε-
ξάχρονος Ροµά που δολοφονήθηκε µε σφαίρα στο κεφάλι για 20
ευρώ. Τριάµισι χρόνια τώρα καταργήσατε δροµολογηµένα προ-
γράµµατα για τους Ροµά 150 εκατοµµυρίων ευρώ, καθώς και την
ειδική γραµµατέα Ροµά, η οποία ακριβώς τα συντόνιζε.

Και ενώ η φτώχεια αυξάνεται, οι δικαιούχοι των επιδοµάτων
µειώνονται. Πώς το κατάφερε ο νοικοκύρης κ. Σταϊκούρας αυτό
το θαύµα; Πλαγιοκοπήσατε επιδόµατα και µειώσατε τους δι-
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καιούχους µε κάθε τρόπο, δηλαδή χιλιάδες δικαιούχους του ελά-
χιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, του επιδόµατος στέγης, του
επιδόµατος παιδιού -αυτοί δεν είναι όλοι φτωχοί µε τους οποίους
έχετε διαζύγιο, αυτοί είναι µεσαία στρώµατα- του επιδόµατος αλ-
ληλεγγύης και στέγης υπερηλίκων ανασφάλιστων. Αυτοί έχασαν
τα επιδόµατά τους λόγω αύξησης αντικειµενικών αξιών, ή γιατί
ένα παιδί της οικογένειας έχασε την τάξη λόγω απουσιών, ή γιατί
το επιπλέον επίδοµα παιδιού που δόθηκε το Πάσχα και που θα
δοθεί και τώρα µετράει στο εισόδηµα και εποµένως, όλη η οικο-
γένεια χάνει όλο το ΚΕΑ. Έτσι, καταφέρατε και υποεκτελέσατε
το 2022 τον προϋπολογισµό κατά 480 εκατοµµύρια ευρώ, τη
στιγµή που υποτίθεται ότι προσθέσατε και δύο έκτακτα επιδό-
µατα Πάσχα και Χριστουγέννων και καταψηφίσατε, βέβαια, όλες
τις τροπολογίες.

Έρχεστε τώρα στον νέο προϋπολογισµό να µειώσετε το ΚΕΑ,
ενώ η φτώχεια αυξάνεται, κατά 158 εκατοµµύρια ευρώ, το επί-
δοµα παιδιού κατά 265 εκατοµµύρια ευρώ και τα αναπηρικά επι-
δόµατα κατά 76 εκατοµµύρια ευρώ από πέρυσι, από τον
προηγούµενο προϋπολογισµό, δηλαδή παιδιά, φτωχοί και ανά-
πηροι χάνουν συνολικά από πέρυσι 0,5 δισεκατοµµύριο ευρώ σε
περίοδο ακρίβειας, ενεργειακής φτώχειας και πληθωρισµού.
Αποδεικνύεται η υποκρισία σας για τους ανάπηρους που τους
αντιµετωπίζετε µόνο επικοινωνιακά και ακόµα περιµένουν τον
«Προσωπικό Βοηθό», την προσβασιµότητα, ενώ δεν βλέπουν, βε-
βαίως, καµµία αύξηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν πιστεύετε στο προνοιακό κράτος, τη µόνη ασπίδα ασφά-

λειας για την κοινωνική πλειοψηφία κατά των ανισοτήτων, που
ενισχύει το λεηλατηµένο εισόδηµα και προσφέρει δωρεάν παρο-
χές και υπηρεσίες που αλλιώς οι πολίτες θα τις πλήρωναν από
την τσέπη τους.

Τις ανισότητες τις θεωρείτε, εξάλλου, φυσική κατάσταση. Γι’
αυτό, µας παραδώσατε το 2015 το δίχτυ των ανισοτήτων στο
34,2%, το φτάσαµε το 2019 στο 31% και τώρα το 2021 το αυξή-
σατε στο 32,4%. Δεν δώσατε ούτε έναν χρόνο συνολικά µέσα σε
τριάµισι χρόνια σχολικά γεύµατα. Αφήσατε ογδόντα χιλιάδες
εκτός ΚΔΑΠ.

Σας παραδώσαµε ένα ψηφιακό διαφανές, δίκαιο προνοιακό
κράτος που έγινε βάση για όλες τις εφαρµογές του gov.gr. Το
ΚΕΑ είναι το emvolio.gr. Έναν ψηφιακό νόµο για την αναδοχή και
υιοθεσία, που πέρα από το ότι τον εγκαινίασε δύο φορές ο Πρω-
θυπουργός, αφού ο νόµος ήταν ήδη εγκαινιασµένος και έτρεχε,
καταφέρατε να τον αφήσετε µαζί µε την αποϊδρυµατοποίηση να
βαλτώνει. Δεν υλοποιήσατε την επαγγελµατική αναδοχή, αφή-
σατε 52 εκατοµµύρια ευρώ ανεκµετάλλευτα για εκατόν εξήντα
στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης. Οι νόµοι σας για την παιδική
κακοποίηση αποδείχτηκαν ανεφάρµοστοι και αναποτελεσµατικοί
µε όλα τα τελευταία γεγονότα της «Κιβωτού του Κόσµου», του
Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Κεντρικής Μακεδονίας και πάει
λέγοντας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, ολοκληρώ-
στε, κυρία συνάδελφε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευτυχώς, κύριε Πρόεδρε -τελείωσα- ξέ-
ρουµε ότι πολύ σύντοµα θα κληθούµε να αναµορφώσουµε αυτό
τον ανάλγητο, αντικοινωνικό προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, σας ευχα-
ριστώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ζήτησε τον λόγο για
δύο λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διαχρονικά, όταν γί-
νονται οι συζητήσεις του προϋπολογισµού, το πιο επίµαχο ση-
µείο που διασταυρώνουν τις πολιτικές τους διαφοροποιήσεις τα
κόµµατα είναι το ζήτηµα της κοινωνικής πολιτικής, της κοινωνι-
κής ευαισθησίας, του κοινωνικού αποκλεισµού, της φτώχειας,
της κοινωνικής σύγκλισης. Πάνω σε αυτό το µείζον ζήτηµα, που

είναι ένα ζήτηµα που αφορά όλους -και εγώ πιστεύω ότι κανείς
δεν είναι λιγότερο ή περισσότερο ευαίσθητος πάνω στους αδύ-
ναµους και στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες- το κρίσιµο δεν
είναι µόνο η ποσοτική καταγραφή. Το πλέον κρίσιµο για εµένα -
έτσι τουλάχιστον όπως η κοινοβουλευτική εµπειρία µε έχει διδά-
ξει- είναι το ποιος µε πράξεις κάνει θεσµικές µεταρρυθµίσεις και
δηµιουργεί πυλώνες σύγχρονους για το κοινωνικό κράτος.

Και επειδή αυτή η συζήτηση εξελίσσεται και ακούω συνεχώς
τον ΣΥΡΙΖΑ -και λίγο πριν την οµιλήτρια, την κ. Φωτίου, καλοπρο-
αίρετα, κυρία Φωτίου, το λέω- να τοποθετείται για τη µεγάλη κοι-
νωνική ευαισθησία του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να θυµίσω σε αυτή την
Αίθουσα ότι οι µεγαλύτερες κοινωνικές, θεσµικές µεταρρυθµί-
σεις για το κοινωνικό κράτος, το σύγχρονο κοινωνικό κράτος, έγι-
ναν επί κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας.

Και εξηγούµαι: Πρώτον, προστασία ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων, µεγαλύτερη κοινωνική µεταρρύθµιση, ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα, κυβέρνηση Σαµαρά, Νέα Δηµοκρατία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κοινωνική ευαισθησία πουθενά! Έλεος!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, συν-

ταγµατική κατοχύρωση, Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, Κυριά-
κος Μητσοτάκης.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ντροπή! Τα 200 ευρώ είναι ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεύτερον, «Προσωπικός Βοηθός», µια
µεγάλη κοινωνική παρέµβαση για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες,
Νέα Δηµοκρατία, Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Τρίτον, Α21, το ονοµαζόµενο «Προστασία για τα παιδιά των
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων», το ονοµαζόµενο επίδοµα παι-
διών, για τις οικογένειες, κυβέρνηση Σαµαρά, Νέα Δηµοκρατία.

Στήριξη των οικογενειών που αποκτούν παιδί, θεσµική παρέµ-
βαση, 2.000 ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέται, Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας, Μητσοτάκης.

Παρεµβάσεις απέναντι σε αυτό το απαράδεκτο φαινόµενο της
αδήλωτης εργασίας, κυβέρνηση Σαµαρά, Νέα Δηµοκρατία,
10.500 ευρώ.

Ήµουν Υπουργός, κύριε Τσακαλώτο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όχι, απλώς ρωτάω αν ήταν ο Μη-

τσοτάκης Πρωθυπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Παρέµβαση για το ζήτηµα της προστα-

σίας των εργαζοµένων, των ωρών εργασίας τους απέναντι σε κα-
ταχρηστικές συµπεριφορές εργοδοτών, σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», το
πιο καινοτόµο σύστηµα σε ευρωπαϊκό τουλάχιστον επίπεδο, Κυ-
βέρνηση Σαµαρά, Νέα Δηµοκρατία.

Αυτές είναι θεσµικές παρεµβάσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι.

Αυτές οι παρεµβάσεις τι αποδεικνύουν, κύριε Πρόεδρε; Απο-
δεικνύουν στην πράξη ποιος εννοεί και πιστεύει την κοινωνική
πολιτική, ποιος δηµιουργεί πυλώνες πάνω στους οποίους στηρί-
ζεται µία κοινωνική πολιτική. Οι ποσοτικές µετρήσεις είναι ένα
δεύτερο ζήτηµα το οποίο θα το δούµε. Ο προϋπολογισµός δεί-
χνει άλλα στοιχεία και η ίδια η κοινωνία µέσα από τις δηµοσκο-
πήσεις που επικαλέστηκε και ο κ. Τσακαλώτος δείχνει άλλα
πράγµατα.

Όµως, µη λέτε και µην αυτοπροσδιορίζεστε ως οι πλέον ευαί-
σθητοι, διότι στην πράξη έχουν αποδειχθεί ότι οι ευαίσθητοι και
αυτοί που πραγµατικά έχουν µέσα τους το στοιχείο των παρεµ-
βάσεων ήταν οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και
εγώ.

Ο κ. Μπαρτζώκας έχει τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για ένα λεπτό έχει

τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσα-
καλώτος, για µία διευκρίνιση.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Βρούτση, δεν αµφιβάλλω
ότι όλες οι κυβερνήσεις έχουν προσπαθήσει να κάνουν πράγ-
µατα και µερικά από αυτά που είπατε θεωρώ ότι ήταν πράγµατα
που έπρεπε να γίνουν.
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Η αλήθεια είναι -και έχετε τον κ. Τσακλόγλου εδώ πέρα που
είναι ειδικός στο θέµα των ανισοτήτων, της φτώχειας όχι µόνο
για την Ελλάδα και για την Ευρώπη- ότι το κρυφό µυστικό του
συστήµατος είναι ότι το 2009, πριν από την κρίση δηλαδή, είχαµε
το µεγαλύτερο ποσοστό παιδικής φτώχειας και ανισότητας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και η αλήθεια είναι ότι µετά από το 2019,
εκτός αν µπορείτε να ισχυριστείτε το αντίθετο, αυξήθηκε. Άρα,
µην µας λέτε για µια σειρά από παρεµβάσεις, να µας πείτε αν
αυτές οι παρεµβάσεις ήταν αποτελεσµατικές.

Εγώ έβαλα τρία ερωτήµατα στον κ. Σταϊκούρα, µου απάντησε
για τις δηµοσκοπήσεις. Δεν µου απάντησε αν είναι αλήθεια ότι
δεν αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα για τους πιο πολλούς, µόνο
για το 7%. Είναι αλήθεια ότι ο δείκτης Gini και το «ογδόντα-εί-
κοσι» για τους πιο φτωχούς και πιο πλούσιους χειροτέρεψε µετά
το 2019; Από τα δικά σας στοιχεία είναι αυτά.

Και τέλος, είναι αλήθεια ότι η παιδική φτώχεια έχει χειροτερέ-
ψει; Αυτή είναι τα βασικά.

Δεν µετράµε µόνο τι κάνουµε, αλλά τι αποτελέσµατα έχει
αυτό. Και τα αποτελέσµατα µετά το 2019 δεν είναι καλά για την
κοινωνική πολιτική για την Ελλάδα. Τόσο απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μπαρτζώκας. Αµέσως µετά θα πάρει τον

λόγο ο κ. Λαµπρόπουλος Ιωάννης.
Ορίστε, κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, η συζήτηση για το νοµοθέτηµα του προϋπολογισµού, του
τέταρτου κατά σειρά που καταρτίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας λαµβάνει χώρα για άλλη µια φορά σε συνθήκες αβε-
βαιότητας και µιας γενικότερα κρίσιµης συγκυρίας. Θα
µπορούσε κάποιος να πει ότι η κρίση είναι πλέον η νέα µας κα-
νονικότητα. 

Η Κυβέρνησή µας κλήθηκε το 2019 να αντιµετωπίσει αρχικά
τα µεγάλα ζητήµατα του µεταναστευτικού και τις ταραχές στα
σύνορά εν µέσω µιας αυξηµένης τουρκικής προκλητικότητας, η
οποία παραµένει όχι απλώς αµείωτη αλλά αντίθετα διαρκώς οξύ-
νεται. Το 2020 η χώρα µας, όπως ο υπόλοιπος πλανήτης, ήρθε
αντιµέτωπη µε την πανδηµική κρίση, από την οποία δυστυχώς
ακόµα δεν έχουµε αναρρώσει. Οι πληγές της συνεχίζουν να απο-
τυπώνονται πάνω στις δυσµενείς οικονοµικές επιδράσεις, πάνω
στο ταλαιπωρηµένο δηµόσιο σύστηµα υγείας, στο δηµόσιο σύ-
στηµα εκπαίδευσης και σε όλες τις πτυχές της κοινωνικής ζωής.
Και πάνω σε αυτές τις συνθήκες προστίθεται και η αβεβαιότητα
που προκαλείται από τις γεωπολιτικές εξελίξεις του πολέµου µε-
ταξύ Ρωσίας - Ουκρανίας, ο οποίος συνοδεύεται από τις ενερ-
γειακές αναταραχές, από την αύξηση των τιµών αλλά και από
την ανασφάλεια που προκαλεί σε όλους µας σχετικά µε την επό-
µενη µέρα. 

Ωστόσο ακόµα και υπό όλη αυτή την αβεβαιότητα και την ασά-
φεια, υπό όλες αυτές τις αντιθέσεις της συγκυρίας ο προϋπολο-
γισµός για το 2023 παραµένει ρεαλιστικός, σαφής και συνεπής.
Και υπό αυτές τις συνθήκες αποκτά χαρακτήρα ετήσιας συνάν-
τησης µε την αλήθεια, την αλήθεια της νέας Ελλάδας που χτί-
ζουµε από το 2019. Αποκτά επίσης και την όψη της ανανέωσης
της υπόσχεσης που δώσαµε στους πολίτες αυτής της χώρας.
Γιατί αν ο προϋπολογισµός του 2019 έγραφε τους τίτλους τέ-
λους της αποτυχηµένης πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ, ο τέταρτος προ-
ϋπολογισµός του 2023 έχει τίτλο «Συνεχίζουµε».

Οι κεντρικές µας προτεραιότητες παραµένουν ίδιες, κοινωνική
φροντίδα µαζί µε οικονοµική πρόοδο, ρεαλισµός που συναντά
την προοπτική και την αισιοδοξία, µια αισιοδοξία χτισµένη πάνω
στις δυνάµεις της παραγωγής και της προκοπής και όχι πάνω
στη µαταιοδοξία του λεφτόδεντρου. Ο προϋπολογισµός του
2023 περιλαµβάνει µέτρα 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την ενί-
σχυση των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων µέσω της επιδότη-
σης στην κατανάλωση ενέργειας, προκειµένου να συνεχίσουν να
αντεπεξέρχονται στην ενεργειακή κρίση. Η πολιτική µας για την
αντιµετώπιση των αυξηµένων τιµών στην ενέργεια δεν περιορί-
ζεται βέβαια µόνο στην επιδότηση για την κατανάλωση ενέρ-
γειας. Εντοπίζεται και σε πολιτικές όπως της αύξηση του
επιδόµατος θέρµανσης, της επιδότησης των αγροτών µας για

την αγορά λιπασµάτων, της επιδότησης των κτηνοτρόφων και
της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο
κίνησης των αγροτών.

Το προστατευτικό δίχτυ για την αντιµετώπιση της ακρίβειας
και του ενεργειακού πληθωρισµού είναι πιο επιτακτικό για τους
ευάλωτους συµπολίτες µας. Συνολικά οι αυξηµένες δαπάνες για
το 2023 για την κοινωνική πολιτική και τη δηµόσια υγεία αποδει-
κνύουν ότι έχουµε ως προτεραιότητα αυτούς που έχουν τη µε-
γαλύτερη ανάγκη. Εξυπακούεται ότι το 2023 θα συνεχίσουµε
βέβαια να στηρίζουµε την εργασία, όπως κάναµε µέχρι σήµερα.

Προβλέπουµε και νέα αύξηση στον κατώτατο µισθό, ενώ
έχουµε µονιµοποιήσει τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών.
Και µε ένα συνεκτικό πλέγµα πολιτικών που περιλαµβάνουν µει-
ώσεις ή αναστολές φόρων, αυξάνουµε συνεχώς το διαθέσιµο ει-
σόδηµα των πολιτών. Την ίδια στιγµή σχεδιάζουµε νέα
προγράµµατα εργασίας από την ΔΥΠΑ. Έχουµε προϋπολογίσει
αυξηµένες δαπάνες για επιµόρφωση και κατάρτιση των πολιτών,
ώστε να βγουν µε καλύτερα όπλα στην αγορά εργασίας, ενώ το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων αναµένεται να έχει τη µεγα-
λύτερη προστιθέµενη αξία.

Όλα αυτά τα µεγέθη που περιλαµβάνει ο προϋπολογισµός του
2023 δεν είναι κενοί αριθµοί ή προβλέψεις επί χάρτου. Είναι ένα
ανοικτό παράθυρο στο µέλλον που χτίσαµε δηµιουργώντας µια
οικονοµία ανθεκτική. Για αυτό και έχουµε την εθνική ευθύνη όχι
µόνο να χρησιµοποιήσουµε αυτή την ανθεκτικότητα ως διαβατή-
ριο για την πρόσβαση στις αγορές, αλλά κυρίως να κρατήσουµε
αυτό το παράθυρο ανοιχτό για τις νέες γενιές. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 έχει καταφέρει να αρθρώσει τα
αιτήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Έχει καταφέρει να τους δώσει
υπόσταση και να τα κάνει πυκνές πολιτικές που απαντούν σε
πυκνά προβλήµατα. Και υπό αυτή την οπτική -γιατί το κυριότερο
µέληµα της πολιτικής είναι ακριβώς αυτό, να εκφράζουµε τα
θέλω της κοινωνίας- επιτρέψτε µου να εκφράσω κάποια από τα
αιτήµατα των πολιτών της Ηµαθίας ξεκινώντας πρώτα από όλα
τα αιτήµατα του αγροτικού κόσµου. 

Κύριοι Υπουργοί, οι αγρότες της Ηµαθίας βασίζονται στην
αξιοπιστία αυτής της Κυβέρνησης ότι θα αποζηµιώνονται ταχύ-
τατα και δίκαια. Αυτό το διάστηµα περιµένουν τις ανακοινώσεις
για τις αποζηµιώσεις τους από τον φετινό παγετό, από το χαλάζι,
από διάφορες ζηµιές που προκλήθηκαν από την κλιµατική αλ-
λαγή και κυρίως από τις καταστροφές από τις βροχοπτώσεις.
Περιµένουν καιρό αλλά οι υποχρεώσεις τους δεν περιµένουν.
Πρέπει να τους φροντίσουµε. Οφείλουµε να το φροντίσουµε. 

Επίσης θέλω να θέσω το ζήτηµα µε τις επιχειρήσεις που έχουν
κατανάλωση µεγαλύτερη από 2.000 KWh το µήνα. Όπως γνωρί-
ζουµε το κλιµακωτό σύστηµα επιδοτήσεων µια επιχείρηση που
µπορεί να έχει ισχύ έως 35 Kilovolt-Ampere αλλά καταναλώνει
πάνω από 2.000 KWh, επιβαρύνεται υπέρµετρα από το κόστος
για την ενέργεια. Τέτοιες επιχειρήσεις δεν είναι οι βιοµηχανίες,
είναι ένα αρτοποιείο, είναι ένα κρεοπωλείο, είναι οικογενειακές
επιχειρήσεις. Πρέπει λοιπόν να ξαναδούµε το ζήτηµα της κλιµα-
κωτής επιδότησής τους, ακριβώς για να προστατεύσουµε τη ρα-
χοκοκαλιά της µικροµεσαίας επιχείρησης. 

Τελειώνοντας για ακόµη µια φορά επανέρχοµαι στο καίριο ζή-
τηµα των τραπεζών. Αυτή τη φορά όµως όχι µόνο υπό το πρίσµα
της χορήγησης ρευστότητας προς τις επιχειρήσεις, που αποδε-
δειγµένα βρίσκει πολλά εµπόδια από τις ίδιες τις τράπεζες. Αυτή
τη φορά θέλω να θίξω το ζήτηµα της προστασίας των δανειολη-
πτών, οι οποίοι υπό την σκιά των δυσµενών εξελίξεων δηµιούρ-
γησαν χρέη προς τις τράπεζες είτε είναι νοικοκυριά είτε
επιχειρήσεις στην προσπάθειά τους να τα βγάλουν πέρα. 

Πρέπει λοιπόν η πολιτεία σε συνεργασία µε τις τράπεζες να
µεριµνήσει για τους ανθρώπους, για τους δανειολήπτες οι οποίοι
δεν είναι µπαταχτσήδες. Είναι ιδιαίτερα επιβαρυµένοι από την
πανδηµία, ιδιαίτερα επιβαρυµένοι από την αύξηση των επιτοκίων.
Και αυτή τη στιγµή βρίσκονται µέσα σε µια δίνη. Και δεν πρέπει
να επιτρέψουµε σε αυτή τη δίνη να είναι η χαριστική τους βολή. 

Με αυτές τις καταληκτικές σκέψεις υπερψηφίζω τον προϋπο-
λογισµό του 2023, ο οποίος όντας ο πρώτος προϋπολογισµός
εκτός ενισχυµένης εποπτείας, είναι ένα νοµοθέτηµα ορόσηµο.
Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε συνάδελφε.
Είπαµε σήµερα ότι η συζήτηση θα τελειώσει όταν ολοκληρωθεί

ο έκτος κύκλος. Δηλαδή τώρα θα µιλήσει ο κ. Γιάννης Λαµπρό-
πουλος, Βουλευτής Μεσσηνίας. Μετά ο κ. Ευάγγελος Αποστό-
λου, Βουλευτής Ευβοίας. Μετά είναι ο κ. Περικλής Μαντάς,
Βουλευτής Μεσσηνίας, ο κ. Μάξιµος Σενετάκης Βουλευτής Ηρα-
κλείου και θα κλείσουµε µε τον κ. Γεώργιο Βλάχο, Βουλευτή Α’
Ανατολικής Αττικής.

Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, συµπληρώνον-

ται τριάµισι χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµο-
κρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Στη θητεία µας αυτή
κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε απρόβλεπτες, πρωτοφανείς και
δύσκολες καταστάσεις, τόσες όσες καµία ποτέ κυβέρνηση από
τη µεταπολίτευση και µετά. 

Λίγους µήνες αφότου αναλάβαµε, ξέσπασε η φοβερή πανδη-
µία. Αντέξαµε, µείναµε όρθιοι και οργανώσαµε κατά τρόπο
άψογο το εµβολιαστικό µας πρόγραµµα. Αναρωτιέµαι, τι θα γι-
νόταν αν ήταν στην κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις ασυναρτησίες
που ακούγαµε καθηµερινά από πολλά στελέχη του; Η Κυβέρ-
νηση στήριξε το σύστηµα υγείας. Διέθεσε περίπου 50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και κράτησε όρθια την οικονοµία µας, τις επιχειρή-
σεις, τους πολίτες, τα ευάλωτα νοικοκυριά, την εργασία, τους
αγρότες µας. 

Την ίδια χρονική περίοδο αποκρούσαµε µε επιτυχία την οργα-
νωµένη από την Τουρκία έφοδο των παράνοµων µεταναστών
στον Έβρο. Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ µας κατηγορούσε γιατί δεν αφήναµε
ελεύθερα τα σύνορα για να µπουν όλοι µέσα. 

Το καλοκαίρι του 2020 µε αποφασιστικότητα αντιµετωπίσαµε
επίσης επιτυχώς τις προκλήσεις της Τουρκίας στο Αιγαίο και την
Ανατολική Μεσόγειο. Οι ένοπλες δυνάµεις µας έπρεπε άµεσα να
ενισχυθούν. Εµείς δεν είµαστε της λογικής του ΣΥΡΙΖΑ, που
έλεγε να ρισκάρουµε µε την Τουρκία. Ξεκινήσαµε µια τεράστια
προσπάθεια ενίσχυσης και ανασυγκρότησης µε προµήθειες αν-
ταλλακτικών και σύγχρονων οπλικών συστηµάτων. Παράλληλα
υπογράψαµε στρατιωτικές συµφωνίες και συµµαχίες µε ισχυρές
χώρες, όπως τη Γαλλία και τις ΗΠΑ, το Ισραήλ, την Αίγυπτο, τη
Σαουδική Αραβία, τα Εµιράτα. 

Αυτές τις συµφωνίες ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τις ψήφισε στη Βουλή σε
µια περίοδο µάλιστα που οι Τούρκοι ασύστολα απειλούν ότι θα
έρθουν νύχτα. Πρόσφατα ο κ. Τσίπρας είπε στον Γάλλο πρέσβη
ότι θα επαναδιαπραγµατευτεί τη στρατιωτική συµφωνία µε τη
Γαλλία. Είναι αυτά εθνικά ωφέλιµα και χρήσιµα; Η Τουρκία εξορ-
γίζεται για τα εξοπλιστικά προγράµµατα, αλλά δυστυχώς εδώ αν-
τιδρά και ο ΣΥΡΙΖΑ για τις αγορές που κάνουµε. 

Διεθνοποιήσαµε την επιθετικότητα και τον αναθεωρητισµό της
Τουρκίας. Ποτέ η Ελλάδα δεν είχε σηµειώσει τέτοια διπλωµατική
επιτυχία και δεν είχε τέτοια κατανόηση και στήριξη στις εθνικές
της θέσεις. Ισχυροποιήσουµε και αναβαθµίσαµε τη γεωστρατη-
γική θέση της χώρας µας. Η Ελλάδα απέκτησε κύρος και σεβα-
σµό σε όλο τον κόσµο. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός καλείται,
µιλάει και χειροκροτείται στη Γερουσία από όλους τους Βουλευ-
τές και Γερουσιαστές των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Ο πόλεµος έφερε και µεγάλη ενεργειακή κρίση σε όλο τον
κόσµο. Πράττουµε ό,τι είναι δυνατόν και εξαντλούµε τα οικονο-
µικά περιθώρια της χώρας µας για την αντιµετώπιση της εισαγό-
µενης ακρίβειας και του πληθωρισµού. Η Κυβέρνηση έχει
διαθέσει µέχρι τώρα περίπου 12 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη
στήριξη των πολιτών, των επιχειρήσεων, των επαγγελµατιών, των
ευάλωτων νοικοκυριών και θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε για
όσο χρόνο ακόµα χρειαστεί. 

Παρά τις δυσκολίες η Ελλάδα αναµένεται να αναπτυχθεί µε δι-
πλάσιο ρυθµό έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου το 2022 και
τριπλάσιο το 2023. Οι επενδύσεις την τριετία αυξήθηκαν θεαµα-
τικά. Η ανεργία παρά τις πρωτοφανείς κρίσεις µειώθηκε περισ-
σότερο από πέντε µονάδες. Ο πληθωρισµός στην Ελλάδα
σήµερα βρίσκεται µία µονάδα κάτω από τον µέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης και χαµηλότερα από χώρες, όπως η Πορτογαλία, το

Βέλγιο, η Γερµανία, η Ολλανδία και η Αυστρία. 
Μειώσαµε τη φορολογία, τις εισφορές και τον ΕΝΦΙΑ. Καταρ-

γούµε την εισφορά αλληλεγγύης, αυξάνουµε τον κατώτατο
µισθό, τους µισθούς στο δηµόσιο και τις συντάξεις. Ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός στη χώρα µας σηµείωσε πραγµατική επανά-
σταση. Το 2018 οι ψηφιακές συναλλαγές των πολιτών µε το ελ-
ληνικό δηµόσιο ήταν µόλις 8,8 εκατοµµύρια. Το 2022 θα
προσεγγίσουν το 1 δισεκατοµµύριο οι συναλλαγές των πολιτών
µε το δηµόσιο, δηλαδή όσες ψηφιακές συναλλαγές έγιναν το
2018 σήµερα γίνονται σε περίπου τέσσερις ηµέρες. Ο πολίτης
πλέον δεν χρειάζεται να τρέχει σε γκισέ δηµοσίων υπηρεσιών. 

Τριάµισι χρόνια η χώρα εµπνέει εµπιστοσύνη και σταθερότητα
στην οικονοµία, στις διεθνείς σχέσεις και υποχρεώσεις, στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτά που µε κόπο και πολλή προσπάθεια κα-
ταφέραµε δεν πρέπει να τα χάσουµε. Η Ελλάδα πρέπει να
προχωρήσει µόνο µπροστά, να συνεχίσει τις µεταρρυθµίσεις και
την οικονοµική ανάπτυξη. Τυχόν πισωγύρισµα θα ήταν καταστρο-
φικό. Η Ελλάδα τώρα όσο ποτέ άλλοτε χρειάζεται πολιτική στα-
θερότητα, ισχυρή και αυτοδύναµη κυβέρνηση, για να µπορεί
άµεσα και υπεύθυνα να αντιµετωπίσει τις σύγχρονες και επικίν-
δυνες προκλήσεις. 

Οι κραυγές, η οξύτητα, ο ακραίος πολιτικός λόγος, ο διχασµός
δεν περνάνε σήµερα. Οι κ. κ. Τσίπρας και Καµµένος υποσχέθη-
καν, κυβέρνησαν πέντε χρόνια, δοκιµάστηκαν και απέτυχαν. Οι
πολίτες δεν διανοούνται να ξανάρθουν στην εξουσία. Το δεί-
χνουν άλλωστε όλες οι δηµοσκοπήσεις. Τα ψέµατά τους πλέον
δεν γίνονται απίστευτα. 

Σήµερα η χώρα µας απειλείται ευθέως µε πόλεµο. Η τουρκική
ηγεσία ζήλεψε τον Βορειοκορεάτη κόκκινο δικτάτορα. Αν το απο-
φασίσουν, εµείς θα πράξουµε αυτό που η ιστορία µάς προστάζει.
Οι προσεχείς εκλογές δεν πρέπει να µας διχάσουν γιατί τους δι-
χασµούς τους πληρώσαµε µε καταστροφές και εθνικούς ακρω-
τηριασµούς. Αν κάποιες στιγµές δυσανασχετούµε από µικρά και
ασήµαντα, όταν φτάσουµε µπροστά στην κάλπη θα πρέπει να
σκεφτούµε τα µεγάλα, τα σηµαντικά, τα εθνικά, αυτά που απο-
φύγαµε, αυτά που δεν πρέπει να ζήσουµε. Οι καιροί είναι δύσκο-
λοι και απρόβλεπτοι. Η ώρα του λαού πλησιάζει. Στις ακόµα πιο
δύσκολες στιγµές που µπορεί να προκύψουν θα χρειαστούµε
ενότητα και ισχυρή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρω-
θυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, οι Υπουργοί Επικρατείας, οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Υγείας και Εσωτερικών καθώς και οι Υφυπουργοί
στον Πρωθυπουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν
στις 14 Δεκεµβρίου 2022 σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ολοκληρωµένο
Σύστηµα Παροχής Ανακουφιστικής Φροντίδας - Ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και
την προστασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επείγουσες ρυθ-
µίσεις». Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
Αµέσως µετά, όπως έχω προαναγγείλει, τον λόγο θα έχει ο κ.

Περικλής Μαντάς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στον περσινό σας προϋπολογισµό, κύριοι της Κυβέρνησης,

διακηρύσσατε µε µεγαλοστοµίες ότι καταθέτετε τον πρώτο προ-
ϋπολογισµό µετά το τέλος της πανδηµίας. Την ίδια στιγµή βέβαια
περικόπτατε περισσότερο από 800 εκατοµµύρια από τον τακτικό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας. Τελικά όχι µόνο το
τέλος δεν ήταν, αλλά η κορυφή της πανδηµίας, µε ένα υγειονο-
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µικό σύστηµα παντελώς εξαντληµένο τόσο από προσωπικό όσο
και από πόρους. 

Το 2022 φεύγει βρίσκοντας όµως την Ελλάδα µε το τρίτο υψη-
λότερο κόστος ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τις επι-
δοτήσεις σε όρους αγοραστικής δύναµης των πολιτών -να το
τονίζουµε αυτό- και πρώτη στην Ευρώπη στην τιµή ηλεκτρικής
ενέργειας προ φόρων και επιδοτήσεων στο πρώτο εξάµηνο µε
την πιο ακριβή βενζίνη σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το κατά κεφαλήν ΑΕΠ της Ελλάδας είναι το δεύτερο χαµηλό-
τερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση ενώ η χώρα µας είναι πέµπτη από
το τέλος στην αγοραστική δύναµη των πολιτών. Επιπλέον η κα-
τάσταση διαρκώς θα επιδεινώνεται δεδοµένου ότι φέτος τα νοι-
κοκυριά µε µηνιαίο εισόδηµα µέχρι 750 ευρώ έχουν χάσει έως
και το 40% της αγοραστικής τους δύναµης. Από τον Απρίλιο 2022
και µετά ο κατώτατος µισθός έχει χάσει το 19% της αγοραστικής
του δύναµης. Ο πραγµατικός µισθός µειώθηκε κατά 12% µόνο
το πρώτο τρίµηνο. Δυστυχώς για το 2023, σε ακραίες συνθήκες
ενεργειακής κρίσης και πληθωρισµού πάνω από 12%, ο προϋπο-
λογισµός προβλέπει αύξηση των φορολογικών εσόδων. Θα εκτι-
ναχθούν από τα 45 δισεκατοµµύρια το 2022 στα 55
δισεκατοµµύρια το 2023. Ποια είναι η κύρια πηγή αυτής της αύ-
ξησης; Ασφαλώς οι έµµεσοι φόροι. Δηλαδή, οι φόροι που ει-
σπράττονται κυρίως από τους µη έχοντες. 

Οι ονοµαστικές δαπάνες για την υγεία και την παιδεία είναι
ελαφρώς αυξηµένες στον προϋπολογισµό του 2023 σε σχέση µε
το 2022. Οι πραγµατικές όµως δαπάνες αν λάβουµε υπ’ όψιν µας
και τον πληθωρισµό του τρέχοντος αλλά και του επόµενου έτους
είναι πολύ µικρότερες συγκρινόµενες µε αυτές του 2022 που επί-
σης είχαν κουρευτεί, όπως σας προανέφερα. Ο συνδυασµός της
υψηλής έµµεσης φορολογίας και της ταυτόχρονης περικοπής
των κοινωνικών δαπανών κάνει τον προϋπολογισµό σας εργαλείο
αφαίµαξης των ασθενέστερων. 

Δεν περιλαµβάνει, επίσης και κανένα ουσιαστικό µέτρο για την
αντιµετώπιση του κύµατος ακρίβειας πέραν από πιστώσεις
ύψους 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ ως αποθεµατικό, κυρίως όµως
για την επιδότηση λογαριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος που και
αυτά θα πάνε στην τσέπη των καρτέλ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας προϋπολογισµός που βα-
σίζει τις βασικές του παραδοχές, δηλαδή την ανάπτυξη και την
οικονοµία σε συνθήκες ρευστότητας σε πολλούς τοµείς, όπως
το ενεργειακό και η ακρίβεια, είναι σίγουρο ότι θα έχει πρόβληµα
µε τις προβλέψεις του. Αν, δε, προσθέσουµε και το ιδιαίτερο
βάρος που ασκούν οι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά
µε τη διαχείριση των κοινοτικών πόρων του ΕΣΠΑ και του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, τότε οι δυσκολίες πολλα-
πλασιάζονται. Γι’ αυτό και απαιτούνται καλύτερες επεξεργασίες
και αποτελεσµατικότερη εφαρµογή των οδηγιών. 

Ένα από τα βασικά ερωτήµατα για την ελληνική οικονοµία
είναι αν η αναπτυξιακή της στόχευση από τους πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης είναι αυτή, που θα υπηρετήσει ,που θα συµ-
βάλλει στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας πράγµα
που, βέβαια, καθίσταται δύσκολο µε τις συνθήκες ακρίβειας που
σαρώνουν αυτή την ώρα οποιαδήποτε πρόβλεψη. 

Όµως όταν µιλάµε για παραγωγή στη χώρα µας εννοούµε βα-
σικά τον αγροτοδιατροφικό τοµέα, έναν τοµέα που βρίσκεται
µπροστά στις δραµατικές επιπτώσεις της ουκρανικής κρίσης, δη-
λαδή στην ακρίβεια στην ενέργεια, ρεύµα πετρέλαιο και στις εισ-
ροές, λιπάσµατα, φάρµακα, σπόροι, ζωοτροφές, πρώτες ύλες
κ.α.. Γι’ αυτό και χρειάζεται στήριξη που δεν πρέπει να εξαντλείται
µόνο σε επιδοµατικού και περιστασιακού χαρακτήρα ενισχύσεις
αλλά και να περιλαµβάνει ταυτόχρονα αξιόπιστα ολοκληρωµένα
και µε µεσοµακροπρόθεσµο ορίζοντα µέτρα και δράσεις πολιτι-
κής. 

Σε αυτή την κατεύθυνση ο προϋπολογισµός δείχνει ανεπαρ-
κής, καθώς αδυνατεί να παρακολουθήσει τις ανάγκες προσφέ-
ροντας χαλαρά αντανακλαστικά στην ουσιαστική και έµπρακτη
στήριξη των παραγωγών που εύλογα διαµαρτύρονταν για τις µε-
γάλες καθυστερήσεις σε όλα τα επίπεδα, από την έγκριση του
στρατηγικού σχεδίου της νέας ΚΑΠ και την έγκαιρη ενηµέρωσή
τους σχετικά µε τις αλλαγές που επιφέρει, µέχρι την καταβολή
των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ και των ενισχύσεων. Παρ’ όλα

αυτά υπήρχε χρόνος αφού τα εκκρεµή ζητήµατα, που είχαν
σχέση µε το στρατηγικό σχέδιο για τον αγροτικό χώρο, την πε-
ριβαλλοντική συµµόρφωση και τη σύνταξη των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης ήταν υποχρεώσεις γνωστές στη σηµερινή Κυ-
βέρνηση από την ανάληψη των καθηκόντων της. Γι’ αυτό και θε-
ωρούµε ότι η µονοµερής επενδυτική δραστηριότητα σήµερα σε
ενεργειακούς µόνο τοµείς και ειδικά στις ανεµογεννήτριες και τα
φωτοβολταϊκά αποτελεί µιας άλλης µορφής κερδοσκοπία υπέρ
των µεγάλων συµφερόντων των χωρών του ευρωπαϊκού βορρά,
που κατέχουν τις σχετικές τεχνολογίες και την απαραίτητη τε-
χνογνωσία, πόσω µάλλον όταν γίνονται χωρίς την µελετηµένη
χωροταξική κατανοµή. 

Ο προϋπολογισµός που κατέθεσε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι ο τελευταίος της
διακυβέρνησης µε Πρωθυπουργό τον κ. Μητσοτάκη και αποτελεί
την καθαρή απεικόνιση των βασικών στοιχείων της πολιτικής της.
Μια πολιτική αδικιών και πολλαπλασιασµού των αδιεξόδων για
την πλειονότητα των πολιτών. Γι’ αυτό, όπως αντιλαµβάνεστε κα-
ταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό σας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Ο κ. Περικλής Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο

και αµέσως µετά ο κ. Μάξιµος Σενετάκης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 υπο-

σχεθήκαµε στους Έλληνες πολίτες ότι θα αποκαταστήσουµε το
κύρος της πατρίδας µας στην Ευρώπη αλλά και σε ολόκληρο τον
κόσµο. Και το κάναµε πράξη µε τις διεθνείς συµµαχίες τις οποίες
συνάψαµε µε την Γαλλία, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής, µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, µε τη Σαουδική Αραβία,
µε την Αίγυπτο, την οριοθέτηση της ΑΟΖ µε την Ιταλία που µε-
γάλωσε την πατρίδα µας µετά από πάρα πολλά χρόνια. Αποκα-
ταστήσαµε την Ελλάδα και δώσαµε την αίγλη της πατρίδας µας
που είχε χάσει τα τελευταία χρόνια σε ολόκληρο τον κόσµο. 

Το 2019 υποσχεθήκαµε στους Έλληνες πολίτες ότι θα αποκλι-
µακώσουµε το µεταναστευτικό. Το κάναµε και αυτό πράξη µε ένα
σχέδιο φύλαξης των συνόρων µας, χερσαίων και θαλάσσιων, µε
µια νοµοθεσία πολύ σωστή και πολύ ισχυρή για να αποκλιµακώ-
σουµε τις διαδικασίες, που ορίζει το Διεθνές Δίκαιο για τους πρό-
σφυγες και τους µετανάστες. Αποσυµφορήσαµε τα νησιά µας
και δηµιουργήσαµε τις συνθήκες αυτές έτσι ώστε να επιτρέ-
ψουµε ξανά στην πατρίδα µας να ξαναζήσουµε περιόδους µε εγ-
καταστάσεις και δοµές όπως τη Μόρια. 

Το 2019 υποσχεθήκαµε, επίσης, στους πολίτες ότι θα τους ελα-
φρύνουµε από τους φόρους. Και αυτό το κάναµε πράξη. Πάνω
από είκοσι εννέα φόροι µειώθηκαν στα τελευταία τέσσερα χρόνια.
Μειώσαµε τον εισαγωγικό συντελεστή φορολογίας για τις ατοµι-
κές επιχειρήσεις. Μειώσαµε τη φορολογία εισοδήµατος. Μει-
ώσαµε τη φορολογία των µερισµάτων. Μειώσαµε την
προκαταβολή φόρου. Μειώσαµε το ΦΠΑ στην εστίαση. Μειώσαµε
τις ασφαλιστικές εισφορές. Αποδεσµεύσαµε τις ασφαλιστικές ει-
σφορές από το εισόδηµα µε εκείνο τον παρανοϊκό νόµο Κατρούγ-
καλου. Και ταυτόχρονα καταργούµε την εισφορά αλληλεγγύης και
µειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ για όλους τους πολίτες.

Το 2019 υποσχεθήκαµε ακόµη στους πολίτες ότι θα κάνουµε
και πάλι ισχυρές και αξιόµαχες τις Ένοπλες Δυνάµεις της πατρί-
δας µας και υλοποιούµε ένα από τα µεγαλύτερα εξοπλιστικά
προγράµµατα που έχουν γίνει ποτέ τις τελευταίες δεκαετίες στη
χώρα µας. Με τα Ραφάλ και τις Μπελαρά αλλά και την αναβάθ-
µιση και τη βελτίωση των αµυντικών µας συστηµάτων η Ελλάδα
θα είναι αξιόµαχη, θα είναι όρθια, δυνατή να µπορεί να προστα-
τεύσει τα κυριαρχικά δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών. 

Υποσχεθήκαµε στους Έλληνες πολίτες το 2019 ότι θα εκσυγ-
χρονίσουµε το κράτος, θα µειώσουµε τη γραφειοκρατία και υλο-
ποιήσαµε ένα σχέδιο για τριάµισι χρόνια, έτσι ώστε να φτάσουµε
στο µοναδικό ρεκόρ ένα δισεκατοµµύριο ηλεκτρονικές συναλλα-
γές να έχουν γίνει από τους Έλληνες πολίτες τα τελευταία δύο
χρόνια. Ένα δισεκατοµµύριο ηλεκτρονικές συναλλαγές! Φαντα-
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στείτε πόσο έχει βελτιωθεί η ζωή των πολιτών, η γραφειοκρατία,
µε όλη αυτή τη διαδικασία.

Υποσχεθήκαµε το 2019 στους πολίτες ότι θα καταστήσουµε
την Ελλάδα πόλο έλξης ξένων επενδύσεων. To κάναµε και αυτό
πράξη. Όλες οι παγκόσµιες µεγάλες εταιρείες έχουν επιλέξει την
πατρίδα µας να επενδύσουν. Η «GOOGLE», η «PFIZER», η «AMA-
ZON», η «MICRTOSOFT» και πολλές άλλες έχουν ήδη προχωρή-
σει και υλοποιούν τεράστιες επενδύσεις στην πατρίδα µας,
προσφέροντας καλές θέσεις εργασίας για τα νέα παιδιά, για το
ανθρώπινο δυναµικό, τους επιστήµονες της Ελλάδας για τους
οποίους µέχρι τώρα η µόνη επιλογή ήταν να φύγουν στο εξωτε-
ρικό. Και βεβαίως, η εγκατάσταση και οι επενδύσεις αυτές έχουν
παίξει σηµαντικό ρόλο και στην τοπική µας οικονοµική ανάπτυξη,
αλλά και στην µεγάλη βελτίωση της ανεργίας που έχει επιτευχθεί
τα τελευταία χρόνια. 

Υποσχεθήκαµε ακόµη ότι θα ξαναπαραδώσουµε τα ελληνικά
πανεπιστήµια στην ακαδηµαϊκή κοινότητα, στους φοιτητές και
στους καθηγητές και νοµοθετήσαµε αυστηρούς κανόνες. Σπά-
σαµε καταλήψεις, µπήκαµε µέσα στα πανεπιστήµια και µειώσαµε
την µικροπαραβατικότητα έτσι ώστε να υπάρχει πραγµατικά
ελευθερία ιδεών και οι γονείς να µη φοβούνται να στέλνουν τα
παιδιά τους στα µεγάλα πανεπιστήµια των Αθηνών να σπουδά-
σουν. 

Υποσχεθήκαµε πως ό,τι και να γίνει δεν θα αφήσουµε κανέναν
πίσω αβοήθητο και µέσα σε όλες αυτές τις κρίσεις στις οποίες
βιώσαµε απλώσαµε ένα δίχτυ προστασίας, κυρίως, για όλους αυ-
τούς που έχουν πραγµατικά ανάγκη κι έτσι καταφέραµε να ξεπε-
ράσουµε -έστω µε δυσκολίες, αλλά να ξεπεράσουµε- όλες αυτές
τις δύσκολες καταστάσεις που ζήσαµε µε την πανδηµία και βε-
βαίως τώρα που συνεχίζουν να βιώνουν οι Έλληνες πολίτες µε
την ενεργειακή κρίση και την ακρίβεια.

Ακόµη και για τον τόπο µου, τη Μεσσηνία, υποσχεθήκαµε
στους Μεσσήνιους πολίτες ότι θα αποτελέσει το κέντρο της ανά-
πτυξης για ολόκληρη την Πελοπόννησο. Κι αυτό το κάνουµε
πράξη. Τα µεγάλα εµβληµατικά έργα του τόπου µας είναι σε τρο-
χιά υλοποίησης. Αύριο λήγει η πρώτη φάση του διαγωνισµού για
την παραχώρηση του αεροδροµίου της Καλαµάτας. Το πρώτο
τρίµηνο του 2023 θα ξεκινήσει η κατασκευή του οδικού άξονα
Καλαµάτα – Πύλος - Μεθώνη. Ήδη έχει δοθεί η εντολή για την
επικαιροποίηση των µελετών  για τη συνέχεια της Ολυµπίας
Οδού από τον Πύργο µέχρι το Καλό Νερό και την Τσακώνα. 

Και στον πρωτογενή τοµέα, όµως, η κατασκευή δύο εµβληµα-
τικών έργων, δύο µεγάλων φραγµάτων, του Φιλιατρινού και του
Μιναγιώτικου, µαζί µε δίκτυα έχουν δροµολογηθεί να δηµοπρα-
τηθούν το επόµενο διάστηµα. Αυτό σηµαίνει ότι πάνω από εβδο-
µήντα χιλιάδες στρέµµατα γης στη Μεσσηνία µε ωφελούµενους
πάνω από δέκα χιλιάδες αγρότες σε πολύ λίγα χρόνια από σή-
µερα θα έχουν τεράστια ωφέλεια από τη λειτουργία των φραγ-
µάτων. 

Έτσι, λοιπόν, σε όλα αυτά τα κοσµογονικά, που έχουν γίνει τα
τελευταία τέσσερα χρόνια, αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία της αν-
τιπολίτευσης να αρθρώσει έναν σηµαντικό πολιτικό λόγο, να
απαντήσει έστω στο παραµικρό για όλα αυτά. Γι’ αυτό ζούµε και
σήµερα και αυτή την απαξίωση που βλέπουµε εδώ από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, από το ΠΑΣΟΚ – ΚΙΝΑΛ, να µην υπάρχει ούτε ένας Βου-
λευτής, ούτε ο εισηγητής, ούτε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος να είναι εδώ να στηρίζουν τις υποτιθέµενες θέσεις
τους, που θέλουν και διάλογο. Το µόνο που ήξεραν ήταν να έρθει
ο κ. Ραγκούσης και να κάνει αυτή την αήθη επίθεση στον κ. Πι-
κραµένο την οποία ζήσαµε όλοι το πρωί. Δυστυχώς, αυτό δείχνει
και την αξιοπιστία τους, αλλά και το πώς αντιλαµβάνονται τις δη-
µοκρατικές διαδικασίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προοπτικές και οι προτεραι-
ότητες όπως αποτυπώνονται στον φετινό προϋπολογισµό δεί-
χνουν µε τον καλύτερο τρόπο ότι αντιλαµβανόµαστε και τις
δυσκολίες και τις αγωνίες και τους προβληµατισµούς και τις ανη-
συχίες που έχουν οι Έλληνες πολίτες µπροστά στο κύµα ακρί-
βειας που σαρώνει ολόκληρη την Ευρώπη. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, όλες αυτές τις επιτυχηµένες παρεµβά-
σεις, τις επιδοτήσεις στην ενέργεια, το φυσικό αέριο και τα καύ-
σιµα, τη στήριξη των αγροτών στον πρωτογενή τοµέα, την

επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πε-
τρέλαιο, τη µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα και στις ζωοτροφές,
την εφάπαξ ενίσχυση των πιο ευάλωτων και πιο αδικηµένων. Συ-
νεχίζουµε τη µείωση των φόρων και των επιβαρύνσεων, την κα-
τάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, τη µονιµοποίηση
των ασφαλιστικών ελαφρύνσεων και όλων αυτών των µέτρων
που κράτησαν όρθια την πραγµατική οικονοµία στην πατρίδα
µας. Συνεχίζουµε τη στήριξη των εισοδηµάτων για όλους τους
πολίτες, τη νέα αύξηση του κατώτατου µισθού, την πρώτη µετά
από χρόνια µόνιµη αύξηση των συντάξεων. Συνεχίζουµε όλα
αυτά τα µέτρα που θα δώσουν τη δυνατότητα στον Έλληνα πο-
λίτη µε ψηλά το κεφάλι να µπορεί να αντιµετωπίσει όλες αυτές
τις κρίσεις που βιώνει όλος ο πλανήτης. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλα αυτά η Αν-
τιπολίτευση λέει ξερά «όχι». Σε όλα αυτά η Αντιπολίτευση αντι-
προτείνει την προοδευτική διακυβέρνηση, που κανείς δεν έχει
καταλάβει τελικά τι ακριβώς περιλαµβάνει. 

Η Κυβέρνηση πλέον έχει απτό και συγκεκριµένο έργο, το
οποίο µε προσήλωση υλοποίησε και για το οποίο σύντοµα πρό-
κειται να κριθεί. Και τότε θα κληθούµε όλοι να αποφασίσουµε αν
θέλουµε τον τυχοδιωκτισµό και την ασάφεια που η αντιπολίτευση
κοµίζει ή αν προτιµούµε τα αληθινά αποτελέσµατα που η Νέα
Δηµοκρατία κάνει πράξη. Και σε αυτό το ξεκάθαρο δίληµµα
νιώθω και νοµίζω ότι η απάντηση είναι εξίσου ξεκάθαρη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κ. Μάξιµος Σενετάκης έχει τον λόγο και θα κλείσουµε µε τον
κ. Βλάχο ο οποίος έχει την υποµονή να περιµένει τόση ώρα.

Κύριε Σενετάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν πριν ένα χρόνο ψηφίζαµε

τον προϋπολογισµό του 2022 δεν γνωρίζαµε ότι η Ρωσία θα ει-
σβάλει στην Ουκρανία για να προκαλέσει την πρωτοφανή ενερ-
γειακή κρίση που βιώνουµε σήµερα. Δεν γνωρίζαµε ότι το κράτος
θα αναγκαζόταν, για δεύτερη συνεχόµενη φορά µετά την υγει-
ονοµική κρίση, να βάλει πλάτη για να στηρίξει οικονοµία και ευά-
λωτα νοικοκυριά στην ενεργειακή κρίση. Εκείνο που γνωρίζαµε
ήταν πως είχαµε ξεπεράσει επιτυχηµένα τον κάβο της πανδηµίας
και πως το οικονοµικό θαύµα που είχε συµβεί θα γινόταν αισθητό
και στον πλέον καχύποπτο Έλληνα πολίτη.

Αντ’ αυτού, όµως, η Κυβέρνηση κλήθηκε να διαχειριστεί µία
νέα κρίση, επιτυχηµένα και πάλι όπως αποδεικνύεται. Γιατί η οι-
κονοµία δεν κατέρρευσε, όπως κάποιοι προεξοφλούσαν και κά-
ποιοι άλλοι θα επιθυµούσαν. Κι όχι µόνο δεν κατέρρευσε, αλλά
η Ελλάδα αναπτύχθηκε µε διπλάσιο ρυθµό του αντίστοιχου ευ-
ρωπαϊκού µέσου όρου. Θυµάστε από ποτέ να έχει ξανασυµβεί
κάτι τέτοιο, η Ελλάδα να αναπτύσσεται πιο πολύ από την υπό-
λοιπη Ευρώπη; Στην πρόσφατη ιστορία µας ποτέ. 

Γνωρίζουµε, λοιπόν, πολύ καλά τι πρέπει να κάνουµε. Να πα-
ραµείνουµε δηλαδή συνετοί, προσεκτικοί, µεθοδικοί, µεταρρυθ-
µιστικοί. Σχεδιασµός - προγραµµατισµός - υλοποίηση είναι το
ισχυρό χαρτί µας για τη νέα χρονιά όπου η αβεβαιότητα φαντάζει
ως η µόνη βεβαιότητα. Συνέπεια - συνέχεια - σταθερότητα είναι
ο λόγος που παρά το αχαρτογράφητα τοπίο οι ειδικοί προεξο-
φλούν ότι ο ρυθµός ανάπτυξης το 2023 θα είναι τριπλάσιος του
ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

Και πώς να µην το προεξοφλούν αυτό όταν η Ελλάδα διαθέτει
µια Κυβέρνηση που καταφέρνει να είναι πλέον τρίτη σε απορρό-
φηση κονδυλίων του ΕΣΠΑ και η πρώτη που εκταµιεύει χρήµατα
του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, όταν η ελληνική οι-
κονοµία έχει αναβαθµιστεί έντεκα φορές την τελευταία τριετία
και µάλιστα µέσα σε τόσο πρωτοφανώς αντίξοες συνθήκες, όταν
οι άµεσες ξένες επενδύσεις σπάνε το ένα ρεκόρ πίσω από το
άλλο, όταν τρεις στους τέσσερις επενδυτές εκτιµούν ότι η Ελ-
λάδα θα γίνει ακόµα πιο ελκυστική επενδυτικά την επόµενη τριε-
τία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα αυτά συγκλίνουν σε µία
λέξη, εµπιστοσύνη. Εµπιστοσύνη σε έναν Πρωθυπουργό που έχει
µέθοδο, τη µέθοδο Μητσοτάκη, εµπιστοσύνη σε µια Κυβέρνηση
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ικανών ανθρώπων που το δυστύχηµα οι οποίοι βάζουν στόχους
και τους πετυχαίνουν, εµπιστοσύνη σε µια Κυβέρνηση που ό,τι
υπόσχεται το κάνει, εµπιστοσύνη σε µια Κυβέρνηση που µιλάει
µε το µετρήσιµο έργο της και όχι µε λόγια του αέρα. Άρα, λοιπόν,
η εµπιστοσύνη είναι ο λόγος που προσελκύουµε επενδύσεις και
επιχειρηµατικούς κολοσσούς. 

Αυτός είναι και ο λόγος που δεν χρειάζεται να έχουµε τους ξέ-
νους πάνω από το κεφάλι µας για να µας επιτηρούν όπως ο δά-
σκαλος τον κακό µαθητή. Έχουν εµπιστοσύνη σε ό,τι κάνουµε
και εµπιστοσύνη ότι το κάνουµε σωστά και για τον σωστό λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν την περίοδο της πανδη-
µίας η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη αποφάσισε να στη-
ρίξει περισσότερο από κάθε άλλη ευρωπαϊκή χώρα την οικονοµία
και την κοινωνία δεν υπήρξε αρνητική αντίδραση. Εταίροι και
αγορές πείστηκαν ότι δεν πρόκειται για φθηνό λαϊκισµό τύπου
«δώσ’ τα όλα», αλλά για πολιτική ουσιαστικής ενίσχυσης µε συγ-
κεκριµένο και ρεαλιστικό στόχο να µείνει όρθια η κοινωνία και η
οικονοµία σε µια δύσκολη κατάσταση για να µπορέσει να ανα-
κάµψει γρήγορα. Και αυτό έγινε. Όταν η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη αποφάσισε να κάνει το ίδιο και για την
ενεργειακή κρίση, πάλι δεν υπήρξε αρνητική αντίδραση. Και όχι
µόνο αυτό, αλλά τώρα και άλλες ευρωπαϊκές χώρες ακολουθούν
το ελληνικό παράδειγµα.

Κατανοώ τους συναδέλφους της Αριστεράς, που αισθάνονται
ότι χάνουν το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας. Κατανοώ
ότι αναγκάζονται να απολογούνται µε φθηνές δικαιολογίες ότι
επί ηµερών τους δεν πρόλαβαν ή ότι είχαν µνηµόνια. Κατανοώ
που δυσκολεύονται να παραδεχτούν ότι ήθελαν µεν αλλά δεν
µπόρεσαν δε. Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης, δεν αρκεί µόνο να θες να είσαι κοινωνικά αρεστός, πρέ-
πει και να µπορείς. Και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µπορεί.

Καταφέρνει να µειώνει την ανεργία κατά πέντε ποσοστιαίες
µονάδες σε σχέση µε το 2019. Καταφέρνει να µειώνει συνεχώς
φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. Κατάφερε τα κόκκινα δάνεια
να αποτελούν το 10% του συνόλου των δανείων από το 44% που
αποτελούσαν το 2019. Κατάφερε να µειώσει το δηµόσιο χρέος
ως ποσοστό του ΑΕΠ κατά σαράντα επτά µονάδες από το 2020
και κατά είκοσι µία µονάδες από το 2019 καταγράφοντας τη µε-
γαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους σε ολόκληρη την Ευρώπη.
Και καταφέρνει να ασκεί κοινωνική, όχι επιδοµατική, πολιτική µε
δίκαιη αναδιανοµή του νέου πλούτου, όχι µε νέα δανεικά κι αγύ-
ριστα. Γι’ αυτό και υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό του 2023.

Και επειδή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτός ο προϋπολο-
γισµός είναι ο τελευταίος αυτής της κυβερνητικής θητείας και
οδεύουµε προς εκλογές και επειδή αυτές οι εκλογές είναι κρίσι-
µες, όχι µόνο γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Χρυσή Αυγή τότε έβαλαν την
ωρολογιακή βόµβα της απλής αναλογικής στα θεµέλια της δη-
µοκρατίας µας, αλλά κυρίως γιατί υπάρχει διεθνής αβεβαιότητα,
περιφερειακή αστάθεια και κλιµακούµενη τουρκική απειλή.

Οι πολίτες λοιπόν µπροστά στην κάλπη θα αναλογιστούν: Επα-
νάληψη του πειραµατισµού ή εδραίωση του ορθολογισµού; Επι-
κίνδυνο ερασιτεχνισµό ή υπεύθυνο επαγγελµατισµό; Κυβέρνηση
ηττηµένων που πολιτεύεται µε αφροσύνη ή αυτοδύναµη κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας που εµπνέει εµπιστοσύνη; Ηγέτη
που κυβερνά µε µέθοδο ή αρχηγό που κάθε λίγο και λιγάκι κη-
ρύσσει ανένδοτο που καταλήγει ανέκδοτο; Πραγµατικό κυβερ-
νήτη ή πολιτικό κοµπογιαννίτη; Κυριάκο Μητσοτάκη ή Αλέξη
Τσίπρα;

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγκρίνουν και κρί-
νουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Βλάχος, Βουλευτής Α’ Ανα-
τολικής Αττικής, ο οποίος είναι και ο τελευταίος οµιλητής για
απόψε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 θα

είναι ένα έτος πολλαπλών προκλήσεων. Θα καταφέρει η ελληνική
οικονοµία να διατηρήσει την αναπτυξιακή της τροχιά; Θα συνε-

χίσει να καλύπτει το επενδυτικό κοινό; Θα µειωθεί ο πληθωρι-
σµός; Θα γυρίσουν τα δηµόσια οικονοµικά σε πρωτογενή πλεο-
νάσµατα; Θα πάρει την επενδυτική βαθµίδα;

Αν και κανείς δεν γνωρίζει τι µας επιφυλάσσει το µέλλον, υπάρ-
χουν ωστόσο δεδοµένα και στοιχεία, που µπορούν να δώσουν
εκτιµήσεις στα ερωτήµατα αυτά. Οι εκτιµήσεις αυτές περιλαµ-
βάνονται στον προϋπολογισµό, ο οποίος αποτελεί τον υπέρτατο
νόµο του κράτους, καθώς ξεδιπλώνει όλη την οικονοµική πολι-
τική της χρονιάς.

Ένας σωστά διαµορφωµένος προϋπολογισµός πρέπει να ικα-
νοποιεί τέσσερις στόχους:

Πρώτον, την οικονοµική µεγέθυνση. Μέσα από τον προϋπολο-
γισµό των δηµοσίων επενδύσεων πρέπει να χρηµατοδοτούνται
οι επενδύσεις σε έργα υποδοµής, να χορηγούνται επιδοτήσεις
σε ιδιωτικές επιχειρήσεις, να παρέχονται οι απαιτούµενες φορο-
λογικές απαλλαγές και επιδοτήσεις επιτοκίου.

Δεύτερον, τη σταθεροποίηση της οικονοµίας. Μέσα από τον
προϋπολογισµό και δια της µεταβολής των φόρων και των δηµο-
σίων δαπανών, πρέπει να αντιµετωπίζονται οι διαταραχές της ζή-
τησης και της προσφοράς µε στόχο τη σταθεροποίηση της
οικονοµίας.

Τρίτον, την άριστη κατανοµή των παραγωγικών µέσων. Το κρά-
τος δηλαδή πρέπει να προσπαθεί, µέσω του κρατικού προϋπο-
λογισµού, να διοχετεύει επαρκείς πόρους στους κλάδους
παραγωγής δηµοσίων αγαθών.

Και τέταρτον, τη δίκαιη κατανοµή του εισοδήµατος. Ένας από
τους βασικούς στόχους του προϋπολογισµού είναι ο περιορι-
σµός των εισοδηµατικών ανισοτήτων µέσα από την οικονοµική
ενίσχυση των χαµηλότερων εισοδηµατικών τάξεων, όπως είναι
οι άνεργοι, οι ανασφάλιστοι, οι υπερήλικες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 θα δούµε την επιβρά-
δυνση της ελληνικής οικονοµίας στο 1% µε 2% περίπου από το
6% που ήταν το 2022. Η εξέλιξη αυτή είναι αναµενόµενη ακριβώς
επειδή επιδεινώνεται το διεθνές και ευρωπαϊκό οικονοµικό περι-
βάλλον. Και οι επενδύσεις θα επιβαρυνθούν λόγω της αύξησης
των επιτοκίων. Τα αντίβαρα που διαθέτει η οικονοµική πολιτική
για την ανάσχεση των αρνητικών διαταραχών είναι οι πόροι του
Ταµείου Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ. Η αποτελεσµατική αξιοποίηση
αυτών των πόρων αναµένεται να συντηρήσει την επενδυτική δυ-
ναµική µε το ακαθάριστο σχηµατισµό παγίου κεφαλαίου να αυ-
ξάνεται κατά 15,5% το 2023, από 10% που ήταν το 2022.

Το 2022 ήταν χρονιά επιστροφής στην κανονικότητα για την
οικονοµία και µάλιστα µε εντυπωσιακό τρόπο για τη χώρα η
οποία αναµένεται να καταγράψει ρυθµό διπλάσιο από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, περίπου στο 6%. Η δυναµική και οι αντοχές που
έχει αποκτήσει η ελληνική οικονοµία δείχνουν πως θα επιβραδυν-
θεί το 2023, αλλά δεν θα ανακοπεί. Όλα δείχνουν ότι θα καταφέ-
ρει να βγει σχετικά άνετα από µια δύσκολη και κυρίως υφεσιακή
περίοδο στην οποία θα εισέλθει η Ευρωζώνη, αλλά και κραταιές
χώρες όπως είναι η Γερµανία και η Ιταλία.

Η πρόβλεψη για ρυθµό ανάπτυξης στο 1,8% το 2023 είναι
τρεις φορές πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Προφανώς, η
επιβράδυνση της οικονοµίας θα είναι σηµαντική, όπως και στην
υπόλοιπη Ευρώπη, όµως, διατηρείται µια σηµαντική απόσταση
ασφαλείας από το υφεσιακό επίπεδο. Κυρίως όµως αποδεικνύε-
ται ότι η ελληνική οικονοµία έχει ισχυρές αντιστάσεις απέναντι
στις σφοδρές διεθνείς αναταράξεις που προκάλεσε η ενεργειακή
κρίση και η σύρραξη στην Ουκρανία.

Στη χρονιά που φεύγει σηµειώθηκε µια αξιόλογη επενδυτική
και εξαγωγική δραστηριότητα µε χαρακτηριστικά καινοτοµίας σε
επιχειρήσεις και κλάδους. Πρόκειται για εξέλιξη που τείνει να αµ-
βλύνει ένα ιδιαίτερα προβληµατικό χαρακτηριστικό της οικονο-
µίας µας. Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές ενισχύθηκαν σηµαντικά.
Η Ελλάδα προσελκύει πλέον παγκόσµιους επενδυτικούς κολοσ-
σούς, επεκτείνεται σε νέες αγορές, γίνεται ολοένα και πιο εξω-
στρεφής, η δε εξαγωγική της βάση διαφοροποιείται σηµαντικά
καταγράφοντας εντυπωσιακή αύξηση στις εξαγωγές αγαθών
υψηλής τεχνολογίας.

Επιπλέον, µέσα στις δύσκολες συνθήκες κρίσης, τα δηµόσια
οικονοµικά διατήρησαν την ισορροπία τους. Το πρωτογενές έλ-
λειµµα µειώθηκε σηµαντικά φέτος στο 1,6% του ΑΕΠ ανοίγοντας
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τον δρόµο για την επιστροφή σε πρωτογενή πλεονάσµατα. Ανα-
µένεται το 2023 0,7 περίπου. Το δηµόσιο χρέος, µέσα σε µια τριε-
τία, προβλέπεται ότι θα έχει υποχωρήσει κατά πενήντα
ποσοστιαίες µονάδες και αναµένεται να πέσει κάτω από το 160%
του ΑΕΠ το 2023.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πιο σκοτεινή πτυχή στα χρόνια
των µνηµονίων, η ανεργία, συρρικνώθηκε σηµαντικά. Έχει ήδη
υποχωρήσει περισσότερο από πέντε µονάδες σε σχέση µε το
2019. Παράλληλα, ο αριθµός των εργαζοµένων ξεπέρασε τα τέσ-
σερα εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες πολίτες. Βέβαια, τα παραπάνω
καλά νέα δεν σηµαίνουν ότι δεν υπάρχουν ρίσκα και αβεβαιότη-
τες. Η ιδιωτική κατανάλωση, οι επενδύσεις και οι εξαγωγές µπο-
ρεί να επηρεαστούν αρνητικά από την ενδεχόµενη συρρίκνωση
του διαθέσιµου εισοδήµατος, την περαιτέρω αύξηση των επιτο-
κίων δανεισµού και τις πιθανές απώλειες της αγοραστικής δύνα-
µης στους εµπορικούς εταίρους είτε λόγω επιβράδυνσης είτε
λόγω πληθωρισµού.

Υπαρκτός είναι ο κίνδυνος από υψηλότερες του αναµενόµενου
αυξήσεις στις τιµές των καυσίµων και του ηλεκτρικού ρεύµατος,
που θα εντείνουν τις ανάγκες εισοδηµατικών ενισχύσεων σε νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις. Μια τέτοια εξέλιξη θα µπορούσε να
ανατρέψει τις σχετικές προβλέψεις δαπανών και να επιδεινώσει
το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα. Θα πρέπει, συνεπώς, να υπάρχει
ετοιµότητα ώστε εάν προκύψουν πρόσθετες ανάγκες δαπανών
πλέον του ενός δισεκατοµµυρίου του ειδικού αποθεµατικού, να
ληφθούν αντισταθµιστικά µέτρα που θα διασφαλίζουν τον δηµο-
σιονοµικό στόχο. Τέτοια µέτρα µπορούν είτε να είναι γενικά, είτε
µια µείωση δαπανών, είτε αύξηση εσόδων σε άλλες κατηγορίες,
είτε ειδικά στην αγορά ενέργειας. Την ίδια ώρα τα σύννεφα πάνω
από τον ουρανό είναι γκρίζα µε την επιµονή του πληθωρισµού,
την επιβράδυνση της παγκόσµιας και ευρωπαϊκής οικονοµίας και
τη συνεχιζόµενη αντιπαράθεση µε την Τουρκία. 

Προκύπτει, λοιπόν, το εξής ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι: Θα τα καταφέρουµε; Πιστεύω πως ναι, αρκεί να διδα-
σκόµαστε από τα λάθη µας. Η ιστορία της χώρας µας έχει δείξει

ότι οι Έλληνες τα καταφέρνουµε και ξεπερνάµε εµπόδια όταν εί-
µαστε ενωµένοι. Μόνο που η ενότητα είναι µια συλλογική υπό-
θεση και ποτέ δεν επιβάλλεται µονοµερώς. Αυτό είναι ευθύνη
όλων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ασχολήθηκα µε αριθµούς
που πολλοί συνάδελφοι ανέφεραν εδώ και δεν ήθελα να επανα-
ληφθώ. Έκανα µια πολιτική προσέγγιση του προϋπολογισµού και
είναι η πραγµατική εικόνα η οποία µε οδηγεί να ψηφίσω τον προ-
ϋπολογισµό του 2023 που κατέθεσε η Κυβέρνηση. Συγχρόνως,
θέλω να συγχαρώ πραγµατικά την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου και προσωπικά τον Υπουργό, τον Χρήστο Σταϊκούρα, για
την αποτελεσµατική αντιµετώπιση της οικονοµικής κρίσης που
έφερε η πανδηµία και η ενεργειακή κρίση και όλα αυτά στηρίζον-
τας µε κάθε τρόπο την ελληνική κοινωνία και χωρίς να τεθεί σε
κίνδυνο η πορεία της ελληνικής οικονοµίας. Οι συµπολίτες µας
αναγνωρίζουν την προσπάθεια και απαντούν στις µετρήσεις που
γίνονται αυτήν την περίοδο µε διψήφια διαφορά, καθώς θεωρούν
καλύτερη να διαχειριστεί τα θέµατα της οικονοµίας τη Νέα Δη-
µοκρατία. Είµαι σίγουρος ότι αυτό θα αποτυπωθεί και στο απο-
τέλεσµα των εκλογών, γιατί είναι λογικό να µην θέλει κανείς να
ρισκάρει το µέλλον της πατρίδας και της οικογένειάς του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Βλάχο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να
κλείσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.43’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 15 Δεκεµβρίου 2022 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συ-
ζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2023».
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